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Τρεις τράπεζες με ελληνικές ρίζες, η Eurobank,
η Alpha Bank Κύπρου και η Εθνική Τράπεζα
της Ελλάδος (Κύπρου), ψηφίζουν Κύπρο. Η
Eurobank αποκτά το 55,3% της Ελληνικής

Τράπεζας. Ο CEO της Εurobank Κύπρου Μι-
χάλης Λούης τονίζει στην «Κ» ότι η επένδυση
αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης στην κυπριακή
οικονομία. Οικονομική, σελ. 3

ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ ΚΑΙ ΕΞΑΓΟΡΕΣ

Ελληνικές τράπεζες ψηφίζουν Κύπρο

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Η Σουηδική Αποστολή 
στην Κύπρο (1927-31)

Η αρχαιολογία της Κύπρου άλλαξε άρδην
μετά τις ανασκαφές της Σουηδικής Αποστο-
λής. Στο Μουσείο Medelhavsmuseet φυ-
λάσσεται η μεγαλύτερη συλλογή κυπριακής
τέχνης στο εξωτερικό. Τέχνες, σελ. 4

ΙΣΤΟΡΙΑ

Το γραφείο του Σεφέρη
εκθεσιακός χώρος

Το χρονικό της μετατροπής του γραφείου
του  Γιώργου Σεφέρη στο Λονδίνο σε εκθε-
σιακό χώρο. Η ιδέα ανήκε στην Πρόεδρο
της ελληνικής Δημοκρατίας Κατερίνας Σα-
κελλαροπούλου. Τέχνες, σελ. 1

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Το δεκαήμερο
της Κουεγιάρ

Η νέα απεσταλμένη του γενικού
γραμματέα των Η.Ε. Μαρία Ανχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ κατά το πρώτο
δεκαήμερό της στην Κύπρο περισ-
σότερο «άκουσε» και κατέγραψε,
παρά μίλησε κατά τις συναντήσεις
της με τους δύο ηγέτες. Σελ. 6  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ

Μέσα 
στον ΔΗΣΥ
να δώσουμε

τη μάχη
«Με την υποψηφιότητά μου για
τις ευρωεκλογές θέλω να βοηθήσω
στην προσπάθεια αναγέννησης
του ΔΗΣΥ, που αναγιώθηκα», δη-
λώνει στην «Κ» ο Κωνσταντίνος
Πετρίδης, προσθέτοντας ότι «δεν
έχουμε κάτι άλλο εκτός από τον
ΔΗΣΥ, και εκεί πρέπει να δώσουμε
τη μάχη». Σελ. 9

Ε.Ε.-ΤΟΥΡΚΙΑ

Στα συμβούλια
χωρίς ψήφο

Ως δέλεαρ για μια ειδική σχέση της
Τουρκίας με την Ε.Ε. λειτουργούν
οι γαλλογερμανικές ιδέες για συμ-
μετοχή τρίτων χωρών στα συμβού-
λια χωρίς δικαίωμα ψήφου. Η Λευ-
κωσία δέχθηκε πιέσεις για να συ-
ναινέσει. Σελ. 4

ΙΡΦΑΝ ΣΙΝΤΙΚ 

Οι Τ/κ
θέλουν κίνητρα

από τους Ε/κ
Πιστεύω πως υπάρχει ευελιξία στις
θέσεις που εκφράζει η τουρκική
πλευρά, λέει στην «Κ» ο Βρετανός
ύπατος αρμοστής, ενώ την ίδια
στιγμή ανοίγει τα χαρτιά του για
τη στάση που θα τηρήσει το Ηνω-
μένο Βασίλειο. Σελ. 5

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Προκλήσεις
Oσα τεκταίνονται στο εσω-
τερικό του Δημοκρατικού
Συναγερμού οπωσδήποτε
δεν είναι ευχάριστα, αφού
ένα κόμμα είναι πυλώνας
σταθερότητας του ίδιου του
δημοκρατικού πολιτεύμα-
τος. Οι εσωτερικές έριδες
στον ΔΗΣΥ μόνο φαινομε-
νικά επηρεάζουν το ίδιο το
κόμμα. Σε δεύτερη ανάγνω-
ση όμως επηρεάζεται ολό-
κληρο το πολιτικό σύστημα
και κατ’ επέκταση η ίδια η
κοινωνία. Για τούτο λοιπόν
είναι αναγκαία η εξυγίανση
του μεγάλου αυτού κόμμα-
τος και η επαναφορά του
σε πολιτικούς δρόμους,
προς όφελος, όχι της παρά-
ταξης, αλλά της δημοκρα-
τίας. Οι προκλήσεις βρί-
σκονται ενώπιόν μας.

Oταν η Αννίτα Δημητρίου αναλάμ-
βανε την προεδρία του ΔΗΣΥ, με
το πολιτικό σύνθημα της ενότητας,
σίγουρα δεν ανέμενε πόσο εύθραυ-
στο ήταν το εσωκομματικό σκηνικό.
Τη βαθιά κρίση έβγαλε κάτω από
το χαλί η επαρχία της Πάφου και η
επιλογή της υποψηφιότητας του
Κωστάκη Κωνσταντίνου ως περι-
φερειάρχη. Η παρέμβαση Νίκου

Αναστασιάδη και οι αιχμές Αβέρωφ
Νεοφύτου κατέδειξαν πως η κρίση
δεν αφορά προσωπικές ατζέντες,
αλλά είναι πολύ πιο βαθιά. Την κα-
τάσταση εντείνει και η πλήρης προ-
χειρότητα με την οποία χειρίστηκε
τις δημοτικές εκλογές και τους υπο-
ψηφίους η ηγεσία, καταδεικνύοντας
και την απειρία αλλά και την έλλειψη
στρατηγικής.  Σελ. 7, 8 

EΝΑΣ ΣΥΝΑΓΕΡΜOΣ ΣΕ ΒΑΘΙA ΚΡIΣΗ

Η σκιά 
των πρώην

βαραίνει 
τον ΔΗΣΥ 

Η σύγκρουση Αβέρωφ-Αναστασιάδη λόγω 
προεδρικών και οι αστοχίες της ηγεσίας 

Μετά τις αρνητικές εξελίξεις του τελευταίου
εξαμήνου στον πόλεμο της Ουκρανίας, το τε-
λευταίο πράγμα που χρειαζόταν στο Κίεβο
ήταν το άνοιγμα εσωτερικού ρήγματος ανάμεσα
στην ανώτατη πολιτική και στρατιωτική ηγεσία,
μεταξύ Βολοντίμιρ Ζελένσκι και του αρχηγού
του στρατού Βαλέρι Ζαλούζνι. Η αντίστροφη

μέτρηση προς την αναπόφευκτη, κατά τα φαι-
νόμενα, ρήξη άρχισε την 1η Νοεμβρίου 2023,
όταν το Economist δημοσίευσε εκτιμήσεις του
Ζαλούζνι, ο οποίος αναγνώριζε ότι η ουκρανική
αντεπίθεση είχε αποτελματωθεί και ότι δεν θα
έπρεπε να αναμένονται θεαματικές ανατροπές
στο μέτωπο τους χειμερινούς μήνες. Σελ. 23

ΟΥΚΡΑΝΙΚΟΣ «ΕΜΦΥΛΙΟΣ»

Η στασιμότητα στο μέτωπο 
προκαλεί τριβές στο Κίεβο 

Η «Κ» επιχειρεί να απαντήσει σε ορισμένες
απλές ερωτήσεις σχετικά με το κόστος, τα
χρονοδιαγράμματα παράδοσης και τη λει-
τουργικότητα των συστημάτων που περι-
λαμβάνονται στο πακέτο Μπλίνκεν, που πε-
ριέχει και τα αεροσκάφη F-35. Σελ. 17

ΕΞΟΠΛΙΣΤΙΚΑ ΕΛΛΑΔΑ

Ολα τα σχετικά με
το πακέτο Μπλίνκεν

Ο καθοριστικός παράγοντας, ο οποίος υπο-
χρέωσε την Αρχή να ανακοινώσει ότι θα
γίνει «επανεκκίνηση» της διερεύνησης των
καταγγελιών Χριστοφίδη, είναι η έκθεση της
Ελεγκτικής Υπηρεσίας, όπως επιβεβαιώνει
και η Αρχή. Σελ. 16

ΑΡΧΗ ΚΑΤΑ ΤΗΣ ΔΙΑΦΘΟΡΑΣ

Τα μπρος πίσω
μιας διερεύνησης
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Από το Εγώ στο Εμείς...
ΠΑΝΟΣ ΤΣΙΡΙΔΗΣ

Μια εσωτερική αναμέτρηση
ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ

Ας κρατήσουμε την ουσία
Σελ. 11

STATE OF
THE UNION
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Χ. ΤΖ. ΟΥΕΛΣ: Ο Αγγλος μυθιστοριο-
γράφος κ. Ουέλς παρακολουθεί από
τινος ζωηρότατα την κινηματογράφη-
σιν του γνωστού έργου του «Ο αόρα-
τος άνθρωπος», μολονότι έως τώρα
ηρνείτο να επιτρέψη εις οιανδήποτε
εταιρίαν την κινηματογραφικήν δια-
σκευήν των έργων του. Η άρνησίς του
αυτή ωφείλετο, όπως εδήλωσεν ο
ίδιος, εις το ότι όταν προ καιρού είχε
κινηματογραφηθή ένα έργον του, το
είδε προβαλλόμενον και... δεν το ανε-

γνώρισεν! «Την φοράν όμως αυτήν –προσέθεσε– μου υπεσχέθησαν
ότι δεν θα μου δολοφονήσουν τον “Αόρατον άνθρωπόν μου”, δεν
παραλείπω όμως και εγώ να επαγρυπνώ επί της τύχης του».

ΒΑΛΚΑΝΙΚΟ ΣΥΜΦΩΝΟ: Τηλεγραφούν εκ Βελιγραδίου ότι το βαλ-
κανικόν Σύμφωνον θα μονογραφηθή πιθανώς σήμερον. Οι καλώς
πληροφορημένοι κύκλοι έχουν την γνώμην ότι το Σύμφωνον διετυ-
πώθη κατά τοιούτον τρόπον, ώστε αφ’ ενός μεν να κατοχυρώνει την
ασφάλειαν των βαλκανικών κρατών, αφ’ ετέρου δε να επιτρέπη εις
όλα τα κράτη της Νοτιοανατολικής Ευρώπης να μετάσχουν εις αυτό.
Διά του Συμφώνου διακηρύσσεται η αλληλεγγύη των βαλκανικών
κρατών. Προβλέπονται επίσης μέθοδοι εργασίας ανάλογοι προς τας
της Μικράς Αντάντ. Ούτω οι υπουργοί των Εξωτερικών των μετεχόν-
των εις το σύμφωνον κρατών θα συνέρχωνται άπαξ ή δις του έτους,
όπως εξετάζουν τα εις την ημερησίαν διάταξιν ζητήματα τα ενδιαφέ-
ροντα τα βαλκανικά κράτη.

ΠΑΡΕΛΑΣΗ: Σήμερον Κυριακήν και ώραν 3ην μ.μ. θα παρελάση εις
την Πλάκαν ο «Βασιλεύς του Κρασιού» με όλην του την μεγαλοπρέ-
πειαν. Η παρέλασις θα εκκινήση εκ της οδού Νικοδήμου (Ασυλον Τέ-
χνης) [...]. Εγκρίσει του κ. Νομάρχου, ο Δήμος Αθηναίων προσφέρει
δρχ. 10.000, διά τας εορτάς εις τας οποίας θα συμμετάσχουν αι μου-
σικαί του Δήμου, της Φρουράς και του Ναυτικού ευγενώς προσφερ-
θείσαι. Εις τας εορτάς δύνανται να λάβωσι μέρος μετημφιεσμένοι
πεζοί ή εφ’ αμαξών.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
4.2.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Κάθε βράδυ ο ίδιος εφιάλτης» εί-
πε η Ιουλία και έγειρε το γέρικο
κορμί της στο ντιβάνι της ψυχανα-
λύτριας Νεοφύτας Νεοφύτου Φρίν-
τενσμπουργκ. «Μπορείς να περι-
γράψεις το όνειρο;». «Είναι τόσα
πολλά και τόσο μπερδεμένα… Το
Προεδρικό, ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης, μια τρομακτική έκρηξη, ο Κί-
φερ Σάδερλαντ και πόλιπιφ! Πολλά
σιχαμένα πόλιπιφ σε θεόρατα ρά-
φια που απειλούν να με πλακώ-
σουν». «Από πότε βλέπεις τον
εφιάλτη;». «Από την περασμένη
Δευτέρα. Μετά το State of the
Union».

H Νεοφύτα Νεοφύτου Φρίντεν-
σμπουργκ κούνησε με κατανόηση
το κεφάλι της και ζήτησε από την
Ιουλία να της αφηγηθεί τον εφιάλτη
που στοίχειωσε τα βράδια της. Η
χήρα έκλεισε τα μάτια της και με
μια ανάσα τα είπε όλα:  «Ο Πρό-
εδρος μας μίλαγε στην τύπου State
of the Union εκδήλωση ενώπιον της
πολιτειακής κρεμ ντε λα κρεμ.
Ήταν όλοι εκεί. Υπουργικό, αξιωμα-
τούχοι, κόμματα, οι πάντες. Κι ενώ
όλα κυλούσαν ομαλά ακούστηκε
μια εκκωφαντική έκρηξη. Και μετά
αλλεπάλληλες εκρήξεις. Μιλάμε
για αληθινό μακελειό». « Όπως στο
γνωστό σήριαλ Designated Survi-
vor;». «Ακριβώς!».

«Στο σήριαλ δεν μένει άνθρωπος
ζωντανός από τη σειρά διαδοχής.
Γι’ αυτό επιστρατεύουν τον Thomas
Kirkman ως τον designated survi-
vor για να αναλάβει τα ηνία της χώ-
ρας. Ο Κίφερ Σάδερλαντ εισβάλλει
στο όνειρο φορτσάτος, ενώ γύρω
του γίνεται της κολάσεως. Στάχτη
και μπούρμπερη ο Λόφος του Προ-
εδρικού! “Θέλατε αμερικανιές τύ-
που State of the Union;” σάρκασε ο
Κίφερ. “Ιδού η λύση” λέει με σαρ-
δόνιο χαμόγελο και δείχνει προς
ένα βουνό με κονσέρβες πόλιπιφ.
“Παναγία μου, βόηθα” φωνάζω
εγώ, η απροστάτευτη Κυπριοπού-
λα. Και τότε, γίνεται κάτι σαν σει-

σμός και βγαίνει μέσα από το βουνό
των πόλιπιφ, ο Κυπραίος designa-
ted survivor. Ο Τρυφωνίδης!».

«Ο Αλέκος Τρυφωνίδης;». «Αυτός!
Ο τελευταίος επιζών στη σειρά δια-
δοχής. Ένας αληθινός εφιάλτης»
ψιθύρισε αποκαμωμένη η Ιουλία.
«Αμερικανιές» κατάνευσε η επιστη-
μόνισσα Νεοφύτα, επικυρώνοντας
κατ’ αυτόν τον λακωνικό πλην όμως
ευθύβολο τρόπο τη διάγνωσή της.
«Αυτά παθαίνεις όταν συγκαταλέ-
γεσαι στο 2% της τηλεθέασης που
κατέγραψε το State of the Union
του προέδρου Χριστοδουλίδη» εί-
πε, κι έδωσε στην Ιουλία ένα χαρτο-
μάντηλο για να σκουπίσει τα δάκρια
της απελπισίας της.

Αν εξαιρέσουμε τη σουρεάλ δια-
σύνδεση του State of the Union με
τα πόλιπιφ (ένεκα της παλιάς ιστο-
ρίας με τον πληθωρικό βουλευτή
του ΔΗΚΟ που κατηγορήθηκε ότι…
έφαγε τις κονσέρβες των απόρων)
η φιέστα του Προεδρικού ήταν
μάλλον βαρετή. Με εξαίρεση το
τρολάρισμα για την εξαγγελία του
ψηφιακού πολίτη, η οποία ξύπνη-
σε μνήμες από την πρόσφατη
πλημμύρα στους κυβερνητικούς
σέρβερ και την ευφυή ιδέα να μα-
ζέψουν τα νερά με σινιά. Μια πι-
κάντικη πινελιά ήταν ο τίτλος στην
οθόνη («Ομιλία Υπουργού Οικονο-
μικών Κωνσταντίνου Πετρίδη») ο
οποίος προκάλεσε την εύλογη
απορία του τέως υπουργού: «Τώρα

ποιον τρολάρει το ΡΙΚ, εμένα ή τον
Πρόεδρο;».

Ως αμερικανιά πάντως κρίθηκε από
το καρέ και η ονομασία «Αυγή» για
την περιβόητη πορτοκαλί προειδο-
ποίηση της Μετεωρολογικής Υπη-
ρεσίας. «Την οποία από αλλού την
περιμέναμε και από αλλού μας ήρ-
θε» σχολίασε με νόημα η Ευγενία η
Καλαμαρού. «Τουτέστιν;». «Τουτέ-
στιν, η σφοδρή καταιγίδα έπληξε
εντέλει τον ΔΗΣΥ, μάνα μου».

«Κατ’ ακρίβειαν πολιτικό τσουνάμι
ήταν και όχι καταιγίδα» είπε η Ιου-
λία, αποδίδοντας την αληθινή διά-
σταση του χαμού που έγινε. Οι κυ-
ρίες προσπάθησαν να αποδελτιώ-

σουν τις κορυφώσεις του συναγερ-
μικού δράματος και κατέληξαν στο
εξής Top3: 1. Την ατάκα του Κρις
Τριανταφυλλίδη για τον Νίκο Ανα-
στασιάδη: «Εσύ καλά τώρα προς τα
μπουζούκια τραβάς». 2. Το ξέσπα-
σμα του Ευθύμιου Δίπλαρου: «Ας
μας αφήσουν κάποιοι να εργαστού-
με όπως ξέρουμε να εργαζόμαστε
από το πρωί μέχρι το βράδυ, 20 αν
όχι και 22 ώρες το 24ωρο». 3. Την
απάντηση του Πέτρου Δημητρίου
στον Δίπλαρο: «Ξεκουραστείτε και
λίγο πέρκει μείνει τίποτε όρθιο».
« Έπος!» ομοφώνησε το καρέ. 

«Εδώ ο κόσμος καίγεται και οι σο-
σιαλιτέ στην κοσμάρα τους» σχολία-
σε η Ιουλία, καθώς έδειχνε το δη-

μοσίευμα με τον εύγλωττο τίτλο:
«Χειμερινές αποδράσεις στο εξω-
τερικό από γνωστούς Κύπριους».
Το φωτογραφικό υλικό πλούσιο και
οι υποψηφιότητες για το βραβείο
«το γελοίον του πράγματος» πολ-
λές. « Έχουμε νικήτρια!» ανακοίνω-
σε η χήρα και έδειξε στις φιλενά-
δες της την ανάρτηση της Στέλλας
Δημητρίου, πρώην μοντέλου, να
ποζάρει σε μπαλκόνι στην Ελβετία
διαβάζοντας τους New York Times!
«Αμερικανιά με βούλα» αποφάνθη-
κε η αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού.

Ανάμεσα στις τόσες αμερικανιές
κατάφεραν ευτυχώς να εμφιλοχω-
ρήσουν και κάποιες ειδήσεις με κυ-
πριακή σφραγίδα αυθεντικότητας.
Όπως η επίσκεψη της Μαρία Άνχε-
λα Ολγίν Κουεγιάρ η οποία δήλωσε:
«Θα κάνω ό,τι καλύτερο μπορώ για
την Κύπρο». «Τόσο αθώα και τόσο
ανυποψίαστη για το τι την περιμέ-
νει» σάρκασε η Ιουλία.

Από την πλούσια ομολογουμένως
επικαιρότητα της εβδομάδας που πέ-
ρασε, η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον
κράτησε το καλύτερο για το τέλος.
«Εν όψει των επερχόμενων εκλο-
γών, έχουμε νέα αγαπημένη» ενημέ-
ρωσε το καρέ. «Πρόκειται για την
ανεξάρτητη υποψήφια πρόεδρο του
Επαρχιακού Συμβουλίου Αμμοχώ-
στου, με το πολλά υποσχόμενο όνο-
μα Μαρία Τοφινή Τσαντίλα» συμπλή-
ρωσε γεμάτη ενθουσιασμό. Και διά-
βασε στο καρέ το αισιόδοξο μήνυμα
της υποψήφιας που ξεχώρισε μέσα
στον πολιτικό ζόφο των ημερών:
«Ένας ήλιος για όλους! Της Ανατολής
οι πρώτες ηλιακτίδες λάμπουν για
όλους και για τον καθένα ξεχωριστά!!
Καλό Ξημέρωμα Αμμόχωστος, Καλό
Ξημέρωμα Ευρώπη!!!». «Chapeau,
Maria Tofini Tantila» αναφώνησαν εν
χορώ οι κυρίες και τσούγκρισαν τα
ποτήρια τους για μια ευφάνταστη
προεκλογική περίοδο.

Αμερικανιές 

stavros.christodoulou@gmail.com

Ένα αλλόκοτο όνειρο –με Κίφερ Σάδερλαντ, πόλιπιφ και εκρήξεις– στοιχειώνει τα βράδια της. « Ένας αληθινός εφιάλτης» εξομολογήθηκε
η Ιουλία.

Η Πάφος χωρίζει κι η Λευκωσία ενώνει
Μπορεί η Πάφος να χώρισε τον ΔΗ-
ΣΥ στη μέση, αλλά η Λευκωσία ενώ-
νει. Ενώνει μάλιστα ΔΗΣΥ με ΑΚΕΛ,
αφού οι υποψήφιοι δήμαρχοί τους,
Τορναρίτης και Προύντζος, έχουν
ακριβώς το ίδιο σλόγκαν: «Η Λευκω-
σία μάς ενώνει» ο ένας και «η Λευ-
κωσία ενώνει», ο άλλος. Δεν γίνε-
ται, κάποιος μας τρολάρει. 

Και τώρα τίθεται το μεγάλο ερώτη-
μα. Έχουν κι αυτοί τον ίδιο επικοινω-
νιολόγο, όπως ο Χριστοδουλίδης με
τον Κασουλίδη, ή το επιτελείο του
ενός χρησιμοποίησε το μαύρο κατα-
σκοπευτικό βαν για να υποκλέψει το
σλόγκαν του άλλου; Επί τη ευκαιρία
τι γίνεται εκείνο το βανάκι για το
οποίο είχε γίνει τόσος ντόρος; Φίλος
κυνηγός μου είπε πως το είδε στην
Αργάκα να φωτογραφίζει σπάνια
πουλιά, αλλά μπορεί να ήταν και
σύμπτωση. 

Ο Κωνσταντίνου πάντως εργάστη-
κε ξεκάθαρα ενάντια στην επιλογή
του Συναγερμού στις προεδρικές,
ενώ τώρα εργάζεται ξεκάθαρα
ενάντια στην επιλογή του Συναγερ-
μού για τις επερχόμενες δημαρχια-
κές. Το μήνυμα, Αννίτα μου, είναι
λοιπόν ξεκάθαρο: όσο περισσότερο
εργαστεί κάποιος ενάντια στις επι-
λογές του κόμματος τόσο μεγαλύτε-
ρη στήριξη θα έχει από το κόμμα.
Σωστά κατάλαβα; 

Αβέρωφ και Τριανταφυλλίδης μπο-
ρούσαν να παρευρεθούν στη σύ-
σκεψη του Πολιτικού Γραφείου αλ-

λά δεν το έπραξαν, είπε με ελαφρύ
παράπονο η Αννίτα. Πόσο εύκολα
όμως θα μπορούσαν να συνυπάρ-
ξουν στην ίδια αίθουσα με το αντί-
παλο δέος, τον Νίκαρο, που έκανε
μάλιστα και κήρυγμα περί ενότητος;
Ρισπέκτ, θεούλης, υποκλίνομαι, δεν
περιγράφω άλλο.  

«Εν κανεί εκάμαν τα γέρημα τζιαι
εφύαν, αφήνοντάς μου το χάος, τωρά
κουνούν μου τζιαι το δάκτυλο»! Αυτό
ακούστηκε έξω από ασανσέρ της
Πινδάρου, μόλις έσβησαν τα φώτα. 

Πλάνο μεταρρύθμισης του τρόπου
λειτουργίας των ημικρατικών οργα-
νισμών θέλει να προωθήσει η κυ-

βέρνηση. Φωνάξτε το Γνωμοδοτικό
Συμβούλιο. Έκανε τόσο αψεγάδια-
στη δουλειά στις εισηγήσεις του για
τα Συμβούλια των ημικρατικών που
θα ήταν αμαρτία να μην το αξιοποι-
ήσουμε περισσότερο. 

Πρόταση νόμου σχετικά με το ανέ-
λεγκτο του γενικού εισαγγελέα υπέ-
βαλε η Ειρήνη –στην Κύπρο– Χαρα-
λαμπίδου. Η πρότασή της στηρίχθη-
κε από βουλευτές οι οποίοι προέρ-
χονται από τα κόμματα ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ,
Οικολόγοι και Βολτ. Την πρότασή της
φαίνεται να σνόμπαραν οι βουλευ-
τές του ΑΚΕΛ! Είδατε που το ΑΚΕΛ
μετά την ανακαίνιση έγινε και πολυ-
φωνικό, μην πω και φυσιολογικό!

Αυτή την πρόταση βέβαια Ειρήνη
μου δεν την καταθέσατε όταν ήταν ο
Κωστάκης. 

Ο κατάδικος που απέδρασε βγάζον-
τας τα τούβλα από τον τοίχο του κε-
λιού του προφανώς βαρέθηκε να
τριγυρίζει έξω και αφού η Αστυνο-
μία αδυνατούσε να τον συλλάβει
αναγκάστηκε να επιστρέψει μόνος
στο κελί του και να παραδοθεί. Έγ-
κυρες πληροφορίες αναφέρουν
πως έχουν αντικατασταθεί και τα
τούβλα του τοίχου αλλά και τα τού-
βλα που τον φρουρούσαν.

Δεν πρόλαβε να κοπάσει ο εμφύ-
λιος από την τηλεοπτική σειρά Fa-
magusta και νέα διαμάχη ξεσπά στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης διότι σε
παραγωγή του Netflix ο Μεγαλέξαν-
δρος παρουσιάζεται μπαϊσέξουαλ
και μπαλαμουτιάζεται με το τεκνό
τον Ηφαιστίωνα. Πάλι θα σφαχτού-
με στο Facebook. Δεν μας αφήνουν
να αγιάσουμε.

Φήμες για νέο σύστημα αξιολόγη-
σης δημιουργούν αναβρασμό στους
δημοσίους υπαλλήλους. Απαράδε-
κτα πράγματα οι αξιολογήσεις και
μόνο πάνω από το πτώμα μας. Τι
προσπαθούν να κάνουν δηλαδή, να
καταστρέψουν τα όσια και τα ιερά
αυτού του τόπου; Εγώ μεγάλωσα σε
μια χώρα που όλοι οι δημόσιοι υπάλ-
ληλοι ήταν άριστοι των αρίστων. Ού-
τε και να το διανοηθώ θέλω πως θα
υπάρξει έστω και ένας που να μην
είναι άριστος. Για όνομα του Θεού.

Η Πάφος βγάζει μπανάνες και αντάρτες.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Πώς θα σκεφτείς, όταν δεν διαλέγεσαι;

Η απόφαση της Ιεράς Συνόδου
της Εκκλησίας της Ελλάδος
κατά της θέσπισης του ομό-

φυλου γάμου, στηρίχτηκε στην πο-
λυσέλιδη εισήγηση του μητροπο-
λίτη Μεσογαίας και Λαυρεωτικής
κ. Νικολάου. Κύρια στοιχεία της
συλλογιστικής του σεβασμιότατου
ήταν: η ομοφυλοφιλία συνιστά, επι-
στημονικά, «ψυχική διαταραχή»
και, θεολογικά,  «αμαρτία»· ο ετε-
ρόφυλος γάμος υπαγορεύεται από
τη «φυσιολογία» των δύο φύλων·
η προβληματική περί φύλου δια-
δίδεται από την «προπαγανδιστική
μηχανή», «άγνωστων κέντρων»
του «ισχυρότερου στον κόσμο lob-
by». Με συγκεκαλυμμένη οργή και
συνωμοσιολογικό ύφος, η εισήγηση
εντυπωσιάζει με την απουσία δια-
λογικού πνεύματος.  

Ο κ. Νικόλαος αποφαίνεται ότι
η ομοφυλοφιλική έλξη είναι «μόδα»
και «εθισμός» –κάτι σαν το κάπνι-
σμα. Η επικρατούσα επιστημονική
συναίνεση είναι εντελώς διαφορε-
τική: η σεξουαλικότητα είναι, κυ-
ρίως, ενδιάθετη. Ο σεβασμιότατος
δηλώνει αποδοκιμαστικά ότι η Αμε-
ρικανική Ψυχιατρική Εταιρεία απο-

χαρακτήρισε την ομοφυλοφιλία
από «ψυχική διαταραχή». Θα μπο-
ρούσε να αποδοκιμάσει, επίσης,
και την Αμερικανική Ψυχολογική
Ένωση, την Αμερικανική Ακαδημία
Παιδιατρικής, τον Παγκόσμιο Ορ-
γανισμό Υγείας και την Ελληνική
Ψυχιατρική Εταιρεία. Δεν υπάρχει,
αποφάνθηκαν, εγγενής σχέση ομο-
φυλοφιλίας και ψυχοπαθολογίας.
Μήπως ξέρει κάτι παραπάνω ο σε-
βασμιότατος που δεν γνωρίζουν οι
εγκυρότεροι παγκοσμίως επιστη-
μονικοί οργανισμοί; Αν ναι, το κρα-
τά μυστικό. Τα θέματα της ομοφυ-
λοφιλίας, ταυτότητας φύλου, και
ομόφυλου γάμου απασχολούν όλες
τις χριστιανικές Εκκλησίες διεθνώς.
Η συναφής θεολογική και φιλοσο-
φική βιβλιογραφία είναι τεράστια.
Ο κ. Νικόλαος δεν διαλέγεται με
αυτή. Αποφεύγει να ασκήσει ερ-
μηνευτική κρίση. 

H ερμηνευτική έχει, βασικά, θε-
ολογικές απαρχές: ανταποκρίνεται
στην ανάγκη μας να κατανοήσουμε
τα Ιερά Κείμενα σε συνάφεια με
τα προβλήματα που κάθε φορά αν-
τιμετωπίζουμε. Την αλήθεια του
Ευαγγελίου την ανα-καλύπτουμε

διαρκώς ερμηνεύοντας, όχι μηρυ-
κάζοντας, τις Γραφές. 

Ερμηνεύω θα πει: διερωτώμαι
για το νόημα του κειμένου και τη
σημασία του για μένα σήμερα. Η
γλώσσα κάθε κειμένου, ακόμα και
των εξ αποκαλύψεως, διαπερνάται
από ιστορικότητα και σχετική ασά-
φεια –χρειάζεται ερμηνεία. Ο ερ-
μηνευτής, αντιστοίχως, είναι το-
ποθετημένος στον δικό του ιστο-
ρικό ορίζοντα νοήματος και αναγ-
κών –αναζητεί το νόημα εντός των
συμφραζομένων του παρόντος. Τα
κείμενα, παρατηρεί ο μεγάλος ερ-
μηνευτικός φιλόσοφος Χανς-
Γκέοργκ Γκάνταμερ, είναι σαν τις
παρτιτούρες: η μουσική προκύπτει
μόνο όταν κάποιος τις ερμηνεύσει. 

Ο Ρόουαν Γουίλιαμς, πρώην προ-
καθήμενος της Εκκλησίας της Αγ-
γλίας και από τους σημαντικότερους
εν ζωή θεολόγους (δεν είναι τυχαίο
που ο Χρήστος Γιανναράς του αφιέ-
ρωσε βιβλίο του το 2017), μιλά για
την ικανότητα του ερμηνευτή της
Βίβλου να «αισθανθεί την κατεύ-
θυνση του κειμένου». Είναι σημαν-
τικό, παρατηρεί, να βλέπουμε ένα
κείμενο ως «μέρος μιας ρητορικής

διαδικασίας», όχι αποσπασματικά.
Οι παραβολές του Ιησού αποσκοπούν
να επιφέρουν αλλαγή συμπεριφοράς.
Διαβάζοντάς τες ωθείσαι να δεις,
δυνητικά, τον εαυτό σου στις πα-
ραβολές και να αναρωτηθείς για τη
στάση ζωής που πρέπει να έχεις.

Στην εισήγησή του, ο σεβασμιό-
τατος παραθέτει τις γνωστές πε-
ρικοπές τού Αποστόλου Παύλου
κατά της ομοφυλοφιλίας από την
Προς Ρωμαίους Επιστολή. Είναι,
όντως, απορριπτικές. Ποια είναι,
όμως, συνολικά, η κατεύθυνση του
κειμένου του Παύλου, ρωτά ο Γουί-
λιαμς; Τι αλλαγή θέλει να επιφέρει;
Στο κεφ. 1 ο Παύλος αναφέρει σειρά
αμαρτημάτων («πεπληρωμένους
πάσ  δικί , πορνεί , πονηρί , πλε-
ονεξία, κακί , μεστο ς φθόνου, φό-
νου, ριδος, δόλου κακοηθείας»),
για να καταλήξει, στο κεφ.2, στην
κριτική όσων νομίζουν ότι ζουν με
τον λόγο του Θεού αλλά δεν έχουν
επίγνωση της αμαρτωλότητάς τους.
«Αυτό που κυρίως εννοεί ο Παύλος»,
λέει ο Γουίλιαμς, «δεν αφορά τόσο
στην ομοφυλοφιλία όσο στις αυ-
ταπάτες των υποτίθεται νομοτα-
γών». Ο διακεκριμένος Καθολικός

θεολόγος και φιλόσοφος Τζον Κα-
πούτο, αναφέρει ότι μείζονα πρό-
κληση για τον χριστιανό είναι η
αποφυγή της ειδωλολατρίας. Ο βι-
βλικός κυριολεκτισμός συνιστά
μορφή ειδωλολατρίας, παρατηρεί.
Η Βίβλος δεν είναι «άχρονο αρχέ-
τυπο» αλλά «ιστορικό πρότυπο» –
όχι κάτι που το αντιγράφω για να
το μεταφέρω στο παρόν αλλά κάτι
που πρέπει να «εισαγάγω με ερμη-
νευτική ευαισθησία στα παρόντα
συμφραζόμενα». Πρέπει κάθε φορά
να ξεχωρίζω το μείζον από το πα-
ρεμπίπτον, το αποκαλυπτικό από
το ενδεχομενικό· να ελέγχω τις
προκαταλήψεις μου και να μην γί-
νομαι δέσμιος των σχημάτων μου. 

Όταν μιλάμε για την αγάπη,
γράφει ο Καπούτο, η λέξη είναι
μόνο το σχήμα. Η αγάπη απηχεί
δυνατότητα, δείχνει κατεύθυνση·
δεν είναι απλώς λέξη αλλά «συμβάν»
–έκ-κληση, δηλαδή ανά-κληση και
υπόσχεση.  Το καθήκον μας δεν
είναι να αναπαράξουμε κυριολε-
κτικά τι είπε ο Ιησούς (ουδέποτε
μίλησε, παρεμπιπτόντως, για την
ομοφυλοφιλία) αλλά να μετάσχουμε
στην έκκληση της αγάπης που εν-

σάρκωσε. Με αυτό το πνεύμα, γρά-
φει ο Καπούτο, απουσιάζουν επι-
χειρήματα που να δείχνουν ότι η
ερωτική αγάπη μεταξύ ομοφύλων
δεν συνιστά αγάπη.

Βεβαίως, υπάρχει ισχυρός αντί-
λογος στα παραπάνω. Η χριστιανική
θεολογία είχε ανέκαθεν ζωντάνια.
Μόνο που ο σεβασμιότατος δεν δια-
λέγεται με αντίθετες απόψεις, όπως
αυτές των Γουίλιαμς ή Καπούτο. (Θα
τις βρει και στον χώρο της Ορθόδοξης
θεολογίας, ιδιαίτερα στη Βόρεια Αμε-
ρική –βλ. π.χ. τον ιστότοπο https://or-
thodoxyindialogue.com/). Στην ει-
σήγησή του κατακεραυνώνει, διε-
κτραγωδεί, και οικτίρει, αλλά, πάντως,
δεν διαλέγεται. Χαρακτηριστικό
δείγμα κλειστής σκέψης, έχει κατα-
λήξει στο προειλημμένο συμπέρασμά
του πριν καν αρχίσει –αναπόφευκτό,
εφόσον όλα έχουν ήδη ειπωθεί από
την Εκκλησία, όπως γράφει. Θα επα-
νέλθω.

Ο κος Χαρίδημος Κ. Τσούκας είναι
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου
και αντεπιστέλλον μέλος της Κυπριακής
Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων
και Τεχνών. www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Ανοιγμα σε τρίτες χώρες, με επί-
κεντρο την Τουρκία, για συμμετοχή
στα Συμβούλια της Ε.Ε. «από την
εξωτερική και χωρίς δικαίωμα ψή-
φου», δρομολογείται μέσω των
«γραπτών ιδεών» (food for thought)
της κοινής ομάδας εργασίας της
Γερμανίας και της Γαλλίας. Οι ιδέες
που απεκάλυψε η «Κ» πριν από με-
ρικές εβδομάδες, παραπέμπουν σε
τέσσερις ομόκεντρους κύκλους λει-
τουργίας της Ε.Ε., επιφυλάσσοντας
στον τρίτο ομόκεντρο κύκλο (και
πρώτο εξωτερικό), τη δυνατότητα
συμμετοχής τρίτων χωρών, άρα
και της Τουρκίας στα Συμβούλια
της Ε.Ε., χωρίς δικαίωμα ψήφου.
Άριστα ενημερωμένη πηγή επε-
σήμανε ότι οι εν λόγω ιδέες λει-
τουργούν ως δέλεαρ για μια ειδική
σχέση Ε.Ε.-Τουρκίας, καθώς «οδη-
γούνστη δημιουργία ενός ιδιότυπου
ευρωπαϊκού προθαλάμου, στον
οποίο μπορούν να σταθμεύουν τρί-

τες χώρες, που δεν θα καταστούν
κράτη-μέλη της Ε.Ε., ενώ παράλ-
ληλα θα διατηρούν ανοικτή μια τέ-
τοια προοπτική στο μέλλον, εάν οι
συνθήκες το επιτρέψουν». Υπό
αυτή την έννοια, η Τουρκία, όπως
βεβαίως και άλλες τρίτες χώρες «θα
μπορούν να σταθμεύσουν στον
ιδιότυπο ευρωπαϊκό προθάλαμο
μιας ειδικής σχέσης με την Ε.Ε.»,
ο οποίος μπορεί να μην οδηγεί επί
του παρόντος στην υλοποίηση του
στόχου της ένταξης στην Ε.Ε., αλλά
δεν θα αποστερεί τη δυνατότητα
μιας τέτοιας προοπτικής, εάν βε-
βαίως και εφόσον οι συνθήκες το
επιτρέψουν». 

Όπως μάλιστα πληροφορείται
η «Κ», οι Βρυξέλλες και το Βερολίνο
έχουν αναλάβει δεσμεύσεις έναντι
της κυβέρνησης Ερντογάν προς
αυτή την κατεύθυνση, τοποθετών-
τας στο κάδρο «ως σημείο εκκίνη-
σης», τη συμμετοχή της Τουρκίας
στα άτυπα Συμβούλια Gymnich.
Ξένη διπλωματική πηγή, η οποία
μίλησε στην «Κ» υπό την προϋπό-
θεση τήρησης της ανωνυμίας της,
διευκρίνισε ότι οι υποσχέσεις προς
την Άγκυρα «παρασχέθηκαν στο
Βίλνιους, το περασμένο καλοκαίρι,
ενώ ανανεώθηκαν πριν από μερικές
μέρες, ένα περίπου εικοσιτετράωρο
πριν ο Ταγίπ Ερντογάν βάλει την

υπογραφή του στην ένταξη της
Σουηδίας στο ΝΑΤΟ»! Κάτι που αφε-
νός, καταδεικνύει το εύρος του ανα-
τολίτικου παζαριού που παίχθηκε
τους τελευταίους μήνες και αφετέ-
ρου (και κυρίως), την άνεση των
επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης (Βερολίνου, Βρυξελλών και Πα-
ρισιού), οι οποίοι αποδέχθηκαν να

συμμετάσχουν σε ένα τέτοιο παζάρι,
γνωρίζοντας, προφανώς, ότι οι όροι
καθορίζονται από τον πρόεδρο της
Τουρκίας και, εκ των πραγμάτων,
κινούνται στο αντίθετο ρεύμα ζω-
τικών συμφερόντων της Κυπριακής
Δημοκρατίας. 

Συγκλίνουσες μάλιστα πληρο-
φορίες αναφέρουν ότι ενώ γράφον-

ταν αυτές οι γραμμές, προχθές Πα-
ρασκευή, η Λευκωσία δεχόταν πιέ-
σεις υπό μορφή παραινέσεων, προ-
κειμένου να συναινέσει στη συμ-
μετοχή της Τουρκίας στο άτυπο
Συμβούλιο Υπουργών Εξωτερικών,
Gymnich (2-3 Φεβρουαρίου). Στο
πλαίσιο μιας «πολιτικής πρόβας
νυφικού» για την υλοποίηση του

τρίτου ομόκεντρου κύκλου των ρι-
ζοσπαστικών ιδεών της κοινής ομά-
δας εργασίας Γερμανίας-Γαλλίας,
προκειμένου η Τουρκία (και άλλα
τρίτα κράτη) να συμμετάσχουν στα
Συμβούλια της Ε.Ε., χωρίς δικαίωμα
ψήφου. 

Όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, η Λευκωσία είχε απαντή-

σει αρνητικά στην «έκδοση λευκής
επιταγής» από την Ε.Ε. για συμ-
μετοχή τής Τουρκίας στο Gymnich,
στις 2-3 Φεβρουαρίου. Υπέβαλε
όμως ατύπως κάποιες εποικοδο-
μητικές προτάσεις, οι οποίες θα
επέτρεπαν τη συμμετοχή της Τουρ-
κίας, αγγίζοντας ζητήματα που
άπτονται τόσο του Κυπριακού όσο
και των κυπρογενών υποχρεώσεων
της Τουρκίας έναντι της Ε.Ε. Ωστό-
σο, ενώ γράφονταν αυτές οι γραμ-
μές, ούτε η Άγκυρα αλλά ούτε και
οι εταίροι τής Ευρωπαϊκής Ένωσης
είχαν επιδείξει διάθεση διασύνδε-
σης της τουρκικής παρουσίας στο
Gymnich με ουσιαστικά ζητήματα
που αφορούν στο ζήτημα της Κύ-
πρου. Γνωστοί, μάλιστα, κύκλοι
των Βρυξελλών, επιχειρούσαν να
εκθέσουν τη Λευκωσία ότι δήθεν
«έχασε μια ευκαιρία να επιδείξει
καλή θέληση για τη δημιουργία
θετικού κλίματος, ενώ η προσωπική
απεσταλμένη του γ.γ. ΟΗΕ βρισκό-
ταν στην Κύπρο», συντηρώντας
παράλληλα το ενδεχόμενο παρου-
σίας της Άγκυρας στο άτυπο Συμ-
βούλιο. Σημειώνεται ότι παραινέ-
σεις προς την Κυπριακή Δημοκρα-
τία για συμμετοχή της Τουρκίας
σε άτυπα Συμβούλια των ΥΠΕΞ
της Ε.Ε., είχαν εκδηλωθεί και επί
ισπανικής προεδρίας, στις 31 Αυ-
γούστου 2023, στο Τολέδο, με τη
Λευκωσία να απαντά αρνητικά,
υποδεικνύοντας τότε ότι η «καλή
θέληση» πρέπει να λειτουργεί αμ-
φίδρομα και όχι μονοδρομημένα,
όπως εμφανίζονται να επιδιώκουν
οι Βρυξέλλες και το Βερολίνο χωρίς
περιστροφές, και το Παρίσι συγ-
κεκαλυμμένα. 

Σε κάθε περίπτωση, οι ιδέες της
κοινής ομάδας εργασίας Γερμα-
νίας-Γαλλίας δεν διασφαλίζουν
απλώς ένα καθεστώς προνομιακής
σχέσης της Τουρκίας με την Ε.Ε.,
επιτρέποντάς της να αξιοποιήσει
τον τρίτο ομόκεντρο κύκλο και να
συμμετάσχει στα Συμβούλια της
Ε.Ε., χωρίς δικαίωμα ψήφου. Της
διασφαλίζουν επίσης την τυπική
δυνατότητα να μπορεί μελλοντικά
να φλερτάρει με τον στόχο της έν-
ταξης της Ε.Ε., εάν τα υφιστάμενα
δεδομένα διαφοροποιηθούν και
εφόσον οι πολιτικές συνθήκες και
συγκυρίες το επιτρέψουν. Δεν πρέ-
πει άλλωστε να περνά απαρατή-
ρητη, η επίσης ευφάνταστη γερ-
μανογαλλική ιδέα, για λήψη απο-
φάσεων με ειδική πλειοψηφία, ακό-
μη και σε θέματα διεύρυνσης της
Ε.Ε. (απαιτείται αναθεώρηση Συν-
θηκών), κάτι που σίγουρα θα προ-
καλούσε χαμόγελα στην Τουρκία,
η οποία θα μπορούσε να ελπίζει
κάποια στιγμή σε πλήρη ένταξη
στην Ε.Ε., χωρίς να έχει απέναντί
της ένα ενδεχόμενο κυπριακό βέτο.
Με τα υφιστάμενα πάντως δεδο-
μένα, ο στόχος της Τουρκίας για
πλήρη ένταξη στην Ε.Ε. θεωρείται
ανέφικτος, ακόμη και σε βάθος
χρόνου και η συντήρησή του,
εκλαμβάνεται ως μία κίνηση για
ικανοποίηση του αισθήματος της
κοινωνίας των Τούρκων πολιτών
ή πιο απλά, για εσωτερική κατα-
νάλωση.  

<<<<<<

Οι ιδέες οδηγούν στη
δημιουργία ενός ιδιότυ-
που ευρωπαϊκού προθα-
λάμου, στον οποίο μπο-
ρούν να σταθμεύουν τρί-
τες χώρες, που δεν θα
καταστούν κράτη-μέλη
της Ε.Ε., ενώ παράλληλα
θα διατηρούν ανοικτή
μια τέτοια προοπτική
στο μέλλον, εάν οι συν-
θήκες το επιτρέψουν.

Κλοιόπιέσεων για κατάργηση της ομοφωνίας
στη λήψη αποφάσεων και γιαυποκατάστασή
της με ειδική πλειοψηφία, με αφετηρία τα
θέματα Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και
Πολιτικής Ασφάλειας της Ε.Ε., σχηματίζουν
μεγάλη ομάδακρατών-μελών στο Συμβούλιο,
η Κομισιόν, καθώς και το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο. Και τα τρία θεσμικά όργανα, (το
Συμβούλιο και η Ευρωβουλή στην πλειοψη-
φία τους), φλερτάρουν ευρύτερα με την κα-
τάργηση του δικαιώματος βέτο, στους τομείς
της δημοσιονομικής πολιτικής, της φορο-
λογικής πολιτικής, του κράτους δικαίου, ως
επίσης και της διεύρυνσης, τομείς οι οποίοι
θα απαιτήσουν αναθεώρηση των Συνθηκών
της Ε.Ε. Ουδόλως τυχαίως, ανάλογες ιδέες
για αναθεώρηση των Συνθηκών για τους
πιο πάνω λόγους,περιλαμβάνονται στο άτυ-

πο έγγραφο (non paper-food for thought)
που ετοίμασε η κοινή ομάδα εργασίας Γερ-
μανίας και Γαλλίας, επιχειρώντας προφανώς
την προλείανση του εδάφους και τη δημι-
ουργία κλίματος προς την κατεύθυνση υιο-
θέτησης ενός τέτοιου πλαισίου αποφάσεων.
Σημειώνεται ότι εντός Φεβρουαρίου, η πρό-
εδρος της Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν αναμένεται να υποβάλει προτάσεις
οι οποίες αφορούν τη «μεταρρύθμιση» της
Ε.Ε., ενόψει της δρομολογούμενης διεύ-
ρυνσης, για μια Ένωση 30+ κρατών-μελών,
με χρονικό ορίζοντα το 2030. Η δυσκολία
λήψης ομόφωνων αποφάσεων σε μια Ε.Ε.
30 και πλέον κρατών, αποτελεί άλλωστε
και το βασικό επιχείρημα της ομάδας κρατών,
υπό τη Γερμανία, που έχουν ήδη εκδηλώσει
τη στήριξή τους στην κατάργηση της ομο-

φωνίας στη λήψη αποφάσεων. Η εν λόγω
ομάδα, με την ονομασία «φίλοι ειδικής πλει-
οψηφίας» συστάθηκε τον Μάιο 2023 και
σε αυτή πλέον συμμετέχουν: Γερμανία, Βέλ-
γιο, Φινλανδία, Γαλλία, Ιταλία, Λουξεμβούργο,
Ολλανδία, Σλοβενία, Ισπανία, Ρουμανία,
Σουηδία και Δανία (με καθεστώς παρατη-
ρητή). Σημειώνεται ότι η Γερμανία και η
Γαλλία επιχειρούν διεύρυνση της ομάδας,
προκειμένου να επιβάλουν τη θέση τους
για κατάργηση της λήψης αποφάσεων με
ομοφωνία. Στον αντίποδα πάντως, υπάρχουν
αρκετά κράτη-μέλη τα οποία αντιλαμβά-
νονται ότι ενδεχόμενη κατάργηση της ομο-
φωνίας –και κατά συνέπεια του δικαιώματος
άσκησης βέτο– θα καταστήσει και τυπικά
τα μικρά και μεσαία κράτη, έρμαιο των
ισχυρών χωρών της Ε.Ε. 

Πιέσεις για αναθεώρηση των Συνθηκών

Η Τουρκία στα Συμβούλια
Ε.Ε. άνευ ψήφου  

Γερμανογαλλικό δέλεαρ για την Αγκυρα
«Πρόβα νυφικού» στο Gymnich και μάχη της Λευκωσίας

Οι Βρυξέλλες και το Βερολίνο έχουν αναλάβει δεσμεύσεις έναντι της κυβέρνησης Ερντογάν προς αυτή την κατεύθυνση, τοποθετώντας στο
κάδρο «ως σημείο εκκίνησης», τη συμμετοχή τής Τουρκίας στα άτυπα Συμβούλια Gymnich.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Προσωπικά πιστεύω πως υπάρχει
ευελιξία στις θέσεις που εκφράζει
η τουρκική πλευρά» λέει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο Βρετανός
ύπατος αρμοστής Ιρφάν Σιντίκ,
εξηγώντας πως «θέλουν να έχουν
το δικαίωμα να μιλούν για ξεχω-
ριστό κράτος, το οποίο τους πα-
ρέχει την κυριαρχική ισότητα,
έστω κι αν δεν θα πάνε μέχρι τέ-
λους με αυτή τη θέση». Όπως εκτι-
μά, αυτό θεωρούν πως θα τους ενι-
σχύσει πηγαίνοντας στο τραπέζι
των συνομιλιών. Ο ίδιος ανοίγει
τα χαρτιά του και για το θέμα των
χρονοδιαγραμμάτων δράσης της
νέας ειδικής απεσταλμένης αλλά
και τον ρόλο που θα έχει αυτή τη
φορά το Ηνωμένο Βασίλειο στο
Κυπριακό. 
–Τα τελευταία έξι χρόνια παρα-
τηρείται αδιέξοδο σε ό,τι αφορά
το Κυπριακό. Ποιο συμπέρασμα
βγήκε από την κάθοδο της νέας
ειδικής απεσταλμένης των Ηνω-
μένων Εθνών; Είναι ασφαλές να
μιλήσουμε για κινητικότητα στο
Κυπριακό πλέον; 

–Είναι γεγονός πως από το Κραν
Μοντανά και μετά δεν υπήρξε
οποιαδήποτε πρόοδος σε ό,τι αφο-
ρά το Κυπριακό. Προσπαθήσαμε
να ανακινήσουμε τα πράγματα το
2021 με τη διάσκεψη στη Γενεύη,
ωστόσο δεν υπήρξε οποιαδήποτε
πρόοδος. Φέτος είναι η επέτειος
των 50 χρόνων εισβολής και 60
χρόνων από την εγκατάσταση της
ειρηνευτικής δύναμης των Ηνω-
μένων Εθνών στην Κύπρο και γι’
αυτό τον λόγο κατανοώ ότι οι πο-
λίτες ίσως να βλέπουν με περισ-
σότερη επιφύλαξη τις όποιες κι-
νήσεις, καθώς έχουν γίνει όλα
αυτά τα χρόνια πολλές προσπά-
θειες χωρίς κατάληξη. Είναι λοιπόν
κατά κάποιον τρόπο κατανοητό
να είναι επιφυλακτικοί, όμως εγώ
έχω μία σχετική αισιοδοξία. Αυτό
οφείλεται στο ότι έχω δει να υπάρ-
χει βούληση από την ε/κ πλευρά
για επανέναρξη των συνομιλιών.
Από την εκλογή του, ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης είχε επικεντρωθεί
πρώτα στον διορισμό του Ευρω-
παίου απεσταλμένου και πλέον
είδαμε τον διορισμό ειδικού απε-
σταλμένου των Ηνωμένων Εθνών.
–Η ιδέα διορισμού Ευρωπαίου
απεσταλμένου έχει αποτύχει;    

–Ο στόχος του Ευρωπαίου απε-
σταλμένου δεν ήταν να ηγηθεί
της διαδικασίας, καθώς αυτό είναι
στις αρμοδιότητες των Ηνωμένων
Εθνών. Ο στόχος ήταν να επιτευχ-
θεί ένας ενεργότερος ρόλος της
Ε.Ε. Με αυτό τον τρόπο θα προ-
σέλκυε την Τουρκία να επιστρέψει
στη διαδικασία δίδοντάς της κί-
νητρα. Αυτό βεβαίως δεν έχει γίνει
κατορθωτό. 
–Χάσαμε πολύτιμο χρόνο σε όλη
αυτή την προσπάθεια συζήτησης
Ευρωπαίου απεσταλμένου; 

–Στην ουσία όχι, γιατί την ίδια
περίοδο που κατέθετε την εν λόγω
πρόταση ο Νίκος Χριστοδουλίδης,
ανέμεναν όλοι το αποτέλεσμα των
τουρκικών εκλογών. Και μετά τις
εκλογές στην Τουρκία, είχαμε τις
εξελίξεις στην Πύλα. Η ουσία, είναι
η επανέναρξη των συνομιλιών υπό
την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών.
Τώρα η μεγάλη πρόκληση με τον
διορισμό της νέας απεσταλμένης
των Ηνωμένων Εθνών, είναι να
διαπιστωθεί κατά πόσο μπορεί να
βρεθεί κοινό έδαφος μεταξύ των
δύο πλευρών καθώς οι θέσεις τους
βρίσκονται σε μεγάλη διάσταση.
Η ε/κ πλευρά παραμένει προση-
λωμένη σε λύση διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας με πολιτική
ισότητα, όπως περιγράφεται στα
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών.
Η τ/κ ηγεσία φαίνεται πως δεν
συμμερίζεται αυτή τη θέση τη δε-
δομένη στιγμή. Η πρόκληση λοιπόν
είναι πως θα φέρει τις δύο πλευρές
στην ίδια κατεύθυνση. Το Ηνωμένο
Βασίλειο στηρίζει τη διζωνική, δι-

κοινοτική ομοσπονδία με πολιτική
ισότητα όπως περιγράφεται στα
ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας και προς αυτή την κατεύ-
θυνση θα εργαστούμε. Ωστόσο,
όποτε διατυπώσουμε αυτή τη θέση,
η τ/κ πλευρά αντιδρά. Προσωπικά
πιστεύω πως υπάρχει ευελιξία στις
θέσεις που εκφράζει η τουρκική
πλευρά. 
–Ευελιξία τέτοια που να μπορεί
να επιστρέψει στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων και να συζη-
τήσει στο πλαίσιο της διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας; Υπάρ-
χει τρόπος να γίνει κάτι τέτοιο
εφικτό; 

–Θα είναι δύσκολο, αλλά μπορεί
να γίνει κατά την άποψή μου. Αυτή
ακριβώς είναι και η αρμοδιότητα
της ειδικής απεσταλμένης. Προ-
φανώς είναι δύσκολο εξαιτίας των
αποτυχημένων προσπαθειών όλων
αυτών των χρόνων και της έλλει-
ψης εμπιστοσύνης που έχει δημι-
ουργηθεί. Στην τ/κ πλευρά ακόμα
και τα πρόσωπα που είναι υπέρ
της επανένωσης και της λύσης εί-
ναι ακόμα επιφυλακτικά ως προς
τη στάση που θα τηρήσει τελικά
η ε/κ ηγεσία. Αυτό προκύπτει από
την εμπειρία που είχαν το 2004,
όταν η τ/κ πλευρά στήριξε το Σχέ-
διο Ανάν και η ε/κ πλευρά το κα-
ταψήφισε. Πέραν όμως του Σχεδίου
Ανάν, η δική τους ανάγνωση για
τη διάσκεψη στο Κραν Μοντανά

είναι ότι η ε/κ πλευρά δεν αξιο-
ποίησε το μομέντουμ για λύση.
Από το Κραν Μοντανά και μετά
οι Τ/κ έχουν μετακινηθεί και μιλούν
για κυριαρχική ισότητα. Το ενδια-
φέρον, ωστόσο, είναι, όταν συνο-
μιλήσεις με τους Τ/κ και το ίδιο
ισχύει με συνάδελφους μου στην
Άγκυρα, που μιλούν με την τουρ-
κική πλευρά, αποκαλύπτουν ότι
η κυριαρχική ισότητα γι’ αυτούς
δεν σημαίνει απαραιτήτως και δύο
κράτη. Αυτό που υποστηρίζουν
είναι ότι δεν έχουν πλέον την πε-
ποίθηση ότι θα υπάρξει διαφορε-
τική κατάληξη αν πάνε κι αυτή τη
φορά σε συνομιλίες. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο, χρειάζονται κάποιες
διαβεβαιώσεις ότι τα πράγματα
θα καταλήξουν διαφορετικά αυτή
τη φορά, στο τραπέζι των συνο-
μιλιών. 
–Δηλαδή; 

–Θέλουν να έχουν το δικαίωμα
να μιλούν για ξεχωριστό κράτος,
το οποίο τους παρέχει την κυριαρ-
χική ισότητα, έστω και αν δεν θα
πάνε μέχρι τέλους με αυτή τη θέση.
Αυτό θεωρούν πως θα τους ενι-
σχύσει πηγαίνοντας στο τραπέζι
των συνομιλιών. Οι Τ/κ νιώθουν
πως η ε/κ πλευρά δεν είναι ειλικρι-
νής σε ό,τι αφορά τη βούλησή της
για συνομιλίες και γι’ αυτό τον λόγο
θέλουν να κρατούν το ζήτημα της
κυριαρχικής ισότητας ως χαρτί
διασφάλισης. Αυτή η προσέγγιση,
ωστόσο, προκαλεί ανησυχία στην
ε/κ πλευρά ότι αυτό το χαρτί θα
χρησιμοποιηθεί στο ενδεχόμενο
που οι διαπραγματεύσεις αποτύ-
χουν, για να ανακηρύξουν ξεχω-
ριστό κράτος. Γι’ αυτό ακριβώς τον
λόγο δεν είναι αποδεκτό. Οι Τ/κ
δεν θέλουν να μπουν σε μία δια-
δικασία χωρίς τέλος, να συνεχίσουν
απομονωμένοι, χωρίς αναγνώριση
και χωρίς την όποια σύνδεση με
τον υπόλοιπο κόσμο. Γι’ αυτό τον
λόγο θέλουν κάποια κίνητρα για
την επανέναρξη των συνομιλιών
που θα τους κάνουν να νιώσουν
ασφάλεια και θα ενισχύσουν την
πεποίθησή τους ότι κάτι διαφορε-
τικό μπορεί να βγει από τη διαδι-
κασία αυτή τη φορά. Αυτή τους η
ανάγκη δεν είναι αδικαιολόγητη.
Το ερώτημα ωστόσο είναι πώς μπο-
ρεί κάποιος να παρέχει αυτές τις

διασφαλίσεις στους Τ/κ χωρίς την
ίδια στιγμή να προκαλέσει ανησυ-
χίες στην ε/κ πλευρά ότι αυτό θα
οδηγήσει αυτόματα στη λύση δύο
κρατών. Αυτή λοιπόν είναι η πρό-
κληση για τη νέα απεσταλμένη.
–Να υποθέσουμε ότι ισχύουν όσα
λέγονται περί χρονοδιαγράμματος
δράσης της νέας ειδικής απεσταλ-
μένης;

–Αυτό που αντιλαμβάνομαι είναι
πως η τ/κ ηγεσία, εξαιτίας και της
έλλειψης εμπιστοσύνης στη δια-
δικασία, δεν θέλει να ξεκινήσει
έναν ακόμη κύκλο διαπραγματεύ-
σεων χωρίς τέλος. Αυτός είναι και
ο λόγος που έθεσαν χρονοδιάγραμ-
μα δράσης έξι μηνών. Αυτό είναι
σίγουρα κάτι που δεν επιθυμεί η
ε/κ πλευρά. Το δικό μου συμπέρα-
σμα είναι πως στους έξι μήνες θα
διαπιστωθεί αν υπάρχει πρόοδος
στην όλη διαδικασία. Αν όχι, τότε
θα υπάρξει σχετική πίεση να κη-
ρυχθεί αδιέξοδο. Αν όμως υπάρξει
πρόοδος, τότε εκτιμώ πως θα υπάρ-
ξει και η ανάγκη περισσότερου
χρόνου. Όμως είναι νωρίς να πά-
ρουμε μία απόφαση τώρα. 
–Το Ηνωμένο Βασίλειο θα ανα-
λάβει κάποιες πρωτοβουλίες αυτή
τη φορά; 

–Είναι ένα ερώτημα που δέχο-
μαι συχνά, προφανώς γιατί επι-
κρατεί η αίσθηση ότι έχουμε πάντα
κάποιες ιδέες που θέλουμε να τις
επιβάλουμε σε τρίτους. Αυτή τη

στιγμή, έχει διοριστεί ειδικός απε-
σταλμένος των Ηνωμένων Εθνών
και ο ρόλος του είναι να βρει κοινό
έδαφος για να επαναρχίσουν οι
συνομιλίες. Δεν έχουμε κανένα
συγκεκριμένο έγγραφο να παρου-
σιάσουμε για το τι πρέπει να κά-
νουν οι δύο πλευρές. Στην ουσία
αυτόν τον ρόλο τον έχει ο ειδικός
απεσταλμένος και όχι εμείς. 
–Είχατε κάνει κάποια συζήτηση
επί του ζητήματος με τον Νίκο
Χριστοδουλίδη; Επειδή στο πα-
ρελθόν είχατε καταθέσει κάποιες
ιδέες.

–Αυτό έγινε όσο δεν υπήρχε
απεσταλμένος. Στην απουσία προ-
όδου και με δεδομένο ότι το Ηνω-
μένο Βασίλειο ήθελε πολύ να βρε-
θεί λύση, ήρθε με κάποιες προτά-
σεις για επανέναρξη των συνομι-
λιών αλλά αυτό έγινε όσο κανείς
δεν είχε εντολή. Είναι αποκλειστική
ευθύνη της απεσταλμένης των
Ηνωμένων Εθνών να προχωρήσει
με προτάσεις. 
–Δεδομένης και της καταγεγραμ-
μένης επιφύλαξης, του χάσματος
μεταξύ των θέσεων των δύο πλευ-
ρών, θεωρείτε πως η κυριαρχική
ισότητα ίσως να είναι τελικά μία
διέξοδος για λύση του Κυπριακού; 

–Εμείς δεν πρόκειται να επιβά-
λουμε οποιαδήποτε ιδέα, αυτό που
παρέθεσα ήταν η θέση της τ/κ ηγε-
σίας. Η πρόκληση είναι στον απε-
σταλμένο αλλά και στην ε/κ ηγεσία,
που είναι πιο πρόθυμη να δει απο-
τέλεσμα στις συνομιλίες, να απευ-
θυνθούν στην άλλη πλευρά. 
–Πώς σχολιάζετε τα Μέτρα Οικο-
δόμησης Εμπιστοσύνης που ανα-
κοινώθηκαν από τον πρόεδρο;  

–Έχουν ανακοινωθεί 14 μέτρα
τα οποία όπως αντιλαμβάνομαι
δεν είναι στο πλαίσιο των μέτρων
οικοδόμησης εμπιστοσύνης αλλά
στο πλαίσιο δημιουργίας ενός πιο
θετικού περιβάλλοντος.  
–Αποτελεί βήμα προόδου; 

–Είναι θετικό, γιατί προτείνει
λύσεις σε κάποια προβλήματα που
αντιμετωπίζουν πολίτες στο νησί
και θα βοηθήσει την κατάσταση.
Το πιο πιθανό βεβαίως είναι πως
δεν ικανοποιεί τις απαιτήσεις της
τ/κ ηγεσίας και γι’ αυτό ακριβώς
τον λόγο, το ερώτημα είναι τι θα
κάνει η ε/κ πλευρά για να πείσει
την τ/κ ηγεσία πως είναι προς όφε-
λός της να επανέλθει στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων, συζη-
τώντας το συμφωνημένο πλαίσιο
λύσης.
–Εξαρτάται δηλαδή από την ε/κ
πλευρά; 

–Γνωρίζω πως σε μία μερίδα
των πολιτών δεν αρέσει αυτό που
λέω καθώς διερωτώνται για ποιο
λόγο πρέπει οι Ε/κ να αναλάβουν
πρωτοβουλίες προσέγγισης των
Τ/κ ούτως ώστε να επιστρέψουν
οι τελευταίοι στο τραπέζι των συ-
νομιλιών τη στιγμή που κατέχουν
τα εδάφη τους και καταπατούν δι-
καιώματά τους. Κατανοώ και σέ-
βομαι αυτή τη θέση, ωστόσο τίποτα
δεν πρόκειται να προχωρήσει με
αυτή την προσέγγιση. Η επιλογή
συνεπώς είναι είτε να επιμείνεις
στην αρχική σου θέση ότι εμείς
δεν πρέπει να κάνουμε κάτι με
αποτέλεσμα να μην υπάρξει οποι-
αδήποτε πρόοδος, είτε να ανα-
γνωρίσεις την πολιτική πραγμα-
τικότητα, του ότι η άλλη πλευρά
δεν είναι ιδιαίτερα πρόθυμη για
την επανέναρξη των συνομιλιών
στο συμφωνημένο πλαίσιο. Στη
δεύτερη περίπτωση θα πρέπει να
γίνουν βήματα που θα βελτιώσουν
το κλίμα και θα προσελκύσουν
τους Τ/κ και την ίδια στιγμή δεν
θα προκαλούν ανασφάλεια στους
Ε/κ. Μπορούν να γίνουν περισσό-
τερα από την ε/κ ηγεσία γιατί αυτή
είναι άλλωστε που ζητάει την επα-
νέναρξη των συνομιλιών. Η τ/κ
ηγεσία δεν ζητάει επανέναρξη των
συνομιλιών στο πλαίσιο της διζω-
νικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας.
Συνεπώς αν ο στόχος είναι η επα-
νέναρξη των συνομιλιών, θα πρέπει
να γίνει κάτι για να επιτευχθεί. 

ΙΡΦΑΝ ΣΙΝΤΙΚ, Βρετανός ύπατος αρμοστής

Οι Τ/κ θέλουν κίνητρα από τους Ε/κ
για επιστροφή στις συνομιλίες

Η τ/κ πλευρά χρειάζεται διαβεβαιώσεις ότι τα πράγματα θα καταλήξουν διαφορετικά αυτή τη φορά

H συμφωνία 
της Πύλας 

και η έλλειψη
κατανόησης

–Για την Πύλα ποια είναι η δια-
πίστωσή σας; Έχει αποτύχει η
συμφωνία; 

–Δεν είναι δίκαιο να πούμε ότι
έχει αποτύχει. Οι εξελίξεις του πε-
ρασμένου Αυγούστου θα μπορού-
σαν να οδηγήσουν σε αποσταθε-
ροποίηση. Το γεγονός ότι δεν υπήρ-
ξε κλιμάκωση και ότι τα Ηνωμένα
Έθνη εργάζονται και με τις δύο
πλευρές για να φτάσουν σε μία
συμφωνία που να ικανοποιεί και
τα δύο μέρη, σίγουρα είναι θετικό.
Η εφαρμογή των συμφωνιών απο-
τελεί πρόκληση. Θεωρώ πως είναι
εν μέρει εξαιτίας της έλλειψης κα-
τανόησης σε πρόνοιες των συμ-
φωνιών –γιατί πρόκειται για δύο
κείμενα– που δημιουργήθηκε όλη
αυτή η κατάσταση. Είναι ευθύνη
των Ηνωμένων Εθνών να είναι ει-
λικρινή, ούτως ώστε και οι δύο
πλευρές να αντιληφθούν τι προ-
νοείται στην άλλη συμφωνία. Όταν
υπάρξει κοινή κατανόηση, τότε θα
μπορεί από κοινού να εφαρμοστεί. 
–Μπορεί η εμπειρία της Πύλας να
επηρεάσει στο μέλλον τις αντι-
λήψεις για την λύση του Κυπρια-
κού; 

–Δεν νομίζω. Το θετικό σημείο
είναι ότι και οι δύο πλευρές μπο-
ρούσαν να βρουν λύση μέσω του
διαλόγου αποκλιμακώνοντας την
κατάσταση. Ξέρετε, η επίθεση εναν-
τίον ειρηνευτών των Ηνωμένων
Εθνών είναι πολύ μεγάλη υπόθεση
και θα μπορούσε αναζωπυρωθεί η
κρίση. Αν λοιπόν εξηγηθούν σωστά
οι συμφωνίες, υπάρξει κατανόηση
και ευελιξία, θα δημιουργηθεί ένα
σωστό περιβάλλον και πρόοδος σε
ζητήματα παρεμφερή. 

Οι κινήσεις στις 
βάσεις έγιναν 
σε συντονισμό 

με τη Λευκωσία
–Η χρήση των βρετανικών βάσεων
για την επίθεση εναντίον των Χού-
θι προκάλεσε ανησυχία σε μερίδα
της κυπριακής κοινωνίας, ότι μπο-
ρεί η Κύπρος να δεχθεί επίθεση
από την Υεμένη… 

–Οι επιθέσεις των Χούθι σε εμ-
πορικά πλοία που περνούσαν από
την Ερυθρά Θάλασσα ήταν παγ-
κόσμια απειλή για την οικονομία
και την ασφάλεια. Υποστήριζαν
ότι επιτέθηκαν μόνο σε ισραηλινά
πλοία εξαιτίας της κρίσης στη Γάζα,
ωστόσο αυτό δεν είναι αληθές.
Έχουν επιτεθεί σε πολλά πλοία
συμπεριλαμβανομένων βρετανικών
και ελληνικών που δεν έχουν καμία
σχέση με το Ισραήλ και την κρίση
στη Γάζα. Αυτό δημιουργεί απο-
σταθεροποίηση στην περιοχή,
αναγκάζει πλοία να γυρίσουν πίσω
στην Αφρική, με αποτέλεσμα να
υπάρχει μία σημαντική οικονομική
επιβάρυνση. Λάβαμε τη συγκεκρι-
μένη απόφαση μετά και το ψήφι-
σμα του Συμβουλίου Ασφαλείας
των Ηνωμένων Εθνών, το οποίο
ζητούσε να σταματήσουν αμέσως
οι επιθέσεις και να προστατευθεί
το διεθνές εμπόριο. Η κίνησή μας
ήταν απολύτως δικαιολογημένη.
Αντιλαμβάνομαι πως μερίδα των
πολιτών στην Κύπρο ανησυχεί για
τις επιπτώσεις που μπορεί να υπάρ-
ξουν. Θα ήθελα ωστόσο να ξεκα-
θαρίσω πως οι κινήσεις αυτές έγι-
ναν σε πλήρη συντονισμό με την
Κυπριακή Δημοκρατία. Τους έχουμε
ενημερώσει πλήρως και με διαφά-
νεια. Δεν έχουμε κανένα λόγο να
πιστεύουμε ότι ενισχύεται το ρίσκο
στην Κύπρο εξαιτίας των κινήσεων
που κάναμε. Ελέγχουμε πλήρως
την κατάσταση και δεν έχουμε δει
κάτι που να μπορεί να στείλει το
μήνυμα πως η Κύπρος είναι στόχος
ή βρίσκεται σε μεγαλύτερο ρίσκο
εξαιτίας αυτής της κίνησης. Οι
Χούθι αντιλαμβάνονται πως αυτή
η κίνηση είναι του Ηνωμένου Βα-
σιλείου και όχι της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. 
–Συνεπώς η Κυπριακή Δημοκρατία
δεν έχει εμπλακεί εμμέσως στις
στρατιωτικές επιχειρήσεις; 

–Δεν υπήρξε καμία εμπλοκή
της Κυπριακής Δημοκρατίας, ήταν
καθαρά βρετανική κίνηση.

Αυτή τη στιγμή, έχει διοριστεί ειδικός απεσταλμένος των Ηνωμένων Εθνών και ο ρόλος του είναι να
βρει κοινό έδαφος για να επαναρχίσουν οι συνομιλίες. Δεν έχουμε κανένα συγκεκριμένο έγγραφο να
παρουσιάσουμε για το τι πρέπει να κάνουν οι δύο πλευρές, λέει ο Βρετανός ύπατος αρμοστής.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 
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Η

ΣΤ
ΟΥ

Οι Τ/κ θέλουν να έχουν
το δικαίωμα να μιλούν
για ξεχωριστό κράτος, 
το οποίο τους παρέχει
την κυριαρχική 
ισότητα, έστω κι αν 
δεν θα πάνε μέχρι 
τέλους με αυτή τη θέση.

Το δικό μου συμπέρα-
σμα είναι πως στους 
έξι μήνες θα διαπιστωθεί
αν υπάρχει πρόοδος
στην όλη διαδικασία. 
Αν όχι, τότε θα υπάρξει
σχετική πίεση να 
κηρυχθεί αδιέξοδο.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Η έλευση της νέας προσωπικής
απεσταλμένης του γενικού γραμ-
ματέα του Οργανισμού Ηνωμένων
Εθνών, Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουε-
γιάρ, στην Κύπρο, εγκαινίασε ένα
δεκαήμερο κινητικότητας στο Κυ-
πριακό. Το πρώτο, ουσιαστικά, μετά
το μεγαλύτερο χρονικά αδιέξοδο
στις συνομιλίες του Κυπριακού
μετά από μια επταετία και την κα-
τάρρευση των συνομιλιών στο Κραν
Μοντανά της Ελβετίας, το 2017. Η
παρουσία της Κολομβιανής διπλω-
μάτη του ΟΗΕ στην Κύπρο, όπως
μαθαίνει η «Κ», είναι σίγουρα διε-
ρευνητικής φύσης και προπαρα-
σκευαστική για το δύσκολο, ομο-
λογουμένως, έργο της να άρει στη
συνέχεια το αδιέξοδο των διαπραγ-
ματεύσεων. Όπως αναφέρουν μά-
λιστα καλά ενημερωμένες πηγές
στην «Κ», η κα Κουεγιάρ ήλθε πε-
ρισσότερο για να ακούσει, να κα-
ταγράψει θέσεις και να δει, επί του
πεδίου, πώς διαρθρώνεται τα τε-
λευταία χρόνια η στασιμότητα στις
συνομιλίες.

Οι εντυπώσεις
Όπως πληροφορείται η «Κ» από

τις συναντήσεις της κας Κουεγιάρ
με τους δύο ηγέτες (δύο μάλιστα
φορές), τους δύο διαπραγματευτές
αλλά και την κοινωνία των πολιτών,
οι εντυπώσεις που αποκόμισαν
είναι πως η Κολομβιανή διπλωμάτης
έχει σφαιρική και εξειδικευμένη
γνώση των πραγματικοτήτων του

Κυπριακού, της κατάστασης που
διαμορφώθηκε μετά το 2017 και
την κατάρρευση των συνομιλιών
και του ιστορικού πλαισίου της μα-
κροχρόνιας διαπραγμάτευσης. Επί
του τελευταίου μάλιστα, η ίδια έδω-
σε και το προσωπικό της στίγμα,
επιλέγοντας μετά τις συναντήσεις
της με τον πρόεδρο Νίκο Χριστο-
δουλίδη και τον Τουρκοκύπριο ηγέ-
τη Ερσίν Τατάρ, να τονίσει πως
προέρχεται από μια χώρα όπου
υπήρχε μεγάλη χρονική διάρκεια
διαπραγματεύσεων και συχνά αδιέ-
ξοδα (ο εμφύλιος στην Κολομβία
ξεκίνησε παράλληλα με το Κυπρια-
κό, το 1964, και η Κουεγιάρ δια-
δραμάτισε πρωταγωνιστικό ρόλο
στην ιστορική ειρηνευτική συμ-
φωνία του 2016 για τον αφοπλισμό
του FARC). H κα Κουεγιάρ φαίνεται
πως έχει πλάνο για να φέρει τις δύο
εκ διαμέτρου αντίθετες αφετηριακές
θέσεις των δύο πλευρών (ομοσπον-
δία - κυριαρχική ισότητα - «δύο
κράτη») ξανά σε ακτίνα συγκλίσεων
προκειμένου να υπάρξει, εκ νέου,
διαδικασία συνομιλιών, χωρίς ωστό-
σο αυτό να αναιρεί πως το Κυπριακό
παραμένει για τον ΟΗΕ και τη διε-
θνή κοινότητα, μετά από μισό αι-
ώνα, «νεκροταφείο διπλωματών». 

Δεν άκουσε κάτι καινούργιο
Αυτό που καθίσταται σαφές είναι

πως η κα Κουεγιάρ περισσότερο
«άκουσε» και κατέγραψε, παρά μί-
λησε κατά τις συναντήσεις της με
τους δύο ηγέτες. Επιπλέον δεν
άκουσε και οτιδήποτε καινούργιο

εκ μέρους των δύο πλευρών, με
την ελληνοκυπριακή πλευρά να δί-
νει το στίγμα της μάλιστα σε σχέση
με την προσήλωση στη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία και με τις
επίσημες δηλώσεις που έδωσε προς
τα έξω με τον κ. Λετυμπιώτη να
κάνει λόγο για επάνοδο στις συνο-
μιλίες, και μάλιστα σύντομα, αν η
τουρκοκυπριακή πλευρά έχει την
ίδια βούληση. Από την πλευρά Τα-
τάρ, πάντως, η αρχική αντίδραση
–διά των δηλώσεων του Τουρκο-
κύπριου ηγέτη αμέσως μετά το πέ-
ρας της συνάντησής του με την κα
Κουεγιάρ– ήταν στο πλαίσιο «σκλη-
ρής γραμμής», με τον ίδιο να επα-
ναλαμβάνει τα περί κυριαρχικής

ισότητας και πως δεν είναι διατε-
θειμένος για μια τριμερή συνάντηση
με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη. 

Πώς θα κινηθεί 
Για την κα Κουεγιάρ η διπλωμα-

τία του «πήγαινε-έλα» σε συνδυασμό
με την προετοιμασία μιας τριμερούς
συνάντησης με τους δύο ηγέτες,
αποτελούν τα δύο πρώτα βασικά
βήματα της διπλωματικής της προ-
παρασκευής προκειμένου να ανα-
ζητήσει πολιτικό ορίζοντα προς την
κατεύθυνση της άρσης του αδιε-
ξόδου. Το πρώτο περνάει μέσα από
την επίσκεψή της στο τρίγωνο «Λον-
δίνου-Αθήνας-Άγκυρας» και τις Βρυ-
ξέλλες και την έδρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, προκειμένου να αξιοποι-
ήσει διπλωματικό κεφάλαιο κινη-
τικότητας αλλά και τη συναίνεση
της Τουρκίας. Η τελευταία στο πα-
ρόν στάδιο κρίνεται καθοριστικής
σημασίας για να επανέλθει η τουρ-
κοκυπριακή πλευρά σε μια πιο δη-
μιουργική θέση από την αποδοχή
της κυριαρχικής ισότητας ως προ-
απαιτούμενης συνθήκης για επά-
νοδο στο τραπέζι των διαπραγμα-
τεύσεων. Η εν λόγω ενέργεια θέτει
άτυπα και τον χρονικό ορίζοντα,
δύο μηνών, μεταξύ της πρώτης πα-
ρουσίας της κας Κουεγιάρ στην Κύ-
προ (δεν θα εγκατασταθεί μόνιμα)
και της προετοιμασίας μιας τριμε-

ρούς συνάντησης δεδομένου πως
ο πραγματικός χρόνος διπλωματικής
προπαρασκευής ορίζεται από τις
σημαντικές, για τον Ερντογάν, το-
πικές εκλογές στην Τουρκία στις
31 Μαρτίου. Ακολούθως, η επόμενη
επάνοδος της κας Κουεγιάρ στην
Κύπρο συνδέεται και με την από-
πειρα πραγματοποίησης μιας τρι-
μερούς συνάντησης, για την οποία
η ελληνοκυπριακή πλευρά έχει
δείξει ετοιμότητα, όπου η προσω-
πική απεσταλμένη ενώπιον των
δύο ηγετών θα θέσει όλα τα ζητή-
ματα και θα διαδράσει, περαιτέρω,
προς την κατεύθυνση της άρσης
του αδιεξόδου. Τέλος, η κα Κουεγιάρ
θέλει να αξιοποιήσει την κοινωνία
των πολιτών, η οποία στην περί-
πτωση των συνομιλιών στην Κο-
λομβία, σε εντελώς διαφορετικό
πλαίσιο, διαδραμάτισε σημαντικό
ρόλο κατά τις διαπραγματεύσεις
της περιόδου 2012-2016. Η αρχή
των ταξιδιών της κας Κουεγιάρ ξε-
κινά την προσεχή Τρίτη όπου θα
επισκεφθεί την Αθήνα και θα συ-
ναντηθεί με τον Έλληνα πρωθυ-
πουργό, Κυριάκο Μητσοτάκη, ενώ
δεδομένη πρέπει να θεωρείται και
η επίσκεψή της στην Άγκυρα. 

Με δυνατή ομάδα 
Την κα Κουεγιάρ εκτός από το

γραφείο Καλών Υπηρεσιών του ΟΗΕ

στην Κύπρο, την πλαισιώνουν δύο
έμπειροι διπλωμάτες. Πρόκειται για
την Kaisa Liljestrom, από τη Φιν-
λανδία, αξιωματούχο του ΟΗΕ και
πρώην στέλεχος του ΥΠΕΞ της χώ-
ρας της και τον Φρανσίσκο Ντιέζ,
από την Αργεντινή, ανώτερο σύμ-
βουλο διαμεσολάβησης στην Ομάδα
Υποστήριξης Διαμεσολάβησης του
ΟΗΕ, ο οποίος ηγείται και της ομά-
δας της κας Κουεγιάρ. Ο τελευταίος
αναμένεται μάλιστα να εγκαταστα-
θεί μόνιμα στην Κύπρο τους επό-
μενους μήνες, προκειμένου να συν-
τονίζει τις προσπάθειες που θα κα-
ταβάλλει η προσωπική απεσταλμένη
του γ.γ. Καλά ενημερωμένες πηγές
αναφέρουν στην «Κ» πως πρόκειται
για έμπειρα στελέχη που έχουν εξει-
δικευμένη γνώση των πραγματι-
κοτήτων του Κυπριακού και των
προκλήσεων της τρέχουσας κατά-
στασης. O Φρανσίσκο Ντιέζ θεω-
ρείται έμπειρος διπλωμάτης στις
διαμεσολαβήσεις, και στήριξε τις
ειρηνευτικές προσπάθειες του ΟΗΕ
σε Βολιβία και Κολομβία –όπου συ-
νεργάστηκε με την κα Κουεγιάρ
για την ειρηνευτική συμφωνία της
Κολομβίας το 2016. Η Kaisa Lilje-
strom, στέλεχος του ΟΗΕ, έχει λόγω
καταγωγής (χώρα με μεγάλη συνει-
σφορά στην UNFICYP) αλλά και
πρότερης εμπειρίας εκτενή γνώση
του Κυπριακού και παραστάσεις. 

ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Εφηβοι, φροντιστήρια και social media

Λ έμε όλοι πως το μέλλον είναι
τα παιδιά μας, η νέα γενιά.
Πως πρέπει να μεταρρυθμί-

σουμε το εκπαιδευτικό μας σύστημα
με τρόπο τέτοιο που τα σχολεία να
καλλιεργούν τις δεξιότητες και την
κρίση των παιδιών μας και όχι να
λειτουργούν ως μηχανές απομνη-
μόνευσης. Ως εδώ όλα καλά. Είναι
μια μεγάλη συζήτηση που την κά-
νουμε δυστυχώς μεγαλύτερη, γιατί
δεν είχαμε, διαχρονικά, την πολιτική
βούληση για μια μεγάλη αλλαγή.
Αυτό όμως δεν είναι το αντικείμενο
αυτού του άρθρου. 

Προσωπικά, ανησυχώ για το κοι-
νωνικό πείραμα στο οποίο τα παιδιά
μας υποβάλλονται τα τελευταία χρό-
νια. Η μία παράμετρος, που δεν συν-
δέεται με την άλλη, είναι το βαρυ-
φορτωμένο απογευματινό πρόγραμ-
μα των εφήβων που συνήθως πε-

ριλαμβάνει φροντιστήριο στα μα-
θήματα του σχολείου. Οι πρώτες
παρενέργειες που μπορούμε να δού-
με με γυμνό μάτι είναι η απονεύρωση
του σχολείου και των εκπαιδευτικών,
η οικονομική επιβάρυνση των γο-
νιών, οι ώρες που χάνονται στους
δρόμους, μα κυρίως, οι παραγωγικές
ώρες των παιδιών που επαναλαμ-
βάνουν αυτά που μαθαίνουν, ή έπρε-
πε να μαθαίνουν, το πρωί. Το γιατί
γίνεται αυτό είναι ένα μεγάλο ερω-
τηματικό. Πέραν του προφανούς,
της βιομηχανίας που στήθηκε και
που πολλοί καθηγητές δεν έχουν
λόγο να αποτρέψουν τους μαθητές
να γίνουν πελάτες της, αφού ενι-
σχύει, παρανόμως και αφορολόγητα,
το εισόδημά τους, προστίθεται και
η ανασφάλεια και οι τύψεις των γο-
νιών που θεωρούν πως αυτό είναι
το καλύτερο για τα παιδιά τους, δε-

δομένου πως ο μιμητισμός και ο αν-
ταγωνισμός κυριαρχούν και μεταξύ
των εφήβων. 

Η δεύτερη και πιο ανησυχητική
παράμετρος του πειράματος των
εφήβων έχει να κάνει με τα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης. Προφανώς
οι επιπτώσεις από τη χρήση των
social media στις ηλικίες 13 με 17
είναι μια συζήτηση που ανάβει για
τα καλά και στις ΗΠΑ και στο Ηνω-
μένο Βασίλειο και σε μερικές χώρες
της Ευρώπης. Βεβαίως πριν μπούμε
στη συζήτηση, ας συμφωνήσουμε
πως η χρήση των κινητών στα σχο-
λεία είναι προβληματική. Ας ακο-
λουθήσουμε λοιπόν τη Γαλλία και
ας απαγορεύσουμε, με μια εγκύκλιο
από το υπουργείο της Παιδείας, τη
μεταφορά, προφανώς και τη χρήση,
των κινητών στα σχολεία. Το αν-
τεπιχείρημα της χρήσης για εκπαι-

δευτικούς σκοπούς μπορεί κάλλιστα
να απαντηθεί με τη χρήση των ta-
blets. 

Στη συζήτηση για τις επιπτώσεις
το να έχουν οι έφηβοι λογαριασμούς
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
χρειάζεται να δούμε τις έρευνες που
σιγά-σιγά ολοκληρώνονται. Το επι-
χείρημα των κολοσσών της τεχνο-
λογίας μέχρι σήμερα είναι πως δεν
υπήρχαν τέτοιες έρευνες, αντίδραση
που θυμίζει σε πολλούς την αντί-
δραση της καπνοβιομηχανίας για
τις επιπτώσεις του τσιγάρου πριν
μερικές δεκαετίες. Θα διαβάσατε
ίσως τη μανία των καλλυντικών στις
έφηβες που ξεκίνησε και γιγαντώ-
θηκε από τον μιμητισμό στα social.
Αντιστοίχως η έκθεση των παιδιών,
σε μια ηλικία που διαμορφώνουν
εγκέφαλο και χαρακτήρα, υπό τον
μανδύα πως επιτρέπεται η χρήση,

σε ανεπιθύμητο υλικό, αντιπρότυπα,
πορνογραφία, βία, αυτοκτονίες και
πολλά άλλα είναι ίσως καταστρο-
φικές για την ψυχοσύνθεσή τους. 

Αυτό που προσωπικά εισηγούμαι
είναι να τολμήσουμε και να ανοί-
ξουμε αυτή τη συζήτηση στην Κύ-
προ για απαγόρευση χρήσης των
μέσων κοινωνικής δικτύωσης σε
άτομα κάτω των 16. Μόνο και μόνο
η συζήτηση, θα ευαισθητοποιήσει,
πιστεύω, μια στρατιά ανήσυχων
ήδη γονιών. Χρειάζεται βέβαια να
έχουμε στο μυαλό μας πως οι αυ-
στηρές απαγορεύσεις έχουν πολλές
φορές αντίθετα αποτελέσματα. Και
πως η απαγόρευση αυτή θα πρέπει
να αναπληρωθεί, οι ώρες εννοώ που
σήμερα είναι μπροστά στην οθόνη,
από κάτι άλλο περισσότερο υγιές
και λιγότερο εθιστικό. Δύσκολη και
αυτή η συζήτηση. 

Ταυτόχρονα με τη συζήτηση αυ-
τή, θα πρέπει να δούμε και τι κάνουν
τα παιδιά μας τα απογεύματα. Τα
φροντιστήρια δεν συμπεριλαμβά-
νονται, στη δική μου αντίληψη, στις
υγιείς ενασχολήσεις. Η μουσική
είναι, ο αθλητισμός είναι, οι όμιλοι
είναι, η ενασχόληση με τα κοινά.
Και να δούμε κάπου εδώ και την
αξιοποίηση των σχολείων και τα
απογεύματα. Αυτή η συζήτηση δεν
μπορεί να είναι άσχετη με τη μεγάλη
μεταρρύθμιση στην εκπαίδευση.
Που μαζί με τη μείωση της ύλης, και
την έμφαση στις δεξιότητες, θα πρέ-
πει να αποκτήσει το σχολείο ξανά
τον καθοριστικό του ρόλο και την
αυτοπεποίθηση που πάει να χαθεί. 

*Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας, Πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
@dmdemetriou

Το πρώτο
δεκαήμερο 

της Κουεγιάρ
στην Κύπρο 

Περισσότερο «άκουσε» και κατέγραψε, 
παρά μίλησε κατά τις συναντήσεις της 

η νέα απεσταλμένη του γ.γ.

<<<<<<<

Η κα Κουεγιάρ θέλει να
αξιοποιήσει την κοινω-
νία των πολιτών, η οποία
στην περίπτωση των συ-
νομιλιών στην Κολομβία,
σε εντελώς διαφορετικό
πλαίσιο, διαδραμάτισε
σημαντικό ρόλο κατά 
τις διαπραγματεύσεις
τής περιόδου 2012-2016.

Για τη Μαρία Ανχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, η διπλωματία του «πήγαινε-έλα» σε συνδυασμό με την προετοιμασία μιας τριμερούς συνάντησης με τους
δύο ηγέτες αποτελούν τα δύο πρώτα βασικά βήματα της διπλωματικής της προπαρασκευής προκειμένου να αναζητήσει πολιτικό ορίζοντα προς την
κατεύθυνση της άρσης του αδιεξόδου.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Oταν στη συνεδρία του Πολιτικού
Γραφείου του Δημοκρατικού Συ-
ναγερμού, ο τέως πρόεδρος της
Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος Ανα-
στασιάδης αποφάσιζε να τοποθε-
τηθεί, στηρίζοντας την υποψηφιό-
τητα Κωστάκη Κωνσταντίνου για
περιφερειάρχη Πάφου, προτάσ-
σοντας το επιχείρημα της ενότητας,
πολλοί ήταν εκείνοι που διερωτή-
θηκαν για το τι κρύβεται πίσω από
αυτή την παρέμβαση. Διερωτήθη-
καν, καθώς το τελευταίο πράγμα
που αναμένεται από έναν τέως αρ-
χηγό κράτους είναι το να έχει άπο-
ψη για τους υποψηφίους των δη-
μοτικών εκλογών και να τους στη-
ρίζει σε συλλογικά σώματα αντί να
περιορίζει τις τοποθετήσεις του
για τα μεγάλα ζητήματα του τόπου.
Κάποιοι θεώρησαν πως η κίνηση
αυτή ήταν ακόμη μία απόδειξη για
το γεγονός ότι ο Νίκος Αναστασιά-
δης εργάζεται όλο αυτό το διάστημα
υπογείως για τη συμμετοχή του
ΔΗΣΥ στην κυβέρνηση και την επι-
βράβευση των «αποστατών».

Κάποιοι είδαν πίσω από τη δή-
λωση και στη συνέχεια την έγκριση
της εν λόγω υποψηφιότητας ποιος
ελέγχει τελικά το παιχνίδι στον
ΔΗΣΥ και ποιος στην ουσία ευθύ-
νεται για το χάος που επικρατεί
στο κόμμα. Άλλοι αντιλήφθηκαν
πως αυτή ακριβώς η κίνηση Ανα-
στασιάδη, σε συνδυασμό με την
έγκριση της υποψηφιότητας του
Κωστάκη Κωνσταντίνου ήταν η
φλόγα σε ένα εύφλεκτο ήδη σκη-
νικό. Υπήρξε η αφορμή για να βγει

στο προσκήνιο η βαθιά κρίση στην
οποία βρίσκεται εδώ και καιρό το
κόμμα της Δεξιάς. Μία κρίση που
όχι μόνο μπορεί να επηρεάσει τα
ποσοστά του κόμματος, αλλά μία
κρίση που απειλεί ανοικτά με διά-
σπαση, και κυρίως που εκθέτει ένα
κόμμα το οποίο παλαιότερα θεω-
ρείτο ως ο ενήλικας στο δωμάτιο.  

Η επαρχία της Πάφου προφανώς
και δεν είναι η αιτία της κρίσης,
αλλά το σύμπτωμα μιας ιδιαίτερα
διαβρωμένης κατάστασης, που δεν
δημιουργήθηκε την επομένη της
ήττας των προεδρικών εκλογών
αλλά κρυβόταν καλά κάτω από το
χαλί. Η ήττα και κατ’ επέκταση η
απομάκρυνση από την εξουσία
έβγαλε απλώς στο προσκήνιο:

• Προσωπικές ατζέντες.
• Τη βαθιά σύγκρουση αναστα-

σιαδικών - αβερωφικών.
• Τη φθορά του κόμματος από

τη δεκαετή διακυβέρνηση και ιδι-
αίτερα από τα σκάνδαλα διαφθοράς,
και τη φημολογία για βολιδοσκό-
πηση λύσης δύο κρατών.

• Την απουσία πολιτικής πείρας
από τη νέα ηγεσία του κόμματος.
Φάνηκε από την έλλειψη στρατη-
γικής, την έλλειψη συνέπειας σε
αποφάσεις και θέσεις αρχών κατά
τη διάρκεια διαμόρφωσης του ψη-
φοδελτίου.

• Την πλήρη απουσία ιδεολογικού
και πολιτικού στίγματος στην Πιν-
δάρου. 

Το κόκκινο πανί
Για ποιο λόγο όμως ο Κωστάκης

Κωνσταντίνου αποτελεί το κόκκινο
πανί στον ΔΗΣΥ; Προφανώς επειδή

ήταν ένα από τα πρόσωπα που βγή-
καν ανοικτά υπέρ της υποψηφιό-
τητας Νίκου Χριστοδουλίδη στον
προεκλογικό του 2023. Όμως δεν
περιορίστηκε εκεί, καθότι εδώ και
καιρό φημολογείται πως εξαιτίας
της βαθιάς σύγκρουσής του με τον
δήμαρχο Πάφου Φαίδωνα Φαίδω-
νος, στήριζε υπογείως την υποψη-
φιότητα της Μαίρης Λάμπρου. Ακό-
μα και σήμερα όπως λέγεται, όταν
ο Νίκος Χριστοδουλίδης πραγμα-
τοποιεί συναντήσεις στην Πάφο,
ο Κωστάκης Κωνσταντίνου είναι
το πρόσωπο δίπλα του. Για το πα-
ρασκήνιο στην Πάφο, στελέχη προ-
ειδοποιούσαν την ηγεσία από το
καλοκαίρι, πως η επαρχία είναι ένα
καζάνι που βράζει εξαιτίας της φη-
μολογούμενης στήριξής του για
περιφερειάρχη τη στιγμή που ο
ίδιος πέραν του ότι στήριξε τον
Νίκο Χριστοδουλίδη υπονομεύει
την υποψηφιότητα του υποψηφίου
του ΔΗΣΥ για τη δημαρχία Φαίδωνα
Φαίδωνος.

Η πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αννίτα
Δημητρίου όχι μόνο δεν διαχειρί-
στηκε εγκαίρως την κατάσταση
για να αποτραπεί η σημερινή κα-
τάληξη, αλλά έβαλε και λάδι στη
φωτιά, όταν εξάντλησε, όπως δια-
φάνηκε, όλη της την αυστηρότητα
στην περίπτωση του συναγερμικού
στελέχους και ενδιαφερόμενου για
τη θέση περιφερειάρχη Μάριου
Τσέλεπου, κάνοντας παρέμβαση
στον Πολίτη για να τον διαψεύσει.
Και βεβαίως όταν οι 17 –μεταξύ
των οποίων ιστορικά στελέχη– εξέ-
φρασαν τη διαφωνία τους στη στή-
ριξη Κωνσταντίνου, προειδοποίησε

με πειθαρχικά μέτρα όσους δεν
ακολουθήσουν τη γραμμή του κόμ-
ματος. 

Η Αννίτα Δημητρίου θα μπο-
ρούσε να αποφύγει την κρίση, είτε
με το να πάρει την απόφαση πως
όσοι στάθηκαν απέναντι από το
κόμμα δεν θα είναι υποψήφιοι –
και αυτό να ισχύσει σε κάθε επαρ-
χία– είτε με το να ξεκαθαρίσει από
νωρίς στον Κωστάκη Κωνσταντίνου
ότι αν θέλει να είναι ο υποψήφιος
του κόμματος τότε θα πρέπει να
στηρίξει ανοικτά τις επιλογές του
κόμματος και κυρίως την υποψη-
φιότητα Φαίδωνος. Η πρόεδρος
του ΔΗΣΥ είτε υποβάθμισε την κρί-
ση στην Πάφο είτε συνειδητά επέ-
λεξε τον Κωστάκη Κωνσταντίνου,
γιατί θεωρούσε πως με αυτό τον
τρόπο θα μπορούσε να επαναφέρει
στο κόμμα τις χριστοδουλιδικές
ψήφους, οι οποίες αυτή τη στιγμή
αιωρούνται. Στον ΔΗΣΥ άλλωστε
είναι πολλοί που εκτιμούν πως αν
δεν «αγκαλιαστούν» οι ψηφοφόροι
του ΔΗΣΥ που στήριξαν Νίκο Χρι-
στοδουλίδη, τότε αυτοί θα βρουν
στέγη είτε στο ΕΛΑΜ είτε στον εν-
διάμεσο χώρο, με αποτέλεσμα το
κόμμα να συρρικνωθεί σημαντικά
στις επικείμενες εκλογές. Έδωσε
συνεπώς άφεση αμαρτιών, και με
την πολιτική της αμνηστίας ενέταξε
κάποια αποστατούντα στελέχη πί-
σω στην πρώτη γραμμή. Το παρά-
δοξο είναι πως στην περίπτωση
των δημοτικών εκλογών φάνηκε
να υπάρχει έλλειψη συγκροτημένης
στρατηγικής και κυρίως συνέπειας
στις αποφάσεις. Ενώ στηρίχθηκε
αναφανδόν η υποψηφιότητα Κων-
σταντίνου, στην περίπτωση του
Ανδρέα Παπαχαραλάμπους, ο οποί-
ος υποστήριξε την υποψηφιότητα
Χριστοδουλίδη πιο διακριτικά, ακο-
λουθήθηκε η γραμμή ότι το κόμμα
δεν θα στηρίξει τον «αποστάτη».
Ενώ στη Λευκωσία ξεκίνησαν με
τη θέση ότι ο υποψήφιος του ΔΗΣΥ
θα προκύψει μέσω δημοσκοπήσε-
ων, προέκυψε από το πουθενά και
εκτός οποιασδήποτε λίστας ο Νίκος
Τορναρίτης, ο οποίος θεωρείται
πως έχει ανοικτή πόρτα επικοινω-

νίας με το Προεδρικό. Στην Λάρ-
νακα ακολουθήθηκε και εκεί η πο-
λιτική των δημοσκοπήσεων με υπο-
ψήφιους τους Ευαγγελίδη, Μανώλη,
Μίλλα. Και ενώ πρώτος σε δημο-
τικότητα ήταν ο νυν δήμαρχος Αρα-
δίππου Ευάγγελος Ευαγγελίδης, η
ηγεσία του κόμματος καθυστερούσε
να δώσει τελική απάντηση με απο-
τέλεσμα να αποσυρθούν από μόνοι
τους οι Μανώλη και Μίλλας. Στο
Παραλίμνι από την άλλη, οι υπο-
ψήφιοι άρχισαν να εξαγγέλλουν
μόνοι τους υποψηφιότητα, καθώς
δεν θέλουν να περιμένουν τις αργές
διαδικασίες της Πινδάρου. Πέραν
όμως των δημοτικών εκλογών, σύγ-
χυση υπάρχει και στα ζητήματα
που αφορούν τους ημικρατικούς
οργανισμούς. Πέραν του προέδρου
του ΚΟΑ Γιάννη Ιωάννου και του
προέδρου της Αρχής Λιμένων που
εξακολουθούν να είναι μέλη του
κόμματος, δεν πέρασε απαρατή-
ρητο το γεγονός ότι πρόεδρος του
ΚΟΑΓ, είναι η νομικός Έλενα Κού-
σιου, θυγατέρα του Κυριάκου Κού-
σιου και μέλος του Πολιτικού Γρα-
φείου του ΔΗΣΥ.  

Η πολιτική της αμνηστίας
Είναι λοιπόν μία εικόνα χάους,

που στέλνει το μήνυμα και της προ-
χειρότητας και της απουσίας οποι-
ουδήποτε σαφούς πλάνου πρώτα
για τις εκλογές και στη συνέχεια
για την επόμενη μέρα του κόμματος.
Στη σύγχυση βοήθησε βεβαίως και
η στάση που τήρησε η προηγού-
μενη ηγεσία, της οποίας μέρος ήταν
τόσο η Αννίτα Δημητρίου όσο και
ο Ευθύμιος Δίπλαρος, όταν απο-

φάσισε πως ο ΔΗΣΥ δεν είναι κόμμα
διαγραφών. Όπως αναφέρουν κομ-
ματικές πηγές, ο Αβέρωφ Νεοφύτου
είχε επικοινωνήσει την επομένη
της εκλογής Χριστοδουλίδη με στε-
λέχη όπως οι Κωνσταντίνου και
Λετυμπιώτης για να τους πει πως
όλα αυτά ανήκουν στο παρελθόν.
Θα μπορούσε λοιπόν να λεχθεί πως
είναι άδικο να δέχεται τα πυρά η
νέα κατάσταση πραγμάτων στον
ΔΗΣΥ για τις αποφάσεις που λή-
φθηκαν στο παρελθόν. Και σίγουρα,
πως είναι άδικο να υποστεί όλη τη
φθορά η νέα ηγεσία εξαιτίας λαθών
που έγιναν είτε επί διακυβέρνησης
Αναστασιάδη είτε επί ηγεσίας Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου. 

Το πολιτικό κενό 
Η Αννίτα Δημητρίου βρέθηκε

στα υψηλότερα δώματα, με τη βοή-
θεια των Αναστασιάδη και Νεοφύ-
του, μέσω συγκυριών. Η ίδια ωστό-
σο κατάφερε να κτίσει μία πολύ
θετική εικόνα στη βάση του κόμ-
ματος. Ακριβώς όμως εξαιτίας του
ότι η Αννίτα Δημητρίου αποτελούσε
τη νέα σελίδα του ΔΗΣΥ και με δε-
δομένη την υψηλή δημοτικότητά
της, θα μπορούσε να χαράξει τη
δική της πολιτική γραμμή, να θέσει
το πολιτικό της όραμα και να επα-
ναπροσδιορίσει τις αρχές του κόμ-
ματος χωρίς να άγεται ή να φέρεται
από τις καταστάσεις του παρελ-
θόντος.

Γι’ αυτό που ελέγχεται η Αννίτα
Δημητρίου είναι πως διεκδικώντας
την προεδρία του κόμματος με το
σύνθημα της ενότητας, επιχείρησε
όχι να θέσει τις βάσεις για να καμ-
φθεί η εσωστρέφεια στο κόμμα,
αλλά να επιβάλει την ενότητα διά
της σιωπής. Η επιβολή μιας γενικής
ενότητας χωρίς προηγουμένως να
συζητηθούν τα μεγάλα ζητήματα
που αφορούσαν το κόμμα και που
δεν περιορίζονταν στις προσωπικές
ατζέντες που ανέκαθεν επηρέαζαν
το κόμμα, αλλά σε θέματα πολιτικής
και φιλοσοφίας, σε συνδυασμό με
την πολιτική της πλήρους αμνη-
στίας στα στελέχη που στήριξαν
Χριστοδουλίδη, προκάλεσαν όλη
αυτή την ένταση. Η Αννίτα Δημη-
τρίου έστειλε το μήνυμα με την
εκλογή της πως δεν θέλει να ανα-
λάβει οποιαδήποτε πολιτική ευθύνη
και κυρίως την όποια πολιτική από-
φαση, και ίσως επειδή διέβλεπε
πού έφτασε η πολιτική τής εικόνας
τον Νίκο Χριστοδουλίδη, επέλεξε
και η ίδια να ακολουθήσει το ίδιο
μονοπάτι. Απέφευγε τις σκληρές
πολιτικές τοποθετήσεις και έδινε
ιδιαίτερη έμφαση στις δημόσιες
σχέσεις διά της προσωπικής επαφής
με τη βάση. Το κατά πόσο κάνει
πλέον δεύτερες σκέψεις για την κί-
νησή της να διεκδικήσει την προ-
εδρία του ΔΗΣΥ είναι ανοικτό, δε-
δομένου ότι συχνά αναφέρει πως
εν πολλοίς θυσίασε την ασυλία που
της προσέφερε η θέση της προ-
έδρου της Βουλής για την προεδρία
του κόμματος. Όμως δεν είναι μόνο
η Αννίτα Δημητρίου, αλλά και ο
Ευθύμιος Δίπλαρος –σε μεγαλύτερη
ένταση– ο οποίος ακολουθεί την
ίδια μέθοδο των δημοσίων σχέσεων
και της προσωπικής επαφής, έχον-
τας ανοικτή επαφή με τον Νίκο
Αναστασιάδη και το Προεδρικό για
να επωφελούνται ψηφοφόροι του.
Τα στελέχη του ΔΗΣΥ στο παρελθόν
θεωρούνταν επαρκή στις τηλεο-
πτικές τους παρουσίες –ιδιαίτερα
όταν τοποθετούνταν για το Κυ-
πριακό– σήμερα, αντιμετωπίζουν
σοβαρό θέμα και εκτίθενται. Εν-
δεικτική πρόσφατη παρουσία του
Ευθύμιου Δίπλαρου, όπου δεν γνώ-
ριζε ότι ο Δημήτρης Χριστόφιας
διαπραγματευόταν με τον Μεχμέτ
Αλί Ταλάτ και όχι με τον Μουσταφά
Ακιντζί.

Ο Μάριος Πελεκάνος εκφράζεται
πολιτικά με σκληρή γραμμή απο-
κλειστικά στο μεταναστευτικό, αλι-
εύοντας ψήφους από το ΕΛΑΜ, αλ-
λά αποφεύγοντας να τοποθετηθεί
για άλλα μεγάλα ζητήματα, ο Γιώρ-
γος Κάρουλλας δεν έχει τοποθετηθεί
πολιτικά ακόμη, ενώ η Σάβια Ορ-
φανίδου η οποία έχει άποψη κυρίως
στην οικονομία, στην επιτροπή Οι-
κονομικών έχει δεύτερο ρόλο με
τους Χάρη Γεωργιάδη και Ονούφριο
Κουλλά να αποτελούν το πρώτο
βιολί στην παραγωγή πολιτικής και
αποφάσεων. Την ίδια στιγμή, ενώ
η ηγεσία ανανεώθηκε πλήρως, απέ-
φυγε να προωθήσει το νέο στις επι-
κείμενες εκλογές. Η περίπτωση
Τορναρίτη, ο οποίος συμπληρώνει
εικοσαετία στο πολιτικό σκηνικό
και η περίπτωση Κωνσταντίνου
δεν συνάδουν με το νέο που επι-
καλείται η ηγεσία. 

Το παράθυρο
των τέως

Σε αυτό το πολιτικό κενό και
μπροστά στην εμφανή έλ-
λειψη στρατηγικής από τη
νέα ηγεσία, η σύγκρουση
των τέως είναι πολύ πιο έν-
τονη. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου
μετά την εμφανή στήριξη
της υποψηφιότητας της Αν-
νίτας Δημητρίου αποχώρησε
και κάνει μετρημένες τοπο-
θετήσεις. Στους κύκλους
ωστόσο της Αννίτας Δημη-
τρίου είχε δημιουργηθεί από
την αρχή η εντύπωση πως
ο προκάτοχός της ροκανίζει
την καρέκλα της για να επα-
νέλθει μετά βαΐων και κλά-
δων, διεκδικώντας την προ-
εδρία της Δημοκρατίας. Δεν
είναι καθόλου τυχαίες και οι
τοποθετήσεις της περί ηθι-
κών αυτουργών πίσω από
την κρίση στον ΔΗΣΥ. Μία
τοποθέτηση που φωτογρα-
φίζει τον Αβέρωφ Νεοφύτου
αλλά και που ετοιμάζει το
έδαφος για το ποιον θα θε-
ωρήσει υπεύθυνο σε μία εν-
δεχόμενη ήττα. Αντιθέτως,
η ίδια φαίνεται να επηρεά-
ζεται πλήρως από τον Νίκο
Αναστασιάδη με τον οποίο
έχουν περισσότερη επαφή.
Την παρέμβαση του Νίκου
Αναστασιάδη εντός κόμμα-
τος και την επιβολή θέσεών
του ευνοεί το γεγονός ότι
πρόσωπα στην ηγεσία πέραν
της κας Δημητρίου –Δίπλα-
ρος και Πελεκάνος– είναι πο-
λύ κοντά του. Ο ίδιος επιχεί-
ρησε στην τελευταία του πα-
ρέμβαση να κάνει έκκληση
στην ενότητα, ρίχνοντας
όμως παράλληλα πυρά στον
Αβέρωφ Νεοφύτου για την
ήττα. Οι λόγοι των κινήσεών
του ποικίλουν, όμως επικεν-
τρώνονται κυρίως στην απέλ-
πιδα προσπάθειά του να δια-
σώσει την υστεροφημία του.
Η εικόνα του έχει φθαρεί εν-
τός του κόμματος καθώς ένα
μεγάλο μέρος στελεχών που
βρίσκονται και κοντά στον
Αβέρωφ Νεοφύτου του επιρ-
ρίπτουν την ευθύνη για τη
μεγάλη φθορά του κόμματος
εξαιτίας της δεκαετούς δια-
κυβέρνησής του που έφερε
σκάνδαλα διαφθοράς και βο-
λιδοσκόπηση για λύση δύο
κρατών. Κυρίως, όμως, του
προσάπτουν πως διά της ανο-
χής του –αν όχι με τη συμ-
βολή του– εξελέγη ο Νίκος
Χριστοδουλίδης και οδηγή-
θηκε το κόμμα σε αυτήν την
κατάσταση της πλήρους
αναρχίας και της απειλής για
διάσπαση. Το ερώτημα είναι
αν με αυτή την εμφανή φθο-
ρά του Νίκου Αναστασιάδη,
η πλήρης σύμπλευση μαζί
του από τη νέα ηγεσία και η
κηδεμονία που επιβάλλει,
μπορούν να βοηθήσουν το
κόμμα να επουλώσει τις πλη-
γές, να προχωρήσει μπροστά
και να αφήσει η νέα ηγεσία
το δικό της πολιτικό αποτύ-
πωμα. 

Η Αννίτα Δημητρίου μέσω ευνοϊκών συγκυριών και με τη βοήθεια των δύο τέως βρέθηκε στα πιο
ψηλά αξιώματα, όμως πλέον καλείται να αποδείξει πως έχει το πολιτικό κόκαλο να ενώσει το κόμμα
όχι διά της επιβολής της ενότητας αλλά με την παρουσία του δικού της πολιτικού οράματος.

Η Πάφος που ανα-
ζωπύρωσε την κρίση
και οι διαφορετικές
πολιτικές που
ακολουθηθήκαν στους
διάφορους δήμους.

Ο ενήλικας
έφυγε από
το δωμάτιο

Πώς ο Συναγερμός μετατράπηκε σε κόμμα
προσωπικών ερίδων, δημόσιων σχέσεων

και απουσίας πολιτικών θέσεων 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΤΑΘΗ Ν. ΚΑΛΥΒΑ

Ποιο μέλλον για την Ουκρανία;

Μ πορεί να απουσιάζει από τα
πρωτοσέλιδα εδώ και αρ-
κετό καιρό, αυτό όμως δεν

σημαίνει πως ο πόλεμος στην Ου-
κρανία έχει σταματήσει ή πως έχει
απολέσει τη σημασία του. Το αντί-
θετο: καθώς πλησιάζουμε την επέ-
τειο των δύο χρόνων από τη ρωσική
εισβολή, ο πόλεμος συνεχίζεται με
την ίδια ένταση και το ίδιο, αν όχι
μεγαλύτερο, ανθρώπινο κόστος.
Στρατιωτικά μιλώντας, η κατάσταση
χαρακτηρίζεται από στασιμότητα,
όμως αυτή η στασιμότητα δεν προ-
οικονομεί κάποια πολιτική λύση.

Οι Ουκρανοί κατάφεραν ανέλ-
πιστα, και παρά τις ομόφωνες προ-
βλέψεις περί κατάρρευσης, να απο-
κρούσουν με επιτυχία τη ρωσική
εισβολή που εκδηλώθηκε στις 22
Φεβρουαρίου 2022, εξαναναγκά-
ζοντας τον Πούτιν σε αναδίπλωση.
Παράλληλα, πέτυχαν με μια εντυ-
πωσιακή αντεπίθεση τον Σεπτέμ-
βριο του 2022 να ανακτήσουν με-

γάλες περιοχές στα βορειοανατο-
λικά και στα νότια. Εκείνο όμως
που δεν κατάφεραν ήταν να δια-
σπάσουν το ρωσικό μέτωπο, ανα-
τρέποντας πλήρως τα δεδομένα.
Η μεγάλη θερινή αντεπίθεσή τους
τον Ιούνιο του 2023 προσέκρουσε
στα ρωσικά ναρκοπέδια και το μέ-
τωπο «πάγωσε». Δύο λόγοι εξηγούν
την εξέλιξη αυτή.

Ο πρώτος είναι πως παρά τη με-
γάλη βοήθεια που έχει λάβει η Ου-
κρανία από τις ΗΠΑ και την Ευρώπη,
παραμένει στρατιωτικά υποδεέστε-
ρη της Ρωσίας. Από την άποψη αυτή,
το γεγονός ότι έχει αποκτήσει την
πρωτοβουλία των κινήσεων (επιτί-
θεται ενώ η Ρωσία αμύνεται) είναι
ενδεικτικό της ηθικής υπεροχής
που τη διακρίνει, συνεπεία του γε-
γονότος πως αγωνίζεται για την ίδια
της την ύπαρξη – κάτι αντίστοιχο
δηλαδή με τον Ελληνοϊταλικό Πό-
λεμο του 1940-41. Ο δεύτερος λόγος
σχετίζεται με την εξέλιξη της τε-

χνολογίας, ιδιαίτερα τα drones, ο
πολλαπλασιασμός των οποίων έχει
οδηγήσει στη σχεδόν απόλυτη ορα-
τότητα του πεδίου της μάχης, έτσι
ώστε η παραμικρή κίνηση κάποιας
μονάδας να οδηγεί σχεδόν ταυτό-
χρονα στον βομβαρδισμό και στην
ουδετεροποίησή της. Η κατάσταση
θυμίζει τον Πρώτο Παγκόσμιο Πό-
λεμο όταν ο συνδυασμός πολυβόλου
και πυροβολικού οδήγησε στη θα-
νάσιμη στασιμότητα του πολέμου
των χαρακωμάτων.

Πώς μπορούν να εξελιχθούν τα
πράγματα από δω κι εμπρός; Ενα
ενδεχόμενο είναι η διαιώνιση της
σημερινής κατάστασης, όπως έγινε,
π.χ., στην Κύπρο. Μάλιστα, το πα-
ράδειγμα της Κύπρου συνδέεται
συχνά και με το επιχείρημα πως
είναι απαραίτητη η διευθέτηση του
πολέμου στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων, επισημοποιώντας ου-
σιαστικά την προσάρτηση της ανα-
τολικής και της νότιας Ουκρανίας

στη Ρωσία. Εννοείται ότι κάτι τέτοιο
θα ισοδυναμούσε με την επιβρά-
βευση της Ρωσίας για την εισβολή
της. Ενα άλλο ενδεχόμενο είναι η
επίλυση στο πεδίο της μάχης. Υπάρ-
χουν πολλά παραδείγματα στη στρα-
τιωτική ιστορία «παγωμένων» με-
τώπων που κάποια στιγμή «ζωντα-
νεύουν» προς συντριπτικό όφελος
της μιας πλευράς, όπως η περίπτωση
του Πρώτου Παγκόσμιου, αλλά και
πιο κοντά σ’ εμάς των πολέμων Σερ-
βίας - Κροατίας και Αρμενίας - Αζερμ-
παϊτζάν. Θα μπορούσε η Ουκρανία
να πετύχει αυτό που κατάφεραν η
Κροατία ή το Αζερμπαϊτζάν; Παρά
τη διαφορά ισχύος, η Ρωσία ως αυ-
ταρχικό καθεστώς παραμένει ευά-
λωτη σε εσωτερικές αμφισβητήσεις.
Επιπλέον, όπως δείχνει το παρά-
δειγμα της Ελληνικής Επάναστασης,
όταν μάχεσαι για την ανεξαρτησία
σου μπορείς να πετύχεις θαύματα.

Το δεύτερο σενάριο, όμως, απαι-
τεί τη συνεχή και απρόσκοπτη στή-

ριξη της Ουκρανίας από τη Δύση.
Οι δημοκρατίες φημίζονται για την
περιορισμένη υπομονή τους. Η κοινή
γνώμη κουράζεται και ξεχνάει, εύ-
κολα περνάει από το ένα θέμα στο
άλλο. Εκεί ακριβώς στοιχηματίζουν
οι δικτάτορες και στη συγκεκριμένη
περίπτωση ο Πούτιν, θεωρώντας
πως το μόνο που χρειάζεται είναι
να περιμένει για να εκμεταλλευθεί
την «κούραση» της Δύσης και να
επιβάλει τελικά τη λύση που επιθυ-
μεί. Από την άποψη αυτή, η ομό-
φωνη απόφαση των 27 χωρών-με-
λών της Ε.Ε. για την παροχή βοή-
θειας ύψους 50 δισ. ευρώ στην Ου-
κρανία, δεν έχει μόνο πρακτική ση-
μασία ως οικονομική ενίσχυση, αλλά
κυρίως επειδή στέλνει το μόνο μή-
νυμα που καταλαβαίνει ο Πούτιν.

O κ. Στάθης Ν. Καλύβας είναι
καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης,
κάτοχος της έδρας Gladstone
στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης.

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

0ο τέως πρόεδρος της Δημοκρατίας
Νίκος Αναστασιάδης να καλεί τα
μέλη του ΔΗΣΥ να αφήσουν κατά
μέρος τις προσωπικές πικρίες και
να ενώσουν δυνάμεις, ωστόσο η
πληγή που άφησε πίσω της η από-
φαση του Πολιτικού Γραφείου του
κόμματος να στηρίξει Κωστάκη
Κωνσταντίνου για την προεδρία
του Επαρχιακού Οργανισμού Αυ-
τοδιοίκησης της Πάφου, φαίνεται
να μην επουλώνεται. Μπορεί
άλλωστε σε κεντρικό επίπεδο
να γίνεται προσπάθεια να
αποσιωπηθεί το θέμα, αν και
υπάρχει έντονος προβληματισμός
και δυσαρέσκεια ακόμη και από
στελέχη της πρώτης γραμμής τόσο
για το αποτέλεσμα αλλά κυρίως για
τους χειρισμούς της ηγεσίας των
τελευταίων μηνών που άφησαν
το κόμμα ουσιαστικά χωρίς επι-
λογές –με ορισμένους μάλιστα
να κάνουν λόγο για μία προ-
σχεδιασμένη ενέργεια. 

Την ίδια ώρα τα τοπικά στε-
λέχη της Πάφου έχουν να
απαντήσουν καθημερινά σε
δεκάδες τηλεφωνήματα θυ-
μωμένων ψηφοφόρων ένθεν
και ένθεν που ζητούν εξηγήσεις.
Για κάποιους είναι αδιανόητο το
κόμμα να επιβραβεύει ανθρώπους
που προεκλογικά στάθηκαν στο
πλευρό του Νίκου Χριστοδουλίδη
και όχι του επίσημου υποψηφίου
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου. Ση-
μειώνεται μάλιστα πως αυτό μπο-
ρούσε να ξεχαστεί, μιας και υπάρχει
προσπάθεια για ενότητα, ωστόσο
το γεγονός ότι ο κ. Κωνσταντίνου
τους τελευταίους μήνες βρισκόταν
στο πλευρό της Μαίρης Λάμπρου
και στεκόταν απέναντι στον εκλεκτό
του κόμματος –νυν δήμαρχο Φαί-
δωνα Φαίδωνος– δεν μπορεί να πε-
ράσει απαρατήρητο. Άλλωστε πολ-
λές είναι και οι μαρτυρίες προσώπων
από λεκτικές επιθέσεις που δέχθηκε
ο Φαίδωνος και η οικογένειά του
από τον Κώστα Κωνσταντίνου.

Δυσαρέσκεια εκφράζεται και για
το γεγονός ότι από πλευράς ηγεσίας
δεν εισακούστηκαν οι προβλημα-
τισμοί των τοπικών στελεχών, που
με κάθε ευκαιρία εξέφραζαν τη δυ-
σαρέσκεια για τους χειρισμούς του
κόμματος σε κεντρικό επίπεδο. Μά-
λιστα, η συνάντηση του αναπλη-
ρωτή προέδρου του κόμματος Ευ-
θύμιου Δίπλαρου με τον ΜάριοΤσέ-
λεπο στο σπίτι του δεύτερου, δεν
μπόρεσε να κατευνάσει τα πνεύ-
ματα. Αν και ο κ. Δίπλαρος φέρεται
να του ανέφερε ότι το κόμμα δεν
έχει επιλογή από τη στιγμή που ο
κ. Κωνσταντίνου ακολούθησε όλες
τις διαδικασίες που προνοούνται
από το καταστατικό, και πως ο ίδιος
δεν μπορεί να κάνει τίποτα από τη
στιγμή που ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας δεν τον διόρισε σε κάποιο
πόστο ώστε ουσιαστικά να φύγει
από τα πόδια τού ΔΗΣΥ.

Ο κ. Τσέλεπος ανέφερε ότι δεν

πείστηκε από τις εξηγήσεις που
έλαβε από το κόμμα του και αν και
ο ίδιος είχε αρχικά εκφράσει το εν-
διαφέρον του να διεκδικήσει την
προεδρία του Επαρχιακού Οργα-
νισμού Αυτοδιοίκησης της Πάφου,
στη συνέχεια, με επιστολή του,
ενημέρωσε τα μέλη του Πολιτικού
Γραφείου ότι αρνείται να συμμε-
τάσχει σε εκλογική διαδικασία με
τον Κωστάκη Κωνσταντίνου, ση-
μειώνοντας ότι η αποστασία δεν
πρέπει να επιβραβεύεται. 

Δημοκρατική διαδικασία
Στην αντίπερα όχθη, οι υποστη-

ρικτές της απόφασης του Πολιτικού
Γραφείου του κόμματος κάνουν λό-
γο για τη δημοκρατική διαδικασία
που ακολουθήθηκε, αφήνοντας μά-
λιστα αιχμές για το γεγονός ότι η
προηγούμενη ηγεσία δεν προχώ-
ρησε σε διαγραφές. Σημειώνεται
ότι η αρχική πρόθεση του κ. Κων-
σταντίνου ήταν να κατέλθει ως
υποψήφιος δήμαρχος, και του ζη-
τήθηκε από το κόμμα να μην προ-
χωρήσει σε μία τόσο προκλητική
ενέργεια. Στη συνέχεια εξέφρασε
την πρόθεσή του για περιφερειάρ-
χης, και όταν του ζητήθηκε να κάνει
δεύτερες σκέψεις είπε ότι θα απο-
συρθεί μόνο σε περίπτωση που
αποσυρθεί και ο κ. Φαίδωνος. Μά-
λιστα, πρότεινε σε περίπτωση που
και οι δύο θέσουν εαυτόν εκτός
εκλογικής διαδικασίας, να στηρί-
ξουν την κα Μαίρη Λάμπρου για
τη δημαρχία της πόλης, γνωρίζον-
τας εκ των προτέρων ότι κάτι τέτοιο
δεν ήταν εφικτό.  

Πολλοί είναι και αυτοί που ανα-
φέρουν ότι καλύτερα ο ΔΗΣΥ να

έχει τον κ. Κωνσταντίνου στο πλευ-
ρό του παρά απέναντί του, ενώ
μετά από παρέμβαση του ίδιου του
επίτιμου προέδρου Νίκου Αναστα-
σιάδη είναι που έγραψε και τη δεύ-
τερη επιστολή που αναφέρει ότι
υποστηρίζει όλες τις επιλογές του
κόμματος, συμπεριλαμβανομένων
όλων των υποψηφίων της πόλης
και επαρχίας Πάφου.

Μία επιστολή, βέβαια, που δεν
φαίνεται να πείθει, με τους Πάφιους
συναγερμικούς να αναμένουν έργα
και όχι λόγια. Υπενθυμίζουν μάλιστα
ότι σύμφωνα και με τις αποφάσεις,
σε περίπτωση που ένας υποψήφιος
κινείται ενάντια στην υποψηφιό-
τητα άλλου προσώπου από το ίδιο
κόμμα, τότε ο ΔΗΣΥ έχει δικαίωμα
να αποσύρει τη στήριξή του. Άλ-
λωστε, τονίζουν πως η Πάφος έζησε
πιο έντονα την προεκλογική πε-
ρίοδο, μιας και οι δύο υποψήφιοι,
τόσο ο πρόεδρος του κόμματος
Αβέρωφ Νεοφύτου όσο και ο επίσης
συναγερμικός Νίκος Χριστοδουλί-
δης κατάγονται από τη συγκεκρι-
μένη επαρχία και το κλίμα ήταν
ιδιαίτερα τοξικό μέχρι προσφάτως.
Γινόταν προσπάθεια να επουλω-
θούν τα τραύματα και να προχω-
ρήσουν ενωμένοι, εισακούγοντας
και όσα διαμηνύει η νέα ηγεσία
πως δεν περισσεύει κανείς, η από-
φαση, ωστόσο, για στήριξη του
Κώστα Κωνσταντίνου έξυσε τις
πληγές. 

Εκφράζονται μάλιστα ανησυχίες
σε σχέση με τη διαχείριση της πε-
ριρρέουσας ατμόσφαιρας, αν ανα-
λογιστεί πως ο ίδιος ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου είναι από τους πρώτους
που εξέφρασε δημόσια την αντί-

θεσή του ως προς τη συγκεκριμένη
απόφαση για τον υποψήφιο περι-
φερειάρχη Πάφου. Άλλωστε γι’
αυτό φαίνεται ότι ανέλαβε πυρο-
σβεστικό ρόλο για άλλη μια φορά
ο Παναγιώτης Δημητρίου, σε μία
προσπάθεια να κατευνάσει τα πνεύ-
ματα, αφού θα μιλήσει με τον πρώην
πρόεδρο του ΔΗΣΥ και θα του ζη-
τηθείόπως πρώτος δείξει τον δρόμο
της ενότητας. Κάτι τέτοιο βέβαια
θεωρείται ιδιαίτερα δύσκολο αν
αναλογιστεί κανείς πως εδώ και
καιρό υπήρχαν προειδοποιήσεις
από ανθρώπους που βρίσκονται
κοντά στον κ. Νεοφύτου, ότι μία
απόφαση υπέρ της υποψηφιότητας
Κωστάκη Κωνσταντίνου θα άνοιγε
τον ασκό του Αιόλου.

Άλλωστε η γκρίνια προϋπήρχε,
μιας και οι δυσαρεστημένοι πλέον,
από τη διαδικασία που το κόμμα
επέλεξε να ακολουθήσει ενόψει
δημοτικών, αυξάνονται μέρα με τη
μέρα. Ορισμένοι μάλιστα κάνουν
λόγο για μία κατάσταση που πα-
ραπαίει. Η αρχή έγινε με τη Λευ-
κωσία. Προτάσσονταν οι δημοσκο-
πήσεις από τις οποίες κάποιοι έμει-
ναν εκτός και τελικά το τόσο ση-
μαντικό εργαλείο θεωρήθηκε μη
ικανοποιητικό. Κάποιοι κάνουν
πλέον αναφορά και στον Δήμο
Στροβόλου και γιατί η ηγεσία δεν
επέλεξε να στηρίξει τον νυν δή-
μαρχο Ανδρέα Παπαχαραλάμπους,
επίσης θερμό υποστηρικτή του Νί-
κου Χριστοδουλίδη, θέλοντας, όπως
λέχθηκε, να τον απομακρύνουν λό-
γω αυτής της επιλογής του. Μάλι-
στα, οι παρεμβάσεις των παλαιότε-
ρων, όπως ο Ιωάννης Κασουλίδης
που φέρεται να του ζητήθηκε από

την ηγεσία να προχωρήσει στη
συγκεκριμένη κίνηση, όπως και η
προσπάθεια του τέως προέδρου
της Δημοκρατίας με αναφορές στο
παρελθόν, δεν φαίνεται πλέον να
πείθουν κανέναν. 

Εικόνα ενότητας…
Οι δεσμεύσεις της νέας ηγεσίας

κινούνταν προς διαφορετική κα-
τεύθυνση και αυτό, όπως διαφαί-
νεται, ανέμεναν και οι ψηφοφόροι
δίνοντας μάλιστα εύκαιρα σε νέα
πρόσωπα να διεκδικήσουν θέσεις
και όχι να συνεχίζεται η ανακύ-
κλωση συγκεκριμένων στελεχών.
Πάντως, στην Πάφο, τα τοπικά συ-
ναγερμικά στελέχη δηλώνουν και
δυσκολία ως προς τον τρόπο που
θα χειριστούν τους ψηφοφόρους
στη συγκεκριμένη εκλογική ανα-
μέτρηση σε σχέση και με τα επι-
χειρήματα που θα χρησιμοποιούν
για να τους πείσουν για τις επιλογές
του κόμματος. Αν και οι δύο υπο-
ψήφιοι Φαίδωνας Φαίδωνος και
Κωστάκης Κωνσταντίνου προσπα-
θούν δημόσια να μη ρίξουν λάδι
στη φωτιά, δεν είναι εύκολο να βά-
λουν στην άκρη αυτά που τους χω-
ρίζουν και να πάνε παραπέρα. Στό-
χος της ηγεσίας, όπως διαμηνύεται,
είναι σύντομα να καθίσουν όλοι
μαζί σε ένα τραπέζι και να δώσουν
προς τα έξω τη συγκεκριμένη ει-
κόνα ενότητας. Μία ενέργεια που
θα πρέπει να γίνει σύντομα, όπως
διαμηνύουν οι γνώστες του εκλο-
γικού χάρτη της επαρχίας Πάφου,
μιας και το ΔΗΚΟ, που έχει προ-
βάδισμα στη συγκεκριμένη επαρχία,
δεν έχει πει ακόμη την τελευταία
του κουβέντα.   

Η πόλη που άνοιξε τον ασκό του Αιόλου
Κορυφή του παγόβουνου η επιλογή Κωστάκη Κωνσταντίνου στην Πάφο για τη θέση του περιφερειάρχη

Από καιρό υπήρχαν
προειδοποιήσεις από
ανθρώπους που βρί-
σκονται κοντά στον
Αβέρωφ Νεοφύτου ότι
μία απόφαση υπέρ
της υποψηφιότητας
Κωστάκη Κωνσταντί-
νου θα άνοιγε τον
ασκό του Αιόλου.

Μετά από παρέμβαση
Νίκου Αναστασιάδη ο
κ. Κωνσταντίνου έγρα-
ψε και τη δεύτερη επι-
στολή που αναφέρει
ότι υποστηρίζει όλες
τις επιλογές του κόμ-
ματος, συμπεριλαμβα-
νομένων όλων των
υποψηφίων της πόλης
και επαρχίας Πάφου.

Αν και οι δύο υποψήφιοι Φαίδωνας Φαίδω-
νος και Κωστάκης Κωνσταντίνου προσπα-
θούν δημόσια να μη ρίξουν λάδι στη φωτιά,
δεν είναι εύκολο να βάλουν στην άκρη αυτά
που τους χωρίζουν και να πάνε παραπέρα.

Η ομόφωνη απόφαση των 27 χω-
ρών-μελών της Ε.Ε. για την παροχή
βοήθειας ύψους 50 δισ. ευρώ στο
Κίεβο δεν έχει μόνο πρακτική σημα-
σία, αλλά στέλνει και το μόνο μήνυ-
μα που καταλαβαίνει ο Πούτιν.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΛΑΜΨΙΑ

Ολα τα κιλά, όλα τα λεφτά και γαία πυρί μειχθήτω

Γ ια δεκαετίες ο αγροτικός το-
μέας απορροφάει τη μερίδα
του λέοντος (πέριξ του 30%)

του ευρωπαϊκού προϋπολογισμού
διαμορφώνοντας σε όλα τα κράτη-
μέλη συγκεκριμένο πλαίσιο λει-
τουργίας και εξασφάλισης ενός
ελαχίστου εισοδήματος στους αγρό-
τες. Αυτή η πολιτική, για να έχουμε
μια εικόνα, κοστίζει περίπου 55
δισ. ετησίως στον κοινοτικό προ-
ϋπολογισμό που κινείται κοντά στα
190 δισ. Για τη χώρα μας σε ένα
σύνολο τακτικών εισροών από τα
κοινοτικά ταμεία περί τα 6 δισ. ετη-
σίως, κοντά στα 2 δισ. πάνε στον

αγροτικό τομέα που σημαίνει ότι
απορροφάει πάνω από το 30%. Η
Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης συνεπώς κοστίζει
το ένα τρίτο των πόρων και αυτό
δεν προέκυψε τυχαία αλλά ως επι-
λογή για τη διατήρηση της παρα-
γωγής και περιορισμό της εξάρτη-
σης από εισαγωγές. Οι αποφάσεις
για μετάβαση από τη γενναιόδωρη
πολιτική των επιδοτήσεων σε πιο
ελεγχόμενες και ορθολογικές πο-
λιτικές έχουν ξεσηκώσει θύελλα
αντιδράσεων και αγροτικών κινη-
τοποιήσεων σε όλη την Ευρώπη.

Στον σταδιακό περιορισμό των

ενισχύσεων προστέθηκαν και τα
αυστηρά μέτρα ελέγχου (με σύγ-
χρονα τεχνολογικά μέσα) για να μει-
ωθούν οι κοινοτικές απάτες που κα-
τατρώγουν μέρος των κονδυλίων
στην Ευρώπη και στη χώρα μας φυ-
σικά. Αυτό που όμως φέρνει τα πάνω
κάτω είναι η λεγομένη πράσινη με-
τάβαση που επιβάλλει σχεδόν ανυ-
πέρβλητα εμπόδια στους αγρότες
και εκτοξεύει το κόστος παραγωγής.
Η μεταπήδηση από το ντίζελ σε
ενέργεια από ανανεώσιμες πηγές
είναι περίπλοκη υπόθεση και υψηλού
κόστους και σε αυτό οι αγρότες
έχουν δίκιο. Το χρονικό περιθώριο

που έχει τεθεί μοιάζει ασφυκτικό
και δύσκολα θα προσαρμοστεί ένας
τόσο δυσκίνητος και «κακομαθη-
μένος» τομέας παραγωγής που απο-
λαμβάνει διαχρονικά σε όλη την
Ευρώπη μια ιδιότυπη ασυλία.

Αυτό δεν σημαίνει βεβαίως ότι
είναι λογικό να κλείνουν οι αγρότες
παρανόμως τους δρόμους και να
προκαλούν ταλαιπωρία στην κοι-
νωνία, αλλά δυστυχώς συμβαίνει
και εδώ και αλλού. Η Ευρώπη προ-
φανώς πρέπει να επανεξετάσει τις
πολιτικές της και να αξιολογήσει
επιλογές που μπορεί να διαλύσουν
τον αγροτικό τομέα αν δεν θέλει

να μεγαλώσει η εξάρτησή της και
στον ευαίσθητο τομέα της διατρο-
φής των πολιτών της. Την ίδια στιγ-
μή όμως πρέπει να συνηθίσουμε
στην ιδέα ότι οι γενικευμένες και
χωρίς ουσιαστικούς ελέγχους πα-
ροχές μάλλον αποτελούν παρελθόν
καθώς οι πόροι δεν είναι ανεξάντ-
λητοι και οι ανάγκες πολλαπλασιά-
ζονται. Αυτό είναι ζήτημα πολιτικής
τόλμης των ευρωπαϊκών κυβερνή-
σεων να εξηγήσουν και «να εξη-
γηθούν» πως η εποχή «όλα τα κιλά
όλα τα λεφτά» παρήλθε ανεπιστρε-
πτί. Από αυτό βεβαίως ειδικά για
φέτος πρέπει να εξαιρεθούν οι αγρό-

τες στις περιοχές της Θεσσαλίας
που επλήγησαν βαριά από τις κα-
ταστροφές και θα χρειαστούν χρόνο
να ανασυγκροτηθούν. Γι’ αυτούς
τους αγρότες η κυβέρνηση πρέπει
να εξαντλήσει κάθε δυνατότητα
στήριξης όχι απλώς με έκτακτες
ενισχύσεις αλλά κυρίως με σχέδιο
για την προστασία τους στο μέλλον
και αναδιοργάνωση της παραγωγής
τους. Κατά τα λοιπά η αγροτική
παραγωγή κοστίζει και θα συνεχίσει
να κοστίζει ακριβά, ενώ όσο μει-
ώνονται τα διαθέσιμα εργατικά χέ-
ρια θα καθίσταται όλο και πιο δυ-
σχερής. 

Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Με την υποψηφιότητά μου για τις
ευρωεκλογές θέλω να βοηθήσω, να
συμβάλω με τον δικό μου τρόπο,
στην προσπάθεια αναγέννησης του
ΔΗΣΥ που αναγιώθηκα» δηλώνει
σε συνέντευξή του στη «Κ» ο τέως
υπουργός Οικονομικών Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης, προσθέτοντας ότι
«δεν έχουμε κάτι άλλο εκτός από
τον ΔΗΣΥ, και εκεί πρέπει να δώ-
σουμε τη μάχη». Ο κ. Πετρίδης το-
νίζει ότι οι πολιτικοί δεν φτάνει να
ακολουθούν μόνο ό,τι θέλει το ρεύμα
και μετά απλώς να άγονται από τις
επιθυμίες του, εξηγώντας ότι η ηγε-
σία πρέπει να παίρνει τις ορθές κατ’
αυτούς αποφάσεις έστω και με κό-
στος. Την ίδια ώρα αναφέρει ότι δεν
είναι σκληρή η αντιπολίτευση την
οποία κάνει, αλλά η πραγματικότητα,
προσθέτοντας ότι «έκανα υπεύθυνη,
ορθολογική αντιπολίτευση, με τεκ-
μηριωμένο λόγο, και αυτό θα συνε-
χίσω να πράττω, αν συνεχίσω να
έχω ρόλο στην πολιτική μέσω της
Ευρωβουλής. Όσοι με ξέρουν, ξέρουν
ότι δεν θα αλλάξω».

–Ποιοι είναι οι λόγοι που σας οδή-
γησαν να διεκδικήσετε μία θέση
στο ευρωψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ;

–Θέλω μια δυνατή Κεντροδεξιά
στην Ευρώπη και στην Κύπρο. Μια
Κεντροδεξιά που μόνο ο ΔΗΣΥ μπο-
ρεί να εκφράσει, γιατί γι’ αυτό τον
ρόλο ιδρύθηκε. Ιδιαίτερα αν ανα-
λογιστούμε τη σημασία των καιρών
που ζούμε, που όλα αλλάζουν. Τε-
ράστια γεωστρατηγικά θέματα, το
μεταναστευτικό, θέματα φορολογίας
κ.λπ. Έχω απόψεις και θέλω να μπο-
ρώ να τις εκφράσω και να επηρεάσω
όπου μπορώ όπως έκανα τόσα χρό-
νια. Μια δυνατή Κεντροδεξιά χρει-
άζεται και ως ανάχωμα και στον λαϊ-
κισμό είτε της Ακροδεξιάς είτε της
Αριστεράς τόσο στην Ευρώπη όσο
και στην Κύπρο. Αυτός είναι ο πρώ-
τος λόγος. Ο δεύτερος είναι ότι είναι
μια θέση που ταιριάζει απόλυτα στο
προφίλ μου και μπορώ να εκπρο-
σωπήσω με σοβαρότητα την Κύπρο
στην Ευρώπη. Η πρώτη μου δουλειά
ήταν στο Γραφείο Προγραμματισμού
στον τομέα της εναρμόνισης με το
Κοινοτικό Κεκτημένο προενταξιακά.
Μετά, στον Σύνδεσμο Τραπεζών,
όπου ήμουν μέλος της εθνικής επι-
τροπής υιοθέτησης του ευρώ. Ακο-
λούθως, ήμουν από την πρώτη γενιά
Κύπριων, που προσληφθήκαμε κα-
τόπιν πανευρωπαϊκών εξετάσεων
ως μόνιμοι λειτουργοί της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής αμέσως μετά την
ένταξη. Δούλεψα στις Βρυξέλλες,
ως οικονομολόγος σε δύο διαφορε-
τικές Γενικές Διευθύνσεις για έξι
χρόνια, πριν αποφασίσω να ανα-
μειχθώ με την πολιτική στην Κύπρο.
Ως υφυπουργός παρά τω προέδρω
συνεργάστηκα με την Ε.Ε. κατά τη
διάρκεια υιοθέτησης του Προγράμ-
ματος Στήριξης, ενώ συνόδευα και
προετοίμαζα τον πρόεδρο για το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Μετείχα για
δέκα έτη ως υπουργός στο Συμβούλιο
Εσωτερικών Υποθέσεων, στο Ecofin,
στο Eurogroup, σε άλλα διεθνή και
ευρωπαϊκά φόρα.
–Με βάση την επαγγελματική σας
πορεία θεωρείτε την Ευρωβουλή
ως φυσική εξέλιξη;

–Δεν έχω ασχοληθεί με οτιδή-
ποτε μετά από τον στρατό, που να
μη σχετίζεται με την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ακόμη και οι σπουδές μου
στο εξωτερικό αφορούν τα οικονο-
μικά με εξειδίκευση στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και την ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση. Όλη μου η διαδρομή
είχε να κάνει με την Ευρώπη και
μου έδωσε συσσωρευμένες γνώσεις

και εμπειρίες που μετατρέπονται
σε απόψεις για όλα τα κύρια ευρω-
παϊκά δρώμενα, που επηρεάζουν
άμεσα την Κύπρο. Γνωρίζω καλά
τον τρόπο λειτουργίας του όλου συ-
στήματος. Υπηρέτησα στους δύο
από τους τρεις πολιτικούς θεσμούς,
και ο τρίτος, είναι το Ευρωκοινο-
βούλιο, το οποίο επισκέφθηκα για
πρώτη φορά το 1996 με τον τότε
πρόεδρο του ΔΗΣΥ Νίκο Αναστα-
σιάδη, ως μέλος της νεολαίας του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. Άρα
ναι, θα μπορούσε να θεωρηθεί ότι
αποτελεί φυσική συνέχεια της δια-
δρομής. Θα μπορούσε κάποιος να
πει ότι δεν υπάρχουν και πολλοί
άλλοι με αντίστοιχες εμπειρίες σε
ευρωπαϊκό επίπεδο. 
–Τι είναι αυτό που σας κάνει να
διαφοροποιήστε από τους ανθυ-
ποψηφίους σας;

–Όλοι μας έχουμε διαφορετικό
προφίλ, και όλοι διαφοροποιούμαστε
ο ένας από τον άλλο. 
–Ποια είναι η σχέση σας σήμερα
με την ηγεσία του κόμματος;

–Είμαι απλό μέλος και δεν διεκ-
δίκησα να έχω ρόλο ή λόγο από τη
στιγμή που δεν διεκδίκησα θέση
στο κόμμα. Οι σχέσεις είναι από τη
γνωριμία που έχω μαζί τους τόσα
χρόνια, δεν έχω κάποιες πιο ιδιαί-
τερες σχέσεις με κάποιον. Με την
πρόεδρο έχω μιλήσει τελευταία αρ-
κετές φορές, για κάποια θέματα. 
–Λάβατε συγκεκριμένες δεσμεύ-
σεις από την Αννίτα Δημητρίου
πριν πάρετε την τελική σας από-
φαση;

–Όχι. Και δεν θα ανέμενα και
δεν μπορούσε κανένας να μου δώσει
καμία δέσμευση. Οι εκλογές είναι
εκλογές. 
–Πιστεύετε ότι αδίκως δέχεται
πυρά κυρίως σε σχέση με τη δια-
χείριση των επιλογών ενόψει δη-
μοτικών;

–Σε τέτοια θέματα, κομματικής
πειθαρχίας, έγιναν λάθη εδώ και
πολλά χρόνια κατ’ εμένα. Τη θέση
μου είχα την τόλμη να την εκφράσω
και πρόσφατα σε συνάντηση που
κλήθηκα για το θέμα. Οι πλείστοι
είχαν άλλη άποψη. Λήφθηκαν οι
αποφάσεις, τις σεβάστηκα και το
όλο θέμα έκλεισε για εμένα. Ας επι-
κεντρωθούμε ως κόμμα στην πολι-
τική. 

–Θα έπρεπε τελικά το κόμμα να
προχωρήσει σε διαγραφές στελε-
χών που στήριξαν Νίκο Χριστο-
δουλίδη προεκλογικά ώστε να
αποφευχθούν εντάσεις;

–Είχα πει τη θέση μου, που είναι
ναι, έπρεπε. Τη θέση μου την εξέ-
φρασα, και εσωτερικά, και δημόσια
–και πριν από τις εκλογές και μετά.
Το θέμα δεν είναι προσωπικό. Η
δική μου αρχή είναι ότι σε κάποια
εξαιρετικής σημασίας θέματα η
κομματική πειθαρχία αποτελεί συ-
στατικό σε ένα κόμμα. Επικράτησε
όμως η αντίθετη άποψη, συνεπώς
για μένα το θέμα έκλεισε, προχω-
ρούμε παρακάτω. Και δεν είναι μόνο
το θέμα των διαδικασιών σε ένα
κόμμα, το βλέπω πιο βαθιά πολιτικά.
Πρέπει να αλλάξουν και άλλα. Πριν
από λίγες μέρες, ήμουν στο «Ινστι-
τούτο Μελετών, Πολιτικής και Δη-
μοκρατίας» που έκανε μια εξαιρετική
ομιλία ο Ευάγγελος Βενιζέλος για
την κρίση στη Δημοκρατία. Η άπο-
ψή του, που πάντα συμμεριζόμουν,
είναι ότι οι πολιτικοί δεν φτάνει να
ακολουθούν μόνο ό,τι θέλει το ρεύμα
και μετά απλώς να άγονται από τις
επιθυμίες του. Η ηγεσία πρέπει να
παίρνει τις ορθές κατ’ αυτούς απο-
φάσεις έστω και με κόστος. Αυτό
το έλλειμμα, αντανακλάται και στο
καταστατικό του ΔΗΣΥ. Στο όνομα
της «εκδημοκρατικοποίησης» στή-
σαμε μηχανισμούς, εκλογές, κάλπες,
νοοτροπίες δημοσκοπήσεων, σε
εκατό επίπεδα με ένα πολύπλοκο
καταστατικό που χωράει πολλές
ερμηνείες. Ούτε το σύνταγμα της

Αμερικής να ήταν. Άρα η ηγεσία
είτε εγκλωβίζεται, είτε στερείται
της ποιοτικής και ποιοτικής αξιο-
λόγησης των υποψηφίων, είτε βρί-
σκει την εύκολη λύση στο όνομα
της Δημοκρατίας, και δεν παίρνει
τολμηρές αλλά αρεστές εκ της πλει-
οψηφούσας τάσης αποφάσεις. Πι-
στεύω η Αννίτα πρέπει σε μια φάση
να οδηγήσει το κόμμα σε καταστα-
τικές αλλαγές, να απλοποιήσει τα
πράγματα, να έχει περισσότερη δύ-
ναμη η πρόεδρος ή η ηγεσία για τις
σημαντικές αποφάσεις. Με αυτό
τον τρόπο αυξάνεται και η λογοδο-
σία και θα κρίνονται και οι πολιτικοί
με αυστηρότερο τρόπο. 
–Θεωρείτε ορθή την απόφαση για
στήριξη Κώστα Κωνσταντίνου
στην Πάφο;

–Ο Κωστάκης Κωνσταντίνου κα-
τάντησε να είναι το κεντρικό σημείο
αναφοράς της πολιτικής σκηνής όχι
μόνο του ΔΗΣΥ αλλά του πολιτικού
σκηνικού, ενώ οι καιροί είναι κρί-
σιμοι. Σας είπα, εγώ εξέφρασα δια-
φορετική άποψη. Και δεν μπορεί
να αδικήσει κανένας τον Αβέρωφ
για την πικρία που νιώθει. Λήφθηκε
όμως η απόφαση. Ας δούμε και πιο
πολιτικά θέματα. 
–Μήπως δεν έγινε ποτέ ορθή απο-
τίμηση των λόγων που ηττήθηκε
ο ΔΗΣΥ και ουσιαστική συζήτηση
ώστε σήμερα το κόμμα να μπορεί
να πάει παραπέρα;

–Νομίζω τους τελευταίους δέκα
μήνες, δεν κάνουμε τίποτε άλλο
εκτός από αποτιμήσεις και νεκρο-
ψίες. Ο καθένας από τη δική του

πλευρά έχει καταλήξει στα συμπε-
ράσματά του. Ας βάλουμε μια τελεία,
γιατί η επόμενη νεκροψία που θα
κάνουμε θα είναι αυτή του ίδιου
του ΔΗΣΥ, και μετά τι; Ο πολιτικός
λόγος είναι αυτός που γέννησε το
ΔΗΣΥ και είναι αυτός που θα τον
αναβιώσει. Και είναι την πολιτική
που θέλω να εκφράσω με την υπο-
ψηφιότητά μου. Τον ρεαλισμό και
τον ορθολογισμό στην πολιτική,
είτε στην οικονομία, είτε στο Κυ-
πριακό, είτε σε άλλα θέματα. Και
θέλω να συμβάλω με αυτό και στον
ΔΗΣΥ, και στον τόπο.
–Πιστεύετε ότι ηγετικά στελέχη
όπως ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν
στάθηκαν τελικώς στο πλευρό της
Αννίτας Δημητρίου;

–Δεν θα μιλώ εκ μέρους κανενός
εκτός από εμένα.
–Συμμερίζεστε τα όσα δηλώνει η
Αννίτα Δημητρίου ότι θα πρέπει
όλοι να αποφασίσουν αν θέλουν
να προστατέψουν τον ΔΗΣΥ ή να
επιδοθούν σ’ ένα κυνήγι μαγισσών; 

–Απαντώ με την υποψηφιότητά
μου. Δεν έχουμε κάτι άλλο εκτός
από τον ΔΗΣΥ, και εκεί πρέπει να
δώσουμε τη μάχη. Ο ΔΗΣΥ πρέπει
να προστατευτεί όχι μόνον για χά-
ριν της αριθμητικής ενότητας, η
οποία είναι άνευ ουσίας χωρίς ου-
σία, αλλά για την ανάγκη παραγω-
γής πολιτικής. Πρέπει να προστα-
τεύσουμε την ταυτότητά του, την
έκφραση πραγματικού πολιτικού
λόγου με βάση τις αρχές που ιδρύ-
θηκε, τον ρεαλισμό, τον ορθολο-
γισμό. Και αυτός είναι ο λόγος για
τον οποίο κατεβαίνω στις εκλογές.
Για να βοηθήσω, να συμβάλω με
τον δικό μου τρόπο, στην προσπά-
θεια αναγέννησης του ΔΗΣΥ που
αναγιώθηκα. 
–Θεωρείτε ορθή την στήριξη του
τέως πρόεδρος της Δημοκρατίας
στον Κώστα Κωσταντίνου; Οι πα-
ρεμβάσεις του πιστεύετε είναι για
το καλό του κόμματος;

–Είναι τέως πρόεδρος και έχει
λόγο. Όλοι πρέπει να παρίστανται
στις συνεδριάσεις. Από εκεί και πέρα
σας είπα ποια ήταν η δική μου θέση. 
–Ο ΔΗΣΥ δείχνει να έχει εισέλθει
σε μια ατέρμονη φάση εσωστρέ-
φειας και πληθαίνουν οι φωνές
που λένε πως ασχολείστε με τα
εσωκομματικά σας και αγνοείτε
το τι γίνεται εκτός Πινδάρου. Νιώ-
θετε ότι ισχύει αυτό;

–Σε κάποιο βαθμό ναι. Φυσικά
αυτό είναι φυσιολογικό μετά το τι
έγινε στις προεδρικές, και ενόψει
του ότι ακολουθούν τοπικές εκλογές.
Δεν μπορούσαν να επουλωθούν οι
πικρίες, οι πληγές τόσο σύντομα
και είναι λογικό ότι οι τοπικές θα
αποτελούσαν πεδίο μάχης. Αλλά ως
άνθρωπος που έδωσα τεράστια μάχη
στην πρώτη γραμμή προεκλογικά
για την κομματική υποψηφιότητα,
με μεγάλο προσωπικό και πολιτικό
κόστος σε σημείο παρεξηγήσεως,
λέω: Φτάνει.
–Μετά τις εκλογές ήσασταν από
τα ελάχιστα στελέχη του ΔΗΣΥ
που έκαναν σκληρή αντιπολίτευ-
ση. Αυτό θα συνεχιστεί και τώρα
ή θα συμπλεύσετε με την κομμα-
τική γραμμή της «ήπιας» αντιπο-
λίτευσης;

–Σκληρή είναι η πραγματικότητα,
όχι η αντιπολίτευσή μου. Κατ’ εμέ
έκανα υπεύθυνη, ορθολογική αν-
τιπολίτευση, με τεκμηριωμένο λόγο,
και αυτό θα συνεχίσω να πράττω
αν συνεχίσω να έχω ρόλο στην πο-
λιτική μέσω της Ευρωβουλής. Όσοι
με ξέρουν, ξέρουν ότι δεν θα αλλά-
ξω.
–Πιστεύετε πως ο ΔΗΣΥ θα εξαντ-
λήσει την πενταετία στην αντι-
πολίτευση;

–Ναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ
τέως υπουργός Οικονομικών, υποψήφιος ευρωβουλευτής ΔΗΣΥ

Η κομματική
πειθαρχία αποτελεί

συστατικό σε ένα κόμμα
Μπορώ να εκπροσωπήσω με σοβαρότητα την Κύπρο στην Ευρώπη

Ο Κ .Κωνσταντίνου
κατάντησε να είναι το
κεντρικό σημείο αναφο-
ράς της πολιτικής σκη-
νής όχι μόνο του ΔΗΣΥ,
ενώ οι καιροί είναι κρίσι-
μοι. Εγώ εξέφρασα
διαφορετική άποψη.  

Στο όνομα της «εκδημοκρατικοποίησης» στήσαμε μηχανισμούς, εκλογές, κάλπες, νοοτροπίες δημοσκοπήσεων, σε εκατό επίπεδα με ένα πο-
λύπλοκο καταστατικό που χωράει πολλές ερμηνείες. Ούτε το σύνταγμα της Αμερικής να ήταν.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η βούληση της κυβέρνησης να προ-
χωρήσει σε θεσμικές μεταρρυθμί-
σεις ανοίγει ένα κεφάλαιο το οποίο
είναι σίγουρο ότι θα προκαλέσει
έντονη δημόσια συζήτηση, απροσ-
διόριστης χρονικής διάρκειας, και
το κυριότερο, το αποτέλεσμα της
προσπάθειας φαντάζει αβέβαιο. Η
αναφορά του προέδρου της Δημο-
κρατίας για τολμηρές θεσμικές με-
ταρρυθμίσεις, μεταξύ άλλων, σε
θέματα που άπτονται της λειτουρ-
γίας τόσο της Νομικής όσο και της
Ελεγκτικής Υπηρεσίας, προκάλεσε
αίσθηση, μιας και αμφότεροι οι θε-
σμοί θεωρούνται «Ιερές Αγελάδες»,
και τα τελευταία χρόνια συγκρού-
στηκαν δημόσια ουκ ολίγες φορές
σε σημείο μάλιστα που απειλήθηκε
οι διαφορές να καταλήξουν ενώπιον
του Ανώτατου Δικαστικού Συμβου-
λίου με το ερώτημα παύσης του
γενικού ελεγκτή της Δημοκρατίας.
Στην κυβέρνηση, αν και αποφεύ-
γουν να συσχετίσουν τις θεσμικές

μεταρρυθμίσεις, με το κακό κλίμα
που επικρατεί μεταξύ των ηγεσιών
των δύο θεσμών, αναγνωρίζουν
πως πρέπει να γίνουν κινήσεις που
να οριοθετούν τις αρμοδιότητες
Νομικής και Ελεγκτικής Υπηρεσίας.
Η ανάγκη για αλλαγές στους δύο
θεσμούς δεν είναι μια διαπίστωση
που εμφανίσθηκε πρόσφατα. Στο
παρελθόν υπήρξαν φωνές που υπο-
στήριζαν πως η Ελεγκτική Υπηρε-
σίας θα πρέπει να γυρίσει σελίδα
και να μετεξελιχθεί σε Ελεγκτικό
Συνέδριο, μια δομή περισσότερο
συλλογική όπως υποστηρίζει στην
«Κ» ο νομικός και με θητεία στο
γραφείο του γενικού εισαγγελέα
της Δημοκρατίας ως ανώτερος δι-
κηγόρος Ρίκκος Μαππουρίδης. Αλλά
και στη Νομική Υπηρεσία οι αρμο-
διότητες του γενικού εισαγγελέα
να είναι ταυτόχρονα νομικός σύμ-
βουλος του προέδρου της Δημο-
κρατίας και δημόσιος κατήγορος

έχουν προκαλέσει ουκ ολίγες αν-
τιδράσεις, σε σημείο μάλιστα που
αριθμός βουλευτών να έχουν υπο-
γράψει πρόταση νόμου για διαχω-
ρισμό των εξουσιών του γενικού
εισαγγελέα. Ωστόσο, αυτό το οποίο
παραμένει αναπάντητο είναι το
εφικτό του εγχειρήματος και ο τρό-
πος. Για την ώρα, κυβερνητικές πη-
γές υποστηρίζουν πως οι αλλαγές
θα είναι αποτέλεσμα συλλογικής
προσπάθειας και πως στην κυβέρ-
νηση δεν επιθυμούν να ποδηγε-
τήσουν κανένα.

Το Σύνταγμα
Ένα πρώτο εμπόδιο που θα βρε-

θεί στον δρόμο των αλλαγών είναι
το Σύνταγμα του ’60 το οποίο εδώ
και 64 χρόνια ρυθμίζει το πλαίσιο
και τη λειτουργία και των ανεξάρ-
τητων θεσμών της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Για να δοθεί μια ασφαλής
απάντηση στο ερώτημα αν μπορούν
να γίνουν αλλαγές και με ποιο τρό-
πο, θα πρέπει να προσδιορισθεί
πρώτα το εύρος των αλλαγών. Σύμ-
φωνα με τον κ. Μαππουρίδη, αλ-
λαγές μπορούν να γίνουν μόνο με
τροποποίηση του Συντάγματος και
με την προϋπόθεση ότι δεν επη-
ρεάζεται η δομή του θεσμού. Σε
μια τέτοια περίπτωση, όπως διευ-
κρινίζει ο γνωστός νομικός, οι επι-
χειρούμενες αλλαγές θα προσκρού-
σουν στο Δίκαιο της Ανάγκης, μιας
και δεν μπορεί να υπάρχει ένα δια-
φορετικό πλαίσιο το οποίο θα ρυθ-
μίζει τις αρμοδιότητες γενικών και
βοηθών γενικών, Ελεγκτικής και
Νομικής Υπηρεσίας στην προκει-
μένη περίπτωση.

Οι προϋποθέσεις
Λαμβάνοντας υπόψη τα συν-

ταγματικά εμπόδια τα οποία προ-
βάλλονται, αυτά μπορούν να υπερ-
πηδηθούν μόνο εάν υπάρχει η αδή-
ριτη ανάγκη για τις αλλαγές. Μια
τέτοια περίπτωση είναι το ευρω-
παϊκό κεκτημένο και η υποχρέωση
των κρατών-μελών να υιοθετούν
τις οδηγίες της Ε.Ε. Στο θεωρητικό
ενδεχόμενο, ο κ. Μαππουρίδης επι-
καλείται το άρθρο 1Α του Συντάγ-
ματος που λέει ότι οι οδηγίες και
οι αποφάσεις τις Ε.Ε. υπερτερούν
του Συντάγματος. Μια άλλη περί-
πτωση υπερπήδησης των συνταγ-
ματικών εμποδίων είναι η δημι-
ουργία ξεχωριστών δομών μέσα
στους θεσμούς, οι οποίες δεν θα
αγγίζουν τη δομή του, μια επιλογή
που φαίνεται να είναι και η επι-

κρατέστερη προκειμένου να υλο-
ποιηθούν οι αλλαγές.

Νομική Υπηρεσία 
Στον διάλογο που θα προηγηθεί

των αλλαγών, ο διαχωρισμός εξου-
σιών του γενικού εισαγγελέα είναι
ένα ζήτημα που θα απασχολήσει.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»
η κυβέρνηση θα λάβει σοβαρά υπό-
ψη τις συστάσεις της Greco για δια-
χωρισμό του νομικού συμβούλου
του κράτους από τον γενικό εισαγ-
γελέα της Δημοκρατίας. Τα προ-
βλήματα που προκύπτουν κατά δια-
στήματα δημιουργούν ζητήματα
σύγκρουσης συμφερόντων, με τον
γενικό ή βοηθό γενικό εισαγγελέα
να βρίσκονται σε δύσκολη θέση
από τις αρμοδιότητες που έχουν
να είναι παράλληλα νομικός σύμ-
βουλος του κράτους και δημόσιος
κατήγορος σε υποθέσεις που είτε
αφορούν την οντότητα στην οποία

παρέχουν νομικές συμβουλές είτε
τους ιδίους. Η σημερινή πρακτική
επίλυσης της διελκυστίνδας παρα-
πέμπει στον διορισμό ανεξάρτητου
ιδιώτη δημόσιου κατηγόρου, ωστό-
σο και εδώ τον τελευταίο λόγο τον
έχει ο γενικός ή βοηθός γενικός ει-
σαγγελέας. Σύμφωνα με τον κ. Μαπ-
πουρίδη το όλο ζήτημα θα μπορούσε
να επιλυθεί με τη δημιουργία δύο
ξεχωριστών δομών, ποινικών διώ-
ξεων και νομικών συμβουλών, πάντα
εντός της Νομικής Υπηρεσίας, οι
οποίες θα είχαν και ως αρμοδιότητα
υποθέσεις για τις οποίες πρόκυπτε
θέμα σύγκρουσης συμφερόντων
γενικού και βοηθού γενικού εισαγ-
γελέα. Μια δεύτερη επιλογή κατά
τον κ. Μαππουρίδη θα ήταν η δη-
μιουργία μιας ανεξάρτητης δομής,
ένα Νομικό Συμβούλιο του Κράτους,
στο οποίο θα παραχωρούνταν οι
σχετικές αρμοδιότητες που έχει σή-
μερα ο γενικός εισαγγελέας. Μια

άλλη δομή που μπορεί να δημιουρ-
γηθεί εντός της Νομικής Υπηρεσίας,
κατά τον κ. Μαππουρίδη, θα μπο-
ρούσε να υποστηρίξει το έργο της
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας η οποία
ελέγχει τα κράτη-μέλη στη διαχεί-
ριση οικονομικών πόρων.

Ελεγκτική Υπηρεσία
Το ζήτημα των αλλαγών στη

Ελεγκτική Υπηρεσία φαίνεται να
περιπλέκεται περισσότερο. Αλλαγές
θα μπορούσαν να γίνουν μόνο εάν
υπήρχε π.χ. μια ευρωπαϊκή οδηγία
που θα αφορούσε τα κράτη-μέλη.
Η προοπτική μετεξέλιξης της Ελεγ-
κτικής σε Ελεγκτικό Συνέδριο, όπως
υπάρχει σε αρκετά ευρωπαϊκά κρά-
τη, δεν μπορεί να πάρει σάρκα και
οστά κατά τον κ. Μαππουρίδη επει-
δή συγκρούεται με το Δίκαιο της
Ανάγκης. Ωστόσο, αυτό το οποίο
μπορεί να γίνει κατά τον νομικό
είναι η δημιουργία μιας νέας δομής,

ένα Ελεγκτικό Συνέδριο, το οποίο
θα συμβουλεύει τον εκάστοτε πρό-
εδρο της Δημοκρατίας μόνο ως προς
τον τρόπο άσκησης των καθηκόν-
των της ηγεσίας της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας. Ακόμα και όσοι τοπο-
θετούνται με προσοχή απέναντι
στην Ελεγκτική Υπηρεσία χαρα-
κτηρίζουν το Ελεγκτικό Συνέδριο
ως μια δομή με περισσότερη συλ-
λογικότητα. Στην Ελλάδα το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο απαρτίζεται από
τον πρόεδρο, δέκα αντιπροέδρους,
σαράντα συμβούλους, πενήντα πα-
ρέδρους και πενήντα εισηγητές,
στους οποίους περιλαμβάνονται
και οι δόκιμοι εισηγητές. Οι δικαιο-
δοτικές, ελεγκτικές και γνωμοδο-
τικές αρμοδιότητες του Ελεγκτικού
Συνεδρίου ασκούνται από την Ολο-
μέλεια (Πλήρης, Μείζων, Ελάσσων),
τα Τμήματα και τα Κλιμάκια. Ελεγ-
κτικό Συνέδριο έχει συστήσει και
η Ε.Ε., το οποίο ελέγχει τη χρηστή
διαχείριση των πόρων της Ε.Ε.

Ανύπαρκτο θέμα οι αλλαγές
Η εξαγγελία του προέδρου της

Δημοκρατίας για θεσμικές μεταρ-
ρυθμίσεις και στην Ελεγκτική Υπη-
ρεσίας προκάλεσε την άμεση αν-
τίδραση του Οδυσσέα Μιχαηλίδη,
ο οποίος έσπευσε να κάνει γνωστό
πως η Ελεγκτική δεν χρειάζεται
αλλαγές μιας και κατά τον ίδιο με-
ταμορφώνεται τα τελευταία δέκα
χρόνια. Στο ερώτημα της «Κ» πώς
τοποθετείται ο ίδιος στις προθέσεις
της κυβέρνησης για αλλαγές, την
επικρίνει ότι προανήγγειλε αόριστες
αλλαγές τις οποίες όπως τόνισε
«εμείς αρνούμαστε». «Μπροστά
στην υπαρκτή στρέβλωση της Νο-
μικής Υπηρεσίας, η κυβέρνηση
εφηύρε και ένα ανύπαρκτο θέμα,
κάτι που εφαρμόζεται με επιτυχία
στις περισσότερες χώρες της Ε.Ε.
το παρουσίασε ως αναχρονιστικό
και δηλώνει πρόθεση να το αλλάξει.
Χωρίς να έχει στην κατοχή της
οποιαδήποτε μελέτη ή εισήγηση
που να αφορά αλλαγές στην Ελεγ-
κτική Υπηρεσία, χωρίς να έχει συ-
ζητήσει το παραμικρό μαζί μας, η
κυβέρνηση, δηλαδή ο ελεγχόμενός
μας, αποφασίζει ότι θα εκσυγχρο-
νίσει τον ελεγκτή της». Αρνητικός
είναι ο γενικός ελεγκτής και για το
μοντέλο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.
Επικαλείται θετικές αναφορές σε
εκθέσεις της Greco αλλά και το σχέ-
διο Ανάν που όπως λέει προέβλεπε
το ίδιο μοντέλο για την Ελεγκτική
Υπηρεσία του κεντρικού κράτους.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Με τους δρόμους των Βρυξελλών
μπλοκαρισμένους από τρακτέρ και
επεισόδια μπροστά από το Κοινο-
βούλιο, οι ηγέτες των κρατών-μελών
έβαλαν στην ατζέντα την τελευταία
στιγμή το θέμα της αγροτικής πο-
λιτικής, των αυξημένων τιμών και
των προκλήσεων της πράσινης με-
τάβασης στον γεωργικό τομέα. Οι
αντιρρήσεις του Ούγγρου πρωθυ-
πουργού για τη στήριξη 50 δισ.
ευρώ προς την Ουκρανία εξανεμί-
στηκαν φαινομενικά σε μερικές
ώρες. Ο Βίκτορ Όρμπαν δεν πήρε
το ετήσιο βέτο που ζήτησε, αλλά
συμβολικές διατυπώσεις τις οποίες
οι σύμβουλοί του παρουσίασαν ως
νίκες για εσωτερική κατανάλωση.

Η μετατόπιση Όρμπαν ελευθέ-
ρωσε χρόνο για τους ηγέτες να
ασχοληθούν με τον προεκλογικό
εφιάλτη των διαδηλώσεων των
αγροτών. Και κάπως έτσι, ένα πα-
νευρωπαϊκό κύμα διαδηλώσεων
έπαιξε καίριο ρόλο στον καθορισμό
της πολιτικής ατζέντας σε επίπεδο
Ε.Ε. Οι κυβερνήσεις των 27 γνωρί-
ζουν άλλωστε ότι ο θυμός των αγρο-
τών μπορεί να φέρει εκλογικές ανα-
τροπές αλλά και άνθηση λαϊκισμού,
ειδικά σε χώρες όπου προγραμμα-
τίζονται και εθνικές εκλογές (Βέλγιο,
Πορτογαλία αλλά και Κύπρο).

Κάποια μέτρα για τη γεωργική

πολιτική είχαν ήδη ανακοινωθεί
από πλευράς Ε.Ε. τις προηγούμενες
ημέρες, όπως η χαλάρωση στα υπο-
χρεωτικά ποσοστά αγρανάπαυσης
γης, όμως οι διεργασίες μετακινούν-
ται τώρα στα ίδια τα κράτη-μέλη
και στο τι θα συμφωνήσουν, τι θα
ζητήσουν και τι θα προωθήσουν
ενόψει της επόμενης συνάντησης
των υπουργών Γεωργίας στις 26
Φεβρουαρίου.

Η υπό διαμόρφωση εμπορική
συμφωνία Ε.Ε. - Mercosur και οι
φόβοι των αγροτών για τις εισαγωγές
που μπορεί να φέρει από τη Νότια
Αμερική, εθνικά (βλέπε γαλλικά)
και επιχειρηματικά συμφέροντα,
και το ερώτημα του πώς θα χειριστεί
η Ε.Ε. τις εισαγωγές από την Ου-
κρανία περιπλέκουν επίσης τη συ-
ζήτηση για τη γεωργική πολιτική
που πλέον έρχεται για τα καλά στο
προσκήνιο.

«Orban fatigue»
Ο κ. Όρμπαν είχε επιχειρήσει

το βράδυ της Τετάρτης να οικειο-
ποιηθεί τις κινητοποιήσεις των
αγροτών, αναρτώντας βίντεο όπου
συναντούσε διαδηλωτές στους δρό-
μους των Βρυξελλών. Οι δραματικές
διαδηλώσεις όμως στο κέντρο των
Βρυξελλών συνέβαλαν στην πίεση
που ένιωσε ο κ. Όρμπαν, λόγω και
της εξάντλησης της υπομονής των
άλλων 26 κρατών-μελών. Ειδικά κα-
θώς η καθυστέρηση στην αναθε-

ώρηση του Πολυετούς Δημοσιονο-
μικού Πλαισίου 2021-2027 καθυ-
στερούσε την έγκριση κονδυλίων
από τη μετανάστευση μέχρι την
κλιματική αλλαγή. 

Καθόλου τυχαία, λίγο πριν από
τη σύνοδο ο Πολωνός πρωθυπουρ-
γός Ντόναλντ Τουσκ έκανε λόγο
για «Orbanfatigue». Μάλιστα, μέρες
πριν από τη σύνοδο, κοινοτικές πη-
γές και διπλωμάτες έστελναν καλά
μελετημένα μηνύματα. Από τη μία,
εσωτερικό έγγραφο του Συμβουλίου

που διέρρευσε στους Financial Ti-
mes κατέγραφε ως σενάριο, σε πε-
ρίπτωση νέου αδιεξόδου, την ανοι-
χτή αμφισβήτηση από άλλους ηγέ-
τες για το αν η Ουγγαρία μπορεί
πλέον να λαμβάνει ευρωπαϊκά κον-
δύλια. Αν και δεν επρόκειτο στην
ουσία για πλάνο παγώματος κον-

δυλίων, και μόνο οι δηλώσεις θα
έπλητταν την οικονομία της χώρας
στις αγορές. Το μήνυμα αυτό λή-
φθηκε και έγινε πλήρως κατανοητό
από τον κ. Όρμπαν.

Από την άλλη, οι 26 υπόλοιποι
ηγέτες, σύμφωνα με διπλωματικές
πηγές, δεν απέκλειαν πλέον την

«πυρηνική επιλογή» της συνέχισης
της διαδικασίας του Άρθρου 7 της
Συνθήκης της Ε.Ε., που φτάνει μέχρι
και σε στέρηση δικαιωμάτων ψη-
φοφορίας της Ουγγαρίας με βάση
τη διαχρονική καταπάτηση του
κράτους δικαίου. Ήταν η πρώτη
φορά την περασμένη εβδομάδα
που οι πιέσεις δεν έρχονταν μόνο
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Εικονικά ανταλλάγματα
Η συνθηκολόγηση Όρμπαν κλεί-

δωσε σε πρόγευμα μιάμισης περίπου
ώρας στο οποίο παρακάθισε το πρωί
της Πέμπτης με τους ηγέτες του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και της
Κομισιόν, καθώς και Γερμανίας,
Γαλλίας, και Ιταλίας. Στη φωτογρα-
φία που μοιράστηκε ο κ. Μισέλ στο
πρώην twitter, διακρινόταν και η
γ.γ. του Συμβουλίου, Τερέζ Μπλανσέ,
δείχνοντας έμμεσα στο ότι η συ-
ζήτηση περιλάμβανε και το τελικό
λεκτικό των συμπερασμάτων.

Το αποτέλεσμα το οποίο κλήθη-
καν λίγο μετά να επικυρώσουν όλοι
οι ηγέτες δεν περιλάμβανε ουσια-
στικά ως αντάλλαγμα κανένα από
τα βέτο που ζητούσε ο Ούγγρος
πρωθυπουργός, καθώς η έγκριση
των πληρωμών θα γίνεται με ειδική
πλειοψηφία. Όσον αφορά την αξιο-
λόγηση της βοήθειας, συμφωνήθηκε
ότι το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο θα συ-
ζητά κάθε χρόνο την εφαρμογή της
βοήθειας «με σκοπό την παροχή

καθοδήγησης», και πως οι 27 θα
μπορούν καλέσουν την Κομισιόν
σε δύο χρόνια, «αν χρειαστεί», να
προτείνει αναθεώρηση της βοήθειας
στο πλαίσιο του επόμενου ΠΔΠ. Η
ανάθεση της αναθεώρησης προς
την Κομισιόν χρειάζεται ομοφωνία,
κάτι που όπως ανέφερε κοινοτικός
αξιωματούχος δεν δίνει μόνο βέτο
στην Ουγγαρία να μπλοκάρει αύ-
ξηση κονδυλίων, αλλά και σε χώρες
όπως αυτές της Βαλτικής να δια-
φωνήσουν με τυχόν μείωση.

Το ζητούμενο του ελέγχου της
σωστής χρήσης των κονδυλίων από
την Ουκρανία θεωρείται από κοι-
νοτικούς αξιωματούχους πως δια-
σφαλίζεται μέσα από την αναφορά
στα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου του Δεκεμβρίου του
2020 «για την εφαρμογή του μηχα-
νισμού αιρεσιμότητας» για το κράτος
δικαίου, κάτι που όπως υπέδειξαν
η κ. Φον ντερ Λάιεν μετά τη σύνοδο
σηματοδοτεί πως υπάρχει ήδη η
νομοθεσία για τον έλεγχο των κον-
δυλίων που ζητούσε ο κ. Όρμπαν.

Παραμένουν όμως τα ερωτήματα
για το αν η Κομισιόν και οι 26 έδω-
σαν «σιωπηρές» διαβεβαιώσεις στον
κ. Όρμπαν πως θα δείξουν περισ-
σότερη ευελιξία στο τι ακριβώς ερ-
μηνεύεται ως εκπλήρωση των ορό-
σημων για ξεπάγωμα των κονδυλίων
για την Ουγγαρία που έχει μπλο-
κάρει η Ε.Ε. λόγω των παραβιάσεων
του κράτους δικαίου.

Ο Βίκτορ Ορμπαν και τα τρακτέρ
Πώς ο Ούγγρος πρωθυπουργός συνθηκολόγησε με συμβολικά ανταλλάγματα ενώ οι αγρότες κατέκλυζαν τις Βρυξέλλες

<<<<<<<

Η συνθηκολόγηση 
Oρμπαν κλείδωσε 
σε πρόγευμα στο οποίο
παρακάθισε την Πέμπτη
με τους ηγέτες του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλί-
ου και της Κομισιόν, 
καθώς και Γερμανίας,
Γαλλίας και Ιταλίας.

<<<<<<<

Οι αλλαγές σε θεσμούς
θα προκύψουν μετά από
συνεννόηση με τους εν-
διαφερόμενους και εκεί
όπου υπάρχουν περιθώ-
ρια, τονίζουν κυβερνητι-
κές πηγές στην «Κ».

Ενα πρώτο εμπόδιο που θα βρεθεί στον δρόμο των αλλαγών είναι το Σύνταγμα του ’60 το οποίο εδώ και 64
χρόνια ρυθμίζει το πλαίσιο και τη λειτουργία και των ανεξάρτητων θεσμών της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Από συμπληγάδες οι αλλαγές σε θεσμούς
Οι κυβερνητικοί σχεδιασμοί και τα συνταγματικά εμπόδια για θεσμικές μεταρρυθμίσεις σε Ελεγκτική και Νομική Υπηρεσία

Οι κυβερνήσεις των 27 γνωρίζουν
άλλωστε ότι ο θυμός των αγροτών
μπορεί να φέρει εκλογικές ανατρο-
πές αλλά και άνθηση λαϊκισμού, ειδι-
κά σε χώρες όπου προγραμματίζον-
ται και εθνικές εκλογές (Βέλγιο,
Πορτογαλία αλλά και Κύπρο).
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης εγκαινίασε την
περασμένη εβδομάδα έναν θεσμό,
το State of the Union, ή όπως το
ανέφεραν στο Προεδρικό «Ετήσιο
Προγραμματισμό Διακυβέρνησης
2024». Αυτή η κίνηση είναι απότοκο
των πολιτικών του Προγράμματος
Διακυβέρνησης του Νίκου Χριστο-
δουλίδη, στις οποίες είχε περιλάβει
«την ετήσια παρουσίαση του νο-
μοθετικού προγράμματος που προ-
τίθεται να προωθήσει η εκτελεστική
εξουσία». Ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας προχώρησε σε αυτή την
καινοφανή για τα κυπριακά πολιτικά
χρονικά τον πρώτο μήνα του νέου
έτους, σημειώνοντας χαρακτηρι-
στικά πως «Η επιλογή της χρονικής
στιγμής είναι ασφαλώς ουσιαστική.
Στην έναρξη του έτους ενημερώ-
νουμε την κοινωνία, τα μέλη της
νομοθετικής εξουσίας, τους εκπρο-
σώπους των κοινωνικών εταίρων
και των παραγωγικών δυνάμεων
για τις βασικές μας προτεραιότητες
για το 2024», δηλώνοντας πως εκτε-
νής απολογισμός θα γίνει στις 4
Μαρτίου με τη συμπλήρωση ενός
έτους διακυβέρνησης. 

Το State of the Union (SOTU)
είναι παραδοσιακά ο λόγος που πα-
ραδίδεται από τον πρόεδρο των
Ηνωμένων Πολιτειών στο Κογκρέσο
των ΗΠΑ κοντά στην αρχή κάθε
ημερολογιακού έτους και αφορά
την τρέχουσα κατάσταση του
έθνους. Πρώτος που εκφώνησε πα-
ρόμοιο λόγο ήταν ο πρόεδρος Τζορτζ
Ουάσιγκτον στις 8 Ιανουαρίου 1790.

Παρόμοια πρακτική υιοθέτησε και
η Ευρωπαϊκή Ένωση το 2010, από
τον Ζοζέ Μανουέλ Μπαρόζο, κατά
τη δεύτερη θητεία του ως προέδρου
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Παρό-
μοιο λόγο για πρώτη φορά έδωσε
και ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ
Μακρόν τον Ιούλιο του 2017, όταν
ανέλαβε την Προεδρία της Γαλλικής
Δημοκρατίας και απευθύνθηκε στα
δύο Σώματα, τη Γερουσία και το
Κοινοβούλιο, αν και στη Γαλλία συ-
νηθίζεται να απευθύνεται ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας προς τους

πολίτες. Ωστόσο, θεωρείται πως ο
Εμανουέλ Μακρόν, στον δικό του
λόγο προσπάθησε να προσομοιάσει
στο αμερικανικό πρότυπο.

Παρατηρώντας την ομιλία του
προέδρου Χριστοδουλίδη, εντοπί-
ζουμε πως αποφεύγει τη χρήση του
πρώτου ενικού και χρησιμοποιεί
περισσότερο το πρώτο πληθυντικό,
όπως γίνεται συνήθως στο αμερι-
κανικό SOTU, σε αντίθεση με τους
γαλλικούς προεδρικούς ετήσιους
λόγους, όπου χρησιμοποιείται πε-
ρισσότερο το πρώτο πρόσωπο. Χρη-

σιμοποιεί ουσιαστικά το πρώτο
πρόσωπο ελάχιστες φορές, με το
ανακοινώνω να το λέει τρεις φορές,
και το προσβλέπω δύο, αφού απευ-
θύνεται στη συνεργασία της Βουλής
των Αντιπροσώπων και στην προ-
σωπική απεσταλμένη του γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών. Χρήση μόνο
του πρώτου ενικού προσώπου με
το ρήμα υποτιμώ, καθώς και την
απολύτως προσωπική φράση «πρώ-
τιστό μου μέλημα», χρησιμοποι-
ώντας επίσης, τη μοναδική φορά,
τρία αρνητικά ουσιαστικά, δυσκο-

λίες, προβλήματα και προκλήσεις,
όταν κάνει αναφορές στο Κυπριακό.
Το πρώτο ενικό χρησιμοποιεί ξανά
όταν απευθύνεται στα κοινοβου-
λευτικά κόμματα, λέγοντας: «να
ευχαριστήσω για ακόμη μια φορά
τις πολιτικές δυνάμεις», χρησιμο-
ποιώντας θετικά επίθετα στη σειρά,
πλεονασματικό, αναπτυξιακό. Τη
φράση «Γνωρίζω πολύ καλά», πάλι
σε πρώτο ενικό, τη χρησιμοποιεί
δύο φορές, όταν αναφέρεται στην
οικονομία.

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης χρη-
σιμοποίησε εκτενώς το ρήμα προ-
χωρούμε (δέκα φορές) και το ρήμα
προωθούμε (πέντε φορές) και έκανε
χρήση θετικών ρημάτων, όπως τα
δημιουργούμε, αξιοποιούμε, ανα-
θεωρούμε, μελετούμε, φιλοδοξούμε,
υλοποιούμε, διεκδικούμε, εντατι-
κοποιούμε, ιεραρχούμε, πέραν των
ουδετέρων ψηφιοποιούμε, εργα-
στούμε. Σε παρελθοντικό χρόνο ο
πρόεδρος έκανε επίσης χρήση ρη-
μάτων σε πρώτο πληθυντικό, ρη-
μάτων επίσης με θετική χροιά, όπως
τα επιλύσαμε, τροχοδρομήσαμε,
ανακοινώσαμε, ενεργοποιήσαμε,
διπλασιάσαμε. Ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας έκλεισε την ομιλία του
με το εμφατικό λογοδοτούμε, ενώ
επέλεξε να ξεκινήσει την ομιλία
του και να την κλείσει με τη φράση
«για να πάρουμε τη χώρα μας ακόμη
πιο μπροστά».

Η σημειολογία, λοιπόν, των λέ-
ξεων και των εκφράσεων και πώς
αυτά χρησιμοποιούνται έχουν τη
δική τους αξία, γιατί σίγουρα δεν
είναι λίθοι και πλίνθοι και ξύλα και
κέραμοι ατάκτως ερριμμένα. 

Ν α ξεκινήσουμε από τα θετι-
κά: Καθετί που προάγει τη
λογοδοσία της εξουσίας εί-

ναι καλό πράγμα. Έτσι, η θεσμο-
θέτηση της «παρουσίασης του νο-
μοθετικού προγράμματος» πιστώ-
νεται στη νέα Προεδρία. Καθώς
θα συνοδεύεται και από αντίστοιχο
απολογισμό, η πρωτοβουλία ενι-
σχύει τη διαφάνεια και τη δημο-
κρατία. Την ίδια στιγμή ενέχει πο-
λιτική τόλμη, αφού παράγει δη-
μόσιες δεσμεύσεις.

Παράλληλα, ο πρόεδρος φάνηκε
«on top of things», οργανωμένος
και προσηλωμένος στα βασικά θέ-
ματα της διακυβέρνησής του, κάτι
που χρειαζόταν. Υπενθύμισε ότι
εργάζεται με βάση ένα πρόγραμμα
δράσεων και εξήγγειλε ορισμένα
σημαντικά νομοθετήματα. Φρόν-
τισε να κρατήσει την απαραίτητη
ισορροπία μεταξύ κοινωνικών δα-
πανών και δημοσιονομικής πει-
θαρχίας και να τονίσει την επιθυ-
μία επιστροφής στις διαπραγμα-
τεύσεις χωρίς αστερίσκους. Μέχρι
εδώ καλά.

Όποιος, όμως, θεωρεί ότι τέ-
τοιου είδους πρωτοβουλίες αρκούν
για να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα
της αμηχανίας, ανασφάλειας, αν
όχι απογοήτευσης, που νιώθει η
πλειοψηφία των πολιτών για την
πορεία των πραγμάτων, έναν μόλις
χρόνο από τις εκλογές, δεν βοηθά
τον πρόεδρο.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης είναι
καλός στα concepts, δηλαδή στο
πακετάρισμα και το branding των
πρωτοβουλιών του: του εγχώριου
«State of the Union» προηγήθηκε
η «Αμάλθεια» και προεκλογικά ο
«πρωταγωνιστικός ρόλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στο Κυπριακό».
Το πρόβλημα δεν είναι η έκβαση,
εξάλλου τίποτε δεν εξαρτάται μόνο
από εμάς, αλλά η διαχείριση των
προσδοκιών. Οι προσδοκίες δεν
είναι ένας πήχης που σηκώνουμε
και μετά προσπερνάμε για να στή-
σουμε τον επόμενο. Ο κόσμος πε-
ριμένει το άλμα. Πόσοι από εμάς
δεν ξεκινήσαμε να παρακολου-
θούμε μια ταινία, να διαβάζουμε
ένα βιβλίο, να ακούμε ένα μουσικό
κομμάτι και περιμέναμε με ενθου-
σιασμό να τελειώσει η εισαγωγή,
τα προκαταρκτικά, για να μπούμε
στο κυρίως θέμα; Και περιμέναμε,
περιμέναμε, ώσπου κάποια στιγμή

το έργο τέλειωνε και λέγαμε: «αυτό
ήταν;».

«Live by the sword, die by the
sword» λέει το βιβλικής έμπνευσης
ρητό και εδώ η μάχαιρα είναι τα
επικοινωνιακά τρικ, που όσο χρή-
σιμα κι αν είναι, άλλο τόσο είναι
επικίνδυνα. Η προσωρινή τους
φύση δεν παρέχει βάθος. Η απάν-
τηση στην απαξίωση της πολιτικής
διαδικασίας δεν είναι η μη-πολι-
τική. Είναι: καλύτερη πολιτική.

Το αυξανόμενο κόστος ζωής,
το άγχος ότι το βιοτικό επίπεδο
απειλείται, η αίσθηση ότι δεν έχου-
με πια τον έλεγχο της καθημερι-
νότητάς μας, η πεποίθηση ότι η

νέα γενιά θα ζει χειρότερα από
την προηγούμενη, η προϊούσα
ανεπάρκεια και οι χρόνιες παθο-
γένειες, η αποθρασυμένη Τουρκία,
ο φόβος από τις αναφλέξεις στην
περιοχή, η αποστασιοποίηση της
Ελλάδας, το ενδεχόμενο οι λαγοί
να στερέψουν από το καπέλο της
ανάπτυξης, όλα αυτά τα φαινόμενα
μεταφράζονται σε πολιτικά προ-
βλήματα που απαιτούν ανάλογες
πολιτικές παρεμβάσεις.

Σήμερα, ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης αναμετράται με την επιτυχη-
μένη μη-πολιτική συνταγή με την
οποία τοποθετήθηκε χρόνια τώρα,
και με την οποία εξελέγη: Ως αξιο-
πρεπής, έντιμη, ασφαλής εναλλα-
κτική στο υπάρχον πολιτικό προ-
σωπικό. Συνταγή επιτυχημένη αλ-
λά όχι αρκετή, καθώς οι συνθήκες
δεν είναι συνθήκες κανονικότητας.
Για να νιώσουν οι πολίτες έμπνευ-
ση, ασφάλεια και αίσθηση σκοπού
δεν αρκεί η σωστή διαχείριση του
Ταμείου Ανάκαμψης. Δεν είμαστε
Νορβηγία. Είμαστε η χώρα στην
οποία φαίνεται να υπάρχουν μόνο
δύο δρόμοι: συντήρηση ή ρήξη.
Νομίζω ότι πολλοί ψηφοφόροι του
τον επέλεξαν για να αποφύγουν
το πρώτο, χωρίς να τολμούν το
δεύτερο, η πραγματικότητα όμως
είναι αδήριτη, δεν υπάρχει χρόνος
για χάσιμο.

Οι εκλογές πέρασαν, τώρα πρέ-
πει να πούμε την αλήθεια: ένας
ωφέλιμος πρόεδρος δεν μπορεί
να τους ικανοποιήσει όλους. Με
κάποιους πρέπει να τα βάλει για
να κάνει δουλειά, ενδεχομένως
και με κάποιους από αυτούς που
κλήθηκαν στο State of the Union.

Αν βρει τον προσανατολισμό
του ο πρόεδρος, θα ακολουθήσουν
και τα κόμματα στη Βουλή. Δεν
μπορεί όμως να ζητάει από τα κόμ-
ματα να έρθουν προκαταβολικά
μαζί του. Ο μακαριακός λαϊκισμός,
ο περονισμός σε εκδοχή this is
Cyprus, καλύτερα να μείνει για
πάντα στο ταραγμένο παρελθόν
του νησιού. Στην Κύπρο το σύ-
στημα είναι εκπαιδευμένο να πλου-
τίζει κερδίζοντας χρόνο, είτε μιλάμε
για δίκες, είτε για έργα, είτε για
το ίδιο το εθνικό θέμα. Ο πρόεδρος
πρέπει να εργαστεί σκληρά ώστε
να αποτρέψει το ενδεχόμενο η
ίδια η Κύπρος να γίνει μια χώρα
υπό προθεσμία.

Τ ο πρώτο που πρέπει ίσως να
σημειώσουμε για την ομιλία
του προέδρου της Κυπριακής

Δημοκρατίας είναι ότι αυτή απα-
σχόλησε την επικαιρότητα μόνο
για λίγες μέρες. Αυτό δεν πρέπει να
μας παραξενεύει δεδομένου ότι ζού-
με σε μια εποχή κατακλυσμού πλη-
ροφοριών και γεγονότων, που προ-
καλεί γρήγορη εναλλαγή στα θέματα
που απασχολούν την επικαιρότητα
και δημιουργούν το φαινόμενο της
«κοντής μνήμης». Να ξεχνάμε γρή-
γορα δηλαδή.

Στο προκείμενο, τώρα, η ομιλία
του προέδρου προσέλκυσε αρκετά
σχόλια με ποικίλες αφετηρίες και
κατευθύνσεις. Κάτι (φυσιο)λογικό,
δεδομένου ότι όλα εντάσσονται στο
πλαίσιο του πολιτικού ανταγωνι-
σμού. Ενδεχομένως, βέβαια, συνέ-
τεινε και το γεγονός ότι και το ίδιο
το προεδρικό περιβάλλον προϊδέασε
για μια ομιλία και παρουσίαση ανά-
λογη με την ομιλία του State of the
Union του προέδρου των ΗΠΑ. Το
ότι ως πρακτική είναι δάνειο από
το εξωτερικό είναι γεγονός, αλλά
δεν είναι κάτι που πρέπει να εκ-
πλήσσει. Όλοι οι πολιτικοί δρώντες,
με τα κόμματα προεξάρχοντα, πάντα
δανείζονταν πρακτικές και προτάσεις
από αδελφά κόμματα και κυβερνή-
σεις του εξωτερικού –και όχι μόνο–
και θα συνεχίσουν να το κάνουν.
Αυτό από μόνο του δεν είναι ούτε
επιλήψιμο, ούτε και καινοτομικό
βέβαια. Τα στοιχεία που θα πρέπει
να εξετάζονται είναι κατά τη γνώμη
μου τα εξής. Πρώτο, αν είναι μια
καλή πρακτική. Δεύτερο, αν ενσω-
ματώνεται στην κυπριακή πολιτική
κουλτούρα και πρακτική με τρόπο
και ύφος που να δένει και να εξε-
λίσσει την πολιτική μας ζωή. Τρίτο,
αν συνεισφέρει στη λογοδοσία της
εκτελεστικής εξουσίας. Τέταρτο,
και ίσως το σημαντικότερο, αν συ-
νεισφέρει στην προώθηση προς επί-
λυση κοινωνικών και πολιτειακών
προβλημάτων. Θεωρώ ότι θα έπρεπε
να μας ενδιαφέρει λιγότερο αν είναι
και μια πράξη πολιτικής επικοινω-
νίας, στην οποία έτσι και αλλιώς
όλοι οι πολιτικοί δρώντες επενδύουν
εδώ και χρόνια.  

Το ότι ήταν μια επικοινωνιακή
πράξη είναι αδιαμφισβήτητο. Ταυ-
τόχρονα ήταν συμβολική,φιλόδοξη
και ενδεικτική. Συμβολική μιας επα-
νεκκίνησης μετά τα πολλά προβλή-

ματα που προκάλεσε η αστοχία των
χειρισμών με τον ανασχηματισμό.
Συμβολική, επίσης, ως προς το τι
θα αναμένεται και στο μέλλον. Φι-
λόδοξη ως προς το ότι δεσμεύτηκε
σε συγκεκριμένες προτάσεις, αρ-
κετές στον αριθμό, οι οποίες θα απο-
τελέσουν και τον δείκτη μέτρησης
(benchmark) της επιτυχίας ή της
αποτυχίας, όταν η χρονιά θα πλη-
σιάζει στο τέλος της. Όταν, δηλαδή,
η κυβέρνηση θα κληθεί να πληρώσει
τον λογαριασμό. Το ότι οι πλείστες
προτάσεις ήταν συνδεδεμένες με
την καθημερινότητα των πολιτών
είναι ενδεικτική ως προς το επίκεν-
τρο των πρωτοβουλιών της κυβέρ-

νησης για τη χρονιά που μπαίνει. 
Ταυτόχρονα, όμως, πρέπει να

επισημανθούν ακόμα δύο σημεία.
Το πρώτο είναι ότι ορισμένα από
τα μέτρα πρέπει να εξειδικευτούν
περαιτέρω, να κωδικοποιηθούν και
να μεταφραστούν σε συγκεκριμένα
νομοσχέδια που θα κατατεθούν στη
Βουλή ή να γίνουν αποφάσεις, αν
δεν απαιτείται η κατάθεσήτους στη
Βουλή. Το δεύτερο σημείο είναι ότι
αρκετά από αυτά τα μέτρα δεν εξαρ-
τώνται από την ίδια την κυβέρνηση,
αλλά και από τη συνεργασία και την
ανταπόκριση της Βουλής, στην
οποία ο πρόεδρος δεν έχει την πλει-
οψηφία. Η συνεργασία με το Κοι-
νοβούλιο αποτελεί κρίσιμη μετα-
βλητή, αφού αρκετές από τις εξαγ-
γελθείσες προτάσεις και προθέσεις
θα πρέπει να τύχουν της έγκρισης
του νομοθετικού σώματος.

Ένα τελευταίο σημείο που έχει
σημειωθεί είναι ότι αποτελεί ακόμα
μια ένδειξη «αμερικανοποίησης»
της κυπριακής πολιτικής. Εδώ πρέπει
να επισημανθεί ότι το σύνολο των
ευρωπαϊκών πολιτικών συστημάτων
δέχονται ισχυρές επιδράσεις από
τις εξελίξεις στις ΗΠΑ εδώ και δε-
καετίες. Το νόημα της διαδικασίας
αυτής («αμερικανοποίηση») παρα-
πέμπει όχι μόνο σε δανεισμένες
πρακτικές που εφαρμόζονται στις
ΗΠΑ (ας σκεφτούμε από πού ξεκί-
νησαν και πρακτικές όπως οι εκλογές
υποψηφίων σε primaries που εφαρ-
μόζουν αρκετά κόμματα στην Ευ-
ρώπη), αλλά και σε εξοικείωση και
ενσωμάτωση αντιλήψεων περί πο-
λιτικής όπως αυτές βρίσκουν εφαρ-
μογή στις ΗΠΑ. Αυτή η διαδικασία
όμως είναι κάτι πολύ βαθύτερο από
απλά «δάνεια» και αφορά στο πώς
αυτές οι πρακτικές αντανακλούν
δομικές αλλαγές που έχουν ήδη συν-
τελεστεί (βλ. Δεμερτζής). Μια τέτοια
επίπτωση και αλλαγή είναι η επι-
κράτηση της πολιτικής επικοινωνίας
που παραπέμπει σε μια κουλτούρα
προσωποποίησης της πολιτικής και
κατανόησης και ερμηνείας της μόνο
ως πράξεις, ενέργειες και εικόνας
των προσώπων. 

Οπότε, το βασικό κρατούμενο
και ζητούμενο είναι αν αυτές οι προ-
τάσεις βοηθούν στην επίλυση ση-
μαντικών κοινωνικών προβλημάτων,
και από πλευράς αξιολόγησης αν η
κυβέρνηση τηρήσει το πλάνο εφαρ-
μογής τους.

Μια εσωτερική αναμέτρηση
Του ΠΑΝΟΥ ΤΣΙΡΙΔΗ

Ας κρατήσουμε την ουσία 
Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Σήμερα, ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης αναμετρά-
ται με την επιτυχημένη
μη-πολιτική συνταγή
με την οποία τοποθετή-
θηκε χρόνια τώρα, και
με την οποία εξελέγη.

Ο Πάνος Τσιρίδης είναι σύμβουλος
στρατηγικής και επικοινωνίας.

Αυτή η διαδικασία
όμως είναι κάτι πολύ
βαθύτερο από απλά
«δάνεια» και αφορά
στο πώς αυτές οι πρακτι-
κές αντανακλούν
δομικές αλλαγές που
έχουν ήδη συντελεστεί.

Ο Γιάννος Κατσουρίδης είναι ανα-
πληρωτής καθηγητής Συγκριτικής Πο-
λιτικής στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας.

Παρατηρώντας την
ομιλία του προέδρου
Χριστοδουλίδη, εντο-
πίζουμε πως αποφεύ-
γει τη χρήση του πρώ-
του ενικού και χρησι-
μοποιεί περισσότερο
το πρώτο πληθυντικό,
όπως γίνεται συνήθως
στο αμερικανικό SOTU.

Από το Εγώ στο Εμείς...
Ο Γιάννος Κατσουρίδης και ο Πάνος Τσιρίδης καταθέτουν την άποψή τους για τον Ετήσιο Προγραμματισμό Διακυβέρνησης 2024

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης προχώρησε σε αυτή την καινοφανή για τα κυπριακά
πολιτικά χρονικά τον πρώτο μήνα του νέου έτους, με τον εκτενή απολογισμό να τον κάνει στις 4 Μαρτίου
με τη συμπλήρωση ενός έτους διακυβέρνησης. 
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Την περασμένη Πέμπτη, στην
έκτακτη Σύνοδο Κορυφής
της Ε.Ε., έγινε τελικά κατορ-
θωτή η λήψη ομόφωνης από-
φασης των 27 κρατών-μελών
για τη χρηματοδότηση της

Ουκρανίας με επιπλέον 50 δισεκατομμύρια
ευρώ, ως αποτέλεσμα της άρσης του επα-
πειλούμενου βέτο του Ούγγρου εθνικιστή
ηγέτη Βίκτορ Όρμπαν. Ποσό 17 δισεκα-
τομμυρίων αφορά σε «επιχορηγήσεις» και
άρα έχει την έννοια της δωρεάς προς την
Ουκρανία, ενώ ποσό 33 δισεκατομμυρίων
ευρώ αποτελεί δανειοδότηση, για την οποία
θεωρητικά η Ε.Ε. έχει εξασφαλίσει εγγυήσεις
αποπληρωμής. 

Πέραν της ουσίας της απόφασης, την
οποία όλοι οι Ευρωπαίοι ηγέτες θεώρησαν
ως επιβεβλημένη, αυτό που ξεχώρισε στη
Σύνοδο Κορυφής ήταν ο τρόπος με τον
οποίο δρομολογήθηκε αυτή η απόφαση,
προκειμένου ο Βίκτορ Όρμπαν να άρει την
απειλή άσκησης βέτο. Ας δούμε τι έγινε:

Αντί λοιπόν να αρχίσει η Σύνοδος Κο-
ρυφής και τα 27 κράτη-μέλη να τοποθε-
τηθούν, ισότιμα, όπως θεωρητικά είναι,
συγκροτήθηκε ένα «διευθυντήριο», απο-
τελούμενο από τους ισχυρούς. Τον καγ-
κελάριο της Γερμανίας Όλαφ Σολτς, τον
πρόεδρο της Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν,
την πρωθυπουργό της Ιταλίας Τζόρτζια
Μελόνι και τους πολιτικά ανυπόληπτους
επικεφαλής της Κομισιόν Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν και του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου Σαρλ Μισέλ. Αυτοί λοιπόν συγκρό-
τησαν αρχικά το «διευθυντήριο» προκει-
μένου να διαβουλευθεί με τον εθνικιστή
ηγέτη της Ουγγαρίας Βίκτορ Όρμπαν. Και
για να απαθανατίσουν το γεγονός, έβγαλαν
και φωτογραφία, η οποία κυκλοφόρησε
«σε χρόνο μηδέν», προκαλώντας αντι-
δράσεις από τους ηγέτες κάποιων από τα
υπόλοιπα κράτη-μέλη, που παραγκωνί-
στηκαν. Εν μέσω λοιπόν των αντιδράσεων
που εκδηλώθηκαν, το «διευθυντήριο» δι-
ευρύνθηκε, καθώς κλήθηκαν να συμμε-

τάσχουν κάποιοι «εκλεκτοί παραπονεμέ-
νοι». Ο ηγέτης της Ισπανίας Πέδρο Σάνσεθ,
της Ολλανδίας Μαρκ Ρούτε, της Πολωνίας
Ντόναλντ Τουσκ και του Βελγίου –που
ασκεί την προεδρία της Ε.Ε.– Αλεξάντερ
Ντε Κρο. 

Αν λοιπόν αθροίσουμε τον αριθμό των
ηγετών κρατών-μελών που διαβουλεύθη-
καν με τον Βίκτορ Όρμπαν την άρση του
επαπειλούμενου ουγγρικού βέτο και τη
χρηματοδότηση της Ουκρανίας με 50 δι-
σεκατομμύρια ευρώ, θα διαπιστώσουμε
ότι ήταν μόλις «7». Οι υπόλοιποι «19»,
ήταν εκτός «διευθυντηρίου», δεν διαβου-
λεύθηκαν με τον κ. Όρμπαν και κατά συ-
νέπεια δεν ακούστηκε καν η φωνή τους.
Βρίσκονταν στην αίθουσα που συνέρχεται
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και περίμεναν
απλώς για να επικυρώσουν τυπικά την
απόφαση, εγκρίνοντας τα Συμπεράσματα
που αποφάσισε το «διευθυντήριο», υπο-
καθιστώντας την Ε.Ε.

Οι υπόλοιποι λοιπόν «19», θεωρήθηκαν

«κομπάρσοι» της Συνόδου Κορυφής. Και
γι’ αυτό άλλωστε οι ισχυροί τους παραγ-
κώνισαν και ως αποτέλεσμα, απουσίαζαν
από τη λήψη της κεντρικής απόφασης
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. Όπως μά-
λιστα είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ»,
κάποιοι εξ αυτών, έτρεχαν να ενημερω-
θούν για το συναλλακτικό μέρος της συμ-
φωνίας που έγινε. Γιατί ο Βίκτορ Όρμπαν
δεν έφυγε με άδεια χέρια από τη Σύνοδο
Κορυφής, όπως επιχειρείται να παρου-
σιαστεί. Εξασφάλισε μια παράγραφο στα
Συμπεράσματα, η οποία επισημαίνει ότι
η Κομισιόν θα πρέπει να είναι «αντικει-
μενική, δίκαιη, αμερόληπτη και να βασί-
ζεται σε γεγονότα χωρίς  διακρίσεις», όταν
ενεργοποιεί τον μηχανισμό μπλοκαρί-
σματος κοινοτικών κονδυλίων για κρά-
τη-μέλη. Η αναφορά αυτή εκτιμάται ότι
θα αξιοποιηθεί δεόντως από τον Βίκτορ
Όρμπαν, προκειμένου να ξεπαγώσει κον-
δύλια ύψους 6,3 δισεκατομμυρίων ευρώ
που έβαλε στο «ψυγείο» η Ε.Ε., για τα

υπαρκτά ελλείμματα στο κράτος δικαίου
της Ουγγαρίας. 

Τόσο οι Βρυξέλλες όσο και το Βερολίνο,
ως επίσης και το Παρίσι, ισχυρίζονται
πάντως ότι ο Ούγγρος εθνικιστής ηγέτης
δεν πήρε τίποτα στη Σύνοδο Κορυφής.
Ωστόσο, και οι «3» απώλεσαν την έξωθεν
καλή μαρτυρία, τον περασμένο Δεκέμβριο,
όταν δρομολόγησαν το «ξεπάγωμα» 10,2
δισεκατομμυρίων ευρώ προς όφελος της
Ουγγαρίας, με αντάλλαγμα τότε, την άρση
του βέτο του εθνικιστή Όρμπαν για την
έναρξη ενταξιακών διαπραγματεύσεων
της Ουκρανίας. Καταδεικνύοντας και τότε,
όπως και τώρα, ότι θεωρούν ότι η Ε.Ε.
είναι ένα κλαμπ 2-3 κρατών-μελών, τα
οποία μπορούν να μεθοδεύουν, να απο-
φασίζουν και να επιβάλλουν στους «κομ-
πάρσους» τις αποφάσεις τους, όταν, όπως
και όποτε θέλουν. Με τον πλέον άγαρμπο
τρόπο και χωρίς κανένα ίχνος «τακτ». 

Πόσα είπαμε ότι είναι τα κράτη-μέλη της Ευρωπαϊκής Ενωσης; 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ο σημερινός τίτλος της στήλης θα μπορούσε
να είναι: «Το χρονικό μιας προαναγγελθείσας
έκρηξης». Αλλά σε αυτή την περίπτωση θα
έπρεπε μάλλον να αναλωθούμε στο παρελθόν.
Λίγο ώς πολύ άλλωστε γνωρίζουμε τι προ-
ηγήθηκε της έκρηξης στον Δημοκρατικό

Συναγερμό. Τα προβλήματα κόχλαζαν εδώ και μήνες,
απλώς κανείς δεν τολμούσε να σηκώσει το καπάκι. Ήταν
θέμα χρόνου λοιπόν για να ξεσπάσει η κρίση. Το γυαλί
είχε ραγίσει ένα χρόνο πριν, όταν ο υποψήφιος του κόμματος
έμεινε εκτός του δεύτερου γύρου των προεδρικών εκλογών. 

Τούτων δοθέντων, αναρωτιέμαι αν η δήλωση της προ-
έδρου αντανακλά μια ρεαλιστική πραγματικότητα ή πρό-
κειται για πολιτικό ευσεβοποθισμό. «Μοναδική οδός είναι
πραγματικά να επανασυγκολληθούν τα κομμάτια του κόμ-
ματος και να μη μείνουμε σε ένα μη επιθυμητό αποτέλεσμα
ή σε πάθη του παρελθόντος ή σε ίντριγκες είτε άλλως
πως» είπε η Αννίτα Δημητρίου. Υπάρχουν δύο τρόποι για
να διαβάσει κανείς αυτή τη δήλωση: σαν ευχολόγιο ή σαν
παραδοχή. Η παραδοχή περιγράφει ένα κόμμα όπου δεν
ράγισε απλώς το γυαλί, αλλά έχει γίνει κομμάτια και
θρύψαλα. Γιατί το πρόβλημα στον ΔΗΣΥ δεν περιορίζεται
σε μια τοπικού χαρακτήρα σύγκρουση. Αλλά σε αυτό που
ο έμπειρος Αβέρωφ Νεοφύτου περιέγραψε σε μόλις 18
λέξεις: «Στο κόμμα μας, κατ’ επίκληση της ενότητας,
βάζουν σημαιοφόρους εκείνους που τορπίλισαν την ενότητα
και υπονόμευσαν την παράταξη».

Απάντησε ο Ευθύμιος Δίπλαρος, με το όποιο ειδικό
βάρος (για να το θέσω κομψά) διαθέτει: «Όλα αυτά ανήκουν
στην ιστορία. Γυρίσαμε και είναι άσπρη η σελίδα που ξε-
κίνησε η νέα ηγεσία». Σοβαρά τώρα; Σε ποια χώρα ζει
άραγε η νέα ηγεσία, ώστε να μην αντιλαμβάνεται το πιο
κακά κρυμμένο μυστικό του κυπριακού μας μικρόκοσμου:
την επιμονή κάποιων να στηρίζουν τον Νίκο Χριστοδουλίδη
παρά την επίσημη στάση του κόμματός τους. Ο Κωστάκης
Κωνσταντίνου δεν κατηγορείται μόνο για την υπονόμευση
της υποψηφιότητας Αβέρωφ, παρέχοντας απροκάλυπτα
στήριξη στον Χριστοδουλίδη προεκλογικά. Κατηγορείται
ότι παραμένει αμετανόητος και σθεναρός υποστηρικτής
τού νέου προέδρου. 

Αν το πρόβλημα της νέας ηγεσίας αφορούσε μόνο την
Πάφο, το ζήτημα θα ήταν διαχειρίσιμο. Οι εστίες έντασης
όμως είναι περισσότερες, και σε παγκύπρια κλίμακα. Από
το Παραλίμνι όπου υπάρχει δυστοκία στις εκλογές της
αυτοδιοίκησης, μέχρι τη Λευκωσία όπου θυσιάστηκε το
φαβορί Ανδρέας Κωνσταντίνου για χάρη του Νίκου Τορ-
ναρίτη. Αυτές οι καυτές πατάτες είναι στα χέρια της προ-
έδρου, η οποία καλείται να κατευνάσει τα πνεύματα χωρίς
να διαθέτει όμως οπισθοφυλακή. Η νέα ηγετική ομάδα
δεν πείθει ότι έχει την πολιτική ωριμότητα για να εμπλακεί
σε ένα εσωκομματικό παιχνίδι λεπτών ισορροπιών. Σε
κάθε περίπτωση, οι συγκρίσεις με τους προηγούμενους
λειτουργούν συντριπτικά σε βάρος των νυν. 

Ενώ συμβαίνουν αυτά βεβαίως, είναι σημαντικό να θυ-
μόμαστε ότι ο ΔΗΣΥ διαθέτει ιστορικό εσωτερικών συγ-
κρούσεων και την ικανότητα να απορροφά τους κραδασμούς.
Το απέδειξε το 2004 αλλά και σε άλλες περιπτώσεις, όταν
πρωτοκλασάτα στελέχη σήκωσαν το δικό τους μπαϊράκι.
Το κόμμα προ του κινδύνου της συρρίκνωσης επέδειξε
καλά αντανακλαστικά τα οποία μεταφράστηκαν σε συ-
σπείρωση στην κάλπη. Πλην όμως, στις μέρες μας, υπάρχει
μια ειδοποιός διαφορά σε σχέση με το παρελθόν, η οποία
δεν ευνοεί την «επανασυγκόλληση»: το άναρχο digital
περιβάλλον. Τίποτε δεν μπορεί να μείνει κρυφό και τίποτα
δεν κρύβεται για πολύ κάτω από το χαλί. Τα tweets προ-
σωπικοτήτων όπως ο Κρις Τριανταφυλλίδης ή ο Πέτρος
Δημητρίου για παράδειγμα, μπορούν να γίνουν η θρυαλλίδα
που θα προκαλέσει πυρκαγιά. Την οποία οι έως τώρα εν-
δείξεις δεν πείθουν ότι η, καλών προθέσεων κατά τ’ άλλα,
Αννίτα Δημητρίου θα μπορέσει εύκολα να κατασβέσει.

Υγ. Μέσα στον μέγα χαμό δήλωσε και ο Νίκος Αναστα-
σιάδης: «Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ιδρύθηκε από τον
αείμνηστο εθνικό ηγέτη Γλαύκο Κληρίδη για να υπηρετήσει
την πατρίδα και τον λαό μας και όχι για να δικαιώσει τις
φιλοδοξίες του οποιουδήποτε από εμάς». Δεν ξέρω γιατί,
αλλά όταν διάβασα την παρέμβαση του τέως προέδρου
θυμήθηκα την επική αντίδραση του μακαρίτη Μένιου
Κουτσόγιωργα στο ελληνικό Κοινοβούλιο: «Δεν δικαιούσθε
διά να ομιλείτε!».

Οταν σπάσει
το γυαλί

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Οι πολίτες κρίνουν και έχουν άποψη, είπε
η πρόεδρος του ΔΗΣΥ αναφερόμενη σε
όσα συμβαίνουν τώρα στο κόμμα και απο-
κτούν διαστάσεις «εμφυλίου». Και επειδή
όντως ο πολίτης κρίνει και έχει άποψη,
σήμερα λέω να θέσω μερικά από τα ερω-

τήματα που προκύπτουν στο μυαλό του εξαιτίας όλων
αυτών των παράδοξων που βλέπει να διαδραματίζονται
στον ΔΗΣΥ και τα οποία η ηγεσία παρουσιάζει ως ανάγκη
«επανασυγκόλλησης των σπασμένων κομματιών του
κόμματος».

Αποφασίζει λοιπόν το Πολιτικό Γραφείο να στηρίξει
την υποψηφιότητα του κ. Κωσταντίνου για την προεδρία
του Επαρχιακού Συμβουλίου Πάφου και λέει στον έρμο
τον πολίτη ότι «από τη στιγμή που αποφασίστηκε από
την προηγούμενη ηγεσία να μην υπάρξει οποιαδήποτε
διαγραφή στελεχών που δεν στήριξαν τον υποψήφιο
του ΔΗΣΥ στις προεδρικές, τότε ο κ. Κωνσταντίνου» –ο
οποίος υποστήριξε σθεναρά τον νυν πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας και πολέμησε εξίσου σθεναρά την υποψη-
φιότητα Αβέρωφ– «έχει δικαίωμα να κινηθεί βάσει των
κομματικών διαδικασιών και να διεκδικήσει τη θέση
του περιφερειάρχη». Και ιδού το πρώτο ερώτημα: 

Ο συγκεκριμένος κύριος δεν είναι μόνο ένα χρόνο
πριν, αλλά και μέχρι πρότινος, –κι αυτό είναι κοινό μυ-
στικό– που αντιτίθετο στις αποφάσεις του κόμματος,
προωθώντας άλλη υποψηφιότητα από αυτήν του κ. Φαί-
δωνα για τη δημαρχία Πάφου, άρα πώς και γιατί αυτό
το προσπερνά η ηγεσία του κόμματος; Κι αν το προσπερνά
για χάριν της δήθεν ενότητας, τότε πώς γίνεται την ίδια
ώρα να λαμβάνει απόφαση –εκ προοιμίου μάλιστα– ότι
όσοι επιλέξουν να σταθούν απέναντι στο κόμμα θα στε-
ρούνται για έξι χρόνια το δικαίωμα εκλογής τους;

Αφού αυτό έκανε ο κ. Κωνσταντίνου πριν από ένα
χρόνο αλλά και πριν από λίγο καιρό: Προωθούσε άλλη
υποψηφιότητα από εκείνη που υποστήριζε το κόμμα,
άρα πώς γίνεται ο ίδιος να στηρίζεται από το κόμμα για
χάριν της ενότητας και της τάχα μου προσπάθειας να
αφήσει πίσω του ο ΔΗΣΥ τα λάθη και τα πάθη του, ενώ
οι άλλοι που θα «σταθούν απέναντι στο κόμμα» θα τι-
μωρούνται πειθαρχικά;

Με άλλα λόγια όσοι πλήττουν το κόμμα φανερά θα
τιμωρούνται, ενώ όσοι το πλήττουν υπόγεια και μυστικά
θα στηρίζονται «δημοκρατικά»; Και από την άλλη, έπαψε
άραγε ο κ. Κωνσταντίνου να στηρίζει τον κ. Χριστοδουλίδη
ή σε περίπτωση εκλογής του θα λειτουργεί περισσότερο
συμπολιτευτικά παρά αντιπολιτευτικά; Απορία νούμερο
δύο: Αν η στήριξη στον κ. Κωνσταντίνου γίνεται για
χάρη ενότητας και δεδομένου ότι υπήρξε υποστηρικτής
τού νυν προέδρου τότε γιατί επιμένει ο ΔΗΣΥ να παραμένει
«υπεύθυνη αντιπολίτευση» και δεν γίνεται για χάρη της
πολυπόθητης ενότητας συμπολίτευση, αφού όπως δια-
φαίνεται ένα μεγάλο κομμάτι του –από εκείνα που μάχεται
η ηγεσία να επανασυγκολλήσει– συμφωνεί προφανώς
με τη στάση του κ. Κωνσταντίνου στη στήριξη του κ.
Χριστοδουλίδη;

Κι αν όντως αυτό το κομμάτι είναι το πιο μεγάλο, τότε
πώς υπολογίζει η ηγεσία του ΔΗΣΥ να επιτύχει την πο-
λυπόθητη ενότητα παραμένοντας «υπεύθυνη αντιπο-
λίτευση», όταν η πλειοψηφία στο βάθος επιθυμεί τη συμ-
πολίτευση; Απορία τρίτη: Πώς θα προχωρήσει μπροστά
ο ΔΗΣΥ και «θα συνεχίσει την περήφανη πορεία του»
όταν ένα χρόνο μετά τη μεγαλειώδη ήττα του όχι μόνο
δεν τόλμησε την αυτοκριτική και την παραδοχή των
λαθών που τον οδήγησαν εκεί αλλά προσπαθεί να τα
χώσει κάτω από το χαλί; Έτσι είναι που αντιλαμβάνονται
στην Πινδάρου τη νέα εποχή;

Με αποφάσεις αντιφατικές και παράδοξες που συν-
τηρούν τα λάθη του παρελθόντος; Είναι η πρώτη φορά,
είπε η κα Δημητρίου αναφερόμενη στα περί Κωνσταντίνου,
που λειτουργούμε τόσο δημοκρατικά. Αν όντως είναι η
πρώτη φορά που λειτουργούν τόσο δημοκρατικά τότε
γιατί η κα Δημητρίου και οι λοιποί του ΔΗΣΥ δεν έσπευσαν,
όταν οι διαδικασίες δεν ήταν τόσο δημοκρατικές, να
σώσουν το κόμμα και αντ’ αυτού το άφησαν να σπάσει
σε κομμάτια; Για να τρέχουν σήμερα να δικαιολογήσουν
τα αδικαιολόγητα, προτάσσοντας την ενότητα και την
επανασυγκόλληση των σπασμένων, εμπαίζοντας ταυ-
τόχρονα τη νοημοσύνη μας;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Η επανα-
συγκόλληση

elenixenou11@gmail.com
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Η Hailey Hernandez από τις ΗΠΑ αγωνίζεται στα προκριματικά του Springboard γυναικών των
αγώνων καταδύσεων κατά τη διάρκεια του Παγκόσμιου Πρωταθλήματος Aquatics FINA Doha
2024 στην Ντόχα του Κατάρ. 

Ομολογώ πως δεν γνωρίζω αν
οι –εκ των υστέρων– ολοφυρμοί
συναγερμικών στελεχών για
τη δράση και το ποιόν του Νί-
κου Αναστασιάδη μπορούν να
προκαλέσουν συμπόνια και κυ-

ρίως να πείσουν. Αν για κάποιον λόγο ιδρύ-
θηκε ο Δημοκρατικός Συναγερμός από τον
Γλαύκο Κληρίδη, όπως μας αποκάλυψε πρό-
σφατα ανερυθρίαστα ο Νίκος Αναστασιάδης
ήταν «για να υπηρετήσει την πατρίδα και
τον λαό μας και όχι για να δικαιώσει τις φι-
λοδοξίες του οποιουδήποτε από μας». Η
ιστορία είναι εκεί και μας θυμίζει πόσοι
εντός του ΔΗΣΥ υπηρέτησαν την πατρίδα
και πόσοι επέλεξαν διά της σιωπής τους να
ικανοποιούνται φιλοδοξίες, να κτίζονται
προσωπικές ατζέντες, να οργιάζουν οικο-
νομικά και πολιτικά συμφέροντα. Η ιστορία
είναι εκεί και μας θυμίζει πως ενόσω η φη-
μολογία βολιδοσκόπησης για λύση δύο κρα-
τών από τον πρόεδρο της Δημοκρατίας εν-
τεινόταν και μας εξέθετε διεθνώς, κανείς
από όλους αυτούς δεν ένιωσε την ανάγκη
να διαχωρίσει τη θέση του.

Κανείς δεν μπήκε στον κόπο να του ζη-
τήσει έστω να το διαψεύσει. Αντιθέτως, ένα
σκληρό μέτωπο στελεχών, όχι μόνο συμπα-
ρατασσόταν μαζί του, αλλά διεκδικούσε και
με πάθος την επανεκλογή του. Και βεβαίως,
όταν τα σκάνδαλα διαφθοράς πλήθαιναν,
όταν το δικηγορικό γραφείο του τέως προ-
έδρου ήταν στο επίκεντρο για τις δουλειές
που αναλάμβανε και τα «χρυσά διαβατήρια»
πλήγωναν ανεπανόρθωτα το όνομα της χώ-
ρας, κανείς εξ αυτών δεν διαμαρτυρόταν.
Δεν ζητούσε δηλαδή να ληφθούν μέτρα, δεν
υπενθύμιζε στον Νίκο Αναστασιάδη πως ο
ΔΗΣΥ ιδρύθηκε για να υπηρετεί την πατρίδα
και όχι για να δικαιώσει τις φιλοδοξίες του.
Μόνο σήμερα, όταν διαπιστώθηκε πως ο
τέως πρόεδρος της Δημοκρατίας στήριξε
είτε διά της ανοχής του, είτε υπογείως την
υποψηφιότητα Χριστοδουλίδη, απέκτησαν
πολλοί συνείδηση. Θυμήθηκαν λοιπόν κά-
ποιοι το ναυάγιο στο Κραν Μοντανά. Μόνο
σήμερα διαμαρτυρήθηκαν για τη φημολογία
λύσης δύο κρατών και για το Βαρώσι που
χάνεται. Σήμερα διαπίστωσαν και τη φθορά
που είχε το όνομα της χώρας για να πλουτίσει
μία κάστα ανθρώπων από τα «χρυσά δια-
βατήρια».

Όσο κι αν η επίκληση στον Γλαύκο Κλη-
ρίδη πλέον ενέχει στοιχεία υποκρισίας, ίσως

και ροπή στη γραφικότητα, η αλήθεια είναι
πως ο ιδρυτικός ηγέτης του Συναγερμού
παρά τις ενίοτε εθνικιστικές του εξάρσεις,
τους πολιτικούς ακροβατισμούς κατάφερε
με μαεστρία να στεγάσει στο κόμμα διαφο-
ρετικές πολιτικές φιλοσοφίες. Από τους ενω-
τικούς, στους συμμετέχοντες στο πραξικό-
πημα, μέχρι και τους θερμούς οπαδούς της
επαναπροσέγγισης. Πώς όμως όλοι αυτοί
μπορούσαν τότε να συνυπάρχουν και σήμερα
όχι; Ενώ τα αφηγήματα ήταν συχνά αντι-
κρουόμενα και παραδόξως αντιφατικές οι
θέσεις που προβάλλονταν, ο Γλαύκος Κλη-
ρίδης είχε το ειδικό βάρος, το ηγετικό χάρισμα
και κυρίως το ηθικό πλεονέκτημα να συγ-
κρατεί και να συνενώνει αυτές τις τόσο δια-
φορετικές τάσεις. 

Όμως πέραν του ειδικού βάρους που διέ-
θετε ο Γλαύκος Κληρίδης, είχε δημιουργηθεί
και στη συνείδηση της βάσης, η κουλτούρα
του, «την πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω»,
το αφήγημα του «πατρός τε και μητρός τε
και των άλλων προγόνων απάντων τιμιώτερον
και αγιώτερον εστίν η πατρίς». Τα περί λύσης
δύο κρατών που καλλιεργήθηκαν την τε-
λευταία δεκαετία, η αίσθηση πως μέρος της
κυβέρνησης έκανε εμπόριο πατρίδας, δια-
σύροντας το όνομα της χώρας, δεν ήταν
απλώς το σημείο που αλλοίωσε την ταυτότητα
του κόμματος, αλλά ναρκοθέτησε τα θεμέλια
του οικοδομήματός του.

Είναι γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο που δια-
φωνώ με όσους περιορίζουν την κρίση στον
ΔΗΣΥ σε θέμα προσωπικών διαφωνιών και
προσωπικής ατζέντας. Είναι και γι’ αυτό τον
λόγο που ενέχει αφέλεια η προσπάθεια της
Αννίτας Δημητρίου να επιβάλει την ενότητα
διά της σιωπής των διαφωνούντων. Οι προ-
σωπικές ατζέντες πάντοτε υπήρχαν στην
πολιτική, όμως συγκρατούνταν στο πλαίσιο
πολιτικών θέσεων και αρχών. Η κρίση στον
ΔΗΣΥ είναι βαθιά πολιτική. Ενός κόμματος
που αλλοιώνεται μέρα με τη μέρα. Που από
κόμμα αρχών ρέπει πλέον στον τυχοδιωκτι-
σμό. Που από κόμμα πολιτικών θέσεων με-
τατρέπεται σε κόμμα μικροεξυπηρετήσεων
των ψηφοφόρων του. Ένα κόμμα με πλήρη
απουσία του πολιτικού στίγματος. Της απου-
σίας εκείνου του πολιτικού οράματος, ότι
ως κόμμα, μπορεί να συμβάλει ώστε να κάνει
ο τόπος άλματα και να φανεί υπεύθυνο στις
ιστορικές στιγμές της χώρας. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κόμμα του πατριωτικού ρεαλισμού

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο αγαπητός Αγγελος Βλάχος
σχολίαζε με το δικό του χι-
ούμορ τον περίφημο στίχο

του Γιώργου Σεφέρη «όπου κι αν
ταξιδέψω η Ελλάδα με πληγώνει».
Ο μακαρίτης διπλωμάτης, μυθι-
στοριογράφος, αλλά και μεταφρα-
στής του Ηρόδοτου και του Θου-
κυδίδη, μιλούσε με το -γο. Και
υποστήριζε ότι ο Σεφέρης ήθελε
να πει ότι όπου κι αν ταξίδευε η
Ελλάδα τον πλήρωνε. Θεμιτόν,
αφού ήταν διπλωμάτης. Παρά ταύ-
τα, ο στίχος του Σεφέρη έχει προ-
γραμματίσει τη συλλογική μας
ευαισθησία. Ο Σεφέρης, εν τη με-
γαλοφυΐα του, έχει στήσει δύο
παγίδες στη χώρα που αγάπησε.
Η πρώτη είναι η διάλεξη για τον
Μακρυγιάννη που έκανε στο Κάι-
ρο το 1944. Η ανάδειξη του χολε-
ρικού στρατηγού σε πρότυπο για
την ελληνική συλλογική ψυχή.
Αυτή μιλάει απαραιτήτως την
πρωτόλεια γλώσσα του και αισθά-
νεται κατατρεγμένη από τον κό-
σμο στον οποίον επιθυμούσε να
ζήσει. Ο Μακρυγιάννης, λόγω Σε-
φέρη αλλά και Θεοτοκά, επέβαλε
την καχυποψία της σύγχρονης
Ελλάδας απέναντι στον κόσμο
της.

Τι σημαίνει το «όπου κι αν τα-
ξιδέψω η Ελλάδα με πληγώνει»;

Σημαίνει ότι η Ελλάδα με απογοη-
τεύει. Και σε σχέση με ποια γοητεία
η Ελλάδα είναι απογοητευτική; Σε
σχέση με τη γοητεία του δικού της
παρελθόντος, ή μήπως σε σχέση
με τον σύγχρονο κόσμο με τον
οποίον είναι καταδικασμένη να
συγκριθεί;

Είναι ένα τραγούδι του Μικρού-
τσικου σε στίχους της Χαρούλας
Αλεξίου, η οποία και το τραγουδά.
Ερωτικό υποτίθεται, με προεκτά-
σεις εθνικού περιεχομένου. «Ελα
να κάνουμε έναν Ελληνα αφού η
Ελλάδα μας πληγώνει», αν δεν
κάνω λάθος. Η αλήθεια είναι ότι
πάντα αναρωτιόμουν πώς θα είναι
ο Ελληνας που θα κάνουν οι δύο
ερωτευμένοι του τραγουδιού. Ας
μην τον περιγράψω για να μη σας
χαλάσω την μαγεία.

Κι αν τολμήσω να πω ότι η Ελ-
λάδα δεν με πληγώνει, πώς θα με
αντιμετωπίσετε; Μήπως θα έπρεπε
να ξεπεράσουμε την γκρίνια που
μας έφερε ώς εδώ; Η χώρα μου
είναι μια χώρα που έχει συμφιλιω-
θεί με το περιβάλλον της. Εχει προ-
βλήματα και ελλείψεις; Ναι, έχει
προβλήματα και ελλείψεις. Η φο-
ρολογία παραμένει άδικη διότι δεν
σου ανταποδίδει αυτά για τα οποία
πληρώνεις, η υγεία, η εκπαίδευση
και η δικαιοσύνη επίσης. Ομως,

δεν είναι μια χώρα που σε πληγώ-
νει.

Φοβάμαι πως ο Σεφέρης είχε
κατά νουν την ευρωπαϊκή του εμ-
πειρία. Εκεί αναζητούσε το πρό-
τυπό του. Διόλου παράδοξο. Η Ελ-
λάδα του καιρού του είχε ως πρό-
τυπο τη Δυτική Ευρώπη. Αυτή δη-
μιουργούσε τη δυναμική της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Οσο την πλη-
σιάζουμε τόσο το καλύτερο για
εμάς. Μόνο που σήμερα οι συν-
θήκες αποδυναμώνουν τη δυνα-
μική μας. Πάρτε το αγροτικό για
παράδειγμα. Οι χώρες της Δυτικής
Ευρώπης δεν μπορούν να το αν-
τιμετωπίσουν καλύτερα από ό,τι
εμείς. Μάλλον το αντίθετο συμ-
βαίνει. Στην Ελλάδα, δεν βλέπουμε
την επέλαση του λαϊκισμού. Και
εδώ που τα λέμε, φέτος, στα μπλόκα
των αγροτών, δεν είδαμε πριμαν-
τόνες της αντιπολίτευσης πάνω
σε τρακτέρ να υπόσχονται ευφορία
σαν Ερινύες που μεταμορφώθηκαν
σε Ευμενίδες.

Ας μη γελιόμαστε. Ο καθένας
μας βολεύεται με τον στίχο του
Σεφέρη. Ολοι μας έχουμε κάποια
πληγή από την αγαπημένη μας
πατρίδα. Και όλοι μαζί ανησυχούμε
για την υπογεννητικότητα. Υπο-
λογίζουμε τους αρνητικούς οικο-
νομικούς παράγοντες, την ανα-

σφάλεια του εκπαιδευτικού συ-
στήματος, την υγειονομική περί-
θαλψη. Παίζουν τον ρόλο τους,
αναμφίβολα. Ομως αγνοούμε τον
ψυχολογικό παράγοντα. Κι αυτός
έχει να κάνει με την προσδοκία.
Η γέννηση ενός παιδιού σηματο-
δοτεί μια προσδοκία. Οταν η κυ-
ρίαρχη ιδεολογία σού επιβάλλει
την αντίληψη ότι η κοινωνία στην
οποία ζεις δεν σου εξασφαλίζει κα-
μία προσδοκία, τότε δεν κάνεις
παιδί.

Οι γονείς μας μάς γέννησαν σε
οικονομικές συνθήκες πολύ δυ-
σμενέστερες. Εκαναν παιδιά διότι
προσδοκούσαν σε έναν καλύτερο
κόσμο από τον δικό τους. Η δική
μας γενιά έχει απογοητευθεί από
τον κόσμο της. Δεν περιμένουμε
τίποτε καλύτερο απ’ αυτό που ζού-
με. Ο μουσουλμάνος που κάνει τέσ-
σερα παιδιά περιμένει κάτι καλύ-
τερο. Ποιο είναι αυτό; Είναι η δική
μας ζωή. Κι εμείς μπορούμε να με-
ρακλώνουμε με τον αμανέ της γκρί-
νιας μας. «Η Ελλάδα μας πληγώνει,
ο κόσμος μας πληγώνει».

Ας μην περιορίσουμε στις οι-
κονομικές παραμέτρους την υπο-
γεννητικότητα στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη. Ας την αναζητή-
σουμε στην απογοήτευση ή στην
«απομάγευση» του κόσμου μας.

Κι αν η Ελλάδα δεν μας πλήγωνε;
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Κ άποτε, αν συνεχίσει να υπάρ-
χει το ανθρώπινο είδος στον
πλανήτη γη, οι νουνεχείς

και γνωστικοί από τους ανθρώπους
θα χαμογελούν, συγκαταβατικά
και με οίκτο, για τον εκπεσμό της
νοημοσύνης μας σήμερα. Μοιάζουν
καθολικευμένα, σε πλανητική σχε-
δόν κλίμακα, τα φαινόμενα συλ-
λογικής α-νοησίας και θριαμβικής
παράνοιας – οι παραμικρές αντι-
γνωμίες, ασυμφωνίες ή ανικανο-
ποίητες βουλιμικές ορέξεις, ακόμα
και οι διαστροφές ζωτικών λει-
τουργιών του ανθρώπινου οργα-
νισμού, θέλουν να κατασφαλίζονται
σαν, νομικώς θωρακισμένα, «ατο-
μικά δικαιώματα». 

Ποιο Δίκαιο, με ποια αυθεντία,
επενδυμένο σε ποια εξουσία, μπο-
ρεί να εξασφαλίσει το κύρος πα-
νανθρώπινης παραδοχής; Σήμερα,
η λέξη «δικαίωμα» παραπέμπει,
αποκλειστικά και μόνο, στη νομική
(με συμβατικές διατάξεις) αναγνώ-
ριση και προστασία ενεργημάτων
του ατόμου, όπως και πεποιθήσε-
ων, απόψεων, γνωμών, προτάσεων
οργάνωσης του συλλογικού βίου
– στο σύνολο των νόμων, κανόνων,
θεσμών, που επιτρέπουν σε μια
συλλογικότητα να λειτουργεί. 

Ο άνθρωπος, από τη φύση του
και προκειμένου για την αναπα-
ραγωγή του, διακρίνεται (βιολογικά

και ψυχολογικά) σε θηλυκές και
αρσενικές υποστάσεις – υποστα-
σιάζεται η διαφορά, αυτή καθορίζει
όχι απλώς φαινόμενες ή χαρακτη-
ρολογικές συντεταγμένες της ατο-
μικής ύπαρξης, αλλά τρόπους της
ύπαρξης. Το «αρσενικό» ή το «θη-
λυκό» παραπέμπουν σε δεδομένες
διαφοροποιήσεις της φύσης του
ανθρώπου, προϋποθέσεις του «γί-
γνεσθαι» της φύσης που κορυφώ-
νεται στην ύπαρξη ως σχέση, στην
αυθυπερβατική ολοκλήρωση της
ατομικής ελευθερίας. 

Η λέξη που συγκεφαλαιώνει
την ασυναρτησία - σύγχυση - πα-
ραλυτική αδυναμία για ανθρώπινη
συνεννόηση, είναι σήμερα η λέξη
«δικαίωμα». Ονομάζουμε «δικαίω-
μα» την κατασφάλιση που προ-
σφέρει σε πράξεις - ενέργειες του
ατομικού εγώ ένα «Δίκαιο», δη-
λαδή μια συμφωνημένη από την
πλειονότητα των μελών της συλ-
λογικότητας «αυθεντία». Η αυ-
θεντία (κοινά παραδεκτή ορθό-
τητα) δεν έχει αξιώσεις μετα-φυ-
σικού χαρακτήρα, απλώς υπηρετεί
συμβατικά τις αναγκαίες συνθήκες
λειτουργίας της κοινωνίας των
αναγκών. 

Η «κοινωνία των αναγκών» είναι
γνώρισμα ιδιαιτερότητας της αν-
θρώπινης συνύπαρξης, διαφορο-
ποιεί την ανθρώπινη νοημοσύνη

από την αλογία της κτηνώδους ορ-
μής, τον ατομοκεντρισμό της αγέ-
λης. Η αγέλη είναι προϊόν φυσικής
αναγκαιότητας, ενώ η κοινωνία
των σχέσεων, στην περίπτωση
της ανθρώπινης συλλογικότητας,
είναι προϊόν (κατόρθωμα) ελεύθε-
ρης αυθυπέρβασης και αυτοπρο-
σφοράς. 

Σίγουρα υπάρχει, ως ενστικτώ-
δες δεδομένο, και στον άνθρωπο,
η μητρική προστασία και στοργή,
η πατρική προστασία και φροντίδα.
Είναι η πρωτογενής καταβολή,
απρόσωπη και ενορμητική, που
εξασφαλίζει τη διαιώνιση των ειδών
λειτουργώντας ως βιολογική ανα-
γκαιότητα, δυνάμει αυθυπερβατι-
κή, δηλαδή μοναδική, ανόμοια,
ανεπανάληπτη, άλλως προσωπική. 

Στην περίπτωση του ανθρώπου
και κάθε έμβιου όντος, η συνέχεια
της ύπαρξης χαρίζεται με την ορε-
κτική (ευφρόσυνη) λειτουργία της
τροφής και τη διαιώνιση του είδους
– την επίσης συναρπαστικής ηδο-
νής λειτουργία της σεξουαλικής
σχέσης. Και στις δύο περιπτώσεις,
τροφής και αναπαραγωγής, πρω-
τεύουσα είναι η ηδονή και, νομο-
τελειακά παρεπόμενη, η επιβίωση
και η διαιώνιση. Από καταβολής
του ανθρώπινου είδους μοιάζει να
πρωτεύει ορμέμφυτη η δίψα της
ηδονής και να ακολουθεί «παρεμ-

πιπτόντως» η βιολογική σκοπιμό-
τητα. Η σοφία της ερωτικής ηδονής
«πείθει» ότι το κυρίως ζητούμενο
στη σεξουαλική σχέση είναι, ακρι-
βώς, η βιωματική υπέρβαση της
ετερότητας, η συνεύρεση ως υπαρ-
κτικό γεγονός υπαρκτικής ενότητας
«εις σάρκα μίαν». 

Είναι αποκαλυπτικό το γεγονός
ότι η Εκκλησία δεν δίστασε, μέσα
στους αιώνες, να εικονίσει τη σχέ-
ση του ανθρώπου με τον Θεό ως
σχέση ερωτική. Η ενανθρώπηση
του Θεού αποκαλύπτει τον Θεό ως
«εραστήν μανικώτατον» του αν-
θρώπου, και ο έρως αυτός επιτρέπει
να ορίζεται ο Θεός ως ο «νυμφίος»
της Εκκλησίας. Αλλη γλώσσα, άλλα
σημαινόμενα, αχρηστευμένο το
λεξιλόγιο από τον χυδαίο ολοκλη-
ρωτισμό του ατομοκεντρισμού -
πολιτισμού των ατομικών δικαιω-
μάτων. 

Για τον Ελληνα (όσο κι αν ελα-
χιστοποιείται το είδος) η ελευθερία
της σχέσης (αυθυπέρβαση και αυ-
τοπροσφορά) θα παραμένει ο έρω-
τας, όπως τον κατάλαβε και τον
έζησε η ελληνική κοινωνία - κοι-
νότητα - ενορία. Ο εισαγόμενος
πουριτανισμός «της Αριστεράς ή
Δεξιάς και της προόδου» μπορεί
να σωθεί σαν γνησίως κοσμοπο-
λίτικο νόσημα μικρονοϊκής ξιπα-
σιάς. 

Μικρονοϊκή ξιπασιά 
Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ   

Τα τουρνικέ στο μουσείο
της Μεταπολίτευσης

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Πριν από αρκετό
καιρό, στην προ-
ηγούμενη θητεία
του, ο πρωθυπουρ-
γός είχε συγκαλέσει
μια σύσκεψη υπουρ-

γών, κρατικών αξιωματούχων και
πρυτάνεων, για να συζητήσουν
το ζήτημα της ασφάλειας στα δη-
μόσια πανεπιστήμια. Ηταν η επο-
χή που η πανεπιστημιακή αστυ-
νομία ήταν ακόμη «ζωντανή», κα-
θώς μάλιστα αποτελούσε βασική
εξαγγελία της Ν.Δ. Στο ερώτημα
«πότε θα εγκατασταθεί η πανε-

πιστημιακή αστυνομία;» η απάν-
τηση ήταν «όταν θα μπουν τα
τουρνικέ, τα συστήματα ασφα-
λείας και ελέγχου στις εισόδους
των ΑΕΙ». Από την πορεία της συ-
ζήτησης προέκυψε ότι «τα τουρ-
νικέ είχαν αγοραστεί και είναι κά-
που αποθηκευμένα». Στο επόμενο
ερώτημα για το «πότε θα εγκατα-
σταθούν τα τουρνικέ αφού είμαστε
έτοιμοι;», η απάντηση των πρυ-
τάνεων και των αρμοδίων ήταν
αφοπλιστική: «Μόλις εγκαταστα-
θεί η πανεπιστημιακή αστυνομία».
Προέκυψε ένα μικρό αδιέξοδο,
όπως καταλαβαίνετε. Πανεπιστη-
μιακή αστυνομία χωρίς τουρνικέ
δεν γινόταν, αλλά και τα τουρνικέ
χωρίς προστασία από την πανε-
πιστημιακή αστυνομία θα πήγαι-
ναν σύντομα για σκραπ στην κα-
ρότσα κάποιου τρίτροχου.

Η συζήτηση προχώρησε, όμως,
και στην ουσία του πράγματος,
για το τι θα έκανε η πανεπιστη-
μιακή αστυνομία που, προφανώς
και ορθώς, θα ήταν άοπλη αν της
την «έπεφτε» ένα μπουλούκι μπα-
χαλάκηδων ή αν απλά γινόταν
ένας «τσαμπουκάς» με κανονικούς
φοιτητές από κάποια τυχαία αφορ-
μή. Η απάντηση ήταν και πάλι
αφοπλιστική: «Θα έχουμε εκεί κον-
τά ΜΑΤ να παρέμβουν αν απειλη-
θεί». Η σύσκεψη κατέληξε με τον
πρωθυπουργό αντιμέτωπο με ένα
αδιέξοδο και τον πλήρη παραλο-
γισμό. Από τότε δεν άλλαξαν πολ-
λά, δυστυχώς. Και η αλήθεια είναι
πως δεν ξέρω αν μπορεί να αλλά-
ξουν. Από τη μία, αποδεικνύεται
συχνά ότι όταν το κράτος λειτουρ-
γεί αποφασιστικά αλλά προσεκτικά
και θεσμικά, όπως στην περίπτωση
της Πρυτανείας του ΑΠΘ, το μπά-
χαλο περιορίζεται. Από την άλλη,
δεν μπορεί η ΕΛ.ΑΣ. να κάνει συ-
νεχώς αυτήν τη δουλειά σε δεκάδες
κτιριακά συγκροτήματα ανά όλη
την Ελλάδα. Οι πρυτάνεις φοβούν-
ται, όχι πάντοτε αδικαιολόγητα,
μια και άλλοι συνάδελφοί τους
βρέθηκαν «χτισμένοι» στα γραφεία
τους στο παρελθόν και άλλοι έβρι-
σκαν τα λάστιχα των αυτοκινήτων
τους σκισμένα.

Υπάρχουν κάποιοι που επιμέ-
νουν ότι η λύση είναι να «μπου-
κάρει» η αστυνομία σε κάθε κα-
τάληψη. Πολιτικά ίσως αυτό να
πουλούσε. Μέχρι την ώρα που θα
σκοτωνόταν κάποιο παιδί και θα
ξαναγυρνάγαμε πιο πίσω, από εκεί
που αρχίσαμε. Δεν είναι τυχαίο
πως ώριμοι υποστηρικτές της ιδέας
της πανεπιστημιακής αστυνομίας
υποστηρίζουν τώρα ότι, ευτυχώς,
που δεν λειτουργεί στις σημερινές
συνθήκες. Ενας γόρδιος δεσμός
50 ετών θα περιμένει τη λύση του
για ένα διάστημα ακόμη, και τα
τουρνικέ θα γίνουν εκθέματα στο
μουσείο των μεγάλων εκκρεμο-
τήτων της Μεταπολίτευσης.

Κάποτε φτάνει η
στιγμή διαψεύσεως
αβάσιμων προσδο-
κιών στις οποίες είχε
προσδοθεί –λόγω
απειρίας ή υστερο-

βουλίας πολιτικής– διάσταση ανα-
πότρεπτου γεγονότος, που επιτέ-
λους θα απάλλασσε τη χώρα μας
από την πίεση της γειτονικής Τουρ-
κίας.

Αυτό συνέβη στη διάρκεια της
περασμένης εβδομάδος, όταν το
Στέιτ Ντιπάρτμεντ κατέθεσε προς
έγκριση στο Κογκρέσο νόμο για
πώληση στην Τουρκία νέου τύπου
αεροσκαφών F-16 και για εκσυγ-
χρονισμό μαχητικών παλαιότερης
γενιάς. Δίχως καμία από τις προ-
ϋποθέσεις που είχαν θέσει βου-
λευτές και γερουσιαστές της Δη-
μοκρατικής πλειοψηφίας του Κογ-
κρέσου.

Δεν εξαπάτησε, βεβαίως, την
Ελλάδα η Ουάσιγκτον. Η πώληση
αμερικανικών οπλικών συστημά-
των στις χώρες του ΝΑΤΟ έχει ως
στόχο την αποτελεσματικότερη
αντιμετώπιση των απειλών, όπως
αυτές προσδιορίζονται από τις
ΗΠΑ.

Αυτό είναι κάτι που έπρεπε να
είχε γίνει αντιληπτό στην Αθήνα
από το 1952, οπότε η Ελλάς και η
Τουρκία προσχώρησαν στη Συμ-
μαχία. Και η μόνη μείζων στρα-
τιωτική απειλή που αντιμετωπίζει
σήμερα το ΝΑΤΟ προέρχεται από
τη Ρωσία. Σε αυτό το πλαίσιο, η
Τουρκία είναι ένας πολύτιμος εταί-
ρος.

Τόσο η Αθήνα όσο και η Αγκυρα
έχουν απόλυτη συνείδηση της ση-
μασίας που έχει η συνεργασία τους
με την Ουάσιγκτον. Η διαφορά
είναι ότι ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε
την άνευ όρων ευθυγράμμιση με
τις ΗΠΑ στο Ουκρανικό. Ενώ ο
πρόεδρος της Τουρκίας Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν διαπραγματεύεται
σκληρότατα έως ότου επιτύχει τα
ανταλλάγματα που επιδιώκει.

Τα θέματα των σχέσεων Ελλά-
δος και Τουρκίας αποτελούν απλώς
ανεπιθύμητο περισπασμό για την
Ουάσιγκτον. Προτεραιότητα εξα-
κολουθεί να είναι για τις ΗΠΑ ο
πόλεμος Ρωσίας και Ουκρανίας,
που έως τώρα δεν έχει τα προσ-
δοκώμενα αποτελέσματα. Το μόνο
που επετεύχθη είναι η πλήρης απο-
διοργάνωση της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως.

Δεν είναι, βεβαίως, δυνατόν να
ισχυρισθεί κανείς ότι ο πρόεδρος
Μπάιντεν επεδίωκε να καταστήσει
την Ευρώπη προκεχωρημένο φυ-
λάκιο της Ουάσιγκτον στη μάχη
του εναντίον της Ρωσίας, με στόχο
την επιβολή μιας αμερικανικής
μονοκρατορίας.

Κάποιοι κακόβουλοι, ωστόσο,
θα σπεύσουν να επισημάνουν ότι
μετά την είσοδο των ΗΠΑ στον
Μεγάλο Πόλεμο, το 1917, ο τότε
πρόεδρος Γούντροου Ουίλσον έγρα-
φε στον στενότερο σύμβουλό του,
Colonel House: «Οταν τελειώσει
ο πόλεμος θα μπορούμε να τους
επιβάλουμε τις αντιλήψεις μας,
διότι μεταξύ άλλων, τότε, θα τους
έχουμε στο χέρι οικονομικά».

«Η Ιστορία επαναλαμβάνεται
αρχικώς σαν τραγωδία και στη συ-
νέχεια σαν φάρσα», έλεγε ο Μαρξ.
Ποιητικότερος ο Μαρκ Τουέιν, φέ-
ρεται να έχει πει πως «η Ιστορία
δεν επαναλαμβάνεται αλλά ομοι-
καταληκτεί». Ακόμη ψάχνουν να
βρουν τι εννοούσε ο Τουέιν, εάν
όντως διατύπωσε το εν λόγω από-
φθεγμα.

Ο κ. Ερντογάν δεν ασχολείται
με αυτά. Γνωρίζει, όμως, άριστα
ότι μετά τον πόλεμο εκείνο οι Αμε-
ρικανοί και οι Ευρωπαίοι σύμμαχοί
τους μεθόδευσαν τη διάλυση της
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. Ως
εκ τούτου, είναι επιφυλακτικός. Ο
κ. Μητσοτάκης ως ακραιφνής θαυ-
μαστής του Ελ. Βενιζέλου έσπευσε
να αδράξει την «ευκαιρία». Εχει
και αυτός κάποιες δικές του ανα-
φορές.

Αλλες καταβολές
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 4 Φεβρουαρίου 2024

<<<<<<

Δεν είναι τυχαίο πως
ώριμοι υποστηρικτές
της ιδέας της πανεπι-
στημιακής αστυνομίας
υποστηρίζουν τώρα ότι,
ευτυχώς, που δεν λει-
τουργεί στις σημερινές
συνθήκες.
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Η Μαρία Άνχελα Ολγκίν
αφίχθη στη νήσο στις
28 Ιανουαρίου και την
επομένη συνάντησε
Χριστοδουλίδη και Τα-
τάρ. Η νέα προσπάθεια

Γκουτέρες αρχίζει μετά από εξίμισι
χρόνια πλήρους στασιμότητας. Τα δε-
δομένα επί του εδάφους είναι πασί-
γνωστα. Η ε/κ ηγεσία σπατάλησε την
πενταετία Ακιντζί (κυρίως Μον Πελε-
ράν, Κραν Μοντάνα) στους τακτικι-
σμούς, για να έχει ο Ν. Αναστασιάδης
άνεση χρόνου στην πώληση των «χρυ-
σών διαβατηρίων». Η τραγωδία των
κοινών: στην εποχή ενός ακέραιου
Τ/κ ηγέτη, η ε/κ ηγεσία πήρε τη νήσο
στην κατρακύλα στους διεθνείς δείκτες
διαφθοράς.

Αυτό συμβαίνει τώρα: Ο Ε. Τατάρ,
πασίγνωστος ντενκτασικός, εξελέγη
γιατί, εκτός άλλων, ο Ν. Αναστασιάδης
ψαλίδισε την πολιτική χρησιμότητα
του Μ. Ακιντζί μπροστά στη δική του
κοινή γνώμη.  Από τα μισά του 2017
μέχρι τις 18 Οκτωβρίου 2020, ο Ν.
Αναστασιάδης σε πλήρη σύμπραξη
με το ε/κ βαθύ κράτος (ορισμένα κόμ-
ματα, ΜΜΕ, επιχειρηματίες) οργάνωσε
την εναλλακτική του πρόταση: τα
«δύο κράτη». Πολλοί γνώριζαν τη
στροφή αυτή και τον συγκάλυπταν,
ηγέτες κομμάτων, διαπραγματευτές,
παράγοντες. Μόνο ο τέως αρχιεπί-
σκοπος αποκάλυψε δημόσια πως «ο
πρόεδρος μού μίλησε για δύο κράτη
και εγώ διαφώνησα μαζί του». Αλλά
μόλις εξελέγη ο Ε. Τατάρ ηγέτης των
Τ/κ, ο Ν. Αναστασιάδης γύρισε τη μα-
νέλλα στην ομοσπονδιακή λύση και

στα ψηφίσματα των Η.Ε.! Γι’ αυτό τώ-
ρα όλα είναι τόσο δύσκολα. Ο Ν. Ανα-
στασιάδης ακύρωσε τις συγκλίσεις
του 2017 και ο Ε. Τατάρ βρήκε τον
δρόμο έτοιμο, στρωμένο στον εκτρο-
χιασμό. Σήμερα τα δεδομένα έχουν
ουσιωδώς διαφοροποιηθεί επί τα χεί-
ρω: Ο Ε. Τατάρ μιλάει για «κυριαρχική
ισότητα». Δεν είναι ευκρινές σε ποια
σημεία και πόσο διαφοροποιούν τις
συγκλίσεις που ο γ.γ. κατέγραψε ως
περίγραμμα συμφωνίας στο Κραν
Μοντάνα. Από την πλευρά του, ο Ν.
Χριστοδουλίδης επιθυμεί να διαπραγ-
ματευτεί «από εκεί που μείναμε στο
Κραν Μοντάνα» αλλά δεν έχει προσ-
διορίσει τι αυτό σημαίνει. Ο προκά-
τοχός του μιλούσε για δύο πλαίσια
Γκουτέρες, ο Ν. Χριστοδουλίδης δεν
ξεκαθαρίζει, αν αυτό ισχύει ή όχι.
Μείναμε στο πλαίσιο της 30ής Ιουνίου
ή στο πλαστογραφημένο πλαίσιο της
4ης Ιουλίου; Ο νυν ΠτΔ με δημόσιες
δηλώσεις του έχει απορρίψει δύο από
τα Έξι Σημεία του Πλαισίου του γ.γ.
(διακυβέρνηση, περιουσιακό). Αυτό
θα κάνει και ο Ε. Τατάρ, θα ανοίξει
και αυτός, άλλα δύο, (ασφάλεια, εγ-
γυήσεις). Έτσι, με τέσσερα κεφάλαια
ανοικτά, η αποστολή της Μαρία Άν-
χελα Ολγκίν θα πάρει τέλος, και το
Σ.Α. των Η.Ε. θα ενημερωθεί για το
οριστικό, αυτή τη φορά, τέλος της
διαδικασίας.  

Η μόνη επωφελής –για τη χώρα–
πολιτική, για το σύνολο της χώρας,
είναι η αποδοχή του Πλαισίου Γκου-
τέρες ως συμφωνήθηκε και έχει κα-
ταγραφεί από τον γ.γ. στις 30 Ιουνίου
2017. Να μην ανοίξουν τα συμφωνη-

μένα Έξι Σημεία για να μείνουν προς
συζήτηση μόνο τα εκκρεμούντα. Ο
γ.γ. των Η.Ε. έθεσε το περίγραμμα
μέσα στο οποίο θα κινηθεί η απε-
σταλμένη του: «Μια έγκαιρη συμφωνία
σε στρατηγικό επίπεδο θα παρείχε
άμεσα σε κάθε πλευρά την απαραί-
τητη διαβεβαίωση ότι η συνολική δι-
ευθέτηση θα περιλάμβανε εκείνα τα
στοιχεία που έχουν καίρια σημασία
για κάθε κοινότητα, και έτσι θα πρό-
σφερε την ώθηση για την ολοκλήρωση
των υπόλοιπων τεχνικών λεπτομε-
ρειών». 

Η Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ
μετά τη συνάντησή της με τον Ν. Χρι-
στοδουλίδη εξέφρασε «την ετοιμότητά
της να συμβάλει στην επανέναρξη
της διαδικασίας για το Κυπριακό και
στην εξεύρεση κοινού εδάφους μεταξύ
των δύο πλευρών». Μετά τη συνάν-
τηση με τον Ε. Τατάρ  δήλωσε: «Αυτό
που πρόκειται να κάνω είναι να ακού-
σω τους ανθρώπους, να ακούσω την
κοινωνία των πολιτών, τις ανάγκες
του λαού, το τι θέλει». Ύστερα είπε
πιο πολλά: «Όσο λιγότερα λέω, τόσο
περισσότερο μπορώ να εργαστώ. Αυτό
έμαθα μετά την ειρηνευτική διαδι-
κασία στην Κολομβία, όπου συμμε-
τείχα. Το πιο σημαντικό είναι να
ακούς. Όχι μόνο τους ηγέτες, πρέπει
να ακούμε τον λαό και την κοινωνία
των πολιτών. Γιατί οι ηγέτες πρέπει
να αναζητήσουν ένα κοινό έδαφος.
Εμείς πρόκειται να βοηθήσουμε. Εί-
μαστε εδώ για να διευκολύνουμε, και
χαίρομαι πολύ που το κάνω». Ύστερα
μίλησε για τα «κεκτημένα» της Κο-
λομβίας: «Προέρχομαι από μια χώρα

στην οποία μια σύγκρουση 50 ετών
κατέληξε τελικά σε συμφωνία ειρήνης
και ήμουν μέρος της ομάδας που πέ-
τυχε τη συμφωνία. Νομίζω μπορώ να
συνεργαστώ και να κάνω ό,τι καλύτερο
μπορώ ώστε να υπάρξει ένα καλό
αποτέλεσμα για την Κύπρο. Αναγνω-
ρίζω όλες τις προσπάθειες που έγιναν
στο παρελθόν, τώρα πρέπει να σκε-
φτούμε το μέλλον».

Μετρημένη, στη γραμμή που κα-
θόρισε ο Α. Γκουτέρες, έρχεται να
βοηθήσει με αξιοποίηση της σοφίας
που απέκτησε στη μάχη για την ει-
ρήνη στην χώρα της. Γι’ αυτό έχει
σημασία να δούμε τη Μαρία Άνχελα
Ολγκίν μέσα από τα κολομβιανά της
«μάτια»:  50 χρόνια ένοπλη πάλη, 220
χιλιάδες νεκροί, επτά εκατομμύρια
εκτοπισθέντες. Οι διαπραγματεύσεις
ειρήνευσης κράτησαν τέσσερα χρόνια.
Οι διαπραγματευτές αξιοποίησαν τη
διεθνή εμπειρία, ερεύνησαν τη Β. Ιρ-
λανδία και τη Ν. Αφρική.

Στην Κύπρο, οι προηγούμενοι δια-
πραγματευτές Α. Μαυρογιάννης και
Ο. Ναμί πήγαν για «επιμορφωτική»
επίσκεψη στη Ν. Αφρική –2014. Επέ-
στρεψαν. Αλλά αν δεν μοιράζεσαι τις
εμπειρίες που αποκτάς, αν δεν τις κά-
νεις κτήμα των πολλών, αξιοποιώντας
τους σύγχρονους μηχανισμούς επι-
κοινωνίας, τότε δεν έχει νόημα καμία
επίσκεψη. Προφανώς η απεσταλμένη
γνωρίζει πού ήρθε και τι θα αντιμε-
τωπίσει. Η απεσταλμένη μόνο που
δέχθηκε αυτή τη μεγάλη ευθύνη,
αξίζει να δοκιμάσει. 

Μπορεί η Μαρία Ανχελα; 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ολλανδοί και Βέλγοι αγρότες καίνε λάστιχα και ξύλα, καθώς μπλοκάρουν τη συνοριακή διέλευση στο Hazeldonk, μεταξύ Ολλανδίας και Βελγίου. Οι αγρότες διαδηλώνουν
ενάντια στους γεωργικούς κανόνες που θεωρούν ως πολύ αυστηρούς και πως δημιουργούν αθέμιτο ανταγωνισμό εντός των ευρωπαϊκών συνόρων. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η κάθοδος της κα Κουεγιάρ εγκαινιάζει
όντως μια περίοδο κινητικότητας. Την
τελευταία ίσως μετά από την ιστορικά
πιο παρατεταμένη περίοδο –επτά ετών–
απουσίας οποιουδήποτε διαλόγου στο
Κυπριακό. Η Κύπρος, και το άλυτο Κυ-

πριακό, μισό αιώνα φέτος μετά την τουρκική εισβολή
του 1974, είναι «νεκροταφείο διπλωματών» –είτε πρό-
κειται για ειδικούς απεσταλμένους, είτε για τον ίδιο
τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, ιδίως αν αναλογιστεί
κανείς τις κορυφώσεις του με αποκορύφωμα το 2004
και το 2017. 

Αυτό που πρέπει να γίνει αντιληπτό είναι πως το
επόμενο εξάμηνο είναι, όντως, κρίσιμο. Η Κολομβιανή
διπλωμάτης του ΟΗΕ γνωρίζει –και αυτό πρέπει να
γίνει αντιληπτό– από δύσκολες και παρατεταμένες
συνομιλίες άλυτων προβλημάτων, και αν κανείς κοιτάξει
την ιστορία των ειρηνευτικών συνομιλιών στον εμφύλιο
της Κολομβίας, πρέπει να το συνειδητοποιήσει, δεδο-
μένου ότι με την προσφορά της επιτεύχθηκε και η
ιστορική συμφωνία του 2017. Η έξωθεν, ωστόσο, καλή
μαρτυρία τής αποτελεσματικότητας της Κουεγιάρ,
προφανώς και δεν αρκεί. Χρειάζονται επίσης υπερβάσεις.
Για την Τουρκία και την τουρκοκυπριακή πλευρά η
επάνοδος στη διάσταση ενός συνεταιριστικού κράτους
και η εγκατάλειψη της κυριαρχικής ισότητας ως προ-
απαιτούμενης συνθήκης επανόδου στο τραπέζι των
συνομιλιών, και για τη δική μας πλευρά η πλήρης ει-
λικρίνεια σε σχέση με το τι θέλουμε, πώς θα το επιτύ-
χουμε και ποιες θα είναι οι συνέπειες αν η τρέχουσα
κατάσταση των πραγμάτων μάς οδηγήσει, μαθηματικά,
σε μόνιμη διχοτόμηση. 

Για την κα Κουεγιάρ ο δρόμος είναι μεν δύσκολος
αλλά οι συνθήκες πολύ συγκεκριμένες. Πρέπει να γε-
φυρώσει δύο εκ διαμέτρου αντίθετες αφετηριακές
θέσεις, να επαναφέρει το Πλαίσιο Γκουτέρες στην από-
σταση αποδοχής μεταξύ των δύο πλευρών –ως βάση
διαπραγμάτευσης– και να αναζητήσει τα όρια ελιγμών
μεταξύ των δύο πλευρών. Επιπλέον, πρέπει να εμπλέξει
–σε μια δύσκολη συγκυρία λόγω Γάζας και Ουκρανι-
κού– εκείνο το διπλωματικό κεφάλαιο των άμεσα εμ-
πλεκομένων, προκειμένου η Τουρκία να επανέλθει σε
ράγες διαπραγμάτευσης. Και να δει αν όντως η κοινωνία
των πολιτών –και όχι οι επαγγελματίες της επανένωσης
ή του απορριπτισμού– αποτελούν ακόμη αντιπροσω-
πευτικό δείγμα μιας κοινωνικής δύναμης που όντως
θέλει να ζήσει με ειρήνη και ασφάλεια σε ένα λειτουργικό
κράτος, επανενωμένο και σύγχρονα ευρωπαϊκό.  Όλα
αυτά φυσικά πρέπει να γίνουν σε ένα διάστημα που
χρονικά δεν είναι άπειρο για την ελληνοκυπριακή
πλευρά, τις πραγματικότητες επί του εδάφους και τα
τετελεσμένα. Κι, εξ ορισμού, περνά μέσα από την
Τουρκία με τις κρίσιμες αυτοδιοικητικές εκλογές στη
χώρα, στις 31 Μαρτίου, να ορίζουν το πρώτο χρονικό
ορόσημο –δύο μηνών– για εκείνη τη διπλωματική προ-
εργασία όλων των εμπλεκομένων μερών (Κουεγιάρ,
Ελληνοκύπριων και Τουρκοκύπριων) προκειμένου να
υπάρξει έδαφος για σταδιακή εμφάνιση πολιτικού ορί-
ζοντα που θα μας επαναφέρει σε τροχιά διαλόγου. 

Προσωπικά δεν είμαι αισιόδοξος πως η κα Κουεγιάρ
θα τα καταφέρει. Δεν αποκλείω ωστόσο, εξ αρχής, οτι-
δήποτε. Θεωρώ ωστόσο πως πέραν της ειλικρίνειας –
με τους εαυτούς μας– για το τι επιδιώκουμε στο Κυ-
πριακό, εκείνο που αποκτά σημασία, πλέον, είναι να
προκαταλάβουμε τις εξελίξεις. Ήτοι να εξετάσουμε
αν όντως υπάρχει περιθώριο επανόδου στις συνομιλίες,
να σκεφτούμε το Plan B και το Plan C σε περίπτωση
που η Τουρκία δεν επανέλθει σε απόσταση που να
επιτρέπει συνομιλίες και, παράλληλα, να συζητήσουμε
–κυρίως δημόσια– για το Κυπριακό χωρίς ακρότητες,
υπερβολές και πολιτική επικοινωνία έναντι της ουσίας. 

Το εξάμηνο που έχουμε μπροστά μας είναι κρίσιμο.
Και θα δοκιμαστούν όλοι, αυτή τη φορά, σε μια άσκηση
που το τέλος της μπορεί να είναι καταδικαστικό για
τις μελλοντικές γενιές στην Κύπρο. 

Εξι κρίσιμοι
μήνες

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Θα μπορούσε να πει
κανείς πως οι δρα-
ματικές στιγμές στις
Βρυξέλλες την Πέμ-
πτη, όταν ένα πανευ-
ρωπαϊκό κίνημα

ανάγκασε τους ηγέτες της Ε.Ε. (με-
τά και από πιέσεις ενός αγχωμένου
Μακρόν) να προσθέσουν στην
ατζέντα τους και την αγροτική πο-
λιτική, ήταν ότι χρειαζόταν το ευ-
ρωπαϊκό εγχείρημα. Οι ζημιές στο
μνημείο του βιομηχάνου Τζον Κό-
κεριλ στην πλατεία Λουξεμβούργου
μπροστά στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, η οποία άλλες Πέμπτες εί-
ναι γεμάτη νεαρούς και μη εργα-
ζόμενους στους θεσμούς για την
πρώτη πρώιμη έξοδο του Σαββα-
τοκύριακου, ήταν η εικόνα που
αποτύπωσε τη πανευρωπαϊκή δυ-
σαρέσκεια των αγροτών και όχι
μόνο. 

Η δυσαρέσκεια αφορά όχι μόνο
το αυξημένο κόστος παραγωγής
για τους γεωργούς, αλλά εμμέσως

και τις αυξημένες τιμές στα ράφια
των υπεραγορών, που πολλές φο-
ρές δεν ωφελούν τους παραγωγούς
αλλά τις μεγάλες αλυσίδες. Αφορά
επίσης τον φόβο που έχει καλλιερ-
γηθεί, δικαιολογημένα ή μη, για
τις εισαγωγές από την Ουκρανία
αλλά και τον υπόλοιπο κόσμο μέσω
εμπορικών συμφωνιών. Αφορά και
τη δαιμονοποίηση της πράσινης
μετάβασης που επιχειρούν οργα-
νωμένα συμφέροντα, λαϊκιστές
και Ακροδεξιά, στη βάση των επι-
πτώσεων που θα έχουν οι πολιτικές
αυτές αν Βρυξέλλες και εθνικές
πρωτεύουσες δεν κινηθούν εγκαί-
ρως για να τις περιορίσουν.

Όλα τα πιο πάνω αφορούν το
μέλλον της Ε.Ε., που κινείται προς
τη διεύρυνση με τη μεγάλη αγρο-
τική αγορά της Ουκρανίας, και
την εμβάθυνση της Ένωσης, και
το ερώτημα τι γίνεται με την Κοινή
Αγροτική Πολιτική σε αυτή τη νέα
εποχή. Τα ερωτήματα δεν είναι
καθόλου εύκολα, και τις επόμενες

εβδομάδες η Κύπρος θα πρέπει να
είναι παρούσα στην αναζήτηση
λύσεων. Γιατί πέρα από το γενι-
κότερο πλαίσιο που θα δώσουν οι
Βρυξέλλες, εναπόκειται στην κυ-
βέρνηση της κάθε χώρας να εξη-
γήσει και να προτείνει ρυθμίσεις
που να ανταποκρίνονται στις ιδι-
αίτερες τοπικές συνθήκες και να
συνεισφέρουν στη βελτίωση της
κατάστασης στο σύνολο της Ε.Ε.

Οι ζημιές στην πλατεία Λου-
ξεμβούργου, ο πανικός Μακρόν
(ο οποίος βρίσκεται στην τελευταία
θητεία του και εργάζεται για ένα

καλό αποτέλεσμα στις ευρωεκλογές
που να διασφαλίσει την επιτυχία
στην όποια ή όποιο διάδοχό του),
τα μέτρα που προωθεί η Κομισιόν
(και η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
που βασίζει τον επαναδιορισμό
της εν μέρει σε καλά εκλογικά απο-
τελέσματα για το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα και τον περιορισμό διαρ-
ροών προς την άκρα δεξιά), είναι
στοιχεία μιας αναδυόμενης πα-
νευρωπαϊκής πολιτικής ατζέντας.

Αυτή η θητεία των θεσμών, από
το 2019 μέχρι φέτος, ήταν γεμάτη
με κρίσεις που δεν μπορούν να
αφεθούν για χάρη μικροπολιτικής
στο κατώφλι των οικονομικά ασθε-
νέστερων κρατών (όπως είχε γίνει
με τη χρηματοπιστωτική κρίση)
ή αυτών που έτυχε να βρίσκονται
πρώτες στον δρόμο των προσφύ-
γων. Τα μεγαλύτερα προβλήματα
της τελευταίας πενταετίας ήταν
πραγματικά παγκόσμια, από την
πανδημία, την εισβολή στην Ου-
κρανία και τον πόλεμο στη Μέση

Ανατολή, στην ενεργειακή κρίση,
στη διαταραχή των εμπορικών
οδών και στην άνοδο των τιμών.
Και η κλιματική αλλαγή έχει στα-
ματήσει εδώ και καιρό να είναι
ένας θεωρητικός κίνδυνος – είναι
μια καθημερινή πραγματικότητα,
από τις πλημμύρες στην κεντρική
Ευρώπη στις άγριες πυρκαγιές στη
Μεσόγειο.

Είναι ίσως η πρώτη φορά που
υπάρχει τόση άμεση και γρήγορη
πληροφόρηση (όχι πάντα σωστή,
αλλά υπάρχει) για τις σε εξέλιξη
παγκόσμιες κρίσεις και το πώς
οδηγούν, σε ευθεία γραμμή, μέχρι
το πανάκριβο ελαιόλαδο στις υπε-
ραγορές.

Η Κύπρος εννοείται πως δεν
εξαιρείται από αυτή την εποχή
των κρίσεων, και δεν πρέπει να
λείπει από τις συζητήσεις για τις
λύσεις. Και δεν θα πρέπει μόνο να
αντιδρά, αλλά να ψάχνει τρόπους
να πρωταγωνιστεί, και να βρίσκε-
ται στο τραπέζι. Για να γίνει αυτό

θα πρέπει το πολιτικό μας προσω-
πικό να βλέπει τον έξω κόσμο με
ανοιχτό μυαλό, να διψά να μάθει,
και να εξελίσσεται.

Να μη μένει το μυαλό του ερ-
μητικά κλειστό και να εστιάζει μό-
νο σε πολιτικές του 1980 για το
Κυπριακό. Να αξιοποιεί τις όποιες
ευκαιρίες για ακόμα και κοινωνικές
συναντήσεις με αυτούς που έχουν
θέσεις κλειδιά για τη λήψη παγ-
κόσμιων αποφάσεων, και να μπαί-
νει μπροστά.

Η εξωστρέφεια δεν είναι πλέον
κάτι που είναι «καλό να υπάρχει».
Είναι προσόν επιβίωσης. Μπορεί
να μην πουλάει στην αέναη προ-
εκλογική εκστρατεία στην οποία
ζει το κυπριακό πολιτικό προσω-
πικό. Αλλά, χωρίς αυτήν, η ηγεσία
μας δεν θα μπορέσει ποτέ να συμ-
μετάσχει στη διαμόρφωση του
μέλλοντος. Και θα παραμείνει εσω-
στρεφής κομπάρσος.

Το άγαλμα, οι κρίσεις και το τραπέζι των λύσεων
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Η Κύπρος εννοείται
πως δεν εξαιρείται από
αυτή την εποχή των κρί-
σεων, και δεν πρέπει να
λείπει από τις συζητή-
σεις για τις λύσεις. 
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Το πρόβλημα των ορ-
γανωμένων πολιτι-
κών κοινοτήτων δεν
είναι ότι από καιρό
σε καιρό περνούν
κρίσεις λιγότερο ή

περισσότερο μακρόχρονες. Το πρό-
βλημα δημιουργείται όταν δεν
έχουν τα ηθικά και τεχνικά απο-
θέματα να αντιστρέψουν μια δυ-
σμενή κατάσταση και να επωφε-
ληθούν ώστε να ενισχυθούν θε-
σμικά. Συνήθως, οι ίδιες οι κρίσεις
προκύπτουν από την επιτακτική
ανάγκη μεταρρυθμίσεων που έχουν
καθυστερήσει ή που ο νομοθέτης
τους δεν έχει καν υποψιαστεί την
αναγκαιότητα.

Χαρακτηριστικό παράδειγμα
είναι το ζήτημα της τεκνοθεσίας
στα ομόφυλα ζευγάρια. Για πολλούς
είναι σημάδι ηθικής παρακμής και
σήψης μιας παραδοσιακής κοινω-
νίας, η οποία έχει ξεστρατίσει από
τον «ορθό» δρόμο. Λίγοι είναι αυτοί
που παρατηρούν ότι η ίδια η κοι-
νωνία θέτοντας επιτακτικά το αί-
τημα για ισότητα ανάμεσα στα
ετερόφυλα και τα ομόφυλα ζευγά-
ρια σε θέματα γάμου και τεκνο-
θεσίας δίνει λύση στο άλυτο πρό-

βλημα της παρακμής του θεσμού
της οικογένειας στη Δύση από τη
γενιά της πολιτισμικής επανάστα-
σης και μετά. Για περισσότερο από
μισό αιώνα ο θεσμός του γάμου
παρακμάζει: από ιερό μυστήριο
έγινε πολιτική πράξη και κατόπιν
συμβόλαιο, σύμφωνο και οικονο-
μική συναλλαγή. Η χειραφέτηση
της γυναίκας, πολύ ορθά άλλωστε,
μετέβαλε τον ρόλο της ως μητέρας
και συζύγου.

Η ελευθερία της μετέτρεψε τη
συζυγική υποχρέωση ανατροφής
των παιδιών, στο ηθικό πλαίσιο
της παραδοσιακής κοινότητας, σε
ατομικό δικαίωμα της μητρότητας
και σε ολοκλήρωσή της ως γυναί-
κας, στο νέο κοινωνικό πλαίσιο
του εκμοντερνισμού. Το ίδιο συ-
νέβη και για τον άνδρα με την
αποποινικοποίηση της μοιχείας,
την ευκολία με την οποία πλέον
μπορεί να λύσει οποιονδήποτε δε-
σμό με τη σύζυγό του, την άνεση
με την οποία μπορεί να αποποιηθεί
την ευθύνη του στην ανατροφή
των παιδιών του, πληρώνοντας
απλώς ένα χρηματικό ποσό κάθε
μήνα. Οι μονογονεϊκές οικογένειες
δεν είναι απλώς ένα φαινόμενο,

αλλά κάτι που συνηθίζεται στη
Δύση τα τελευταία πενήντα χρόνια. 

Κατά την τελευταία εικοσαετία
μάλιστα, η τάση, αν όχι η «μόδα»,
είναι οι άνδρες να αναζητούν την
ολοκλήρωση της προσωπικότητάς
τους μέσω της πατρότητας, η οποία
φυσικά ουδεμία σχέση έχει με την
παραδοσιακή πατρότητα και τον
ρόλο του «πατέρα» εντός της πα-
ραδοσιακής οικογένειας. Η νέα
πατρότητα είναι στην ουσία μια
δεύτερη μητρότητα, ακόμη και
στην περίπτωση όπου το ζευγάρι
παραμένει ενωμένο στον γάμο ή
στο σύμφωνο συμβίωσης. Εντός
της οικογενειακής εστίας δεν υφί-
στανται πλέον διακριτοί ρόλοι «μη-
τέρας» και «πατέρα», αλλά εργασίες
τις οποίες αναλαμβάνουν εναλλάξ
και οι δύο γονείς. 

Ούτε ο πατέρας έχει πλέον την
απόσταση της εξουσίας και την
ψυχρότητα του «νόμου», ούτε η
μητέρα το μονοπώλιο της εγγύ-
τητας και της τρυφερότητας. Όσοι
χρησιμοποιούν ρητορικές «φυσι-
κής» τάξης περί διακριτών ρόλων
των συζύγων, ας κοιτάξουν τι συμ-
βαίνει γύρω τους. Μήπως τελικά
από την οργανική της εξέλιξη η

οικογένεια στη φιλελεύθερη Δύση
έχει μετατρέψει τη «μητέρα» και
τον «πατέρα» σε δύο ισότιμους
και ισάξιους σε όλα εταίρους στην
ανατροφή και εκπαίδευση των
παιδιών τους;

Όσο κι αν δυσαρεστεί η εξέλιξη
αυτή και παρότι κάποιοι μπορεί
ακόμη να θεωρούν ότι η «μητέρα»
είναι αναντικατάστατη ή ότι χωρίς
«πατέρα» το παιδί δεν πειθαρχεί
και δεν αυτόπειθαρχείται, στη ση-
μερινή πραγματικότητα οι διακρι-
τοί γονεϊκοί ρόλοι τείνουν να κα-
ταργηθούν. Η εξίσωση των δύο
ρόλων είναι πλέον ένα κεκτημένο
ατομικών ελευθεριών και για τους
δύο γονείς. 

Συνεπώς δεν φτάσαμε ξαφνικά
και τυχαία στο κοινωνικό αίτημα
για γάμο και τεκνοθεσία στα ομό-
φυλα ζευγάρια. Πρώτα άλλαξε η
κοινωνική φύση της πατρότητας
και της μητρότητας και μετά, ως
λογική συνέπεια της αλλαγής αυ-
τής, ακολούθησε το αίτημα για
δυο γονείς του ίδιου φύλου. Ίσως
μια τέτοια εξέλιξη να ήταν πραγ-
ματικά ακατανόητη στην Ελλάδα
του 1950 ή ακόμη και στην Ελλάδα
του «τυπικού δείγματος» της Μαί-

ρης Παναγιωταρά, που πολύ γλα-
φυρά μας τραγούδησε ο Λουκιανός
Κηλαηδόνης. Ήταν η εποχή κατά
την οποία η παραδοσιακή μητέρα
έβγαινε έξω από τον παραδοσιακό
της ρόλο για να μετατραπεί σε
ακόμη έναν «πατέρα», εργαζόμενη
σκληρά για την επιβίωση της οι-
κογένειάς της. Αυτό χωρίς ακόμη
βέβαια να έχει συνειδητοποιήσει
ο «πατέρας» ότι εκαλείτο να κα-
λύψει αυτός το κενό που άφηνε η
μητέρα εντός του οίκου για να με-
τακινηθεί στον χώρο της εργασίας
της. Αυτή η συνειδητοποίηση άλ-
λωστε επέφερε και τη νέα μορφή
«πατρότητας» ως δεύτερης μητέ-
ρας.

Η θεσμική μεταρρύθμιση του
γάμου σήμερα και της αδιαχώρι-
στης από αυτόν τεκνοθεσίας για
τα ομόφυλα ζευγάρια αποτελεί
αναμενόμενη εξέλιξη. Επικαλού-
μενη μάλιστα μια νέα μορφή ιε-
ρότητας και συντροφικότητας εν-
τός της οικογενειακής εστίας, στρέ-
φεται ενάντια στην αμφισβήτηση
του θεσμού της οικογένειας. Είναι
μια οικογένεια για την οποία αξίζει
να πολεμήσεις ενάντια στις πα-
ρωχημένες κοινωνικές εξουσίες,

μια οικογένεια που επιθυμείς και
αποζητάς. Δεν είναι μια οικογένεια
την οποία προσπαθείς να ξεφορ-
τωθείς διευκολύνοντας σε βαθμό
αστειότητας τη διαδικασία διά-
σπασής της –διαζύγιο με ένα κλικ–
ή την οποία ανέχεσαι σαν ένα ανα-
γκαίο κακό γιατί δεν μπορείς να
κάνεις αλλιώς λόγω οικονομικών
συνθηκών.

Είναι, κατά κάποιον τρόπο, μια
στροφή στις ρίζες μιας μη παρα-
δοσιακής γονεϊκής σχέσης, η οποία
χρειάστηκε αιώνες ωρίμασης στον
Δυτικό πολιτισμό και η οποία θα
επιδράσει καταλυτικά στην ανα-
νέωση του θεσμού του γάμου.
Είναι άραγε προδιαγεγραμμένο
ότι οι ομόφυλες οικογένειες θα αν-
τιμετωπίσουν και αυτές προβλή-
ματα όπως προηγουμένως και οι
ετερόφυλες; Ακόμη κι αν αυτό συμ-
βεί, δεν θα αποτελεί σημείο αστο-
χίας, αλλά μάλλον εξομοίωσης των
ομόφυλων με τις ετερόφυλες οι-
κογένειες στο κοινωνικό θεσμικό
πλαίσιο μιας νέας κανονικότητας.                        

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Οι χαμένοι της κλιματικής αλλαγής
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

«Οι δάσκαλοι και οι
καθηγητές, οι οποίοι
διδάσκουν σεξουα-
λική αγωγή ή όπως
αλλιώς τη λένε, σκέ-
φτονται με την πάνω

ή με την κάτω κεφαλή;» φώναζε
μητέρα, η οποία εξοργισμένη έλεγε
τον πόνο της σε βουλευτές. «Θέ-
λουν να πείσουν το παιδί μου ότι
δεν υπάρχουν φύλα, ότι δεν υπάρ-
χει διαφορά ανάμεσα σε ετερόφυλα
και ομόφυλα ζευγάρια, και ότι μπο-
ρούν να απολαμβάνουν χωρίς πε-
ριορισμούς τα σώματά τους. Λένε
στο παιδί μου ότι πρέπει τάχα να
έχει εμπειρίες και με τα δύο φύλα,
για να μπορέσει να διαλέξει το σω-
στό για τον ίδιο».

Η καλή κυρία άρχισε και τα «μπι-
νελίκια» για τον καθηγητή, λέγον-
τας ότι: «θέλει να κάνει τα παιδιά
όπως το δικό του χάλι, το δικό του
κατάντημα». Διερωτήθηκε: «γιατί
δεν διδάσκουν τα παιδιά για τους
κινδύνους από τις ψυχικές ασθέ-
νειες, οι οποίες συνοδεύουν τις
άστατες σεξουαλικές συνευρέσεις,
για τις σωματικές ασθένειες από
αφροδίσια νοσήματα, για τις ανε-
πιθύμητες εγκυμοσύνες, για τους
κινδύνους από τις εκτρώσεις και
για ένα σωρό άλλα ψυχοσωματικά
προβλήματα».

Η καλή μητέρα πολλών παιδιών
συνέχισε να μιλά «για τη χαρά των
σεξουαλικών επαφών, όταν το ζευ-
γάρι είναι αγαπημένο, όταν κάνει
έρωτα χωρίς καβγάδες, όταν επι-
κοινωνούν πρώτα οι ψυχές και
ύστερα τα σώματα». 

Οι ακροατές βουλευτές κατα-
νόησαν πλήρως τη μάνα, συμφώ-
νησαν με τα παράπονά της, υπο-
σχέθηκαν να προωθήσουν μέτρα
για προστασία των παιδιών, αλλά
και παρέθεσαν και πολλά επιχει-
ρήματα για τις «κακές» ντιρεκτίβες
της Ευρώπης των Βρυξελλών. Έγινε
αναφορά σε ιδιωτικά σχολεία, τα
οποία ήδη ζητούν από τα παιδιά
να επιλέξουν και να γράψουν σε
έντυπα αν είναι αρσενικά, αν είναι
θηλυκά ή αν έχουν «άλλο» φύλο,
ό,τι και αν αυτό σημαίνει.

Η κουβέντα πέρασε σιγά-σιγά
σε ένα άλλο επίπεδο, επήλθε η ηρε-
μία, και η μάνα είπε απλώς ότι όπως
καθηγητές διδάσκουν την «κτη-
νώδη» α-σεξουαλική αγωγή, εγώ
θα διδάσκω στα παιδιά μου τη χα-
ρούμενη σεξουαλική παιδαγωγία.
«Ευτυχώς τα παιδιά μου έχουν εμ-
πειρίες μιας αγαπημένης οικογέ-
νειας» υπέδειξε η μάνα, η οποία
αναφέρθηκε στην αλληλοβοήθεια
των παιδιών, τόσο στα μαθήματα
όσο και στις δουλειές του σπιτιού. 

Στο προσκήνιο ήρθε η ιστορία
Κύπριου μεγαλο-ψυχίατρου στη
Γερμανία, ο οποίος δεν προλαβαίνει
να θεραπεύει κυρίως γυναίκες, των
–άντα και ήντα– οι οποίες στην

εφηβική και αργότερα στη φοιτη-
τική τους ζωή, θέλησαν να δοκι-
μάσουν τα πάντα και τους πάντες.
Από ναρκωτικά μέχρι και κάθε
«ανωμαλία» ακόμη και με τη ση-
μερινή νομική έννοια του όρου.
Οι «αμαρτίες» των νεανικών χρό-
νων εξελίχθηκαν σε ψυχικές ασθέ-
νειες, αφού οι γυναίκες αδυνατού-
σαν να αγαπήσουν, δεν μπορούσαν
να χαρούν τον έρωτα, ενώ το χει-
ρότερο δεν μπορούσαν να βρουν
τρόπους επικοινωνίας με τους συν-
τρόφους τους.

Στις «προηγμένες» χώρες της
Ευρώπης και κυρίως στη Γαλλία
και τη Γερμανία, η ιστορία της σε-
ξουαλικής αγωγής στην εκπαίδευση
ξεκίνησε πριν από αρκετές δεκαε-
τίες, με τους δασκάλους και τους
καθηγητές να διδάσκουν το λεγό-
μενο τρίτο φύλο και την ομοφυ-
λοφιλία, ως μια φυσιολογική επι-
λογή των ανθρώπων. Σε αυτές τις
χώρες προηγήθηκε η σεξουαλική
επανάσταση, η οποία καταποντί-
στηκε στα «φλεγόμενα σουτιέν»,
αφήνοντας πίσω της ψυχικές και
σωματικές ασθένειες και κάποιες
ευφάνταστες ερωτικές ταινίες. 

Ο παππούς Παναής της Λύσης
έλεγε ότι ο Θεός, τα πάντα εν σοφία
εποίησε, έβαλε τη γενετήσια ορμή
στα πιο ταπεινά μέρη του σώματος
και μέσα από αυτά, γεννιέται ο
νέος άνθρωπος, ο οποίος «είναι
κατ’ εικόνα και καθ’ ομοίωσιν Θε-
ού». Έτσι και η ζωή μας όλη. Από
τα ταπεινά στα υψηλά και τανάπαλι.
Ο μακαρίτης σπουδαίος ψυχίατρος
Γιάγκος Μικελλίδης, έλεγε: «Το σεξ
χωρίς έρωτα είναι απλώς ένα είδος
γυμναστικής. Οι ερωτευμένοι θέ-
λουν να βρίσκονται συνεχώς μαζί,
ανοίγουν την ψυχή και το σώμα
τους στον άλλο και απολαμβάνουν
χωρίς άγχος και τύψεις όλες τις εκ-
φάνσεις της ζωής…».

Ο σπουδαίος θεολόγος Σταύρος
Φωτίου γράφει ότι ο έρωτας και η
αγάπη είναι σαν το παλιό κρασί.
«Το σεξ χωρίς έρωτα και αγάπη,
αποτελεί απλώς την επαφή δύο
δερμάτων. Ο πουριτανός άνθρωπος
προσπαθούσε να αισθάνεται αγάπη
χωρίς να έχει σεξουαλική εμπειρία.
Ο σύγχρονος άνθρωπος προσπαθεί
να έχει σεξουαλική εμπειρία χωρίς
να αισθάνεται αγάπη…». Χωρίς
το άγγιγμα των ψυχών, το άγγιγμα
των σωμάτων είναι φτωχό και ασή-
μαντο, ενώ συχνά-πυκνά πέφτει
και στο επίπεδο της ζωικής συμ-
περιφοράς. Κραταιά ως ο θάνατος
η αγάπη, διαλαλεί ο μέγιστος των
ποιητών του έρωτα, ο σοφός Σο-
λομώντας και μόνο όσοι γεύτηκαν
τον έρωτα, στην ύψιστή του μορφή,
αντιλαμβάνονται την αξία της ζωής,
την απόλαυση του σεξ και τη χαρά
του παραδείσου.

Α-σεξουαλική
παιδαγωγία

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Κρίση και θεσμική ανανέωση

Τ α ακραία καιρικά φαινόμενα,
όπως η ξηρασία και οι πλημ-
μύρες, αλλά και οι συνεχι-

ζόμενοι πόλεμοι αυξάνουν όχι μό-
νο τον πληθωρισμό, αλλά και την
επισιτιστική κρίση. Σύμφωνα με
την Ετήσια Έκθεση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για την κατάστα-
ση των δήμων και των περιφε-
ρειών και το θεματικό δελτίο 2023,
που συζητήθηκαν στην Ευρωπαϊ-
κή Επιτροπή των Περιφερειών
(ΕΕτΠ), πάνω από 32,5 εκατομ-
μύρια Ευρωπαίοι πολίτες αδυνα-
τούν να έχουν ένα επαρκές γεύμα
κάθε δύο μέρες. Στη Βουλγαρία
το 22,4% του πληθυσμού υποφέρει
από τις επιπτώσεις της επισιτι-
στικής κρίσης, ως αποτελέσμα
της κλιματικής αλλαγής.

Οι καλλιέργειες πλήττονται
σήμερα έντονα από την ξηρασία
και τις έντονες βροχοπτώσεις,
περιορίζοντας την παραγωγή και
απειλώντας να αυξήσουν περαι-
τέρω τις τιμές αγαθών πρώτης
ανάγκης. Τα εσπεριδοειδή, το
ελαιόλαδο και τα αμπέλια μει-
ώνονται στη Νότια Ευρώπη, με
αποτέλεσμα η συνεχής ζήτηση
να αυξάνει την τιμή τους.

Όταν λοιπόν οι γεωργοί χάνουν
το εισόδημά τους ή δεν μπορούν
να αντεπεξέλθουν οικονομικά λό-
γω της αύξησης των τιμών των
φυτοφαρμάκων, των καυσίμων
και των μεταφορών, τότε αναγ-
κάζονται να εγκαταλείψουν τον
τόπο καταγωγής τους, δημιουρ-

γώντας έτσι ομάδες κλιματικών
μεταναστών.

Η κλιματική αλλαγή επιφέρει
δραστικές αλλαγές στην καλλιέρ-
γεια της γης, η οποία μετακινείται
πιο μπροστά κυρίως κατά την πε-
ρίοδο σποράς, φύτευσης και συγ-
κομιδής των καρπών. Η εύφορη
γη, όταν είναι ξηρή, δεν μπορεί
να παράγει καρπούς, ενώ, όταν τα
δάση καταστρέφονται από τις πυρ-
καγιές ή την οικιστική ανάπτυξη,
δεν μπορεί να προωθηθεί η με-
λισσοκομία και η παραγωγή μελιού.

Οι επιπτώσεις της κλιματικής αλ-
λαγής είναι τεράστιες στον αγρο-
τικό τομέα και στην οινοβιομηχα-
νία, αφού οι περιβαλλοντικές ανα-
ταραχές καθιστούν τις Σκανδινα-
βικές χώρες ιδανικές για την καλ-
λιέργεια σταφυλιού και για την
προσέλκυση θερινού τουρισμού.

Η συνεχιζόμενη αύξηση της
θερμοκρασίας μεταξύ 1,5 και 2

βαθμών Κελσίου αναγκάζει αρ-
κετούς τουρίστες να ψάχνουν νέ-
ους και πιο δροσερούς τουριστι-
κούς προορισμούς κατά τις θερινές
διακοπές. Η Κύπρος μπορεί να
χάσει τουρίστες, οι οποίοι παρα-
δοσιακά επισκέπτονται το νησί
μας κατά τους τρεις μήνες του
καλοκαιριού, όμως μπορεί να προ-
σελκύσει επισκέπτες κατά τους
«νεκρούς» μήνες από τον Νοέμ-
βριο μέχρι τον Μάρτιο, μιας και
η θερμοκρασία είναι ιδανική για
περπάτημα, κολύμπι και δραστη-
ριότητες στη φύση.

Συνήθως οι χαμένοι από την
κλιματική αλλαγή είναι οι φτωχοί
και οι χαμηλόμισθοι. Γι’ αυτό επι-
βάλλεται η αξιοποίηση αναπτυ-
ξιακών προγραμμάτων της Ε.Ε.
για αντιμετώπιση της ανεργίας
και της αστυφιλίας, αλλά και για
την προστασία του περιβάλλοντος.
Ο προϋπολογισμός της Ε.Ε. για
το 2024 περιλαμβάνει σημαντικές
αυξήσεις για την έρευνα, το Era-
smus+, τη δράση για το κλίμα,
τις υποδομές μεταφορών και την
ανθρωπιστική βοήθεια. Το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο σωστά τονίζει
την ανάγκη ενίσχυσης του προ-
ϋπολογισμού της Ε.Ε. μέχρι 75,8
δισεκατομμύρια ευρώ κατά την
περίοδο 2024-2027 για αντιμετώ-
πιση των επιπτώσεων του πολέ-
μου στην Ουκρανία και της κλι-
ματικής κρίσης.

Ο Μηχανισμός Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας (ΜΑΑ) αποτελεί

ένα σημαντικό εργαλείο διασφά-
λισης κονδυλιών από τις Τοπικές
Αρχές για αντιμετώπιση των σύγ-
χρονων προκλήσεων. Δυστυχώς,
στην Κύπρο, στη βάση έρευνας
του Περιφερειακού και Τοπικού
Βαρομέτρου 2023, το 45% των
ερωτηθέντων πολιτών δήλωσαν
ότι δεν γνωρίζουν για τον ΜΑΑ,
σε αντίθεση με την Ιταλία, όπου
οι Δήμοι δέσμευσαν το 90% των
40 δισεκατομμυρίων ευρώ που
τους αναλογούν για εφαρμογή
των εθνικών σχεδίων ανάκαμψης
και ανθεκτικότητας.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα
πρέπει να ακούσει τη φωνή των
πολιτών, η οποία μεταφέρεται
στους ευρωπαϊκούς θεσμούς μέσω
των παρεμβάσεων των μελών της
ΕΕτΠ. Το 70% των αποφάσεων
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εφαρ-
μόζεται πρώτα σε τοπικό επίπεδο,
άρα οι Τοπικές Αρχές είναι σε
θέση να γνωρίζουν ποιοι είναι οι
χαμένοι της κλιματικής αλλαγής
και της μη σωστής διαχείρισης
των ευρωπαϊκών κονδυλιών. Αυτοί
δεν είναι άλλοι από τους απλούς
δημότες, οι οποίοι βλέπουν το
μέλλον τους να καθίσταται δυ-
σοίωνο, λόγω της οικονομικής
κρίσης και των επιπτώσεων της
κλιματικής αλλαγής στην καθη-
μερινότητα και στη δημόσια υγεία.

Ο κος Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι
δήμαρχος Δερύνειας, υποψήφιος
ευρωβουλευτής ΑΚΕΛ.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Επιβάλλεται η αξιοποί-
ηση αναπτυξιακών
προγραμμάτων της Ε.Ε.
για αντιμετώπιση
της ανεργίας και
της αστυφιλίας, αλλά
και για την προστασία
του περιβάλλοντος.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΩΤΗΡΗ ΜΑΝΩΛΟΠΟΥΛΟΥ

Είναι δικά μας παιδιά
Ποιων γονιών παιδιά είναι αυτά τα
παιδιά που κακοποιούν, παραβιά-
ζουν, βιάζουν, τρομοκρατούν συμ-
μαθητές, δασκάλους και γονείς;
Eίναι δικά μας παιδιά. Δεν τα ανα-
γνωρίζουμε. Αισθανόμαστε όμως
επιτακτική την ανάγκη κάποιος
(άλλος) να κάνει κάτι γι’ αυτά τα
παιδιά. Με την αντικοινωνική, ψυ-
χοπαθητική συμπεριφορά τους κά-
νουν το περιβάλλον τους απαραί-
τητο για τη ρύθμιση των σεξουα-
λικών και επιθετικών ορμών τους,
οι οποίες αποχαλινώνονται και ρη-
μάζουν τον κόσμο τους μέσα και
έξω. Ζητούν να βρουν ένα όριο να
τους σταματήσει. Οταν τους βλέ-
πουμε αργότερα στην ψυχοθεραπεία
με σοβαρές διαταραχές της προ-
σωπικότητας, μας λένε: «Καλά, δεν
υπήρχε κανείς να με σταματήσει;
Δεν υπήρχε ένας πατέρας να μου
δώσει ένα χαστούκι;». Ψάχνουν να
βρουν στους άλλους έξω το μίσος
που δεν μπόρεσε να αισθανθεί η
μητέρα τους εναντίον τους. 

Το γεγονός που έχει εγγραφεί
βαθιά σε σπλαχνικό στρώμα της
μνήμης είναι ότι δεν είχαν μια μη-

τέρα να τα μισήσει όταν ήταν μωρά.
Πρέπει μια μητέρα να μπορεί να
μισεί το παιδί της αν θέλει να ανα-
πτυχθεί αυτό καλά. Εννοείται ότι
το αγαπάει. Αν δεν υπάρχει αγάπη,
δεν υπάρχει και μίσος. Μια μητέρα
έχει πολλούς λόγους να μισήσει το
μωρό της. Είναι αφοσιωμένη, ζων-
τανή, πραγματική, παρούσα. Αλλά
εξαρχής υπάρχει σύγκρουση συμ-
φερόντων. Εχει τα δικά της συμ-
φέροντα. Θέλει να κοιμηθεί, να ξε-
κουραστεί, να πάει στη δουλειά
της, να κάνει έρωτα με τον άνδρα
της, να δει τη φίλη της. Τα δικά της
συμφέροντα δεν λαμβάνονται υπό-
ψη από την αυτού μεγαλειότητα,
το μωρό, που αγνοεί την πραγμα-
τικότητα. Γι’ αυτό η μητέρα αισθά-
νεται μίσος εναντίον του. Ελπίζουμε
να έχει επεξεργαστεί την κατάθλιψή
της και να μη φοβηθεί και δεν γίνει
σαδιστική. Αν φοβηθεί τότε γίνεται
συναισθηματική, σεντιμένταλ, με-
λοδραματική. Το μωρό ζητάει ένα
όριο. Κάτι που του αντιστέκεται. Η
αντίσταση αυτή είναι απαραίτητη
διότι σε αυτήν προσκρούει το παιδί
για να εκλυθεί η επιθετικότητά του

που είναι απαραίτητη για να δια-
φοροποιηθεί. 

Ο επαρκής γονιός δεν πληγώνει
το παιδί του. Δεν απολαμβάνει σα-
διστικά το να το εκμηδενίσει και
να το κάνει να αισθανθεί αδύναμο.
Η καλή μητέρα αισθάνεται μίσος
και πάει στις Αρχές, στον διευθυντή
του σχολείου, στην Αστυνομία να
ζητήσει βοήθεια για να βάλει ένα
όριο στο παιδί που φέρεται σαν
τρομοκράτης. Στην πρώτη παιδική
ηλικία η μητέρα οφείλει να αισθαν-
θεί συνειδητά το μίσος χωρίς να
γίνει σαδιστικά τιμωρητική, αλλο-
πρόσαλλη, πότε υποχωρητική και
πότε εκρηκτική. Τότε το παιδί θα
αισθανθεί το μίσος της σαν ένα
όριο, που σταδιακά θα το εσωτερι-
κεύσει και με αυτό θα μπορεί να
χωρίζει τη φαντασία από την πραγ-
ματικότητα, τον εαυτό από τον έξω
κόσμο. 

Το αναπτυσσόμενο παιδί βιώνει
συχνά τον τρόμο ότι το αντικείμενο
(ο άλλος που έχει νόημα γι’ αυτό),
η μητέρα, ο πατέρας, δεν θα επι-
βιώσει. Τότε αισθάνεται την αγωνία
ότι και ο εαυτός του θα αφανισθεί.

Αυτός ο τρόμος είναι χωρίς όνομα,
χωρίς νόημα, αδιανόητος. Το παιδί
ταυτίζεται με αυτό που το τρομο-
κρατεί και γίνεται το ίδιο τρομο-
κράτης προς τους άλλους, στους
οποίους προβάλλει το διχασμένο
αβοήθητο μέρος του εαυτού του.
Το αβοήθητο παιδί είναι υπερπρο-
στατευμένο, αδύναμο, δεν έχει ανα-
πτύξει αντοχές, διαψεύδει την πραγ-
ματικότητα, δεν αντέχει τις αντι-
ξοότητες, φοβάται. Και γίνεται απρο-
στάτευτο θύμα. Τα παιδιά χρησι-
μοποιούν τις ίδιες πρωτόγονες άμυ-
νες (διχασμούς, διαψεύσεις, προ-
βολές) που χρησιμοποιούν η οικο-
γένεια και η κοινότητά τους. Την
ψυχοπαθητική, αλαζονική, γελοία,
βλακώδη και παρανοϊκή παραβα-
τικότητα της καθημερινής ζωής
βλέπουμε στον ρατσισμό, στις το-
πικές μαφίες, στους καταπατητές
δημόσιας γης, στους αρχαιοκάπη-
λους αγρότες, στους εργολάβους
αυθαίρετων σπιτιών. 

Εκτός από την ψυχοπαθητικό-
τητα της καθημερινής ζωής υπάρχει
και κάτι άλλο σήμερα που ενισχύει
την αντικοινωνική συμπεριφορά

των εφήβων. Πρόκειται για τη μη
δυνατότητα να σταθούν, να δώσουν
στον εαυτό τους χρόνο και χώρο
να σκεφθούν, διότι έχουν άμεσα
(Instagram, TikTokκ.λπ.) μιαν απάν-
τηση (Bollas). 

Μπροστά στο νεογέννητο, και
στον άγνωστο σε εμάς κόσμο μέσα
του, κατακλυζόμαστε από συναι-
σθήματα αγάπης, δέους, φόβου, ευ-
θύνης. Και τώρα τι κάνουμε; Θα αν-
τέξουμε αυτή την εμπειρία; Το βρέ-
φος δεν μπορεί να μας μιλήσει, να
μας εξηγήσει. Τι θα κάνουμε; Θα
κάνουμε λάθη. Αρκεί να μαθαίνουμε
από αυτά. Αυτό που κάνουμε είναι
να δημιουργούμε ένα πλαίσιο ευ-
χαρίστησης, φροντίδας και ασφά-
λειας. Προστατεύουμε το παιδί από
την αντικειμενική πραγματικότητα,
επιτρέποντάς του να αναπτύξει την
αυταπάτη ότι είναι παντοδύναμο.
Οτι είναι το παν και έχει τα πάντα.
Σταδιακά του εισάγουμε την πραγ-
ματικότητα, σε δόσεις ανεκτές (όχι
ακραίες και τραυματικές). Το στε-
ρούμε. Το αφήνουμε να περιμένει,
δεν το ικανοποιούμε αμέσως, δεν
του αποκρινόμαστε αμέσως, το

αφήνουμε να στραφεί μέσα του, να
βρει τα ίχνη προηγούμενων εμπει-
ριών, να τα επενδύσει, να τα θυμη-
θεί, να στοχασθεί, να χωρίσει το
μέσα από το έξω, να μάθει να σκέ-
φτεται. Είμαστε ένα περιβάλλον
που το φροντίζει ενώ αυτό ερευνά,
επιτίθεται, ερωτεύεται, γνωρίζει
τον κόσμο και μετά επιστρέφει στον
εαυτό του. Δεν προσπαθούμε να
το κάνουμε πρόωρα ανεξάρτητο,
δεν το εκθέτουμε σε τραυματικές
επαφές με την πραγματικότητα.
Διότι τότε επιτυγχάνουμε το ακριβώς
αντίθετο. Μένει σε όλη τη ζωή του
φαινομενικά ανεξάρτητο, αλλά βα-
θιά εξαρτημένο από το περιβάλλον
του για να ρυθμίζει τις ορμές του.
Αναζητά σε όλη τη ζωή του αυτό
το περιβάλλον που έχασε πρόωρα.
Ενα ασφαλές περιβάλλον φροντίδας
των αναγκών, ορίων, ρύθμισης των
ορμών και χώρου σκέψης χρειάζον-
ται και οι έφηβοι που τρομοκρατούν
τους άλλους. Πού να το βρουν; 

Ο κ. Σωτήρης Μανωλόπουλος είναι ψυ-
χαναλυτής παιδιών, διδάσκων αναλυτής
της Ελληνικής Ψυχαναλυτικής Εταιρείας.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Πέραν του ενός έτους έχει περάσει
από τότε που τέθηκαν σε ισχύ οι
κανονισμοί λειτουργίας της Ανε-
ξάρτητης Αρχής κατά της Διαφθο-
ράς, ενάμιση από τον διορισμό των
πέντε μελών της και δύο από την
ισχύ του Νόμου που τη διέπει. Αν
και το νεοσύστατο σώμα στην κυ-
πριακή πραγματικότητα, η οποία
σύμφωνα με κατά σειρά διεθνείς
έρευνες όζει διαφθοράς, θα μπο-
ρούσε να εκκινήσει με θετική υπο-
δοχή, αφού η ανάγκη για νέα σελίδα
είναι κοινός τόπος στον δημόσιο
λόγο, εντούτοις μετά τα πρώτα δείγ-
ματα γραφής παλεύει ακόμα για
να αποδείξει το αυτονόητο, που εί-
ναι η επιτέλεση του έργου του. Επι-
πλέον τροφή σε όσους αμφιβάλλουν
για τον τρόπο που λειτουργεί η Αρ-
χή, ήρθε να δώσει αυτές τις μέρες
η γνωστοποίηση της απόφασής
της στην Κοινοβουλευτική Επιτρο-
πή Οικονομικών για «επανεκκίνη-
ση» της διαδικασίας διερεύνησης
των καταγγελιών του βουλευτή του
ΑΚΕΛ, Χρίστου Χριστοφίδη, που
μπορεί ακόμα και από τον πιο κα-
λόπιστο κριτή να ερμηνευτεί ως

παραδοχή αστοχιών στον τρόπο
που διαχειρίστηκαν την υπόθεση
από τον περασμένο Αύγουστο, όταν
διορίστηκαν οι δύο ερευνώντες
λειτουργοί, αλλά και συγχρόνως
ως σπατάλη δημόσιων πόρων, μετά
από ένα χρονικό διάστημα άκαρπης
εργασίας. Ειδικά το τελευταίο, θα
πέρασε εύλογα στο μυαλό όσων
άκουσαν το αίτημά της στη Βουλή
την περασμένη Δευτέρα για έγκριση
κονδυλίου ενός εκατομμυρίου και
σαράντα χιλιάδων ευρώ, για έρευ-
νες. Ζητήματα σε σχέση με την
Αρχή, όπως τα κριτήρια επιλογής
των λειτουργών για μία υπόθεση,
ο καθορισμός των όρων εντολής
προς αυτούς, η χρονική καθυστέ-
ρηση στη διερεύνηση, η διασφά-
λιση της σε βάθος έρευνας, τέθηκαν
την ίδια μέρα στη Βουλή.

Οι καταγγελίες Χριστοφίδη είναι
η πρώτη υπόθεση που ανέλαβε η
Αρχή. Είναι οι δύο από τις τρεις
καταγγελίες που έκανε για ενδε-
χόμενες πράξεις ασυμβίβαστου
ή/και διαφθοράς και οι οποίες διε-
ρευνώνται ως μια ενιαία υπόθεση.
Η πρώτη αφορά, όπως είπε ο βου-
λευτής τον περασμένο Νοέμβριο
στη Βουλή, «παράτυπη χορήγηση
διαβατηρίων σε Ρώσους ιδιοκτήτες
τράπεζας, οι οποίοι κατηγορήθηκαν
από τη ρωσική κυβέρνηση για δια-
φθορά και οι οποίοι αγόρασαν κτίριο
μερικών εκατομμύριων από στενό
συγγενικό πρόσωπο του τέως πρό-

εδρου της Δημοκρατίας». Η δεύτερη
καταγγελία είναι για «εισφορές ση-
μαντικών χρηματικών ποσών στο
τότε κυβερνών κόμμα από πολιτο-
γραφηθέντες, πράξεις που αφήνουν
υπόνοιες για χρηματισμό, εκβιασμό
ή ρουσφέτι με στόχο την χορήγηση
υπηκοότητας». 

Η παραδοχή και το restart
«Ήταν η πρώτη έρευνα, παρα-

δεχτήκαμε ότι είχαμε κάποια κενά,
ίσως να μην την κατευθύναμε στον
βαθμό που έπρεπε εμείς» δήλωσε
στην «Κ» ο επίτροπος Διαφάνειας
και επικεφαλής της Αρχής Χάρης
Πογιατζής. Σε ερώτηση εάν υπάρχει
ζήτημα οικονομικής σπατάλης,
απάντησε ότι ακόμη δεν καταβλή-
θηκαν οι πληρωμές στους δύο ερευ-
νώντες λειτουργούς και το θέμα
αυτό θα το δουν στο σύνολο. Όμως
τι σημαίνει «επανεκκίνηση» της
έρευνας για την Αρχή; Σύμφωνα
με τον κ. Πογιατζή η πρόθεση δεν
είναι η αντικατάσταση των δύο
ερευνώντων λειτουργών, για τους
οποίους έχει εκφραστεί επανειλημ-
μένα ανεπάρκεια για τη διερεύνηση
τέτοιου είδους υποθέσεων από τον
κ. Χριστοφίδη, αλλά να τους δοθεί
από την αρχή νέα και σωστή κα-
τεύθυνση. Πηγή που είναι άριστος
γνώστης του θέματος, μίλησε στην
«Κ» και διερωτήθηκε γιατί για μία
τόσο σοβαρή υπόθεση, που αγγίζει
τον τέως πρόεδρο της Δημοκρατίας

και το τέως κυβερνών κόμμα, ορί-
στηκαν ως ερευνώντες λειτουργοί
ένας συνταξιούχος εκπαιδευτικός
– οικονομολόγος της Μέσης Εκ-
παίδευσης και ένας συνταξιούχος
δημόσιος υπάλληλος, κι ας διαθέτει
ο δεύτερος πτυχίο Νομικής;

Ένα άλλο θέμα, το οποίο θίχτηκε
τη Δευτέρα στη Βουλή, έχει να κά-
νει με το πότε η Αρχή διορίζει ερευ-
νώντες λειτουργούς από το εσω-
τερικό και πότε από το εξωτερικό,
ειδικότερα εάν έπρεπε η συγκε-
κριμένη υπόθεση να ανήκει στη
δεύτερη περίπτωση και όχι στην
πρώτη. «Για υποθέσεις υψηλού
προφίλ φέρνουμε πρόσωπα από

το εξωτερικό, ιδίως εάν εξετάζονται
πολιτικά πρόσωπα που είχαν κά-
ποιο κύρος ως πρώην πρόεδροι
της Δημοκρατίας, αλλά για την
υπόθεση του κ. Χριστοφίδη νιώ-
σαμε ότι το σκέλος που διερευνού-
με, δηλαδή οι εισφορές, κι αν είναι
νόμιμες και αν υπάρχει κάτι μεμπτό,
δεν ήταν τόσο δύσκολο, που να
χρειαστεί να φέρουμε ερευνώντες
λειτουργούς από το εξωτερικό»,
απάντησε ο κ. Πογιατζής. Αξίζει
να σημειωθεί ότι την περασμένη
Δευτέρα ο κ. Χριστοφίδης διερω-
τήθηκε: «οι καταγγελίες μας ενάν-
τια στον τέως πρόεδρο της Δημο-
κρατίας και το τέως κυβερνών κόμ-

μα, τι είδους υποθέσεις είναι; Μή-
πως για τις δικές μας καταγγελίες,
οι οποίες αφορούσαν στον πρώην
πρόεδρο της Δημοκρατίας και στο
τέως κυβερνών κόμμα, μεταξύ άλ-
λων, δεν εκτιμήθηκε ότι είναι σο-
βαρές καταγγελίες για να μετακλη-
θούν εμπειρογνώμονες από το εξω-
τερικό;».

Δεύτερες σκέψεις  
Τον περασμένο Νοέμβριο ο κ.

Χριστοφίδης κατά τη συζήτηση για
τον προϋπολογισμό της Ανεξάρτη-
της Αρχής άφησε αιχμές και για το
βάθος της διερεύνησης των καταγ-
γελιών του. «Ανέφερα ότι οι δύο
λειτουργοί επιθεώρησης που διόρισε
η Αρχή δεν είχαν όρους εντολής
για διερεύνηση της ουσίας των
όσων κατήγγειλα. Είπα, ακόμη, ότι
ο ίδιος, αν και καταγγέλλων, κλή-
θηκα να δώσω τις θέσεις μου στους
λειτουργούς επιθεώρησης, στα τε-
λικά στάδια της έρευνάς τους», δή-
λωσε στην «Κ» ο κ. Χριστοφίδης.
Πρόσθεσε ότι εκείνο το διάστημα,
λίγες μέρες πριν κληθεί να καταθέσει
στην Αρχή –και αυτό, όπως είπε,
έγινε μετά από δική του αντίδρα-
ση– δημοσιεύτηκε στον Τύπο ότι
η έρευνα θα ολοκληρωνόταν, κάτι
που τον ξένισε, αφού δεν του δόθηκε
η ευκαιρία να καταθέσει στοιχεία.
Όπως φάνηκε εκ των υστέρων, μέ-
χρι τότε η έρευνα δεν είχε μπει σε
βάθος. Ο καθοριστικός παράγοντας,

ο οποίος υποχρέωσε την Αρχή να
ανακοινώσει την περασμένη Δευ-
τέρα δημόσια ότι θα γίνει «επανεκ-
κίνηση» της διερεύνησης, μαζί με
την παραδοχή ότι αυτή δεν κατευ-
θύνθηκε στον βαθμό που έπρεπε,
είναι η έκθεση της Ελεγκτικής Υπη-
ρεσίας, που στάλθηκε τον Δεκέμβριο
στα γραφεία της Αρχής για το ίδιο
θέμα, κάτι που επιβεβαιώνει και η
Αρχή. «Ουδέποτε δήλωσα ότι η υπό-
θεση του κ. Χριστοφίδη είναι σε
τέλμα ή σε αδιέξοδο. Απλώς, εκείνο
το οποίο έγινε, είναι ότι έχουμε
πάρει τον Δεκέμβριο μία έκθεση
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, για το
ίδιο θέμα, η οποία θα μας βοηθήσει
να ξεκινήσουμε, να δούμε ξανά κά-
ποια στοιχεία και να δώσουμε ανά-
λογες οδηγίες στους ερευνώντες
λειτουργούς. Αυτό θα γίνει βασικά,
το οποίο εκ των πραγμάτων είναι
αναγκαίο να γίνει. Δηλαδή έχει γίνει
αρκετή δουλειά, αλλά θέλουμε να
λάβουμε υπόψη όλες τις παραμέ-
τρους και όλους τους ισχυρισμούς
του κ. Χριστοφίδη», δήλωσε ο κ.
Πογιατζής.

Σε σχέση με την καθυστέρηση
εξέτασης της συγκεκριμένης υπό-
θεσης, ο επίτροπος Διαφάνειας ανέ-
φερε ότι ο κ. Χριστοφίδης έκανε
την καταγγελία του πέντε μήνες
πριν θεσπιστούν οι κανονισμοί της.
Η μόνη καθυστέρηση, η οποία υπήρ-
ξε, πρόσθεσε, ήταν πέρυσι την άνοι-
ξη, όταν λόγω φόρτου εργασίας,
άφησαν το θέμα και διόρισαν τους
ερευνώντες λειτουργούς τον Αύ-
γουστο.

30 καταγγελίες
Με το βάρος των πιο πάνω προ-

βληματικών ζητημάτων αναμένεται
να συνεχιστούν οι προσπάθειες
της Αρχής για διερεύνηση τόσο
των καταγγελιών Χριστοφίδη όσο
και άλλων καταγγελιών διαφθοράς.
Σύμφωνα με τον επίτροπο, μέχρι
σήμερα εξέτασαν περίπου 30 κα-
ταγγελίες, ενώ απέρριψαν πολλές
στο προκαταρκτικό στάδιο. Οι μό-
νες έρευνες για τις οποίες γίνονται
ανακοινώσεις, είτε για την απόρ-
ριψή τους είτε σε σχέση με την
εξέλιξή τους, είναι αυτές που λαμ-
βάνουν μεγάλη δημοσιότητα, εξή-
γησε, διότι με βάση τον Νόμο, όλες
οι ενέργειές τους γίνονται σε συν-
θήκες εμπιστευτικότητας. Ανακοι-
νώσεις θα γίνονται, είπε, για τις
έρευνες που αφορούν το βιβλίο
του Μακάριου Δρουσιώτη, «Κράτος
Μαφία», καθώς έχουν ζητήσει όλες
οι πλευρές να είναι όλα με πλήρη
διαφάνεια και για την εκτροπή του
ποταμού Κούρη. 

Η λειτουργία της Αρχής, όπως
τονίζει η ίδια, συνεχίζει με μία βα-
σική δυσκολία, η οποία, εξηγεί,
είναι καθοριστική σε σχέση με τη
διεκπεραίωση των ερευνών της.
Αυτό το πρόβλημα είναι η υπο-
στελέχωση. Τη δεδομένη στιγμή
ένα άτομο από το προσωπικό και
δύο μέλη της Αρχής χειρίζονται
τις καταγγελίες. Σε πρόσφατη συ-
νάντηση της Αρχής με το πρόεδρο
της Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδου-
λίδη, έλαβε την υπόσχεση από τον
δεύτερο ότι θα το εξετάσει το θέμα
και ότι αναμένονται εξελίξεις σύν-
τομα.

<<<<<<<

Hταν η πρώτη έρευνα,
παραδεχτήκαμε ότι εί-
χαμε κάποια κενά, ίσως
να μην την κατευθύναμε
στον βαθμό που έπρεπε
εμείς» δήλωσε στην «Κ»
ο επίτροπος Διαφάνειας,
Χάρης Πογιατζής.

Πισωγυρίσματα της Αρχής
κατά της Διαφθοράς

Οι ερευνώντες λειτουργοί, πότε έρχονται από το εξωτερικό και η απόφαση για 
επανεξέταση των καταγγελιών του βουλευτή του ΑΚΕΛ Χρίστου Χριστοφίδη

Τον περασμένο Νοέμβριο ο κ. Χριστοφίδης κατά τη συζήτηση για τον προϋπολογισμό της Ανεξάρτητης Αρχής άφησε αιχμές και για το βάθος της
διερεύνησης των καταγγελιών του.

«Υπομονή μέχρι να δείξουμε
αρκετό έργο»

Τι απαντά η Αρχή σε όσους αμφισβητούν το έργο της; Εδώ ο κ. Πο-
γιατζής αναφέρει πως: «Κάποια λάθη δεχόμαστε ότι έχουμε κάνει,
αλλά πρέπει να δείξουν υπομονή και να δουν το έργο μας μετά που
θα δείξουμε αρκετό έργο, όχι σε μεμονωμένες περιπτώσεις. Αμφι-
σβητηθήκαμε για το πόρισμα του βοηθού γενικού εισαγγελέα,
Σάββα Αγγελίδη, αλλά, εάν εξηγήσουμε σε κάποιους –ήδη η ανα-
κοίνωσή μας ήταν αρκετά σαφής–, νομίζω οι καλόπιστοι άνθρωποι
πείθονται. Δεν μπορείς να πάρεις κάποιον με διαφθορά με μία
υποψία, για σύγκρουση συμφέροντος. Αν υπήρχε όμως ένα μοτί-
βο, μία επαναλαμβανόμενη συμπεριφορά, θα ήταν διαφορετικά τα
πράγματα. Αλλά τι να πω; Να πω ότι θα επιτελέσουμε τον ρόλο μας
και θα συνεχίσουμε απερίσπαστοι; Δεν μου αρέσουν αυτά τα λό-
για. Θα το δείτε στην ουσία και στην πορεία των υποθέσεων». 
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Δεν έχουν ακόμη συμπληρω-
θεί παρά λίγες ημέρες από τη 
στιγμή που με την επιστολή 
του υπουργού Εξωτερικών 
Aντονι Μπλίνκεν προς τον 
πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και μια σειρά επι-
σήμων απαντήσεων προς το 
υπουργείο Εθνικής Aμυνας, 
άνοιξε μια έντονη και όχι πά-
ντα ψύχραιμη συζήτηση για 
μια σειρά από μεγάλα εξοπλι-
στικά προγράμματα, με πλέ-
ον εμβληματικό εκείνο των 
αεροσκαφών πέμπτης γενιάς 
F-35. Λίγο μετά την επιστο-
λή Μπλίνκεν έγινε γνωστό 
ότι το αμερικανικό ναυτικό 
απάντησε θετικά στο αίτη-
μα του Πολεμικού Ναυτικού 
(Π.Ν.) για συμμετοχή, με συ-
μπαραγωγή, στο μελλοντικό 
πρόγραμμα φρεγατών κλάσης 
«Constellation», ενός πλοίου 
που ακόμη δεν έχει ναυπη-
γηθεί και βασίζεται σε ιταλι-
κό σχέδιο. Η «Κ» επιχειρεί να 
απαντήσει σε ορισμένες απλές 
ερωτήσεις σχετικά με το κό-
στος, τα χρονοδιαγράμματα 
παράδοσης και τη λειτουργι-
κότητα των συστημάτων που 
περιλαμβάνονται στο πακέτο 
Μπλίνκεν. 

 

F-35

Πόσα αεροπλάνα 
θα αγοραστούν;

Η επιστολή προσφοράς και 
αποδοχής (Letter of Offer and 
Acceptance - LOA) των Αμερι-
κανών απαντάει στο αρχικό 
αίτημα της Πολεμικής Αερο-
πορίας (Π.Α.) για την προμή-
θεια «20 και 20» αεροσκαφών. 
Ουσιαστικά η Π.Α. ζήτησε μια 
μοίρα 20 αεροσκαφών με την 
προαίρεση προμήθειας μιας 
ακόμη. Ωστόσο, ο τελικός 
αριθμός αεροπλάνων που θα 
αποφασίσει να προμηθευτεί η 
Ελλάδα θα προκύψει στις δια-
πραγματεύσεις που εγκαινιά-
ζονται μετά και την παραλαβή 
της LOA. Ενα σχήμα 12+12 
δεν θα πρέπει να αποκλείεται. 

 
Πόσο θα κοστίσουν;

Με βάση τη LOA, το σύ-
νολο των 40 αεροσκαφών 
φθάνει μέχρι και τα 8,6 δισ. 
δολάρια. Ως εκ τούτου, η μι-
κρότερη πρώτη παραγγελία 
στην οποία θα καταλήξει η Ελ-
λάδα θα κοστίζει λιγότερο. Στις 
συζητήσεις που γίνονται σε 
στρατιωτικούς κύκλους τους 
τελευταίους μήνες, φαίνεται 
ότι η Αθήνα είναι έτοιμη να 
διαθέσει περί τα 3,5 δισ. για 
τα F-35 σε πρώτη φάση. Αξί-
ζει να σημειωθεί ότι στη συνο-
λική τιμή που έχει δοθεί από 
την αμερικανική πλευρά πε-
ριλαμβάνονται όλα τα συστή-
ματα ηλεκτρονικού πολέμου, 
προσομοιωτές και εκπαίδευ-
ση, λογισμικό, η υποστήριξή 
του κ.ο.κ. (η λίστα του μηχα-
νολογικού εξοπλισμού είναι 
μακροσκελής και λεπτομερέ-
στατη και μπορεί να την ανα-
ζητήσει οποιοσδήποτε στην 
ιστοσελίδα της αρμόδιας υπη-
ρεσίας - DSCA). 

 
Πότε θα παραληφθούν;

Οι διαπραγματεύσεις ανά-
μεσα στην Π.Α. και την αμε-
ρικανική πλευρά μπορεί να 
διαρκέσουν ακόμη και έναν 
χρόνο, με τη δυνατότητα μά-
λιστα επιμήκυνσης αυτής της 
περιόδου. Η ηγεσία της Π.Α. 
ήδη συγκροτεί γραφείο F-35 
στο ΓΕΑ προκειμένου, ακρι-
βώς, να αποφευχθεί η παρα-
τεταμένη περίοδος συζητήσε-
ων. Εάν πριν από το τέλος του 
χρόνου οι δύο πλευρές κατα-

λήξουν σε αποτέλεσμα, τότε 
δεν θα πρέπει να αποκλείε-
ται η προσγείωση του πρώ-
του F-35 σε ελληνικό έδαφος 
ακόμη και το 2028, αν και το 
2029 μοιάζει πιο ασφαλές ως 
πρόβλεψη.

 
Γιατί δεν υπάρχει αναφορά 
σε οπλισμό; 

Κατ’ αρχάς η Ελλάδα δεν 
είναι η μόνη χώρα που ζήτη-
σε προσφορά δίχως όπλα, με 
σκοπό να επανέλθει σ’ αυτό σε 
δεύτερη φάση. ∆ύο παραδείγ-
ματα είναι η Ιαπωνία και η Νό-
τια Κορέα, που επανήλθαν σε 

επόμενο χρόνο. Ενας από τους 
λόγους είναι για να εξεταστεί 
αν στο F-35 μπορεί να τοποθε-
τηθούν βλήματα από το υφι-
στάμενο οπλοστάσιο της Π.Α. 
Μια τέτοια περίπτωση είναι οι 
πύραυλοι αέρος αέρος Meteor, 
που ήδη φέρουν τα Rafale της 
Π.Α. ∆εν πρόκειται για πρωτο-
τυπία, καθώς ήδη οι Βρετανοί 
θα πιστοποιήσουν έως το 2030 
τους Meteor για τα F-35 της 
Βασιλικής Αεροπορίας (RAF), 
ενώ αναλόγως κινούνται και 
οι Ιταλοί για τα δικά τους. Τα 
ελληνικά F-35 θα είναι οπλι-
σμένα, ωστόσο η διαδικασία 

επιλογής του φόρτου τους δεν 
έχει ακόμη εξελιχθεί.

 
Τι επενδύσεις θα απαιτηθούν; 

∆εδομένου ότι το σύνολο 
του μηχανολογικού εξοπλι-
σμού περιλαμβάνεται στην 
τιμή που παρείχαν οι Αμερι-
κανοί, απαιτούνται εργασίες 
προκειμένου να αντικαταστα-
θούν τα υπόστεγα τα οποία 
αυτή τη στιγμή χρησιμοποιού-
νται στην 117 Πτέρυγα Μάχης 
στην Ανδραβίδα για τα F-4E 
της Π.Α., που θα αποσυρθούν 
προτού τα F-35 προσγειω-
θούν στην Ελλάδα. Σύμφωνα 
με πρόχειρους υπολογισμούς, 
για τα υπόστεγα αλλά και τις 
υπόλοιπες εργασίες στην 117 
Π.Μ., το κόστος μπορεί να κι-
νηθεί περί τα 150 εκατ. ευρώ.

 

ΦΡΕΓΑΤΕΣ ΚΛΑΣΗΣ 
«CONSTELLATION»

Τι ακριβώς αφορά 
το συγκεκριμένο πρόγραμμα;

Το αμερικανικό ναυτικό επέ-
λεξε ένα σχέδιο το οποίο είναι 
βασισμένο στην ιταλική φρε-
γάτα FREMM της Fincantieri, 
με σκοπό να ναυπηγηθούν για 
λογαριασμό των ΗΠΑ 20 πλοία 
αυτού του τύπου. Η πρώτη αμε-
ρικανική φρεγάτα επρόκειτο 
να παραδοθεί το 2027, ωστό-
σο ήδη πριν από λίγες εβδο-
μάδες το Κογκρέσο ενημερώ-
θηκε για καθυστέρηση ενός 
έτους. Η Ελλάδα αιτήθηκε τη 
συμμετοχή της στο συγκεκρι-
μένο πρόγραμμα, ζητώντας να 
ναυπηγηθούν εγχωρίως μέχρι 
επτά φρεγάτες. Η αποδοχή από 
το αμερικανικό ναυτικό για τη 
συμμετοχή της Αθήνας είναι 
μια, κατ’ αρχάς, επιτυχία για 
την ελληνική πλευρά.

 
Τι είδους πλοία είναι 
οι «Constellation»;

Είναι φρεγάτες με σύγχρο-
νο ραντάρ, κέντρο πληροφορι-
ών μάχης με λογισμικό AEGI, 
αντιπλοϊκούς πυραύλους NSM 
και κάθετους εκτοξευτήρες με 
δυνατότητες εκτόξευσης μιας 
σειράς πυραύλων (SM-2, SM-
6, VL ASROC, Tomahawk). Το 
εκτόπισμα είναι 7.200 τόνων 
και δεν επιδέχεται μείωσης, 
όπως έχει αναφερθεί σπορα-
δικά από διάφορες πηγές. Αν 
η Ελλάδα ολοκληρώσει τις δι-
απραγματεύσεις με τις ΗΠΑ 
και καταλήξει να προχωρήσει 
στην υλοποίησή του, το πλοίο 
θα έχει αυτό το εκτόπισμα. 

 
Ποιο είναι το κόστος 
ενός τέτοιου πλοίου;

Περίπου όσο και το κόστος 
μιας φρεγάτας FDI, δηλαδή 1,2 
δισ. δολάρια (σύμφωνα με τους 
τελευταίους υπολογισμούς). 
Ωστόσο, το κόστος στη δεύτε-
ρη ή τρίτη φρεγάτα που ενδέ-
χεται να ναυπηγηθεί είθισται 
να είναι χαμηλότερο, τουλάχι-
στον σε χώρες με σοβαρή ναυ-
πηγική βιομηχανία. Το κόστος 
αποτελεί διαχρονικό «αγκά-
θι» για την ελληνική ναυπη-
γική βιομηχανία, η οποία στο 
παρελθόν ξέφυγε από τα όρια 
(χρονικά και οικονομικά) ουκ 
ολίγες φορές, με χαρακτηριστι-
κό παράδειγμα τις πυραυλακά-
τους τύπου «Ρουσέν». 

 
Πότε μπορεί να παραδοθεί 
το πρώτο;

Σ’ αυτή την καθαρά υποθε-
τική ερώτηση, πρέπει πρώτα 
να βρεθεί το ναυπηγείο εντός 
Ελλάδος και να απαντηθεί πό-
τε θα ξεκινήσουν οι εργασί-
ες. ∆εδομένου ότι οι ΗΠΑ θα 
παραλάβουν το πρώτο πλοίο 
περί το 2027-28, ακόμη και με 
τις καλύτερες προοπτικές δεν 
πρέπει να αναμένεται μια πρώ-
τη φρεγάτα αυτού του τύπου 
για το Π.Ν. πριν από το 2032. 
Σε γενικές γραμμές η φρεγάτα 
κλάσης «Constellation» είναι 
ένα στοίχημα που αν κερδη-
θεί για την Ελλάδα, θα μετα-
τρέψει το Π.Ν. σε μια πραγ-
ματικά υπολογίσιμη δύναμη 
στο σύνολο της Ανατολικής 
Μεσογείου.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Στην επιστολή προσφοράς και αποδοχής των Αμερικανών δεν αναφέρονται λεπτομέρειες για 
τον οπλισμό των F-35, καθώς η Ελλάδα σκοπεύει να επανέλθει σε δεύτερη φάση. Ενας από τους 
λόγους είναι ότι πρώτα θα εξεταστεί αν στο συγκεκριμένο πολεμικό αεροσκάφος είναι εφικτό να 
τοποθετηθούν βλήματα από το υφιστάμενο οπλοστάσιο της Πολεμικής Αεροπορίας, όπως πύραυ-
λοι αέρος - αέρος Meteor, που ήδη φέρουν τα ελληνικά Rafale.
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Το κόστος και τα χρονοδιαγράμματα των παραλαβών 

και η πραγματική λειτουργικότητα των εξοπλισμών 

που πρόκειται να προμηθευτεί η Ελλάδα  

Μέσω της διαδικασίας του πλεονά-
ζοντος αμυντικού υλικού (Excess 
Defense Articles, EDA) του Πενταγώ-
νου, οι Αμερικανοί παραχωρούν στην 
Ελλάδα τα εξής συστήματα:  

Δύο αεροσκάφη C-130H 
Πρόκειται για δύο παλιά 
αεροσκάφη της αμερικα-
νικής αεροπορίας τα οποία 

θα παραδοθούν στην Π.Α. Κάποιοι 
εκτιμούν το κόστος επισκευής τους 
υψηλό. Θα φανεί όταν εξεταστούν 
από το κλιμάκιο της Π.Α. 

60 τεθωρακισμένα 
οχήματα μάχης Bradley 
Θεωρούνται χρήσιμα για 
τις ανάγκες του Στρα-

τού Ξηράς (Σ.Ξ.). Αν και ο αρχικός 
αριθμός είναι μικρός, η Ελλάδα επι-
θυμεί να επενδύσει σ’ αυτή την κα-
τεύθυνση. 

Τρία πλοία κλάσης 
«Protector»
Θα αξιοποιηθούν 
για τις ανάγκες του 

Λιμενικού Σώματος. 

Διάφορα φορτηγά 
οχήματα και ρυμουλ-
κούμενα
Αν και πρόκειται για το 

λιγότερο εντυπωσιακό κομμάτι της 
επιστολής Μπλίνκεν, στις Ενοπλες 
∆υνάμεις όπου ακόμη λειτουργούν 
φορτηγά τύπου «Στάγερ», η προσθή-
κη φορτηγών τύπου «Oshkosh», με 
πολλές δεκαετίες μικρότερης υπηρε-
σίας, αναμένεται να δώσει πραγματι-
κές λύσεις. 

Τέσσερα πλοία παράκτι-
ων επιχειρήσεων (LCS) 
κλάσης «Freedom» 
Iσως το πιο αμφιλεγόμε-

νο από τα περιεχόμενα της επιστο-
λής Μπλίνκεν. Πρόκειται για πλοία 
τα οποία δεν εξυπηρέτησαν τον 
σκοπό για τον οποίο αναπτύχθη-
καν αρχικά και γι’ αυτόν τον λόγο 
τα πρώτα πέντε από αυτά έχουν 
ήδη παροπλιστεί. Οταν επανεκκίνη-
σαν οι συζητήσεις για την ενίσχυση 
του Π.Ν. το περασμένο καλοκαίρι, 
από την Αθήνα τονίστηκε ότι για τα 
συγκεκριμένα πλοία υπάρχει ενδι-
αφέρον μόνο εφόσον δεν απαιτεί-
ται να γίνουν περαιτέρω επενδύ-
σεις. Το επόμενο χρονικό διάστημα 
κλιμάκια του Π.Ν. θα μεταβούν 
στην Ανατολική Ακτή όπου και θα 
εξετάσουν κάποια από τα πλοία 
που δεν έχουν παροπλισθεί ακόμη 
(δηλαδή από το LSC 13 «Wichita» 
και όσα ναυπηγήθηκαν ύστερα από 
αυτό, όπου επιλύθηκαν κάποιες 
από τις πολλές «παιδικές» ασθένει-
ες). Πρόκειται για πλοία τα οποία 
στο σύνολό τους δεν έχουν υπηρε-
σία παρά 3-4 ετών και τα πιο σύγ-
χρονα λίγων μηνών. 
Στην επιστολή σημειώνεται ότι όταν 
καταστεί δυνατόν θα εξεταστούν τα 
αιτήματα της Ελλάδας για προμήθεια: 

Αεροσκάφη εναέριου 
ανεφοδιασμού 
(ιπτάμενα τάνκερ) 
τύπου KC-135

Πρόκειται για ένα σύστημα που θα 
μπορούσε να δώσει στην Π.Α. τη δυ-
νατότητα να επιχειρεί απρόσκοπτα σε 
μεγάλο βάθος στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Οι διατυπώσεις του κ. Μπλίνκεν 
παραπέμπουν και στην περίπτωση 
των KC-135 σε διαδικασία πλεονά-
ζοντος αμυντικού υλικού, όταν αυτό 
καταστεί δυνατόν. Αξίζει να σημειω-
θεί ότι η Π.Α. είναι ήδη εξοικειωμέ-
νη με αυτά τα ιπτάμενα τάνκερ, τα 
οποία μάλιστα τακτικά βρίσκονται 
σταθμευμένα στην αεροπορική βάση 
της Λάρισας. 

Νέα μεταγωγικά 
αεροσκάφη τύπου 
C-130J
Ενα νέο μεταγωγικό αε-

ροσκάφος τύπου C-130J κοστίζει πε-
ρίπου 130-160 εκατ. δολάρια. Είναι 
προφανές ότι η Π.Α. δεν μπορεί να 
προχωρήσει σ’ αυτό το αεροσκάφος 
παρά μόνον αν εξυγιανθεί η Ελληνική 
Αεροπορική Βιομηχανία (ΕΑΒ), προ-
κειμένου να ξεπεραστεί το τεράστιο 
πρόβλημα συντήρησης και υποστή-
ριξης ενός τύπου, ο οποίος –στις διά-
φορες εκδοχές του– αποτελεί τη ρα-
χοκοκαλιά του μεταφορικού στόλου 
της Ελλάδας. 

Αλήθειες και μύθοι 
για το πακέτο 

Μπλίνκεν

ΤΟ ΤΡΙΓΩΝΟ 
ΕΛΛΑΔΑ - ΗΠΑ

- ΤΟΥΡΚΙΑ

Με βάση την επι-
στολή προσφοράς 
και αποδοχής, το 

κόστος των 40 F-35 
φθάνει έως και τα 
8,6 δισ. δολάρια. 

Η Αθήνα είναι έτοι-
μη να διαθέσει πε-

ρί τα 3,5 δισ. για μια 
μικρότερη πρώτη 

παραγγελία.

Τα όπλα από 
το αμερικανικό 
απόθεμα
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Αμέσως μετά την τουρκική εισβο-
λή στην Κύπρο το 1974 η προσο-
χή της αμερικανικής εξωτερικής 
πολιτικής εστιάστηκε σε τρία ση-
μεία: (α) αποφυγή πολέμου Ελ-
λάδας - Τουρκίας, (β) διατήρηση 
άθικτης της νότιας πτέρυγας του 
ΝΑΤΟ και (γ) αποφυγή εμπλοκής 
της Σοβιετικής Ενωσης. Κατά τ’ 
άλλα, άφησε να εξελιχθούν τα 
πράγματα προκειμένου να δη-
μιουργηθεί μια νέα ισορροπία 
μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας 
στην Κύπρο. 
 
Αυτή η στάση μάς ενοχλεί και εί-
ναι αυτονόητο. Το πρόβλημα όμως 
είναι ότι εμφανιζόμαστε και να 
μην την καταλαβαίνουμε. Θεω-
ρούμε ότι η Αμερική πρέπει να 
προσεγγίζει τα πράγματα ιδεαλι-
στικά, με όρους επικράτησης του 
δικαίου. ∆εν αντιλαμβανόμαστε 
ότι το πρώτιστο ενδιαφέρον των 
ΗΠΑ (και όλων των μεγάλων δυνά-
μεων) είναι τα συμφέροντά τους. 
Και στην περίπτωση της εισβολής 
το 1974 οι Αμερικανοί έκριναν ότι 
τα συμφέροντά τους καλύπτονταν 
από τις νέες ισορροπίες που δημι-

ουργούσε η ισχυρότερη Τουρκία 
στο έδαφος της Κύπρου.
 
Ολα αυτά αναφέρονται με αφορμή 
την παρέμβαση της Aμερικανίδας 
υφυπουργού Eξωτερικών, Βικτό-
ρια Νούλαντ. Η τελευταία δήλωσε 
πως εάν η Τουρκία «τακτοποιού-
σε» το θέμα των ρωσικών πυραύ-
λων S-400, οι ΗΠΑ θα ήταν ευ-
τυχείς «να δεχτούν την Τουρκία 
πίσω στην οικογένεια των F-35». 
Ενόχλησε αυτή η δήλωση στην 
Ελλάδα. Η βασική σκέψη ήταν: 
«τώρα που πήραμε τα F-35 και οι 
Τούρκοι μένουν με τα F-16, γιατί 
τους κλείνετε το μάτι να τα απο-
κτήσουν κι εκείνοι;». 
 
Κατ’ αρχάς, να διευκρινίσουμε ότι 
δεν είναι εύκολο για την Αγκυρα 
αυτό που ζήτησε η Νούλαντ. Οι 
πύραυλοι S-400 στοίχισαν στην 
Τουρκία 2,5 δισ. δολάρια. Παρε-
λήφθησαν μεταξύ 2019-20, αλλά 
δεν έχουν ενταχθεί στην τουρ-
κική αεράμυνα. Εάν συμβεί κάτι 
τέτοιο θα εξοργιστεί η Αμερική, 
δεδομένου ότι τα αεροσκάφη F-35 
δεν μπορούν να συνυπάρχουν με 
τους ρωσικούς πυραύλους S-400. 
Εάν επιστραφούν στον κατασκευ-

αστή τους, θα ενοχληθεί τα μάλα 
η Ρωσία. Μπορεί η Τουρκία να τα 
στείλει σε άλλη χώρα, όπως ακού-
γεται; Μόνον εάν συμφωνήσει η 
Ρωσία. Με αυτά τα δεδομένα πρέ-
πει η συγκεκριμένη αγορά να κα-
ταγραφεί στην πιο πολυέξοδη και 
αποτυχημένη επιλογή οπλικών 
συστημάτων παγκοσμίως.
 
Επιπλέον, εάν η Αγκυρα αποδεχθεί 
τη λογική της Νούλαντ, θα επιδει-
νώσει συνολικά τις σχέσεις της με 
τη Μόσχα. Αυτή τη στιγμή η Ρω-
σία καλύπτει σχεδόν το 50% των 

τουρκικών αναγκών σε φυσικό 
αέριο. Χτίζει στο Ακουγιού (απέ-
ναντι από την Κύπρο) ένα εργο-
στάσιο πυρηνικής ενέργειας που 
θα καλύπτει το 11% των τουρκι-
κών αναγκών σε ηλεκτρισμό. Ο 
όγκος εμπορικών συναλλαγών 
μεταξύ Τουρκίας - Ρωσίας το 2023 
εκτιμάται ότι ανήλθε στα 60 δισ. 
ευρώ. Το αεροδρόμιο της Κωνστα-
ντινούπολης έχει γίνει ο βασικός 
κόμβος επικοινωνίας της Ρωσίας 
με τη ∆ύση μετά την έναρξη του 
πολέμου στην Ουκρανία και την 
επιβολή των ευρωπαϊκών κυρώ-
σεων. Επομένως, αυτό που πρό-
τεινε η Νούλαντ συνιστά δομική 
αλλαγή της τουρκικής πολιτικής, 
χωρίς το όφελος για την Τουρκία 
–η αγορά των F-35– να αποτελεί 
πραγματικό δέλεαρ. 
 
Υπάρχουν διάφοροι τρόποι ερμη-
νείας αυτής της δήλωσης. Για κά-
ποιους στην αμερικανική γραφειο-
κρατία είναι μια περίεργη εμμονή 
σε μια Τουρκία προηγουμένων δε-
καετιών, που δεν υπάρχει πλέον. 
Περισσότερο, όμως, εκφράζει την 
αντίληψη των ΗΠΑ για την περιο-
χή μας. ∆εν είναι διατεθειμένες να 
χάσουν την Τουρκία. Θέλουν να 

την κρατήσουν μέσα στη δυτική 
συμμαχία. Ούτε είναι διατεθειμέ-
νες να στοιχηθούν με την Ελλάδα 
στη διαμάχη μας με την Τουρκία. 
Οι αμερικανικές κυρώσεις που επι-
βλήθηκαν στην Τουρκία το 2020 
οφείλονταν στην αγορά των ρω-
σικών πυραύλων. Ο γερουσιαστής 
Μενέντεζ –που δυστυχώς, τώρα, 
βρίσκεται εκτός– βρήκε την ευκαι-
ρία και έθεσε όρους που αφορούν 
και τις προκλήσεις της Τουρκίας 
έναντι της χώρας μας. Φαίνεται 
ότι αυτοί οι όροι έχουν ενταχθεί 
στην (απόρρητη) βεβαίωση που 
δόθηκε στους Αμερικανούς νομο-
θέτες για να εγκρίνουν την πώλη-
ση των F-16. Ας μην έχουμε, όμως, 
ψευδαισθήσεις. Εάν η Τουρκία 
επιλέξει την επιστροφή, θα αντι-
μετωπιστεί ως ο άσωτος υιός στη 
γνωστή παραβολή.  ∆ιότι, πρωτί-
στως βρίσκονται τα αμερικανικά 
συμφέροντα, που εξυπηρετούνται 
απολύτως από την Τουρκία μέσα 
στο «μαντρί». 

 
O κ. Αγγελος Συρίγος είναι αν. 
καθηγητής Διεθνούς Δικαίου και 
Εξωτερικής Πολιτικής - Πάντειο 
Πανεπιστήμιο, βουλευτής Ν.Δ. 
στην Α΄ Αθηνών.

Μεγάλη ικανοποίηση επικρατεί 
στην Τουρκία για την πιθανότη-
τα οριστικοποίησης της συμφω-
νίας πώλησης των 40 F-16 αλλά 
και τον εκσυγχρονισμό ακόμη 79 
που ήδη διαθέτει η τουρκική αε-
ροπορία, όπως και από τις δηλώ-
σεις Αμερικανών αξιωματούχων 
για την πιθανότητα επαναφοράς 
της Αγκυρας στο πρόγραμμα των 
F-35, υπό τον όρο να πάψει να έχει 
στο οπλοστάσιό της τους S-400.   

Από την άλλη πλευρά, αυτή 
η θετική ατμόσφαιρα επισκιάζε-
ται από τα ερωτήματα που θέτει 
η τουρκική αντιπολίτευση αλλά 
και στρατιωτικοί αναλυτές για τον 
εκτροχιασμό του σχεδιασμού της 
τουρκικής αεροπορίας λόγω των 
επιλογών της κυβέρνησης Ερ-
ντογάν, καθώς η Αγκυρα από συ-
μπαραγωγός των F-35, τώρα θα 
περιμένει να πάρει τα F-16, με απο-
τέλεσμα «τεχνολογικά να πηγαί-
νει πίσω τουλάχιστον 20 χρόνια», 
όπως υποστηρίζουν στρατιωτικοί 
αναλυτές της γειτονικής χώρας.   

Παράλληλα, στην τουρκική 
πρωτεύουσα προκάλεσε μεγάλη 
κινητοποίηση το δημοσίευμα της 
«Κ» για επιστολή Μπλίνκεν προς 
το Κογκρέσο, που αναφέρεται 
στους όρους υπό τους οποίους η 
Τουρκία θα επιτρέπεται να χρησι-
μοποιεί τα F-16. Η Αγκυρα άρχισε 
να διαψεύδει αυτές τις πληροφορί-
ες με πηγές του υπουργείου Εξωτε-
ρικών και του υπουργείου Αμυνας. 
Κινητοποιήθηκε ακόμη και η υπη-
ρεσία «Καταπολέμησης της παρα-
πληροφόρησης» της τουρκικής 
προεδρίας, που σημείωσε ότι «ο 
ισχυρισμός σε ορισμένα ΜΜΕ πως 
“η πώληση των F-16 στην Τουρ-
κία υπόκειται σε όρους” δεν είναι 
αλήθεια». Ο πολιτικός αναλυτής 
της εφημερίδας «Κarar» Αχμέτ Τα-
σγκετιρέν αναφέρει ότι «η κυβέρ-
νηση προσπαθούσε να δείξει πως 
“σερφάρουμε” μεταξύ του άξονα 
της Ρωσίας και της Κίνας, αλλά και 
της δυτικής συμμαχίας. Τους προ-
ειδοποιούσαν πως θα υπάρχει τί-
μημα. ∆εν άκουσαν. Μας απέκλει-
σαν από το πρόγραμμα των F-35. 
Τελικά καταλήξαμε αντί για F-35 
να κάνουμε παζάρια για τα F-16. 
Τώρα μας λένε αν τους S-400 τους 
πετάξετε στα σκουπίδια, ίσως σας 
δώσουμε F-35. Kαι έχουμε κατα-
λήξει στην πόρτα των ΗΠΑ με το 
αίτημά μας για τα F-16 και με τους 
S-400 στις αποθήκες και να μην 
ξέρουμε τι να κάνουμε».   

Αγωνία για το Κογκρέσο   

Στην τουρκική κυβέρνηση με 
αγωνία περιμένουν την 9η Φε-

βρουαρίου. Τότε λήγει το όριο 15 
ημερών που ισχύει στο Κογκρέ-
σο για να εκφραστούν αντιρρή-
σεις στο αίτημα του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ για τα F-16. Αν δεν 
εκφραστούν αντιρρήσεις, το 
πρόγραμμα των F-16 θα αρχί-
σει να «τρέχει» τις επόμενες ημέ-
ρες. Ωστόσο, έμπειροι αναλυτές 
αναφέρουν πως τα πρώτα ανα-
βαθμισμένα F-16 θα μπορούν να 
παραδοθούν στην τουρκική αε-
ροπορία στα τέλη του 2026, ενώ 
τα καινούργια θα φτάσουν στην 
Τουρκία το 2028. Αυτά είναι τα 

αισιόδοξα σενάρια, καθώς σε πε-
ρίπτωση που υπάρχουν τεχνικές 
και πολιτικές καθυστερήσεις, αυ-
τό το χρονοδιάγραμμα θα αλλά-
ξει. Αυτός είναι και ο λόγος που 
αξιωματούχοι του υπουργείου 
Αμυνας της Τουρκίας ξεκαθαρί-
ζουν πως η Αγκυρα εξακολουθεί 
να ενδιαφέρεται για την προμή-
θεια και των Eurofighter, περιμέ-
νοντας να αρθούν οι αντιρρήσεις 
της Γερμανίας στο συγκεκριμέ-
νο ζήτημα. 

Η απόφαση των ΗΠΑ να δώ-
σουν την έγκρισή τους για την 

πώληση των F-35 στην Ελλάδα 
ήταν ήδη γνωστή στην Αγκυ-
ρα εδώ και αρκετούς μήνες, κα-
θώς ήταν μέρος της συμφωνίας 
της Αγκυρας στο θέμα των F-16. 
Ωστόσο, η τεχνολογική υπερο-
χή αυτών των αεροσκαφών 
προκαλεί σκεπτικισμό, καθώς 
η Ελλάδα ήδη διαθέτει μαχη-
τικά 4ης γενιάς όπως τα Rafale 
και τα F-16 Viper, που σήμερα 
η τουρκική αεροπορία δεν έχει 
στον στόλο της. 

Αυτός εκτιμάται ότι είναι ο λό-
γος που η αναπληρώτρια υπουρ-
γός Εξωτερικών των ΗΠΑ, μετά 
τη συνάντηση που είχε με τον 
υπουργό Εξωτερικών της Τουρ-
κίας Χακάν Φιντάν, τόνισε πως 
«αν λύσουμε το θέμα των S-400, 
θα χαρούμε να επαναφέρουμε 
την Τουρκία στο πρόγραμμα των 
F-35», δημιουργώντας ελπίδες 
στους Τούρκους αξιωματούχους. 

Hδη στην Αγκυρα άρχισαν να 
κυκλοφορούν σενάρια για την 
αποστολή των S-400 στις βάσεις 
της Τουρκίας στο Κατάρ, στη Σο-
μαλία και στη Λιβύη, ή στο Αζερ-
μπαϊτζάν, αλλά μέχρι και για την 
αντιαεροπορική προστασία της 
Ουκρανίας!

Πάντως σύμφωνα με πληρο-
φορίες, η κ. Νούλαντ δεν συζή-
τησε μόνο το ζήτημα των εξοπλι-
σμών, αλλά το ευρύτερο πλαίσιο 
των σχέσεων της Ουάσιγκτον 
με την Αγκυρα αναφορικά με 
τα περιφερειακά ζητήματα. Ο 
ρόλος που μπορεί να παίξει η 
Τουρκία στο Ουκρανικό και στις 
επαφές με τη Ρωσία, οι εξελίξεις 
στη Συρία και στο Ιράκ, αλλά 
και οι επαφές και οι δυνατότη-
τες της Τουρκίας να παρέμβει 
στη Χαμάς και στις εξελίξεις στο 
Παλαιστινιακό εκτιμάται πως 
ετέθησαν στο τραπέζι των συ-
νομιλιών.   

«Οι ΗΠΑ έχουν ανάγκη την 
Τουρκία καθώς ενόψει και των 
εκλογών θέλουν να φύγουν από 
το Ιράκ και τη Συρία κι εκεί θα 
χρειαστούν και τη χώρα μας», 
εκτιμά σε άρθρο του ο πολιτι-
κός αναλυτής της εφημερίδας 
Hurriyet, Αμντουλκαντίρ Σελβί.  

Επαφές με Πούτιν, Σίσι 

Πιθανότατα στις 12 Φεβρου-
αρίου ο πρόεδρος της Ρωσίας 
Βλαντιμίρ Πούτιν θα επισκε-
φθεί την Τουρκία και θεωρείται 
σίγουρο πως με τον Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν θα συζητήσουν 
τις εξελίξεις στην Ουκρανία και 
τη Συρία, όπως και το μέλλον 
των S-400. Ο κ. Ερντογάν στις 
14 Φεβρουαρίου αναμένεται να 
ταξιδέψει στην Αίγυπτο για να 
συναντηθεί με τον πρόεδρο της 
χώρας Αμπντελφατάχ Αλ Σίσι και 
όπως αναφέρουν διεθνή πρακτο-
ρεία ανάμεσα στα θέματα που θα 
συζητήσουν θα είναι και οι θα-
λάσσιες ζώνες στην Ανατολική 
Μεσόγειο. Η Ρωσία κατασκευ-
άζει πυρηνικούς σταθμούς και 
στην Τουρκία και στην Αίγυπτο.    

Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔH   

Ο «χρησμός» της Νούλαντ, για πιθανή επανένταξη 
της Τουρκίας στο πρόγραμμα των F-35 αν ξεφορτωθεί 

τους ρωσικούς πυραύλους, έχει πυροδοτήσει 
σενάρια στην Αγκυρα  

Κατάρ, Σομαλία, 
Λιβύη, Αζερμπαϊτζάν 

και Ουκρανία 
φέρονται ως πιθανοί 

προορισμοί για 
το ρωσικό 

αντιαεροπορικό 
σύστημα.

Οι ΗΠΑ δεν είναι διατε-
θειμένες να χάσουν την 

Τουρκία. Θέλουν 
να την κρατήσουν μέσα 
στη δυτική συμμαχία. 

Εάν η Αγκυρα αποδεχθεί 
τη λογική της Νούλαντ, 
θα επιδεινώσει συνολικά 

τις σχέσεις της 
με τη Μόσχα.

Και τώρα
τι θα κάνουμε
με τους S-400;   

Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ 

Τα 2,5 δισ. και το νεύμα για την επιστροφή του ασώτου

Η Βικτόρια Νούλαντ έδωσε τροφή για σχόλια στους Τούρκους αναλυτές υπενθυμίζοντας τον λόγο 
που η Αγκυρα τέθηκε και παραμένει εκτός παιχνιδιού για τα F-35. Αν θα αλλάξει αυτή η κατάσταση, μέ-
νει να φανεί. Οπως είπε η αναπληρώτρια υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ, απαραίτητη προϋπόθεση εί-
ναι η τουρκική κυβέρνηση να κάνει το πρώτο βήμα εξοβελίζοντας τους S-400 από το οπλοστάσιό της. 
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Ο Κυριάκος Μητσοτάκης το γνωρίζει 
πολύ καλά: το 40 plus των εθνι-
κών εκλογών δεν μπορεί να επα-
ναληφθεί στις ευρωπαϊκές κάλ-
πες, που είναι φύσει πιο χαλαρές 
και γι’ αυτό ιδανικές για να στα-
λούν μηνύματα δυσαρέσκειας. 

Οι κίνδυνοι που προκύπτουν 
από τη φύση των εκλογών αυ-
τών αυξάνονται λόγω της πο-
λιτικής επικαιρότητας, καθώς 
τελευταία τα μέτωπα της κυβέρ-
νησης δεν είναι λίγα. Ο γάμος 
των ομόφυλων ζευγαριών έφε-
ρε ψυχρότητα με την Εκκλησία 
και το βαθύ συντηρητικό κοινό, 
ενώ είχαν προηγηθεί οι αψιμα-
χίες με δικηγόρους και συμβο-
λαιογράφους για τα φορολογι-
κά, αλλά και την ψηφιοποίηση 
των συμβολαίων στα ακίνητα. 
Στη λίστα των δυσαρεστημένων 
έρχεται να προστεθεί ο αγροτι-
κός κόσμος, που στις τελευταίες 
εκλογές έδωσε ένα γενναιόδωρο 
48% στη Ν.∆. 

Τα παραπάνω στοιχεία είναι 
βέβαιο πως θα «πιέσουν» το πο-
σοστό της Ν.∆. Επιδίωξη του 
Μαξίμου είναι η υποχώρηση να 
συγκρατηθεί στο όριο του 33%, 
που ήταν το ποσοστό του κόμμα-
τος στις ευρωεκλογές του 2019. 
Ωστόσο, αυτός δεν είναι ο μονα-
δικός στρατηγικός στόχος. Στην 
Ηρώδου Αττικού εκτιμούν πως 

για να συντελεστεί μια παλινόρ-
θωση του παλαιού διπολισμού 
στις επόμενες εθνικές εκλογές, 
θα πρέπει το δεύτερο κόμμα, που 
τον Ιούνιο πιθανότατα θα είναι 
το ΠΑΣΟΚ, να ανεβάσει τα ποσο-
στά του στις ευρωεκλογές τόσο, 
ώστε να φανεί ότι μπαίνει στα 
παπούτσια της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης και είναι σε θέση να 
αμφισβητήσει τα σκήπτρα που 
κρατάει ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
εδώ και 5 συναπτά έτη. Οπως 
λένε κυβερνητικές πηγές, είναι 
άλλο ένα ΠΑΣΟΚ κοντά στο 20% 
και άλλο κοντά στο 15%. Εξ ου 
και ο δεύτερος στόχος της κυ-
βέρνησης είναι να παραμείνει 
το ΠΑΣΟΚ ακίνδυνο. «∆εν θα δέ-
σω εγώ τα κορδόνια της αντιπο-
λίτευσης», είπε χαρακτηριστικά 
ο πρωθυπουργός στην τελευταία 
του συνέντευξη στον ΣΚΑΪ, για 
να επιστρέψει την ειρωνεία του 
Ανδρουλάκη. Παρέπεμψε όμως 
έτσι στον στόχο περιορισμού του 
ΠΑΣΟΚ, προκειμένου το δεύτερο 
κόμμα να συνεχίσει να τσαλα-
βουτάει στα ρηχά νερά του 13%-
15%. Η στρατηγική για να επι-
τευχθεί αυτό είναι να του παίρνει 
συνεχώς ζωτικό χώρο, προσελ-
κύοντας στελέχη με κεντροαρι-
στερή ταυτότητα.

Ακάλυπτος χώρος

Το άλλοτε κραταιό ΠΑΣΟΚ 
έχει μία ευρεία κοινωνική βά-
ση. Εμπειρος δημοσκόπος έλε-

γε στην «Κ» πως πάνω από τους 
μισούς Ελληνες έχουν ψηφίσει 
έστω και μια φορά στη ζωή τους 
ΠΑΣΟΚ. Ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης βλέπει πως ο Νίκος Αν-
δρουλάκης αδυνατεί να επανα-
συσπειρώσει αυτή τη βάση και 
την αφήνει ακάλυπτη, δίνοντάς 
του έτσι την ευχέρεια να «ψωνί-
ζει» διαρκώς από αυτό το ράφι, 
στέλνοντας το μήνυμα πως αυ-
τός ο χώρος εκπροσωπείται από 
τον ίδιο. Πολλοί ρωτάνε αν αυ-
τή η πολιτική έχει κάποιο ταβά-
νι. Κάποιο όριο. «Πόσο ΠΑΣΟΚ 
χωράει στη Ν.∆. τελικά;», είναι 
το εύλογο ερώτημα. 

Στην τελευταία του συνέντευ-
ξη στον ΣΚΑΪ ο πρωθυπουργός 

απάντησε, χαρακτηρίζοντας τη 
στρατηγική αυτή πετυχημένη. 
Και ως γνωστόν, σύστημα που 
κερδίζει δεν αλλάζει. Συνεπώς, 
στο ερώτημα η απάντηση είναι 
«και άλλο ΠΑΣΟΚ». Κι αυτό θα 
αποτυπωθεί στην κατάρτιση του 
ευρωψηφοδελτίου. 

Η πρόσφατη μεταγραφή της 
Εύης Χριστοφιλοπούλου δεν θα 
είναι η τελευταία από τον χώρο. 
Οι πληροφορίες λένε πως επίκει-
ται το αμέσως επόμενο διάστημα 
και η επισημοποίηση της μετα-
γραφής του Πύρρου ∆ήμα, άλ-
λοτε βουλευτή Επικρατείας του 
ΠΑΣΟΚ, ενώ υπό εξέταση είναι 
και η υποψηφιότητα της Βούλας 
Πατουλίδου, αντιπεριφερειάρχη 

Θεσσαλονίκης, που μπορεί τα τε-
λευταία χρόνια να πολιτεύεται με 
τον Απόστολο Τζιτζικώστα, προ-
έρχεται ωστόσο από τον χώρο 
του ΠΑΣΟΚ, από το οποίο είχε 
πάρει το χρίσμα το 2006 για την 
τότε Νομαρχία Θεσσαλονίκης. 

Το πράσινο χρώμα στο ευρω-
ψηφοδέλτιο θα τονώσει, σύμφω-
να με πληροφορίες της «Κ» και η 
ένταξη του Σπύρου Καρανικόλα, 
άλλοτε υπαρχηγού του Ανδρέα 
Λοβέρδου, ενώ στην κατηγορία 
των κεντρογενών κατατάσσεται 
και η υποψηφιότητα του ∆ημή-
τρη Τσιόδρα, καθώς ο διευθυντής 
του γραφείου Τύπου του πρωθυ-
πουργού είχε μεταπηδήσει στη 
Ν.∆. από το Ποτάμι. Αρωμα Κε-
ντροαριστεράς έχουν δύο ακό-
μη πρόσωπα που θα είναι υπο-
ψήφια: ο διεθνολόγος Σωτήρης 
Σέρμπος, πρώην σύμβουλος του 
κ. Ανδρουλάκη για θέματα εξωτε-
ρικής πολιτικής, αλλά και ο καθη-
γητής του ΕΚΠΑ Ναπολέων Μα-
ραβέγιας, που προέρχεται επίσης 
από τον εκσυγχρονιστικό χώρο.

Η αντίδραση

Το μείγμα που φτιάχνει ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης είναι λοιπόν 
σαφές, καθώς το μπλε χρώμα της 
Ν.∆. ανακατεύεται με το πράσι-
νο, με φόντο την πρωτοκαθεδρία 
τα επόμενα χρόνια. Το ερώτημα 
είναι πώς αντιδρά το ΠΑΣΟΚ σ’ 
αυτή τη στρατηγική. Ο πρόεδρος 

του κόμματος Νίκος Ανδρουλά-
κης εμφανίζεται πιο καυστικός 
από κάθε άλλη φορά έναντι των 
όσων επιλέγουν να περάσουν 
στην όχθη του κ. Μητσοτάκη 
(είπε πως η κ. Χριστοφιλοπού-
λου είχε στρατολογηθεί από τον 
πρωθυπουργό για να «του κάνει 
τη δουλίτσα» στην Ανεξάρτητη 
Αρχή Προσωπικών ∆εδομένων, 
σχέδιο που προσέκρουσε στη 
δική του άρνηση). Αρμόδιες πη-
γές της Χαρ. Τρικούπη λένε στην 
«Κ» πως το ΠΑΣΟΚ δεν θα αλλά-
ξει τακτική και «θα συνεχίσει να 
κάνει ό,τι έκανε», προσθέτοντας 
πως «η παλαιοκομματική μετα-
γραφολογία του κ. Μητσοτάκη 
δεν μας αφορά». Ουσιαστικά 
ο πρόεδρος του κόμματος έχει 
επιλέξει να βγει μπροστά με τη 
νέα γενιά στελεχών που έχει 
αναδείξει (∆ουδωνή, Μάντζο, 
Γλαβίνα, Σπυρόπουλο), μαζί με 
τον πιο «παλιό», αλλά επίσης 
νέο σε ηλικία Παύλο Χρηστίδη. 
Επιλέγει έτσι να μην ανακαλεί 
παλαιά στελέχη από την απο-
στρατεία, με κάποιες επιλεκτι-
κές εξαιρέσεις, όπως ο Γιάννης 
Μανιάτης, που πιθανότατα θα 
είναι στο πασοκικό ευρωψηφο-
δέλτιο. Στο πρόσωπο του πρώην 
υπουργού, μάλιστα, αντανακλά-
ται το μπρα ντε φερ Μαξίμου 
και Χαρ. Τρικούπη, καθώς ο Μα-
νιάτης είναι ένα πρόσωπο «που 
θα μπορούσε να είναι υπουργός 
του Μητσοτάκη».

Πλην του πράσινου χρώματος που 
δεδομένα θα έχει η ευρωλίστα, ο 
Κυριάκος Μητσοτάκης θέλει να 
καταρτίσει ένα ψηφοδέλτιο που 
οι πολίτες θα μπορούν να «ψη-
φίσουν ευρωβουλευτές», όπως 
είπε ο ίδιος στην τελευταία συ-
νέντευξή του, δίνοντας το στίγ-
μα της κάλπης του Ιουνίου και 
αποφορτίζοντάς το από μεγάλα 
εθνικά διλήμματα. Αυτό πρακτι-
κά σημαίνει πως στο Μαξίμου θα 
φροντίσουν ώστε τα 42 ονόματα 
που θα είναι στη λίστα να καθρε-
φτίζουν όλη την κοινωνία. Αρχι-
κά στο ψηφοδέλτιο θα είναι νυν 
ευρωβουλευτές, που στις προη-
γούμενες εκλογές είχαν συγκε-
ντρώσει μεγάλο αριθμό ψήφων: 
Ο Βαγγέλης Μεϊμαράκης, η Αννα 
Μισέλ Ασημακοπούλου, ο Στέλι-
ος Κυμπουρόπουλος και η Ελίζα 
Βόζενμπεργκ. Για την τελευταία 
η απόφαση ελήφθη «κατ’ εξαίρε-
σιν», καθώς η αρχική βούληση 
ήταν να μην είναι εκ νέου υποψή-

φιοι όσοι έχουν κάνει δύο θητείες. 
Κρίθηκε, ωστόσο, πως τόσο ως 
γυναίκα όσο και λόγω του μεγά-
λου αριθμού ψήφων που πήρε το 
2019 –έφτασε τις 288.000– η υπο-
ψηφιότητά της είναι σημαντική. 

Από εκεί και πέρα, στις λίστες 
θα είναι ακόμη ο πρώην υφυπουρ-
γός και βουλευτής Γιώργος Αμυ-
ράς, πρώτος επιλαχών το 2019 
με 175.000 σταυρούς, αλλά και η 
δεύτερη επιλαχούσα, η δημοσι-

ογράφος Βίκυ Φλέσσα. Από τον 
ίδιο χώρο, τον δημοσιογραφικό, 
είναι πιθανή η υποψηφιότητα του 
Γιώργου Αυτιά, με τον ίδιο να κι-
νείται ήδη ως υποψήφιος. Στον 
σχεδιασμό είναι ακόμη να υπάρ-

χουν εκπρόσωποι από διάφορες 
κοινωνικές ομάδες. Από το Σώ-
μα της Αστυνομίας ακούγεται ο 
Γιώργος Καλιακμάνης και ο Σταύ-
ρος Μπαλάσκας, από καθηγητές 
–πλην των κεντρώων κ. Μαραβέ-
για και Σέρμπου– υπάρχει και το 
όνομα του πιο δεξιού διεθνολό-
γου Αλέξανδρου ∆εσποτόπουλου.  
Από τον χώρο των Ενόπλων ∆υ-
νάμεων συζητιέται ο στρατηγός 
Αλκιβιάδης Στεφανής και ο πτέ-
ραρχος Ιατρίδης. Από τον χώρο 
της Υγείας η πρώην υπουργός 
Μίνα Γκάγκα, ενώ αρμόδια πη-
γή προσθέτει πως θα υπάρχουν 
και στελέχη από τη ∆ΑΚΕ και την 
ΟΝΝΕ∆, αλλά και κάποιος εκπρό-
σωπος των Ρομά. Τα κριτήρια που 
θα συγκροτήσουν το ψηφοδέλτιο 
δεν θα είναι μόνο κοινωνικά, αλ-
λά και γεωγραφικά. Στο Μαξίμου 
αναζητούν και πρόσωπα με ερεί-
σματα στις μεγάλες πόλεις της πε-
ριφέρειας, το Ηράκλειο της Κρή-
της και την Πάτρα.

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η στρατηγική του πρωθυπουργού για 
να περιορίσει το ΠΑΣΟΚ στο 13%-15% 
είναι να του παίρνει συνεχώς ζωτικό 
χώρο, προσελκύοντας στελέχη με 
κεντροαριστερή ταυτότητα.

Πηγές της Χαρ. Τρικούπη λένε στην 
«Κ» πως το ΠΑΣΟΚ δεν θα αλλάξει 
τακτική, προσθέτοντας πως «η 
παλαιοκομματική μεταγραφολογία 
του κ. Μητσοτάκη δεν μας αφορά».

Γαλάζια ευρωλίστα
με PASOK-pass

Ο στρατηγικός στόχος συμπίεσης του δεύτερου 
κόμματος, πίσω από το «μπουκέτο» των υποψηφιοτήτων 

για τις κάλπες του Ιουνίου 

1. Βίκυ Φλέσσα. Στις προηγούμενες ευρωεκλογές ήταν δεύτερη επιλαχούσα με τη Ν.∆. 
2. Γιώργος Αμυράς. Πρώτος επιλαχών στις ευρωεκλογές του 2019, βουλευτής και υφυπουργός 
Προστασίας του Περιβάλλοντος μετέπειτα. 3. Βασίλης Κοντοζαμάνης. Εχει διατελέσει διαδοχικά 
υφυπουργός και αναπληρωτής υπουργός Υγείας την περίοδο 2019-2021. 4. Αννα-Μισέλ Ασημακο-

πούλου. Θα διεκδικήσει τη δεύτερη θητεία της στην Eυρωβουλή.

3

1
2

4

Οι παλαιοί, οι γυναίκες και οι στρατηγοί

1. Δημήτρης Τσιόδρας. Ο διευθυντής γραφείου Tύπου του πρωθυπουργού είχε θητεύσει στην ίδια θέση 
το 2011 επί πρωθυπουργίας Λουκά Παπαδήμου στη συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Ν.∆. - ΛΑΟΣ. 2. Πύρρος Δή-

μας. Εξελέγη βουλευτής Επικρατείας με το ΠΑΣΟΚ στις εκλογές του Μαΐου 2012. 3. Εύη Χριστοφιλοπού-
λου. Βουλευτής ΠΑΣΟΚ από το 2004 έως το 2019. Μετά τις εκλογές του 2012 ανέλαβε κοινοβουλευτική 
εκπρόσωπος. 4. Σπύρος Καρανικόλας. Το 2017 ανέλαβε αναπληρωτής εκπρόσωπος Τύπου του ΚΙΝΑΛ, 
ενώ από το 2019 έως το 2021 διετέλεσε εκπρόσωπος της Κ.Ο. 5. Βούλα Πατουλίδου. Το 2006 ήταν η 

υποψήφια του ΠΑΣΟΚ για την τότε Νομαρχία Θεσσαλονίκης. 6. Ναπολέων Μαραβέγιας. Προέρχεται από 
τον χώρο του Κέντρου με πολιτικές αναφορές στην περίοδο Σημίτη, ως υπέρμαχος του εκσυγχρονισμού. 
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Τι μπορεί να συνδέει μια μικρή 
ομάδα αγροτών από τα Φάρσα-
λα με τον γαλλικό οίκο υψηλής 
ραπτικής Chanel; Η απάντηση 
είναι περισσότερο αναμενόμε-
νη από όσο φαντάζει εξαρχής, 
αφού το νήμα είναι φτιαγμένο 
από βαμβάκι. Οχι όμως βαμβάκι 
ό,τι να ’ναι, αλλά βιολογικό, του 
οποίου η καλλιέργεια στηρίζε-
ται στις αρχές της αναγεννητι-
κής γεωργίας που παράγεται σε 
ευρωπαϊκό έδαφος με μεθόδους 
που σέβονται το περιβάλλον και 
την κοινωνία. Γιατί μόνο ένα τέ-
τοιο βαμβάκι ανταποκρίνεται στα 
στάνταρ του διάσημου οίκου, και 
μόνο ένα τέτοιο βαμβάκι μπο-
ρεί να φέρει καλύτερο εισόδημα 
και –γιατί όχι– καλύτερη ζωή σε 
καλύτερο φυσικό και κοινωνικό 
περιβάλλον για αυτούς που το 
παράγουν. 

Oλα ξεκίνησαν πριν από 10 
χρόνια στα Φάρσαλα. Τότε επι-
σκέφτηκε την περιοχή εκπρόσω-
πος από το Ερευνητικό Ινστιτού-
το Βιολογικής Γεωργίας - FIBL, 
στο πλαίσιο της συνεργασίας που 
υπήρχε με το Πανεπιστήμιο Θεσ-
σαλίας σε διάφορα προγράμματα. 
«Πήγαμε κυρίως στα βουνά γιατί 
το θέμα μας ήταν τα γαλακτοκο-
μικά προϊόντα. Κάποια στιγμή 
κοιτάζοντας ο άνθρωπος γύρω 
γύρω, είδε ότι παντού υπήρχε 
βαμβάκι. “Θέλετε να σας στείλου-
με κάποιον εξειδικευμένο για το 
βαμβάκι;” ρώτησε», διηγείται η 
κ. ∆ήμητρα Γάκη, γεωπόνος PHD 
στο Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας. 

«Οπως καταλαβαίνετε, απα-
ντήσαμε θετικά και αρχίσαμε 
να ψάχνουμε αν κάποιος στην 
περιοχή έκανε βιολογικό βαμ-
βάκι. Βρήκαμε δύο άτομα που 
είχαν περίπου 30 στρέμματα ο 
καθένας. Ο ένας ταγμένος στη 
βιολογική, ο άλλος όμως δεν εν-
διαφερόταν και πολύ». 

Ο ειδικός ήρθε, μελέτησε την 
περιοχή και απεφάνθη ότι θα 
μπορούσε να γίνει «κοιτίδα βιο-
λογικού σπόρου βαμβακιού για 
όλο τον κόσμο». Εγραψε μάλιστα 
και ένα report για τις προοπτικές 
του βάμβακος στη Θεσσαλία... 
αλλά λίγο η ανοργανωσιά, λίγο 
η έλλειψη χρηματοδότησης, το 
όλο θέμα ξεχάστηκε και η ζωή 
συνέχισε να κυλάει όπως πάντα. 
Το βαμβάκι εξακολουθούσε να 
καλλιεργείται σε μεγάλες εκτά-
σεις, να ποτίζεται με το κανο-
νάκι. Kανένας δεν έδινε σημα-
σία στην ποιότητα της ίνας του 

παραγόμενου προϊόντος, αφού 
έτσι κι αλλιώς η επιδότηση εί-
ναι η ίδια για όλους.

Εχουν πλέον περάσει 7 χρόνια 
από εκείνο το report και κανείς 
δεν θυμάται ούτε καν πού βρί-
σκεται, όταν χτυπάει το τηλέφω-
νο στο εργαστήριο Γεωργίας του 
Πανεπιστημίου Θεσσαλίας. Ενας 
επιστήμονας από το Ινστιτούτο 
Αναγεννητικής Γεωργίας με έδρα 
την Ελβετία έχει εντοπίσει την 
αναφορά. «Μας είπε ότι ενδιαφέ-
ρεται να δει αν μπορεί να στηθεί 
μια αλυσίδα αναγεννητικής γε-
ωργίας στη Θεσσαλία», διηγείται 
η κ. Γάκη. Αυτή τη φορά υπήρξε 
μεγαλύτερη κινητοποίηση και το 
Εθνικό Κέντρο Ποιότητας Βάμβα-
κος σε συνεργασία με το ΕΘΙΑΓΕ 
υπέδειξαν δύο τόπους για τη δο-
κιμή με βάση την ποιότητα του 
παραγόμενου προϊόντος και τις 
εδαφοκλιματικές συνθήκες. Τα 
Φάρσαλα και τον ∆ομοκό. 

«Κάναμε τότε μια συγκέντρω-
ση και καλέσαμε πολλούς συνε-
ταιρισμούς, νέα παιδιά, αγρότες 
της περιοχής», θυμάται η κ. Γάκη. 
«Μας μίλησε ένας άνθρωπος από 
το Earthworm Foundation, σε 
ελληνική μετάφραση “Το σκου-
λήκι της Γης”, που παρουσίασε 
τις αρχές της αναγεννητικής γε-
ωργίας. Τι μπορούμε να κάνουμε 
ώστε το έδαφος να είναι ζωντανό 
και υγιές για να μπορεί να συνε-
χίσει να παράγει και να αναπα-
ράγεται. Και πώς μπορούμε να 
μεταφέρουμε τις αρετές, τα καλά 
του εδάφους παραγωγής και στο 
προϊόν. Εξήγησε ότι είναι σημα-

ντικό επίσης οι καταναλωτές να 
γνωρίζουν όχι μόνο ότι παράγε-
ται ένα ποιοτικό προϊόν κάπου 
στον κόσμο, αλλά ότι στην περι-
οχή παραγωγής δεν δημιουργού-
νται περιβαλλοντικά, κοινωνικά 
ή οικονομικά προβλήματα. Είπε, 
επίσης, ότι θα πρέπει να φυτεύε-
ται το έδαφος για να προστατεύ-
εται, όταν δεν υπάρχει η κύρια 

καλλιέργεια. Προφανώς εξήγη-
σε ότι χρειαζόταν να γίνουν πο-
λύ περισσότερα από τα συνήθη, 
αλλά νομίζω κατάφερε να κερδί-
σει το παιχνίδι». Το Earthworm 
Foundation έχει στόχο να ενώσει 
παραγωγούς με επιχειρήσεις από 
όλο τον κόσμο έτσι ώστε να προ-
ωθηθεί η αναγεννητική γεωργία. 

«Οταν μετά το συζητήσαμε 
με τα παιδιά από την ομάδα του 
Ενιπέα (σ.σ. συνεταιρισμός νέων 
παραγωγών που δημιουργήθη-
κε το 2017 και σήμερα έχει 110 

μέλη και 4 ομάδες παραγωγών 
που καλλιεργούν συνολικά 5.000 
στρέμματα), είπαν “πάμε να το 
κάνουμε”», καταλήγει η κ. Γάκη. 

«Οταν έγινε η πρόταση από 
το πανεπιστήμιο, αποφασίσαμε 
να το δοκιμάσουμε. Θέλαμε να 
μπούμε στη “νέα τάξη” καλλιέρ-
γειας, να δοκιμάσουμε πράγματα. 
Μας είπαν επίσης ότι θα κάνουμε 
επιμορφωτικά σεμινάρια, και για 
εμάς αυτό είναι πολύ σημαντικό 
γιατί εδώ η γνώση δεν είναι κάτι 
αυτονόητο. Επίσης, το δέλεαρ της 
εξαγωγής σε μια ευρωπαϊκή αγο-
ρά ήταν μεγάλο», περιγράφει ως 
εκπρόσωπος του Ενιπέα ο πρόε-
δρος του Συνεταιρισμού Θανάσης 
Καραΐσκος. Οι παραγωγοί κάθι-
σαν στο θρανίο για να μάθουν τι 
είναι έδαφος και να πληροφορη-
θούν ότι όλα τα σημεία της καλ-
λιέργειάς τους δεν έχουν τις ίδιες 
ανάγκες, οπότε πρέπει να εφαρ-
μόσουν γεωργία ακριβείας. «Αν 
έχεις ένα πρόβλημα στο πόδι και 
χρειάζεται να βάλεις κρέμα, δεν 
θα την απλώσεις σε όλο το σώμα, 
γιατί θα ξοδέψεις πολλή κρέμα 
χωρίς λόγο», λέει χαρακτηριστι-
κά γεωπόνος που έχει ειδικευτεί 
στη γεωργία ακριβείας.  

Το πιλοτικό πρόγραμμα

Ξεκίνησε έτσι ένα πιλοτικό 
πρόγραμμα το 2021 και φυτεύ-
τηκαν 500 στρέμματα βαμβάκι 
από 17 παραγωγούς. «Οταν πή-
γαμε να δούμε τα χωράφια, έκα-
ναν μια τομή στο έδαφος σε βά-
θος δύο μέτρων, σε ένα χωράφι 
που καλλιεργείται με τις αρχές 

της αναγεννητικής γεωργίας και 
μια τομή σε ένα διπλανό. Ηταν 
τρομερό, το ένα ήταν νεκρό σαν 
τοίχος από τσιμέντο και το άλ-
λο στους πενήντα πόντους είχε 
ζωύφια, φαινόταν ότι ήταν ζω-
ντανό», περιγράφει η γεωπόνος. 

Το πείραμα όμως, εκτός από 
τις δυσκολίες στο χωράφι για 
την αντιμετώπιση των διαφό-
ρων ασθενειών χωρίς τα γνω-
στά έως τότε στους παραγωγούς, 
φυτοφάρμακα, έκρυβε και άλλες 
παγίδες «ελληνικού τύπου». ∆εν 
βρέθηκε σε επίπεδο μεταποίη-
σης εκκοκκιστήριο που να επε-
ξεργάζεται το βιολογικό βαμβά-
κι, κάτι που τελικά αποδείχτηκε 
καλό γιατί η συνεννόηση γίνεται 
με την ομάδα παραγωγών χωρίς 
ενδιάμεσους. 

Και ενώ όλα έμοιαζαν να προ-
χωρούν, οι παραγωγοί που εί-
χαν μπει στην πιλοτική εφαρ-
μογή πληροφορήθηκαν ότι δεν 
θα μπορούσαν να πάρουν τη 
συνδεδεμένη επιδότηση για το 
βαμβάκι που παίρνουν οι συνά-
δελφοί τους γιατί καλλιεργούν 
βιολογικό βαμβάκι, οπότε δεν 
προβλέπεται...

«Πήγαμε στο υπουργείο και 
μας είπαν “αχ τι ωραία πράγμα-
τα που κάνετε”, αλλά δεν ξέρου-
με αν θα πάρετε την επιδότη-
ση», θυμάται η κ. Γάκη. Ευτυχώς 
το θέμα-παρεξήγηση λύθηκε με 
υπουργική απόφαση. Στο μεταξύ, 
το εγχείρημα έχει αποκτήσει και 
δική του ζωή και αναπτύσσεται 
όπως ένα δέντρο. Λόγω της υπο-
χρεωτικότητας της εδαφοκάλυ-
ψης τους μήνες που δεν υπάρχει 
βαμβάκι παράγονται ζωοτροφές 
για τους κτηνοτρόφους της πε-
ριοχής. Επίσης, λόγω της υπο-
χρεωτικότητας της αμειψισπο-
ράς (διαφορετική καλλιέργεια 
από χρόνο σε χρόνο) παράγονται 
όσπρια, τα οποία επίσης είναι 
βιολογικά. «Σιγά σιγά δημιουρ-
γείται μια ολόκληρη νέα κατά-
σταση», λέει η κ. Γάκη.   

«Η νέα ΚΑΠ είναι σημαντι-
κή γιατί εμείς έχουμε εφαρμό-
σει πράγματα που από το 2024 
θα είναι υποχρεωτικά έτσι κι αλ-
λιώς», προσθέτει ο κ. Καραΐσκος. 
Hδη έχει πουληθεί η σοδειά δύο 
ετών, ωστόσο οι παραγωγοί δεν 
γνώριζαν ποιος ακριβώς ήταν ο 
αγοραστής, μέχρι πριν από δύο 
εβδομάδες που εκπρόσωπος της 
εταιρείας ήρθε στα Φάρσαλα να 
τους γνωρίσει. Οι ίδιοι πάντως 
τηρώντας την υπόσχεσή τους 
δεν ήθελαν να πουν το όνομα 
του οίκου μόδας.

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Πριν από δέκα χρόνια 
ειδικός του Ερευνητι-

κού Ινστιτούτου Βιολο-
γικής Γεωργίας - FIBL 
μελέτησε την περιοχή 
και απεφάνθη ότι θα 

μπορούσε να γίνει «κοι-
τίδα βιολογικού σπό-

ρου βαμβακιού για όλο 
τον κόσμο». Eγραψε μά-

λιστα και μια έκθεση 
για τις προοπτικές του 
βάμβακος στη Θεσσα-

λία.

Λόγω της υποχρεωτι-
κότητας της εδαφοκά-
λυψης τους μήνες που 
δεν υπάρχει βαμβάκι 

παράγονται ζωοτροφές 
για τους κτηνοτρόφους. 
Επίσης, λόγω της υπο-

χρεωτικότητας της αμει-
ψισποράς (διαφορετική 
καλλιέργεια από χρόνο 
σε χρόνο) παράγονται 

όσπρια τα οποία επίσης 
είναι βιολογικά.

Hδη έχει πουληθεί η 
σοδειά δύο ετών, ωστό-
σο οι παραγωγοί δεν 

γνώριζαν ποιος ακριβώς 
ήταν ο αγοραστής μέ-

χρι πριν από δύο εβδο-
μάδες που εκπρόσωπος 
της εταιρείας ήρθε στα 
Φάρσαλα για να τους 

γνωρίσει.

«Πήγαμε στο υπουργείο 
και μας είπαν «αχ τι 
ωραία πράγματα που 
κάνετε», αλλά δεν 
ξέρουμε αν θα πάρετε 
την επιδότηση», θυμάται 
η κ. Γάκη. Ευτυχώς η 
παρεξήγηση λύθηκε με 
υπουργική απόφαση.

Η Μελίνα Γκουνταροπούλου και η Σοφία Γραμμενοπούλου του Ενιπέα στο περίπτερο του συνεταιρισμού στην Agrotica. Η προσπάθεια που ξεκίνησε μόλις το 2021 
στα Φάρσαλα για την παραγωγή βιολογικού βαμβακιού «άνοιξε» ήδη την πόρτα ενός από τους μεγαλύτερους οίκους μόδας της Ευρώπης.
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Chanel από τα Φάρσαλα
Καλλιεργούν το βιολογικό τους βαμβάκι με τις μεθόδους της αναγεννητικής γεωργίας

και πωλούν την παραγωγή τους στον γαλλικό οίκο μόδας

Από αριστερά: Νίκος Γούσιος, αντιπρόεδρος του Ενιπέα, Χρήστος Γιαννακάκης, αντιπρόεδρος της 
Εθνικής Ενωσης Αγροτικών Συνεταιρισμών, Αθανάσιος Καραΐσκος, πρόεδρος του Ενιπέα, Μελίνα 
Γκουνταροπούλου, Σοφία Γραμμενοπούλου και η Χαρούλα Καρατοσίδου, γεωπόνος υπεύθυνη για το 
πρόγραμμα αναγεννητικής γεωργίας.  

ΤΑ ΟΦΕΛΗ

Ο ΑΓΟΡΑΣΤΗΣ

Η ΜΕΛΕΤΗ

ΟΙ ΑΓΡΟΤΕΣ 
ΣΤΟΥΣ ΔΡΟΜΟΥΣ
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«Συγχώρεσε τον εαυτό σου», λέει 
μεταξύ άλλων σε ένα βίντεο 23 
δευτερολέπτων ο ιδρυτής σελί-
δας αυτοβελτίωσης, η οποία στο 
Instagram έχει περισσότερους 
από 157.000 ακολούθους, «συγ-
χώρεσε τον εαυτό σου για τις 
φορές που δέχθηκε να πάρει λι-
γότερα από ό,τι άξιζε». Ο τίτλος 
της σελίδας είναι «πρακτική ψυ-
χολογία», και στην περιγραφή 
του προφίλ ο ίδιος γράφει «φτά-
νοντας τους ανθρώπους στην 
καλύτερη εκδοχή τους» και «σε 
βοηθάω να πετύχεις τους στό-
χους του 2024».

Στο συγκεκριμένο βίντεο, ο 
«βοηθός αυτοβελτίωσης» βρίσκε-
ται στην Ινδονησία, και όσο μι-
λάει για την ανάγκη συγχώρεσης 
του εαυτού, μια μεταμοντέρνα 
εκδοχή της άφεσης αμαρτιών 
που έρχεται στην οθόνη του κι-
νητού σου, μουσκεύεται από τη 
βροχή, ενώ πίσω του πανύψηλοι 
φοίνικες ανεμίζουν. Αντίστοιχες 
προτροπές και συμβουλές στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης δεν 
έχουν πάντα τόσο εντυπωσιακή 
παρουσίαση, αλλά αποτελούν 
πλέον πολύ συχνό φαινόμενο. 
Κάθε μέρα, εκατομμύρια χρή-
στες των social media, και δη 
του Instagram, έρχονται αντι-
μέτωποι με θέματα που αφορούν 

τη σχέση με τον εαυτό τους και 
με άλλους, συχνά χωρίς καν να 
το έχουν ζητήσει.

Γιατί ερωτεύεσαι ανθρώπους 
που δεν είναι συναισθηματικά 
διαθέσιμοι; Πώς λειτουργεί μια 
κρίση πανικού;   Πώς μπορεί να 
μοιάζει η συναισθηματική κακο-
ποίηση; Συμβουλές για να διαχει-
ριστείς την εποχική κατάθλιψη. 
Μοναχικότητα ή μοναξιά;   Είναι 
ο πρώην σου νάρκισσος; Ηταν 
η σχέση σου τοξική;   Εχεις παι-
δικά τραύματα; Σε ποιον τύπο 
δεσμού ανήκεις σύμφωνα με τη 
θεωρία προσκόλλησης; Απλοί 
τρόποι για να βελτιώσεις την ψυ-
χολογία σου.

Αμέτρητες σελίδες, στα αγ-
γλικά, στα ελληνικά και σε άλλες 
γλώσσες, εμφανίζονται «απρό-
σκλητες» στο feed σου –κάποιες 
χορηγούμενες, άλλες επειδή 
έχουν κάνει like οι διαδικτυα-
κοί σου φίλοι– και προσφέρουν 
ψυχανάλυση στη μορφή 10 αλλε-
πάλληλων εικόνων το πολύ, όσο 
είναι το επιτρεπόμενο όριο για 
κάθε ανάρτηση. Συμβουλές για 
μια καλύτερη ζωή από συγγρα-
φείς ή life coaches, προφίλ που 
προωθούν την αυτοβοήθεια, ψυ-
χαναλυτές από διάφορες χώρες 
του κόσμου που μέσω Instagram 
διαφημίζουν τη δουλειά τους, ιν-
φλουένσερ και σκιτσογράφοι που 
μέσω χιούμορ καταπιάνονται με 
επιστημονικούς όρους της ψυχι-
ατρικής, κάνοντάς τους πιο εύπε-
πτους για το ευρύ κοινό. Εχει γί-
νει η ψυχολογία «ποπ»; Πριν από 

περίπου ενάμιση χρόνο, ο κλινι-
κός ψυχολόγος Παντελής Μαδί-
κας δημιούργησε το επαγγελμα-
τικό του προφίλ στο Instagram. 
Κάθε 3-5 μέρες αναρτά posts στα 
οποία κάθε φορά καταπιάνεται 
με άλλο θέμα, επιχειρώντας να 
αποσαφηνίσει κάποιους όρους 
στους σχεδόν 21.000 ακολού-
θους της σελίδας του. 

Η κατάθλιψη

Στην ανάρτηση που αφορά τις 
καταθλιπτικές σκέψεις, γράφει: 
«Η κατάθλιψη είναι μια πολύπλο-
κη και προσωπική εμπειρία και οι 
σκέψεις των ανθρώπων μπορεί 
να ποικίλλουν σε μεγάλο βαθμό. 

Μια σύντομη ματιά στις κοινές 
σκέψεις προσφέρει κατανόηση 
του ψυχικού κόσμου των ατόμων 
που πλήττονται». Στις υπόλοιπες 
πέντε φωτογραφίες μεταφέρει κά-
ποιες σχετικές σκέψεις σε εισαγω-
γικά, ενώ στην περιγραφή κάτω 
από την ανάρτηση δίνει περισσό-
τερες πληροφορίες για το θέμα, 
τονίζοντας πως οι θεραπευτικές 
παρεμβάσεις στοχεύουν στη δια-
κοπή του φαύλου κύκλου που δη-
μιουργούν οι αρνητικές σκέψεις.

Σε άλλες αναρτήσεις γράφει 
για διάφορα θέματα – από την 
καταναγκαστική σεξουαλική 
συμπεριφορά και το σύνδρομο 
θρησκευτικού τραύματος μέχρι 

και το δευτερογενές τραύμα, την 
υπεραναπλήρωση και την αυτο-
φροντίδα, μεταξύ άλλων. Για τον 
κ. Μαδίκα, η επαγγελματική χρή-
ση του Instagram έχει δύο ση-
μαντικά θετικά στοιχεία. 

«Μοιράζομαι κάποιες γνώ-
σεις, απομυθοποιούμε κάποιους 
όρους, τις λέξεις “τραύμα” ή “κα-
τάθλιψη” ή “ναρκισσιστής” τις 
χρησιμοποιούμε κάποιες φορές 
με λάθος τρόπο – μου δίνεται 
η ευκαιρία να τις ξεκαθαρίσω 
λίγο», δηλώνει στην «Κ». Από 
την άλλη, καθώς είναι ελεύθερος 
επαγγελματίας, είναι ένας τρόπος 
να προωθήσει τον εαυτό του και 
τη δουλειά του. «Αντί να πλη-

ρώνω έναν διαφημιστή, μπορώ 
να δημοσιεύσω ό,τι θέλω όποτε 
το θέλω», αναφέρει, τονίζοντας 
πως τα μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης βοηθούν και στην αλληλε-
πίδραση με τον κόσμο. Πιο εύ-
κολα θα τον βρει κάποιος μέσω 
Instagram, παρά από τον Χρυσό 
Οδηγό, ενώ πολύ συχνά δέχεται 
σχόλια για το πόσο κάποια ανάρ-
τηση υπήρξε βοηθητική στους 
χρήστες του μέσου. 

Αλλά δεν σημαίνει πως η πα-
ραπάνω εξοικείωση με κάποιους 
όρους της ψυχολογίας ή της ψυ-
χιατρικής, ακόμα και στις περι-
πτώσεις που αυτοί μεταφέρονται 
με ακρίβεια και σωστή επεξήγη-

ση, θα οδηγήσει κάποιον στη θε-
ραπεία. Συχνά, μπορεί απλά να 
οδηγήσει σε περαιτέρω παρανό-
ηση, λένε ψυχίατροι στην «Κ». 

«Ο κόσμος θέλει με τρεις κου-
βέντες να τελειώνει, είμαστε μια 
κοινωνία που δεν θέλει πολύ σύν-
θετα πράγματα, μένουν στο πιο 
επιφανειακό επίπεδο αλλά πάντα 
εμπλέκεται και ένας ασυνείδητος 
παράγοντας που παίζει ρόλο – με 
αυτές τις συνταγές δεν θα τον 
βρεις», τονίζει ο ψυχίατρος-ψυ-
χαναλυτής Σάββας Σαββόπουλος. 

Τοξικές σχέσεις

Ενα παράδειγμα όρου που 
αναφέρεται αρκετά και με ευ-
κολία είναι το ψυχοσωματικό νό-
σημα, σημειώνει. «Αλλά αυτό εί-
ναι ολόκληρη υποειδικότητα της 
ψυχιατρικής, το ίδιο ισχύει και 
με έννοιες όπως είναι ο “ναρκισ-
σισμός” ή οι “τοξικές σχέσεις”», 
επισημαίνοντας ότι οι περισσό-
τερες σχέσεις που πλέον στη δη-
μόσια σφαίρα χαρακτηρίζονται 
ως τοξικές συχνά είναι σαδομα-
ζοχιστικές. «Κάποιος που έχει 
ένα ναρκισσιστικό πρόσωπο ως 
σύντροφο μπορεί να έχει ανάγκη 
να εμπλέκεται σε τέτοια σχέση 
για να τιμωρεί τον εαυτό του, 
δεν διαλέγει κατά τύχη ένα τέ-
τοιο άτομο και για αυτό δεν μπο-
ρεί να απεμπλακεί», εξηγεί ο κ. 
Σαββόπουλος. Είναι δύσκολες 

συνθήκες οι παραπάνω, τονίζει, 
και η λύση απεμπλοκής δεν βρί-
σκεται σε «συνταγές» στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης. 

Η τάση για αυτές τις «συντα-
γές» δεν είναι καινούργια, ούτε 
περιορίζεται στο Instagram, λέει 
στην «Κ» ο ψυχίατρος-παιδοψυ-
χίατρος Αθανάσιος Αλεξανδρί-
δης. «Είναι και πολλοί που έχουν 
κανάλια στο YouTube, σελίδες 
στο Facebook, είναι τεράστιος 
ο αριθμός ανθρώπων που σε κά-
ποιες περιπτώσεις είναι θεραπευ-
τές, σε άλλες life coaches που 
δίνουν συμβουλές», σημειώνει. 
Τις περισσότερες φορές, αυτό 
που συμβαίνει είναι ότι υποτί-
θεται πως κάποιος βρίσκει μια 
εξήγηση για αυτό που είναι – «σε 
σπάνιες περιπτώσεις μπορεί να 
βοηθήσει κάποιον να σκεφτεί 
κάτι για τον εαυτό του, οι άνθρω-
ποι προσπαθούν με όλα αυτά να 
αποφύγουν την ουσιαστική έκ-
θεση εαυτού που κυρίως γίνεται 
σε ένα πλαίσιο ψυχαναλυτικής 
ψυχοθεραπείας».

∆εν αποκλείεται σε περιπτώ-
σεις να γίνεται ορθή παρουσία-
ση του περιεχομένου κάποιων 
όρων, κι αυτό να μπορεί να βο-
ηθήσει τους αποδέκτες, σημειώ-
νει ο ίδιος. «Αλλά ο σκοπός είναι 
να μη μένει κανείς στο πρώτο 
επίπεδο. Εδώ και δεκαετίες έχει 
καθιερωθεί ως όρος το οιδιπό-
δειο. Λένε εύκολα “α, έχω οιδι-
πόδειο” κι όμως συνεχίζουν να 
είναι εξαρτημένοι από τη μαμά 
ή τον μπαμπά τους»...

Η σημαντική αύξηση της «ποπ» 
ψυχολογίας στα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης δεν αφορά μόνο 
το πώς θα επηρεάσουν οι διά-
φορες σχετικές αναρτήσεις κά-
θε χρήστη ξεχωριστά, αλλά εί-
ναι ενδεικτική για την κοινωνία 
στην οποία ζούμε. «Μας υποχρε-
ώνει να διερωτηθούμε πάνω στις 
κοινωνικές συνθήκες που κα-
θιστούν δυνατή τη συγκρότη-
ση της διεύρυνσης μιας τέτοιας 
αγοράς εκλαΐκευσης και ειδικό-
τερα πάνω στους κοινωνικούς 
καθορισμούς αυτής της μαζικής  
κατανάλωσης τέτοιου είδους ψυ-
χολογικού τύπου πολιτισμικών 
“αγαθών”», λέει στην «Κ» ο καθη-
γητής Κοινωνιολογίας στο ΕΚΠΑ, 
Νίκος Παναγιωτόπουλος. 

Οι σύντομες, υπό κωδικοποι-
ημένη μορφή διατυπώσεις και 

συνθέσεις σκέψεων, που δεν πα-
ρέχουν παρά αποσπασματικές 
ψυχολογικές γνώσεις, σημειώνει, 
δημιουργούν μια μαζική ψυχο-
λογική κουλτούρα η οποία συμ-
βάλλει και επηρεάζει τον εμπλου-
τισμό της ενδοσκόπησης. «Εχει 
επιπτώσεις στην κοινωνική κω-
δικοποίηση της προσωπικής έκ-
φρασης, στον προσδιορισμό της 
ατομικής ταυτότητας, στη δια-
μόρφωση της αντίληψης του εαυ-
τού μας, του άλλου, και των δια-
προσωπικών σχέσεων», εξηγεί. 

Ο κ. Σαββόπουλος τονίζει ότι 
ο πολιτισμός που έχουμε είναι 
«ναρκισσιστικός – βασίζεται πά-
νω στο άτομο». Για τον κ. Πανα-
γιωτόπουλο, αυτή η πολιτιστική, 
ψυχολογικής προοπτικής, επε-
ξεργασία συμβολικών κωδικών 
που διαμορφώνουν και ελέγχουν 

«τους τρόπους θέασης, συνεννό-
ησης, αίσθησης, σκέψης» παρέχε-
ται με τέτοιους όρους στους πο-
λίτες ώστε η αλλαγή στον τρόπο 
προσδιορισμού του εαυτού μας 
να βιώνεται ως μέρος της αυτο-
νομίας του ατόμου, το οποίο μπο-
ρεί να ερμηνεύει τη ζωή του με 

έναν τρόπο καθαρά υποκειμε-
νικό. «Το “εγώ” αποδεσμεύεται 
από αντικειμενικές δεσμεύσεις 
και καταναγκασμούς και καθί-
σταται πεδίο-πηγή συνεχώς πιο 
ενδιαφερουσών “ψυχολογικών” 
αφηγήσεων», δηλώνει. 

∆εν θα μπορούσε να γίνει αλ-
λιώς, συμπληρώνει, γιατί η συ-
γκεκριμένη αγορά αναπτύσσεται 
στη σημερινή εποχή «της λατρεί-
ας του ατόμου και του “ατομικι-
σμού”, σε μια εποχή που κυρι-
αρχεί η φιλοσοφία της ιστορίας 
η οποία αναγνωρίζει την κοινω-
νία αποκλειστικά και μόνο ως το 
προϊόν των δράσεων μεμονωμέ-
νων φορέων», σημειώνει ο κ. Πα-
ναγιωτόπουλος. Για τον κ. Πα-
ντελή Μαδίκα, παρότι και ο ίδιος 
χρησιμοποιεί το Instagram τόσο 
για λόγους διαφήμισης της δου-

λειάς του, όσο και για να βοηθή-
σει στην εξοικείωση του κόσμου 
με την ψυχοθεραπεία, όπως λέει 
στην «Κ», η διάχυση της ψυχο-
λογίας και επιστημονικών όρων 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
είναι δίκοπο μαχαίρι. Από τη μία 
πλευρά, είναι ωραίο να μαθαίνει 
ο κόσμος πράγματα για την ψυ-
χολογία και τον εαυτό του, ανα-
φέρει. «Από την άλλη, μπορεί να 
διαβάσει κάποιος για το τραύμα, 
παραδείγματος χάριν, και να δια-
γνώσει τον εαυτό του λανθασμέ-
να με τραύμα, και αυτό να του 
δημιουργήσει ακόμα περισσό-
τερο άγχος για την ψυχική του 
κατάσταση». 

Αλλά ο κοινωνιολόγος κ. Πα-
ναγιωτόπουλος θεωρεί ότι ελλο-
χεύει και ένας κίνδυνος μεγαλύ-
τερος ακόμα και από ανακριβείς 

αυτοδιαγνώσεις. ∆εν αποκλείει 
η νέα αυτή αγορά, όπως λέει, να 
έχει σε ατομικό επίπεδο θετικές 
συνεισφορές, οι οποίες τονίζει ότι 
εξαρτώνται άμεσα από τις γνωστι-
κές και πολιτισμικές δυνατότητες 
του αποδέκτη. 

Αλλά δεν είναι αρκετές. «Μέ-
σα σε ένα τέτοιο πλαίσιο», λέει 
στην «Κ», «όλα μας πείθουν πως 
η διάχυση αυτής της “ποπ” ψυ-
χολογίας συμβάλλει εξ αντικειμέ-
νου στην αποκοινωνικοποίηση 
των ατόμων, στην αποδυνάμωση 
των κοινωνικών συστημάτων αλ-
ληλεξάρτησης, των δεσμών που 
συνδέουν τα άτομα με τις ομάδες 
τους». «Καθώς στο όνομα της υπε-
ράσπισης της ατομικής ελευθερί-
ας και ανάπτυξης», συμπληρώνει, 
«τελικά προωθείται η ανάπτυξη 
της απολογίας του “εγώ”».

Αμέτρητες σελίδες 
εμφανίζονται 
στα social media 
και προσφέρουν 
ψυχανάλυση στη μορφή 
10 αλλεπάλληλων 
εικόνων.

«Η διάχυση της 
“ποπ” ψυχολογίας 
συμβάλλει στην 
αποκοινωνικοποίηση 
των ατόμων, στην 
αποδυνάμωση 
των συστημάτων 
αλληλεξάρτησης».

Η εξοικείωση με 
κάποιους όρους 
της ψυχολογίας 
ή της ψυχιατρικής δεν 
σημαίνει θεραπεία, 
επισημαίνουν 
στην «Κ» οι ειδικοί. 

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Καλώς ήρθατε 
στο psycho-gram

«Παγίδα» για λάθος αυτοδιαγνώσεις

Κακοποίηση. Τραύμα. Ναρκισσισμός. Τοξική σχέση. Οι όροι της 
ψυχιατρικής και της ψυχοθεραπείας έχουν γίνει πια καθομιλουμένη 

στα κοινωνικά δίκτυα, όπου παρέχονται συμβουλές «life coaching» και 
«αυτοβελτίωσης». Είναι ανώδυνη αυτή η ψηφιακή «ψυχολογία»;
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Κ Ο Σ Μ Ο Σ22 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 4 Φεβρουαρίου 2024

Δύο γεγονότα που συνέβησαν σχε-
δόν συγχρόνως την περασμένη 
Κυριακή, ένα στην Ιερουσαλήμ και 
ένα στο Παρίσι, πρόσθεσαν στην 
κυβέρνηση Νετανιάχου δύο νέα 
μέτωπα – σε ενδοκομματικό και 
διπλωματικό επίπεδο αντίστοιχα.
 
Το βράδυ της Κυριακής 28/1, σε 
μία επίδειξη ισχύος οι παρατάξεις 
της εθνοθρησκευτικής ∆εξιάς των 
Μπεν-Γκβιρ και Σμότριτς γέμισαν 
το κεντρικό συνεδριακό κέντρο 
της Ιερουσαλήμ και έδωσαν νέα 
ώθηση στο αίτημα της επιστροφής 
των Εβραίων εποίκων σε ολόκληρη 
τη Λωρίδα της Γάζας την επομέ-
νη του πολέμου. Ενας τεράστιος 
χάρτης του θυλάκου περιελάμβα-
νε τους υπό επανασύσταση εποι-
κισμούς, καλύπτοντας ολόκληρη 
τη σκηνή πίσω από το βήμα των 
ομιλητών. Παράλληλα συλλέγο-
νταν υπογραφές όσων επιθυμού-
σαν να συμμετέχουν στις πρώτες 
ομάδες εποίκων.
 
Οι απόψεις των νοσταλγών της επο-

χής του Γκους Κατίφ και η σύσσω-
μη παρουσία των εθνοθρησκευ-
τικών κομμάτων (με μοναδική 
εξαίρεση το υπερορθόδοξο θρη-
σκευτικό κόμμα Shas) δεν εξέπλη-
ξαν κανέναν. Εξέπληξε, ωστόσο, 
η παρουσία τεσσάρων υπουργών 
και δέκα βουλευτών του Λικούντ. 
Οι δεξιότερες τάσεις του κυβερ-
νώντος κόμματος ξεπέρασαν το 
φράγμα του φόβου. Αρκεί να λη-
φθεί υπ’ όψιν πως την παραμο-
νή της εκδήλωσης, ο Νετανιάχου 
δήλωνε ξεκάθαρα ότι «πέραν της 
παραμονής του στρατού για όσο 
χρόνο χρειαστεί», κάθε σκέψη πε-
ρί μόνιμης κατοχής και επανεποι-
κισμού της Γάζας απορρίπτεται.
 
Το ίδιο ακριβώς βράδυ, στο Παρίσι, 
οι επικεφαλής της Μοσάντ, της CIA 
και των μυστικών υπηρεσιών της 
Αιγύπτου και του Κατάρ κατέληξαν 
σε ένα νέο σχέδιο εκεχειρίας, γνω-
στό ως «πλαίσιο του Παρισιού», 
ορίζοντας μία διαδικασία σταδια-
κής απελευθέρωσης Ισραηλινών 
ομήρων και Παλαιστινίων φυλα-
κισμένων, που πιθανόν να συνο-
δεύεται με σταδιακή αποχώρηση 

των στρατευμάτων από τη Γάζα με 
στόχο την παρατεταμένη διακοπή 
των μαχών ή τον τερματισμό του 
πολέμου. Εκτοτε κυκλοφόρησε 
πλήθος διαρροών, αμερικανικής 
κυρίως προέλευσης, που όμως δι-
αψεύδονταν επίμονα από πλευράς 
Νετανιάχου. Είναι χαρακτηριστικό 
ότι την περασμένη Τετάρτη ο Ισ-
ραηλινός πρωθυπουργός με τρεις 
αλλεπάλληλες δημόσιες τοποθε-
τήσεις του διέψευδε πληροφορίες 
περί στρατιωτικής απόσυρσης και 
απελευθέρωσης χιλιάδων Παλαι-
στινίων βαρυποινιτών, τη στιγμή 
που ο εξ απορρήτων του υπουρ-
γός Στρατηγικών Υποθέσεων Ρον 
Ντέρμερ ήδη βρισκόταν στην Ουά-
σιγκτον για κατ’ ιδίαν συναντήσεις 
με τη διακυβέρνηση Μπάιντεν. 
Και όλα αυτά συνέβαιναν με τη 
Χαμάς, διά των διαφόρων εκπρο-
σώπων της, να εκφράζει όρους και 
προϋποθέσεις ενόσω εξέταζε το 
«πλαίσιο του Παρισιού», το ακρι-
βές περιεχόμενο του οποίου επι-
σήμως ουδείς ανακοίνωνε.
 
Σε μια προσπάθεια πολιτικού ελιγ-
μού και με απώτερο αποδέκτη τον 

Λευκό Οίκο, την περασμένη Τε-
τάρτη ο Νετανιάχου έφτασε στο 
σημείο να δώσει την εντολή στον 
υπέρμαχο της δικαστικής μεταρ-
ρύθμισης και υπουργό ∆ικαιοσύ-
νης Γιαρίβ Λεβίν να προσφέρει 
αυτοπροσώπως το... υπουργείο 
του(!) στον αρχηγό της αξιωματι-
κής αντιπολίτευσης Γιαΐρ Λαπίντ, 
προσκαλώντας τον στον κυβερνη-
τικό συνασπισμό. Ο Νετανιάχου, 
εμμέσως και σαφέστατα, προετοι-
μάζει σχέδιο εθελουσίας εξόδου 
των ακροδεξιών Μπεν-Γκβιρ και 
Σμότριτς, ελπίζοντας ότι οι αμε-
ρικανικές πιέσεις για άμεση κα-
τάπαυση πυρός και στρατιωτική 
απόσυρση θα τεθούν υπό κάποιον 
έλεγχο.
 
Στην πραγματικότητα, το τελευταίο 
επταήμερο το Ισραήλ απέκτησε 
ένα νέο, απροσδόκητο μέτωπο, 
που δεν εκτυλίσσεται στα πεδία 
των μαχών. ∆ιαμορφώνεται εν 
μέσω διπλωματικών διαβουλεύ-
σεων πίσω από κλειστές πόρτες, 
με αντίπαλο τις προτεραιότητες 
της διακυβέρνησης Μπάιντεν, 
που βρίσκονται σε πλήρη αντίθε-

ση με τις αντίστοιχες ισραηλινές. 
 
Φοβούμενη μία εκλογική ήττα τον 
ερχόμενο Νοέμβριο, η παράταξη 
Μπάιντεν δείχνει πως αποφάσισε 
να κερδίσει το χαμένο δημοσκο-
πικό έδαφος πιέζοντας το Ισραήλ 
–και τον Νετανιάχου προσωπι-
κά– να συμφωνήσει σε μία εκε-
χειρία, με όρους που η ισραηλινή 
κοινωνία υπό τις παρούσες συν-
θήκες εύκολα θα εκλάβει ως ήτ-
τα. Εάν επιστρέψουν τώρα στο 
Ισραήλ όλα τα στρατεύματα και 
οι όμηροι, ζωντανοί ή νεκροί, η 
Χαμάς θα συνεχίζει να υπάρχει 
στη Γάζα και τόσο ο Νετανιάχου 
όσο και σύσσωμο το πολιτικό και 
στρατιωτικό κατεστημένο δεν θα 
είναι σε θέση να πείσουν τον μέ-
σο Ισραηλινό πολίτη ότι μια νέα 
7η Οκτωβρίου δεν θα αναμένεται 
προ των πυλών ανά πάσα στιγμή.

 
Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστο-
ρία των Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας 
- Ισραήλ - Κύπρου στο Πανεπιστή-
μιο Μπεν Γκουριόν και στο Πάντειο 
Πανεπιστήμιο. Είναι ερευνητής του 
ΕΛΙΑΜΕΠ. 

Η επίθεση της οργάνωσης-ομπρέλας 
«Ισλαμική Αντίσταση στο Ιράκ», 
που στοίχισε τη ζωή σε τρεις Αμε-
ρικανούς σε αμερικανική βάση 
στην Ιορδανία πριν από ακριβώς 
μία εβδομάδα, αιφνιδίασε την Ου-
άσιγκτον, επειδή έφερε ξεκάθαρη 
τη σφραγίδα του Ιράν. Αυτό την 
υποχρεώνει τώρα να απαντήσει 
σθεναρά αλλά και συγκρατημέ-
να ταυτόχρονα, με πλήγματα σε 
Ιράκ και Συρία, όχι δηλαδή στο 
εσωτερικό του Ιράν ή εναντίον 
αμιγώς ιρανικού στόχου, ώστε να 
μη διακινδυνεύσει μια απευθείας 
σύγκρουση με την Τεχεράνη. Η 
επίθεση της περασμένης Κυρια-
κής σημειώθηκε σε μια απρόβλε-
πτη περιοχή, στη βάση Tower 22 
στην Ιορδανία, την ύπαρξη της 
οποίας σημειωτέον αρνιόταν μέ-
χρι την περασμένη εβδομάδα το 
Αμάν. Η επιλογή του στόχου αιφ-
νιδίασε τις ΗΠΑ: είναι ένα μάλλον 
ασήμαντο αμερικανικό στρατιωτι-
κό φυλάκιο στη μέση της ερήμου, 
στο έσχατο βορειοανατολικό άκρο 
της Ιορδανίας, στα σύνορα με τη 
Συρία, ενώ η ιρακινή επικράτεια 
απέχει μόλις 10 χλμ. 

Παράλληλα, ο τρόπος με τον 
οποίο σημειώθηκε δημιουργεί δι-
καίως την υποψία ότι σχεδιάστη-
κε και πραγματοποιήθηκε με τη 
συνδρομή μιας καλά οργανωμέ-
νης δύναμης, που είχε στη διάθε-
σή της σημαντική πληροφόρηση: 
το εχθρικό drone εκτοξεύθηκε τη 
στιγμή που ένα φιλικό drone επέ-
στρεφε στη βάση και αυτός ήταν 
ο λόγος που δεν καταρρίφθηκε 
εγκαίρως. Το Ιράν επιμένει να δι-
αψεύδει οιαδήποτε ανάμειξη, αλλά 
ο Τζο Μπάιντεν υπέστη ασφυκτι-
κές πιέσεις να προβεί σε αποφασι-
στικά αντίποινα. Η συγκεκριμένη 
φιλοϊρανική οργάνωση απολαμβά-
νει εδώ και χρόνια τη στρατιωτική 
υποστήριξη της Τεχεράνης κι ενώ 
όντως έχει τα δικά της συμφέρο-
ντα, αυτά πολλές φορές συγκλί-
νουν με εκείνα του Ιράν. Από την 
εισβολή των ΗΠΑ στο Ιράκ έως 
σήμερα, η Τεχεράνη έχει χρησιμο-
ποιήσει τέτοιου είδους οργανώσεις 
για να διευρύνει την επιρροή της 
στη χώρα και μετά την απόσυρση 
των αμερικανικών δυνάμεων το 
2011, οι οργανώσεις αυτές ανέλα-
βαν τον αγώνα του Ιράκ κατά του 
Ισλαμικού Κράτους, που έφτασε 
να ελέγχει το ένα τρίτο της χώρας. 
Σήμερα οι εκτάσεις αυτές στα σύ-
νορα Ιράκ - Συρίας, οι οποίες άλλο-
τε τελούσαν υπό τον έλεγχο του 
Ισλαμικού Κράτους, είναι προπύρ-
γιο της «Ισλαμικής Αντίστασης», 
από όπου εκτοξεύθηκε η επίθεση 
της περασμένης Κυριακής.

Σε δύο κινήσεις

Το δόγμα του Τζο Μπάιντεν εί-
χε περιγράψει αυτήν την εβδομά-
δα με μεγάλη ακρίβεια στη στήλη 
του στους New York Times (ΝΥΤ) ο 
βραβευμένος με Πούλιτζερ Τόμας 
Φρίντμαν. Κατά τον αρθρογράφο, 
στην πρώτη φάση ο Μπάιντεν θα 
απαντήσει με αποφασιστικό τρό-

πο «εναντίον των αντιπροσώπων 
του Ιράν και των πρακτόρων του 
στην περιοχή». Λίγες ώρες αργό-
τερα, ανακοινώθηκε η προεδρική 
εντολή για πλήγματα κατά ιρανι-
κών στόχων σε Συρία και Ιράκ. 

Σε δεύτερη φάση θα πρέπει 
να αναμένεται μια διπλωματική 
πρωτοβουλία από τις ΗΠΑ για τη 
δημιουργία παλαιστινιακού κρά-
τους, καθώς η Ουάσιγκτον έχει 
πλέον καταλήξει ότι είναι επείγου-
σα ανάγκη να αναγνωριστεί ένα 
παλαιστινιακό κράτος σε ∆υτική 
Οχθη και Γάζα. Κατά τη γνώμη του 
Φρίντμαν, αυτό θα είναι εφικτό 
«μόνον όταν οι Παλαιστίνιοι ανα-
πτύξουν μια σειρά καθορισμένων, 
αξιόπιστων θεσμών και δυνατοτή-
των ασφαλείας που θα εγγυώνται 

ότι το κράτος αυτό είναι βιώσιμο 
και δεν απειλεί το Ισραήλ». Το πρό-
βλημα είναι πώς θα συμβεί αυτό 
όσο πρωθυπουργός του Ισραήλ εί-
ναι ο Μπέντζαμιν Νετανιάχου, o 
οποίος άλλα φέρεται να λέει στον 
Μπάιντεν και άλλα στο εσωτερι-
κό της χώρας του. Στους Αμερικα-
νούς συνομιλητές του εμφανίζεται 
σχετικά ήπιος, ενώ στο ισραηλινό 
ακροατήριο παρουσιάζει την εικό-
να του αδιάλλακτου. Προφανώς 
οι ΗΠΑ, έχοντας αντιληφθεί τη 
διγλωσσία, επενδύουν σε μία πιο 
συνεννοήσιμη διάδοχη κατάστα-
ση στη χώρα μετά την καταψή-
φιση του ούτως ή άλλως εξαιρε-
τικά αντιδημοφιλούς «Μπίμπι», ο 
οποίος έχει καταστεί όμηρος των 
ακροδεξιών εταίρων του. H θέση 

του είναι πράγματι κάτι παραπάνω 
από δύσκολη: από τη μία αντιμε-
τωπίζει την μήνιν της κοινής γνώ-
μης, που απαιτεί μια συμφωνία με 
τη Χαμάς για την απελευθέρωση 
των υπολοίπων ομήρων· από την 
άλλη, αν υποκύψει σε αυτές τις πι-
έσεις, κινδυνεύει με αποχώρηση 
των ακροδεξιών κομμάτων, που 
θεωρούν οποιαδήποτε συμφωνία 
προδοτική, και άρα με κατάρρευ-
ση της κυβέρνησής του. 

Η ολοκλήρωση του δόγματος 
Μπάιντεν, όπως τη φιλοτεχνεί ο 
Φρίντμαν στους ΝΥΤ, περιλαμβά-
νει ως τρίτο πυλώνα μια διευρυ-
μένη συμμαχία μεταξύ ΗΠΑ και 
Σαουδικής Αραβίας, στην οποία 
προβλέπεται και η ομαλοποίηση 
των σχέσεων του Ριάντ με το Ισ-
ραήλ. Πριν από τις επιθέσεις της 
7ης Οκτωβρίου, οι δύο χώρες βρί-
σκονταν πολύ κοντά στη σύναψη 
σχετικής συμφωνίας, αλλά λίγες 
μέρες αργότερα η Σαουδική Αρα-
βία «πάγωσε» τη συμφωνία. Πολ-
λές από τις κινήσεις του Αμερι-
κανού προέδρου υπακούουν και 
σε προεκλογικές ανάγκες, αφού 
ο Μπάιντεν ούτε θέλει να χάσει 
το κραταιό ισραηλινό λόμπι, ούτε 
όμως να αποξενώσει τους αραβι-
κής καταγωγής ψηφοφόρους και 
το προοδευτικό φιλοπαλαιστινιακό 
κομμάτι των ∆ημοκρατικών. Για να 
τηρήσει αυτές τις δύσκολες ισορ-
ροπίες εξήγγειλε αυτήν την εβδο-
μάδα κυρώσεις κατά όσων Εβραί-
ων εποίκων ασκούν βία εις βάρος 
Παλαιστινίων στη ∆υτική Οχθη.

Λιμός, νεκροί και ερείπια

Αυτή τη στιγμή, πάντως, η κα-
θημερινότητα στην περιοχή ελάχι-
στα περιθώρια αισιοδοξίας αφήνει: 
o αριθμός των νεκρών Παλαιστι-
νίων έχει ξεπεράσει τις 27.000 και 
των τραυματιών τις 66.000. Πάνω 
από 1,7 εκατ. έχουν εκτοπιστεί 
και βρίσκονται αντιμέτωποι με το 
φάσμα του λιμού και των ασθενει-
ών. Tουλάχιστον τα μισά κτίρια (οι 
εκτιμήσεις κάνουν λόγο για 50%-
61%) έχουν καταστραφεί ή υπο-
στεί ζημιές. Οι ισραηλινές δυνά-
μεις έχουν προχωρήσει, εξάλλου, 
σε μαζικές κατεδαφίσεις κτιρίων, 
μεταξύ άλλων τεμενών, σχολείων 
και ολόκληρων τμημάτων κατοι-
κημένων συνοικιών στο πλαίσιο 
της δημιουργίας ζώνης ασφαλείας 
στο εσωτερικό της Γάζας, προκει-
μένου να προληφθεί μια νέα επι-
χείρηση εισβολής όπως αυτή της 
7ης Οκτωβρίου.

Την ίδια ώρα, πολλές χώρες 
έχουν αναστείλει τη χρηματοδό-
τηση στην Υπηρεσία του ΟΗΕ 
για την Ανακούφιση των Παλαι-
στινίων Προσφύγων (UNRWA), 
που αποτελεί τη βασική πηγή πα-
ροχής ανθρωπιστικής βοήθειας 
στον παλαιστινιακό λαό. Αιτία εί-
ναι η αποκάλυψη ότι 12 εργαζό-
μενοι στην UNRWA είχαν έμμεση 
ή άμεση ανάμειξη στις επιθέσεις 
του Οκτωβρίου. Οι περισσότερες 
χώρες διευκρίνισαν ότι η αναστο-
λή είναι προσωρινή, αλλά η ανά-
γκη για τρόφιμα και φάρμακα εί-
ναι άμεση.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ

Διαδήλωση στο Τελ Αβίβ με αίτημα τη διαπραγμάτευση με τη Χαμάς και την επίτευξη συμφωνίας για 
τους ομήρους το συντομότερο δυνατόν. Ο Νετανιάχου, όμηρος των ακροδεξιών εταίρων του, ξέρει πως 
οποιαδήποτε συμφωνία με τους Παλαιστινίους θα σηματοδοτήσει το πολιτικό του τέλος. 

Σχέδιο Μπάιντεν 
για απόδραση από 
τη Μέση Ανατολή

Ο Νετανιάχου και το μέτωπο της Ουάσιγκτον

Τη δύσκολη εξίσωση της –έμμεσης– τιμωρίας του Ιράν 
με την ταυτόχρονη επιβολή ενός σχεδίου ειρήνης 

για τη Γάζα επιχειρεί να λύσει ο Λευκός Οίκος 

Από την εισβολή 
των ΗΠΑ στο Ιράκ, 
η Τεχεράνη έχει 
χρησιμοποιήσει 
οργανώσεις σαν την 
«Ισλαμική Αντίσταση» 
για να διευρύνει την 
επιρροή της στη χώρα.
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Είναι κοινός τόπος ότι ο πόλεμος, 
κάθε πόλεμος, κρίνεται όχι μόνο 
στο πεδίο της μάχης, αλλά και στα 
μετόπισθεν, στο κρίσιμο μέτωπο 
της οικονομίας. ∆υστυχώς για την 
Ουκρανία τα νέα δεν είναι καλά ού-
τε σ’ αυτό το επίπεδο. «Το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο διπλασιάζει 
την πρόβλεψη για την ανάπτυ-
ξη της Ρωσίας, καθώς ο πόλεμος 
διεγείρει την οικονομία», ήταν ο 
τίτλος πρωτοσέλιδου ρεπορτάζ 
των Financial Times την περα-
σμένη Τετάρτη. Σε πείσμα των 
δυτικών κυρώσεων, η ρωσική οι-
κονομία αναμένεται να αυξηθεί 
κατά 2,6% κατά το ∆ΝΤ και κατά 
3,5% κατά τον Βλαντιμίρ Πούτιν. 
Ο «πολεμικός καπιταλισμός» για 

την ώρα αποδίδει και οι ρωσικές 
τράπεζες, θεωρητικά αποκλεισμέ-
νες από το διεθνές χρηματοπιστω-
τικό σύστημα, κατέγραψαν πέρυσι 
κέρδη-ρεκόρ. 

Στο απέναντι στρατόπεδο τα 
πράγματα διαγράφονται πιο δύ-
σκολα. Μπορεί η ουκρανική οι-
κονομία να σταθεροποιήθηκε το 
2023, ύστερα από τη δραματική 
συρρίκνωση (σχεδόν κατά το ένα 
τρίτο του ΑΕΠ) του 2022, αλλά το 
δημοσιονομικό έλλειμμα κινεί-
ται στη στρατόσφαιρα (γύρω στο 
20,7% έναντι 1,9% της Ρωσίας). 
Αυτό σημαίνει ότι, παρά τα 350 
δισ. δυτικής βοήθειας (πάνω από 
δύο ΑΕΠ της Ουκρανίας) που έχει 
εισπράξει στα δύο χρόνια του πο-

λέμου, η κυβέρνηση Ζελένσκι θα 
βρεθεί στην πολύ δυσχερή θέση εί-
τε να περικόψει δραστικά κοινωνι-
κές δαπάνες σε έναν ήδη τρομερά 
πιεσμένο πληθυσμό είτε να κηρύ-
ξει στάση πληρωμών στο δημόσιο 

χρέος της, αν δεν δεχθεί νέα, μεγά-
λα πακέτα οικονομικής βοήθειας. 
Ωστόσο, η εμφανής «κόπωση της 
∆ύσης με το Ουκρανικό» καθιστά 
τη συνέχιση των οικονομικών ρο-
ών δυσχερέστερη. Στις Ηνωμένες 
Πολιτείες το πακέτο των 66 δισ. 
δολαρίων που έχει καταθέσει στο 
Κογκρέσο η κυβέρνηση Μπάιντεν 
έχει μπλοκάρει για την ώρα, καθώς 
οι Ρεπουμπλικανοί, υπό την πίεση 
του Ντόναλντ Τραμπ, εξαρτούν 
την απελευθέρωση των κονδυλίων 
για την Ουκρανία από την επιβολή 
των όρων τους για σκληρά αντιμε-
ταναστευτικά μέτρα στα σύνορα 
με το Μεξικό. Το γεγονός ότι βρι-
σκόμαστε σε προεκλογική χρονιά 
παίζει κι αυτό τον ρόλο του. Στην 

Ευρωπαϊκή Ενωση, το τετραετές 
πρόγραμμα οικονομικής βοήθει-
ας στην Ουκρανία, ύψους 50 δισ. 
ευρώ, προσέκρουσε στις αντιρρή-
σεις του Ούγγρου πρωθυπουργού 
Βίκτορ Ορμπαν, αυτή τη στιγμή 
του πιο φιλικού προς τη Μόσχα 
ηγέτη μεταξύ των «27». Παρότι ο 
Ορμπαν υπέκυψε στις πιέσεις κατά 
τη Σύνοδο Κορυφής της Πέμπτης, 
η αποδέσμευση της βοήθειας θα 
γίνεται κατά δόσεις, με κυβερνή-
σεις υπό αυξανόμενη πίεση. Το γε-
γονός ότι, υπό το βάρος των αγρο-
τικών κινητοποιήσεων σε πολλές 
χώρες, οι Βρυξέλλες έθεσαν ήδη 
κάποιους περιορισμούς στις ει-
σαγωγές ουκρανικών προϊόντων, 
ασφαλώς κάτι λέει.

Με την αντεπίθεση του καλοκαιριού 
να έχει αποτύχει, τον ουκρανικό 
στρατό να έχει υποχωρήσει σε 
αμυντικές θέσεις και τη συνέχιση 
της βοήθειας Αμερικανών και Ευ-
ρωπαίων ολοένα και πιο αβέβαιη, 
το τελευταίο πράγμα που χρεια-
ζόταν στο Κίεβο ήταν το άνοιγ-
μα εσωτερικού ρήγματος ανάμε-
σα στην ανώτατη πολιτική και 
στρατιωτική ηγεσία. Κι όμως, αυ-
τό ακριβώς συνέβη τη νύχτα της 
∆ευτέρας, όπως μαρτυρεί σωρεία 
ουκρανικών και δυτικών μέσων. 
Σύμφωνα με τα συγκλίνοντα ρε-
πορτάζ, ο πρόεδρος Βολοντίμιρ 
Ζελένσκι ζήτησε από τον αρχη-
γό των ενόπλων δυνάμεων Βαλέ-
ρι Ζαλούζνι να παραιτηθεί, προ-
σφέροντάς του, για να γλυκάνει 
το χάπι, το αξίωμα του στρατιωτι-
κού του συμβούλου. Οταν εκείνος 
αρνήθηκε, ο Ζελένσκι του είπε ότι 
θα τον αποπέμψει ούτως ή άλλως, 
αλλά αναγκάστηκε να αναστεί-
λει την απόλυσή του επειδή κα-
νένας από τους δύο υποψηφίους 
για τη διαδοχή (ο αρχηγός της 
στρατιωτικής υπηρεσίας πληρο-
φοριών Κίριλ Μπουντάνοφ και ο 
αρχηγός του στρατού ξηράς Ολε-
ξάντρ Σίρσκι) δεν αποδέχθηκε 
την πρόταση. 

«Ασφαιρες» διαψεύσεις

Την επομένη, κύκλοι της προ-
εδρίας διέψευσαν τα περί αποπο-
μπής του Ζαλούζνι, χωρίς ωστόσο 
κανείς από τους δύο πρωταγω-
νιστές του δράματος να κάνει 
οποιαδήποτε δήλωση. Μεγάλης 
επιρροής δυτικά μέσα, όπως η αμε-
ρικανική εφημερίδα Washington 
Post, η γαλλική Le Monde και το 
βρετανικό περιοδικό Economist, 
επέμεναν ότι τα πράγματα εξελί-
χθηκαν όπως ακριβώς είχαν πε-
ριγραφεί από τα ρεπορτάζ. Κοινή 
ήταν η εκτίμηση ότι ο εξοστρα-
κισμός του 50χρονου στρατηγού 
είναι απλά θέμα χρόνου –άλλω-
στε, κάτι ανάλογο συνέβη με την 
αποπομπή του πρώην υπουργού 
Αμυνας Ολέξι Ρέζνικοφ: επί μήνες, 
οι σχετικές φήμες διαψεύδονταν 
σταθερά από την προεδρία, μέ-
χρι τη μέρα που επαληθεύτηκαν. 

Κατά τα λοιπά, οι δύο περιπτώ-
σεις είναι εντελώς διαφορετικές. 
Επαγγελματίας πολιτικός, ο Ρέζ-
νικοφ δεν είχε καμία άμεση ανά-
μειξη στην πολεμική προσπάθεια 
– ο ρόλος του περιοριζόταν κατά 
βάση στην εξασφάλιση δυτικής 
στρατιωτικής βοήθειας. Επιπλέον, 
το κύρος του είχε καταπέσει λόγω 
των απανωτών οικονομικών σκαν-
δάλων σχετικά με τις προμήθειες 
των ενόπλων δυνάμεων – εντε-
λώς εξοργιστικά πράγματα για μια 
χώρα που δίνει αγώνα επιβίωσης. 

Αντίθετα, ο Ζαλούζνι αναγορεύ-
τηκε στα μάτια της κοινής γνώ-
μης σε εθνικό ήρωα, χάρη στην 
απόκρουση της ρωσικής εισβολής 
στο Κίεβο και στις επιτυχημένες 
αντεπιθέσεις των Ουκρανών στο 
Χάρκοβο και τη Χερσώνα. Επόμε-
νο είναι να αναρωτιέται κανείς για 
τις επιπτώσεις που θα είχε ενδε-
χόμενη αποπομπή του στο ηθικό 
του σκληρά δοκιμαζόμενου ου-
κρανικού στρατού. 

Γεγονός είναι ότι η σύγκρουση 
της ∆ευτέρας δεν ήρθε ως κεραυ-
νός εν αιθρία. Τρεις πηγές προ-
σκείμενες στον στρατηγό εκμυ-
στηρεύτηκαν στην ισπανική El 
Pais ότι λίγο πριν ξεκινήσει ο πό-
λεμος, ο Ζαλούζνι εκτιμούσε ότι η 
ρωσική εισβολή ήταν επικείμενη, 
όπως προειδοποιούσαν και οι Αμε-
ρικανοί, αλλά ο Ζελένσκι, ακολου-

θώντας τις εκτιμήσεις των Ευρω-
παίων, θεωρούσε το ενδεχόμενο 
απίθανο. Κατά τις πρώτες εβδομά-
δες του πολέμου, πάντα σύμφωνα 
με τις ίδιες πηγές, ο στρατηγός εί-
χε έναν θερμό διαπληκτισμό με 
τον Ζελένσκι και το δεξί του χέρι, 
τον Αντρέι Γέρμακ, επιμένοντας 
ότι ήταν δυνατή η αποτελεσματι-
κή αντίσταση στη ρωσική εισβο-
λή. Η προεδρία αμφέβαλε, γι’ αυ-
τό και έστειλε αντιπροσωπεία να 
διαπραγματευθεί με τον Πούτιν. 

Ομολογία αποτυχίας

Η αντίστροφη μέτρηση προς 
την αναπόφευκτη, κατά τα φαι-
νόμενα, ρήξη άρχισε την 1η Νο-
εμβρίου 2023, όταν το Economist 
δημοσίευσε εκτιμήσεις του Ζα-
λούζνι, ο οποίος αναγνώριζε ότι 

η ουκρανική αντεπίθεση είχε 
αποτελματωθεί και ότι δεν θα 
έπρεπε να αναμένονται θεαμα-
τικές ανατροπές στο μέτωπο τους 
χειμερινούς μήνες. Ο Ζελένσκι 
εξοργίστηκε και διαφοροποιήθη-
κε δημόσια, παρότι οι μετέπειτα 
εξελίξεις δικαίωσαν τον στρατηγό 
του. Τον ίδιο μήνα, η Washington 
Post έβγαλε στη δημοσιότητα 
αποσπάσματα από το πόρισμα 
των γερμανικών, σουηδικών και 
δανέζικων υπηρεσιών για το πο-
λύκροτο σαμποτάζ στον ρωσο-
γερμανικό αγωγό φυσικού αερίου 
NordStream, τον Σεπτέμβριο του 
2022. Σύμφωνα με το πόρισμα, το 
σαμποτάζ έγινε από ειδικές δυ-
νάμεις της Ουκρανίας με εντο-
λή του Ζαλούζνι, χωρίς να έχει 
ενημερωθεί ο Ζελένσκι, ο οποίος 
απάλλαξε από τα καθήκοντά του 
τον αρχηγό των ειδικών δυνάμε-
ων χωρίς τη σύμφωνη γνώμη του 
επιτελάρχη του. 

Η σταγόνα που ξεχείλισε το πο-
τήρι ήταν, πιθανότατα, η σύγκρου-
ση των δύο ανδρών για το καυτό 
θέμα της επιστράτευσης. Ο Ζα-
λούζνι ζήτησε από την πολιτική 
ηγεσία την άμεση επιστράτευση 
450.000 έως 500.000 ανδρών για 
να αναπληρώσει τις πολύ μεγά-
λες απώλειες ενός στρατού όπου 
ο μέσος όρος ηλικίας στην πρώ-
τη γραμμή του μετώπου είναι με-

ταξύ 40 και 45 ετών. Ο Ζελένσκι 
θεώρησε υπερβολική την αξίωση 
της στρατιωτικής ηγεσίας, καθώς 
ούτε οι οικονομικές δυνατότητες 
ούτε τα διαθέσιμα πυρομαχικά αρ-
κούν για να υποστηρίξουν μια τό-
σο θεαματική αύξηση, ενώ φαίνε-
ται να ελπίζει ότι η ρωσική πίεση 
θα εξασθενήσει με τον ερχομό της 
άνοιξης. 

∆ιάχυτη είναι η εντύπωση στην 
Ουκρανία και στους συμμάχους 
της ότι, πέραν των διχογνωμιών 
για τα στρατιωτικά, οι πολιτικές φι-
λοδοξίες παίζουν κι αυτές τον ρόλο 
τους. Από την έναρξη της ρωσικής 
εισβολής, δηλαδή επί σχεδόν δύο 
χρόνια, η Ουκρανία ζει υπό τον 
στρατιωτικό νόμο και η θητεία του 
Ζελένσκι έχει λήξει από τον Νοέμ-
βριο. Πολλοί θεωρούν ότι ο Ζαλούζ-
νι θα είναι ο πιο επικίνδυνος αντί-
παλος για τον σημερινό πρόεδρο 
όταν έρθει η ώρα να στηθούν οι 
κάλπες, αν βέβαια θέσει υποψηφι-
ότητα. Πρόσφατη δημοσκόπηση 
τον έφερε να εμπνέει εμπιστοσύνη 
στο 88% των ομοεθνών του έναντι 
66% του Ζελένσκι. Ο πρώην πρό-
εδρος Πέτρο Ποροσένκο πήρε το 
μέρος του στρατηγού και κατη-
γόρησε τον διάδοχό του ότι θέλει 
να τον διώξει «γιατί τον ζηλεύει». 

Σε κάθε περίπτωση, το ρήγμα 
στην κορυφή της πυραμίδας ήρ-
θε την πιο ακατάλληλη στιγμή. 
Ρεπορτάζ της Le Monde και του 
New Yorker περιγράφουν άδεια 
κέντρα στρατολογίας, στρατο-
νόμους να εισβάλουν σε σπίτια 
και καφέ για να οδηγήσουν βίαια 
στους στρατώνες όσους αποφεύ-
γουν τη θητεία τους, την ώρα που 
οι στρατιώτες που μάχονται στην 
πρώτη γραμμή έχουν κλείσει τρία 
χρόνια θητείας και ενώ 6,2 εκατ. 
Ουκρανές αλλά και Ουκρανοί σε 
ηλικία στράτευσης βρίσκονται στο 
εξωτερικό. Υπό αυτές τις συνθή-
κες είναι θαύμα το γεγονός ότι ο 
ουκρανικός στρατός σε γενικές 
γραμμές κρατάει τις θέσεις του στα 
χαρακώματα και πιέζει τη Ρωσία 
με θεαματικές επιδρομές στην Κρι-
μαία και το Μπέλγκοροντ. Ωστό-
σο, ο αγώνας του γίνεται πλέον 
σε ανηφορικό πεδίο και η πίεση 
για κάποιου είδους συμβιβασμό 
ενισχύεται. 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ουκρανικός
«εμφύλιος»
στο τέλμα

Ο αντίκτυπος από τον «καπιταλισμό του πολέμου»

Ο στρατηγός είχε 
αναγορευθεί εθνικός 
ήρωας για την 
άμυνα του Κιέβου 
και τις επιτυχημένες 
αντεπιθέσεις 
στο Χάρκοβο και 
στη Χερσώνα. 

Σε πείσμα των δυτικών 
κυρώσεων, η ρωσική 
οικονομία αναμένεται 
να αυξηθεί κατά 2,6% 
κατά το ΔΝΤ και κατά 
3,5% κατά τον Βλαντιμίρ 
Πούτιν.
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Η στασιμότητα στο μέτωπο προκαλεί τριβές στο Κίεβο
 – Τι κρύβει η σύγκρουση του Βολοντίμιρ Ζελένσκι 

με τον αρχηγό του στρατού Βαλέρι Ζαλούζνι

Μια γυναίκα βαδίζει ανάμεσα σε τάφους πεσόντων στο στρατιωτικό νεκροταφείο του Λβιβ, στη δυτική Ουκρανία. Σε τρεις εβδομάδες συμπληρώνονται δύο χρόνια 
από την έναρξη των «ειδικών επιχειρήσεων», όπως ονόμαζε το Κρεμλίνο την εισβολή των ρωσικών στρατευμάτων στο ουκρανικό έδαφος.



Οταν έκλαψε 
ο υπουργός... 

Καμία τάση για συγγραφή μυθιστορήματος,
ούτε κάποια αυταπάτη τρέφουμε, μήπως
καταστούμε συγγραφείς εμπορικότεροι από
τον Ίρβιν Γιάλομ. Ούτε καν να λογιστεί η
προσπάθειά μας ως παράφραση του γνωστού
μυθιστορήματος «Όταν έκλαψε ο Νίτσε»,
που τόσο πολύ διαβάστηκε ανά τον πλανήτη
από τη μέρα κυκλοφορίας του, πριν από 30
και κάτι χρόνια. Ο τίτλος του κειμένου πε-
ριλαμβάνει μεν κάποιο μυθοπλαστικό στοι-

χείο, μα κυρίως πηγάζει μέσα από τα γεγονότα έτσι όπως
εκτυλίχθηκαν κατά τη διάρκεια της  συνεδρίας της Επιτροπής
Νομικών της Βουλής και στην οποία παρευρέθηκαν μεταξύ
άλλων οι εκπρόσωποι των ομάδων, ο πρόεδρος της ΚΟΠ,
όπως επίσης και ο υπουργός Δημοσίας Τάξης. 

Αποκλειστικό θέμα συζήτησης εννοείται ήταν η πάταξη
της βίας, το αναθεωρημένο νομοσχέδιο που κατατέθηκε
από την παρούσα κυβέρνηση, που περιλαμβάνει μεταξύ
των πολλών και τις δύο σημαντικές πρόνοιες. Να παραχωρηθεί
η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να αποφασίζει για
λόγους δημοσίας τάξεως και ασφάλειας τη διεξαγωγή αγώνων
χωρίς την παρουσία φιλάθλων, όπως επίσης και να μην επι-
τρέπεται η λειτουργία οποιουδήποτε Συνδέσμου Φιλάθλων
χωρίς την ευθύνη και εποπτεία αθλητικού σωματείου.

Θ’ ανέμενε κανείς ότι τα σωματεία διά της Ομοσπονδίας,
μετά από  τα τραγικά γεγονότα γηπεδικής βίας του τελευταίου
καιρού, θα είχαν διαμορφώσει μια στάση πέρα για πέρα
εποικοδομητική, σεμνή, ξεκάθαρη, μα πάνω απ’ όλα συλ-
λογική, δείχνοντας έτσι τη διάθεσή τους ν’ απαλλαγεί το
ποδόσφαιρο από την κοινωνική κατακραυγή που υπόκειται
εδώ και παρά πολύ καιρό. Ενδεχομένως κιόλας να εκτιμούσε
ότι οι πρόεδροι των εταιρειών σε συνεργασία με την ηγεσία
της Ομοσπονδίας, θα κατάρτιζαν μια ενιαία πρόταση,
ουσιώδη, απόλυτα επικεντρωμένη στο πρόβλημα της βίας,
κάνοντας κιόλας ταυτόχρονα την απαραίτητη αυτοκριτική
–αναγνωρίζοντας δηλαδή τον εαυτό τους ως μέρος του προ-
βλήματος. Αντί αυτών, έτσι όπως διαφάνηκε μέσα από τα
ρεπορτάζ, ο χώρος του ποδοσφαίρου παρουσιάστηκε για
μία ακόμη φορά χωρίς  σημάδια ηγεσίας, χωρίς συγκρότηση
και κατάρτιση, με την ασυνεννοησία να αποτελεί βασικό
χαρακτηριστικό των αναμεταξύ τους τοποθετήσεων. 

Είτε εκστομίζοντας ατάκες που δεν συμβάλλουν στην
εξεύρεση λύσης, είτε λέγοντας ο καθένας τον πόνο του,
είτε απλά επισημαίνοντας τ’ αυτονόητα, η στάση που δια-
τήρησαν σε συνδυασμό με τη συνήθη διαδικασία υπερά-
σπισης των μικροκομματικών συμφερόντων εκ μέρους των
παρευρισκόμενων βουλευτών, κινητοποίησαν τα συναι-
σθήματα αγανάκτησης, θυμού και λύπης, που με τη σειρά
έστειλαν σήμα να εκκριθεί ένα δάκρυ από το μάτια του
υπουργού. Μάλλον γιατί κατανόησε, ό,τι και εμείς τόσα
χρόνια, ότι δηλαδή η βία γεννάται μες στα γραφεία και από
‘κει θεριεύει μες στους δρόμους… Πιθανόν. Πιθανόν και
να μην το κατάλαβε.

Γύρω γύρω όλοι, 
στη μέση ο εχθρός!

Με οδηγό το παρελθόν –πρόσφατο αλλά και
πολλά χρόνια πίσω– με βάση το αποτέλεσμα
των προηγούμενων συσκέψεων, συζητήσεων
και εξαγγελιών περί αποφασιστικότητας
για λήψη μέτρων κατά της βίας, αισιόδοξοι
δεν θα μπορούσαμε να είμαστε, με όσα δια-
δραματίζονται τις τελευταίες εβδομάδες.
Θα μπορούσαμε, ωστόσο, να εκτιμήσουμε,
πως θα διαφαινόταν –αρχικά τουλάχιστον–
σύμπνοια απόψεων και διάθεση για… υπο-
χωρήσεις. Ήταν τόσο μεγάλη η ευαισθη-

τοποίηση, μετά τα τελευταία γεγονότα έξαρσης της βίας,
ήταν τόση η αποφασιστικότητα η οποία εκφράστηκε απ’
όλους για τη λήψη μέτρων, τόσο μεγάλη η διάθεση όλων
των εμπλεκομένων να συνεργαστούν, που έλεγες πως ίσως
αυτή τη φορά κάτι να αλλάξει…

Όλα αυτά λίγο κράτησαν και μέχρι την πρώτη συζήτηση
των όποιων νέων προτάσεων, μέτρων ή τροποποιήσεων
της ισχύουσας νομοθεσίας. Ξαφνικά, προσγείωση στην
κανονικότητα. Όχι ανώμαλη προσγείωση –ανώμαλη θα
ήταν μια μετάβαση σε μια διαφορετική κατάσταση και σ’
ένα σκηνικό που θα έβρισκε όλους τους εμπλεκομένους
στην ίδια πλευρά και όλους απέναντι στο πρόβλημα. Αντί
αυτού και από την πρώτη συζήτηση στην Επιτροπή Νομικών
της Βουλής, η τραγική διαπίστωση, πως η έλλειψη βούλησης
και αποφασιστικότητας, η μη διάθεση να αναληφθούν ευ-
θύνες, να δοκιμαστούν σχέσεις, να κλονιστούν συμφέροντα
σωματειακά ή κομματικά, οδηγούν για μία ακόμη φορά σε
αδιέξοδο την όποια προσπάθεια. Λες και εχουν κάτι να χω-
ρίσουν μεταξύ τους, κράτος, σωματεία, ομοσπονδίες και
όλοι γενικότερα οι εμπλεκόμενοι και ταυτόχρονα επηρεα-
ζόμενοι από την έξαρση της βίας. 

Δεν είναι απλά θέμα αξιολόγησης των όποιων προτει-
νόμενων νέων μέτρων ή αλλαγών. Αν ίσχυε αυτό, θα είχαν
προκύψει ήδη αντιπροτάσεις. Αν τα συγκεκριμένα και υπό
συζήτηση νέα μέτρα δεν είναι τα κατάλληλα, λογικά μια
προηγούμενη ανάλογη προσπάθεια, μια προηγούμενη κυ-
βέρνηση, ένας άλλος αρμόδιος υπουργός απ’ όσους τα τε-
λευταία χρόνια βρέθηκαν στην ίδια θέση, μια διαφορετική
σύνθεση της Βουλής, θα έβρισκαν εδώ και καιρό τις λύσεις. 

Είναι που πάντα προτεραιότητα αποτελεί να κρύβουμε
το πρόβλημα κάτω από το χαλί, να το σπρώχνουμε πιο πέρα
και στους επόμενους, με σύμμαχο την τύχη και τις συγκυρίες
που μας γλιτώνουν από τα χειρότερα και το μοιραίο… Μέχρι
την επόμενη φορά βλέπουμε. Το μόνο σίγουρο είναι πως
θα ακούσουμε και θα διαβάσουμε –για πολλοστή φορά– για
τη θέληση και την αποφασιστικότητα όλων να συνεργαστούν,
να βρουν λύσεις, να πάρουν μέτρα, να πατάξουν, να, να,
να… Και πάντα με γνώμονα, το καλό του κυπριακού πο-
δοσφαίρου…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ  

Η μεγαλύτερη ικανοποίηση στον ερ-
γασιακό χώρο είναι όταν διαπιστώνεις
πως το ταλέντο ανταμείβεται. Μέσω
του κυπριακού ποδοσφαίρου η αλ-
λαγή χώρας για ένα καλύτερο αύριο
είναι εξαιρετικά δύσκολη. Κάθε τα-
λαντούχος νέος που καταφέρνει να
απλώσει τη φήμη του στο εξωτερικό
και  να αναγνωριστούν οι δεξιότητές
του είναι τεράστιο επίτευγμα. Οι με-
ταγραφές είναι σπάνιες, κυρίως λόγω
της υποτίμησης που υπάρχει από τις
ίδιες τις ομάδες και τους επικεφαλής
σε αυτές, αφού συχνά δεν τους εμ-
πιστεύονται έτσι ώστε να πάρουν
χρόνο συμμετοχής, να μεγαλώσουν
και να «ανθίσουν».    

Ένα από τα μεγαλύτερα αστέρια
του κυπριακού πρωταθλήματος άνοι-
ξε τα «φτερά» του για το Βέλγιο, ο
Σταύρος Γαβριήλ, και έβγαλε τη γα-
λαζοκίτρινη φανέλα τού ΑΠΟΕΛ και
φόρεσε την ασπίδα στο στήθος για
την Ζούλτε, του Βάρεγκεμ, στην
επαρχία Δυτικής Φλάνδρας. Σε μια
περιοχή που οι Φλαμανδοί κατηγο-
ρούν τους Βαλλόνους ότι είναι τεμ-
πέληδες, και πως ευθύνονται για το
δημόσιο χρέος.

Λίγες ημέρες μετά τη συμφωνία
του με τους Βέλγους της Ζούλτε Βά-
ρεγκεμ, η «Κ» είχε την ευκαιρία να
συνομιλήσει με τον 22χρονο διεθνή
άσσο για τα συναισθήματαά του,
τους στόχους που έχει απ’ εδώ και
μπρος, καθώς και την αλλαγή στη
ζωή του. 
-Σταύρο, πρώτα απ’ όλα πώς είσαι; 

-Είμαι καλά. Εδώ (στη Ζούλτε Βά-
ρεγκεμ) μπορώ να σας πω πως είναι
κάτι ξεχωριστό από τα όσα έζησα
στον ΑΠΟΕΛ. Είναι διαφορετικές οι
εγκαταστάσεις, το επίπεδο…  
-Εννοείς είναι πιο καλό το επίπεδο
της ομάδας;

-Φαίνεται να είναι πιο καλό, ναι. 
-Πώς είναι οι πρώτες μέρες σου στο
Βέλγιο;

-Οπωσδήποτε ο καιρός δεν έχει
καμιά σχέση με την Κύπρο. Μπορώ
να πω και η κουλτούρα τους διαφέρει
από τη δική μας, αλλά θα τα συνη-
θίσω. Όσον αφορά το φαγητό, μοιάζει
αν μη τι άλλο περίπου το ίδιο με της
Κύπρου. 
-Σε αυτό τι διάστημα πρόλαβες να
δεις την πόλη;

-Ακόμη. Είναι μια μικρή πόλη. Πε-
ρίπου 30 με 40 χιλιάδες κατοίκους.
Πιο ήσυχη η ζωή και αρκετά χαλαροί
ρυθμοί. Είναι σε απόσταση περίπου
μισή ώρα οδικώς από τη Γάνδη που
είναι μεγαλούπολη. 
-Σου έκανε κάτι εντύπωση στη νέα
σου ομάδα; 

-Ως τώρα ο προγραμματισμός στην
προπόνηση. Οι άνθρωποι είναι πάρα
πολύ οργανωμένοι, ξέρουν τη δουλειά
τους. Θέλω να πω, είναι τόσοι πολλοί
που εργάζονται και ο καθένας ξέρει
ακριβώς τι πρέπει να κάνει.  
-Πώς σε υποδέχτηκαν οι συμπαίκτες
σου; 

-Πολύ καλά. Άρχισα σιγά-σιγά να
φτιάχνω φιλίες, ξέρετε θέλουν λίγο
χρόνο αυτά, αλλά με υποδέχθηκαν
πολύ καλά. 
-Ποιος σε συνάντησε πρώτος από
την ομάδα; 

-Ήταν ο υπεύθυνος επικοινωνίας
ο κ. Sciandry. Ήρθε στις Βρυξέλες
για να μας παραλάβει από το αερο-
δρόμιο και με καλωσόρισε. Μου είπε
θα πάμε μαζί στο Βάρεγκεμ, το οποίο
είναι μία ώρα μαρκιά από την πρω-
τεύουσα, και ότι θα μείνω σε ξενο-
δοχείο. Εντάξει, με ενημέρωσε και
για τη διαδικασία, ότι δηλαδή την
επόμενη μέρα θα έπρεπε να υποβλη-
θώ σε ιατρικές και εργομετρικές εξε-
τάσεις και αν όλα πήγαιναν καλά,

μέχρι το μεσημέρι θα υπέγραφα συμ-
βόλαιο. Ευτυχώς όλα πήγαν καλά. 
-Όταν μίλησες για πρώτη φορά με
τον προπονητή (Vincent Euvrard),
τι σου ζήτησε;  

-Είχα μιλήσει μαζί του και πριν
ταξιδέψω για το Βέλγιο. Όταν τον
είδα από κοντά με καλωσόρισε, μου
είπε πως θα με δει σε λίγο στην προ-
πόνηση, και η μοναδική ερώτησή
του ήταν κατά πόσο μπορώ να αγω-
νιστώ την Κυριακή. Του απάντησα
πως είμαι έτοιμος.  
-Και την Κυριακή (28/01/24) πραγ-
ματοποίησες το ντεμπούτο σου.
Πώς ένιωσες; 

-Είμαι πολύ χαρούμενος για το
ντεμπούτο μου, κυρίως γιατί βοήθησα
την ομάδα μου να πάρει τρεις ση-
μαντικούς βαθμούς. 
-Σε ποια θέση θέλεις να αγωνίζεσαι; 

-Μου αρέσει στο δεξί άκρο της
επίθεσης ή πίσω από τον επιθετικό.
Εξαρτάται τι θα μου ζητήσει ο προ-
πονητής. 
-Εσύ όμως σε ποια θέση νιώθεις κα-
λύτερα; 

-Περισσότερο μ’ αρέσει να αγω-
νίζομαι στο δεξιό άκρο της επίθεσης.  
-Ποιες είναι οι φιλοδοξίες σου απ’
εδώ και μπρος; 

-Πρώτα απ’ όλα να εγκλιματιστώ
στη νέα μου ομάδα. Να πάρω όσο
παραπάνω χρόνο συμμετοχής, και
να τη βοηθήσω να εξασφαλίσει την
άνοδό της. Θέλω να αγωνιστώ στην

Α΄ κατηγορία του βελγικού πρωτα-
θλήματος. Προσπάθειά μου είναι να
βελτιώνομαι συνεχώς.  
-Πώς είναι το αθλητικό κέντρο της
Ζούλτε Βάρεγκεμ; 

-Οι εγκαταστάσεις είναι πολύ κα-
λές. Είναι παρόμοια χτισμένες με τον
Αρχάγγελο στον ΑΠΟΕΛ, όσοι τις
γνωρίζουν, με το κτίριο μπροστά από
τα γήπεδα. Υπάρχουν τα πάντα. Πραγ-
ματικά δε λείπει τίποτα.  
-Από όσες προπονήσεις πρόλαβες,
μήπως πρόσεξες αν έρχονται και
οπαδοί και τις παρακολουθούν; 

-Κάποιοι ναι. Μετρημένοι, δεν
είναι πολλοί. Ίσως να είναι και τα-
κτικοί στις προπονήσεις αλλά όχι ορ-
γανωμένοι και τέτοια. 
-Δίπλα στις προπονητικές εγκατα-
στάσεις της ανδρικής ομάδας είναι
και τα γήπεδα των Ακαδημιών;  

-Ναι. Είναι αρκετά γήπεδα. Θα ‘λε-
γα δύο με τρία χρησιμοποιούνται
από την πρώτη ομάδα και άλλα τέσ-
σερα με πέντε από τις Ακαδημίες
όλων των ηλικιών. 
-Πού μένεις; 

-Προς το παρόν σε ξενοδοχείο.
Σύντομα όμως θα βρω σπίτι. 
-Είσαι μόνος στο Βέλγιο; 

-Ναι, ναι, μόνος. 
-Το ξενοδοχείο είναι κοντά στο αθλη-
τικό κέντρο;

-Ναι. Και το σπίτι που θα μένω
είναι κοντά στο προπονητικό κέντρο. 
-Έχεις αυτοκίνητο; 

-Όχι, αλλά θα πάρω και αυτοκί-
νητο.  
-Μίλησες με τον Κωνσταντίνο Λαΐφη
ή τον Στέλιο Ανδρέου; 

-Με τον Στέλιο. Βρεθήκαμε και
πήγαμε για φαγητό. Με καλωσόρισε
και μου εξήγησε αρκετά πράγματα
όσον αφορά την καθημερινότητα
στο Βέλγιο. Αυτά τα μικρά-μικρά που
χρειάζεται να γνωρίζει κάποιος για
την κουλτούρα και τους ανθρώπους
της, όταν θα μείνει σε μια ξένη χώρα.  
-Μιλήσατε και για τη Ζούλτε Βάρεγ-
κεμ; 

-Λίγα πράγματα. Μεταξύ αυτών
των λίγων, η εκτίμηση του είναι πως
θα κερδίσει τον προβιβασμό της στην
Α΄ κατηγορία. Μου είπε πως την θε-
ωρεί πολύ καλή ομάδα και θα κατα-
φέρει να επιστρέψει. 
-Νιώθεις ανακουφισμένος που έγινε
η μεταγραφή σου; 

-Πιστεύω πως έκανα βήμα παρα-
πάνω στην καριέρα μου. Και ξέρω
πως δεν είναι εύκολο να το κάνει κά-
ποιος Κύπριος ποδοσφαιριστής. 
-Σε βοήθησε η παρουσία σου στον
Ακρίτα Χλώρακας την περασμένη
σεζόν; 

-Αγωνιστικά με βοήθησε. Όσο πα-
ραπάνω χρόνο βρίσκεσαι στο γήπεδο
τόσο πιο πολύ βελτιώνεσαι. Και πι-
στεύω πως με ωρίμασε και με ετοίμασε
ως επαγγελματία ποδοσφαιριστή. 
-Πως βίωσες εκείνες τις ημέρες που
τέθηκες εκτός πρώτης ομάδας από
τον ΑΠΟΕΛ; 

-Ψυχολογικά, επειδή ένιωθα πως
όλο αυτό που γίνεται είναι για το
καλό μου, μπορώ να σας πως ότι δεν
με πήρε από κάτω. Ήταν καθαρά πο-
δοσφαιρικό θέμα. Έπρεπε οι δύο
ομάδες να τα βρουν μεταξύ τους. Δεν
μπορούσα να κάνω κάτι εγώ. Ευτυχώς
κατέληξαν σε συμφωνία και προχώ-
ρησε η μεταγραφή μου. 
-Ποιο μήνυμα θέλεις να στείλεις
στην πρώην ομάδα σου και στον
κόσμο της; 

-Ευχαριστώ όλους όσοι με στήρι-
ξαν από την πρώτη στιγμή που ανέ-
βηκα στην ανδρική ομάδα. Επίσης
ευχαριστώ τον κόσμο του ΑΠΟΕΛ
που μας στήριζε σε κάθε παιχνίδι,
όπως επίσης και τη διοίκηση που
βοήθησε να πραγματοποιηθεί η με-
ταγραφή μου. Μακάρι στο τέλος της
σεζόν να πανηγυρίσουν τον τίτλο
του πρωταθλητή.

Σταύρος Γαβριήλ 

Στο Βέλγιο
μπορεί να
ονειρευτεί 

Στη Ζούλτε Βάρεγκεμ συνεχίζει 
την καριέρα του ο 22χρονος επιθετικός 

και μιλά αποκλειστικά στην «Κ»

Πιστεύω πως έκανα 
βήμα παραπάνω στην 
καριέρα μου. Και ξέρω
πως δεν είναι εύκολο να 
το κάνει κάποιος Κύπριος
ποδοσφαιριστής.

«Ανακάλυψαν» την Κύπρο 
Ο Σταύρος Γαβριήλ γεννήθηκε στη Λευκωσία στις 29 Ιανουαρίου  2002
από Κύπριο πατέρα (Ανδρέας) και Ελληνίδα (Κάσο) μητέρα (Βιργινία).
Από την ηλικία των έξι εντάχθηκε στις Ακαδημίες του ΑΠΟΕΛ μέχρι και
την ενηλικίωσή του όταν και υπέγραψε επαγγελματικό συμβόλαιο. Την
περσινή σεζόν αγωνίστηκε στον Ακρίτα Χλώρακας σημειώνοντας πέντε
γκολ, ενώ έδωσε και έξι ασίστ σε 32 αγώνες πρωταθλήματος. Φέτος
(2023-24) αγωνίστηκε στον ΑΠΟΕΛ σε 11 αγώνες πρωταθλήματος ση-
μειώνοντας δύο γκολ και δίνοντας άλλες δύο ασίστ. 
Την περασμένη Κυριακή (28.01.24) έκανε ντεμπούτο στη Β΄ Κατηγορία
Βελγίου –μπαίνοντας ως αλλαγή– στη νίκη της ομάδας του με 2-0 εκτός
έδρας επί της Λιέγης. Ο Γαβριήλ αποτελεί τον δεύτερο Κύπριο ποδο-
σφαιριστή που αγωνίζεται στη Ζούλτε Βάρεγκεμ καθώς η ομάδα το
2018 είχε αποκτήσει με τη μορφή δανεισμού τον Γρηγόρη Κάστανο. 
Τα τελευταία χρόνια οι Βέλγοι ρίχνουν συχνά δίχτυα στο κυπριακό πρω-
τάθλημα. Το 2004 ο Πέτρος Κονναφή είχε αγωνιστεί στη Γάνδη, από το
2016 ο Κωνσταντίνος Λαΐφης ανήκει στο δυναμικό της Στάνταρ Λιέγης,
το 2021 ο Στέλιος Ανδρέου αποκτήθηκε από τη  Σαρλερουά, ενώ το
2022 αγωνίστηκε για μια σεζόν στην Οστάνδη και ο Φάνος Κατελάρης.

O Σταύρος Γαβριήλ στη φετινή σεζόν αγωνίστηκε στον ΑΠΟΕΛ σε 11 αγώνες
πρωταθλήματος, σημειώνοντας δύο γκολ και δίνοντας άλλες δύο ασίστ. 
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ΤΡΑΠΕΖΑ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΟΣ

Χαμηλά τα επιτόκια 
για τους αποταμιευτές
Επιχειρήσεις και νοικοκυριά στην Ελλά-
δα δανείζονται με επιτόκια που δεν απέ-
χουν πολύ από τον μέσο όρο της Ευρω-
ζώνης. Ωστόσο, σύμφωνα με μελέτη της
ΤτΕ, οι διαφορές είναι μεγάλες στα επι-
τόκια καταθέσεων, με αποτέλεσμα οι
αποταμιευτές να απολαμβάνουν πολύ
χαμηλότερες αποδόσεις. Σελ. 6

ΜΕΙΩΜΕΝΗ ΠΡΟΣΦΟΡΑ

Λείπουν 212.000 ακίνητα 
από την ελληνική αγορά
Συνολικά 212.000 κατοικίες εκτιμάται
ότι απουσιάζουν από την ελληνική αγο-
ρά ακινήτων, βάσει μελέτης της Τράπε-
ζας Πειραιώς, γι’ αυτό και οι τιμές είναι
κατά 14% υπερτιμημένες. Βασικός λό-
γος για τη μειωμένη προσφορά είναι ότι
170.000 ακίνητα διατίθενται για βραχυ-
χρόνια μίσθωση. Σελ. 12

Ψηφίζουν Κύπρο οι ελληνικές τράπεζες
Προβαίνουν σε επενδύσεις, απαλλάσσονται από το βαρίδι των ΜΕΔ και προχωρούν δυναμικά

Κύπρος 3,13% -0,09%

Γερμανία 2,14% -0,11%

Γαλλία 2,74% -0,04%

Ιταλία 3,71% -0,07%

Ισπανία 3,08% -0,07%

Ιρλανδία 2,60% 0,04%

Ελλάδα 3,20% -0,04%

Ην. Βασίλειο 3,74% -0,20%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Εντός της εβδομάδας και συγκεκριμένα την Πέμπτη, αναμένεται ότι θα παρουσιάσει το νέο σχέδιο ενίσχυσης της ηλεκτροκίνησης το αρμόδιο
υπουργείο Μεταφορών. Περιλαμβάνει αυξημένες χορηγίες. Αναμένεται επίσης να δοθούν γύρω στις 100 χορηγίες για μεταχειρισμένα
ηλεκτρικά, τουλάχιστον αρχικά. Στη συνέχεια, υπάρχει η πρόθεση, αν υπάρχει ζήτηση και ο αριθμός των χορηγιών για μεταχειρισμένα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα εξαντληθεί, να προστεθούν περισσότερες χορηγίες στη συγκεκριμένη κατηγορία. Μέχρι το 2026 θα πρέπει να δοθούν όλες οι
χορηγίες του σχεδίου, που ανέρχονται συνολικά σε 36 εκατ. ευρώ. Σελ. 5

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Στις πλείστες ανεπτυγμένες κοι-
νωνίες, συναντούμε θεσμούς
που στοχεύουν στο ευρύτερο
κοινωνικό όφελος, μέσω αξιολό-
γησης και ελέγχου των δημοσιο-
νομικών πολιτικών από τεχνο-
κρατική οπτική.

Εντός της Ε.Ε., υφίσταται ο
θεσμός ανεξάρτητων Δημοσιο-
νομικών Συμβουλίων (ΔΣ), με ευ-
θύνη την παρακολούθηση συμ-
μόρφωσης με τους δημοσιονο-
μικούς κανόνες που προβλέπο-
νται από το Σύμφωνο Σταθερό-
τητας και Ανάπτυξης. Στην πα-
ρούσα φάση, στα πλαίσια των
συζητήσεων για εκσυγχρονισμό
του κοινοτικού δημοσιονομικού
πλαισίου, προβλέπεται η ανα-
βάθμιση του ρόλου των ΔΣ. 

Η αποτελεσματικότητά των
ΔΣ διαφέρει από χώρα σε χώρα
ανάλογα με: (α) τον βαθμό ανε-

ξαρτησίας από, και ταυτόχρονα
το βαθμό συνεργασίας με, τις
αρχές και τα πολιτικά κόμματα,
και (β) την τεχνοκρατική ικανό-
τητα των ΔΣ να προβαίνουν σε
ουσιαστικές εκτιμήσεις και μα-
κροπρόθεσμες προβλέψεις για
τα δημόσια οικονομικά αλλά και
να αξιολογούν την πορεία της
οικονομίας και τους κινδύνους.
Ιδιαίτερα θετική είναι η αποτί-
μηση των ΔΣ στις σκανδιναβικές
χώρες και στην Ολλανδία. Στην
Κύπρο, ο θεσμός βρίσκεται σε
σχετικά αρχικά στάδια και υπάρ-
χουν δυνατότητες περαιτέρω
βελτίωσης της αποτελεσματικό-
τητάς του. 

Ανατρέχοντας στο εξωτερικό,
το παράδειγμα του Βρετανικού
Γραφείου Δημοσιονομικής Ευ-
θύνης (ΓΔΕ), που ιδρύθηκε το
2010, παρουσιάζει ενδιαφέρον.

Τα κύρια συμπεράσματα από το
ΓΔΕ συνοψίζονται ως εξής:

Πρώτο, η στελέχωση του ΓΔΕ
είναι εξαιρετικής σημασίας. Στην
κορυφή του ΓΔΕ βρίσκονται σή-
μερα τρεις εμπειρογνώμονες με
εγνωσμένο κύρος, οι οποίοι έχουν
εκτελεστική ευθύνη, συμπερι-
λαμβανομένου του θέματος των
δημοσιονομικών προβλέψεων.
Το ΓΔΕ διαθέτει μόνιμο προσω-
πικό 45 υπαλλήλων, εποπτικό
συμβούλιο, συμβουλευτική επι-
τροπή, ενώ πραγματοποιεί συ-
ζητήσεις και συνεργάζεται με άλ-
λους εμπειρογνώμονες και ερευ-
νητικούς οργανισμούς.

Δεύτερο, οι δράσεις του ΓΔΕ
εκφεύγουν αυτών ενός απλού
σχολιασμού της δημοσιονομικής
πολιτικής. Συγκεκριμένα, το ΓΔΕ:
(α) αξιολογεί τις επιδόσεις της
κυβέρνησης σε σχέση με τους

δημοσιονομικούς στόχους, (β)
αναλύει τον ισολογισμό του δη-
μόσιου τομέα και την μακροχρό-
νια βιωσιμότητα των δημόσιων
οικονομικών, (γ) αξιολογεί τους
δημοσιονομικούς κινδύνους, (δ)
ελέγχει τις δαπάνες της φορολο-
γικής και κοινωνικής πολιτικής
σε κάθε προϋπολογισμό και (ε)
προβαίνει σε οικονομικές και δη-
μοσιονομικές προβλέψεις που
συνοδεύουν τον φθινοπωρινό
προϋπολογισμό και την εαρινή
δήλωση της κυβέρνησης.

Τρίτο, τόσο το έργο όσο και
η ανεξαρτησία τού ΓΔΕ έχει συ-
νεισφέρει σε αυξημένο βαθμό
συνεργασίας μεταξύ των πολι-
τικών και των οικονομολόγων.
Σημαντικός αριθμός πολιτικών
φαίνεται να έχει αντιληφθεί τη
σημασία ορθολογιστικών οικο-
νομικών πολιτικών, ενώ οι τε-

χνοκράτες/οικονομολόγοι φαί-
νεται να αποδέχονται ότι η αξιο-
πιστία των οικονομικών μοντέ-
λων έχει όρια. Οι προσεγγίσεις
αυτές ευνοούν ένα σοβαρό δη-
μόσιο διάλογο.

Καταληκτικά, τα ΔΣ είναι όρ-
γανα που δύνανται να βοηθήσουν
σημαντικά, εάν δημιουργηθούν
οι σωστές βάσεις για τη λειτουργία
τους και παραμείνουν ανεξάρτητα
και προσηλωμένα στις βασικές
τους αρμοδιότητες. Ακόμη και η
Βρετανία πλήρωσε βαρύ τίμημα
όταν η πρώην πρωθυπουργός Λιζ
Τρας επέλεξε να μην εμπλέξει το
ΓΔΕ στην αξιολόγηση του προ-
βληματικού προϋπολογισμού της
χώρας, που οδήγησε τελικά στην
πρόωρη παραίτησή της.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Η σημασία ανεξάρτητων Δημοσιονομικών Συμβουλίων

Θα πετάξουμε
79% ενέργειας
από ΑΠΕ
Ελλειψη βασικών υποδομών 

Η Κύπρος θα χάσει 59% από τη
συνολική παραγωγή ενέργειας
από ΑΠΕ τον Μάρτιο, ενώ τον
Απρίλιο το ποσοστό αναμένεται
να ανέλθει στο απογοητευτικό
79%. Ο βασικός λόγος είναι η
έλλειψη των αναγκαίων υπο-
δομών για αποθήκευση ενέρ-
γειας. Επιφυλάξεις του ιδιωτικού
τομέα για τις εξαγγελίες του
προέδρου. Σελ. 4

Το στοίχημα
του νέου Δ.Σ.
της CYTA
Δηλώσεις Μαρίας Τσιάκκα
Το στοίχημα για τη Cytaείναι να
συνεχίσει ο καλός ρυθμός ανά-
πτυξης και τα θετικά αποτελέ-
σματα, δήλωσε στην «Κ» η νέα
πρόεδρος της Αρχής Μαρία
Τσιάκκα. Η εφαρμογή του σχε-
δίου μετεξέλιξης του προσωπι-
κού, η θεσμική καινοτομία και
το περιφερειακό κέντρο δεδομέ-
νων είναι μερικές από τις προ-
κλήσεις της νέας ηγεσίας. Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Οι θαλάσσιοι
δρόμοι δεν
είναι πλέον
ασφαλείς

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Ερχεται νέο σχέδιο για ηλεκτροκίνηση

Τρεις τράπεζες με ελληνικές ρίζες,
η Eurobank, η Alpha Bank Κύ-
πρου και η Εθνική Τράπεζα της
Ελλάδος (Κύπρου), επενδύουν
στην Κύπρο και αποδεικνύουν
ότι ήρθαν για να μείνουν. Η Eu-
robank Κύπρου έχει ισχυρή πα-
ρουσία με διαχρονικά μεγάλα

κέρδη. Την Παρασκευή η Επι-
τροπή Ανταγωνισμού της Κύπρου
έδωσε το «πράσινο φως» για την
απόκτηση από την Eurobank του
55,3% της Ελληνικής. Μιλώντας
στην «Κ» ο CEO της Eurobank
Κύπρου, κ. Μιχάλης Λούης, σχο-
λίασε πως «η επένδυση της Eu-

robank στην Ελληνική Τράπεζα
είναι η μεγαλύτερη που έχει γίνει
στον ιδιωτικό τομέα στην Κύπρο

και ότι αποτελεί ψήφο εμπιστο-
σύνης στην κυπριακή οικονομία».
Η Alpha Bank Κύπρου έχει ανα-
πτύξει στρατηγική για να κερδίσει
μερίδιο στην κυπριακή αγορά.
Έχει προχωρήσει με κινήσεις
καταθετικών επιτοκίων που είναι
από τα μεγαλύτερα ανάμεσα

στις τράπεζες στην Κύπρο. Η
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος
έχει βάλει νέο CEO στο τιμόνι
της, τον κ. Γιώργο Αγιουτάντη,
με σαφή κατεύθυνση να προ-
χωρήσει δυναμικά προς μια βιώ-
σιμη πορεία αυτόνομης οργανι-
κής ανάπτυξης. Σελ. 3

Θα βγουν για  400
εκατ.  MREL Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική
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Μια νέα γενιά τεχνητής νοημο-
σύνης είναι έτοιμη να ανατρέψει
παλιές υποθέσεις για την τεχνο-
λογία. Για χρόνια, οι άνθρωποι
που εργάζονταν σε αποθήκες ή
εστιατόρια γρήγορου φαγητού
ανησυχούσαν ότι η αυτοματο-
ποίηση θα μπορούσε να καταρ-
γήσει τις δουλειές τους. Μία νέα
έρευνα ωστόσο υποδηλώνει ότι
η γενετική τεχνητή νοημοσύνη
(Generative AI), το είδος που χρη-
σιμοποιείται σε chatbot όπως το
ChatGPT του OpenAI, θα έχει τον
μεγαλύτερο αντίκτυπo στους
υπαλλήλους με υψηλά αμειβόμε-
νες θέσεις εργασίας σε κλάδους
όπως οι τράπεζες και η τεχνολο-
γία.

Η έκθεση από το Burning Glass
Institute, ένα μη κερδοσκοπικό
ερευνητικό κέντρο, και το SHRM,
πρώην Society for Human Reso-
urce Management, δεν λέει ότι η
τεχνολογία θα καταργήσει μεγάλο
αριθμό θέσεων εργασίας, καθιστά
σαφές ωστόσο ότι οι εργαζόμενοι
πρέπει να προετοιμαστούν καλύ-
τερα για ένα μέλλον στο οποίο η
AI θα διαδραματίσει σημαντικό
ρόλο σε χώρους εργασίας που μέ-
χρι τώρα ήταν κατά βάση ανέγ-
γιχτοι από τις τεχνολογικές εξε-
λίξεις. «Δεν υπάρχει αμφιβολία
ότι οι εργαζόμενοι που θα επη-
ρεαστούν περισσότερο είναι εκεί-
νοι με πτυχία κολεγίου, εκείνοι
δηλαδή που πάντα πίστευαν ότι
ήταν ασφαλείς», τονίζει ο Μαρκ
Σίγκελμαν, πρόεδρος του Burning
Glass Institute.

Σε εκατοντάδες εταιρείες, οι
ερευνητές υπολόγισαν το μερίδιο
των δαπανών μισθοδοσίας που
πηγαίνουν στους εργαζομένους
οι οποίοι απασχολούνται στα 200
επαγγέλματα που είναι πιο πιθανό
να επηρεαστούν από την AI. Πολ-
λές από αυτές τις θέσεις εργασίας
κατέχουν εύποροι πτυχιούχοι κο-
λεγίων, όπως αναλυτές, διευθυντές
μάρκετινγκ, προγραμματιστές λο-
γισμικού, διαχειριστές βάσεων
δεδομένων και δικηγόροι. Εται-
ρείες στον χρηματοοικονομικό
τομέα, συμπεριλαμβανομένων
των Goldman Sachs, JP Morgan
Chase και Morgan Stanley, έχουν
μερικά από τα υψηλότερα ποσο-
στά μισθοδοσίας που είναι πιθανό
να διαταραχθούν από τη δημι-
ουργία AI. Ακολουθούν τεχνολο-

γικοί γίγαντες όπως η Google, η
Microsoft και η Meta. Η χρήση
ΑΙ για την εκτέλεση ανθρώπινων
εργασιών θα μπορούσε να οδη-
γήσει σε μεγάλη εξοικονόμηση
για αυτές τις εταιρείες. Η έρευνα
εκτιμά ότι οι τράπεζες και ορι-
σμένες εταιρείες τεχνολογίας ξο-
δεύουν το 60%-80% των μισθών
τους για εργαζομένους σε επαγ-
γέλματα που είναι πιο πιθανό να
επηρεαστούν από τη νέα τεχνο-
λογία.

Οι βιομηχανίες λιανικού εμπο-
ρίου, εστιατορίων και μεταφορών
αντιθέτως, είναι λιγότερο πιθανό
να επηρεαστούν από τη γενετική
AI, σύμφωνα με τη μελέτη. Εται-
ρείες όπως οι Walmart, McDo-
nald’s και Delta Air Lines απα-
σχολούν ως επί το πλείστον ερ-
γαζομένους χωρίς πτυχία που
εκτελούν ρόλους όπως να βοηθούν
πελάτες, να αποθηκεύουν ράφια,
να μαγειρεύουν και να χειρίζονται
αποσκευές. Ξοδεύουν λιγότερο
από το 20% της μισθοδοσίας τους
σε επαγγέλματα που είναι πιο πι-
θανό να επηρεαστούν από τη γε-
νετική AI.

Η έκθεση δεν προβλέπει πιθα-
νές απώλειες θέσεων εργασίας
που σχετίζονται με την AI. Αυτό
θα εξαρτηθεί από τους εργοδότες,
αναφέρουν οι συντάκτες της, και
αν θέλουν να εξοικονομήσουν
χρήματα από την αυτοματοποί-
ηση ή να τα χρησιμοποιήσουν
για επενδύσεις και ανάπτυξη,
προσλαμβάνοντας περισσότερους
εργαζομένους. 

Οι περισσότεροι ειδικοί ανα-
μένουν ότι η AI θα μετασχηματίσει
τις θέσεις εργασίας μέσα στα επό-
μενα χρόνια αντί να τις εξαλείψει,
τάση που θα μπορούσε βέβαια να
αλλάξει εάν η τεχνολογία βελτιω-
θεί απότομα.

Η έκθεση είναι η πιο πρόσφατη
καταχώριση σε ένα αναπτυσσό-
μενο πεδίο εργασίας που προσπα-
θεί να προβλέψει την επίδραση
της AI στην οικονομία και στους
χώρους εργασίας. Αλλες μελέτες
έχουν προβλέψει αύξηση της οι-
κονομικής ανάπτυξης και παρα-
γωγικότητας, αυτοματοποιώντας
δραστηριότητες που ισοδυναμούν
με εκατομμύρια θέσεις εργασίας
και εξοικονόμηση χρόνου έως και
50% για εργασίες ρουτίνας γρα-
φείου και κωδικοποίησης.

Εισερχόμαστε στα
αχαρτογράφητα νερά 
των ψηλών επιτοκίων  
Αποτελεί καίριο ερώτημα σε ποιο βαθμό οι αυξή-
σεις των επιτοκίων  έχουν επηρεάσει την κατανά-
λωση και τις επενδύσεις. Αυτό είναι κάτι που δεν
μπορεί ευκολά να απαντηθεί καθώς η βιβλιογρα-
φία αναφέρει ότι η πλήρης επίδραση μιας κίνη-
σης στα επιτόκια απαιτεί συνήθως 18 μήνες για να
αποτυπωθεί στην πραγματική οικονομία. Με δε-
δομένο ότι η τελευταία αύξηση επιτοκίου έγινε
τον Σεπτέμβριο του 2023, υπάρχει ακόμη πολύς
δρόμος πριν να προκύψει η πλήρης ενσωμάτω-
ση. Εδώ ακριβώς επικεντρώνονται και οι φόβοι
των οικονομολόγων οι οποίοι θεωρούν πως φέ-
τος μπαίνουμε στα  αχαρτογράφητα νερά των βί-
αιων αυξήσεων στα επιτόκια που ίσως οδηγήσει
τις οικονομίες σε ύφεση. Ήδη η κραταιά Γερμανία
βρίσκεται σε κατάσταση τεχνικής ύφεσης. 

••••
Ο στόχος του 2% δεν είναι
μόνο οικονομικός  
Η προσήλωση της ΕΚΤ στον στόχο του πληθωρι-
σμού παραμένει ισχυρή. Εκτός από ουσιαστικοί,
οι λόγοι είναι και ψυχολογικοί αφού έχουν να κά-
νουν με τη διαχείριση των προσδοκιών. Στον
βαθμό που και οι άλλες κεντρικές τράπεζες θεω-
ρούν το 2% ως το φυσιολογικό επίπεδο πληθω-
ρισμού, τότε σημαίνει πως τιμές πάνω από αυτό
το όριο θεωρούνται μη φυσιολογικές. Όταν συμ-
βαίνει αυτό, δημιουργούνται προσδοκίες πως η
κατάσταση έχει ξεφύγει και μόνο να χειροτερεύ-
σει μπορεί, με αποτέλεσμα να αυξάνονται τα
ημερομίσθια και οι τιμές. Αυτόν τον φαύλο κύκλο
είναι που «φοβούνται» οι κεντρικές τράπεζες. Αν
όμως παραμείνουμε προσηλωμένοι στον στόχο
της περαιτέρω υποχώρησης του πληθωρισμού, ο
κίνδυνος περαιτέρω ανάφλεξης περιορίζεται. 

••••
Οι βόρειοι και οι νότιοι 
της Ευρωζώνης 
Η δυναμική που διαμορφώνεται μεταξύ των οι-
κονομιών  της Ευρωζώνης είναι πρωτόγνωρη.
Σημείο καμπής αποτέλεσε η υγειονομική κρίση
του 2020-2021 και η μετέπειτα ενεργειακή κρί-
ση συνέπεια της ρωσικής εισβολής στην Ουκρα-
νία. Τα δύο αυτά γεγονότα έχουν επηρεάσει πε-
ρισσότερο τις άλλοτε ισχυρές βόρειες χώρες σε
σχέση τον διαχρονικά «προβληματικό» ευρω-
παϊκό νότο. Ως αποτέλεσμα οι ισορροπίες έχουν
ανατραπεί. Η ισχυρή Γερμανία βρίσκεται σε
ύφεση ενώ η Ελλάδα επιδεικνύει εντυπωσια-
κούς ρυθμούς ανάπτυξης. Παρόμοια εικόνα
έχουμε και στις υπόλοιπες χώρες που πρωταγω-
νίστησαν στην κρίση του ευρώ και στις οποίες
επιβλήθηκαν μνημονιακοί όροι. Η Ευρωζώνη
του 2024 είναι μια διαφορετική οικονομία σε
σχέση με την Ευρωζώνη του 2012. 

••••

Η τράπεζα της Αγγλίας 
έχει μια χρυσή ευκαιρία  
Όλοι αναμένουν πως η πρώτη κίνηση θα έρθει
από τις ΗΠΑ και την Fed. Αν όμως τα δεδομένα
επιβεβαιωθούν, η τράπεζα της Αγγλίας ίσως
κλέψει την παράσταση και εγκαινιάσει το τέλος
της περιοριστικής νομισματικής πολιτικής. Στη

βρετανική οικονομία αναμένουν βελτιωμένα
μακροοικονομικά μεγέθη που δημιουργούν την
αισιοδοξία ότι η μεγάλη φουρτούνα έχει περά-
σει. Αναλυτές της αγοράς εκτιμούν πως τον
Μάιο θα επικρατήσουν συνθήκες που θα επι-
τρέψουν να πραγματοποιηθεί η πρώτη μείωση
του βασικού επιτοκίου στη στερλίνα, ίση με 25
μονάδες βάσης. Όσον αφορά στη συνέχεια, οι
προσδοκίες κάνουν λόγο για περαιτέρω ομαλο-
ποίηση της κατάστασης με διαδοχικές κινήσεις
των 25 μονάδων βάσης. Από τα υφιστάμενα
ιστορικά ψηλά του 5,25%, o τελικός στόχος έχει
προσδιοριστεί στο 3%. 

••••
Ψηφιακές επενδυτικές
αποφάσεις 
Η τεχνητή νοημοσύνη προφανώς και είναι η τε-
χνολογία που θα αλλάξει τη ζωή μας. Πλειάδα
εφαρμογών έχουν κυκλοφορήσει ή αναμένεται
να κυκλοφορήσουν το επόμενο διάστημα. Ση-
μαντική εξέλιξη οικονομικού ενδιαφέροντος
αποτελεί και η δυνατότητα που προσφέρει η τε-
χνητή νοημοσύνη για διαχείριση επενδύσεων.
Σύμφωνα με έρευνα που διενεργήθηκε στις
ΗΠΑ, ένας στους τρεις ερωτηθέντες απάντησε
πως θα εμπιστευόταν την τεχνητή νοημοσύνη
για τη λήψη επενδυτικών αποφάσεων. Πέραν
των επιφυλάξεων που εκφράζουν οι επαγγελμα-
τίες της αγοράς σημειώνοντας ότι πρόκειται για
μια εντελώς καινούργια τεχνολογία που δεν έχει
επαρκώς δοκιμαστεί, αναδεικνύουν και ορισμέ-
να πρακτικά ζητήματα. Όπως για παράδειγμα την
διευκρίνηση πως ούτε η τεχνητή νοημοσύνη θα
μπορούσε να προβλέψει σημαντικά γεγονότα
που επηρέασαν τις αγορές στο παρελθόν, όπως
ήταν η κρίση του subprime το 2008. 
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Ισοζύγιο Τρεχουσών
Συναλλαγών

Το Ισοζύγιο Τρεχουσών
Συναλλαγών περιλαμβάνει
το Εμπορικό Ισοζύγιο, το
Ισοζύγιο Υπηρεσιών, το
Ισοζύγιο Εισοδημάτων και
το Ισοζύγιο Τρεχουσών
Μεταβιβάσεων. Το Ισοζύ-

γιο Τρεχουσών Συναλλαγών αποτελεί, μα-
ζί με το Ισοζύγιο Κεφαλαιακών Μεταβιβά-
σεων/Κινήσεων, το Ισοζύγιο Χρηματοοικο-
νομικών Συναλλαγών και τα Τακτοποιητέα
Στοιχεία, τα κύρια μέρη του Ισοζυγίου
Πληρωμών, το οποίο καταγράφει τις συ-
ναλλαγές μιας χώρας με το εξωτερικό κα-
τά τη διάρκεια συγκεκριμένης χρονικής
περιόδου.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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Η τεχνητή νοημοσύνη
απειλεί τα «λευκά κολάρα»

Κέντρα ευεξίας
για λεχώνες
Της ΛΟΡΕΤΑ ΤΣΑΡΛΤΟΝ

Τέσσερις μητέρες κάθονται ήσυχα
στο δωμάτιο φροντίδας. Είναι σχε-
δόν μεσάνυχτα κι εκείνες θηλάζουν
τα μωρά τους. Μία από αυτές κάνει
ένα νεύμα και σύντομα μία νοσο-
κόμα έρχεται και παίρνει το νεο-
γέννητο.

Η εξαντλημένη λεχώνα πηγαίνει
στο προσωπικό της δωμάτιο για
να κοιμηθεί. Και η ξεκούραση είναι
ένα από τα προνόμια που απολαμ-
βάνουν οι γυναίκες στα δεκάδες

πολυτελή κέντρα αποθεραπείας
για νέες μητέρες που υπάρχουν
στη Νότια Κορέα.

Η χώρα κατέχει εδώ και δύο συ-
ναπτά έτη το ρεκόρ του χαμηλό-
τερου δείκτη γεννητικότητας παγ-
κοσμίως, με 0,84 γεννήσεις ανά
γυναίκα. Το υψηλό κόστος ζωής,
η δυσκολία στην εξεύρεση σπιτιού
και το ανταγωνιστικό εκπαιδευτικό
σύστημα έχουν κάνει τα νέα ζευ-
γάρια πολύ σκεπτικά απέναντι
στην απόκτηση ενός παιδιού. Ωστό-
σο, η Νότια Κορέα είναι και η πα-

τρίδα ορισμένων από τα καλύτερα
κέντρα φροντίδας για γυναίκες
που έχουν μόλις ολοκληρώσει τον
τοκετό τους.

Φρέσκα γεύματα σερβίρονται
τρεις φορές την ημέρα. Νοσοκόμες
φροντίζουν τα βρέφη 24 ώρες το
24ωρο. Κι αν μία νέα μητέρα δεν
επιθυμεί να θηλάσει, τότε μπορεί
να ξεκουραστεί και το προσωπικό
να αναλάβει τα υπόλοιπα. Οποτε
θελήσει μπορεί να έχει το μωρό
στο δωμάτιό της.

To κόστος μιας τέτοιας διαμονής
ποικίλλει από μερικές χιλιάδες έως
10.000 δολάρια, ανάλογα με τη
διάρκεια παραμονής, η οποία συχνά
διαρκεί 21 μέρες, όσες δηλαδή απαι-
τούνται για να θεραπευτεί το γυ-
ναικείο σώμα μετά τη γέννα, σύμ-
φωνα με την κορεατική παράδοση.
Ομως τα κέντρα αυτά δεν ήταν
πάντοτε τόσο πολυτελή. «Οταν γέν-
νησα το πρώτο μου παιδί δεν είχα
πουθενά να πάω», δηλώνει η Σου-
χιούν Σάρα Κιμ, 46 ετών, ιδιοκτή-
τρια του κέντρου St. Park. «Κανο-
νικά, στην Κορέα, η γιαγιά ανα-
λαμβάνει τη φροντίδα του νεογέν-
νητου. Η δική μου όμως δεν μπο-
ρούσε να το κάνει, κι έτσι ψάξαμε
για ένα κέντρο φροντίδας».

Το 2007, που εκείνη ήταν έγκυος,
δεν υπήρχαν πολλά τέτοια μέρη.
Κι έτσι πήρε την απόφαση να ανοί-
ξει αυτή ένα. Σύντομα το St. Park
έγινε το πρώτο υψηλού επιπέδου
κέντρο για νέες μητέρες στη Σεούλ.
Την έμπνευση για τη διαρρύθμιση

την πήρε από αντίστοιχα μέρη στο
Μπαλί. «Είναι κάτι ανάμεσα σε νο-
σοκομείο και σπίτι», εξηγεί. «Δεν
θέλουμε οι μητέρες να πρέπει να
αντιμετωπίσουν τα πιθανά προ-
βλήματα των πρώτων ημερών μόνες
τους στο σπίτι. Αυτή είναι η προ-
σέγγισή μας».

Στους διαδρόμους του κέντρου,
οι εργαζόμενοι κινούνται ήσυχα,
μαζεύοντας βρώμικα σεντόνια και
μεταφέροντας στα δωμάτια ζεστές
σούπες, ρύζι και φρούτα. Αν και η
παράδοση των 21 ημερών εξακο-
λουθεί να τηρείται, πολλές από τις
συνήθειες των παλαιότερων γενε-
ών, όπως το να μη βάζουν οι γυ-

ναίκες τα χέρια τους σε κρύο νερό
ή να μην έρχονται σε επαφή με
κλιματιστικό ακόμα και τους θερι-
νούς μήνες, έχουν καταργηθεί.

Τη βοήθειά τους προσφέρουν,
επιπλέον, εξειδικευμένες νοση-
λεύτριες, διατροφολόγοι, παιδία-
τροι, ακόμη και δάσκαλοι γιόγκα.
Καθώς οι προσφερόμενες υπηρε-
σίες βελτιώνονται, όλο και περισ-
σότερες μητέρες, ειδικά «πρωτά-
ρες», επιλέγουν να περάσουν κά-
ποιες μέρες της λοχείας τους στα
πολυτελή κέντρα.

Πλέον, υπολογίζεται πως 8 στις
10 νέες μητέρες θα επιλέξουν ένα
κέντρο για να μεταβούν μετά τη

γέννα τους, και το St. Park φιγου-
ράρει πολύ ψηλά στη λίστα των
επιλογών τους. Εχει γίνει τόσο πε-
ριζήτητο που πολλές γυναίκες κλεί-
νουν μία θέση αμέσως μόλις βγει
θετικό το τεστ εγκυμοσύνης. Μέ-
ρος της εμπειρίας ενός τέτοιου
κέντρου είναι η γνωριμία με άλλες
νέες μητέρες που έχουν παιδιά
ίδιας ηλικίας. 

Το ζήτημα της τάξης και του ει-
σοδήματος είναι πολύ ευαίσθητο
στη Νότια Κορέα όπου η ανισότητα
βρίσκεται σε ένα από τα χειρότερα
επίπεδα στην ιστορία της χώρας.
Δύο εβδομάδες στο St. Park χωρίς
μασάζ και περιποίηση μαλλιών κο-

στίζουν περισσότερo από 6.000
δολάρια. Οι ασφάλειες δεν καλύ-
πτουν αυτά τα έξοδα, όμως οι νέες
μητέρες παίρνουν ένα μικρό επί-
δομα από την κυβέρνηση που προ-
σπαθεί να ενθαρρύνει τα ζευγάρια
να κάνουν παιδιά.

Ομως, όσο ακριβά κι αν είναι τα
κέντρα φροντίδας, δεν είναι παρά
μία λεπτομέρεια στην εντυπωσιακή
αύξηση της ακρίβειας που βιώνει
η χώρα και η οποία μπορεί να εξη-
γήσει και την πτώση στις γεννήσεις.
Κι όσες μητέρες το έχουν επιλέξει,
το έχουν απολαύσει. «Οταν έρχεται
η ώρα να κάνουν τσεκ άουτ», λέει
η Κιμ, «πάντοτε κλαίνε».

Το 2024 θεωρείται από την κυβέρνηση έτος μεταρρυθμίσεων, γεγονός  που από μόνο του
δημιουργεί προϋποθέσεις για ισχυρή ανάπτυξη. 

<<<<<<

Φρέσκα γεύματα τρεις
φορές την ημέρα και
νοσοκόμες που φροντί-
ζουν τα βρέφη όλο το
24ωρο.

Η προϊσταμένη νοσοκόμα στο κέντρο St Park στη Σεούλ δείχνει στις νέες μητέρες πώς να κρατούν και να φροντίζουν τα νεογέννητα.   
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τρεις τράπεζες με ελληνικές ρίζες
που δραστηριοποιούνται στην Κύ-
προ δηλώνουν το παρών τους και
αποδεικνύουν με τα πλάνα τους
ότι ήρθαν στο νησί για να μείνουν.
Ο λόγος για Eurobank, Alpha Bank
Κύπρου και Εθνική Τράπεζα της
Ελλάδος (Κύπρου). Τα τελευταία
χρόνια δύο από αυτές έχουν κάνει
τομές ώστε να «καθαρίσουν» και
να ενδυναμώσουν τους ισολογι-
σμούς τους, ενώ μία έχει κάνει κί-
νηση μεγάλης επένδυσης στο νησί.
Όπως αποδεικνύεται η Κύπρος
είναι για τις θυγατρικές των ελλη-
νικών τραπεζών ισχυρός πυλώνας
ανάπτυξης και είναι ένα κομβικό
κομμάτι στις στρατηγικέςπου έχουν
διαγράψει οι μητρικές τους. Την
ίδια ώρα, όσες μητρικές έβλεπαν
πως οι θυγατρικές τους στην Κύπρο
είχαν προβλήματα - βαρίδια με πολ-
λά μη εξυπηρετούμενα δάνεια και
μεγάλο κόστος λειτουργίας, έκαναν
μεγάλες τομές τα τελευταία πέντε
χρόνια, με πωλήσεις χαρτοφυλα-
κίων προβληματικών δανείων και
με μείωση προσωπικού - καταστη-
μάτων. Η αύξηση των επιτοκίων
έχει φέρει μία νέα πραγματικότητα
για όλο το ευρωπαϊκό τραπεζικό
σύστημα, με τα κέρδη για τις τρά-
πεζες να είναι πλέον σεβαστού με-
γέθους και με την επενδυτική κοι-
νότητα να έχει στρέψει για τα καλά
το βλέμμα της στο τραπεζικό σύ-
στημα γενικότερα. 

Η Eurobank Κύπρου έχει ισχυρή
παρουσία με διαχρονικά μεγάλα
κέρδη ακόμα και σε περιόδους κατά
τις οποίες τράπεζες στην Κύπρο
επί χρόνια παρουσίαζαν ζημιές. Η
θυγατρική της Eurobank Ελλάδας
στην Κύπρο ακολουθεί ένα μοντέλο
το οποίο έχει κατά κύριο λόγο κα-
τεύθυνση προς τα επιχειρηματικά
δάνεια, με λίγα καταστήματα (μόλις
οχτώ), δεν έχει δικά της ATM αλλά
συνεργάζεται με όλα του νησιού
και έχει 448 υπαλλήλους, όπως ενη-

μερώνει σχετικά ο Σύνδεσμος Τρα-
πεζών Κύπρου. Η μητρική ωστόσο
αποφάσισε το 2021 να προχωρήσει
στην αγορά μετοχών στην Ελληνική
Τράπεζα και μόλις την Παρασκευή,
η Επιτροπή Ανταγωνισμού της Κύ-
πρου έδωσε το «πράσινο φως» για
την απόκτηση από την Eurobank
του 55,3% της Ελληνικής. Η Euro-
bank στην Ελλάδα θέλει να χρη-
σιμοποιήσει την Κύπρο ως «hub»
για να χρηματοδοτήσει έργα στην
«Ανατολή», ενώ ερωτηματικό πα-
ραμένει αν θα κρατήσει και την
Eurobank και την Eurobank Κύ-
πρου, ή και την Ελληνική Τράπεζα
«ως όνομα» στην Κύπρο. Εκείνο
που είναι σημαντικό είναι ότι απο-
φάσισε να προχωρήσει με μία με-
γάλη επένδυση στην Κύπρο, από
Ταμεία κιόλας που είναι από τη
«Δύση», αφού οι κύριοι μέτοχοι της
Eurobank είναι από Αμερική. Οι
μεγαλύτεροι μέτοχοι της Eurobank
είναι η Fairfax που είναι Καναδοί
και το The Capital Group που είναι
Αμερικανοί. Το σημείο που αξίζει
να εστιάσει κανείς σε αυτή την
επένδυση είναι ότι αν υπολογίσουμε
ότι η Eurobank προτίθεται να απο-

κτήσει και το 100% της Ελληνικής
Τράπεζας, είναι διατεθειμένη μόνο
για την αγορά των μετοχών να δια-
θέσει 800 εκατομμύρια ευρώ. Τα
800 εκατ. ευρώ δεν περιλαμβάνουν
τις αλλαγές που προτίθεται να κάνει,
άρα το ποσοστό αυτό είναι λογικό
να αυξηθεί.

Μιλώντας στην «Κ» ο CEO της
Eurobank Κύπρου, κ. Μιχάλης
Λούης, σχολίασε πως, «η επένδυση
της Eurobank στην Ελληνική Τρά-
πεζα είναι η μεγαλύτερη που έχει

γίνει στον ιδιωτικό τομέα στην Κύ-
προ». Στην περιεκτική του δήλωση
κατέληξε πως «είναι μία μεγάλη
ψήφος εμπιστοσύνης και για το
κυπριακό τραπεζικό σύστημα, αλλά
και για την κυπριακή οικονομία».

Ο κ. Λούης εκτός από CEO της
κυπριακής θυγατρικής κατέχει και
τη θέση του επικεφαλής Γενικής
Διεύθυνσης Διεθνών Δραστηριο-
τήτων & Group Private Banking
στον ομίλο Eurobank, καθώς και
του πρόεδρου ή/και μέλους των Δι-
οικητικών Συμβουλίων των θυγα-
τρικών Τραπεζών του ομίλου στη
Σερβία, Βουλγαρία και το Λουξεμ-
βούργο.

Καθάρισε και προχωρά
Η Alpha Bank προχώρησε μέσα

στο 2022 στην πώληση 2,4 δισε-
κατομμυρίων ευρώ μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων που είχε η θυ-
γατρική της στην Κύπρο στο επεν-
δυτικό ταμείο Cerberus Capital Ma-
nagement. Με την πώληση αυτή
τα ΜΕΔ της κυπριακής θυγατρικής
και αποθεμάτων ακινήτων έχουν
περιοριστεί σε κάτι λιγότερο από
80 εκατομμύρια ευρώ –πρακτικά

έχει «καθαρίσει». Η Alpha Bank
Κύπρου έχει αναπτύξει στρατηγική
για να κερδίσει μερίδιο στην κυ-
πριακή αγορά. Έχει προχωρήσει
με κινήσεις καταθετικών επιτοκίων
που είναι από τα μεγαλύτερα ανά-
μεσα στις τράπεζες στην Κύπρο
και μάλιστα σε μία περίοδο που
υπάρχει μεγάλη κριτική ότι τα κα-
ταθετικά δεν έχουν ακολουθήσει
τις αυξήσεις των δανειστικών επι-
τοκίων. Η Alpha Bank Κύπρου όπως
ενημερώνει ο Σύνδεσμος Τραπεζών
με βάσει τα δεδομένα του 2023 έχει
15 υποκαταστήματα, 12 ATM και
440 υπαλλήλους. Η Alpha Bank
υπενθυμίζεται πως εν μέσω θητείας
του προηγούμενου της CEO, του
κ. Κωνσταντίνου Κουτεντάκη, έκα-
νε σοβαρό «cost-cutting», μέσω
Σχεδίων Εθελούσιας Εξόδου. Πλέον,
CEO της Alpha Bank Κύπρου από
τον Ιούνιοτου 2023 είναι ο κ. Μίλτος
Μιχαηλάς.

Θα έφευγε… αλλά
Η Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος

είχε αποφασίσει προ 5ετίας να πω-
λήσει την κυπριακή θυγατρική της
στην Κύπρο, την ΕΤΕ Κύπρου. Οι

τότε συζητήσεις με την Astrobank
«πάγωσαν» και από τότε η στρα-
τηγική της άλλαξε 180 μοίρες. Πλέον
όχι μόνο δεν φεύγει, αλλά έχει βάλει
και νέο CEO στο τιμόνι της, τον κ.
Γιώργο Αγιουτάντη, με σαφή κα-
τεύθυνση να προχωρήσει δυναμικά
προς μια βιώσιμη πορεία αυτόνομης
οργανικής ανάπτυξης.

Το 2020 η ΕΤΕ Κύπρου μείωσε
όπως και η Alpha Bank Κύπρου
δραστικά τα μη εξυπηρετούμενα
δάνειά της.Πώλησε στο επενδυτικό
ταμείο Bain Capital Credit 600 εκα-
τομμύρια ευρώ δανείων μικτής λο-
γιστικής αξίας, ή λογιστικής αξίας
325 εκατομμυρίων ευρώ. Το πρό-
τζεκτ πώλησης το είχε ονομάσει
«project Marina» και τα ΜΕΔ πε-
ριλάμβαναν εταιρικά δάνεια, δάνεια
προς μικρομεσαίες επιχειρήσεις,
καταναλωτικά και στεγαστικά. Το
2021 η ΕΤΕ Κύπρου προχώρησε σε
ένα μεγάλο Σχέδιο Εθελούσιας Εξό-
δου και πλέον η ελληνική θυγατρική
έχει 111 εργαζομένους όπως ανα-
φέρει στα στοιχεία του 2023 ο Σύν-
δεσμος Τραπεζών Κύπρου. Τα υπο-
καταστήματα είναι δύο και τα ATM
της είναι πέντε.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι κυπριακές τράπεζες είναι πολύ
καλά στους στόχους ελάχιστης
απαίτησης ιδίων κεφαλαίων και
επιλέξιμων υποχρεώσεων (MREL),
αυτό δεν σημαίνει ωστόσο ότι δεν
θα δούμε τους δύο μεγάλους να
βγαίνουν στις αγορές το 2024.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», εντός του 2024 θα δούμε την
Τράπεζα Κύπρου να βγαίνει με
ομόλογο MREL ύψους περίπου 300
εκατομμυρίων ευρώ, ενώ η Ελλη-
νική Τράπεζα αναμένεται να βγει
με ομόλογο MREL ύψους περίπου
100 εκατομμυρίων ευρώ. Οι απο-
φάσεις ακόμα δεν έχουν παρθεί
είτε για το χρονικό σημείο που θα
βγουν στις αγορές, είτε με τα με-
γέθη, αλλά τουλάχιστον ως προς
τα μεγέθη εκεί είναι η κατεύθυνση.
Το μέσο, το μέγεθος, η διάρκεια
και ο χρόνος έκδοσης των ομολό-
γων των τραπεζών θα εξαρτηθούν
από τις συνθήκες της αγοράς, το
ενδιαφέρον των επενδυτών και τα
σχετικά σχόλια των συμβούλων
τους. Τραπεζικές πηγές εξηγούν
στην «Κ» πως οι τιμολογήσεις που
αναμένεται να πιάσουν και οι δύο
οι τράπεζες αναμένεται να είναι
καλύτερες από προηγούμενες εκ-
δόσεις τους, καθώς η κατάσταση
και των δύο τραπεζών είναι καλύ-
τερες. Υπενθυμίζεται πως οι μετο-
χές τους είναι πιο ψηλά από ποτέ,
με τη χρηματιστηριακή αξία της
BοC να κυμαίνεται στα 2 δισεκα-
τομμύρια ευρώ και της Hellenic
στο 1 δισεκατομμύριο ευρώ.

Όπως αναφέρει στα 9μηνιαία
της αποτελέσματα η Τράπεζα Κύ-
πρου, τον Νοέμβριο του 2023, έλαβε
προκαταρτική ειδοποίηση από το
Ενιαίο Συμβούλιο Εξυγίανσης (ΕΣΕ)
για την ελάχιστη απαίτηση για ίδια
κεφάλαια και επιλέξιμες υποχρε-

ώσεις (MREL). Σύμφωνα με την
απόφαση του 2024, η ελάχιστη
απαίτηση για ίδια κεφάλαια και
επιλέξιμες υποχρεώσεις (MREL)
αντιστοιχεί στο 25,00% των σταθ-
μισμένων περιουσιακών στοιχείων
και η συμμόρφωση πρέπει να επι-
τευχθεί μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου
2024, κατά ένα χρόνο νωρίτερα
από την προηγουμένη απόφαση,
αντικατοπτρίζοντας την πρόοδο
του Συγκροτήματος σε ένα ισχυρό,
καλά κεφαλαιοποιημένο οργανισμό
με βιώσιμη κερδοφορία. Η αναθε-
ωρημένη ελάχιστη απαίτηση για
ίδια κεφάλαια και επιλέξιμες υπο-
χρεώσεις (MREL) υπόκειται υπό
την τελική έγκριση από το ΕΣΕ και
την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου
(ΚΤΚ).

Σύμφωνα με τα 9μηνιαία της
Ελληνικής Τράπεζας, τον Νοέμβριο
του 2023, η Τράπεζα έλαβε προ-
καταρτική ειδοποίηση από το Ενι-

αίο Συμβούλιο Εξυγίανσης (ΕΣΕ)
για τη δεσμευτική ελάχιστη απαί-
τηση ιδίων κεφαλαίων και επιλέ-
ξιμων υποχρεώσεων (MREL). Για
τον όμιλο, ορίζεται τώρα στο
25,17% των συνολικών ποσών
ανοιγμάτων σε κίνδυνο (TREA),
συν την συνδυασμένη απαίτηση
αποθέματος (CBR) και πρέπει να

επιτευχθεί μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου
2025, ενώ η απαίτηση MREL του
ανοίγματος του δείκτη μόχλευσης
(LRΕ) παραμένει αμετάβλητη. Ση-
μειώνει πως, η αναθεωρημένη ελά-
χιστη απαίτηση ιδίων κεφαλαίων
και επιλέξιμων υποχρεώσεων
(MREL) υπόκειται στην τελική έγ-
κριση από το ΕΣΕ/SRB και την ΚΤΚ.

Οι εκδόσεις της BοC
Τον Ιούλιο του 2023, η τράπεζα

ολοκλήρωσε με επιτυχία την έκ-
δοση και την τιμολόγηση ομολόγου
υψηλής εξοφλητικής προτεραι-
ότητας ύψους 350 εκατ. Το Ομό-
λογο εκδόθηκε στην ονομαστική
του αξία και φέρει ετήσιο σταθερό
επιτόκιο ύψους 7,375% το οποίο
θα καταβάλλεται ετησίως αναδρο-
μικά μέχρι την Ημερομηνία Πρό-
ωρης Εξόφλησης στις 25 Ιουλίου
2027. Όπως αναφέρει, το Ομόλογο
λήγει στις 25 Ιουλίου 2028, ωστόσο

η τράπεζα έχει το δικαίωμα πρό-
ωρης εξόφλησης κατά την Ημε-
ρομηνία Πρόωρης Εξόφλησης, νο-
ουμένου ότι πληρούνται συγκε-
κριμένες προϋποθέσεις (περιλαμ-
βανομένης της λήψης των απα-
ραίτητων εποπτικών εγκρίσεων)
όπως ορίζονται στους Όρους και
Προϋποθέσεις. Το Ομόλογο πληροί
τα κριτήρια για MREL και συνει-
σφέρει έτσι στις σχετικές απαιτή-
σεις.

Τον Ιούνιο 2021, η τράπεζα προ-
χώρησε στην πρώτη της συναλ-
λαγή για σκοπούς ελάχιστης απαί-
τησης ιδίων κεφαλαίων και επιλέ-
ξιμων υποχρεώσεων (MREL) μέσω
έκδοσης ομολόγου υψηλής εξο-
φλητικής προτεραιότητας ύψους
300 εκατ. Το Ομόλογο Υψηλής Εξο-
φλητικής Προτεραιότητας εκδό-
θηκε στην ονομαστική αξία και
φέρει ετήσιο επιτόκιο ύψους 2,50%.
Ο τόκος επί του Ομολόγου Υψηλής

Εξοφλητικής Προτεραιότητας κα-
ταβάλλεται ετησίως αναδρομικά
και θα επανακαθορισθεί στις 24
Ιουνίου 2026. Το Ομόλογο Υψηλής
Εξοφλητικής Προτεραιότητας λήγει
στις 24 Ιουνίου 2027. Η τράπεζα
έχει το δικαίωμα, κατά την απόλυτη
της κρίση, για πρόωρη εξόφληση
στις 24 Ιουνίου 2026, και το Ομό-
λογο Υψηλής Εξοφλητικής Προτε-
ραιότητας πληροί τα σχετικά κρι-
τήρια και συνεισφέρει στα επίπεδα
MREL για την τράπεζα.

Οι εκδόσεις της Hellenic
H Ελληνική Τράπεζα εφάρμοσε

τη σύσταση του Ευρωπαϊκού Προ-
γράμματος Έκδοσης Μεσοπρόθε-
σμων Ομολόγων (ΕΜΤΝ Program-
me) ύψους 1,5 δισ. προκειμένου
να εκδώσει MREL. Τον Ιούλιο του
2022 η Τράπεζα έκδωσε Ομόλογο
Υψηλής Εξοφλητικής Προτεραι-
ότητας (Senior Preferred) ύψους
100 εκατ., στο πλαίσιο του ΕΜΤΝ
Programme. Το Ομόλογο εκδόθηκε
στην ονομαστική αξία και φέρει
σταθερό ετήσιο επιτόκιο ύψους
9%, και καταβάλλεται ετησίως ανα-
δρομικά. Η ημερομηνία λήξης του
Ομολόγου είναι η 15η Ιουλίου 2025
με δυνατότητα ανάκλησης στην
ονομαστική αξία στις 15 Ιουλίου
2024 (3NC2).

Το Μάρτιο του 2023 η Ελληνική
εξέδωσε με επιτυχία ομόλογο ύψους
200 εκατ. Μειωμένης Εξασφάλισης
(Tier 2 Subordinated) (το «Ομόλο-
γο») στα πλαίσια του Προγράμματος
EMTN. Το Ομόλογο εκδόθηκε στην
ονομαστική του αξία και φέρει στα-
θερό ετήσιο επιτόκιο ύψους
10,25%. Η ημερομηνία λήξης του
Ομολόγου είναι η 14η Ιουνίου 2033,
με δυνατότητα ανάκλησης στην
ονομαστική του αξία για περίοδο
τριών μηνών αρχίζοντας από τις
14 Μαρτίου 2028 (10,25NC5,25).

Ηρθαν για να μείνουν οι ελληνικές τράπεζες
Οι επενδύσεις, οι πωλήσεις κόκκινων δανείων, η μείωση προσωπικού, το «hub» για την Ανατολή και νέοι CEO

<<<<<<

Ο CEO της Eurobank 
Κύπρου, κ. Μιχάλης
Λούης, σχολιάζει στην
«Κ» πως «η επένδυση
της Eurobank στην Ελ-
ληνική Τράπεζα αποτε-
λεί ψήφο εμπιστοσύ-
νης για την κυπριακή 
οικονομία».

Η Κύπρος είναι για τις θυγατρικές των ελληνικών τραπεζών, από ό,τι αποδεικνύεται, ένας ισχυρός πυλώνας ανάπτυξης.

Στις αγορές για 400 εκατ. MREL Τρ. Κύπρου και Ελληνική
Οι τιμολογήσεις που θα πιάσουν αναμένεται να είναι καλύτερες από προηγούμενες εκδόσεις ανάλογα με τις συνθήκες

Οι μετοχές τους είναι πιο ψηλά από ποτέ, με τη χρηματιστηριακή αξία της BοC να κυμαίνεται στα 2 δισεκατομμύρια ευρώ και της Hellenic στο 1 δισεκατομμύ-
ριο ευρώ.

<<<<<<

Η Οδηγία για Ανάκαμψη
και Εξυγίανση Πιστωτι-
κών Ιδρυμάτων και Επι-
χειρήσεων Επενδύσε-
ων 2 ενσωματώθηκε
στην Κυπριακή Νομοθε-
σία και τέθηκε σε εφαρ-
μογή αρχές Μαΐου 2021.



Kυριακή 4 Φεβρουαρίου 2024O I K O N O M I A4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Πλεύση σε αχαρτογράφητα νερά: Επιπτώσεις πιθανού κλεισίματος των Στενών του Ορμούζ
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΧΡIΣΤΟY ΧΡΙΣΤΟΔΟYΛΟΥ - ΒOΛΟY

Τα Στενά του Ορμούζ, ένα κρίσιμο
θαλάσσιο πέρασμα που βρίσκεται
ανάμεσα στο Ιράν και το Ομάν, τα
οποία ενώνουν τον Περσικό Κόλπο
με τον Κόλπο του Ομάν προς τα
νότια και την Αραβική Θάλασσα,
θεωρούνται η πιο σημαντική πε-
τρελαϊκή αρτηρία στον πλανήτη.
Με σχεδόν το ένα πέμπτο του διε-
θνούς εμπορίου πετρελαίου να
διέρχεται από αυτά τα στενά, οποι-
αδήποτε διακοπή στη λειτουργία
τους θα μπορούσε να έχει τερά-
στιες επιπτώσεις στις παγκόσμιες
αγορές ενέργειας, τη γεωπολιτική
και την παγκόσμια οικονομία. Με
αφορμή τις πρόσφατες επιθέσεις
των Αμερικανών και των Βρετανών
στην Υεμένη κατά των φιλοϊρανών
Χούθι, σε αυτό το άρθρο διερευ-
νούμε τα ενδεχόμενα σενάρια και
τις συνέπειες που θα μπορούσαν
να εκτυλιχθούν εάν το Ιράν, ως
αντίποινα, κλείσει τα Στενά του
Ορμούζ.

Διακοπή παροχής ενέργειας
Ο πρωταρχικός και πιο άμεσος

αντίκτυπος του κλεισίματος των
Στενών του Ορμούζ θα ήταν μια
σημαντική διακοπή στην παγκό-
σμια εφοδιαστική αλυσίδα ενέρ-

γειας. Οι εξαγωγές πετρελαίου από
βασικούς παραγωγούς της Μέσης
Ανατολής, συμπεριλαμβανομένων
του Ιράν, του Ιράκ, του Κουβέιτ,
της Σαουδικής Αραβίας και των
Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων,
θα παρεμποδιστούν σοβαρά. Αυτή
η διαταραχή θα μπορούσε να οδη-
γήσει σε απότομη άνοδο των τιμών
του πετρελαίου, επηρεάζοντας τις
οικονομίες που εξαρτώνται σε με-
γάλο βαθμό από οικονομικά προ-
σιτή ενέργεια, και ενδεχομένως

να οδηγήσει σε παγκόσμια ενερ-
γειακή κρίση.

Παγκόσμια οικονομική επίπτωση
Οι κλιμακωτές επιπτώσεις μιας

διακοπής του ενεργειακού εφο-
διασμού θα επεκταθούν πολύ πέρα
από τη Μέση Ανατολή. Καθώς το
κόστος της ενέργειας θα αυξάνεται,
οι επιχειρήσεις θα αντιμετώπιζαν
αυξημένο λειτουργικό κόστος,
οδηγώντας ενδεχομένως σε υψη-
λότερες τιμές για αγαθά και υπη-
ρεσίες. Αυτή η πληθωριστική πίεση
θα μπορούσε να επιβραδύνει την
οικονομική ανάπτυξη και να προ-
καλέσει ύφεση σε χώρες που ει-
σάγουν ενέργεια.

Γεωπολιτικές εντάσεις
Το κλείσιμο των Στενών του

Ορμούζ αναμφίβολα θα κλιμακώσει
τις γεωπολιτικές εντάσεις σε μια
ήδη ασταθή περιοχή. Τα θαλάσσια
αυτά σημεία προσφέρουν στρα-
τηγικά πλεονεκτήματα, με απο-
τέλεσμα κάποιες διεθνείς δυνάμεις
να προσπαθήσουν να ελέγξουν,
ή κάποιες χώρες της περιοχής –
και όχι μόνο– να τα υπερασπι-
στούν. Ο κίνδυνος στρατιωτικών
αντιπαραθέσεων μεταξύ περιφε-

ρειακών δυνάμεων και διεθνών
παραγόντων που επιδιώκουν να
διασφαλίσουν την ελεύθερη ροή
ενέργειας θα αυξανόταν, οδηγών-
τας ενδεχομένως σε μια ευρύτερη
περιφερειακή σύγκρουση.

Εναλλακτικές πηγές ενέργειας
Το κλείσιμο των Στενών του

Ορμούζ θα μπορούσε να λειτουρ-
γήσει ως καταλύτης για μια ανα-
νεωμένη εστίαση στις εναλλακτι-
κές πηγές ενέργειας. 

Τα κράτη που εξαρτώνται σε
μεγάλο βαθμό από τις εισαγωγές
πετρελαίου ενδέχεται να επιτα-
χύνουν τη μετάβασή τους σε ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας, επεν-
δύοντας σε τεχνολογίες όπως η
ηλιακή, η αιολική και η πυρηνική
ενέργεια. 

Διαφοροποίηση εμπορικών οδών
Η διεθνής κοινότητα πιθανό-

τατα θα απαντούσε στο κλείσιμο
των Στενών του Ορμούζ εξερευ-
νώντας εναλλακτικούς εμπορικούς
δρόμους. Οι προσπάθειες για δια-
φοροποίηση των αλυσίδων εφο-
διασμού ενέργειας και μείωση της
εξάρτησης από ένα ενιαίο θαλάσ-
σιο πέρασμα θα μπορούσαν να

οδηγήσουν στην ανάπτυξη νέων
έργων υποδομής, όπως αγωγούς
και εναλλακτικές λωρίδες ναυτι-
λίας. Αυτή η στρατηγική διαφο-
ροποίησης θα έχει ως στόχο να
ενισχύσει την ανθεκτικότητα του
παγκόσμιου εμπορίου ενέργειας
έναντι πιθανών διαταραχών.

Αντίκτυπος στην παγκόσμια ναυτιλία
Το κλείσιμο των Στενών του

Ορμούζ δεν θα επηρέαζε μόνο τις
αποστολές πετρελαίου αλλά και
θα διατάραζε το ευρύτερο θαλάσ-
σιο εμπορικό δίκτυο. Η ανακατεύ-
θυνση των ναυτιλιακών δρομολο-
γίων για την αποφυγή του κλεισί-
ματος των στενών θα μπορούσε
να αυξήσει το κόστος μεταφοράς,
οδηγώντας σε καθυστερήσεις και
διακοπές στην παράδοση των εμ-
πορευμάτων. Αυτό, με τη σειρά
του, θα μπορούσε να επηρεάσει
αρνητικά το διεθνές εμπόριο, τις
αλυσίδες εφοδιασμού και την παγ-
κόσμια ναυτιλιακή βιομηχανία.

Αστάθεια της αγοράς και εμπιστο-
σύνη των επενδυτών

Η αβεβαιότητα γύρω από το
κλείσιμο των Στενών του Ορμούζ
πιθανότατα θα οδηγήσει σε αυξη-

μένη αστάθεια της αγοράς. Οι επεν-
δυτές, που ανησυχούν για τις πι-
θανές οικονομικές και γεωπολιτικές
επιπτώσεις, ενδέχεται να μετατο-
πίσουν τα χαρτοφυλάκιά τους, οδη-
γώντας σε διακυμάνσεις στις χρη-
ματιστηριακές αγορές και σε άλλα
χρηματοπιστωτικά μέσα. Αυτή η
αυξημένη αβεβαιότητα θα μπο-
ρούσε να επηρεάσει την εμπιστο-
σύνη των επενδυτών και να εμπο-
δίσει την οικονομική ανάπτυξη.

Συνοψίζοντας, πιθανό κλείσιμο
των Στενών του Ορμούζ, λόγω εν-
δεχόμενων αντιποίνων από το
Ιράν, θα επηρέαζε άμεσα την παγ-
κόσμια προσφορά ενέργειας, την
εμπορική σταθερότητα και την
γεωπολιτική. Με σημαντικές επι-
πτώσεις στις τιμές πετρελαίου,
αρκετές οικονομίες θα αντιμετώ-
πιζαν προβλήματα, ενώ γεωπολι-
τικές τάσεις μπορεί να εκτονωθούν,
αυξάνοντας τον κίνδυνο περιφε-
ρειακών συγκρούσεων. 

Ο κος Χρίστος Χριστοδούλου-Βόλος εί-
ναι αναπληρωτής καθηγητής Οικονομι-
κών και Χρηματοοικονομικών και πρό-
εδρος του Τμήματος Οικονομικών και Δι-
οίκησης του Πανεπιστήμιου Νεάπολις
Πάφος.

<<<<<<

Οι επενδυτές, που ανη-
συχούν για τις πιθανές
οικονομικές και γεωπο-
λιτικές επιπτώσεις, εν-
δέχεται να μετατοπί-
σουν τα χαρτοφυλάκιά
τους οδηγώντας σε δια-
κυμάνσεις στις χρηματι-
στηριακές αγορές και
σε άλλα χρηματοπιστω-
τικά μέσα.

Του ΑΝΔΡEΑ ΚΑΡΑΜHΤΑ

Θετικό βήμα στον δρόμο προς την
πράσινη μετάβαση αποτελούν οι
διακηρύξεις του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη, με τις 80 προτάσεις
πολιτικών και δράσεων που απο-
σκοπούν στο να βελτιώσουν την
καθημερινότητα των πολιτών και
να αναβαθμίσουν την ποιότητα
ζωής τους, αλλά  και στον εκσυγ-
χρονισμό κράτους-θεσμών. Ο δρό-
μος όμως φαίνεται ότι θα είναι μα-
κρύς και δύσκολος καθότι υπάρ-
χουν σοβαρά προβλήματα που
πρέπει να αντιμετωπιστούν. Ένα
από τα βασικότερα προβλήματα
είναι η έλλειψη υποδομών για απο-
θήκευση ενέργειας από ΑΠΕ. Η

Κύπρος βρίσκεται πολύ πίσω σε
σχέση με άλλα ευρωπαϊκά κράτη
και έχει πολλά χιλιόμετρα να δια-
νύσει για να αγγίξει τα επιθυμητά
ποσοστά. Αν  λάβουμε υπόψη και
την ετήσια έκθεση του Διαχειριστή
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου,
τον ερχόμενο Μάρτιο θα χάσουμε
59% από τη συνολική παραγωγή
ενέργειας από ΑΠΕ, ενώ τον Απρί-
λιο το ποσοστό αναμένεται στο
απογοητευτικό 79%.

Ο πρόεδρος ανέφερε ότι η κυ-
βέρνηση θα παράσχει στήριξη σε
νοικοκυριά και επιχειρήσεις που
χρειάζονται ενεργειακή αναβάθ-
μιση. Ωστόσο ο ιδιωτικός τομέας
έχει ενστάσεις όσον αφορά τις
υποδομές, τον χρονικό ορίζοντα
και το ποσό των κονδυλίων. Σύμ-
φωνα με την ενεργειακή στρατη-
γική του υπουργείου Ενέργειας,
η οποία αποσκοπεί στην ευκολό-
τερη μετάβαση στην πράσινη επο-
χή αλλά και στην μείωση του  ενερ-
γειακού κόστους, 457 εκατ. ευρώ
θα διατεθούν για συγχρηματοδο-
τούμενα χρηματοδοτικά εργαλεία
μέχρι το 2027.  Συγκεκριμένα, για
την ενεργειακή αναβάθμιση νοι-
κοκυριών θα δοθούν 120 εκατ. ευ-
ρώ, ενώ των επιχειρήσεων 57 εκατ.
ευρώ. Επιπλέον, 120 εκατ. ευρώ
θα επενδυθούν στην ψηφιοποίηση
στα δίκτυα ηλεκτρικής ενέργειας
ενώ θα δοθούν κίνητρα για απο-

θήκευση  ενέργειας από ΑΠΕ με
ποσό που κυμαίνεται στα 40 εκατ.
ευρώ. Ακόμη ένα σημαντικό βήμα
είναι και η χρηματοδότηση ύψους
5,5 εκατ. ευρώ για  το λογισμικό
του κυπριακού διαχειριστή συ-
στήματος μεταφοράς και τέλος
100 εκατ. ευρώ για την ηλεκτρική
διασύνδεση της Κύπρου με την
Ελλάδα και το Ισραήλ. Επίσης, ένα
ποσοστό της τάξεως του 3,12%
από την κεντρική χρηματοδότηση
θα επενδυθεί στην λεγόμενη κυ-
κλική οικονομία. 

Απώλεια ενέργειας 
Άλλη πτυχή των δηλώσεων Χρι-

στοδουλίδη είναι και η αύξηση
των κονδυλίων που αξιοποιούνται
μέσω του Ταμείου Ανανεώσιμων
Πηγών Ενέργειας, από 90 σε 135
εκατομμύρια ευρώ.  Η συγκεκρι-
μένη εξέλιξη όμως, δεν είναι ικα-
νοποιητική, με τον ιδιωτικό τομέα
να αναφέρει πως ακόμη και το επι-
καιροποιημένο ποσό δεν είναι αρ-
κετό για να καλύψει τις ανάγκες
της αγοράς και όλα τα νοικοκυριά.
Αυτό διαφαίνεται και από το αρχικό
σχέδιο το οποίο απευθύνεται σε
μόλις 6.000 νοικοκυριά από τις πε-
ρίπου 40.000 που μπορούν να λά-
βουν μέρος στο σχέδιο. Ούτως η
άλλως, η εφαρμογή του σχεδίου
εξαρτάται και από την προσπέλαση
κάποιων νομοτεχνικών δυσκολιών,

τις οποίες εξετάζει η Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή Ενέργειας και
αφορά τη δημιουργία ρυθμιστικού
πλαισίου για την αποπληρωμή των
οικονομικών υποχρεώσεων του
σχεδίου από τους αιτητές. 

Τα σχέδια του υπ. Ενέργειας
Στο παρόν στάδιο πάντως, το

υπουργείο Ενέργειας έχει δύο ενερ-
γά σχέδια τα οποία αφορούν την
αποθήκευση ενέργειας. Το Σχέδιο
για την «Ενθάρρυνση της χρήσης
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας
στις Κατοικίες» που αφορά στη
θερμομόνωση οροφών ή στην εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών ή σε
συνδυασμό των δύο. Εντός Φε-
βρουαρίου θα εφαρμοστεί και το
νέο σχέδιο για παραγωγή ενέργειας
από ΑΠΕ, ενώ αυξάνονται οι χο-
ρηγίες για ευάλωτους καταναλωτές
και για κατοίκους ορεινών περιο-
χών. Η νέα εκδοχή του σχεδίου
έχει πέντε υποκατηγορίες οι οποίες
στοχεύουν σε συγκεκριμένες ομά-
δες πληθυσμού με χορηγία €375
ανά kW και μέγιστο ποσό χορηγίας
€1.500 (4kW) - 50% αύξηση για
ορεινές περιοχές, την κατηγορία
του ΦΒ για όλους με χορηγία €250
ανά kW και μέγιστο ποσό χορηγίας
€1.000 (4kW) και, επιπρόσθετα,
αποπληρωμή επένδυσης €1.000
ανά kW με μέγιστο «ποσό απο-

πληρωμής» €4.000. Επιπλέον, η
κατηγορία θερμομόνωση οροφής
για ευάλωτες οικογένειες με χο-
ρηγία 75% και μέγιστο ποσό χο-
ρηγίας €3.750 ή €37,50 ανά τ.μ.
Βέβαια, υπάρχουν ενστάσεις από
τον ιδιωτικό τομέα οι οποίες κυρίως
εστιάζουν στα προβλήματα  του
δικτύου διανομής αλλά και την
σπατάλη της αχρησιμοποίητης
ενέργειας από ΑΠΕ. 

Επιχειρηματικοί κύκλοι ανέφε-
ραν στην «Κ»  πως τις επιχειρήσεις,
απασχολεί και το διοικητικό κόστος
που προκύπτει από τις αιτήσεις
που συνοδεύουν τα σχέδια. Συγ-
κεκριμένα, αναρωτιούνται γιατί
να προσφέρουν υπηρεσίες για απο-
θήκευση ενέργειας σε οικιακούς
χρήστες αν δεν έχουν ικανοποι-
ητικό ποσοστό κέρδους. Επιπρό-
σθετα, εν αμφιβόλω τίθεται και
για το αν η Κύπρος μπορέσει να
εκπληρώσει τον στόχο της ένωσης
για το 2030 αφού εκτός των χρη-
μάτων φαίνεται να υπάρχουν ζη-
τήματα ανυπαρξίας τεχνικών υπο-
δομών αλλά και η απουσία ανά-
λογης κουλτούρας στους κατανα-
λωτές.

Πράσινες κοινότητες 
Ο στόχος του προέδρου και της

κυβέρνησής του για εφαρμογή του
θεσμού της πράσινης κοινότητας,
αποτελεί και μέρος της στρατηγι-

κής της επιτρόπου περιβάλλοντος
Αντωνίας Θεοδοσίου. Ουσιαστικά
πρόκειται για τη δημιουργία ου-
δέτερων κλιματικά κοινοτήτων με
την επίτροπο να δηλώνει στην
«Κ» πως το συγκεκριμένο εγχεί-
ρημα έχει πολλές πτυχές και θα
πρέπει να γίνει με τη συνεργασία
όλων των φορέων που έχουν τεκ-
μήριο αρμοδιότητας για την επί-
τευξή του. 

Επιπλέον αφορά, εκτός από τις
κεντρικές και τις τοπικές διοική-
σεις, οι οποίες στο πλαίσιο μεταρ-
ρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης οφείλουν να καταβάλουν
απόψεις επί του θέματος, και το
κράτος να ενισχύει συνεχώς τη
δημιουργία δομών που απαιτούνται
για την εφαρμογή πράσινων πο-
λιτικών. Η εξαγγελία του θεσμού
τής πράσινης κοινότητας δημι-
ουργεί όμως πρόσθετα ερωτήματα
αφού υπάρχουν κοινότητες που
δεν βρίσκονται σε αγροτικές πε-
ριοχές και οι οποίες έχουν μεγάλες
ενεργειακές ανάγκες. Ιδιαίτερα,
το υπουργείο Ενέργειας οφείλει
να ασχοληθεί και με την αξιολό-
γηση των αναγκών ομάδων πλη-
θυσμού στις αστικές περιοχές. Για
παράδειγμα τι γίνεται με την ενερ-
γειακή κατανάλωση των κτιρίων
στους συνοικισμούς των προσφύ-
γων και πώς θα αντιμετωπιστεί το
γεγονός πως πρόκειται για παλιές

πολυκατοικίες χωρίς καμία τεχνική
δυνατότητα εγκατάστασης ΦΒ συ-
στήματος. Επιπλέον αναδεικνύον-
ται και ζητήματα ως προς  τα κρι-
τήρια επιλογής μίας αγροτικής
κοινότητας. Όπως και να έχει, η
πράσινη μετάβαση θα πρέπει να
δίνει λύσεις όχι μόνο σε ζητήματα
ενέργειας αλλά και άλλες οικονο-
μικές πτυχές αν θέλουμε να μιλάμε
για κυκλική οικονομία και αειφο-
ρία. Μια άλλη παράμετρος είναι
το γεγονός πως ο θεσμός θα πρέπει
να ενισχύσει όχι μόνο την περι-
βαλλοντική αυτονομία των χωριών
αλλά και το τουριστικό τους προ-
ϊόν, αφού μία τέτοια εξέλιξη θα
ενισχύσει τις τοπικές αγροτικές
κοινωνίες, θα φέρει επιπλέον έσο-
δα, και  θα δημιουργήσει νέες θέ-
σεις εργασίας. 

Επίσης, θα αποτελεί και κίνητρο
προς την νεολαία να μην εγκατα-
λείπει τις αγροτικές περιοχές για
τα αστικά κέντρα. Για να εφαρμο-
στούν λοιπόν οι προτάσεις του
προέδρου, χρειάζεται μεγάλη προ-
σπάθεια από τους εμπλεκόμενους
φορείς αλλά και την απαραίτητη
τεχνική υποδομή, η οποία δεν αν-
ταποκρίνεται στις δυνατότητες
που έχουμε για την ομαλή μετά-
βαση σε μία νέα πράσινη και οι-
κολογική πραγματικότητα ισάξια
της αποδοτικής μας δύναμης από
ανανεώσιμες πηγές. 

Στον αέρα 79% ηλεκτρισμού από ΑΠΕ
Προβλήματα στον δρόμο προς την πράσινη μετάβαση. Οι υποτυπώδεις υποδομές, πεπαλαιωμένο δίκτυο μεταφοράς

Η εξαγγελία του θεσμού της πράσινης κοινότητας δημιουργεί πρόσθετα ερωτήματα αφού υπάρχουν κοινότητες που δεν βρίσκονται σε αγροτικές περιοχές και οι οποίες έχουν μεγάλες
ενεργειακές ανάγκες.

<<<<<<

Η Κύπρος βρίσκεται πο-
λύ πίσω σε σχέση με
άλλα ευρωπαϊκά κράτη
και έχει πολλά χιλιόμε-
τρα να διανύσει για να
αγγίξει τα επιθυμητά
ποσοστά.
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Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Την Τρίτη 6 Φεβρουαρίου,  αναμέ-
νεται η πρώτη συνεδρία του νέου
Διοικητικού Συμβουλίου της Cyta,
μέσα από την οποία αναμένεται να
τεθούν οι βάσεις για τους στόχους
και τις προτεραιότητες της νέας δι-
οίκησης του οργανισμού. Έτσι,
όταν απευθυνθήκαμε στην νέα πρό-
εδρο Μαρία Τσιάκκα ρωτώντας την
επί τούτου, αρκέστηκε να αναφέρει
ότι το στοίχημα είναι να συνεχίσει
ο καλός ρυθμός ανάπτυξης και τα
θετικά αποτελέσματα του οργανι-
σμού. Η κα Τσιάκκα δήλωσε στην
«Κ» ότι το απερχόμενο συμβούλιο
κατάφερε να κλείσει και αρκετά θέ-
ματα δίνοντας το παράδειγμα της

μετεξέλιξης του προσωπικού, ενώ
σημείωσε ότι το νέο συμβούλιο θα
προσπαθήσει να κτίσει σε αυτές
τις καλές βάσεις για την επόμενη
μέρα στον οργανισμό. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, μελετώντας και τον απο-
λογισμό του προηγούμενου συμ-
βουλίου, φαίνεται ότι υπάρχουν
τρία κεφάλαια τα οποία για να ολο-
κληρωθούνχρειάζονται τηβούληση
και τον σωστό χειρισμό του νέου
συμβουλίου για την εφαρμογή τους.
Τέτοια κεφάλαια είναι: η ολοκλή-
ρωση του περιφερειακού κέντρου
δεδομένων, η ολοκλήρωση του σχε-
δίου μετεξέλιξης του προσωπικού,
και το μηδενικό ανθρακικό αποτύ-
πωμα του οργανισμού μέχρι το 2027.
Και τα τρία αυτά κεφάλαια θεω-
ρούνται ως game changer από το

απερχόμενο Δ.Σ. του οργανισμού.
Επί του παρόντος φαίνεται ότι αυτές
οι παρακαταθήκες θα υιοθετηθούν
και από το νέο συμβούλιο –αν και
η γραμμή του θα ξεκαθαρίσει τις
επόμενες ημέρες.

Οι προκλήσεις
Στις προκλήσεις της νέας ηγεσία

της ATHK είναι και η ολοκλήρωση
του σχεδίου μετεξέλιξης του προ-
σωπικού. Το σχέδιο έχει ήδη συμ-
φωνηθεί με τις συνδικαλιστικές
οργανώσεις και αναμένεται ότι θα
εξεταστεί από το υπουργείο Οικο-
νομικών και ακολούθως θα πρέπει
να εφαρμοστεί στο σύνολό του.
Μεταξύ των συμφωνηθέντων είναι
η σύνδεση απόδοσης με τις προ-
σαυξήσεις, η κατάργηση 709 θέ-

σεων δημοσίου δικαίου, ο εξορ-
θολογισμός κλιμάκων στις νέες
κατηγορίες προσωπικού και η ανέ-
λιξη προσοντούχων προσώπων
σε ανώτερες κατηγορίες προσω-
πικού.  Όπως ανέφερε ο απερχό-
μενος πρόεδρος της Cyta Μιχάλης
Ιωαννίδης, με την εφαρμογή του
σχεδίου αναμένεται και μια στα-
διακή εξοικονόμηση 45 εκατ. κα-
θώς και μια εκθετική μείωση του
ετήσιου κόστους προσωπικού. Πα-
ράλληλα, είναι σε ισχύ το σχέδιο
εθελούσιας αφυπηρέτησης 2023
για το προσωπικό, ενώ υπάρχουν
350 επιβεβαιωμένες αφυπηρετή-
σεις υπαλλήλων. Οι αποχωρήσεις
αναμένεται ότι θα μειώσουν κατά
22% το προσωπικό δημοσίου δι-
καίου ή το 15% του συνόλου του

προσωπικού. Το όφελος του σχε-
δίου αναμένεται να ανέλθει στα
45 εκατ. ευρώ. Στις προκλήσεις
που θα πρέπει να ανταποκριθεί
το νέο Δ.Σ. είναι η ενεργειακή αυ-
τονομία της Cyta, ώστε μέχρι το
2027 να πετύχει μηδενικό ενερ-
γειακό αποτύπωμα. Σήμερα ήδη
εφαρμόζεται αυτοπαραγωγή από
ΑΠΕ σε κτίρια δραστηριοποίησης
του οργανισμού, ένας στόχος που
είχε τεθεί από την αρχή ανάληψης
των καθηκόντων της προηγούμε-
νης διοίκησης του οργανισμού.
Επιπλέον, η δημιουργία μεγάλου
φωτοβολταϊκού πάρκου 35 μεγαβάτ
για κάλυψη όλων των υπόλοιπων
ενεργειακών αναγκών του οργα-
νισμού. Η νέα ηγεσία του οργανι-
σμού θα πρέπει επίσης να φέρει

εις πέρας δημιουργία πράσινου
περιφερειακού κέντρου δεδομέ-
νων, το οποίο θα φιλοξενήσει και
τις κρατικές υποδομές διακομιστών
Government Cloud (G-Cloud).

Οικονομικά αποτελέσματα
Στα θετικά του προηγούμενου

Δ.Σ. του οργανισμού, έτσι όπως
αποτυπώνονται μέσα από τα δε-
δομένα, είναι τα οικονομικά απο-
τελέσματα για την περίοδο 2021-
2023. Σε αυτή την περίοδο κατα-
γράφηκε σημαντική αύξηση εσό-
δων, με την πρόβλεψη για το 2023
να ανεβάζει τα έσοδα κατά 16%
(στα €405,5 εκατ.) σε σχέση με το
2020 –ποσό που θεωρείται γενι-
κότερα ρεκόρ δεκαετίας. Πιο ανα-
λυτικά, και σύμφωνα με τον απο-

λογισμό της τριετίας του απερχό-
μενου συμβουλίου, τα κέρδη EBIT-
DA (προ τόκων, φόρων και απο-
σβέσεων), αναμένεται να ανέλθουν
το 2023 στα 143,4 εκατ., το μεικτό
κέρδος στα 81,3 εκατ., και στα
62,2 εκατ. τα κέρδη μετά τους φό-
ρους. Προκύπτει ότι, το EBITDA
του 2022 ήταν 149 εκατ. ευρώ, και
πρόκειται για κερδοφορία η οποία
αποτελεί ρεκόρ 9ετίας. Επιπλέον
σημειώνεται ότι η προβλεπόμενη
κερδοφορία για το 2023 είναι αυ-
ξημένη κατά 15% από το 2020.
Σημειώνεται επίσης ότι το μεικτό
κέρδος του 2022 αποτελεί ρεκόρ
14 χρόνων, ενώ το κέρδος μετά
τους φόρους το 2021, αποτέλεσε
ρεκόρ 13 χρόνων.

Τώρα, όσον αφορά τις προβλέ-
ψεις για κέρδη μετά φόρων, αυτό

που προκύπτει είναι μια μείωση
σε σύγκριση και με το 2020 (70,8
εκατ.) και βεβαίως τις αυξήσεις
που ακολούθησαν το 2021 και το
2022. Όπως εξηγεί ο κ. Ιωαννίδης,
στην πρόβλεψη αφαιρείται και δα-
πάνη 17,9 εκατ. (για το 2023) λόγω
του σχεδίου Εθελούσιας Αφυπη-
ρέτησης με αναμενόμενη τη στα-
διακή εξοικονόμηση των 45 εκατ.
ευρώ χωρίς το σχέδιο εθελούσιας
αφυπηρέτησης για το προσωπικό.
Στα θετικά, είναι και η μείωση του
αναλογιστικού ελλείμματος του
Ταμείου Συντάξεων της Cyta, από
177 εκατ. ευρώ το 2020 στα 75
εκατ. ευρώ το 2022 και πρόβλεψη
για το 2023 παρά την επιβάρυνση
από το Σχέδιο Εθελούσιας Αφυ-
πηρέτησης. 

Οι προκλήσεις για το νέο συμβούλιο της CYTA
Η εφαρμογή του σχεδίου μετεξέλιξης του προσωπικού, η θεσμική καινοτομία και το περιφερειακό κέντρο δεδομένων 

<<<<<<

Προς ρεκόρ δεκαετίας
τα έσοδα του οργανι-
σμού το 2023 που ανα-
μένεται να φτάσουν τα
405,5 εκατ. ευρώ.Από τα σημαντικότερα κεφάλαια που έκλεισαν –μέχρι το 2023– ήταν η ολοκλήρωση του δικτύου 5G το 2022, με την

Κύπρο να καταλαμβάνει την πρώτη θέση στην Ευρώπη στον δείκτη κάλυψης 5G.

Fiber και 5G
Από τα σημαντικότερα κεφά-
λαια που έκλεισαν μέχρι το
2023, ήταν η ολοκλήρωση του
δικτύου 5G το 2022, με την
Κύπρο να καταλαμβάνει την
πρώτη θέση στην Ευρώπη
στον δείκτη κάλυψης 5G.
Επιπλέον, ο σχεδιασμός του
δικτύου Fiber to the home
έχει ολοκληρωθεί κατά 80%
παγκύπρια, και 100% στις
αστικές περιοχές, ενώ προ-
χωρά αυτή τη στιγμή η εφαρ-
μογή του στις περιαστικές πε-
ριοχές. Μέχρι το 2026 αναμέ-
νεται ότι το δίκτυο θα έχει
παγκύπρια κάλυψη. Ήδη 180
χιλιάδες πελάτες έχουν συν-
δεθεί με το δίκτυο Fiber, έχει
μειωθεί το κόστος του ίντερ-
νετ για καταναλωτές σταθε-
ρής και κινητής, ενώ έχουν
υπερδιπλασιαστεί οι μέσες
ταχύτητες συνδέσεων κινη-
τής και έχουν πενταπλασια-
στεί οι μέσες ταχύτητες συν-
δέσεων σταθερής.

<<<<<<

Συνέχιση του καλού
ρυθμού ανάπτυξης και
των θετικών αποτελε-
σμάτων του οργανι-
σμού, το στοίχημα για
τη νέα διοίκηση.

Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Εντός της εβδομάδας και συγκεκρι-
μένα την Πέμπτη, αναμένεται ότι
θα παρουσιάσει το νέο σχέδιο ενί-
σχυσης της ηλεκτροκίνησης το αρ-
μόδιο υπουργείο Μεταφορών. Πρό-
κειται για την 3η φάση του σχεδίου,
και την πρώτη που ανακοινώνει η
παρούσα κυβέρνηση. Στις πρόσφα-
τες αναφορές του ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης,
είχε αναφέρει για αυξήσεις στις χο-
ρηγίες που θα δοθούν στις κατηγο-
ρίες πολυτέκνων, ΑμεΑ και επαγ-
γελματίες οδηγούς ταξί. Η προηγού-
μενη χορηγία για αγορά καινούργιου
οχήματος μηδενικών εκπομπών
CO2 πολύτεκνης οικογένειας ήταν
12 χιλιάδες ευρώ, ενώ για αυτοκίνητο
χαμηλών ρύπων (υβριδικό), η χο-
ρηγία ήταν στις 10 χιλιάδες ευρώ.
Αντίστοιχα είναι και τα ποσά για
τους δικαιούχους αναπηρικού οχή-
ματος. Πλέον οι χορηγίες που θα
δοθούν ανά δικαιούχο αναμένεται
ότι θα είναι πάνω από τα προανα-
φερθέντα ποσά. Στην περίπτωση
των οχημάτων ταξί, η προηγούμενη
χορηγία ήταν 12 χιλιάδες για υβρι-
δικό ταξί και 15 χιλιάδες για ηλε-
κτρικό ταξί. Και αυτές οι χορηγίες
αναμένονται ενισχυμένες στο επι-
κείμενο σχέδιο.

Αυτές δεν είναι οι μόνες αλλαγές
που θα περιλαμβάνει η νέα φάση
του σχεδίου. Όπως πληροφορείται
η «Κ» από αρμόδιες πηγές, έχει πε-
ριληφθεί εκ νέου η κατηγορία με-
ταχειρισμένου ιδιωτικού ηλεκτρι-
κού αυτοκινήτου και μάλιστα ανα-
μένεται αύξηση στη χορηγία που
θα λαμβάνει ο δικαιούχος. Το ποσό
ήταν στις 5 χιλιάδες ευρώ ενώ πλέ-
ον αναμένεται και αυτό ότι θα αυ-
ξηθεί, κάτι που εκτιμάται ότι θα
αυξήσει και το ενδιαφέρον περισ-
σότερων αγοραστών και κατά συ-

νέπεια τους αριθμούς των ηλεκτρι-
κών οχημάτων στους κυπριακούς
δρόμους. Αναμένεται ότι θα δοθούν
γύρω στις 100 χορηγίες για μετα-
χειρισμένα ηλεκτρικά τουλάχιστον
αρχικά. Στη συνέχεια, υπάρχει η
πρόθεση, αν υπάρχει ζήτηση και
ο αριθμός των χορηγιών για μετα-
χειρισμένα ηλεκτρικά αυτοκίνητα
εξαντληθεί, να προστεθούν περισ-
σότερες χορηγίες στη συγκεκρι-
μένη κατηγορία. Πάντως στις πε-
ριπτώσεις των μεταχειρισμένων
ενσωματώνονται κάποιοι περιο-
ρισμοί για την έγκριση της χορη-
γίας όπως για παράδειγμα όριο ηλι-
κίας του οχήματος (μέχρι τριών
ετών), καθώς και η εξασφάλιση πι-

στοποιητικού/ εγγύησης για την
καλή κατάσταση και τη διάρκεια
ζωής της μπαταρίας του αυτοκι-
νήτου. 

Η διαφορά
Αυτό που θα δούμε στο νέο σχέδιο

είναι την απλοποίηση της διαδικα-
σίας και τη συνεχόμενη εφαρμογή
της μέχρι το 2026, κάτι που εκτιμάται
ότι είναι πιο λειτουργικό και αποτε-
λεσματικό για τη διάθεση των χο-
ρηγιών. Υπενθυμίζεται ότι προηγου-
μένως η επιλογή γινόταν μέσω δια-
δικασίας κλήρωσης και η έγκριση
ερχόταν μετά από έξι μήνες, κάτι

που πλέον απλοποιείται. Επιπλέον,
το υπουργείο θα έχει συνεχή ενη-
μέρωση για τις κατηγορίες με το πε-
ρισσότερο ή το λιγότερο ενδιαφέρον
και αναλόγως θα ενεργεί. Εδώ έγ-
κειται και η μεγαλύτερη αλλαγή,
εφόσον πλέον θα πρόκειται για μια
δυναμική διαδικασία. Θα μπορεί,
όπως έχει εξηγήσει ο υπουργός, να
μετατοπίζεται αριθμός χορηγιών σε
κατηγορίες που συγκεντρώνουν με-
γαλύτερο ενδιαφέρον, από άλλες
στις οποίες δεν υπάρχει κινητικότητα,
αφού στόχος είναι να εξαντληθεί
όλο το ποσό των χορηγιών αφενός,
και αφετέρου το σχέδιο να καταφέρει

να αυξήσει τους αριθμούς των ηλε-
κτρικών οχημάτων και plug in hybrid
στους κυπριακούς δρόμους. 

Χωρίς κλήρωση
Όπως ανέφερε ο υπουργός Με-

ταφορών, η διαδικασία για υποβολή
ενδιαφέροντος και εξασφάλιση της
έγκρισης έχει διαφοροποιηθεί σε
σχέση με την προηγούμενη προ-
κήρυξη. Υπενθυμίζεται ότικατά την
προηγούμενη προκήρυξη η επιλογή
γινόταν με κλήρωση. Σε αυτό το
σχέδιο, οι χορηγίες θα δίνονται με
σειρά προτεραιότητας,με τον υπουρ-
γό να αναφέρει ότι όσοι κάνουν αί-

τηση μπορούν να θεωρούν ότι θα
εξασφαλίζουν και την έγκριση. Η
υποβολή αιτήσεων θα γίνεται μέσω
πλατφόρμας, η οποία αναμένεται
ότι θα είναι έτοιμη να τρέξει 10
μέρες μετά την παρουσίαση του
σχεδίου. Μετά τηνυποβολή αίτησης
και την έγκρισή της, ο ενδιαφερό-
μενος έχει δύο εβδομάδες να προ-
χωρήσει τις διαδικασίες και να κάνει
την παραγγελία του. Ο διανομέας
αυτοκινήτων θα έχει πρόσβαση
στην πλατφόρμα και θα επιβεβαιώνει
ότι ο πελάτης είναι δικαιούχος του
προγράμματος, θα στέλνει την από-
δειξη της προκαταβολής και τότε

θα καταβάλλεται η χορηγία. Υπεν-
θυμίζεται ότι το σχέδιο αφορά χο-
ρηγίες για αγορά καινούργιου ή με-
ταχειρισμένου αυτοκινήτου, plug
in hybrid αυτοκινήτου, και ηλεκτρι-
κής μοτοσικλέτας ή ποδηλάτου. Θα
συνδυάζεται επίσης και με απόσυρ-
ση παλαιού ρυπογόνου αυτοκινήτου,
με την προϋπόθεση ότι αυτό δεν
θα είναι αδρανοποιημένο.

Σταθμοί φόρτισης
Το παρόν σχέδιο δεν προσφέρει

λύσεις για το κεφάλαιο φόρτισης
των οχημάτων. Αυτό είναι ένα δια-
φορετικό project που τρέχει το Τμήμα
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών,
και αναμένεται ότι περί τις αρχές

Μαρτίου θα ανακοινωθεί η έναρξη
χορηγιών για σταθμούς φόρτισης
ιδίας κατανάλωσης (σε κατοικίες ή
επαγγελματικούς χώρους). Την ίδια
περίοδο αναμένεται να τρέξει επίσης
και σχέδιο για σταθμούς φόρτισης
σε δημόσιες υπηρεσίες. Σημαντική
αλλαγή και βελτίωση του δικτύου
φόρτισης αναμένεται ότι θα επι-
τευχθεί μέσα από την εγκατάσταση
φορτιστών στα πρατήρια συμβατι-
κών καυσίμων. Ήδη το θέμα έχει
πάρει «πράσινο φως» από την Ολο-
μέλεια της Βουλής και αριθμός πρα-
τηρίων έχει αρχίσει την τοποθέτηση
συστημάτων ταχείας φόρτισης.

Οι αλλαγές στο νέο σχέδιο για ηλεκτροκίνηση
Πάνω από €5.000 η χορηγία για αγορά μεταχειρισμένου ηλεκτρικού - Δεν διαφοροποιείται η χορηγία για καινούργια ηλεκτρικά

Μέχρι το 2026 θα πρέπει να δοθούν όλες οι χορηγίες του σχεδίου, που ανέρχονται συνολικά σε 36 εκατ. ευρώ.

<<<<<<

Η πλατφόρμα δεν θα
ανοίξει αμέσως με την
ανακοίνωση του σχεδί-
ου και ο λόγος είναι για
να δοθεί χρόνος στο
κοινό να κάνει τις κινή-
σεις του.

<<<<<<

Αυξημένες οι χορηγίες
για μεταχειρισμένα
ηλεκτρικά αυτοκίνητα
σε σύγκριση με τις 
πέντε χιλιάδες της 
προηγούμενης προκή-
ρυξης. 
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Στο 2,2% «βλέπει» το ΚΕΠΕ να 
διαμορφώνεται ο ρυθμός ανά-
πτυξης το 2023 και το 2024, συμ-
βαδίζοντας με τις περισσότε-
ρες εκτιμήσεις που έχουν έως 
τώρα διατυπωθεί από διεθνείς 
οργανισμούς και την αγορά και 
αρκετά χαμηλότερα από τις κυ-
βερνητικές προβλέψεις, ιδίως 
για το 2024.

Συγκεκριμένα, η κυβερνητι-
κή πρόβλεψη αναφέρει ρυθμό 
2,4% για το 2023 και 2,9% για 
το 2024. Το ∆ΝΤ στην πρόσφα-
τη έκθεσή του για την Ελλάδα 
προέβλεπε ρυθμό 2,3% για το 
2023 και 2,1% για το 2024. Πιο 
αισιόδοξη η Τράπεζα της Ελ-
λάδος ανέφερε ρυθμό 2,4% για 
το 2023 και 2,5% για το 2024. 
Το ΙΟΒΕ προέβλεψε πρόσφα-
τα ρυθμό 2,2% για το 2023 και 
2,4% για το 2024. Σύμφωνα, 
εξάλλου, με τη μέση εκτίμηση 
της αγοράς, την οποία επικα-
λείται στο εβδομαδιαίο δελτίο 
της η Eurobank, o ρυθμός εκτι-
μάται στο 2,3% για το 2023 και 
στο 2% για το 2024.

Το ΚΕΠΕ επισημαίνει ότι οι 
προβλέψεις του υπόκεινται σε 
σημαντικό βαθμό αβεβαιότη-
τας, καθώς οι ευρωπαϊκές οι-
κονομίες βρίσκονται αντιμέ-
τωπες με προκλήσεις σε σχέση 
με τον πληθωρισμό και τα επι-
τόκια, ενώ παράλληλα σοβα-
ροί κίνδυνοι απορρέουν από 
τις γεωπολιτικές εντάσεις και 
την κλιματική κρίση. Ωστόσο 

προσθέτει ότι ο μέσος ρυθμός 
ανάπτυξης στην Ε.Ε. αναμένε-
ται να ενισχυθεί, προοπτική η 
οποία ευνοεί την ελληνική οικο-
νομία, συμβάλλοντας στην αύ-
ξηση των ελληνικών εξαγωγών. 
Επίσης, στα θετικά καταγράφε-
ται η συνεχής ανοδική πορεία 
κλάδων όπως οι κατασκευές και 
ο τουρισμός, αλλά και οι πόροι 
του Ταμείου Ανάκαμψης και η 

αναβάθμιση της πιστοληπτικής 
ικανότητας της χώρας.

Τα τελευταία στοιχεία για 
τους δείκτες οικονομικής δρα-
στηριότητας το δ΄ τρίμηνο 
του 2024 ανέλυσε, εξάλλου, 
στο προχθεσινό της δελτίο «7 
Ημέρες Οικονομία» η Εurobank. 
Οι αναλυτές της τράπεζας (επι-
κεφαλής οικονομολόγος Τάσος 
Αναστασάτος) επισημαίνουν 
ότι «για να επιβεβαιωθεί η εκτί-
μηση του κρατικού προϋπολο-
γισμού 2024, της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής και της Τράπεζας 
της Ελλάδος για ρυθμό ανάπτυ-
ξης 2,4% το 2023, η ελληνική 
οικονομία θα πρέπει να σημειώ-
σει σχετικά υψηλό ρυθμό μεγέ-
θυνσης σε τριμηνιαία βάση το 
δ΄ τρίμηνο του 2023». Τα σχε-

τικά στοιχεία θα δημοσιεύσει η 
ΕΛΣΤΑΤ στις 7 Μαρτίου.

Στην ανάλυσή της, η τράπε-
ζα σημειώνει ότι η εικόνα του 
δ΄ τριμήνου είναι σε ένα βαθμό 
θετική, καθότι η βιομηχανική 
παραγωγή, ο βαθμός χρησιμο-
ποίησης εργοστασιακού δυνα-
μικού στη βιομηχανία και η συ-
νολική απασχόληση κινήθηκαν 
ανοδικά στο εν λόγω χρονικό 
διάστημα, ενώ θετική ήταν και 
εξέλιξη του δείκτη ΡΜΙ. Αντί-
θετη εικόνα παρουσίασαν οι 
πωλήσεις στο λιανικό εμπόριο 
το δίμηνο Οκτωβρίου - Νοεμ-
βρίου 2023, αλλά και οι δείκτες 
οικονομικού κλίματος και κατα-
ναλωτικής εμπιστοσύνης, που 
χειροτέρευσαν σε τριμηνιαία 
βάση. Τέλος, οι εισαγωγές και 

οι εξαγωγές κινήθηκαν καθοδι-
κά. «Η υψηλή σωρευτική αύξη-
ση του γενικού επιπέδου των 
τιμών των αγαθών τα τελευταία 
δύο χρόνια αποτελεί έναν καί-
ριο παράγοντα για τη μείωση 
του όγκου των πωλήσεων στο 
λιανικό εμπόριο», αναφέρει η 
ανάλυση. Ενώ το διαθέσιμο ει-
σόδημα των νοικοκυριών το 
9μηνο Ιανουαρίου - Σεπτεμβρί-
ου αυξήθηκε κατά 14,6%, ο δεί-
κτης τιμών καταναλωτή στα 
αγαθά ήταν 17,6%.

Στην ανάλυση επισημαίνεται 
η απαισιόδοξη πρόβλεψη του 
∆ΝΤ για μέση ανάπτυξη 1,6% 
την 6ετία 2023-2029, εξαιτίας 
του δημογραφικού προβλήμα-
τος και της εξάντλησης των πό-
ρων του Ταμείου Ανάκαμψης.

Η εκτίμηση του ΚΕΠΕ
είναι αισθητά 
χαμηλότερη από αυτήν
της κυβέρνησης,
ιδίως για το 2024.

Στις 54,7 μονάδες διαμορφώθηκε 
τον Ιανουάριο του 2024 ο δεί-
κτης υπευθύνων προμηθειών 
στη μεταποίηση (δείκτης PMI) 
που καταρτίζει η S&P Global, κα-
ταγράφοντας τον ταχύτερο ρυθ-
μό ανάπτυξης που έχει παρατη-
ρηθεί από τον Απρίλιο του 2022 
και αισθητά υψηλότερο από τον 
μακροχρόνιο μέσο όρο στην ιστο-
ρία της έρευνας. Η αύξηση αυτή 
οφείλεται στην πολύ μεγάλη αύ-
ξηση της παραγωγής αλλά και 
των νέων παραγγελιών, ειδικά 
από το εξωτερικό και δη από πε-
λάτες στην Ευρώπη, την Ασία και 
τη Μέση Ανατολή.  

Από την άλλη, πάντως, αξίζει 
να σημειωθεί ότι οι διαταραχές 
στα δρομολόγια των εμπορικών 
πλοίων στη διώρυγα του Σουέζ 
οδήγησαν στις χειρότερες καθυ-
στερήσεις στην παράδοση των 
προμηθειών που έχουν καταγρα-
φεί από τον Οκτώβριο του 2022. 
Το υψηλότερο κόστος μεταφο-
ράς και αποστολής οδήγησε σε 
εντονότερη αύξηση των τιμών 
εισροών κατά τη διάρκεια του Ια-
νουαρίου. Τα λειτουργικά έξοδα 
αυξήθηκαν με τον ταχύτερο ρυθ-
μό που έχει καταγραφεί από τον 
περασμένο Οκτώβριο. Οι εταιρεί-
ες μετακύλισαν το υψηλότερο 
κόστος στους πελάτες τους μέσω 
της αύξησης των τιμών πώλησης 
τον Ιανουάριο. Οι τιμές εκροών 
αυξήθηκαν με σταθερό ρυθμό, 
ο οποίος ήταν εντονότερος από 
την τάση που επικρατεί στην 
ιστορία της έρευνας.   

Ανοδικά πάντως κινήθηκε 
και ο δείκτης επιχειρηματικού 

κλίματος στην Ελλάδα, αλλά –
μετά το ανοδικό διάλειμμα των 
εορτών– υποχώρησε εκ νέου η 
καταναλωτική εμπιστοσύνη. 
Σύμφωνα με το Ιδρυμα Οικονο-
μικών και Βιομηχανικών Ερευ-
νών (ΙΟΒΕ), ο δείκτης οικονο-
μικού κλίματος διαμορφώθηκε 
τον Ιανουάριο του 2024 σε 107,2 
μονάδες, από 105,8 μονάδες τον 
∆εκέμβριο του 2023, καθώς κα-
ταγράφηκε ισχυρή βελτίωση 
των επιχειρηματικών προσδο-
κιών στις κατασκευές, ηπιότε-
ρη στη βιομηχανία, ενώ στις 
υπηρεσίες και στο λιανεμπόριο 
οι επιχειρηματικές προσδοκίες 
υποχώρησαν.  

Ειδικότερα, ο δείκτης επιχει-
ρηματικών προσδοκιών στη βι-
ομηχανία διαμορφώθηκε στις 
101 μονάδες, από 94,1 μονάδες 
τον ∆εκέμβριο του 2023, ενώ ο 
δείκτης επιχειρηματικών προσ-
δοκιών στις κατασκευές «πέτα-
ξε» στις 172,7 μονάδες, από 160 
τον ∆εκέμβριο. Αντιθέτως, ο δεί-
κτης επιχειρηματικών προσδοκι-
ών στο λιανεμπόριο εξασθένησε 
και διαμορφώθηκε τον Ιανουάριο 
στις 110,1 μονάδες, από 114,5 
μονάδες τον ∆εκέμβριο, ενώ πιο 
αισθητή ήταν η υποχώρηση στις 
υπηρεσίες, με τον σχετικό δεί-
κτη να διαμορφώνεται στις 110,6 
μονάδες, από 119,3 μονάδες τον 
∆εκέμβριο.  

Υποχώρηση κατέγραψε και 
ο δείκτης καταναλωτικής εμπι-
στοσύνης, καθώς διαμορφώθηκε 
στις -46,3 μονάδες τον Ιανουάριο 
του 2024, από -40,3 μονάδες τον 
∆εκέμβριο του 2023.   

Αύξηση παραγωγής
και παραγγελιών 
για τον κλάδο μεταποίησης  

Ρυθμό ανάπτυξης 2,2%
για το 2023 και το 2024
«βλέπει» το ΚΕΠΕ
Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Ο μέσος ρυθμός ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ενωση αναμένεται να ενισχυ-
θεί, προοπτική η οποία ευνοεί την ελληνική οικονομία, συμβάλλοντας στην 
αύξηση των ελληνικών εξαγωγών.
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Στο μέτωπο των καταθέσεων έχει 
μεταφερθεί τον τελευταίο ενά-
μιση χρόνο η ανισορροπία των 
επιτοκίων μεταξύ Ελλάδας και 
Ευρωζώνης σε αντίθεση με τα 
επιτόκια χορηγήσεων που έχουν 
συγκλίνει σε σημαντικό βαθμό, με 
τη χώρα μας πάντως να κινείται 
σταθερά πάνω από τον μέσο όρο 
της Ευρωζώνης. Αυτό επιβεβαιώ-
νουν τα στοιχεία της ΕΚΤ για την 
πορεία των βασικών επιτοκίων 
προς τις επιχειρήσεις και τα νοι-
κοκυριά τον τελευταίο ενάμιση 
χρόνο, δηλαδή από τον Αύγου-
στο του 2022, οπότε και άρχισε 
να καταγράφεται η άνοδος των 
επιτοκίων από την ΕΚΤ, έως και 
τον ∆εκέμβριο του 2023.

Η διαφορά μεταξύ ελληνικών 
και ευρωπαϊκών επιτοκίων στις 
προθεσμιακές καταθέσεις των 
νοικοκυριών προσεγγίζει με βάση 
τα στοιχεία του ∆εκεμβρίου που 
δημοσίευσε η ΤτΕ τη 1,5 μονά-
δα, ενώ λιγότερο από 0,5 είναι η 
διαφορά στις προθεσμιακές κα-
ταθέσεις των επιχειρήσεων, που 
αποδεικνύονται οι μεγάλοι ωφε-

λημένοι της ανόδου των επιτοκί-
ων τον τελευταίο χρόνο. Συγκε-
κριμένα, το μέσο επιτόκιο στις 
προθεσμιακές καταθέσεις για τα 
νοικοκυριά διαμορφώθηκε στο 
1,83% έναντι 3,29% στην Ευρω-
ζώνη, ενώ επιτόκιο 3,25% απο-
λαμβάνουν οι ελληνικές επιχει-
ρήσεις για τα χρήματα που έχουν 
σε προθεσμιακούς λογαριασμούς. 
Η απόδοση αυτή προσεγγίζει το 
3,70% που είναι το αντίστοιχο 

μέσο επίπεδο στην Ευρωζώνη. 
Παρά τη βελτιωμένη εικόνα της 
χώρας μας στο μέτωπο των επι-
τοκίων καταθέσεων, η Ελλάδα 
παραμένει τέταρτη από το τέλος 
μεταξύ των χωρών με τα χαμηλό-
τερα επιτόκια ακόμη και για τις 
επιχειρήσεις, ενώ δεύτερη από 
το τέλος είναι σε ό,τι αφορά τα 
επιτόκια που προσφέρουν οι ελ-
ληνικές τράπεζες στα νοικοκυριά.

Να σημειωθεί ότι τα υψηλό-

τερα επιτόκια στις προθεσμια-
κές καταθέσεις των επιχειρήσε-
ων καταγράφηκαν τον ∆εκέμβριο 
στην Εσθονία που έδινε απόδοση 
4,17% για κλειστές καταθέσεις 
έως 1 χρόνο και στη Γαλλία που 
έδινε απόδοση 4,07%, ενώ 4,23% 
επιτόκιο έχουν για τις προθεσμι-
ακές τους καταθέσεις τα νοικο-
κυριά στην Εσθονία, 3,81% στην 
Ιταλία και 3,79% στη Γαλλία.

Οπως σημειώνει ειδική μελέ-

τη που περιλαμβάνεται στο οι-
κονομικό δελτίο που δημοσίευ-
σε η ΤτΕ, η ελλιπής μετακύλιση 
της αύξησης των επιτοκίων στα 
επιτόκια καταθέσεων των νοικο-
κυριών αποδίδεται «στον χαμηλό 
ανταγωνισμό που χαρακτηρίζει 
το ελληνικό τραπεζικό σύστη-
μα μετά τη μεγάλη συγκέντρωση 
που σημειώθηκε την περίοδο της 
κρίσης και στην αυξημένη διαθε-
σιμότητα καταθέσεων σε σχέση 

με τον τραπεζικό δανεισμό προς 
την οικονομία». Οι δύο αυτοί πα-
ράγοντες επέτρεψαν στις τράπε-
ζες να αυξήσουν τα επιτόκια κα-
ταθέσεων με πιο αργό ρυθμό από 
ό,τι στο παρελθόν, επισημαίνει η 
μελέτη της ΤτΕ, ενώ ως παράγο-
ντες που συνέτειναν σε αυτή την 
εξέλιξη αναφέρεται και «η ευρεία 
απομόχλευση που καταγράφηκε 
στους ισολογισμούς των τραπε-
ζών και η μεγάλη συσσώρευση 

καταθέσεων κατά τη διάρκεια της 
πανδημίας». Να σημειωθεί ότι οι 
τέσσερις συστημικές τράπεζες 
στη χώρα μας ελέγχουν το 97% 
της αγοράς έναντι 64% που είναι 
ο μέσος όρος στην Ευρωζώνη και 
ο λόγος δάνεια προς καταθέσεις 
έχει μειωθεί στο 60% περίπου 
έναντι 100% που είναι ο μέσος 
όρος στην Ευρωζώνη. Αυτό οφεί-
λεται στις μεγάλες πωλήσεις και 
τιτλοποιήσεις δανείων με αποτέ-
λεσμα ένα μεγάλο μέρος του ιδιω-
τικού χρέους να έχει μεταφερθεί 
εκτός τραπεζικού συστήματος και 
έτσι το επίπεδο των καταθέσεων 
να υπερβαίνει τη χρηματοδότηση 
της οικονομίας, δημιουργώντας 
πλεόνασμα ρευστότητας.

Στο μέτωπο των χορηγήσεων 
ο ανταγωνισμός υπό το βάρος 
και της χαμηλής ζήτησης για νέα 
δάνεια έχει λειτουργήσει προς 
όφελος των δανειοληπτών, επι-
τρέποντας τη σύγκλιση των επι-
τοκίων Ελλάδας - Ευρωζώνης και 
περιορίζοντας τη διαφορά στο μέ-
σο επιτόκιο δανεισμού των ελλη-
νικών νοικοκυριών με αυτό των 
Ευρωπαίων πολιτών στις 0,4 μο-
νάδες έναντι 0,85 μονάδες που 
ήταν κατά την έναρξη της ανό-
δου των επιτοκίων. Σύμφωνα με 
τα στοιχεία της ΤτΕ και της ΕΚΤ, 
το μέσο επιτόκιο για στεγαστικά 
δάνεια διαμορφώθηκε τον ∆εκέμ-
βριο στη χώρα μας στο 5,08% ένα-
ντι 4,86% στην Ευρωζώνη, περι-
ορίζοντας τη διαφορά σε σχέση 
με ενάμιση χρόνο πριν, που τα 
αντίστοιχα επιτόκια ήταν 3,01% 
και 2,07%. Πιο δειλή, με συνέ-
πεια τη διατήρηση σημαντικής 
διαφοράς, είναι η σύγκλιση στο 
κόστος δανεισμού για καταναλω-
τικές ανάγκες με το μέσο επιτό-
κιο για καταναλωτικά δάνεια να 
διαμορφώνεται στη χώρα μας στο 
11,02% έναντι μέσου όρου 7,70% 
στην Ευρωζώνη. Να σημειωθεί 
πάντως ότι οι τράπεζες της Ευ-
ρωζώνης αύξησαν με ταχύτερο 
ρυθμό τα επιτόκια για καταναλω-
τικά δάνεια, με συνέπεια η δια-
φορά έναντι της Ελλάδας να πε-
ριοριστεί στις 3,32 μονάδες τον 
∆εκέμβριο του 2023 έναντι 4,51 
μονάδες τον Αύγουστο του 2023.

Χαμηλά παραμένουν τα επιτόκια προθεσμιακών

Η διαφορά μεταξύ 
ελληνικών και 
ευρωπαϊκών επιτοκίων 
στις προθεσμιακές 
καταθέσεις
των νοικοκυριών 
προσεγγίζει
τη 1,5 μονάδα.

Μεγάλος χαμένος τα ελληνικά νοικοκυριά – Συγκλίνουν τα ελληνικά επιτόκια δανεισμού με εκείνα της Ευρωζώνης

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ
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Στις ισχυρές προοπτικές του ελ-
ληνικού τουρισμού, όπως και 
του αεροδρομίου «Ελευθέριος 
Βενιζέλος», επενδύουν ακόμη 
περισσότερο κατά τη φετινή 
χρονιά οι ελληνικές και ξένες 
αεροπορικές εταιρείες. Σύμφω-
να, εξάλλου, με έρευνα της ∆ιε-
θνούς Ενωσης Αερομεταφορών 
(ΙΑΤΑ), έως το 2030 οι μεγαλύ-
τερες αεροπορικές (Aegean, 
Sky Express, Ryanair, Wizz Air, 
Volotea) που επιχειρούν από και 
προς το αεροδρόμιο της Αθήνας 
θα αυξήσουν τις διαθέσιμες θέ-
σεις τους λόγω και της ενίσχυ-
σης του στόλου τους με μεγα-
λύτερου μεγέθους αεροπλάνα. 
Με τα δεδομένα αυτά, φέτος, οι 
αερομεταφορείς προσφέρουν 
τις περισσότερες από ποτέ θέ-
σεις. Κατ’ αντιστοιχία με το χει-
μερινό πρόγραμμα που είναι το 
μεγαλύτερο στην ιστορία της, 
η Aegean, η οποία καταλαμβά-
νει το μεγαλύτερο μερίδιο στις 
ελληνικές αερομεταφορές, ανα-
μένεται να αυξήσει τις διαθέ-
σιμες θέσεις το φετινό καλο-
καίρι, συνδέοντας την Αθήνα 
με ακόμη περισσότερους προ-
ορισμούς της Ελλάδας και του 
εξωτερικού. Ενδεικτικά, η Κα-
λαμάτα είναι μία από τις πόλεις 
προς τις οποίες οι αεροπορικές 
εντείνουν τη δραστηριότητά 
τους, με την Aegean να συνδέει 
τη μεσσηνιακή πρωτεύουσα με 
το Ηράκλειο από την 1η Απρι-
λίου. Υψηλότερη χωρητικότητα 
αναμένεται να προσφέρει και η 
Sky Express, ενώ ο ανταγωνι-
σμός από τις ξένες αεροπορικές 
εκτιμάται ότι θα οξυνθεί τη φε-
τινή χρονιά. 

Ως εκ τούτου, το βρετανι-
κό ταξιδιωτικό πρακτορείο 

Jet2holidays και η χαμηλού 
κόστους αεροπορική Jet2.com 
πωλούν κατά 12% περισσότερες 
θέσεις, που ανέρχονται συνο-
λικά σε 1,52 εκατ., εκτελώντας 
320 πτήσεις ανά εβδομάδα κατά 
τις περιόδους αιχμής. Θα καλύ-
πτουν 14 αεροδρόμια τα οποία 
περιλαμβάνουν, εκτός από το 
«Ελευθέριος Βενιζέλος», αυτά 
σε Κέρκυρα, Χανιά, Ηράκλειο, 
Κεφαλονιά, Χαλκιδική, Κω, Κα-
λαμάτα, Λέσβο, Πρέβεζα, Ρόδο, 
Σκιάθο, Σαντορίνη και Ζάκυν-
θο.  Οι δύο εταιρείες θα διασυν-
δέουν, για πρώτη φορά φέτος, 
τρεις βρετανικές πόλεις (Λίβερ-
πουλ, Μπέρμιγχαμ, Νιούκαστλ) 
με την Κέρκυρα, το Ηράκλειο, 
την Κω, τη Ρόδο, την Κεφαλο-
νιά, τη Μυτιλήνη και τα Χανιά. 

Ρεκόρ για Volotea
Η ισπανική αεροπορική χα-

μηλού κόστους Volotea, που 
μετέφερε από και προς την 
Ελλάδα πέρυσι τον υψηλότε-
ρο αριθμό επιβατών, οι οποίοι 
ανήλθαν σε 1,3 εκατ., θα προ-
σφέρει φέτος 1,6 εκατ. θέσεις 
και θα εκτελεί 9.500 πτήσεις σε 
70 προορισμούς. Από και προς 
την Αθήνα θα προσφέρει περισ-
σότερους από 20 προορισμούς, 
διαθέτοντας, συγκριτικά με το 
2023, κατά 23% περισσότερες 
θέσεις, δηλαδή 835.000. Οπως 
ανέφερε πρόσφατα ο ιδρυτής 
και διευθύνων σύμβουλος του 
ισπανικού αερομεταφορέα Κάρ-
λος Μουνιόθ, το 2023 η εται-
ρεία κατέγραψε ρεκόρ 1,3 εκατ. 
επιβατών, με τη βάση της στην 
Αθήνα να διαδραματίζει καθο-
ριστικό ρόλο για την ανάπτυξη 
κατά 28% της επιβατικής κίνη-
σής της το 2023. 

Επίσης, το φετινό καλοκαίρι, 
η βρετανική χαμηλού κόστους 

EasyJet θα προσφέρει πέντε 
νέα δρομολόγια από την Αθή-
να προς Λυών, Μπορντό, Βε-
νετία, Μάλαγα και Πάλμα ντε 
Μαγιόρκα. Κατά την αεροπο-
ρική, η σημαντική άνοδος το 
2023, κατά 10,2%, έναντι του 
2019, της επιβατικής κίνησης 
στο «Ελευθέριος Βενιζέλος», σε 
συνδυασμό με την αύξηση της 
ελκυστικότητας της Αθήνας ως 

τουριστικού πόλου έλξης, δη-
μιουργεί προοπτικές περαιτέ-
ρω ανάπτυξης. Ετσι, το δίκτυο 
προορισμών της EasyJet με 
αφετηρία την Αθήνα είναι το 
μεγαλύτερο από το 2002, όταν 
περιελάμβανε μόλις δύο πόλεις. 

Η Air France το φετινό καλο-
καίρι θα εκτελεί έως και έξι πτή-
σεις ανά ημέρα από και προς το 
«Ελευθέριος Βενιζέλος», ενώ θα 
επιχειρεί κάθε Σάββατο και από 
την Καλαμάτα. 

H αμερικανική United Group 
θα συνδέει, από τις 25 Μα-
ΐου, την Αθήνα με το Σικάγο 
(O’ Hare),  εξυπηρετώντας με 
απευθείας εποχικές πτήσεις 
την Αθήνα προς Νέα Υόρκη 

(Newark) από 31 Μαρτίου και 
προς Ουάσιγκτον-Ντουλ από 
τις 15 Απριλίου 2024. Με τον 
τρόπο αυτό ο αερομεταφορέ-
ας ενισχύει τον ανταγωνισμό 
με την American Airlines, που 
εκτελεί εποχικές πτήσεις μετα-
ξύ Σικάγο και Αθήνας, και συν-
δέει το καλοκαίρι την ελληνική 
πρωτεύουσα με τη Νέα Υόρκη 
(JFK) και τη Φιλαδέλφεια. Η λί-
στα των αμερικανικών αερο-
μεταφορών που συνδέουν την 
Αθήνα με τις ΗΠΑ περιλαμβά-
νει την Delta Airlines και τη χα-
μηλού κόστους Norse Atlantic 
Airways, η οποία θα εκτελεί 
πέντε πτήσεις εβδομαδιαίως 
από το αεροδρόμιο JFK προς 

την Αθήνα και το αντίστροφο. 
Πτήσεις από την Αθήνα προς 
τη Νέα Υόρκη (Newark) πραγ-
ματοποιεί όλο τον χρόνο και η 
Emirates.

Από την πλευρά της, η LOT 
Polish Airlines επαναφέρει το 
πτητικό της έργο στην Ελλάδα, 
καθώς από τις 11 Απριλίου θα 
συνδέει καθημερινά την Αθήνα 
με τη Βαρσοβία. Ταυτόχρονα, 
ο χαμηλού κόστους και μεγα-
λύτερος αερομεταφορέας της 
Μέσης Ανατολής και της Βόρει-
ας Αφρικής Air Arabia από τις 
28 Ιουνίου θα πετάει τέσσερις 
φορές την εβδομάδα από την 
Αθήνα προς το αεροδρόμιο της 
Σάρτζα και αντίστροφα.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Ζήτηση για Ελλάδα «βλέπουν» οι ξένες αεροπορικές
Σε επίπεδα-ρεκόρ οι προορισμοί που εξυπηρετούν φέτος – Αυξάνουν τις προσφερόμενες θέσεις οι ελληνικές εταιρείες

Ο ανταγωνισμός από 
τις ξένες εταιρείες 
εκτιμάται ότι θα οξυν-
θεί τη φετινή χρονιά. 
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Κάτι παραπάνω από ανελαστική 
αποδεικνύεται η δαπάνη για τα 
τρόφιμα στην περίπτωση των 
Ελλήνων καταναλωτών, καθώς, 
παρά τη μείωση του διαθέσιμου 
εισοδήματος που προκαλούν οι 
διαρκείς ανατιμήσεις, δεν κατα-
γράφεται η μείωση του όγκου 
πωλήσεων που θα ανέμενε κά-
ποιος, μείωση που πιθανόν θα 
λειτουργούσε και στην κατεύ-
θυνση του αποπληθωρισμού. 
Η μικρότερη από την αναμενό-
μενη μείωση του όγκου πωλή-
σεων σχετίζεται εν μέρει με τη 
στροφή μερίδας των καταναλω-
τών προς πιο συμφέρουσες για 
την τσέπη επιλογές, όπως είναι 
τα προϊόντα ιδιωτικής ετικέτας. 
Παρά την όποια αύξηση, ωστό-
σο, που καταγράφεται σε αυτή 
την κατηγορία προϊόντων, τα 
μερίδια αγοράς τους παραμέ-
νουν σημαντικά χαμηλότερα 
σε σύγκριση με την υπόλοιπη 
Ευρώπη. Το φαινόμενο αυτό, 
μάλιστα, θεωρείται και μία από 
τις αιτίες που στην Ελλάδα οι 
τιμές των τροφίμων και εν γέ-
νει των βασικών ειδών παντο-
πωλείου διατηρούνται σε υψη-
λά επίπεδα.

Ετσι, αν και οι τιμές των 
τροφίμων, σύμφωνα με τα 
στοιχεία της NielsenIQ, αυ-
ξήθηκαν το 2023 κατά 9%, ο 
όγκος πωλήσεών τους στα σού-
περ μάρκετ παρέμεινε σταθε-
ρός, ενώ ο συνολικός όγκος 
πωλήσεων στα σούπερ μάρκετ 
–δηλαδή όχι μόνο των τροφί-
μων– κατέγραψε και μια ορια-
κή αύξηση, της τάξης του 0,4%. 

Ενδεικτικά των παραπάνω 
είναι και τα ευρήματα της Επι-

τροπής Ανταγωνισμού από τη 
χαρτογράφηση των συνθηκών 
της αγοράς γιαουρτιού, η οποία 
μελέτησε, μεταξύ άλλων, τη 
συμπεριφορά καταναλωτών 
αλλά και τιμών στο πλαίσιο 
του πολυσυζητημένου «καλα-
θιού του νοικοκυριού» στη δι-
άρκεια της περιόδου 1.2.2022  
έως 1.2.2023 (52 εβδομάδες). 

Πρώτον, παρατηρήθηκε με-
τατόπιση των καταναλωτών 
σε προϊόντα ιδιωτικής ετικέ-
τας στην κατηγορία του για-
ουρτιού, καθώς ενώ την πρώτη 
εβδομάδα της περιόδου ανα-
φοράς το μερίδιο αγοράς (σε 
όγκο) των γιαουρτιών ιδιωτι-

κής ετικέτας ήταν 36,3%, ύστε-
ρα από ένα χρόνο είχε αυξηθεί 
σε 41,9%. Παρά την αύξηση 
αυτή, βεβαίως, οι πωλήσεις των 
επώνυμων γιαουρτιών εξακο-
λούθησαν να υπερτερούν των 
γιαουρτιών ιδιωτικής ετικέτας. 

∆εύτερον, αν και οι τιμές 
των γιαουρτιών που συμμε-
τείχαν στο «καλάθι του νοι-
κοκυριού» παρέμειναν σταθε-
ρές στη διάρκεια αυτών των 52 
εβδομάδων, οι τιμές των για-
ουρτιών εκτός καλαθιού αυξή-
θηκαν και μάλιστα σημαντι-

κά. Με άλλα λόγια, το «καλάθι 
του νοικοκυριού» λειτούργησε 
μεν ως μια πιο φθηνή εναλλα-
κτική για τους καταναλωτές, 
αλλά δεν μπόρεσε να εντείνει 
σημαντικά τον ανταγωνισμό 
και να συμπαρασύρει προς τα 
κάτω συνολικά τις τιμές στην 
κατηγορία. Σύμφωνα με την 
έρευνα της Επιτροπής Ανταγω-
νισμού, ενώ την πρώτη εβδο-
μάδα της έρευνας η μέση τιμή 
για τα γιαούρτια εντός «καλα-
θιού» διαμορφώθηκε στα 2,19 
ευρώ/κιλό και η μέση τιμή για 
τα προϊόντα εκτός «καλαθιού» 
ήταν 3,29 ευρώ/κιλό, την 52η 
εβδομάδα η μέση τιμή για τα 
γιαούρτια εντός «καλαθιού» εί-
χε διαμορφωθεί σε 2,20 ευρώ/
κιλό, είχε δηλαδή παραμείνει 
σχεδόν σταθερή, ενώ η μέση 
τιμή για τα προϊόντα εκτός «κα-
λαθιού» είχε αυξηθεί στα 3,46 
ευρώ/κιλό. Πρόκειται για αύ-
ξηση 5,17%, ενώ η απόκλιση 
με τα γιαούρτια εντός «καλα-
θιού» είναι της τάξης του 57%. 

Τρίτο και σημαντικότερο 
ίσως, καθότι δείχνει την «ανε-
λαστικότητα» των καταναλω-
τικών τάσεων στην Ελλάδα 
αλλά τελικά και την περιορι-
σμένη επίδραση του «καλα-
θιού»: το υψηλότερο μερίδιο 
αγοράς των γιαουρτιών, επω-
νύμων και ιδιωτικής ετικέτας, 
που πωλήθηκαν μέσω του «κα-
λαθιού» και κατεγράφη στην 
εξεταζόμενη περίοδο ήταν μό-
λις 5,2% και αυτό σημειώθη-
κε στις αρχές της εφαρμογής 
του μέτρου. Ολα τα παραπάνω 
συμβαίνουν παρά τον μεγάλο 
αριθμό προμηθευτών στην κα-
τηγορία, 71 συνολικά, με την 
Κρι Κρι, τη ΦΑΓΕ και τα Ελλη-

νικά Γαλακτοκομεία να κατέ-
χουν τις τρεις πρώτες θέσεις. 

Σε ό,τι αφορά συνολικά τα 
μερίδια ιδιωτικής ετικέτας, αν 
και αυτά καταγράφουν σημα-
ντική αύξηση την τελευταία 
διετία, βρίσκονται πολύ μα-
κριά από εκείνα της υπόλοι-
πης Ευρώπης. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία της εταιρείας ερευνών 
αγοράς Circana (πρώην IRI), το 
μερίδιο αγοράς (σε αξία) των 
προϊόντων ιδιωτικής ετικέτας 
το ενδεκάμηνο Ιανουαρίου - 
Νοεμβρίου 2023 είχε διαμορ-
φωθεί σε 26,3%, από 25,8% το 
αντίστοιχο διάστημα του 2022. 
Βάσει των στοιχείων της PLMA 
(Παγκόσμια Ενωση Παρασκευ-
αστών Προϊόντων Ιδιωτικής 
Ετικέτας) το μερίδιο των προϊ-
όντων ιδιωτικής ετικέτας είναι 
στην Ισπανία 44,4%, στην Πορ-
τογαλία 42,4%, στη Γερμανία 
40,9%, στην Ολλανδία 44,9% 
και στην Ελβετία... 51,8%! 

Τα μερίδια αγοράς
Στο σύνολο των πωλήσεων, 

το μεγαλύτερο μερίδιο αγοράς 
(σε αξία) στα γιαούρτια, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της έρευ-
νας της Επιτροπής Ανταγωνι-
σμού κατέχει η «Σκλαβενίτης» 
(30%-40%) και ακολουθούν η 
«ΑΒ Βασιλόπουλος» και η Lidl 
(10%-20%). Μερίδιο αγοράς με-
ταξύ 5% και 10% κατέχουν οι 
αλυσίδες My Market και «Γα-
λαξίας», ενώ τα λοιπά σούπερ 
μάρκετ καταλαμβάνουν μερί-
διο αγοράς μεταξύ 0%-5%. Από 
τους προμηθευτές, το μεγαλύ-
τερο μερίδιο αγοράς στο σύνο-
λο έχει η Κρι Κρι, στα επώνυ-
μα η ΦΑΓΕ και στα ιδιωτικής 
ετικέτας η Κρι Κρι.

Αύξηση του πραγματικού ΑΕΠ 
της Ελλάδας κατά 2,5% μακρο-
πρόθεσμα και ενίσχυση των τρα-
πεζικών κεφαλαίων και των πι-
στώσεων φέρνει η ανάκτηση της 
επενδυτικής βαθμίδας, καθώς 
και μόνιμη μείωση των αποδό-
σεων των ελληνικών κρατικών 
ομολόγων κατά περίπου 70 μο-
νάδες βάσης την περίοδο τρεις 
μήνες πριν έως και τρεις μήνες 
μετά την αναβάθμιση, όπως υπο-
στηρίζει μελέτη η οποία παρου-
σιάζεται στο Οικονομικό ∆ελτίο 
της Τράπεζας της Ελλάδος. Φυ-
σικά, η ανάγκη για υγιείς δημο-
σιονομικές πολιτικές και μεταρ-
ρυθμίσεις, που θα βοηθήσουν 
στη διατήρηση της τρέχουσας 
αξιολόγησης επενδυτικής βαθ-
μίδας, είναι επιτακτική όπως επι-
σημαίνεται, ώστε να ακολουθή-
σουν περαιτέρω αναβαθμίσεις 
πιστοληπτικής ικανότητας που 
θα μπορούσαν να αποφέρουν 
πρόσθετα πιθανά κέρδη για την 

ελληνική οικονομία. Πιο αναλυ-
τικά, εξετάζοντας τον αντίκτυπο 
που είχε η ανάκτηση της επενδυ-
τικής βαθμίδας σε 16 οικονομίες 
από το 2000 έως το α΄ εξάμηνο 
του 2023, η μελέτη προσπαθεί να 
ποσοτικοποιήσει ουσιαστικά τα 
οφέλη που φέρνει αυτό το ορό-

σημο για την Ελλάδα, την οικο-
νομία, τις επιχειρήσεις, τα νοικο-
κυριά και τις τράπεζες. Σύμφωνα 
με τα ευρήματα, η αναβάθμιση 
του ελληνικού ∆ημοσίου στην 
επενδυτική κατηγορία οδηγεί 
σε μόνιμη αύξηση του επιπέδου 

των βασικών οικονομικών και 
χρηματοπιστωτικών μεγεθών. 
Μακροπρόθεσμα, το επίπεδο 
του πραγματικού ΑΕΠ αυξάνε-
ται και ενισχύονται τα τραπεζι-
κά κεφάλαια και οι πιστώσεις. 
Επιπροσθέτως, επιδρά σταθε-
ροποιητικά τόσο στον τραπεζικό 
τομέα όσο και στην πραγματική 
οικονομία, ενώ ενισχύει και την 
ανθεκτικότητα της οικονομίας 
στα εξωτερικά σοκ.

Αύξηση επενδύσεων
Σύμφωνα με την ΤτΕ, τα κύρια 

ποσοτικά αποτελέσματα του θε-
τικού σοκ της αναβάθμισης είναι 
τα εξής: Το επίπεδο του πραγ-
ματικού ΑΕΠ αυξάνεται κατά 
0,94% έπειτα από 12 τρίμηνα (3 
έτη). Αυτό μεταφράζεται σε μέση 
συμβολή στον ρυθμό αύξησης 
του πραγματικού ΑΕΠ περίπου 
0,31% ετησίως κατά τα πρώτα 
3 χρόνια μετά την αναβάθμιση. 
Τα επίπεδα πραγματικών επεν-

δύσεων σε επιχειρήσεις και στέ-
γαση αυξάνονται κατά 2,67% και 
3,37%, αντίστοιχα, τα πρώτα 12 
τρίμηνα. Επίσης, τα επίπεδα των 
συνολικών πιστώσεων και του 
τραπεζικού κεφαλαίου αυξάνο-
νται κατά 2,63% και 7,36%, αντί-
στοιχα, την ίδια περίοδο.

Οπως εξηγεί η μελέτη, καθώς 
το θετικό σοκ μιας αναβάθμισης 
σε επενδυτική βαθμίδα θεωρεί-
ται μόνιμο, προκαλεί τη σταδια-
κή μετάβαση της οικονομίας σε 
μια νέα ισορροπία, δηλαδή έχει 
μόνιμες μακροπρόθεσμες επι-
πτώσεις. Στη νέα μακροπρόθε-
σμη ισορροπία, τα επίπεδα του 
πραγματικού ΑΕΠ, των επιχει-
ρηματικών επενδύσεων και των 
επενδύσεων σε στέγαση αυξάνο-
νται κατά 1,3%, 1,6% και 3,15% 
αντίστοιχα, ενώ η συνολική προ-
σφορά πιστώσεων και το τραπε-
ζικό κεφάλαιο ενισχύονται κατά 
4,6% και 11,1%, αντίστοιχα. Ο 
συνολικός αντίκτυπος της ανα-

βάθμισης στην ελληνική οικονο-
μία θα μπορούσε να είναι ακόμη 
υψηλότερος, καθώς θετικά απο-
τελέσματα ενδέχεται να προκύ-
ψουν και μέσω άλλων καναλιών 
που δεν ενσωματώνονται στην 
ανάλυση, για παράδειγμα μέσω 
της βελτίωσης της εμπιστοσύ-
νης των καταναλωτών και των 
αυξημένων ροών ξένων άμεσων 
επενδύσεων.

Αναβαθμίσεις τραπεζών
Η επίδραση της αναβάθμισης 

της Ελλάδας θα μεταφερθεί στο 
κόστος χρηματοδότησης των 
ελληνικών τραπεζών, ενώ ανοί-
γει τον δρόμο για μελλοντικές 
αναβαθμίσεις και των ελληνικών 
τραπεζών σε επενδυτική κατηγο-
ρία. Στη συνέχεια, το θετικό σοκ 
της αναβάθμισης, όπως επιση-
μαίνει η μελέτη, μεταδίδεται από 
τον χρηματοπιστωτικό τομέα 
στην πραγματική οικονομία μέ-
σω των καναλιών χρηματοδότη-

σης και τραπεζικών κεφαλαίων. 
Πρώτον, η μείωση του κόστους 
χρηματοδότησης των τραπεζών 
τους επιτρέπει να μειώσουν τα 
επιτόκια δανεισμού που χρεώ-
νουν για στεγαστικά και εταιρι-
κά δάνεια και να αυξήσουν την 
προσφορά πιστώσεων (κανάλι 
τραπεζικής χρηματοδότησης). 
Με τη σειρά τους, τα νοικοκυ-
ριά και οι επιχειρήσεις αυξάνουν 
τη ζήτησή τους για επενδύσεις 
και κατανάλωση, προκαλώντας 
έτσι αύξηση στις τιμές των κα-
τοικιών και του φυσικού κεφα-
λαίου, ενώ τα ποσοστά αθέτησης 
πληρωμών τόσο για τα στεγα-
στικά όσο και για τα επιχειρη-
ματικά δάνεια μειώνονται. Ως 
αποτέλεσμα, τα ίδια κεφάλαια 
των τραπεζών αυξάνονται και, 
κατά συνέπεια, αυξάνεται και η 
προσφορά δανείων, ενισχύοντας 
την οικονομική δραστηριότητα 
(κανάλι τραπεζικού κεφαλαίου).

ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Το «καλάθι του νοικο-
κυριού» λειτούργησε 
ως μια πιο φθηνή 
εναλλακτική, 
αλλά δεν μπόρεσε 
να εντείνει σημαντικά 
τον ανταγωνισμό.

Το θετικό σοκ 
της αναβάθμισης 
έχει μόνιμα οφέλη 
για την οικονομία, 
αναφέρει η ΤτΕ.

Την παράταση κατά ένα μήνα της 
προθεσμίας για την προμήθεια 
και την εγκατάσταση POS φέρε-
ται να αποφάσισε το οικονομικό 
επιτελείο της κυβέρνησης, καθό-
σον εμφανίζονται προβλήματα 
στην αγορά λόγω τόσο της με-
γάλης ζήτησης που καταγράφε-
ται όσο και της αδυναμίας των 
εταιρειών να προχωρήσουν στην 
εγκατάστασή τους.   

Η απόφαση του υπουργείου 
Εθνικής Οικονομίας και Οικο-
νομικών, που δημοσιεύθηκε στο 
ΦΕΚ στις 18 ∆εκεμβρίου, προέ-
βλεπε ότι για το χρονικό διάστη-
μα από 1ης Φεβρουαρίου 2024 
έως και 1ης Μαρτίου 2024 ανα-
στέλλεται η επιβολή προστίμου 
στους υπόχρεους (σ.σ. στις δρα-
στηριότητες των 35 κλάδων που 
εντάχθηκαν υποχρεωτικά), εφό-
σον αποδεδειγμένα έχουν κα-
ταθέσει νόμιμα σχετικό αίτημα 
για την προμήθεια τερματικού 
αποδοχής καρτών έως και τις 31 
Ιανουαρίου 2024 και αναμένουν 
την εγκατάστασή του.   

Η νέα προθεσμία προβλέπει 
την προμήθεια POS έως και τα 
τέλη Φεβρουαρίου. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, όπως αναφέρουν από 
το υπουργείο Οικονομικών, δεν 
πρόκειται να αλλάξει η ημερο-
μηνία διασύνδεσης των τερ-
ματικών, η οποία θα πρέπει να 
γίνει το αργότερο την 1η Μαρ-
τίου. Από την ημερομηνία αυτή 
και μετά θα επιβάλλονται πρό-
στιμα. Σημειώνεται ότι το πρό-
στιμο ανέρχεται στο ποσό των 
1.500 ευρώ.   

Ετσι, λοιπόν, την 1η Μαρτίου 
θα πρέπει να έχουν ενεργοποι-
ηθεί τα POS, μεταξύ άλλων, στα 
ταξί, στις ασφάλειες ζωής, στις 
λαϊκές αγορές, αλλά και από τους 
μεσίτες και τους ασφαλιστικούς 
πράκτορες στις αγοραπωλησίες 
ακινήτων κ.λπ. Σημειώνεται ότι 
οι νέοι υπόχρεοι σε τερματικά 
θα πρέπει να δηλώσουν τα POS 
που διαθέτουν στο μητρώο το 
οποίο έχει δημιουργηθεί. Εκτός 
από τα τερματικά που συνεργά-
ζονται με ελληνικές τράπεζες, θα 
δηλωθούν και τα POS που έχουν 
έδρα το εξωτερικό.     

Από την αγορά αναφέρουν 
ότι η ζήτηση για νέα τερματικά 

αποδοχής καρτών έχει τετρα-
πλασιαστεί από τον περασμένο 
∆εκέμβριο, μετά την επέκταση 
της υποχρεωτικότητας εγκατά-
στασης που επιβλήθηκε στους 
35 επαγγελματικούς κλάδους.    

Σημειώνεται ότι η δραστηριό-
τητα της αποδοχής καρτών που 
ανήκε μέχρι πρόσφατα στις τρά-
πεζες έχει πωληθεί σε ιδρύματα 
πληρωμών, όπως η Wordline, 
η Euronet, η Nexi και η EVO 
Payments, και η σχετική δρα-
στηριότητα έχει αποσχιστεί σε 
νέες εταιρείες, στις οποίες οι εν 
λόγω πολυεθνικές έχουν πλειο-
ψηφικά ποσοστά από 51% έως 
και 100%. Σύμφωνα με στελέχη 
των εταιρειών, η υποχρεωτικό-

τητα έχει αυξήσει γεωμετρικά 
τη ζήτηση για νέα POS. Η μεγα-
λύτερη ζήτηση εντοπίζεται από 
επαγγέλματα όπως οι οδηγοί τα-
ξί, ενώ συνολικά υπολογίζεται ότι 
έως τις αρχές Μαρτίου θα πρέπει 
να έχουν τοποθετηθεί περίπου 
100.000 νέα POS στην αγορά, 
ανεβάζοντας τον συνολικό αριθ-
μό τους σε πάνω από 1,1 εκατ.   

Στελέχη της αγοράς αναφέ-
ρουν ότι είναι εξαιρετικά δύσκο-
λο να επιτευχθεί ο στόχος του 
υπουργείου για ενεργοποίηση 
των POS στους 35 κλάδους την 
1η Μαρτίου εξαιτίας της αυξη-
μένης ζήτησης, κάτι που ενδε-
χομένως να οδηγήσει το οικονο-
μικό επιτελείο σε νέα παράταση, 
προκειμένου όλοι οι υπόχρεοι 
επαγγελματίες να έχουν προμη-
θευτεί τα νέα τερματικά και να 
τα έχουν θέσει σε λειτουργία. Να 
σημειωθεί ότι η αγορά ενός POS 
ξεκινάει από 30 ευρώ και μπορεί 
να φτάσει έως και τα 400 ευρώ.  

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ    

Παράταση έως τα τέλη
Φεβρουαρίου για
εγκατάσταση POS  

Μικρή αύξηση μεριδίου ιδιωτικής
ετικέτας παρά τις ανατιμήσεις

Ενίσχυση ΑΕΠ κατά 2,5% μακροπρόθεσμα φέρνει η επενδυτική βαθμίδα

Στο εντεκάμηνο 2023 διαμορφώθηκε στο 26,3% από 25,8% το 2022

Λόγω της μεγάλης 
ζήτησης και της αδυνα-
μίας των εταιρειών να 
προχωρήσουν 
στην εγκατάστασή τους 
σε τόσο μικρό 
χρονικό διάστημα.  

Από την 1η Μαρτίου και μετά θα επιβάλλεται πρόστιμο 1.500 ευρώ σε 
όσους επαγγελματίες δεν έχουν εγκαταστήσει POS.     
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Λιγότερη δουλειά, ίδια χρήματα, 
μεγαλύτερη ευτυχία και ενίσχυ-
ση της παραγωγικότητας. Αυτό 
είναι εν ολίγοις το σκεπτικό πί-
σω από το πρόγραμμα τετραή-
μερης εργασίας εβδομαδιαίως 
που ξεκίνησαν πιλοτικά δεκάδες 
εταιρείες στη Γερμανία. Ακού-
γεται αντιφατικό: Ενώ η Γερμα-
νία, όπως πολλές άλλες χώρες, 
αγωνίζεται να βρει εξειδικευ-
μένους εργαζομένους, δεκάδες 
επιχειρήσεις ξεκινούν ένα πεί-
ραμα που θα κάνει τους υπαλ-
λήλους να εργάζονται μία ημέ-
ρα λιγότερο.

Τον Φεβρουάριο, 45 εταιρεί-
ες και οργανισμοί στη μεγαλύ-
τερη οικονομία της Ευρώπης 
θα καθιερώσουν την τετραήμε-
ρη εργασία για μισό χρόνο, με 
τους εργαζομένους να λαμβά-
νουν ολόκληρο τον μισθό τους. 
Πίσω από την πρωτοβουλία βρί-
σκεται η εταιρεία συμβούλων 
Intraprenör σε συνεργασία με 
τον μη κερδοσκοπικό οργανι-
σμό 4 Day Week Global (4DWG).

Οι υπέρμαχοι της πρωτοβου-
λίας υποστηρίζουν ότι θα αυξή-
σει την παραγωγικότητα των 
εργαζομένων και, κατά συνέ-
πεια, θα συμβάλει στην άμβλυν-
ση της έλλειψης ειδικευμένου 
εργατικού δυναμικού στη χώρα. 
Η Γερμανία έχει μακροχρόνια 
φήμη εργατικότητας και απο-
τελεσματικότητας. Ωστόσο, τα 
τελευταία χρόνια, η παραγωγι-
κότητα στη χώρα έχει μειωθεί, 
όχι απαραιτήτως επειδή οι ερ-

γαζόμενοι είναι «τεμπέληδες», 
αλλά γιατί το ενεργειακό κόστος 
μεταξύ άλλων έχει πλήξει πολλές 
επιχειρήσεις. Εάν μπορέσουν να 
διατηρήσουν την τρέχουσα πα-
ραγωγή τους με υπαλλήλους που 
εργάζονται λιγότερες ώρες, αυτό 
θα οδηγούσε φυσικά σε υψηλό-
τερα επίπεδα παραγωγικότητας. 
Μπορούν όμως; «Ναι», απαντούν 
οι υπέρμαχοι της 4ήμερης ερ-
γασίας.

Οι εργαζόμενοι που εργάζο-
νται τέσσερις αντί για πέντε 
ημέρες έχουν περισσότερα κί-
νητρα και, επομένως, είναι πιο 
παραγωγικοί, λένε. Αυτό το μο-
ντέλο θα μπορούσε επίσης να 
προσελκύσει περισσότερους 
ανθρώπους στο εργατικό δυνα-
μικό, συμβάλλοντας στην άμ-
βλυνση της έλλειψης εργατικού 
δυναμικού. Η τελευταία μελέτη 
του Ινστιτούτου Οικονομικών 
Ερευνών της Κολωνίας αποκά-
λυψε ότι η Γερμανία αντιμετω-
πίζει διαρκή έλλειψη εργαζομέ-
νων υψηλού επιπέδου. Επί του 
παρόντος, υπάρχουν πάνω από 

630.000 κενές θέσεις εργασίας 
στη χώρα, ιδιαίτερα στην πλη-
ροφορική, στις κατασκευές και 
στην πληροφορική.

Το πείραμα έχει ήδη δοκι-
μαστεί εκτός Γερμανίας. Από 
το 2019, η 4DWG εκτελεί πιλο-
τικά προγράμματα σε όλο τον 
κόσμο, από το Ηνωμένο Βασί-
λειο και τη Νότια Αφρική έως 
την Αυστραλία, την Ιρλανδία 
και τις ΗΠΑ. Περισσότερες από 
500 εταιρείες συμμετείχαν σε 
μια πιλοτική λειτουργία και τα 
πρώτα αποτελέσματα φαίνεται 
να ευνοούν τη συρρικνωμένη 
εβδομάδα εργασίας. 

Εξετάζοντας ένα πείραμα στο 
οποίο συμμετείχαν σχεδόν 3.000 
εργαζόμενοι στο Ηνωμένο Βασί-
λειο, ερευνητές από το Κέμπριτζ 
και τη Βοστώνη διαπίστωσαν 
ότι το 40% των συμμετεχόντων 
αισθανόταν λιγότερο άγχος με-
τά το πείραμα και ότι ο αριθμός 
των παραιτήσεων μειώθηκε κα-
τά 57%. Οι ημέρες ασθενείας 
μειώθηκαν επίσης κατά τα δύο 
τρίτα. Πρόσφατα στοιχεία από 
τη γερμανική εταιρεία ασφάλι-
σης υγείας DAK δείχνουν ότι 
οι εργαζόμενοι στη Γερμανία 
έπαιρναν κατά μέσον όρο 20 
ημέρες αναρρωτικής άδειας πέ-
ρυσι. Αυτό σημαίνει ότι οι απου-
σίες που σχετίζονται με ασθέ-
νειες προκάλεσαν συνολική 
απώλεια πραγματικού εισοδή-
ματος 26 δισ. ευρώ στη Γερμα-
νία το 2023, σύμφωνα με τη γερ-
μανική Ενωση Φαρμακευτικών 

Εταιρειών που βασίζονται στην 
έρευνα (VFA). Στο πείραμα του 
Ηνωμένου Βασιλείου, οι ερευ-
νητές παρατήρησαν επίσης μια 
μέση αύξηση εσόδων περίπου 
1,4% σε 56 από τις 61 εταιρείες 
που συμμετείχαν. Η πλειοψηφία 
εξέφρασε την επιθυμία να δια-
τηρηθεί η 4ήμερη εβδομάδα ερ-
γασίας πέρα από τη δοκιμαστική 
φάση. Μπορεί όμως όλο αυτό να 
λειτουργήσει και στη Γερμανία; 
Ο ειδικός στην αγορά εργασίας 
Εντζο Βέμπερ δεν είναι τόσο σί-
γουρος. Σε ένα τέτοιο πείραμα 
θα μπορούσαν να λάβουν μέρος 
μόνο εταιρείες με αντικείμενο 

κατάλληλο για 4ήμερη εβδομα-
διαία εργασία, είπε στην DW. 
Τα αποτελέσματα, επομένως, 
δεν μπορούν να ισχύσουν για 
την οικονομία συνολικά. Αλλοι 
σκεπτικιστές επισημαίνουν την 
πρόκληση της μέτρησης της πα-
ραγωγικότητας. Ο οικονομολό-
γος Μπερντ Φίτζενμπεργκ του 
γερμανικού Ινστιτούτου Ερευ-
νών για την Απασχόληση (IAB) 
λέει ότι μια εργάσιμη εβδομάδα 
4 ημερών θα μπορούσε να ση-
μαίνει υψηλότερο κόστος για 
τις εταιρείες εάν «η κατανομή 
των ωρών εργασίας σε τέσσε-
ρις ημέρες δεν αντισταθμίζεται 

από κέρδη παραγωγικότητας». 
Η τετραήμερη εργασία θα είναι 
πιο δύσκολο να εφαρμοστεί σε 
τομείς όπως η νοσηλευτική, οι 
υπηρεσίες ασφαλείας ή οι μετα-
φορές, εξηγεί. Παρά τα αντεπι-
χειρήματα, η 4ήμερη εβδομάδα 
εργασίας εξακολουθεί να είναι 
ελκυστική, ακόμη και για τους 
εδραιωμένους «παίκτες». Η γερ-
μανική συνδικαλιστική οργά-
νωση IG Metall υποστηρίζει τη 
μείωση των ωρών εργασίας εδώ 
και αρκετό καιρό. Στη χαλυβουρ-
γία, για παράδειγμα, εργάζονται 
επί του παρόντος 35 ώρες την 
εβδομάδα.

Το πείραμα της 4ήμερης εργασίας έχει ήδη δοκιμαστεί εκτός Γερμανίας. Από το 2019, ο μη κερδοσκοπικός οργανι-
σμός 4 Day Week Global (4DWG) εκτελεί πιλοτικά προγράμματα σε όλο τον κόσμο, από τη Βρετανία και τη Νότια Αφρι-
κή έως την Αυστραλία, την Ιρλανδία και τις ΗΠΑ. Πάνω από 500 εταιρείες συμμετείχαν σε μια πιλοτική λειτουργία και 
τα πρώτα αποτελέσματα φαίνεται να ευνοούν τη συρρικνωμένη εβδομάδα εργασίας.
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Οι υπέρμαχοι
του μέτρου 
υποστηρίζουν
ότι θα αυξήσει
την παραγωγικότητα 
των εργαζομένων.

Τετραήμερη εργασία 
με ολόκληρο μισθό σε 
45 εταιρείες στη Γερμανία
Το πειραματικό μοντέλο θα εφαρμοστεί για μισό χρόνο 
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Σε κλοιό βρίσκεται το παγκόσμιο 
εμπόριο που κινείται διά θαλάσ-
σης, καθώς οι σημαντικότεροι δί-
αυλοι διέλευσης των εμπορικών 
πλοίων και των προϊόντων τους 
έχουν μετατραπεί σε ναρκοπέδια. 
Οι κίνδυνοι καιροφυλακτούν από 
την Ερυθρά Θάλασσα μέχρι τη 
Θάλασσα της Βόρειας Κίνας και 
αποτελούν μια ωρολογιακή βόμ-
βα στα θεμέλια του παγκόσμιου 
εμπορίου, το 80% του οποίου δι-
έρχεται από αυτούς τους θαλάσ-
σιους δρόμους.  

Στην Ερυθρά Θάλασσα και τη 
διώρυγα του Σουέζ οι αντάρτες 
Χούθι της Υεμένης έχουν χτυπή-
σει με πυρά και drones εμπορικά 
πλοία, αναγκάζοντας τα περισσό-
τερα από αυτά να αποφύγουν το 
στρατηγικής σημασίας πέρασμα 
και να επιλέξουν τον περίπλου 
της Αφρικής, με αποτέλεσμα τον 
τετραπλασιασμό των ναύλων. Η 
εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρα-
νία έχει μετατρέψει τη Μαύρη 
Θάλασσα σε πεδίο μάχης με πο-
λεμικά πλοία και νάρκες, και τα 
πλοία που μεταφέρουν σιτηρά 
ακροβατούν πάνω στην ασταθή 
συναίνεση των δύο εμπόλεμων 
χωρών. Στα στενά της Μάλαγας, 
κοντά στο Κέρας της Αφρικής, 
έχουν κάνει και πάλι την εμφά-
νισή τους πειρατές που νομίζα-
με πως είχαν εξαφανιστεί, και οι 
θαλάσσιες μεταφορές στην περι-
οχή έχουν ελαχιστοποιηθεί. Και 
στη Θάλασσα της Βόρειας Κίνας 

το Πεκίνο διεκδικεί κυριαρχία 
σε ύδατα που έως τώρα θεωρού-
νται διεθνή, ενώ ασκεί πιέσεις 
για επανένωση της χώρας με την 
Ταϊβάν καλλιεργώντας ανησυχία 
για το κατά πόσον θα είναι εφι-
κτή στο μέλλον η διέλευση από 
το Στενό της Ταϊβάν.   

Οπως επισημαίνει σε σχετικό 
ρεπορτάζ της η εφημερίδα Wall 
Street Journal, είναι πρωτοφα-
νής αυτή η ένταση στους ωκεα-
νούς ανά τον κόσμο, στους ωκεα-
νούς και στα περάσματά τους που 
έδωσαν στην παγκόσμια οικο-
νομία την ευκαιρία να αναδυθεί 
ενισχυμένη από τα ερείπια δύο 
παγκοσμίων πολέμων. Η ελεύ-
θερη διέλευση όλων των πλοί-
ων μεταφοράς εμπορευματοκι-
βωτίων στις ανοικτές θάλασσες 
βοήθησε την Κίνα και τον πλη-
θυσμό της να βγουν από τη φτώ-
χεια, μετέτρεψε τις ΗΠΑ σε χώρα 
μιας τεράστιας μεσαίας τάξης και 
καθιέρωσε το δολάριο ως παγκό-
σμιο αποθεματικό νόμισμα. Μέ-
χρι τον 20ό αιώνα τα εμπορικά 
έθνη εμπλέκονταν σε αιματηρές 
συγκρούσεις προκειμένου να δι-
ασφαλίσουν το δικαίωμά τους να 
μεταφέρουν εμπορεύματα σε ξέ-
να λιμάνια, αλλά μέχρι πολύ πρό-
σφατα οι μεγαλύτερες ναυτικές 
δυνάμεις του κόσμου συνεργάζο-
νταν για να διασφαλίσουν τους 
θαλάσσιους δρόμους.     

Το 2008, όταν Σομαλοί πει-
ρατές κατέλαβαν δύο κινεζικά 

πλοία, το Πεκίνο έστειλε πολε-
μικά πλοία για να βοηθήσουν τις 
αμερικανικές δυνάμεις να θέσουν 
υπό τον έλεγχό τους το Κέρας 
της Αφρικής. Μετά τη λήξη του 
Ψυχρού Πολέμου, η Ρωσία συ-
νεργάστηκε με τις αμερικανικές 
ένοπλες δυνάμεις για να αφαιρέ-
σουν πυρηνικά απόβλητα από 
την Αρκτική Θάλασσα. Σήμερα 
είναι σχεδόν απίθανο να συσπει-
ρωθούν αυτές οι τρεις δυνάμεις 
για τον ίδιο σκοπό. Εν ολίγοις 

οι ωκεανοί, που μέχρι σχετικά 
πρόσφατα ήταν ήρεμοι και ειρη-
νικοί, έχουν και πάλι επανέλθει 
στην επικαιρότητα. Οι ποικιλό-
μορφες κρίσεις ασφάλειας που 
αντιμετωπίζει η ναυσιπλοΐα από 
την Ευρώπη μέχρι την Ανατολική 
Ασία γεννούν τώρα ένα ερώτημα 
που λογικά προβληματίζει τους 
αξιωματούχους σε Αμερική και 
Ευρώπη, όπως και τους αναλυτές 
της αγοράς αλλά και τις ασφαλι-
στικές των εμπορικών πλοίων: 
για πόσο καιρό η ελεύθερη ναυ-
σιπλοΐα αποτελεί μια ιστορική 
ανωμαλία που μάλλον δεν πρό-
κειται να αντέξει;     

Για μεγάλο μέρος της ιστορίας 
της ναυσιπλοΐας, από τον Κολόμ-
βο και μετά, πειρατές και ισχυρές 
ναυτικές δυνάμεις έθεταν τους 
κανόνες για το ποια πλοία μπο-
ρούσαν να περάσουν και από 

πού. Τους επέβαλλαν με την ισχύ 
της βίας, με τα κανόνια των πο-
λεμικών πλοίων. Εκείνο που εί-
χε σημασία ήταν η σημαία που 
βρισκόταν κάθε φορά στο κατά-
στρωμα του πλοίου. Η έννοια των 
«ελεύθερων θαλασσών», δηλαδή 
η αναγνώριση του δικαιώματος 
κάθε πλοίου αδιακρίτως  εθνικό-
τητας να πλέει ελεύθερα στους 
ωκεανούς, ανάγεται στο 1600. 
Αλλά εφαρμόστηκε πλήρως μό-
νο μετά τη νίκη του αμερικανι-
κού ναυτικού επί της αυτοκρα-
τορικής Ιαπωνίας το 1945, στο 
τέλος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέ-
μου. Τότε το αμερικανικό ναυ-
τικό διέθετε 7.000 πλοία, ενώ η 
πολιτική τάξη των ΗΠΑ είχε στε-
λεχωθεί από πρώην ναυτικούς 
και ναύτες, και καμία αντίπαλη 
δύναμη δεν διέθετε τα πολεμικά 
πλοία που θα χρειάζονταν για να 

αμφισβητήσει το καθεστώς των 
θαλασσών.  

Σήμερα το αμερικανικό ναυ-
τικό διαθέτει λιγότερα από 300 
πλοία και τον μεγαλύτερο στόλο 
στον κόσμο τον έχει το Πεκίνο 
και τον χρησιμοποιεί για να υπε-
ρασπίζεται τις μονομερείς αξιώ-
σεις του στη Θάλασσα της Νότιας 
Κίνας με τη δημιουργία και την 
περιφρούρηση τεχνητών νησιών. 
Οπως επισημαίνει ο Τζέιμς Σταυ-
ρίδης, ναύαρχος εν αποστρατεία 
του αμερικανικού πολεμικού ναυ-
τικού και πρώην στέλεχος του 
ΝΑΤΟ, «πρόκειται για μια εξω-
φρενική αξίωση που έχει απορρι-
φθεί από τα διεθνή δικαστήρια», 
αλλά και ο ίδιος προεξοφλεί πως 
η Κίνα θα συνεχίσει και «θα προ-
καλεί οποιονδήποτε επιχειρήσει 
να επικαλεστεί το δικαίωμα στην 
ελεύθερη ναυσιπλοΐα».

Στα στενά της Μάλα-
γας, κοντά στο Κέρας 
της Αφρικής, έχουν κά-
νει και πάλι την εμφά-
νισή τους πειρατές.  

Οι θαλάσσιοι
δρόμοι δεν είναι
πλέον ασφαλείς  
Κίνδυνοι από την Ερυθρά μέχρι

τη Θάλασσα της Βόρειας Κίνας   

Στην Ερυθρά Θάλασσα και τη διώρυγα του Σουέζ οι αντάρτες Χούθι της Υεμένης έχουν χτυπήσει με πυρά και drones εμπορικά πλοία, αναγκάζοντας τα περισ-
σότερα από αυτά να αποφύγουν το στρατηγικής σημασίας πέρασμα και να επιλέξουν τον περίπλου της Αφρικής, με αποτέλεσμα τον τετραπλασιασμό των ναύλων.

Οι κυβερνήσεις από την Ευρώπη 
έως την Ασία, που έχουν γνωρίσει 
την ευημερία και έχουν συνηθίσει 
στις ελεύθερες και ασφαλείς θά-
λασσες, θέλουν να διατηρήσουν 
ανοικτά τα θαλάσσια περάσματα. 
Ιδιαιτέρως όταν πρόκειται για τη 
∆ιώρυγα του Σουέζ, το Στενό της 
Ταϊβάν και το Κέρας της Αφρικής. 
Οπως επισημαίνει όμως ο Ζακ Βα-
ντερμίρεν, διευθύνων σύμβουλος 
της εταιρείας που διαχειρίζεται 
τα λιμάνια της Αμβέρσας και της 
Μπριζ, δεν είναι σαφές ποιος δι-
ασφαλίζει το ελεύθερο εμπόριο 
στην εποχή μας, αν είναι οι ΗΠΑ 
ή μια διεθνής συμμαχία, ποιος ορ-
γανώνει τους ελέγχους και ποιος 
πληρώνει γι’ αυτούς.

Είναι γεγονός ότι όταν εξετά-
σει κανείς το θέμα διαχρονικά, 
βλέπει πως μόλις οκτώ δεκαετίες 
βρίσκονται ανάμεσα στο παρόν 
και σε εκείνο το παρελθόν κατά 
το οποίο τα περισσότερα βιομη-
χανικά προϊόντα ταξίδευαν μέ-
σω χερσαίων μεταφορών και οι 
θαλάσσιες μεταφορές ήταν τόσο 
ασφαλείς όσο μπορούσε να τις 

προστατεύσει ένα κράτος. Τη δε-
καετία του 1950 ο όγκος των προ-
ϊόντων που μεταφέρονταν διά θα-
λάσσης δεν ήταν ούτε 500 εκατ. 
τόνοι φορτίου. Ο κόσμος ήταν γε-
μάτος με μικρές βιομηχανίες που 
εξυπηρετούσαν την τοπική πελα-
τεία. Σήμερα τα εμπορικά πλοία 
μεταφοράς εμπορευματοκιβωτί-
ων μεταφέρουν περίπου 23 φορές 
περισσότερο φορτίο, ενοποιώντας 
έτσι την παγκόσμια οικονομία με 
γιγάντιους εμπορικούς ομίλους 
που στοχεύουν όποιον πελάτη επί 
γης μπορεί να τους προσφέρει το 
μεγαλύτερο κέρδος στον μικρότε-
ρο χρόνο.

Αυτή η ενοποίηση της πα-
γκόσμιας οικονομίας έχει μειώ-

σει το κόστος, καθώς επιτρέπει 
σε ομίλους επιχειρήσεων, όπως 
π.χ. η ΙΚΕΑ, να πωλούν φθηνούς 
καναπέδες σε 59 χώρες και στη 
McDonald’s να προωθεί τις γνω-
στές της τηγανητές πατάτες σε 
όλον τον κόσμο. Παράλληλα, 
όμως, αυτή η ενοποίηση ευθύνε-
ται για το ότι αυτοκινητοβιομη-
χανίες, μεγάλοι όμιλοι λιανικής, 
οίκοι μόδας και ηλεκτρονικών εί-
ναι πολύ πιο ευάλωτοι ακόμη και 
στην ελάχιστη επιπλοκή. Το απο-
δεικνύουν τα δεκάδες δισ. δολ. 
που χάθηκαν όταν ένα εμπορικό 
πλοίο, το κινεζικό «Ever Given», 
προσάραξε στη ∆ιώρυγα του Σου-
έζ επί έξι ημέρες το 2021. Το πι-
στοποιεί επίσης και το έμφραγμα 
που γνώρισε η παγκόσμια εφοδι-
αστική αλυσίδα όταν η πανδημία 
οδήγησε σε συνωστισμό πλοίων 
στα λιμάνια της Ασίας και της Αμε-
ρικής. Αυτά τα δύο επεισόδια σκι-
αγραφούν ενδεχομένως το πόσο 
εύκολο είναι να κλείσουν και πά-
λι οι διελεύσεις στους ωκεανούς.

Για τους Ευρωπαίους, το κυρίως 
πρόβλημα είναι ποια καινούργια 

ρούχα θα φορέσουν την άνοιξη 
ή ποια καινούργια έξυπνα κινητά 
θα αγοράσουν. Τα πράγματα είναι 
όμως πολύ πιο σοβαρά. Οπως τό-
νισε προ ημερών το τμήμα των 
Ηνωμένων Εθνών για το Εμπό-
ριο και την Ανάπτυξη, «η κρίση 
μεταδίδεται στις παγκόσμιες τι-
μές των τροφίμων». Οι ναυτικές 
δυνάμεις των ΗΠΑ και το ναυτικό 
της Βρετανίας έχουν σπεύσει για 
να διασφαλίσουν ότι θα περνούν 
τα πλοία με ασφάλεια από τη ∆ι-
ώρυγα του Σουέζ όποια σημαία 
κι αν έχουν, όποιος κι αν είναι ο 
προορισμός τους. Και όμως, την 
τελευταία φορά που το αμερικα-
νικό ναυτικό πρόσφερε τέτοιου 
είδους ασφάλεια σε πλοία άλλων 
χωρών η απειλή προερχόταν από 
τα υποβρύχια της Γερμανίας και 
της Ιαπωνίας. Οπως τονίζει ο Σαλ-
βατόρε Μερκολιάνο, επικεφαλής 
του τμήματος Ιστορίας, Εγκλημα-
τολογίας και Πολιτικής του Πανε-
πιστημίου Campbell στη Βόρεια 
Καρολίνα, «ίσως πρέπει να επι-
στρέψει κανείς στους παγκόσμι-
ους πολέμους».

Στους ίδιους ανθρώπους που την 
ανέβασαν στην εξουσία πο-
ντάρει τώρα η Ιταλίδα πρωθυ-
πουργός Tζόρτζια Μελόνι για 
να κρατήσει τους «τιμωρούς» 
των ομολόγων μακριά: Τους Ιτα-
λούς πολίτες.

Παρότι η Ιταλία πουλάει πε-
ρισσότερα ομόλογα ίσως από κά-
θε άλλη φορά στην ιστορία της, 
φαίνεται να παίρνει μια ανάσα 
από τις πιέσεις των αγορών, κα-
θώς η κυβέρνηση στηρίζεται όλο 
και περισσότερο στη μεσαία τά-
ξη της χώρας.

Η Μελόνι προσπαθεί να 
αποφύγει την όποια περαιτέ-
ρω επιδείνωση των δημόσιων 
οικονομικών της χώρας, με τη 
στρατηγική της να στηρίζεται 
στις αγορές κρατικών ομολόγων 
από τους κοινούς αποταμιευτές. 
Οι εκδόσεις ομολόγων της Ιταλί-
ας προς τους επενδυτές της λια-

νικής είναι μεγαλύτερες έναντι 
όλων των ευρωπαϊκών χωρών, 
και με μία σειρά από δημοπρασί-
ες να προγραμματίζονται για τα 
τέλη Φεβρουαρίου, η πρόσφατη 
εμπειρία δείχνει ότι η ζήτηση 
θα είναι ισχυρή, σημειώνει το 
Bloomberg.

Με αυτόν τον τρόπο, η Mε-
λόνι καταφέρνει να βελτιώσει 
περαιτέρω τη θέση της, αφότου 
ξεκίνησε τη χρονιά δυναμικά, 
έχοντας αποφύγει την απειλή 
της υποβάθμισης της πιστολη-
πτικής ικανότητας της Ιταλίας 
στο junk, έπειτα από μία σειρά 

αξιολογήσεων από τους οίκους. 
Βέβαια, όλα αυτά δεν αναιρούν 
το γεγονός ότι η Ιταλία είναι ιδι-
αίτερα ευάλωτη σε σχέση με τις 
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, 
καθώς το χρέος της διαμορφώ-
νεται γύρω στο 140% του ΑΕΠ, 
είναι δηλαδή το υψηλότερο με-
τά το ελληνικό. Και το κόστος 
εξυπηρέτησής του αναμένεται 
να εκτιναχθεί. «Ενα τεράστιο 
δημόσιο χρέος και οι αναιμικές 
προοπτικές ανάπτυξης κάνουν 
την Ιταλία πολύ ευάλωτη σε κιν-
δύνους που σχετίζονται με το 
αξιόχρεο», σημειώνει η Simona 
Delle Chiaie, του Bloomberg 
Economics.

Σύμφωνα με την Ευρωπα-
ϊκή Κεντρική Τράπεζα, περί-
που το ένα πέμπτο των ιταλικών 
ομολόγων θα ωριμάσει και θα 
πρέπει να αναχρηματοδοτηθεί 
μέσα σε διάστημα ενός έτους. 

Πρόκειται για αισθητά μεγαλύ-
τερο μερίδιο σε σχέση με τους 
άλλους μεγάλους εκδότες.

Και την ίδια στιγμή, η Ιταλία 
έχει να καλύψει το δημοσιονο-
μικό κόστος που προκύπτει από 
την ενεργειακή μετάβαση, την 
αύξηση των αμυντικών δαπα-
νών και τις φουσκωμένες δα-
πάνες για συντάξεις, λόγω της 
γήρανσης του πληθυσμού. «Η 
Ιταλία δεν κάνει κάτι ιδιαιτέρως 
ριζοσπαστικό σε ό,τι αφορά τις 
διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, 
αλλά την ίδια στιγμή, δεν κάνει 
και κάτι λάθος», λέει ο Charles 
Diebel, αναλυτής ομολόγων 
της Mediolanum International 
Funds. 

Ο ίδιος διαπιστώνει πολύ 
ισχυρή ζήτηση για τα ομόλογα 
της Ιταλίας από τους ντόπιους 
αποταμιευτές και εκτιμά ότι το 
spread θα μειωθεί περαιτέρω.

Αβεβαιότητα για το ποιος διασφαλίζει το ελεύθερο εμπόριο στην εποχή μας

Στήριξη ιταλικών ομολόγων από τους πολίτες

Πώς η μεσαία τάξη 
προστατεύει την Ιταλία 
από τους «τιμωρούς 
των ομολόγων».

Oπως επισημαίνει ο Ζακ Βαντερμίρεν, διευθύνων σύμβουλος της εταιρεί-
ας που διαχειρίζεται τα λιμάνια της Αμβέρσας και της Μπριζ, δεν είναι σαφές 
ποιος διασφαλίζει το ελεύθερο εμπόριο, αν είναι οι ΗΠΑ ή μια διεθνής συμ-
μαχία, ποιος οργανώνει τους ελέγχους και ποιος πληρώνει γι’ αυτούς.

Η παγκοσμιοποίηση 
σε μεγάλο βαθμό 
βασίστηκε στα 
πλοία μεταφοράς 
εμπορευματοκιβωτίων.
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Είναι δύσκολοι καιροί για την Ευ-
ρώπη. Η Γηραιά Ηπειρος μόλις και 
μετά βίας γλίτωσε την ύφεση στο 
τέλος του περασμένου έτους, την 
ώρα που η αμερικανική οικονομία 
αναπτύχθηκε ταχύτερα από το ανα-
μενόμενο. Παράλληλα «χάνει» από 
τις ΗΠΑ στην τεχνητή νοημοσύνη 
(ΑΙ) και από την Κίνα στα ηλεκτρι-
κά οχήματα. Υπάρχει ένας τομέας, 
όμως, στον οποίο εξακολουθεί να 
ηγείται παγκοσμίως: οι ρυθμίσεις. 
Εχοντας θέσει το πλαίσιο για τη 
ρύθμιση των συγχωνεύσεων, των 
εκπομπών άνθρακα, του απορρή-
του των δεδομένων και του αντα-
γωνισμού στο ηλεκτρονικό εμπό-
ριο, η Ε.Ε. στρέφεται τώρα στην 
τεχνητή νοημοσύνη. Τον ∆εκέμ-
βριο παρουσίασε ένα σαρωτικό 
νομοσχέδιο που απαγορεύει ορι-
σμένους τύπους ΑΙ, ρυθμίζει αυστη-
ρά άλλους και επιβάλλει πρόστιμα 
στους παραβάτες. Η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ενδέχεται να διερευνή-
σει τη σχέση της Microsoft με την 
OpenAI ως δυνητικά επιζήμια για 
τον ανταγωνισμό. Ποτέ πριν το 
στερεότυπο «Η Αμερική καινοτο-
μεί, η Κίνα αναπαράγει, η Ευρώπη 
ρυθμίζει» δεν είχε αποτυπώσει τό-
σο εύστοχα το συγκριτικό πλεονέ-
κτημα κάθε περιοχής.  

Οι τεχνοκράτες των Βρυξελλών 
βέβαια δεν είναι κατά της ελεύθε-
ρης αγοράς. Αντιθέτως: εξακολου-
θούν να πιστεύουν στο ελεύθερο 
εμπόριο, σε αντίθεση με τις ΗΠΑ ή 
την Κίνα. Μεγάλο μέρος της νομο-
θεσίας τους αποσκοπεί στην προ-
στασία των καταναλωτών και του 
ανταγωνισμού από τις παρεμβά-
σεις των εθνικών κυβερνήσεων. 
Ωστόσο υπάρχει μια θεωρία αμοι-
βαίας αντιστάθμισης μεταξύ της 

προστασίας των καταναλωτών και 
του κινήτρου κέρδους που οδηγεί 
τις επενδύσεις και την καινοτομία, 
και η Ε.Ε. μπορεί να την ερμηνεύ-
ει λάθος. Για παράδειγμα, για να 
διατηρηθεί ο ανταγωνισμός οι ευ-
ρωπαϊκές ρυθμιστικές αρχές αντι-
στάθηκαν σε συγχωνεύσεις που 
αφήνουν μόνο λίγες εταιρείες κι-
νητής τηλεφωνίας ανά αγορά. Ως 
αποτέλεσμα, η Ευρώπη έχει τώρα 
43 ομίλους που λειτουργούν με 102 
παρόχους κινητής τηλεφωνίας και 
εξυπηρετούν έναν πληθυσμό 474 
εκατ., ενώ οι ΗΠΑ έχουν τρία με-
γάλα δίκτυα που εξυπηρετούν πλη-
θυσμό 335 εκατ., σύμφωνα με τον 
σύμβουλο τηλεπικοινωνιών Τζον 
Στραντ. Ως αποτέλεσμα, οι Ευρω-
παίοι πελάτες κινητής τηλεφωνίας 
πληρώνουν μόνο το περίπου 1/3 
από τους Αμερικανούς. Αλλά αυτός 
είναι ο λόγος για τον οποίον οι Ευ-
ρωπαίοι πάροχοι επενδύουν μόνο 
τα μισά ανά πελάτη και τα δίκτυά 
τους είναι αναλόγως χειρότερα, 
εξηγεί ο Στραντ: «Το να λαμβάνεις 

σήμα 5G στη Γερμανία είναι σαν 
να βρίσκεις έναν υποστηρικτή του 
Μπάιντεν σε συγκέντρωση του 
Τραμπ», λέει γλαφυρά.  

Αυτό έχει αρνητικές επιπτώσεις 
στον τεχνολογικό τομέα της Ευρώ-
πης. Οι πωλήσεις του σουηδικού 
κατασκευαστή τηλεπικοινωνιακού 
εξοπλισμού Ericsson στην Ευρώπη 
υποφέρουν εν μέρει επειδή πολλοί 
πάροχοι είναι πολύ μικροί και ασύμ-
φοροι για να αναβαθμιστούν στα 
πιο πρόσφατα δίκτυα 5G. Φυσικά, 
η οικονομία της Ευρώπης υπολει-
τουργεί για πολλούς άλλους λόγους, 
από τα δημογραφικά στοιχεία μέχρι 
το ενεργειακό κόστος – δεν ευθύνε-
ται μόνο το αυστηρό κανονιστικό 
πλαίσιο. Και οι ρυθμιστικές αρχές 
των ΗΠΑ δεν είναι ακριβώς αδιάφο-
ρες. Ωστόσο τείνουν να ενεργούν 
βάσει αποδείξεων, ενώ η Ευρώπη 
ενεργεί με βάση την απλή πιθα-
νότητα. Αυτή η αρχή προφύλαξης 
μπορεί να πνίξει την καινοτομία 
στο λίκνο της.  

Από το 2018 ο Γενικός Κανονι-

σμός για την Προστασία ∆εδομέ-
νων της Ευρώπης (GDPR) επέβαλε 
αυστηρές ρυθμίσεις για τη συλλογή 
και χρήση προσωπικών δεδομένων 
από ιστοτόπους, με πρόστιμα έως 
και 4% των παγκόσμιων πωλήσε-
ων. Μια μελέτη του Πανεπιστημίου 
του Μέριλαντ διαπίστωσε ότι αυτό 
στέρησε από την Ευρώπη επιχει-
ρηματικά κεφαλαία σε σχέση με 
τις ΗΠΑ τα επόμενα δύο χρόνια.   

Η ιστορία ενδέχεται να επα-
ναληφθεί με την τεχνητή νοημο-
σύνη. Από το 2021 οι συμφωνίες 
επιχειρηματικών κεφαλαίων που 
σχετίζονται με την τεχνητή νοη-
μοσύνη έχουν συγκεντρώσει 44 
δισ. δολάρια στην Ευρώπη, ποσό 
παρόμοιο με την Κίνα, αλλά μό-
λις το 1/4 του ποσού των ΗΠΑ, 
σύμφωνα με το PitchBook, και 
το χάσμα αυξάνεται. Πέρυσι, η 
ευρωπαϊκή βιομηχανία ΑΙ προει-
δοποίησε ότι η νομοθεσία της για 
την τεχνητή νοημοσύνη θα μπο-
ρούσε «να οδηγήσει εξαιρετικά 
καινοτόμες εταιρείες να μεταφέ-
ρουν τις δραστηριότητές τους στο 
εξωτερικό [και] τους επενδυτές να 
αποσύρουν κεφάλαια».  

Καθώς οι ΗΠΑ και η Κίνα δίνουν 
περισσότερη έμφαση στον μεταξύ 
τους τεχνολογικό ανταγωνισμό, η 
Ευρώπη κινδυνεύει να μείνει ακό-
μη πιο πίσω. Εάν η Ευρώπη πρό-
κειται να ανταγωνιστεί τις ΗΠΑ 
και την Κίνα, θα πρέπει να επανε-
ξετάσει την ισορροπία της μεταξύ 
ρύθμισης και καινοτομίας. Οπως 
παρατήρησε ο Γερμανός υπουρ-
γός Οικονομίας Ρόμπερτ Χάμπεκ 
το περασμένο φθινόπωρο: «Εάν η 
Ευρώπη έχει την καλύτερη ρύθμι-
ση, αλλά όχι ευρωπαϊκές εταιρείες, 
δεν έχουμε κερδίσει πολλά».   

Η Γηραιά Ηπειρος «χάνει» από τις ΗΠΑ στην τεχνητή νοημοσύνη (ΑΙ) και 
από την Κίνα στα ηλεκτρικά οχήματα.    
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Ανθεκτική αποδεικνύεται η αγορά 
του Internet of Things (IoT) στην 
Ευρώπη. Οι ευρωπαϊκές επενδύ-
σεις στο IoT εκτιμάται ότι θα υπερ-
βούν τα 260 δισ. δολ. το 2024, δεί-
χνοντας ανθεκτικότητα εν μέσω 
της παγκόσμιας αβεβαιότητας, 
σύμφωνα με την τελευταία έκ-
δοση του «Worldwide Internet 
of Things Spending Guide» της 
IDC, την οποία επικαλείται ο ΣΕΠΕ 
(Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Πληρο-
φορικής & Επικοινωνιών Ελλάδος). 

Η διεθνής εταιρεία ερευνών 
προβλέπει ότι η αύξηση των δα-
πανών IoT θα επιταχυνθεί σταδι-
ακά από το 2024 και μετά, με την 
ανάκαμψη της ευρωπαϊκής οικο-
νομίας, καταγράφοντας πενταετή 
σύνθετο ετήσιο ρυθμό ανάπτυ-
ξης (CAGR) 11,8%. Η πρόβλεψη 
αυτή τοποθετεί την αγορά του 
Internet of  Things στην Ευρώπη 
στα επίπεδα των 370 δισ. δολ. έως 
το 2027. Η ανάπτυξη της αγοράς 
του IoT παρουσίασε ελαφρά επι-
βράδυνση τα τελευταία δύο χρό-
νια λόγω των γεωπολιτικών και μα-
κροοικονομικών επιπτώσεων στην 
ευρωπαϊκή οικονομία. «Ωστόσο, 
το IoT συνεχίζει να χρησιμεύει ως 
καταλύτης για τις επιχειρήσεις και 
τις πρωτοβουλίες ψηφιακού μετα-
σχηματισμού που αναλαμβάνουν. 
Για τις επιχειρήσεις, που επιδιώ-
κουν να μειώσουν το κόστος, να 
βελτιώσουν την εμπειρία των πε-
λατών και να υλοποιήσουν τους 
στρατηγικούς τους στόχους, το 
IoT είναι ένας βασικός παράγο-
ντας λειτουργικής αποτελεσματι-
κότητας, συμβάλλοντας στη βελ-
τιστοποίηση των διαδικασιών και 
στην αυτοματοποίηση των λει-
τουργιών», σχολιάζει η IDC. 

Στην ανάλυσή της, η IDC υπο-
γραμμίζει ότι το IoT θα πρέπει 

να θεωρείται ένας στρατηγι-
κός παράγοντας που επιτρέπει 
στις επιχειρήσεις να επιτύχουν 
τους στόχους ανθεκτικότητάς 
τους εν μέσω πρωτοφανών γε-
ωπολιτικών, μακροοικονομι-
κών προκλήσεων και προκλή-
σεων που σχετίζονται με την 
υγεία. Πρακτικά, σύμφωνα με 
τους αναλυτές, το IoT μπορεί να 
βοηθήσει τους οργανισμούς να 
μεταμορφώσουν τις δραστηριό-
τητές τους, να δημιουργήσουν 
νέα αξία και να εντοπίσουν νέ-
ες επιχειρηματικές ευκαιρίες. 

«Στο τρέχον κλίμα αβεβαιότη-
τας και αστάθειας, τέτοια οφέλη 
υπογραμμίζουν τη σημασία της 
μόχλευσης του IoT ως στρατη-
γικού πλεονεκτήματος», σημει-
ώνει η IDC. Την ανοδική πορεία 
στις ευρωπαϊκές δαπάνες IoT θα 
καθοδηγήσουν συγκεκριμένοι 
κλάδοι της οικονομίας, μεταξύ 
των οποίων αυτοί της μεταποί-
ησης, των υπηρεσιών κοινής 
ωφελείας και των επαγγελματι-
κών υπηρεσιών. Οι δαπάνες για 
λογισμικό αναμένεται να σημει-
ώσουν την ταχύτερη ανάπτυξη 
κατά την πενταετή περίοδο πρό-
βλεψης, με την παρακολούθηση 
της κατάστασης της διαδικασίας 
και τη διαχείριση περιουσιακών 
στοιχείων παραγωγής να είναι οι 
κορυφαίες περιπτώσεις χρήσης.

Μεγαλώνει η ευρωπαϊκή
αγορά του Ιντερνετ
των Πραγμάτων

Η Αμερική καινοτομεί, η Κίνα
αναπαράγει, η Ευρώπη... ρυθμίζει 
Τροχοπέδη για την ανάπτυξη της Ε.Ε. το αυστηρό κανονιστικό πλαίσιο 

Στη διάρκεια 
του 2024 εκτιμάται 
ότι θα επενδυθούν 
κεφάλαια ύψους 
260 δισ. δολαρίων.
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Συνολικά 212.000 κατοικίες εκτι-
μάται ότι απουσιάζουν από την
ελληνική αγορά ακινήτων, βάσει
μελέτης της Τράπεζας Πειραιώς,
η οποία αναφέρει ότι αυτός είναι
και ο λόγος για τον οποίο σήμερα
οι τιμές είναι κατά 14% υπερτιμη-
μένες συγκριτικά με το επίπεδο
στο οποίο θα έπρεπε να βρίσκον-
ται, σύμφωνα με τα θεμελιώδη μα-
κροοικονομικά μεγέθη της ελλη-
νικής οικονομίας. Μάλιστα, όπως
προκύπτει από τη σχετική ανάλυ-
ση, βασικός λόγος για τη μειωμένη
προσφορά είναι το γεγονός ότι
170.000 ακίνητα έχουν απορρο-
φηθεί στη δραστηριότητα της βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης.

Παρότι, όμως, δεν προβλέπεται
κάποια άμεση αύξηση της προ-
σφοράς ακινήτων, προκειμένου
έτσι να ικανοποιηθεί η πλεονά-
ζουσα ζήτηση, οι αναλυτές της
Τράπεζας Πειραιώς εκτιμούν ότι
ο κύκλος των διψήφιων ποσοστών
αύξησης των τιμών των κατοικιών
έχει πλέον παρέλθει και ότι το επό-
μενο διάστημα οι τιμές ναι μεν θα
συνεχίσουν να αυξάνονται, αλλά
αυτό θα γίνεται πλέον με μονο-
ψήφια ποσοστά.

Η πτώση της οικοδομής
Σύμφωνα με την ανάλυση του

κ. Ηλία Λεκκού, επικεφαλής Οι-
κονομικής Ανάλυσης και Επενδυ-
τικής Στρατηγικής της Τράπεζας
Πειραιώς, μία από τις παραμέτρους
που εξηγούν την πτώση της προ-
σφοράς είναι η κατάρρευση της
ιδιωτικής οικοδομικής δραστηριό-
τητας κατά τη διάρκεια της οικο-
νομικής κρίσης. Το διάστημα 2001-
2011, υπολογίζεται ότι το απόθεμα
των κατοικιών σε πανελλαδικό
επίπεδο αυξήθηκε κατά 917.000.
Μόνο το 2005, όταν η οικοδομή
έφτασε στο απόγειό της, παραδό-
θηκαν 195.000 νέες κατοικίες (από
66.000 οικοδομικές άδειες). Στον
αντίποδα, τη δεκαετία που ακο-
λούθησε (2012-2022), οι νέες κα-
τοικίες που προστέθηκαν στο από-

θεμα δεν ξεπέρασαν τις 155.000!
Δηλαδή, ήταν λιγότερες απ’ ό,τι
σε ένα μόνο έτος (2005), έστω κι
αν αυτό ήταν το καλύτερο διαχρο-
νικά.

Την ίδια περίοδο, από πλευράς
ζήτησης, το 2001-2011 δημιουρ-
γήθηκαν 582.000 νέα νοικοκυριά,
ενώ τη δεκαετία που ακολούθησε,
ο αντίστοιχος αριθμός μειώθηκε
σε 197.000. Ταυτόχρονα, όμως,
απορροφήθηκαν και 170.000 ακί-
νητα μέσω της δραστηριότητας
της βραχυχρόνιας μίσθωσης, με
αποτέλεσμα η συνολική ζήτηση
να αγγίζει τα 367.000 ακίνητα.
Ετσι, διαμορφώνεται το έλλειμμα
των 212.000 κατοικιών που υπο-

λογίζει η Τράπεζα Πειραιώς και
που εξηγεί και τις πολύ υψηλές τι-
μές πώλησης. Αν λοιπόν δεν είχε
αναπτυχθεί στον βαθμό που έγινε,
η βραχυχρόνια μίσθωση, το ισο-

ζύγιο προσφοράς - ζήτησης στην
αγορά κατοικίας θα ήταν σαφώς
καλύτερο απ’ ό,τι σήμερα.

Μείωση συναλλαγών
Ωστόσο, όπως εξηγούν οι ανα-

λυτές, πλέον εμφανίζονται και τα
πρώτα σημάδια «κόπωσης» της
αγοράς, καθώς οι υψηλές τιμές
φαίνεται πως έχουν αρχίσει να
προκαλούν μείωση των συναλλα-
γών. Σύμφωνα με την ανάλυση,
«το πρόσφατο ράλι στις τιμές πώ-
λησης κατοικιών εγκυμονεί κιν-
δύνους παράλογης αισιοδοξίας
από την πλευρά των κατασκευα-
στικών εταιρειών. Οι προσδοκίες
τους για την πορεία των τιμών το

επόμενο διάστημα συνεχίζουν να
αυξάνονται, την ίδια στιγμή που
ο ρυθμός ανόδου των τιμών, στην
πράξη, έχει αρχίσει να επιβραδύ-
νεται». Παράλληλα, όπως αναφέρει
η μελέτη, «με βάση τα στοιχεία
του 2022, οι υψηλότερες τιμές οδή-
γησαν σε επιβράδυνση της αύξη-
σης των αγοραπωλησιών (συγκρι-
τικά με το 2021). Αυτό είναι το
πρώτο σημάδι, ότι η αγορά κατοι-
κίας πρόκειται να εισέλθει στο
επόμενο στάδιο του επιχειρημα-
τικού κύκλου, όπου περαιτέρω αυ-
ξήσεις τιμών οδηγούν σε μείωση
του αριθμού των αγοραπωλησιών».

Σε επίπεδο προσφοράς, οι νέες
κατασκευές ναι μεν έχουν αυξηθεί,

αλλά όχι στον απαιτούμενο βαθμό.
Το 2022 εκδόθηκαν περίπου 25.000
οικοδομικές άδειες. 

Ωστόσο, μόνο οι 9.793 αφορού-
σαν νέες οικοδομές, ενώ επιπλέον
6.286 ήταν αναθεωρήσεις υφιστά-
μενων αδειών. Ολες οι υπόλοιπες
άδειες αφορούσαν τροποποιήσεις
στο υφιστάμενο κτιριακό απόθεμα.
Παράλληλα, από περίπου 16.000
άδειες που θα μπορούσαν να αυ-
ξήσουν το οικιστικό απόθεμα, οι
2.900 αφορούν επαγγελματικά ακί-
νητα (π.χ. γραφεία, καταστήματα
κ.τ.λ.). Ετσι, ο τελικός αριθμός δια-
μορφώνεται σε περίπου 13.000
άδειες. Αυτές θα μπορούσαν να
συνεισφέρουν περίπου 29.000 νε-
όδμητα διαμερίσματα και κατοικίες
κατά τη διάρκεια του τρέχοντος
έτους.

Η Τράπεζα Πειραιώς θεωρεί ότι
οι δυνητικοί αγοραστές είναι ακόμη
διατεθειμένοι να αποδεχθούν τις
όλο και αυξανόμενες απαιτήσεις
των πωλητών, αλλά με εμφανή
σημάδια «κόπωσης». Αυτό σημαί-
νει ότι, πλέον, υψηλότερες τιμές
θα συνοδεύονται από πτώση των
συναλλαγών στην αγορά κατοικίας.
Το κατά πόσον αυτό θα αποτυπω-
θεί και στα νεόδμητα διαμερίσμα-
τα, είναι κάτι που θα φανεί το επό-
μενο διάστημα.

Στα ύψη τα νεόδμητα
Ηδη, πάντως, η απόκτηση νε-

όδμητου ακινήτου, ιδίως στο λε-
κανοπέδιο της Αττικής, αποτελεί
ιδιαίτερα ακριβή υπόθεση για τη
συντριπτική πλειονότητα των Ελ-
λήνων. Η μέση τιμή πώλησης, ανά-
λογα με την περιοχή, ξεκινάει από
3.500 ευρώ/τ.μ. και σε πολλές πε-
ριπτώσεις ξεπερνάει και τις 5.000-
6.000 ευρώ/τ.μ. Μάλιστα, οι πε-
ρισσότερες νέες κατασκευές εν-
τοπίζονται στις πιο ακριβές πε-
ριοχές, ιδίως στα νότια και τα βό-
ρεια προάστια, όπου η μέση τιμή
πώλησης ξεπερνάει τις 5.000 ευ-
ρώ/τ.μ., ποσό ασφαλώς που απευ-
θύνεται σε ανθρώπους της υψηλής
εισοδηματικής κατηγορίας και όχι
στη μεσαία τάξη. 

Λείπουν 212.000 ακίνητα από την αγορά
Βασικός λόγος, η διάθεση 170.000 κατοικιών σε πλατφόρμες βραχυχρόνιας μίσθωσης, εκτιμά σε ανάλυσή της η Τρ. Πειραιώς

<<<<<<<

Οι τιμές πώλησης των
ακινήτων είναι κατά
14% υπερτιμημένες 
βάσει των θεμελιωδών
μακροοικονομικών 
μεγεθών της ελληνικής
οικονομίας.

Παρότι δεν προβλέπεται κάποια άμεση αύξηση της προσφοράς ακινήτων, οι αναλυτές της Πειραιώς εκτιμούν ότι ο κύκλος των διψήφιων ποσοστών αύξησης
των τιμών κατοικιών έχει παρέλθει και ότι το επόμενο διάστημα οι τιμές, ναι μεν θα συνεχίσουν να αυξάνονται, αλλά αυτό θα γίνεται με μονοψήφια ποσοστά.

Ρεκόρ επενδύσεων το 2023 σε επαγγελματικά ακίνητα  
Ξεπέρασαν τα 2 δισ. ευρώ, σχεδόν αποκλειστικά από εγχώριους επενδυτές, σημειώνοντας αύξηση κατά 22%

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ  

Νέο ιστορικό υψηλό κατέγραψαν
κατά το 2023 οι επενδύσεις στην
ελληνική αγορά επαγγελματικών
ακινήτων (γραφεία, καταστήματα,
ξενοδοχεία και logistics), καθώς,
σύμφωνα με εκτιμήσεις της εται-
ρείας Proprius, ξεπέρασαν τα 2 δισ.
ευρώ, σημειώνοντας αύξηση κατά
22% σε σχέση με το 2022. Πρόκειται
για μια ιδιαίτερα θετική εξέλιξη, η
οποία οφείλεται σχεδόν αποκλει-
στικά στους εγχώριους επενδυτές,
που αποδείχθηκαν ιδιαίτερα κινη-
τικοί.

Η δημοφιλέστερη κατηγορία
ήταν τα κτίρια γραφείων, τομέας
όπου επενδύθηκαν συνολικά 780
εκατ. ευρώ, ενώ ακολούθησαν τα
ξενοδοχειακά/τουριστικά ακίνητα,
τα οποία προσείλκυσαν επενδύσεις
500 εκατ. ευρώ. Επιπλέον 425 εκατ.
ευρώ τοποθετήθηκαν στα εμπορικά
καταστήματα και ακίνητα, και άλλα
300 εκατ. ευρώ σε βιομηχανικά ακί-
νητα/logistics.    

«Κατά τη διάρκεια του 2023 εί-
δαμε να ολοκληρώνονται συναλ-
λαγές μεγάλης κλίμακας, όπως π.χ.
το Project Skyline της Alpha Bank,
το Project Tethys της Intrum, όπως
επίσης και άλλες σημαντικές κινή-
σεις, όπως π.χ. η απόκτηση από
τον όμιλο της Εθνικής Τράπεζας
μιας σειράς ακινήτων», αναφέρει
η κ. Νίκη Σύμπουρα, επικεφαλής
της Proprius, εταιρείας παροχής
υπηρεσιών συμβούλων ακινήτων,
η οποία εκπροσωπεί στην ελληνική

αγορά την Cushman & Wakefield. 
Το Project Skyline αφορούσε τη

μεταβίβαση ενός χαρτοφυλακίου
από 573 ακίνητα του ομίλου Alpha
Bank, αξίας 440 εκατ. ευρώ. Αγο-
ραστές της νέας εταιρείας που δη-
μιουργήθηκε για την αξιοποίηση
αυτών των ακινήτων ήταν σε πο-
σοστό 65% το σχήμα των Dimand
Real Estate, Premia Properties και
της EBRD, ενώ το υπόλοιπο 35%
εξακολουθεί να ελέγχεται από την
ίδια την Alpha Bank.    

Αντίστοιχα, το Project Tethys
αφορούσε την πώληση ενός χαρ-
τοφυλακίου από 72 ξενοδοχειακά
ακίνητα της Intrum Hellas, τα οποία
αποκτήθηκαν από το σχήμα SME-

RemediumCap, Latonia Enterprises
- Athanasios Laskaridis family office
και WHG Europe Limited - Brown
Hotels. Πρόκειται για μια συμμαχία
ανάμεσα στο family office της οι-
κογένειας Λασκαρίδη, τον κ. Νίκο
Καραμούζη ως επικεφαλής της
SMERemediumCap και τον όμιλο
ξενοδοχείων Brown. Το ύψος της
συναλλαγής εκτιμάται ότι ξεπέρασε
τα 250 εκατ. ευρώ. Αλλη μία ση-

μαντική κίνηση στην αγορά αφο-
ρούσε την πώληση του εμπορικού
πάρκου Smart Park, από τη REDS
του ομίλου Ελλάκτωρ στην Trade
Estates AΕΕΑΠ του ομίλου Φουρλή.
Η αξία αυτής της αγοραπωλησίας
διαμορφώθηκε σε 115 εκατ. ευρώ.  

Ιδιαίτερα κινητικός αποδείχ-
θηκε και ο όμιλος της Εθνικής Τρά-
πεζας, που προχώρησε σε επεν-
δύσεις ύψους 300 εκατ. ευρώ για

την επαναγορά δεκάδων ακινήτων,
τα οποία είχε μεταβιβάσει πριν
από αρκετά χρόνια στην Prodea
Investments (τότε Εθνική Πανγαία
ΑΕΕΑΠ). Τα δύο μεγαλύτερα ακί-
νητα που αγόρασε η Εθνική Τρά-
πεζα είναι το ιστορικό κτίριο του
Χρηματιστηρίου Αθηνών, στην
οδό Σοφοκλέους 10, το οποίο πω-
λήθηκε από τον όμιλο Παπαλέκα,
ο οποίος με τη σειρά του το είχε

αγοράσει στο τέλος του 2020 από
την Prodea Investments. Η αξία
αυτής της συναλλαγής υπολογί-
ζεται ότι προσέγγισε τα 67 εκατ.
ευρώ.   

Παράλληλα, η Εθνική ολοκλη-
ρώνει αυτό το διάστημα την επα-
ναγορά συνολικά 43 ακινήτων της,
αντί συνολικού τιμήματος 237,2
εκατ. ευρώ. Το μεγαλύτερο εξ αυ-
τών, ύψους 83,2 εκατ. ευρώ, αφορά

το Κέντρο Πληροφορικής του ομί-
λου στον Γέρακα.  

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Proprius, το ύψος των επενδύσεων
που πραγματοποιήθηκαν πέρυσι
συνιστά ένα ιδιαίτερα θετικό γε-
γονός, εν μέσω του αρνητικού κλί-
ματος στις περισσότερες αγορές
της Ευρώπης, λόγω του ακριβού
δανεισμού, του υψηλού πληθωρι-
σμού και των δύο πολέμων που
συνεχίζουν να μαίνονται σε Ευ-
ρώπη και Μέση Ανατολή. Αυτός,
άλλωστε, είναι και ο κύριος λόγος
για τον οποίον οι ξένοι επενδυτές
απουσιάζουν ως επί το πλείστον
από τις συναλλαγές που πραγμα-
τοποιήθηκαν. Σύμφωνα με την κ.
Σύμπουρα, «όσον αφορά την πορεία
των επενδύσεων το 2024 εκτιμώ
ότι θα κυμανθούν σε παρόμοιο επί-
πεδο με πέρυσι, ίσως και λίγο υψη-
λότερο, με ακόμη περισσότερες
και μεγαλύτερου ύψους επενδυτι-
κές συμφωνίες. Επίσης αναμένεται
και η επιστροφή των ξένων επεν-
δυτών. Σε αυτό θα συμβάλει και η
πρόσφατη εξασφάλιση της επεν-
δυτικής βαθμίδας από την ελληνική
οικονομία». Οσον αφορά τις κατη-
γορίες ακινήτων που θα έχουν τη
μεγαλύτερη ζήτηση, η κ. Σύμπουρα
εκτιμά ότι τα γραφεία θα συνεχί-
σουν να αποτελούν «το μήλον της
Εριδος», καθώς υπάρχει σημαντικό
έλλειμμα νέων και πράσινων κτι-
ρίων συγκριτικά με τη ζήτηση. Εί-
ναι, δηλαδή, η κατηγορία ακινήτων
που προσφέρει τις μεγαλύτερες
ευκαιρίες.    

<<<<<<

Μεγάλη κινητικότητα
στα γραφεία, καθώς
υπάρχει σημαντικό έλ-
λειμμα νέων και πράσι-
νων κτιρίων.   
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Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ   

«Τρίτη, 29 Ιουλίου 1958: Είμαι 
απελπισμένος με τον κόσμο της 
δουλειάς μου – αυτό το αίσθημα 
που είχα στον πόλεμο του ’40, 
στην Αθήνα με τα μετόπισθεν. 
Πώς μπορούν τέτοιοι άνθρωποι 
να προκόψουν οποιοδήποτε ζή-
τημα. Ας είναι – καιρός ν’ αρχίσω 
να κάνω την προσευχή μου – τώ-
ρα». Σκέψεις του Γιώργου Σεφέρη 
στις «Μέρες Ζ΄. 1 Οκτώβρη 1956 - 
27 ∆εκέμβρη 1960 (Ικαρος, 1990). 
Οπως γράφει η Θεανώ Μιχαηλί-
δου, επιμελήτρια της έκδοσης, 
«το καλοκαίρι του 1956 ο Σεφέρης 
ανέλαβε τη Β΄ Πολιτική ∆ιεύθυν-
ση του υπουργείου Εξωτερικών, 
αρμόδια για το Κυπριακό και τις 
ευρωπαϊκές υποθέσεις. Ενα χρό-
νο αργότερα τοποθετήθηκε πρε-
σβευτής “επί τίτλω Πρέσβεως” 
στο Λονδίνο, όπου και παρέμεινε 
έως το 1962».        

Η δυσφορία του Σεφέρη οφεί-
λεται κυρίως στην τριβή του με 
το Κυπριακό. «Μετά τις Συμφω-
νίες της Ζυρίχης (Φεβρουάριος 
1959), το υπηρετείν ταυτίζεται 
οριστικά με τη σπατάλη και τη 
φθορά», σχολιάζει η Θ. Μιχαη-
λίδου. Ο Σεφέρης περνάει ώρες 
στο γραφείο του, στην πρεσβεία 
του Λονδίνου. ∆εν γράφει πολύ. 
Συναντάει όμως τον Τ. Σ. Ελιοτ, 
τον Χένρι Μουρ, τον Ε. Μ. Φόρ-
στερ: «Με συγκίνησε αυτός ο ζω-
ντανός γέρος· χαίρομαι που είναι 
εκεί. Του χάρισα ένα τετράδραχμο 
του ∆ημητρίου Σωτήρος· μια μνή-
μη του φίλου του, του Καβάφη».      

Ο Σεφέρης λίγο πριν τιμηθεί με 
το Νομπέλ (1963)· λίγο πριν πέ-
σει σε δυσμένεια από τους Καρα-
μανλή - Αβέρωφ επειδή διαφώνη-
σε για τη Συμφωνία της Ζυρίχης. 
Τεράστιο κεφάλαιο στην Ιστορία 
και στα γράμματα της χώρας, το 
οποίο τράβηξε την προσοχή της 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας Κα-
τερίνας Σακελλαροπούλου όταν, 
επ’ αφορμή της επίσκεψής της 
στο Λονδίνο για την κηδεία της 
βασίλισσας Ελισάβετ, είδε από 
κοντά τον προσωπικό χώρο του 
Σεφέρη στην πρεσβεία.      

Η αρχική ιδέα    
Μου το διηγείται η ίδια η Πρό-

εδρος, στο γραφείο της στο Προ-
εδρικό Μέγαρο, με τον γάτο της, 
τον κοινωνικότατο Οδυσσέα, να 
κουλουριάζεται στον καναπέ δί-
πλα μου. «Ο τότε πρέσβης κ. Ρα-
πτάκης με πήγε στο γραφείο του 
Σεφέρη. ∆εν είχε αλλάξει τίπο-
τα από τότε, όμως ο χώρος ήταν 
ψυχρός, άδειος. Τότε μου ήρθε η 
ιδέα. Μια ιδέα που η αλήθεια είναι 
ότι μου ήρθε κάπως έτοιμη: στην 
αρχή της θητείας μου με προσέγ-

γισε ο Νικόλας Παΐσιος, γιατρός 
και μανιώδης συλλέκτης, να κά-
νω μια παρουσίαση σε έκθεση 
της Λήδας Κοντογιαννοπούλου 
στο Μουσείο Χατζηκυριάκου - 
Γκίκα στην Κριεζώτου. Τα έργα 
της αφορούσαν εσωτερικά σπι-
τιών καλλιτεχνών, του Τέτση, της 
Μελά, μα και του Σεφέρη στην 
οδό Αγρας».   

Η έκθεση «Το σπίτι της μνή-
μης» της Λήδας Κοντογιαννοπού-
λου είχε κάνει εγκαίνια στις 20 
Σεπτεμβρίου 2021. Εκεί η ζωγρά-
φος εξέθετε, μεταξύ άλλων, έργα 
που είχε φιλοτεχνήσει εντός του 
σπιτιού της οδού Αγρας. Το σπίτι 
αυτό είναι ακόμη μία ιστορία που 
συνδέεται με τα χρόνια του Σεφέ-
ρη στη «Λόντρα»: «Το οικόπεδο 

της οδού Αγρας 20 αγοράστηκε 
τον Ιανουάριο του 1956, τα θεμέ-
λια του σπιτιού μπήκαν στις 13 
Απριλίου 1957 και οι οικοδομικές 
εργασίες περατώθηκαν το 1959» 
(Θ. Μιχαηλίδου).     

Η κ. Σακελλαροπούλου εγκαι-
νίασε την έκθεση στην Κριεζώ-
του. Πριν από τα εγκαίνια είχε 
όμως επισκεφθεί το σπίτι της 
οδού Αγρας. «Εκεί γνώρισα την 
Αννα Λόντου, κόρη της Μαρώς 
και προγονή του Σεφέρη, η οποία 
πέθανε πρόσφατα. Γοητευτική 
και καλλιεργημένη γυναίκα. Συ-
γκινήθηκα στο σπίτι· ήταν λες και 
ο Σεφέρης είναι κάπου εκεί μέσα. 
Είδα εκεί και τα έργα της Λήδας 
Κοντογιαννοπούλου που μου άρε-
σαν πολύ. Εκανα λοιπόν αυτή τη 
σκέψη: γιατί να μην επιλέξουμε 
αντικείμενα από την Αγρας και 
να τα μεταφέρουμε στο Λονδίνο, 
στο γραφείο του Σεφέρη;

Η Αννα Λόντου δέχθηκε αμέ-
σως και προσέφερε πολύτιμο υλι-
κό, ο κ. Ραπτάκης δέχθηκε την 
πρόταση με ενθουσιασμό, ο Ν. 
Παΐσιος προσέφερε αντικείμενα 
από τη δική του συλλογή, η Λ. Κο-
ντογιαννοπούλου δύο λάδια και 
μεταξοτυπίες με έργα της, στάλ-
θηκαν επίσης πολλά βιβλία (προ-
χθές στείλαμε ακόμη ένα πακέ-
το), πάντοτε μέσω διπλωματικού 
ταχυδρομείου».      

«Ο χώρος ζωντάνεψε»     
Το εγχείρημα ξεκίνησε σε μια 

φάση μεταβατική για την ελληνική 
πρεσβεία: τον κ. Ιωάννη Ραπτάκη 
διαδέχθηκε ο κ. Ιωάννης Τσαού-
σης, «ο οποίος επίσης έδειξε μεγά-
λο ενθουσιασμό. Οταν ξαναπήγα 
στο Λονδίνο», συνεχίζει η κ. Σα-
κελλαροπούλου, «για την ενθρό-
νιση του Καρόλου, κάποια πράγ-
ματα είχαν ήδη τοποθετηθεί και 
σιγά σιγά ο χώρος γινόταν εκθεσι-
ακός. ∆εν το λέμε “μουσείο” διότι 
ένα μουσείο είναι πάντοτε ανοι-
χτό, ενώ μια πρεσβεία δεν μπορεί. 
Ομως ο χώρος ζωντάνεψε».     

«Η πρωτοβουλία της Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας συνεχίζεται· 
μέχρι και σήμερα λειτουργεί ως 

γέφυρα πολιτισμού. Μόλις χθες 
έφθασαν άλλα 25 βιβλία· κάποια 
από αυτά είναι πρώτες εκδόσεις», 
μου λέει τηλεφωνικά ο πρέσβης 
κ. Τσαούσης. «Σήμερα ο χώρος 
αυτός είναι η πρεσβευτική κατοι-
κία, τότε ήταν η πρεσβεία, αλλά 
δεν έχει αλλάξει καθόλου. Από 
τη στιγμή που η κυρία Πρόεδρος 
απέστειλε τα πρώτα εκθέματα, 
ο χώρος άρχισε να αναδιαμορ-
φώνεται. Εχουμε ακόμη επιστο-
λές από το Ιστορικό Αρχείο του 
υπουργείου Εξωτερικών, φωτο-
γραφικό υλικό του ΜΙΕΤ, τα έργα 
της Λήδας Κοντογιαννοπούλου. 
Εστιάζουμε στις τρεις πτυχές του 
Σεφέρη: τον ποιητή, τον άνθρω-
πο, τον διπλωμάτη». Και η επισκε-

ψιμότητα; «∆ύο φορές τον μήνα 
κατόπιν ραντεβού, αλλά έχουμε 
και εμβόλιμες επισκέψεις ελληνι-
κών και βρετανικών φορέων και 
οργανώσεων. Περιμένουμε και 
ένα σχολείο από τη Λάρισα μέσα 
στον Φεβρουάριο. Θα έλεγα πως 
τον χώρο επισκέπτονται περίπου 
100 άτομα τον μήνα και, μαζί με 
τους επισήμους, τον έχουν επισκε-
φθεί περί τα 400 άτομα έως τώρα».      

Ο Νικόλας Παΐσιος, στον δρό-
μο για την εφημερία του στο νο-
σοκομείο, τονίζει από το τηλέφω-
νο ότι ήταν μεγάλη η προσφορά 
της Αννας Λόντου και της κόρης 
της, ∆άφνης. «Η ιδέα ήταν της 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας, οι 

πρέσβεις την αγκάλιασαν και οι 
πιο γενναίες δωρεές ήταν από την 
Αννα Λόντου και τη ∆άφνη Κρί-
νου. Επέλεξαν τα αντικείμενα με 
προσοχή ώστε να μη στερηθεί η 
Αγρας. Εγώ απλώς απευθύνθηκα 
σε δύο ζωγράφους: στον Θανάση 
Μακρή και στη Λήδα Κοντογιαν-
νοπούλου. Ο Μακρής, σπουδαί-
ος σχεδιαστής επίσης, μας έδω-
σε δύο πορτρέτα του ποιητή που 
έδεσαν ωραία με τα έργα που φι-
λοτέχνησε η Κοντογιαννοπούλου 
εντός της οδού Αγρας. Ετσι συν-
δέθηκε η Αθήνα με το Λονδίνο».      

Η Λήδα Κοντογιαννοπούλου 
πρωτομπήκε στο σπίτι της οδού 
Αγρας τον Ιανουάριο του 2017. 
Εργάστηκε εκεί έως τον Ιανουά-
ριο του 2023. «Εξι χρόνια, με ωρά-
ριο 8-2 το πρωί, κάθε μέρα σχε-
δόν. Πέρασα με την Αννα Λόντου 
όλη την καραντίνα της COVID. 
Ηταν ωραία παρέα να δουλεύεις 
εκεί, μαζί της. Ηταν μια 87χρονη 
γυναίκα με μυαλό 20χρονης. Αλλά 
ήταν και απίστευτα διακριτική. 
Μου έλεγε “χαίρομαι που είσαι 
εδώ. Εχουν όλοι πεθάνει και δεν 
έχω με ποιον να μιλήσω”. Η Λό-
ντου είχε απόλυτο σεβασμό στο 
έργο ενός καλλιτέχνη, γι’ αυτό και 
ο Σεφέρης και ο Λορεντζάτος της 
είχαν αδυναμία».    

Πώς ξεκίνησε όμως αυτό το 
ταξίδι; «Οταν αρρώστησε ο Τέ-

τσης, ο Παΐσιος ήταν κοντά του 
και μου πρότεινε να πάω να ζω-
γραφίζω στο σπίτι του διότι θα 
τον ζωντάνευε να βλέπει τη διερ-
γασία της ζωγραφικής και να μυ-
ρίζει το νέφτι. Μετά μου είπε να 
πάω και στο σπίτι της Μελά και 
μετά στου Σεφέρη. Τα έργα που 
έκανα σε αυτά τα σπίτια αποτέ-
λεσαν την έκθεση “Το σπίτι της 
μνήμης”. Αν δεν ήταν η Λόντου, 
μάλλον θα είχα κάνει 2-3 έργα και 
θα είχα φύγει. Αλλά παρέμεινα. 
Με τραβούσαν και το σπίτι και 
αυτή η γυναίκα. Σκοπός της ζωής 
της ήταν το σπίτι να μην αλλά-
ξει. Και πράγματι, πέρα από επι-
μέρους ανακαινίσεις, το γραφείο 
του Σεφέρη και το σαλόνι έχουν 
μείνει ίδια. Θυμάμαι μια φορά 
άνοιξα ένα ντουλάπι και ανακά-
λυψα το πικάπ του. Στο πλάι, οι 
δίσκοι του: Μπαχ, Ορατόριο των 
Χριστουγέννων, Κατά Ματθαίον 
Πάθη, τα Κουαρτέτα του Μπετό-
βεν. Εκανα έναν πίνακα ειδικά με 
αυτό το σκηνικό».     

Το σπίτι της οδού Αγρας έχει 
έναν μικρό κήπο στην πίσω πλευ-
ρά που συνορεύει με τη μάντρα 
του Παναθηναϊκού Σταδίου. 
«Εκεί», λέει η Λ. Κοντογιαννο-
πούλου, «έχει ένα τραπέζι που ο 
Σεφέρης έφερε από τη Συρία. Για 
μία και μοναδική φορά ζωγράφισα 
νύχτα, από έξω προς τα μέσα, με 
το σαλόνι φωτισμένο. Τότε έκανα 
το μόνο αληθινά νυχτερινό έργο 
στην Αγρας».       

Της λέω ότι κάθε φορά που 
περνάω απ’ έξω, τα επάνω πα-
ραθυρόφυλλα είναι πάντοτε ανοι-
χτά. «Ετσι το ήθελε η Αννα Λό-
ντου. Οταν ζωγράφιζα νυχτερινά 
κατά τη διάρκεια της ημέρας, τα 
έκλεινα με την άδειά της. ∆εν πα-
ραπονέθηκε ποτέ. Ομως μετά τα 
άνοιγα. Πάντοτε».     

Τσάι με τον Βολανάκη    
Στις «Μέρες», ο Σεφέρης γρά-

φει πως το Σάββατο 23 Μαΐου 
1959 στο Κέιμπριτζ πήρε τσάι 
με τον Μίνωα Βολανάκη («από 
τους καλούς νέους μας· τον χαί-
ρεσαι»), με αφορμή τις «Βάκχες» 
του εκεί. Στον ρόλο του Πενθέα 
ο Σον Κόνερι. Πολλά χρόνια με-
τά, το 1992, ο Μ. Βολανάκης θυ-
μόταν τη σκηνή σε μια ιδιωτική 
μας συνομιλία. Κάτι που δεν μνη-
μονεύει ο Σεφέρης στις «Μέρες»: 
«Είπα στον Σεφέρη, “για μένα ο 
Κόνερι είναι η 28η Οκτωβρίου”. 
Με ρωτάει ο Σεφέρης: “Τότε ο Ρί-
τσαρντ Μπάρτον τι σου είναι;”. 
Του λέω: “Η 25η Μαρτίου”. Εκα-
νε μια παύση και ρώτησε μετά με 
ένα πονηρό χαμόγελο: “Κι εγώ; 
Τι σου είμαι;”. Τον κοίταξα και 
του είπα: “Εσείς είστε για μένα 
η Ημέρα των Αγίων Πάντων”».   

Ο Σεφέρης «επί τίτλω Πρέσβεως»
Ολο το χρονικό της μετατροπής του γραφείου του νομπελίστα ποιητή στο Λονδίνο σε εκθεσιακό χώρο   

Μερικά από τα εκθέματα. Σπάνιες εκδόσεις μεταφρασμένων ποιημάτων του Σεφέρη σε διάφορες γλώσσες (αριστερά), ένας πίνακας της Λήδας Κοντογιαννοπούλου, που απεικονίζει το γραφείο του Σεφέρη στην οδό Αγρας στην Αθήνα 
(στη μέση), και τμήμα του γραφείου του Σεφέρη στο Λονδίνο, όπου διακρίνεται το τζάκι (δεξιά). ∆ύο πορτρέτα του Σεφέρη προσέφερε ακόμη ο Θανάσης Μακρής.

Η Πρόεδρος της Δημοκρατίας Κατερίνα Σακελλαροπούλου με τον πρέσβη 
Ιωάννη Τσαούση στο γραφείο του Γιώργου Σεφέρη στην τότε πρεσβεία –και 
πλέον πρεσβευτική κατοικία– της Ελλάδας στο Λονδίνο.  

«Συγκινήθηκα στο σπί-
τι· ήταν λες και ο Σεφέ-
ρης είναι κάπου εκεί μέ-
σα. Εκανα λοιπόν αυτή τη 
σκέψη: γιατί να μην επι-
λέξουμε αντικείμενα από 
την Αγρας και να τα μετα-
φέρουμε στο Λονδίνο, στο 
γραφείο του Σεφέρη;».  

Μια ιδέα της Προέδρου 
της Δημοκρατίας Κατε-
ρίνας Σακελλαροπούλου 
που υλοποιήθηκε 
κυρίως με τις δωρεές 
της Αννας Λόντου και 
της Δάφνης Κρίνου.  
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«Καθαροί, πια» της Σάρα Κέιν

ΙΔΕΕΣ  | Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

   Oταν ο Τζαβέλλας εισέβαλε στα «Ελληνικά Χρονικά»

Κ
υκλοφορούσαν εφημερίδες το 1821; 
Φυσικά – οι Eλληνες τις ονόμαζαν 
«γαζέτες». Οι σημαντικότερες ήταν 

τα «Ελληνικά Χρονικά», ο «Φίλος του 
Νόμου» και η «Εφημερίς Αθηνών», που 
διευθύνονταν από ριζοσπάστες φιλε-
λεύθερους, όπως ο Λέστερ Στάνχοπ, ο 
Ιάκωβος Μάγιερ, ο Γεώργιος Ψύλλας 
κ.ά. Συνολικά, ωστόσο, οι εφημερίδες 
της Επανάστασης ήταν τουλάχιστον 
23. Και όπως λέει στην «Κ» ο Αριστεί-
δης Χατζής, καθηγητής Φιλοσοφίας 
∆ικαίου και Θεωρίας Θεσμών στο Πα-
νεπιστήμιο Αθηνών, «το νούμερο, για 
έναν λαό που βρίσκεται σε πόλεμο και 
δεν έχει παράδοση στον Τύπο, είναι 
εντυπωσιακό».

Πόσοι Eλληνες όμως γνώριζαν ανά-
γνωση; «Οι εφημερίδες διαβάζονταν 
στα καφενεία, τη στιγμή που είχαν κυ-
κλοφορήσει, “ζεστές”», λέει ο κ. Χατζής 
και συνεχίζει: «Κατέγραφαν τα γεγονό-
τα των μαχών και όσοι συμμετείχαν σε 
αυτές έκλαιγαν αν δεν είχε γραφτεί το 
όνομά τους. Hταν σαν να μην είχαν πο-
λεμήσει. Κάποτε, ο Γιώργος Τζαβέλλας 
δημιούργησε φασαρία στα “Ελληνικά 
Χρονικά” γιατί ενώ πρωταγωνίστησε 
σε μία μάχη δεν είχε αναφερθεί το 
όνομά του, τρελάθηκε, ήθελε να κάψει 
την εφημερίδα. Aλλοι ζητούσαν επί-
μονα ή δωροδοκούσαν να αναφερθεί 
το δικό τους ή των συγγενών τους. Η 

παραδοσιακή ελληνική κοινωνία είχε 
αντιληφθεί πολύ γρήγορα τη δύναμη 
της εφημερίδας».

Από το 2020 ο κ. Χατζής έχει συ-
στήσει μια μεγάλη ομάδα νέων ερευ-
νητών με στόχο τη μελέτη και την 
καταγραφή των εφημερίδων της Επα-
νάστασης. Μεταξύ άλλων έχουν κα-
ταγράψει περίπου 1.770 τεύχη 23 δι-
αφορετικών εφημερίδων, που μέχρι 
πρότινος βρίσκονταν διάσπαρτες σε 
ερευνητικούς φορείς της Ελλάδας και 

του εξωτερικού. Το σύνολο του υλικού 
αγγίζει τις 8.300 σελίδες, πρέπει όμως 
να προστεθεί και η αποδελτίωση 4.000 
δημοσιευμάτων των Times του Λονδί-
νου που αφορούν την Επανάσταση και 
στα οποία βρίσκουμε, λ.χ., τις πρώτες 
πληροφορίες που φτάνουν στη Βρετα-
νία για το Σύνταγμα της Επιδαύρου, το 
1822. Τα ευρήματα της ομάδας παρου-
σιάστηκαν πρόσφατα στη διημερίδα 
«Το 1821 στην πρώτη σελίδα: η Ελ-
ληνική Επανάσταση στον διεθνή και 

εγχώριο Τύπο», που πραγματοποιήθη-
κε στη Βουλή των Ελλήνων και μέσα 
στο 2024 το υλικό θα αναρτηθεί και 
σε μια πλήρως προσβάσιμη ψηφιακή 
πλατφόρμα. Η ερευνητική ομάδα έχει 
επίσης ξεκινήσει να αποδελτιώνει και 
να ψηφιοποιεί άλλες 17 ευρωπαϊκές 
εφημερίδες προκειμένου να καταγρά-
ψουν το πώς έβλεπε την Επανάσταση 
ο ευρωπαϊκός Τύπος. Οι εφημερίδες θα 
αναρτηθούν ψηφιοποιημένες σε ένα 
δεύτερο portal, ενώ ήδη έχουν προ-
σφέρει και άγνωστα ιστορικά στοιχεία 
για το δουλεμπόριο μετά τη σφαγή 
της Χίου, για τη γαλλική μετάφραση 
του Συντάγματος της Επιδαύρου κ.ά.

Μια πληροφορία έχει το δικό της 
ενδιαφέρον. Η βρετανική εφημερίδα 
Morning Chronicle αρχίζει τον Ιανου-
άριο του 1821 να κατατάσσει τις ευρω-
παϊκές χώρες με βάση τη θεσμική τους 
ανάπτυξη. «Είναι κάτι σαν “φιλελευ-
θερόμετρο” της εποχής», λέει ο κ. Χα-
τζής και εξηγεί: «Στην πρώτη κατηγο-
ρία μπαίνουν τα συνταγματικά κράτη 
και η Oθωμανική Αυτοκρατορία είναι 
στον πάτο, ως “absolute barbarians”. 
Oταν η Ελλάδα αποκτά Σύνταγμα το 
1822, εισέρχεται στην πρώτη κατηγο-
ρία. Και φτάνει στην πρώτη θέση, το 
1827, με το Σύνταγμα της Τροιζήνας, 
που είναι το πιο φιλελεύθερο και δη-
μοκρατικό στον κόσμο».

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Απολυμένη» στο θέατρο WhereHaus 612
Οι θεατρικές ομάδες Point To 
Contemporary Theater και Anyhow 
Theatre Ensemble παρουσιάζουν για 
δεύτερη περίοδο στο θέατρο WhereHaus 
612 την κωμωδία του Αντώνη Τσιπιανί-
τη «Απολυμένη» σε σκηνοθεσία Μιχάλη 
Κολοκοτρώνη, με τη Νάγια Αναστασιά-
δου επί σκηνής. Η «Απολυμένη» είναι 
ένα έργο που διεισδύει στις ουσιαστι-
κές ανάγκες του ανθρώπου, με χιούμορ 
αλλά και με οξύτητα κάνει λόγο για τα 
κακώς κείμενα της σύγχρονης κοινωνίας 
και υπενθυμίζει ότι: «Όταν δεν ξέρεις να 

χαλαρώσεις και να απολαύσεις τα ωραία 
αυτού του κόσμου, όταν δεν μπορείς 
να αρπάξεις τις ευκαιρίες που έρχονται 
μπροστά στα πόδια σου, όταν δεν μπο-
ρείς να κάνεις να σωπάσουν όλες αυτές 
οι φωνές μέσα στο μυαλό σου που σου 
υπαγορεύουν συνέχεια τα πρέπει και τα 
μη, τότε έχεις απολυθεί και δεν το έχεις 
καταλάβει…». Παραστάσεις, Σάββα-
το 3, 10 και 17, Φεβρουαρίου, ώρα 8:30 
μ.μ. Wherehaus 612, Μιχαήλ Κουσουλί-
δη 5, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνα 

99122552, 99407862.

Το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης ∆ιάτοπος πα-
ρουσιάζει τη νέα εικαστική πρόταση του Πά-
ρη Σεργίου με τίτλο «Preconscious» σε επι-
μέλεια της ∆άφνης Νικήτα. Ο Πάρης Σεργίου 
διαχειρίζεται το δικό του 
στούντιο από την ηλικία των 
δεκαπέντε. Τον απασχολεί η 
σχέση του με την ιστορία της 
τέχνης και το πως οι μεγάλοι 
ζωγράφοι συχνά δημιούρ-
γησαν ένα «κενό» ανάμεσα 
στο έργο τους και στον κα-
θημερινό άνθρωπο. Κατ’ επέκταση την ίδια 
του την παρουσία στην γη την χειρίζεται σχε-
δόν στιγμιαία, με απόλυτο πηγαίο αυθορμη-
τισμό , αξιοποιώντας την αίσθηση του ‘τώρα’ 
και προσπαθώντας να δίνει αποτελέσματα 

που να έχουν την ιδιότητα μιας πιο καθαρής 
ανάγνωσης. Σε μια συνέντευξη του δήλω-
σε ότι αφήνεται στο έλεος του ‘όλον’ όταν 
εμπνέεται και όταν ζωγραφίζει ο απώτερος 

του σκοπός είναι η βελτίω-
ση της ψυχής του αλλά και η 
εμπλοκή του στην κοινωνία 
προσβλέποντας στην πιθα-
νότητα βελτίωσης της σε θέ-
ματα αισθητικής. Τα εγκαίνια 
θα πραγματοποιηθούν την 
Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου 

στις 7:00 μ.μ. Η έκθεση θα διαρκέσει μέχρι 
και την Παρασκευή 1 Μαρτίου 2024. Κέντρο 
Σύγχρονης Τέχνης ∆ιάτοπος, οδός Κρήτης 
11, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22766117, www.dia topos.com

ΕΚΘΕΣΗ

«Preconscious» του Πάρη Σεργίου
ΜΟΥΣΙΚΗ

Κουαρτέτο Εγχόρδων Apple Hill
Το Ίδρυμα Τεχνών Φάρος παρουσιάζει 
μια συναυλία με το Κουαρτέτο Εγχόρ-
δων Apple Hill. Το Κουαρτέτο ιδρύθηκε 
το 2007 έχει γίνει περιζήτητο διεθνώς 
για τις αριστοτεχνικές 
του ερμηνείες τόσο 
στο κλασικό ρεπερτό-
ριο όσο και σε έργα 
νέων, καταξιωμένων 
συνθετών από όλο τον 
κόσμο. Το Κουαρτέτο 
κατέχει την Καλλιτε-
χνική ∆ιεύθυνση του Κέντρου Μου-
σικής ∆ωματίου του Apple Hill. Για τη 
συναυλία του στη Λευκωσία, το Κουαρ-
τέτο Εγχόρδων Apple Hill θα παρουσι-
άσει ένα εντυπωσιακό πρόγραμμα με 

κουαρτέτα εγχόρδων, το οποίο εκτείνε-
ται από αριστουργήματα του 18ου αιώ-
να των Γιόζεφ Χάιντν και Σεβαλιέ ντε 
Σαν-Ζωρζ, σε παγκύπριες πρεμιέρες 

των Τόμας Όμποε και 
Σέλευ Ουάσινγκτον, 
καθώς και ένα έργο 
για κουαρτέτο εγχόρ-
δων και κλαρινέτο του 
Κινάν Αζμέ, με τη συμ-
μετοχή του ταλαντού-
χου Κύπριου κλαρι-

νετίστα, Γιώργου Γεωργίου. Τετάρτη 7 
Φεβρουαρίου, ώρα 8:30 μ.μ. The Shoe 
Factory, Ερμού 304Α, Λευκωσία. Πλη-

ροφορίες τηλέφωνο 22663871, www.

pharosartsfoundation.org

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τ
ι είναι όλο αυτό το «μοντέρνο τσίρκο» 
που λιάζεται στα all-inclusive ξενοδο-
χεία τού υπερβολικά δημοφιλούς ελλη-

νικού καλοκαιριού; Πώς κινείται ο μηχανι-
σμός της διασκέδασης των τουριστών αυτών 
– που αποτελείται από μεσήλικα ζευγάρια, 
στην πλειονότητά τους; Οι ανιματέρ, που 
διοργανώνουν κάθε βράδι σόου, κάνουν 
τη δουλειά των ονείρων τους, σε ιδανικές 
συνθήκες; Ο μυθοπλαστικός καμβάς της 
Σοφίας Εξάρχου στο «Animal», που θα προ-
βάλλεται στις αίθουσες από την ερχόμενη 
Πέμπτη, 8 Φεβρουαρίου, είναι κοινωνικά 
σχεδιασμένος και υπαρξιακά ενδοσκοπικός. 
Η κριτική επιτροπή του διεθνούς Φεστιβάλ 
Θεσσαλονίκης που της απένειμε τον Χρυσό 
Αλέξανδρο (ύστερα από τρεις δεκαετίες σε 
ελληνική παραγωγή) δεν εκτίμησε μόνο την 
(αναμφίβολη) σκηνοθετική δεξιοτεχνία της, 
αλλά και τη θεματική διεισδυτικότητά της. 

Ο,τι κυλάει στην επιφάνεια είναι φαντα-
σμαγορικά παρακμιακό, αλλά η μεγαλύτε-
ρη έκπτωση δεν είναι στα χάρτινα ντεκόρ, 
στα νάιλον κοστούμια, στα –δήθεν– κωμικά 
σκετς και στα φάλτσα καραόκε, που γεμί-
ζουν την υπαίθρια σκηνή του ξενοδοχείου 
κάθε βράδυ. Είναι στην εγκλωβισμένη ζωή 
αυτών των νέων ανθρώπων, που επιστρέ-
φουν τα καλοκαίρια στο ίδιο σημείο (όχι 
στο ίδιο μέρος) χωρίς να έχουν δυνατότητα 
διαφυγής. Τους ρουφάει η φθορά, που επι-
τείνεται από ένα περιβάλλον που διαφημί-
ζει αυτό ακριβώς που δεν υπάρχει: τη χαρά. 

Η Κάλια είναι η αρχηγός της ομάδας, η 
«παλιά» (η ∆ήμητρα Βλαγκοπούλου, βρα-
βευμένη, δικαίως, για την ερμηνεία της) 
που μαζί με τον Σίμο εκπαιδεύουν, κατά 
κάποιο τρόπο διευθύνουν, τους νεοφερ-
μένους· όλοι τους είναι μέλη μιας ιδιότυ-
πης, παράταιρης οικογένειας. Καθώς το 

καλοκαίρι κορυφώνεται και η πίεση αυξά-
νεται, οι νύχτες τους γίνονται σκληρές και 
η ασφυκτική αγωνία της Κάλιας, μαζί και ο 
αγώνας της για να αντέξει, αποκαλύπτεται 
στο σκοτάδι. Αλλά όταν ανάψουν ξανά τα 
φώτα, το σόου θα πρέπει να συνεχιστεί. «I 
can boogie, boogie woogie all night long», 
ο ύμνος της ντίσκο (τέλη του ’70), είναι και 
το τραγούδι της δικής της συναισθηματι-
κής κορύφωσης. Στον ξέφρενο ρυθμό του 
θα αρχίσει η αντίστροφη μέτρηση... «Yes 
sir, I can boogie / but I need a certain song». 

Το «κέφι», λέει με τον τρόπο της, η Σοφία 
Εξάρχου, δεν εκβιάζεται. «Πώς είναι να φο-
ράς το ίδιο κοστούμι, να παίζεις τους ίδιους 
ρόλους και να εκτελείς το ίδιο πρόγραμμα 
με ενέργεια και χαμόγελο κάθε μέρα;» ανα-
ρωτιέται. «Εκεί όπου γυρίζουν τα γρανάζια 
της “Live your myth in Greece” φαντασί-
ωσης», οι εργασιακές συνθήκες, μέσα από 
την εικόνα των, μπροστά και πίσω από τη 
σκηνή, animateurs, απέχουν πολύ από την 
αξιοπρεπή διαβίωση. Τι είδους σχέσεις και 
συμπεριφορές αναπτύσσονται στην ομάδα 
μέσα σε αυτό το περιβάλλον; Εκτός από το 
φθηνό αλκοόλ που αποκοιμίζει –διπλασιά-
ζοντας παράλληλα– την απελπισία, τι άλλο 
ρέει ανάμεσά τους; Κάποια στιγμή η Κάλια, 
χωρίς να γυρίσει το κεφάλι της, λέει στον 
Σίμο: «Σε κατάλαβα από τη μυρωδιά... Μυ-
ρίζεις αλκοόλ, με ιδρώτα από σκετσάκι και 
λίγη μοκέτα, μούχλα, λίκρα, λίκρα...». Είναι 
και αυτό μέρος του ελληνικού καλοκαιριού. 
Το «άρωμα» μιας στυφής, αναπόδραστης 
πραγματικότητας. Είναι το «beautiful» που 
επαναλαμβάνει μηχανικά η Κάλια, ως εν-
θάρρυνση στους τουρίστες για να τους εμ-
ψυχώσει στον χορό και στο τραγούδι, ως 
«νανούρισμα» στον εαυτό της. Μια ρουτίνα 
βημάτων και κινήσεων, μια λέξη που εκφέ-
ρεται χωρίς καμία συμμετοχή. 

Ο κόσμος που υπηρετεί τον μύθο του 
ελληνικού καλοκαιριού είναι τόσο κοντά 
και τόσο μακριά μας. Τους βλέπουμε, αλ-
λά και δεν τους «βλέπουμε». Μπορεί να 
ακούμε τις ιστορίες τους, να διαβάζουμε 
σε ρεπορτάζ για «εργασιακή εξουθένωση», 
για «συνθήκες γαλέρας», για «επισφάλεια». 
Το «Animal» δεν είναι ντοκιμαντέρ. Είναι 
όμως το ψυχογράφημα μιας πραγματικό-
τητας. Με ορατή διασκέδαση και αόρατη 
απελπισία. Ή μήπως το αντίθετο; Εξαρ-
τάται από ποια πλευρά, εν γένει, παρακο-
λουθείς τη ζωή. Αν είσαι, δηλαδή, ανιμα-
τέρ ή τουρίστας.

Νάιλον
κοστούμια και

φάλτσα καραόκε

Εκεί όπου γυρίζουν τα γρανάζια 
της «Live your myth in Greece» 
φαντασίωσης, κινείται η 
βραβευμένη ταινία της Σοφίας 
Εξάρχου «Animal».

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

Για τον Πέτρο 
Στυλιανού

Ο Ελληνικός Πνευματικός 
Όμιλος Κύπρου και ο ∆ήμος 
Κυθρέας διοργανώνουν τι-
μητική εκδήλωση: «Πέτρος 
Στυλιανού: ο Αγωνιστής, ο 
Πολιτικός, ο Συγγραφέας» 
στην Αίθουσα Τελετών του 
Παγκυπρίου Γυμνασίου. Το 
πρόγραμμα της εκδήλωσης 
περιλαμβάνει προβολή ολιγό-
λεπτης ταινίας για τον τιμώ-
μενο σε σκηνοθεσία Πασχάλη 
Παπαπέτρου. Ομιλητές ∆ημή-
τρης Αγγελάτος, καθηγητής, 
Εθνικό και Καποδιστριακό Πα-
νεπιστήμιο Αθηνών (ΕΚΠΑ), 
«Τα διηγήματα των Πέτρινων 
Χρόνων του Πέτρου Στυλια-
νού: ο λογοτεχνικός εμπο-
τισμός της μνήμης και της 
εμπειρίας», Ανδρέας Βοσκός, 
ομότιμος καθηγητής ΕΚΠΑ «Ο 
πολύπραγος Πέτρος Στυλια-
νού που γνώρισα», Χρυσόθε-
μις Χατζηπαναγή, φιλόλογος, 
κριτικός λογοτεχνίας, «Κομ-
βικές αναφορές στην ποίη-
ση του Πέτρου Στυλιανού», 
Γεώργιος Γεωργής, καθηγη-
τής Πανεπιστήμιο Νεάπολις 
Πάφου, πρώην πρέσβης, «Ο 
ιστορικός Πέτρος Στυλιανού», 
Μαρία Μιχαηλίδου, φιλόλο-
γος, κριτικός, « Το εθνικό και 
λαογραφικό στοιχείο στα ∆ί-
σεκτα Χρόνια -ένα πατριδο-
γνωστικό κάλεσμα προς τη 
νεολαία μας», Ανδρέας Χα-
τζηθωμάς, φιλόλογος, κρι-
τικός, «Ο Πέτρος Στυλιανού 
και ο Κυπριακός Λόγος: μια 
ξεχωριστή προσφορά στα κυ-
πριακά γράμματα». Απαγγελία 
ποιημάτων από την ηθοποιό 
Φάνη Πέτσα. ∆ευτέρα, 5 Φε-
βρουαρίου, ώρα 6:00 μ.μ. Αί-

θουσα Τελετών του Παγκυπρί-

ου Γυμνασίου.

Έκανε πρεμιέρα η παραγωγή της Νέας Σκη-
νής του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου «Κα-
θαροί, πια» της Σάρα Κέιν στις 26 Ιανουαρίου, 
σε σκηνοθεσία Ευριπίδη ∆ίκαιου. Η πρώτη πα-
ράσταση του έργου τάραξε τα λιμνάζοντα νε-
ρά της ευρωπαϊκής σκηνής στα τέλη του 20ού 
αιώνα και θεωρείται από τα κορυφαία του εί-
δους in yer face. Σε έναν περίκλειστο χώρο, 
έξι πρόσωπα υποβάλλονται σε ακραίες δοκι-
μασίες υπό το σαδιστικό βλέμμα ενός γιατρού. 
Σχέσεις εξουσίας και υποταγής που ανοίγουν 
πληγές και τσακίζουν σώματα και ψυχές. Ένα 
τραυματικό περιβάλλον όπου η οποιαδήπο-

τε απόπειρα ερωτικής εκδήλωσης είναι κα-
ταδικασμένη να αποτύχει. Κραυγές αγάπης 
σε απόλυτο αδιέξοδο, που καλύπτονται από 
φόβους και παραμορφωμένα συναισθήματα. 
Παίζουν: ∆ημήτρης Αντωνίου, Πέτρος Γιωρ-
κάτζης, Άντρια Ζένιου, Νεκτάριος Θεοδώρου, 
Έλενα Καλλινίκου, Αντρέας Κούτσουμπας, Λο-
ΐζος Παπαγεωργίου. Απαγορεύεται αυστηρά 
η είσοδος σε θεατές κάτω των 18 ετών. Πα-
ραστάσεις από 26 Ιανουαρίου 2024, Θέατρο 
ΘΟΚ, Νέα Σκηνή, Παρασκευή, Σάββατο στις 
8:30 μ.μ. και Κυριακή στις 6:00 μ.μ. Πληρο-

φορίες www.thoc.org.cy

ΒΙΒΛΙΟΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ

Ο Στρόβολος καθ’ ΟΔΟΝ
Παρουσιάζεται το βιβλίο «Ο Στρόβο-
λος καθ’ Ο∆ΟΝ» της συγγραφέως ιστο-
ρικού Ελίνας Παγκρατιάν. Χαιρετισμούς 
θα απευθύνουν ο δήμαρχος Στροβόλου, 
Ανδρέας Β. Παπαχαραλάμπους, ο Πέτρος 
Θεοδοσίου, εκπαιδευτικός και εμπνευ-
στής του βιβλίου, ο Αλέξης Βαφεάδης 
υπουργός Μεταφορών. Παρουσίαση του 
βιβλίου από τον δρα Κυριάκο Ιωάννου, 
μεταδιδακτορικό ερευνητή στο ΑΠΘ. Συμ-
μετέχει μικρό συγκρότημα από την Ορ-
χήστρα Εγχόρδων του ∆ήμου Στροβόλου, 
υπό τη διεύθυνση του Κούλη Λιμνιώτη. 
Τρίτη, 6 Φεβρουαρίου ώρα 7:00 μ.μ. Φου-
αγιέ του ∆ημοτικού Μεγάρου Στροβόλου, 
λεωφ. Στροβόλου 100, Στρόβολος. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 22470470.

Πρωτοσέλιδο των «Ελληνικών Χρονικών», μιας από τις σημαντικότερες 
εφημερίδες που κυκλοφορούσαν στα χρόνια της Επανάστασης.
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ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΟΥΝ

ΤΕΤΑΡΤΗ

ΩΡΑ

20:30
ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ 

ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

14  02

ΕΛΕΝΑ
ΠΑΠΑΡΙΖΟΥ

ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΟΙ ΜΕΤΑΚΙΝΗΣΕΙΣ ΓΙΝΟΝΤΑΙ 
ΜΕ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ ΤΗΣ

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ ΑΠΟ ΤΟ

ΘΑΝΑΣΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ
Χωρίς στέμμα: Η αβασίλευτη 
του Μεσοπολέμου. Ανατομία 
ενός ιστορικοπολιτικού ατυχήματος 
εκδ. Πατάκη, 2023, σελ. 413

 
Του ΕΥΑΝΘΗ ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Το τελευταίο βιβλίο του Θανάση 
∆ιαμαντόπουλου εξετάζει την 
αβασίλευτη δημοκρατία του 
1924-35 στην 100ή επέτειο της 
ανακήρυξής της. ∆εν πρόκειται 
για μια στενά γεγονοτολογική 
Ιστορία, που απλώς καταγράφει 
τα γεγονότα. Αν και τα βασικά 
παρουσιάζονται επαρκώς –συ-
χνά αναλυτικά–, ώστε ο αναγνώ-
στης να έχει την ευχέρεια να 
παρακολουθήσει τις εξελίξεις, 
είναι πάνω απ’ όλα ένα βιβλίο 
που προσφέρει συνολικές ερ-
μηνείες για τα ελλείμματα της 
θεμελίωσης του καθεστώτος 
εκείνου, όσο και για τους πα-
ράγοντες που συνέβαλαν στην 
άδοξη ανατροπή του μόλις 11 
χρόνια μετά. 

Η ανάλυση συνοδεύεται από 
εκτενή συζήτηση των δύο Συ-
νταγμάτων (ενός «σχεδίου» και 
ενός οριστικού) που ανέκυψαν 
εκείνη την περίοδο: του λεγόμε-
νου «Συντάγματος Παπαναστα-
σίου», δηλαδή του σχεδίου του 
1925 και αυτού του 1927. Τούτη 
η εξέταση γίνεται με προσοχή, 
ώστε και ο μη νομικός αναγνώ-
στης να μπορεί να εκτιμήσει τις 
μεγάλες πολιτειακές επιλογές, 
πρωτίστως του πρωτεργάτη της 

ανακήρυξης της αβασίλευτης, 
του Αλέξανδρου Παπαναστα-
σίου. Ο συνδυασμός της συνε-
τής αναφοράς σε γεγονότα, της 
ανάλυσης των θεσμών και της 
δυναμικής ερμηνείας είναι επι-
τυχημένος, με αποτέλεσμα το 
βιβλίο να αναδεικνύεται σε έρ-
γο αναφοράς. 

Νέα οπτική
Η ανάλυση είναι τολμηρή όσο 

και πειστική. Ο ∆ιαμαντόπουλος 
προσφέρει μια πραγματικά νέα 
οπτική για την άνοδο και την πτώ-
ση της μεσοπολεμικής αβασίλευ-

της. Για να επιτύχει κάτι τέτοιο 
οφείλει –και επιτυγχάνει– να απο-
στασιοποιηθεί από το ευρύτερο 
κλίμα των πολέμων μαύρης προ-
παγάνδας που συνόδευσαν τον 
Εθνικό ∆ιχασμό και αποτέλεσαν 
οργανικά του τμήματα. Η τήρη-
ση αποστάσεων από τις εντάσεις 
εκείνης της εποχής, αλλά και από 
τα επιβιώματά τους, που ταλαιπώ-
ρησαν πολύ την ιστορική κουλ-
τούρα της ελληνικής κοινωνίας, 
είναι η απαραίτητη προϋπόθεση 
για τούτο. Είναι πραγματικά πο-
λύ όμορφο να βλέπει ο αναγνώ-
στης έναν ειδικό με τόσο βαθιά 
γνώση του θέματος να ξεδιπλώ-
νει τη σκέψη του και να εκθέτει 
το επιχείρημά του τόσο αβίαστα 
και απροκατάληπτα.

Ο ∆ιαμαντόπουλος δείχνει πει-
στικά ότι οι παροξυσμοί του Εθνι-
κού ∆ιχασμού συγκρότησαν τη 
βασική αιτία και το υπόβαθρο τό-
σο για την άνοδο όσο και για την 
πτώση της αβασίλευτης. Με απλά 
λόγια, καταδεικνύει ότι κατά την 
ανακήρυξη της αβασίλευτης το 
1924 διαπράχθηκαν, όχι μόνον 
από τον Παπαναστασίου, αλλά 
από το σύνολο της «ιακωβινικής» 
πτέρυγας του βενιζελισμού, όλα 
τα λάθη που μπορούσαν να έχουν 
διαπραχθεί και τα οποία υποθή-
κευσαν το πολίτευμα σε μεσοπρό-
θεσμη βάση. Σε τούτα συγκατα-
λέγονται η άμετρη επιρροή των 
προσωπικών συμφερόντων των 
βενιζελικών αξιωματικών οι οποί-
οι, εργαλειοποιώντας το κίνημα 
των Γαργαλίδη - Λεοναρδόπου-

λου, μονοπώλησαν από τα τέλη 
του 1923 τις ανώτατες βαθμίδες 
του στρατεύματος· ο εξαναγκα-
σμός του ίδιου του Βενιζέλου σε 
παραίτηση από την πρωθυπουρ-
γία, από τους ακραίους του βε-
νιζελισμού στις αρχές του 1924· 
η απροκάλυπτη παρέμβαση του 
στρατού, αμέσως μετά, εναντίον 
του μετριοπαθούς διαδόχου του, 
Γεωργίου Καφαντάρη, που οδήγη-
σε και στη δική του παραίτηση· 
η δημιουργία ενός τετελεσμένου 
με την ανακήρυξη της αβασίλευ-
της από τη Βουλή, τετελεσμένο 
το οποίο κλήθηκε να νομιμοποι-
ήσει εκ των υστέρων ο λαός σε 
ένα όχι και τόσο ελεύθερο ή γνή-
σιο δημοψήφισμα. Αλλά ο ∆ιαμα-
ντόπουλος δίνει δικαίως τεράστια 
έμφαση και στο λεγόμενο «κατο-
χυρωτικό» του πολιτεύματος δι-
άταγμα, που ακολούθησε έναν 
μήνα μετά, και το οποίο απειλού-
σε με διώξεις, όχι μόνον όποιον 
προσπαθούσε να ανατρέψει το 

πολίτευμα αλλά ακόμη και όποιον 
εκφραζόταν «με συμπάθεια» προς 
την εκπεσούσα δυναστεία – δη-
λαδή δίωκε το φρόνημα και την 
έκφραση γνώμης. Με άλλα λόγια, 
το πολίτευμα επιβλήθηκε από την 
ακραία πτέρυγα της μιας παράτα-
ξης του ∆ιχασμού. Και δημιουρ-
γήθηκε με τέτοιους όρους, ώστε 
όταν αυτή η παράταξη –μοιραία 
στο διπολικό ελληνικό πολιτικό 
σύστημα– έχανε την εξουσία, 
θα κινδύνευε να συμπαρασύ-
ρει το πολίτευμα αυτό μαζί της.

Η κατάρρευση
Ο ∆ιαμαντόπουλος τονίζει ότι 

παρά τις προσπάθειες για κάποια 
συνεννόηση των πολιτικών δυνά-
μεων μετά τη δικτατορία του Θ. 
Πάγκαλου (ενός από τους ακραί-
ους αυτούς βενιζελικούς), η αναρ-
ρίπιση του Εθνικού ∆ιχασμού 
μετά το 1932 επέφερε τελικά και 
την πτώση του πολιτεύματος. Αλ-
λά με έναν ειρωνικό τρόπο, όπως 

ακριβώς η αβασίλευτη ήρθε μέσω 
της επιβολής των ακραίων βενι-
ζελικών επί του μετριοπαθούς 
και πολύ συνετότερου Βενιζέλου, 
έτσι και η παλινόρθωση επιβλή-
θηκε μέσω της ένοπλης επικρά-
τησης, με στρατιωτικό κίνημα, 
των ακραίων της αντιβενιζελικής 
πλευράς επί του μετριοπαθούς 
ηγέτη της, Παναγή Τσαλδάρη.

Ο ∆ιαμαντόπουλος είναι σα-
φής: η ακρότητα, ο παροξυσμός, 
ο φανατισμός, η έλλειψη μέτρου, 
η ροπή προς τις επεμβάσεις του 
στρατού στην πολιτική, που χαρα-
κτήρισαν τον ∆ιχασμό ακόμη και 
μετά το 1922, δεν μπορούσαν να 
υποστηρίξουν τη δημιουργία ενός 
μακροπρόθεσμα σταθερού δημο-
κρατικού πολιτεύματος. Εκφέρει 
αυτό το συμπέρασμά του χωρίς 
οποιαδήποτε εκδήλωση διδακτι-
σμού: απλώς ως επιστημονική δι-
απίστωση. Αυτό το τελευταίο εί-
ναι και η σημαντικότερη συμβολή 
τούτου του βιβλίου. 

Ο Ν. Πλαστήρας παραδίδει την εξουσία στους εκλεγμένους αντιπροσώπους του λαού, στις 3 Ιανουαρίου 1924.

Η Ελλάδα πρώτη
φορά χωρίς βασιλιά
Η άνοδος και η πτώση της αβασίλευτης δημοκρατίας

Στο βιβλίο του, ο Θανάσης ∆ια-
μαντόπουλος εξηγεί πειστικά ότι οι 
παροξυσμοί του Εθνικού ∆ιχασμού 
αποτέλεσαν τη βασική αιτία τόσο 
για την άνοδο όσο και για την πτώση 
της αβασίλευτης.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Με την χθεσινήν Αλκμήνην αφί-
κετο εκ Πειραιώς ο Dr Einard 
Gjerstad, μέλος της Σουηδικής 
αποστολής η οποία θα διενεργή-
ση αρχαιολογικάς ανασκαφάς εις 
την νήσον μας. Τα άλλα μέλη της 
αποστολής θα φθάσουν εδώ κατά 
Σεπτέμβριον». Έτσι αναγγέλλεται 
στον Τύπο της εποχής τον Αύγου-
στο του 1927 η αρχή της παρουσί-
ας της Σουηδικής Αρχαιολογικής 
Αποστολής στην Κύπρο που απο-
τελείτο από τους Σουηδούς αρχαι-
ολόγους Einar Gjerstad, Alfred 
Westholm, Erik Sjoqvist και τον 
αρχιτέκτονα John Lindros, που 
έμειναν στο νησί για τέσσε-
ρα χρόνια, από το 1927 έως το 
1931, ανασκάπτοντας διάφορες 
θέσεις σε ολόκληρο το νησί. Βέ-
βαια, ο Gjerstad δεν ήταν άγνω-
στος στο νησί, ούτε ανενημέρω-
τος για την αρχαιολογία του. Την 
είχε επισκεφθεί και στο παρελ-
θόν, το 1924, κάνοντας ανασκα-
φές στην Καλοψίδα, και το 1926, 
δημοσίευσε στην Ουψάλα το βι-
βλίο του «Studies on Prehistoric 
Cyprus» (Μελέτες για την Προϊ-
στορική Κύπρο). Έχοντας πια τη 
στήριξη του διαδόχου του θρό-
νου της Σουηδίας Γουσταύου Στ΄ 
Αδόλφου και ευνοϊκό πεδίο στην 
Κύπρο, γνωρίζοντας καλά και τον 
Λ.Ζ. Πιερίδη, η κυπριακή αρχαι-
ολογία έμελλε να είναι πια δια-
φορετική. Η Αποστολή από τον 
Οκτώβριο του 1927 ώς τον ∆ε-
κέμβριο του 1930 είχε ανασκάψει 
στη Λάπηθο, στο Βουνί, στους Σό-
λους, στην Πέτρα Λιμνίτη, στην 
Πόλη Χρυσοχούς, στο ∆άλι, στις 
Μάνδρες, στα Κορόβεια, στο αρ-
χαίο Κίτιο, στην Ξυλοτύμπου, 
όπου δεν στάθηκε τυχερή, ενώ 
ξεκίνησε και ανασκαφές στην 
Κυθρέα, στην τοποθεσία Άγιος 
∆ημητριανός, όπου είχε ανευ-
ρεθεί το άγαλμα του Σεπτιμίου 
Σεβήρου και φυσικά στην Αγία 
Ειρήνη, στην Έγκωμη, κ.α.

Με την άφιξη στην Κύπρο του 
Gjerstad (και αφού παρετέθη γεύ-
μα υπό της Αυτής Εξοχότητος 
στον επικεφαλής της αποστολής 
και στον κ. Λ. Πιερίδη) ξεκίνη-
σαν οι προκαταρκτικές εργασίες 
στις πρώτες περιοχές, όπου θα 
γινόντουσαν ανασκαφές, έτσι ο 
Gjerstad, μαζί με τον βουλευτή 
και πρόξενο της Σουηδίας στην 
Κύπρο Λ.Ζ. Πιερίδη επισκέφθη-
καν πρώτα τη Λάπηθο, συνοδευό-
μενοι από τον υποδιευθυντή του 
Κτηματολογίου Λ. Παπαπέτρου. 
Εκεί σε συνάντησή τους με τους 
κατοίκους της κωμόπολης υπέ-
γραψαν έγγραφο δωρεάν παρα-
χώρησης στους αρχαιολόγους 
να χρησιμοποιήσουν τα χωρά-
φια τους, με τον όρο να αποζη-
μιωθούν για οποιαδήποτε ζημιά 
προκληθεί. Έπειτα, πήγαν και 
στο Καραβοστάσι, όπου επίσης 
παρά τους αρχαίους Σόλους θα 
γινόντουσαν ανασκαφές, με τους 
χωρικούς να υπογράφουν παρό-
μοιο έγγραφο «άνευ δισταγμού». 
Όπως αναφέρεται στον Τύπο: 
«Ελπίζεται ότι περί τα μέσα Σε-
πτεμβρίου, όποτε θα ευρίσκω-
νται εδώ και τα άλλα μέλη της 
Αρχαιολογικής Αποστολής θα αρ-
χίσωσιν αι ανασκαφαί ταυτοχρό-
νως εις Λάπηθον και Σόλους. Η 
Αποστολή διαθέτει απεριόριστον 
ποσόν διά τας εν Κύπρω ανασκα-
φάς αίτινες θα διαρκέσωσιν επί 
δύο τουλάχιστον έτη. Πιστεύεται 
δι’ ότι θα διενεργηθούν ανασκα-
φαί και εις το παλαιόν Κίτιον» 
(Ελευθερία, 7 Σεπτεμβρίου 1927). 
Πράγματι, η Σουηδική Αποστολή 
στις ανασκαφές που διενήργησε 
στην «Παμπούλαν», στο βιβλικόν 
Κίτιον έφερε στο φως τα ερείπια 
αρχαϊκού κυπριακού ναού του 
θεού Μελκάρτ. Μάλιστα, όπως 
αναφέρεται στο δημοσίευμα μετά 
τις ανασκαφές από τον αρχαιολό-
γο Μάιερτ, αυτές της Σουηδικής 
Αποστολής είναι οι μόνες «επι-
στημονικώς και συστηματικώς 
διενεργηθείσαι».

Ενδιαφέρον έχει ότι η έναρξη 
των αρχαιολογικών ανασκαφών, 
εκτός από τη δεδομένη αξία τους 
για την ανάδειξη του ιστορικού 
πλούτου πυροδοτεί και άλλου εί-
δους συζητήσεις, που πάνε πέρα 
από την αρχαιολογία, ενδεικτι-
κή η ανταπόκριση του Νέστω-
ρα από τη Λάπηθο, ο οποίος τον 
Οκτώβριο του 1927, έχοντας δει 
τα πρώτα αποτελέσματα και τις 
πρώτες αποκαλύψεις των αρχαι-
ολόγων, που σε μόλις τέσσερις 
ημέρες είχαν αποκαλύψει τάφους 
με ωραία και στερεά αγγεία, ση-
μειώνει: «Ώστε εδώ ήκμαζε πο-
λιτισμός προ 5,000 ετών […] Η 
αρχαία Λάπηθος καθ’ όλους τους 

χρόνους της ακμής της ήτο πλου-
σία, και επί της εποχής των Βυζα-
ντινών επωνομάσθη Λάμπουσα 
διότι ελαμπεν ως χρυσός. Φαίνε-
ται ότι οι τότε κάτοικοι επλού-
τουν διά της βιομηχανίας και του 
εμπορίου. Ενώ σήμερον οι δύο 
αυτοί πλουτολογικοί παράγοντες 
ελλείπουν. Ζώμεν και κινούμεθα 
σήμερον μόνον γεωργικώς, και δι’ 
αυτό κακοδαιμονούμεν. Γεωργία, 
βιομηχανία, και εμπόριον είνε αλ-
ληλένδετα, και όταν λείπει το εν 
χωλαίνουν τ’ άλλα».

Τα μέλη της αποστολής είχαν 
την ευκαιρία, εκτός από το να με-
λετήσουν την αρχαία ιστορία της 
Κύπρου, αλλά και να γνωρίσουν 
τα ήθη και τα έθιμα του νησιού 
εκείνη την περίοδο. Έτσι, στον 
γάμο του Χρ. Κ. Ταλιαδώρου με 
την Ελένη Θεοκλέους προσκαλέ-
στηκε και ολόκληρη η σουηδική 
αποστολή, που βρισκόταν στη 
Λάπηθο. Μάλιστα, σε απάντηση 
της πρόποσης υπέρ της Σουηδι-
κής Αποστολής από τον γιατρό 
Πηγασίου, ο Gjerstad, στα ελληνι-
κά είπε: «Κύριοι. Ημείς τέκνα του 
απωτάτου σημείου της Ευρώπης 

ευχαριστούμεν όλους υμάς από 
μέσα στα βάθη της καρδιάς μας, 
ιδιαιτέρως δε τον ιατρόν κ. Πηγα-
σίου διά τα ωραία του λόγια και 
παρακαλώ να ηψώσητε όλοι το 
ποτήρι διά να πιούμεν εις υγείαν 
του γαμβρού και της νύμφης και 
να τους ευχηθώμεν να ζήσουν 
χρόνια πολλά και ευτυχισμένα. 
Περιπλέον δε παρακαλώ όπως 
αφού κενώσωμεν το ποτήρι τούτο 
να μας επιτρέψητε να τραγουδή-
σωμεν εις την Σουηδικήν γλώσ-
σαν ένα γαμήλιο άσμα». 

Φυσικά, όσο περνούσε ο και-
ρός και η Αποστολή εμφάνιζε ολο-
ένα και πιο σημαντικά ευρήματα, 
από τις 21 περίπου θέσεις που 
ανέσκαψε σε όλη την Κύπρο, τό-
σο αύξανε και το αίσθημα υπερη-
φάνειας των Ελλήνων κατοίκων 
του νησιού, με τα δημοσιεύματα 
να δίνουν και να παίρνουν, περ-
νώντας πια από τις πίσω σελίδες 
στα πρωτοσέλιδα. ∆ιαβάζουμε 
για παράδειγμα στην «Ελευθε-
ρία» της 13ηςΟκτωβρίου 1928: 
«H Κύπρος διαγωνίζεται προς την 
Κρήτην ως νήσος αρχαιολογικών 
θησαυρών. Άνευ προηγουμένου 
ελληνικαί ανακαλύψεις». Ο πηχυ-
αίος τίτλος αυτός αντικατοπτρίζει 
το συναίσθημα που υπήρχε, μετά 
την ανακάλυψη του ανακτόρου 
στο Βουνί. Με την πάροδο του 
χρόνου και ενόσω οι ανασκαφές 
συνεχίζονταν, ο Τύπος άρχισε να 
ασχολείται περισσότερο, εκτός 
από τα μονόστηλα. Ο Wideson 
σε άρθρο του τον Νοέμβριο του 
1929, στην «Ελευθερία», δύο 
χρόνια σχεδόν μετά την έναρξη 
των ανασκαφών και την ανακά-
λυψη του αρχαίου θεάτρου των 
Σόλων και του ανακτόρου στο 
Βουνί αναφέρει: «Η ανασκαφή 
των εστοίχισεν εις την Αποστο-
λήν λ. 1500, αι δε Εταιρείαι των 
μεταλλείων Σκουριωτίσσης και 
Αμιάντου μας παρέσχον κάθε βο-
ήθειαν […]» του λέει ο Σουηδός 
αρχαιολόγος Βέστχολμ και «τώ-
ρα εις τους Κυπρίους, εις ημάς 

εναπόκειται η συντήρησις των 
ερειπίων των ανακτόρων […]», 
λέγοντας πως με το ποσό των 100 
λιρών και οι Κύπριοι μπορούν να 
συνδράμουν στα έξοδα των ερ-
γασιών που απαιτούνται: «∆εν 
πρέπει να αποδειχθή ότι η νήσος 
δεν κατοικείται σήμερον από Έλ-
ληνας. ∆εν πρέπει, Μακαριώτα-
τε. Κύριοι Βουλευταί και Κύριοι 
∆ήμαρχοι της Κύπρου και Κύρι-
οι αρχαιόφιλοι και Κύριοι πατρι-
ώται. Εάν είσθε Έλληνες έχετε 
τον λόγον. Το χρήμα ασφαλώς 
το έχετε». 

Τροποποίηση του νόμου
Με το άνοιγμα των συνεδριά-

σεων του Νομοθετικού Συμβου-
λίου μεταξύ άλλων νόμων που ο 
αρμοστής ανακοίνωσε ότι θα συ-
ζητηθούν είναι και το νομοσχέδιο 
περί «Τροποποίησεως του περί 
Αρχαίων Μνημείων και Αρχαιοτή-
των Νόμου». Πράγματι στη συνε-
δρία της Τετάρτης «επεψηφίσθη 
το νομοσχέδιον Περί τροποποίη-
σεως του περί αρχαίων μνημείων 
και αρχαιοτήτων νόμου». Σε εκεί-
νη τη συνεδρία ο βουλευτής Λάρ-
νακας Λ. Ζ. Πιερίδης κλήθηκε από 
τον κυβερνήτη «εις έτερον μέρος 
της αιθούσης» και «συνδιαλέχθη 
μετ’ αυτού ιδιαιτέρως επί δέκα πε-
ρίπου λεπτά». Ο νόμος που έως 
τότε ίσχυε ήταν αυτός του 1905, 
σύμφωνα με τον οποίο όλες οι 
αρχαιότητες ανήκαν εξ ολοκλή-
ρου στην Κυβέρνηση, καταργώ-
ντας τον διαμοιρασμό στα τρία, 
σε περιπτώσεις ανασκαφών, 1/3 
η κυβέρνηση, 1/3 ο ανασκαφέας 
και 1/3 ο ιδιοκτήτης του οικοπέ-
δου ή αγρού, του προηγούμενου, 
οθωμανικού νόμου. Με την τρο-
ποποίηση του Νόμου του 1905 ο 
ανασκαφέας μπορούσε να λάβει 
αντικείμενα μετά από απόφαση 
της Επιτροπείας του Μουσείου, 
με την έγκριση του κυβερνήτη, 
στη βάση σχετικού συμφωνη-
τικού εγγράφου για διενέργεια 
ανασκαφής που είχε συναφθεί. 

H Κύπρος νήσος αρχαιολογικών θησαυρών
Η Σουηδική Αποστολή δραστηριοποιήθηκε από το τέλος του 1927 έως και τις αρχές του 1931 και ανέσκαψε πάνω από 21 θέσεις

Μερικούς μήνες πριν από τη λήξη 
της αποστολής των Σουηδών, το 
νησί επισκέφθηκε και ο μαικήνας 
της Σουηδικής Αποστολής, ο δι-
άδοχος της Σουηδίας Γουσταύος 
Στ΄ Αδόλφος επισκέφθηκε την 
Κύπρο τον Σεπτέμβριο του 1930. 
Κατά την παραμονή του στο νη-
σί ο διάδοχος εξέδραμε σε διάφο-
ρες περιοχές, αλλά η κυριότερη 
αιτία της επίσκεψής του λέγεται 
πως είναι η επιθυμία του να είναι 
παρών κατά τη διάρκεια της δι-
αδικασίας διαμοιρασμού των ευ-
ρημάτων, μεταξύ της Αποστολής 
και της αποικιακής κυβέρνησης. 
Λίγες μόνο μέρες μετά την άφιξη 
του διαδόχου ξεκίνησαν και οι ερ-
γασίες για τη διανομή των αρχαι-
οτήτων και διαβάζουμε: «Εν τω 
μεταξύ, ήρχισε να γίνεται μετα-
ξύ της Σουηδικής Αποστολής και 
των Αρχών του Κυπριακού Μου-
σείου η διανομή των ευρημάτων 
των ανασκαφών της Σουηδικής 
Αποστολής με αγαστήν, ως λίαν 
ευχαρίστως πληροφορούμεθα, 

ομοφωνίαν, ήτις, δεν αμφιβάλλο-
μεν, θα εξακολούθηση έως τέλους 
εις τρόπον ώστε να μείνει ικανο-
ποιημένη κατά πάντα ή Σουηδική 
Αποστολή, εις την οποίαν και το 
Μουσείον και η Κύπρος καθόλου 
τόσα οφείλει».

Και αλλού: «Ευχαρίστως πλη-
ροφορούμεθα ότι η διανομή των 
αρχαιολογικών αντικειμένων δι-
ενεργείται εν πνευματι φιλικώ 
δεδομένου ότι από τα αρχαία 
μνημεία Θέατρον, Ακροπολις, 
Ανάκτορα κ.τ.λ. τα οποία φυσικά 
θα μείνουν in situ δεν θα καρπω-
θή τίποτε η Αποστολή παρά τας 
υπερόγκους δαπανάς τας οποίας 
υπέστη. Ο κ. Έκρουτ μετά του 
οποίου ωμιλήσαμεν μας είπεν 
ότι η Α. Υ. ο ∆ιάδοχος είναι κα-
τενθουσιασμένος με τα παλαιο-
ντολογικά ευρήματα τα οποία ο 
ίδιος ανεκάλυψεν εις Αρεδιού και 
εις την Άγ. Ειρήνην μεταξύ των 
οποίων και εις πυγμαίος Ιπποπό-
ταμος». Φαίνεται λοιπόν από τα 
δημοσιεύματα ότι μέλημα ήταν 

να μείνει ικανοποιημένη η σουη-
δική πλευρά, με την κυπριακή να 
παραμένει ευγνωμονούσα για τις 
υπηρεσίες που της προσέφεραν ο 
Gjestard και η ομάδα του. Ωστό-
σο, σύμφωνα με τη συμφωνία που 
είχε γίνει τα πιο πολύτιμα από τα 
χρυσά και τα αργυρά αντικείμενα 
θα έπρεπε να μείνουν στο Κυπρι-
ακό Μουσείο, πράγμα που φαίνε-
ται όταν δημιουργήθηκε ζήτημα 
με «ωρισμένα αντικείμενα» και 
πιο συγκεκριμενα «εκ των επιμά-
χων αντικειμένων το κυριώτερον 
ήτο ένα χρυσούν περιδέραιον 
ανευρεθέν κατά τας ανασκαφάς 
εις Έγκωμην, ιδιαιτέρας καλλιτε-
χνικής και αρχαιολογικής αξίας, 
τελικώς όμως απεφασίσθη να πα-
ραμείνη τούτο εις το Μουσείον».

Τα αντικείμενα που είχαν 
ανευρεθεί έφταναν περίπου τις 
18.000 (αγγεία, αγάλματα, κο-
σμήματα, όστρακα) και παρόντες 
ήταν ο Einar Gjerstad εκ μέρους 
της Σουηδικής Αποστολής, ο έφο-
ρος του Κυπριακού Μουσείου Με-

νέλαος Μαρκίδης, και ο Rupert 
Gunnis εκ μέρους της Επιτροπεί-
ας του Μουσείου. Τελικά οι Σου-
ηδοί έλαβαν περίπου το 65% των 
αντικειμένων, τα οποία συσκευ-
άστηκαν 771 ξύλινα κιβώτια, τα 
οποία από τη Λευκωσία σιδηρο-
δρομικώς έφτασαν στο λιμάνι της 
Αμμοχώστου, στις αρχές Μαρτί-
ου του 1931, μεταφορτώθηκαν 
σε πλοίο για να ταξιδέψουν στη 
Σουηδία.

Η κυπριακή συλλογή του Μου-
σείου Medelhavsmuseet (Μου-
σείο Μεσογειακών και Εγγύς Ανα-
τολής Αρχαιοτήτων) στη Σουηδία 
είναι η μεγαλύτερη στο εξωτερι-
κό και μόλις πρόσφατα υπεγράφη 
Σύμφωνο Συνεργασίας του Μου-
σείου με το Τεχνολογικό Πανε-
πιστήμιο Κύπρου για ψηφιοποί-
ηση όλου του αποθέματος του 
Μουσείου με απώτερο στόχο τα 
αποτελέσματα να είναι σε ανοι-
χτή πρόσβαση (Open Access) για 
όλο τον κόσμο και ειδικότερα σε 
ερευνητές και εκπαιδευτές.

Η διαδικασίας διαμοιρασμού των ευρημάτων

Στην Αγία Ειρήνη ανασκάφθηκε το 1929, ένα ιερό με 2.000 φιγούρες από 
τερακότα, ξάπλωναν και στέκονταν όρθιες, ομαδοποιημένες σε μορφή ημικύ-
κλου, όπως σε ένα θέατρο 

Στις ανασκαφές έλαβαν μέρος άντρες και γυναίκες από τα χωριά, με τα μέ-
λη της Αποστολής να έχουν την ευκαιρία να γνωρίσουν καλύτερα και το τότε 
παρόν της Κύπρου. 

H Σουηδική Αρχαιολογική Αποστολή (1930) στο Μερσινάκι. Από αριστερά: 
John Lindros, Alfred Westholm, Erik Sjöqvist και Einar Gjerstad.

«Εν τω μεταξύ, ήρχισε να γίνεται μεταξύ της Σουηδικής Αποστολής και των 
Αρχών του Κυπριακού Μουσείου η διανομή των ευρημάτων των ανασκαφών 
της Σουηδικής Αποστολής με αγαστήν, ως λίαν ευχαρίστως πληροφορούμε-
θα, ομοφωνίαν».  Στη φωτογραδία τρεις ταύροι από τερακότα από την Αγία 
Ειρήνη, σήμερα στο Μουσείο Medelhavsmuseet.

«Η Αποστολή διαθέτει 
απεριόριστον ποσόν διά 
τας εν Κύπρω ανασκα-
φάς αίτινες θα διαρκέ-
σωσιν επί δύο τουλάχι-
στον έτη» αναφέρει
ο Τύπος της εποχής.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Λονδίνο, 1979. Σε ένα τηλεοπτικό 
στούντιο του BBC, τέσσερις νέοι 
μουσικοί από το Μάντσεστερ και 
η μπάντα τους, οι Joy Division, 
εμφανίζονται σε μια μουσική εκ-
πομπή ζωντανά, μπροστά σε ένα 
μικρό κοινό. Το μπάσο και τα 
ντραμς ξεκινούν ένα γρήγορο, 
νευρικό ρυθμό και η κιθάρα υφαί-
νει πάνω τους μια σκοτεινή δια-
δρομή. Ο ήχος του τρίο έχει την 
αίσθηση του επείγοντος. Είναι 
λες και έχουν εμφανιστεί στην 
τηλεόραση για να προειδοποιή-
σουν για κάποιον κίνδυνο. 

Το μήνυμα είναι σκοτεινό και 
μας το μεταφέρει αυτοπροσώ-
πως ο πρωταγωνιστής επί σκη-
νής, ο στιχουργός-τραγουδιστής 
Ιαν Κέρτις. Η δραματική παρου-
σία και η ένταση με την οποία 
ερμηνεύει τους κοφτερούς στί-
χους του τον κάνουν να μοιάζει 
σαν να έχει έρθει από μια άλλη 
διάσταση. Ντυμένος σαν υπάλ-
ληλος σε γραφείο, ένας ανώνυ-
μος Αγγλος όπως χιλιάδες άλλοι, 
μοιάζει παράδοξο που εκφράζει 
τόση αγωνία στα ορθάνοιχτα μά-
τια του και στις απόκοσμες χο-
ρογραφίες του. 

Οταν το κομμάτι φτάνει στην 
κορύφωσή του, όσοι τυχαίνει να 
βρίσκονται στο στούντιο βιώ-
νουν όχι μόνον ένα κομμάτι μου-
σικής ιστορίας αλλά και τις τελευ-
ταίες ημέρες ενός βασανισμένου, 
χαρισματικού ποιητή, που έμελλε 
να πάρει την ίδια του ζωή. Κατα-

βεβλημένος από κρίσεις επιλη-
ψίας, κρεμάστηκε στο σπίτι του 
τον Μάιο του 1980. Η σκιά του 
έπεσε βαριά και θλιμμένη πάνω 
από τον χώρο της ροκ, επηρεά-
ζοντας φυσικά και τα υπόλοιπα 
μέλη της μπάντας. 

Χωρίς τον Ιαν Κέρτις, χωρίς 
τους λογοτεχνικούς στίχους του, 
τη συγκλονιστική του ερμηνεία 
και τη σαρωτική σκηνική παρου-
σία του, ο κιθαρίστας Μπέρναρντ 
Σάμνερ, ο μπασίστας Πίτερ Χουκ, 
ο ντράμερ Στίβεν Μόρρις και η 
πληκτρίστρια Τζίλιαν Γκίλμπερτ 
έπρεπε να εφεύρουν ξανά τους 
εαυτούς τους. 

Το νέο τους σχήμα βαφτίστη-

κε New Order και ο Μπέρναρντ 
Σάμνερ ανέλαβε τα φωνητικά. 
Οι πρώτοι τους δίσκοι είχαν τη 
σκιά του Ιαν Κέρτις. Οπως είχε 
πει ο Σάμνερ, «ως τραγουδιστής, 
ένιωθα άβολα να μπαίνω στη θέ-
ση του Ιαν. ∆εν ήθελα να ακού-
γομαι σαν μιμητής του. ∆εν μου 
φαινόταν αληθινό όλο αυτό, ήθε-
λα να κάνω κάτι που είχε διαφο-
ρετική γεύση». 

Η διαφορετική, νέα γεύση ήρθε 
τελικά με την τεχνολογία. Οντας 
ήδη αρκετά ενήμερος από πλευ-
ράς μουσικής παραγωγής, ο Σά-
μνερ κατάφερε να κατασκευάσει 
ένα αυτοσχέδιο sequencer και ένα 
συνθεσάιζερ. Σύντομα, προστέθη-
καν στο οπλοστάσιό του και δύο 
ολοκαίνουργια πολύτιμα εργαλεία: 
ένας emulator (εξομοιωτής ήχων) 
και το DMX drum machine (μηχα-
νή τυμπάνων). Αυτά τα θαυμαστά 
νέα μέσα παραγωγής γέννησαν το 
«Blue Monday», το κομμάτι που 
απογαλάκτισε τους New Order 
από το γκρίζο παρελθόν τους και 
τους έδωσε μια νέα αστραφτερή 
ηλεκτρονική ταυτότητα. Ακατα-
μάχητο μουσικό ταξίδι επτάμισι 
λεπτών, έκοψε το πιο ευπώλητο 
σινγκλ 12 ιντσών όλων των επο-
χών και κατέληξε να γίνεται κα-
ταλύτης στην ιστορία της ηλε-
κτρονικής και ποπ μουσικής και 
ύμνος για τους ανά τον κόσμο dj. 
Και όλα αυτά χωρίς προώθηση 
από τη Factory, τη δισκογραφική 
εταιρεία από την πατρίδα τους, 
Μάντσεστερ. 

«∆εν πίστευαν στην προώθη-

ση, δεν κάναμε πολλές συνεντεύ-
ξεις, και όμως με κάποιο τρόπο 
καταλήξαμε σε αυτήν την πα-
γκόσμια επιτυχία. Στην Αγγλία, 
συνέχισε να μπαίνει στα τσαρτ 
χρόνο με τον χρόνο καθώς ει-
σχωρούσε σε διαφορετικό πλή-
θος. Ο κόσμος επέστρεφε από τις 
καλοκαιρινές διακοπές του και 
το κομμάτι είχε παιχτεί σε μέρη 
όπως η Ιμπιζα, και ξαφνικά ανέ-
βαινε ξανά στα τσαρτ», είχε πει 
ο Σάμνερ. Ποια ήταν, λοιπόν, η 
μυστική συνταγή που δημιούρ-
γησε έναν τόσο επιδραστικό και 
διαχρονικό ήχο; 

Σίγουρα, το «Blue Monday» 
ήταν κατά πολύ τα ίδια τα ερ-
γαλεία παραγωγής του. Η ανερ-
χόμενη τεχνολογία αιχμής της 
εποχής, που με τη δημιουργική 
συνδρομή παραγωγών και μουσι-
κών γεννούσε έναν νέο ήχο που 
δεν κοιτούσε πίσω. Ηταν και η 
ίδια η μουσική του αξία, π.χ. ο 
ακαταμάχητος τρόπος που πάνω 
από τον μηχανιστικό ρυθμό του 
υφαίνει ένα πέπλο από ονειρικά 
«συνθετικά» έγχορδα βγαλμένα 

από τον emulator (και μάλιστα 
με το αρχικό «δείγμα» να προέρ-
χεται από το κομμάτι «Uranium» 
των Kraftwerk). 

Στο ηχητικό μείγμα, τον δικό 
της σημαντικό ρόλο έχει και η 
αποστασιοποιημένη ερμηνεία 
του Σάμνερ, που, με έναν πα-
ράξενο τρόπο, ταιριάζει γάντι 
με τον ρομποτικά ενεργητικό 
τόνο του κομματιού. Το «Blue 
Monday» ενισχύεται από τις 
εσωτερικές του αντιθέσεις, που, 
όπως φαίνεται, η ανάμειξή τους 
είναι ακόμη ικανή να προκαλέ-
σει έκρηξη. 

Ποιος ξέρει – μπορεί το γεγο-
νός ότι το «Blue Monday» μοιάζει 
σαν να έχει ηχογραφηθεί χθες 
(και όχι 40 χρόνια πριν) ίσως 
οφείλεται και στο ότι περιέχει 
μέσα του ζωντανή τη σπάνια 
λάμψη της χαρισματικής, τυχε-
ρής στιγμής, τότε που όλες οι δυ-
νάμεις του σύμπαντος συνεργά-
ζονται και γεννιέται ένα θαύμα. 
Η φρεσκάδα που είχε το κομ-
μάτι το 1984 παραμένει η ίδια 
και σήμερα, και εν μέρει αυτό 

οφείλεται και στη διαχρονική 
αυθεντικότητα που του δίνουν 
οι αστοχίες του, η χειροποίητη 
διαδικασία της ηχογράφησης και 
τα λάθη της, ο αυτοσχεδιασμός 
με τα νέα μέσα.

«Ηταν ατύχημα»
Για ένα από αυτά τα γοητευ-

τικά λάθη είχε μιλήσει η Τζίλιαν 
Γκίλμπερτ στον «Γκάρντιαν» το 
2013: «Η μελωδία που παίζει το 
συνθεσάιζερ είναι ελαφρά εκτός 
συγχρονισμού με τον ρυθμό. 
Ηταν ένα ατύχημα. Η δουλειά 
μου ήταν να προγραμματίσω 
όλο το κομμάτι από την αρχή 
έως το τέλος, κάτι που έπρεπε 
να γίνει στο χέρι, σημειώνοντας 
κάθε νότα. Είχα την ακολουθία 
γραμμένη σε στοίβες από χαρ-
τιά Α4, ενωμένα μεταξύ τους με 
σελοτέιπ σε όλη την έκταση του 
στούντιο ηχογραφήσεων, σαν 
ένα γιγάντιο πλεκτό. Αλλά από 
λάθος μου παρέλειψα μια νότα, 
κάτι που έκανε τη μελωδία να 
μετακινηθεί ελάχιστα σε σχέση 
με τον ρυθμό». 

Ο Μπέρναρντ Σάμνερ των New Order στο φεστιβάλ της Μπεκασίμ. Το «Blue Mondey» ήταν σταθμός για την μπάντα 
από το Μάντσεστερ και μάλιστα χωρίς τη βοήθεια προωθητικών ενεργειών από τη δισκογραφική εταιρεία.

Η νότα που χάθηκε
στην αντιγραφή
Το μυστικό πίσω από τη μαγεία του «Blue Monday»

Το σινγκλ «Blue Mondey», ένα ακα-
ταμάχητο μουσικό ταξίδι επτάμισι 
λεπτών, έγινε το πιο ευπώλητο όλων 
των εποχών. Ενας καταλύτης στην 
ιστορία της ηλεκτρονικής και ποπ 
μουσικής και ύμνος για τους ανά τον 
κόσμο dj.
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ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ενα 
κουκλόσπιτο 
που έγινε 
100 ετών

«Ο πλανήτης δεν είναι εδώ για εμάς. Ο πλανήτης κάνει τα δικά του»

Πριν από 100 χρόνια, ολοκληρώ-
θηκε το πιο διάσημο κουκλόσπιτο 
του κόσμου. Το 1924, η βασίλισσα 
Μαίρη (1867-1953), σύζυγος του 
βασιλιά Γεωργίου Ε΄, συνδέθηκε 
με ένα ονομαστό δημιούργημα, 
στο οποίο είχαν συνδράμει ονο-
μαστές προσωπικότητες της Βρε-
τανίας. Ηταν μια επιτομή της βρε-
τανικότητας. Σήμερα, έναν αιώνα 
μετά, το Κουκλόσπιτο της Βασίλισ-
σας Μαίρη (όπως έχει μείνει στην 
Ιστορία), επισκέψιμο έκθεμα στο 
κάστρο του Ουίνδσορ και μέρος 
της βασιλικής συλλογής έργων 

τέχνης, προβάλλεται στην 100ή 
επέτειό του ως αξιομνημόνευτη 
εμπειρία για τους επισκέπτες. Ονο-
μαστό για την τελειότητά του και 
την υψηλή αισθητική του, το Κου-
κλόσπιτο σχεδιάστηκε αρχικά ως 
μινιατούρα ενός αστικού σπιτιού 
του Λονδίνου από τον διάσημο αρ-
χιτέκτονα σερ Εντουιν Λιούτενς 
(1869-1944) και με τη σύμπραξη 
εξαιρετικών καλλιτεχνών και τε-
χνητών μαστόρων της εποχής. Το 
Κουκλόσπιτο διαθέτει φυσικά και 
βιβλιοθήκη, για τα μικροσκοπικά 
βιβλία της οποίας γράφτηκαν ειδι-

κά πρωτότυπα διηγήματα με υπο-
γραφές ξεχωριστών συγγραφέων 
όπως των σερ Αρθουρ Κόναν Ντό-
ιλ και Α. Α. Μιλν. Αυτό που είχε 
πυροδοτήσει την αρχική ιδέα δεν 
ήταν η δημιουργία ενός κουκλό-
σπιτου προορισμένου για παιδικό 
παιχνίδι, αλλά η δημιουργία ενός 
αυτόνομου έργου τέχνης, σύμβο-
λο της Βρετανίας, και στο οποίο 
να ενσωματώνεται και να αντα-
νακλάται η κορυφαία έκφραση 
πολλών καταξιωμένων δημιουρ-
γών. Το Κουκλόσπιτο έχει μεγά-
λη πυκνότητα συμβολισμών και 

θεωρείται ιδιαίτερα επιτυχημένο 
όχι μόνο κατασκευαστικά και αι-
σθητικά αλλά και γιατί επέτυχε 
να αποδώσει το ήθος μιας εποχής 
μετά τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, 
την πτώση του παλαιού κόσμου 
και την απώλεια μιας ολόκληρης 
γενεάς. Εδειχνε επίσης πώς μπο-
ρούσε να μετεξελιχθεί ο θεσμός 
της μοναρχίας ενσωματώνοντας 
περισσότερα αστικά χαρακτηρι-
στικά. Η βασική ιδέα ανήκει στην 
πριγκίπισσα Μαρί Λουίζ (1872-
1956), εξαδέλφη της βασίλισσας. 
Την ιδέα αυτή τη συζήτησε με 

τον αρχιτέκτονα σερ Εντουιν 
Λιούτενς το έτος 1921, ο οποίος 
συμφώνησε αμέσως να σχεδιά-
σει το σπίτι. Η πριγκίπισσα Μαρί 
Λουίζ είχε πολλές επαφές στον 
κόσμο των καλλιτεχνών και των 
συγγραφέων και προχώρησε σε 
αναθέσεις. Το Κουκλόσπιτο έγι-
νε μια προθήκη της τελειότητας 
της εποχής. Εκτέθηκε για πρώτη 
φορά στην έκθεση της Βρετα-
νικής Αυτοκρατορίας το 1924, 
όπου προκάλεσε επισκεψιμότητα 
1.600.000 ανθρώπων που ήρθαν 
να το θαυμάσουν από κοντά.

Της αρέσουν τα ηφαίστεια. Αυτά 
που βρίσκονται στους βυθούς των 
ωκεανών. H Τζάκι Κάπλαν-Αουερ-
μπαχ –πρόσφατη ανακάλυψη του 
κυρίου Γκρι έπειτα από συνέντευ-
ξή της στο Quanta Magazine και 
στον Ρόμπιν Τζορτζ Αντριους– εί-
ναι ηφαιστειολόγος και σεισμο-
λόγος. Η μεγάλη της αδυναμία εί-
ναι οι σεισμοί που προκαλούν τα 
υποβρύχια ηφαίστεια. Είναι για 
εκείνη ένας καλός τρόπος να κα-
τανοήσει τις εσωτερικές λειτουρ-
γίες του πλανήτη. 

Ενα τέτοιο ηφαίστειο εξερράγη 
στον νότιο Ειρηνικό, το Χούνγκα 
Τόνγκαμ τον Ιανουάριο του 2022μ 
κάνοντας την ατμόσφαιρα της Γης 
να ταλανιστεί όπως η τρεμάμενη, 
τεντωμένη επιφάνεια ενός κρου-
στού. Ο Αντριους το θέτει ωραία: 
η Κάπλαν-Αουερμπαχ μελετά αυτά 
ακριβώς τα soundtrack που δημι-
ουργούν τόσο βίαιες εκρήξεις και 
έτσι μαθαίνει πολλά για τη φυσική 
που κρύβεται πίσω από τέτοια πα-

ροξυσμικά γεωλογικά φαινόμενα.  
«Πάντοτε αγαπούσα τους ήχους», 
λέει η ίδια στον δημοσιογράφο του 
Quanta. «Πάντοτε αγαπούσα τις 
αντηχήσεις και τα εγκάρσια κύμα-
τα. Ενα τέτοιο κλασικό παράδειγ-
μα είναι όταν φυσάμε στο στόμιο 
μιας φιάλης μπίρας – ή όταν σέρ-
νεις απαλά το δάχτυλό σου στο 
στόμιο ενός ποτηριού κρασιού... 
το γυαλί τραγουδάει». 

Η Κάπλαν-Αουερμπαχ προτιμά-
ει τα υδρόφωνα, μέσω των οποί-
ων μπορεί να ακούσει κάθε είδους 
υποβρύχιο ήχο. «Υπάρχει μια ζώνη 

κάπου ένα χιλιόμετρο κάτω από 
την επιφάνεια της θάλασσας όπου 
ο ήχος παγιδεύεται. Εάν τοποθε-
τήσεις ένα υδρόφωνο εκεί, μπορεί 
να ακούσει ήχους από χιλιάδες χι-
λιόμετρα μακριά. (...) Ακούς σει-
σμούς, κατολισθήσεις, ηφαιστει-
ακές εκρήξεις, ακούς φάλαινες, 
ακούς πλοία – Θεέ μου, τα πλοία 
κάνουν πολλή φασαρία. Μπορείς 
κατά κάποιο τρόπο να βάλεις σε 
μια τυχαία σειρά όλα αυτά τα τρα-
γούδια που παράγει η ηφαιστειακή 
δραστηριότητα».

Κάθε φορά που γίνεται μια υπο-
βρύχια έκρηξη, ακούει μια νέα δι-
άλεκτο για πρώτη φορά και αυ-
τή καλείται να «μεταφράσει». «Τα 
ηφαίστεια αυτά μας δείχνουν απί-
θανα πράγματα που συμβαίνουν 
κάτω απ’ το νερό και δεν ξέρουμε 
τίποτα γι’ αυτά. (...) Ο πλανήτης 
δεν είναι εδώ για εμάς. Ο πλανήτης 
κάνει τα δικά του». Οπως έδειξε η 
έκρηξη του Τόνγκα, τα τσουνάμι 
στον ωκεανό προκλήθηκαν από 

ατμοσφαιρικά βαρυτικά κύματα. 
«Αυτό σου τρελαίνει το μυαλό». 

Το «Swift Quake»
Η Κάπλαν-Αουερμπαχ έχει κα-

ταμετρήσει ακόμα και σεισμικά 
κύματα που προκλήθηκαν από συ-
ναυλίες της... Τέιλορ Σουίφτ στο 
Σιάτλ. «Ηταν σαν ένας μικρός σει-
σμός. Το Swift Quake».

Ο κύριος Γκρι βάζει να ακού-
σει το άλμπουμ «Reflection», που 
ο Μπράιαν Ινο κυκλοφόρησε το 
2017. Θα το έλεγες και ήχο της 
θάλασσας· αντηχήσεις από τα βά-
θη των ωκεανών, της μνήμης του 
ίδιου του πλανήτη. ∆ίχως εκρή-
ξεις ή τσουνάμι· μονάχα αυτός ο 
υποβλητικός, νανουριστικός ψί-
θυρος που παραπέμπει στον εσω-
τερικό μονόλογο ενός ανθρώπου 
ή και ενός πλανήτη. «Υδρόφω-
νο είναι και αυτό», λέει ο κύριος 
Γκρι. «Εντοπίζει ήχους παγιδευ-
μένους κάπου βαθιά, κάπου μα-
κριά μέσα στα πράγματα».

ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΕΣ
Δαγκεροτυπίες
Το ενδιαφέρον για την ιστορική 
φωτογραφία έχει ενισχυθεί διε-
θνώς. Στις δημοπρασίες, οι δαγκε-
ροτυπίες των δεκαετιών 1840 και 
1850 είναι περιζήτητες αλλά πάντα 
αφήνουν και ένα αδιάθετο απόθεμα 
για νέους συλλέκτες. Από πρόσφατη 
δημοπρασία (Michael Lehr Antiques) 
στις ΗΠΑ, οι απούλητες φωτογραφί-
ες κυμαίνονται σε σπανιότητα, ομορ-
φιά και αξία. Οι τιμές τους μπορεί να 
είναι ιδιαίτερα προσιτές (κάτω από 
100 ευρώ) ή και πολύ υψηλές, στη 
ζώνη πάνω από 3.500 ευρώ.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Πράδο και συγγραφείς
Το Μουσείο Πράδο συνεχίζει το 
πρόγραμμα μετακλήσεων σε σημα-
ντικούς συγγραφείς. Εχει εγκριθεί η 
πρόσκληση στην Ολγα Τοκάρτσουκ 
και στον Τζον Μπάνβιλ ώστε να ζή-
σουν για ένα διάστημα με τις συλλο-
γές του Πράδο και να εμπνευστούν 
στα επόμενα λογοτεχνικά έργα τους. 
Ο πρώτος καλεσμένος ήταν ο Τζ. Μ. 
Κούτσι και η Χλόη Αρίτζις. Το πρό-
γραμμα είναι κοινή πρωτοβουλία του 
Πράδο με το Ιδρυμα Loewe σε συ-
νεργασία με την ισπανική έκδοση του 
λογοτεχνικού περιοδικού Granta.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Γερμανικός εξπρεσιονισμός
Η νέα έκθεση στην Εθνική Πινακο-
θήκη στην Ουάσιγκτον είναι αφιε-
ρωμένη στο ρεύμα του γερμανικού 
εξπρεσιονισμού του Μεσοπολέμου 
(στη φωτογραφία, έργο του Βάλ-
τερ Γκραματέ). Ολα τα έργα, περί τα 
100, προέρχονται από τις πλουσι-
ότατες συλλογές της Πινακοθήκης 
και εκπροσωπούν διάφορες τεχνι-
κές και μέσα, κυρίως χαρακτικά και 
εικονογραφήσεις βιβλίων. Η έκθεση 
τιτλοφορείται «Το αγωνιώδες βλέμ-
μα: ο γερμανικός εξπρεσιονισμός 
και η κληρονομιά του». 

ΣΑΛΤΣΜΠΟΥΡΓΚ
Οι φωτογραφίες του Ιρβινγκ Πεν
Στην γκαλερί του Thaddaeus 
Ropac στο Σάλτσμπουργκ υπάρχει η 
δυνατότητα να δει κανείς ορισμέ-
νες από τις όχι και τόσο γνωστές 
φωτογραφίες του Αμερικανού φω-
τογράφου Ιρβινγκ Πεν (1917-2009). 
Προέρχονται από το διάστημα που ο 
Πεν δούλεψε για το Εργαστήρι των 
Χορευτών του Σαν Φρανσίσκο, το 
1967, στο πλευρό της διάσημης χο-
ρογράφου Αννα Χάλπριν. Στην ίδια 
έκθεση παρουσιάζονται επίσης και 
τα ζωγραφικά έργα που είχε κάνει ο 
Ιρβινγκ Πεν την ίδια περίοδο. 

ΦΙΛΟΤΕΛΙΣΜΟΣ
Ιστορία της μετεωρολογίας
Θεματοφύλακες των παραδόσε-
ων, οι Βρετανοί κυκλοφόρησαν μέσω 
των Βασιλικών Ταχυδρομείων τη νέα 
σειρά αναμνηστικών γραμματοσή-
μων αφιερωμένων στην επέτειο των 
170 ετών από την ίδρυση της Μετε-
ωρολογικής Υπηρεσίας. Η νέα σειρά, 
θαυμάσια στην εικαστική της απόδο-
ση, αποτίνει φόρο τιμής σε μετεωρο-
λόγους που άφησαν εποχή με το έρ-
γο τους και υπενθυμίζει στιγμές που 
καθόρισαν την εξέλιξη της επιστή-
μης. Ο φιλοτελισμός θα είναι πάντα 
μια πύλη στον κόσμο της γνώσης.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Τα υποβρύχια ηφαίστεια μας δείχνουν απίθανα πράγματα που συμβαίνουν 
κάτω απ’ το νερό και δεν ξέρουμε τίποτα γι’ αυτά».

Το Κουκλόσπιτο της Βασίλισσας Μαίρη είναι ένα κλασικό αξιοθέατο στο κάστρο του Ουίνδσορ.
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Κάθε φορά που γίνεται 
μια υποβρύχια έκρηξη, 
ακούει μια νέα διάλεκτο 
για πρώτη φορά 
και αυτή καλείται 
να «μεταφράσει».
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΩΚΑΣ
«Δώρος Γεωργιάδης, Μ’ ένα τραγούδι
που μιλάει στην ανθρωπιά σας,
Μουσική Διαδρομή»
εκδ. Ευγνώμων, σελ. 320

Ο Δώρος Γεωργιάδης είναι ένας από τους 
πρώτους Κύπριους τραγουδιστές και συνθέτες 
που διέπρεψαν στην Ελλάδα. Καθιερώθηκε το 
1972 όταν κέρδισε το Α΄ Βραβείο στο Φεστι-
βάλ Θεσσαλονίκης ερμηνεύοντας τη σύνθεσή 
του «Αν ήμουν πλούσιος» σε στίχους Σώτιας Τσώτου. Το 1977 κέρδισε 
ξανά το Α΄ Βραβείο στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης για τη σύνθεσή του 
με τίτλο «Ας κάνουμε απόψε μιαν αρχή», τραγούδι με το οποίο η Άννα 
Βίσση καθιερώθηκε στο ελληνικό μουσικό στερέωμα. Με τη σύνθεση 
της ροκ όπερας «The Archon» (1979), που ανέβηκε στη Νότιο Αφρι-
κή, αλλά και των τραγουδιών «Σωκράτη εσύ Σουπερστάρ» (1979) και 
«Μόνικα» (1981), με τα οποία συμμετείχε στο Φεστιβάλ Τραγουδιού της 
Eurovision. Το βιβλίο αυτό είναι το πρώτο βιβλίο του Αλέξανδρου Φωκά. 
Ο Αλέξανδρος Φωκάς γεννήθηκε το 1991 στη Λευκωσία. Από τα 9 του 
χρόνια παίζει σαξόφωνο και από τα 20 τραγουδά ερασιτεχνικά. Η αγα-
πημένη του δεκαετία, όσο αφορά τα μουσικά δρώμενα, είναι αυτή του 
’70. Αυτή η μουσική θα τον σημαδεύσει, όσο θα τον σημαδεύσει και το 
καλό ελληνικό τραγούδι,  ο Γιάννης Σπανός, ο Μάνος Λοΐζος, ο Γιώργος 
Χατζηνάσιος, ο Αντώνης Καλογιάννης, η Μαρινέλλα, η Ελπίδα, ο Κώστας 
Χατζής, η Αλέκα Κανελλίδου, ο ∆ώρος Γεωργιάδης και τόσοι άλλοι καλλι-
τέχνες. Από μικρός διάβαζε ό,τι αφορούσε στην ιστορία του ελληνικού 
τραγουδιού. Και αυτό κάνει ακόμα. Τον μαγεύει το γράψιμο του Λευτέ-
ρη Παπαδόπουλου. Τον συγκινεί ο στίχος της Σώτιας Τσώτου. Ξεκίνησε 
να γράφει στα 12 του σε μπλογκ και μουσικά φόρουμ, με την αθωότητα 
και το πείσμα ενός παιδιού. Η χάρη του έφτασε μέχρι το Ogdoo.gr, χάρη 
στην εμπιστοσύνη του Κώστα Μπαλαχούτη. ∆ηλώνει πως γράφει γιατί 
αγαπά τη γλώσσα. Προσπαθεί να τη σέβεται όσο μπορεί. 
Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται από την εφαρμογή Read Library. 
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία. 

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Μία από τις πολλές χαρές που 
έχει το γράψιμο σε έντυπα ευ-
ρείας κυκλοφορίας, η κυριότε-
ρη μάλλον, είναι η ανταλλαγή 
με τους αναγνώστες. Μια τέτοια 
απροσδόκητα μεγάλη επικοινω-
νία και ανταλλαγή, με γνωστούς 
και άγνωστους, είχα για το προη-
γούμενο κείμενο (6-7/1/ 2024) σε 
αυτήν εδώ τη στήλη, με αφορμή 
τα «Πεσμένα φύλλα» του Καου-
ρισμάκι. Συνεχίζω τη συζήτηση, 
στο ίδιο πνεύμα, κάνοντας λόγο 
για δύο άλλες ταινίες του σπου-
δαίου Φινλανδού σκηνοθέτη. Ο 
λόγος, δηλαδή, πάλι για την αλ-
ληλεγγύη των φτωχών και για 
το θαύμα. 

Η ταινία «Η άλλη πλευρά της 
ελπίδας» (2017) είναι συνέχεια 
της «Χάβρης» (2011) — ο σκη-
νοθέτης έχει υποσχεθεί και άλλη 
μία ακόμη για να ολοκληρώσει 
την τριλογία για τους μετανά-
στες. Ο Χάλιντ, Σύρος μετανά-
στης από το Χαλέπι, έχει χάσει 
όλη την οικογένειά του, όταν 
βομβαρδίστηκε το σπίτι τους 
(άγνωστο και αδιάφορο από ποια 
εμπόλεμη πλευρά). Σώζονται μό-
νο αυτός και η αδελφή του, επει-
δή έτυχε και οι δυο τους να μην 
είναι εκεί. Θα φτάσουν στην Κε-
ντρική Ευρώπη, ακολουθώντας 
τη γνωστή διαδρομή ταλαιπωρί-
ας, κινδύνου και αγωνίας: Τουρ-
κία, Ελλάδα, Σερβία, Βόρεια Μα-
κεδονία. Στην Ουγγαρία θα χάσει 
τα ίχνη της Μύριαμ, του μόνου 
δικού του ανθρώπου που του έχει 
απομείνει. Ο Χάλιντ δεν νοιάζε-
ται πια για τη δική του ζωή και 
σωτηρία, το μόνο που τον νοιά-
ζει είναι να βρει την αδελφή του. 
Γυρίζει τη μισή Ευρώπη με τα 
πόδια αναζητώντας την. 

Ο Καουρισμάκι μπορεί να εί-
ναι ο ποιητής της αλληλεγγύης 
και του θαύματος, δεν είναι πά-
ντως αφελής, στις ταινίες του 
έχουν πάντα έντονη παρουσία 
η βία του κράτους και της κοι-
νωνίας, η απληστία των οικονο-
μικών παραγόντων. Ο Χάλιντ, 
όπως κάθε μετανάστης, έρχεται 
καθημερινά αντιμέτωπος με αυτή 
τη βία, η ζωή του παίζεται κάθε 
στιγμή κορώνα-γράμματα και η 
σωτηρία της εξαρτάται από τους 
συνανθρώπους. Ο Χάλιντ σώζε-
ται επειδή ο ναύτης στο φορτη-
γό πλοίο που τον μετέφερε από 
το Γκντανσκ στη Φινλανδία δεν 
τον κάρφωσε στον καπετάνιο 

και του έφερνε να φάει· η νοσο-
κόμα στο κέντρο υποδοχής τον 
διευκολύνει, μετά την απόφαση 
απέλασής του, να δραπετεύσει· η 
ομάδα αστέγων τον σώζει από τα 
ναζιστικά καθάρματα που ήταν 
έτοιμα να τον κάψουν. 

Η βασανισμένη διαδρομή του 
Χάλιντ διασταυρώνεται με τη ζωή 
του μοναχικού και λιγομίλητου 
Βίκστρομ, πλασιέ πουκαμίσων, 
που εγκαταλείπει την αλκοολική 
γυναίκα του, ξεπουλάει το εμπό-
ρευμα, κερδίζει χρήματα στο πό-
κερ και αγοράζει ένα εστιατόριο. 
Μετά το αλληλογρονθοκόπημα 
της πρώτης συνάντησης, ο Βίκ-
στρομ θα του προσφέρει δου-
λειά και στέγη, θα του εκδώσει 
πλαστή κάρτα παραμονής και 
εργασίας. Για τον Καουρισμάκι, 
η καλοσύνη έρχεται συχνά από 
εκεί όπου δεν την περιμένει κα-
νείς. Η καλοσύνη είναι έκπληξη! 
Ολη αυτή η αλυσίδα πράξεων κα-
λοσύνης καταλήγει και ολοκλη-
ρώνεται σε ένα θαύμα: η αδελφή 
ζει κάπου στη Λιθουανία! Ο Βίκ-
στρομ θα οργανώσει τον παρά-

νομο ερχομό της στη Φινλανδία 
– ο νταλικέρης δεν θα θελήσει να 
πληρωθεί για το παρακινδυνευ-
μένο εγχείρημα. Η μυστική δύ-
ναμη της καλοσύνης μεταμορ-
φώνει και τον ίδιο τον Βίκστρομ: 
πηγαίνει και βρίσκει τη γυναίκα 
που εγκατέλειψε, η οποία από τό-
τε δεν έχει βάλει γουλιά αλκοόλ 
στο στόμα της, και η οποία τον 
περιμένει με τη βέρα του κρε-
μασμένη στον λαιμό της. Αλλο 
αναπάντεχο θαύμα, καρπός και 
αυτό της αγάπης, που είναι πά-
ντα λιγομίλητη, αν δεν είναι και 
βουβή! Η Μύριαμ, ωστόσο, δεν 
θέλει πλαστή ταυτότητα, θέλει το 
όνομά της και παραδίδεται στην 
αστυνομία, για να ζητήσει άσυ-
λο. Τον Χάλιντ τον μαχαιρώνει ο 
ναζί, αλλά δεν πεθαίνει. ∆εν ξέ-
ρουμε τι θα γίνει στη συνέχεια: 
θα δώσουν άσυλο στη Μύριαμ ή 
θα την απελάσουν; Ο μαχαιρω-
μένος Χάλιντ, ξαπλωμένος κάτω 
από ένα δέντρο, δίπλα στη θά-
λασσα, με το σκυλί να του γλεί-
φει το πρόσωπο, θα ζήσει; Κανείς 
δεν μπορεί να πει. Το πρόσωπο 
του Χάλιντ για πρώτη φορά στη 
ταινία είναι φωτεινό και ιλαρό: 
γαλήνη πριν από το τέλος ή ελ-
πίδα ζωής; Ο,τι και αν γίνει στη 
συνέχεια, το θαύμα της ανθρώ-
πινης αλληλεγγύης και της καλο-
σύνης έχει συντελεστεί. Το κακό 
δεν κυριάρχησε.

Σε μια παλαιότερη ταινία του 

Καουρισμάκι, «Ο άνθρωπος χω-
ρίς παρελθόν» (2002), ο ήρωας, 
ύστερα από χτύπημα στο κεφά-
λι από νεοναζί, μεταφέρεται σε 
νοσοκομείο, όπου οι γιατροί τον 
θεωρούν νεκρό. Εκείνος όμως 
ανασταίνεται κυριολεκτικά, ση-
κώνεται από το κρεβάτι και φεύ-
γει. Και άλλη μία φορά γίνεται 
το ίδιο, όταν βρίσκεται πεσμέ-
νος δίπλα στη θάλασσα. Ζει αλλά 
έχει χάσει τη μνήμη του, δεν ξέ-
ρει ποιος είναι. Σώζεται ξανά και 
ξανά χάρη στη φροντίδα των άλ-
λων. Τον περιθάλπει αρχικά μια 
οικογένεια απόκληρων, που ζει 
σε παράγκα. Τον φροντίζει και η 
Ιρμα, η πάμφτωχη χριστιανή που 
δουλεύει για τον Στρατό Σωτηρί-
ας και μένει σε ένα δωματιάκι σε 
υπνωτήριο. Ερωτεύονται με βα-
θιά αγάπη και χωρίς διαχύσεις, 
όπως πάντα στον Καουρισμάκι. 
Ο ήρωας της ταινίας έχει χάσει 
τα πάντα, όνομα, μνήμη, στέγη, 
χρήματα, δεν έχει χάσει όμως 
την ικανότητα να αγαπάει και 
τη θέληση για ζωή (είναι πάντα 
καλοντυμένος). Μέσω της Ιρμας 
ο ήρωας θα γνωρίσει και την μπά-
ντα του Στρατού Σωτηρίας, την 
οποία θα πείσει να εισαγάγει τη 
ροκ στα χριστιανικά τραγούδια 
της. Εχει πολύ ενδιαφέρον να 
προσέξει κανείς με τι συμπάθεια 
και τρυφερή ειρωνεία παρουσιά-
ζει ο Καουρισμάκι αυτή την μπά-
ντα! Η ταυτότητα του ήρωα θα 
αποκαλυφθεί με παράδοξο τρό-
πο: ήταν παντρεμένος, είχε υπο-
βάλει αίτηση διαζυγίου πριν φύ-
γει από το σπίτι του. Η γυναίκα 
του θα τον αναγνωρίσει από μια 
φωτογραφία, θα επικοινωνήσει 
με την αστυνομία και θα δώσει 
το ονοματεπώνυμό του. Η απο-
κάλυψη και το ξεκαθάρισμα των 
λογαριασμών με την πρώην σύ-
ζυγο θα επιτρέψει πια στην καλή 
και τίμια Ιρμα να προχωρήσει τη 
σχέση μαζί του.

Ο Καουρισμάκι είναι απαισι-
όδοξος για την πορεία του κό-
σμου. Μόνη ελπίδα η καλοσύνη 
και η αλληλεγγύη των φτωχών, 
που ανατρέπει απρόβλεπτα τα 
πάντα και επιτρέπει στη ζωή να 
συνεχίζεται ανθρώπινα. «Ολα εί-
ναι φιλευσπλαχνία», λέει κάποια 
στιγμή η Ιρμα. Ευσπλαχνία είναι 
η άλλη ονομασία του θαύματος. 
Ο ήρωάς μας δεν έχει παρελθόν, 
αλλά έχει μέλλον, το ανθρώπι-
νο μέλλον που χαρίζει η αγάπη.

Η Ελένη Ανδρεάδη είναι συγγρα-
φέας και ειδικός βιώσιμης ανάπτυ-
ξης. Γράφει παιδικά μυθιστορήμα-
τα για προσχολική μέχρι εφηβική 
ηλικία με θέμα το περιβάλλον, και 
έχει βραβευτεί με το κρατικό βρα-
βείο παιδικού βιβλίου γνώσεων. 
Είναι ιδρύτρια της μη κερδοσκο-
πικής οργάνωσης «Πράκτορες του 
Πλανήτη», που έχει υλοποιήσει 
προγράμματα βιωματικής περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης με πάνω από 
100.000 παιδιά. Τα τελευταίο της 
βιβλίο είναι το «Οι Μαχητές του 
Ντάο 2: Υπόθεση Λυπημένο Πά-
ντα» (εκδ. Μεταίχμιο).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Ο γάτος που δίδασκε Ζεν» του Τζέ-
ιμς Νόρμπερι και τo «Medusa» της 
Τζέσι Μπάρτον. Το πρώτο είναι ένα 
βιβλίο με λιτά αλλά βαθιά μηνύμα-
τα, ενώ το δεύτερο μια τρυφερή, 
φεμινιστική ερμηνεία της Μέδου-
σας της ελληνικής μυθολογίας. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Πως το γιγάντιο χταπόδι του Ειρη-
νικού έχει εννέα εγκεφάλους και 
μπορεί να ζήσει έξω από το νε-
ρό για 30 λεπτά, όπως έμαθα στο 
«Πανέξυπνα πλάσματα» της Σέλ-
μπι βαν Πελτ. Η βιοποικιλότητα του 
πλανήτη μας είναι παραπάνω από 
συναρπαστική.
 

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το «Μόμπι Ντικ» του Χέρμαν Μέλ-
βιλ. Θυμήθηκα πως πριν από το πε-
τρέλαιο, καίγαμε λάδι φάλαινας για 
φωτισμό και θέρμανση.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Κάτω από τη σκιά ενός δέντρου μια 
ανοιξιάτικη μέρα. 
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Καμιά φορά αναζητώ την ελαφρό-
τητα γιατί οι μέρες είναι βαριές. Αλ-
λες φορές διψώ για πρόκληση και 
προβληματισμό. Προσπαθώ να έχω 
συμπόνια προς τον εαυτό μου. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η στιγμή που αφήνεις το βιβλίο κά-
τω γιατί ξέρεις πως κάπου ανάμεσα 
στις λέξεις μόλις διάβασες μια πα-
νανθρώπινη αλήθεια και χρειάζεσαι 
μια ανάσα. Οι ιστορίες μάς ενώνουν.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Απίθανα πλάσματα» της Κάθριν 
Ράντελ, ένα μεγάλο νέο ταλέντο 
στον χώρο του παιδικού βιβλίου. 
 
Ποιοι είναι οι περιβαλλοντικοί κίν-
δυνοι για τους οποίους οι Μαχητές 
του Ντάο προειδοποιούν;
Σε μια σοφίτα στην Αθήνα, με τον 
ζεν Κινέζο παππού τους και ταξιδιώ-
τη του χρόνου, δυο παιδιά γίνονται 
Μαχητές του Ντάο για να επαναφέ-
ρουν την ισορροπία στη σχέση μας 
με τον πλανήτη. Στο πρώτο βιβλίο 
της σειράς, «Υπόθεση ηλιακό τσάι», 
βρίσκονται αντιμέτωποι με την κλι-
ματική κρίση, ενώ στο δεύτερο με 
τη ραγδαία εξαφάνιση της βιοποι-
κιλότητας. Σε κάθε περιπέτεια τους 
βοηθά η επιστήμη αλλά και αξίες 
από τον κόσμο της αρχαίας φιλοσο-
φίας του Ντάο, όπως η σημασία της 
αυτογνωσίας και της ενσυνειδητό-
τητας, αλλά και εργαλεία σαν τον 
διαλογισμό. Το βιβλίο προσκαλεί τον 
αναγνώστη να διαπιστώσει τη σημα-
σία της εσωτερικής μας ισορροπίας 
ως προϋπόθεση ευτυχίας και τελικά 
επίτευξης της αειφορίας.

GEORGE SAUNDERS
Κολυμπώντας στη λιμνούλα υπό βρο-
χήν (όπου τέσσερις Ρώσοι κλασικοί 
δίνουν μαθήματα δημιουργικής γρα-
φής, ανάγνωσης και ζωής)
Μτφρ.: Ανδρέας Παππάς,
εκδ.: Πατάκη, σελ. 542

 
Μυθιστοριογράφος τιμημένος με 
το βραβείο Booker 2017 και πα-
ράλληλα πανεπιστημιακός καθη-
γητής ∆ημιουργικής Γραφής του 
Syracuse University στην πολι-
τεία της Νέας Υόρκης, ο Τζορτζ 
Σόντερς αναλύει επτά διηγήματα 
Ρώσων κλασικών του 19ου αιώ-
να. Συνθέτει έτσι ένα γοητευτικό 
εγχειρίδιο παράδοσης μαθημά-
των συγγραφής, που απευθύνεται 
στους επίδοξους διηγηματογρά-
φους και συγχρόνως ένα εγχειρί-
διο μαθημάτων ανάγνωσης, που 
απευθύνεται σε όλους μας. Υπάρ-
χουν νόμοι και κανόνες στη μυ-
θοπλασία; Γιατί ένας συγγραφέας 
είναι δυνατόν να κάνει παρεκβά-
σεις καθυστερώντας την εξέλιξη 
της πλοκής; Γιατί πρέπει να απο-
φεύγει πάση θυσία το υπερβο-
λικά προφανές; Τι προσδίδει σε 
ένα κείμενο λογοτεχνίας βάθος; 
Και πώς διαμορφώνονται οι δε-
σμοί ανάμεσα σε συγγραφείς και 
αναγνώστες, πώς με άλλα λόγια 
κατορθώνουν οι συγγραφείς και 

πείθουν τους αναγνώστες τους 
να βυθιστούν στις ιστορίες τους 
και να μην τις παρατήσουν μετά 
τις πρώτες σελίδες;

Τρία διηγήματα του Τσέχοφ, 
δύο του Τολστόι και από ένα του 
Γκόγκολ και του Τουργκιένιεφ 
αποτελούν την ύλη προκειμένου 
αφενός να απολαύσουμε γραπτά 
πρώτης λογοτεχνικής ποιότητας, 
και αφετέρου να 
ποικίλλουμε τους 
τρόπους με τους 
οποίους προσεγ-
γίζουμε τα κείμε-
να μυθοπλασίας. 
Με αφετηρία την 
αρχή ότι ιστορία εί-
ναι κάτι που ανα-
πτύσσεται, ότι δη-
λαδή μια ιστορία 
αποτελεί διαδοχή 
στιγμών προσδο-
κίας και αντίστοι-
χης ικανοποίησης, 
ή αλλιώς ένα σύστημα μεταφοράς 
ενέργειας από τη μια σελίδα στην 
άλλη, ο Τζορτζ Σόντερς υποστηρί-
ζει το δόγμα της οργανικότητας. 
Θεωρεί δηλαδή ότι κάθε στοιχείο 
μιας ιστορίας οφείλει να υπηρετεί 
την αφηγηματική ροή ή αλλιώς 
την Αρχή της Αμείλικτης Αποτελε-
σματικότητας. Πρόκειται για κάτι 
αναμενόμενο εφόσον επιλέγει να 

διδάξει τους έξι μαθητές που δια-
λέγει κάθε χρόνο ανάμεσα στους 
εκατοντάδες υποψηφίους, πώς να 
γράφουν καταφεύγοντας σε κεί-
μενα δεξιοτεχνών του 19ου αιώνα 
και όχι μεταμοντέρνων μυθιστο-
ριογράφων, όπως λόγου χάρη ο 
Τζον Μπαρθ, ο Τόμας Πίντσον ή 
ο Σαλμάν Ρουσντί. 

Εχοντας ειδοποιήσει τους ανα-
γνώστες του ότι 
καμιά ανάλυση δεν 
αρκεί για να απο-
καλύψει το μυστή-
ριο πίσω από ένα 
έργο μυθοπλασίας, 
και αφού προτρέ-
ψει τους μαθητές 
του να ανακα-
λύψουν τη δική 
τους φωνή και το 
δικό τους σύστη-
μα όταν καθίσουν 
να γράψουν, ο Σό-
ντερς υποστηρίζει 

πως δεν αρκεί να είναι μια αφήγη-
ση αρκετά ζωντανή ώστε να μας 
πείθει να συνεχίσουμε την ανά-
γνωσή της, αλλά πως θα πρέπει 
και να εμπλουτίζεται έτσι ώστε να 
βαθαίνει και να πλαταίνει. Και συ-
νεχίζει διευκρινίζοντας, πως ένα 
κείμενο μετατρέπεται σε διήγημα 
όταν στις σελίδες του συμβαίνει 
κάτι που ανατρέπει τα δεδομένα. 

Γι’ αυτό, εξηγεί, οι ιστορίες οδη-
γούνται σε κλιμακώσεις, περιέ-
χουν δηλαδή ένα κομβικό σημείο 
μετά το οποίο τίποτα δεν παρα-
μένει πια όπως ήταν πριν. ∆ιό-
τι και στην πεζογραφία ισχύει η 
αρχή του Αϊνστάιν, πως κανένα 
πρόβλημα δεν λύθηκε μέσα στο 
πλαίσιο της αρχικής σύλληψης 
και διατύπωσής του. Αν και βέ-
βαια η βαθύτερη ομορφιά του δι-
ηγήματος δεν είναι, όπως εξηγεί, 
οι απαντήσεις που δίνει, αλλά οι 
βαθύτερες διεργασίες που προ-
καλεί στο μυαλό του αναγνώστη. 
∆ιότι διαβάζοντας και γράφοντας 
ακονίζουμε τους αισθητήρες του 
βαθύτερου Είναι μας κι αυτό το 
κάνουμε στο απολύτως κατάλληλο 
πεδίο που είναι η μυθοπλασία, κα-
θώς, σε αντίθεση προς την πραγ-
ματική ζωή, στη δική της αρένα 
και ο ρυθμός είναι γρηγορότερος 
και ο χρόνος πιο συμπυκνωμένος. 

Ευαίσθητο, στοχαστικό και ευ-
ρηματικό, το «Κολυμπώντας στη 
λιμνούλα υπό βροχήν» αποτελεί 
αποκάλυψη. Το κλείνω και αρ-
χίζω αμέσως, τι άλλο; Τη συλλο-
γή του Τζορτζ Σόντερς «∆εκάτη 
∆εκεμβρίου» (2013) κι έπειτα το 
πολυβραβευμένο «Λήθη και Λίν-
κολν» (2017), για να απαντήσω 
στο ερώτημα, πόσο καλός μυθι-
στοριογράφος είναι; 

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Στη λιμνούλα με κλασικούς Ρώσους συγγραφείς

Απαισιοδοξία και αλληλεγγύη

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Για τον Καουρισμάκι, 
η καλοσύνη είναι 
έκπληξη· έρχεται 
συχνά από εκεί όπου 
δεν την περιμένει κανείς!

Ο Βίκστρομ (αριστερά, τον ενσαρκώνει ο Σάκαρι Κουόσμανεν) δέχεται 
γροθιά από τον Χάλιντ (Σερουάν Χατζί), Σύρο μετανάστη από το Χαλέπι. Ο 
μοναχικός και λιγομίλητος Βίκστρομ θα του προσφέρει δουλειά και στέγη, 
θα του εκδώσει πλαστή κάρτα παραμονής και εργασίας, και θα τον βοηθή-
σει να βρει την αδελφή του, την οποία αναζητεί στην Ευρώπη.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗN ΕΛΕΝΗ ΑΝΔΡΕΑΔΗ  
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Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΣΚΑΡΑΚΗ

«Είναι απίστευτο. Μάλιστα, ένα 
μεγάλο κομμάτι του εαυτού μου 
θέλει να πει ότι δεν θα έπρεπε να 
είμαι εγώ». Λίγες ώρες μετά την 
ανακοίνωση των υποψηφιοτήτων 
για τα φετινά Οσκαρ, η Λίλι Γκλά-
ντστοουν αντιδρά στο γεγονός 
ότι προτάθηκε για το βραβείο του 
Α΄ γυναικείου ρόλου. Η ηθοποιός 
ξεχώρισε στην ταινία του Μάρτιν 
Σκορσέζε, «∆ολοφόνοι του ανθι-
σμένου φεγγαριού» («Killers of the 
Flower Moon») μέσα από τον ρό-
λο της Μόλι Μπέρκχαρτ, μέλους 
της φυλής των Οσέιτζ, οι οποί-
οι σφαγιάστηκαν τις δεκαετίες 
1910-1930 από λευκούς αποίκους 
για τα δικαιώματα εκμετάλλευσης 
του πετρελαίου το οποίο υπήρχε 
άφθονο στη γη τους. Οι δολοφο-
νίες αυτές είχαν ως στόχους κυ-
ρίως νεαρά άτομα, οι ένοχοι δεν 
βρέθηκαν και δεν τιμωρήθηκαν 
ποτέ, γι’ αυτό και η συγκεκριμένη 
περίοδος της αμερικανικής ιστο-
ρίας έμεινε γνωστή ως «Κράτος 
του Τρόμου» (Reign of Terror) από 
αμερικανικές εφημερίδες της επο-
χής. Υπολογίζεται ότι εξήντα και 
πλέον άτομα δολοφονήθηκαν από 
το 1918 έως το 1931. 

Η 37χρονη Γκλάντστοουν γρά-
φει ιστορία στον θεσμό, καθώς εί-
ναι η πρώτη ιθαγενής Αμερικανίδα 
που κερδίζει υποψηφιότητα σε μια 
από τις πιο σημαντικές κατηγορί-
ες. Αν και συγκινημένη γι’ αυτή τη 
διάκριση, η ίδια δεν ξεχνάει αξι-
οσημείωτες ερμηνείες ιθαγενών 
από το παρελθόν. Οπως εκείνη 
της Κίσα Κασλ-Χιουζ με καταγω-
γή από τον αυτόχθονα πληθυσμό 
των Μαορί στη Νέα Ζηλανδία, η 
οποία εντυπωσίασε την Ακαδη-
μία και το κοινό με τον ρόλο της 
στην ταινία «Whale Rider» (2002). 

«Θυμάμαι πώς ένιωσα όταν την 
είδα στο φιλμ. Ηταν η νεότερη 
ηλικιακά ιθαγενής υποψήφια για 
Οσκαρ. Η εμπειρία ήταν για μέ-
να καθολική. Eνιωσα τόσο κοντά 
στην ανατροφή, στις ρίζες, στην 
οικογένεια και στη γλώσσα μου, 
μεγάλη τιμή», ανέφερε πρόσφατα 
η Γκλάντστοουν. Οσον αφορά την 
υποψηφιότητα που απέσπασε, η 
ηθοποιός τονίζει στις συνεντεύ-
ξεις της ότι δεν είναι ολοκληρω-
τικά δική της. «Η υποψηφιότητά 
μου ανήκει σε πολλούς ανθρώ-
πους: τις φυλές των Οσέιτζ, των 
Μπλάκφιτ (Μαυροπόδαροι), των 
Νε Περσέ και κάθε ηθοποιό δια-
φορετικής καταγωγής. Είναι πε-
ριστασιακό το ότι είμαι η πρώτη 

και νιώθω ευγνωμοσύνη. Γνωρί-
ζω όμως ότι δεν θα είμαι και η 
τελευταία». 

Μετά τη νίκη της στις Χρυσές 
Σφαίρες –και τον ευχαριστήριο 
λόγο που ακούστηκε σε κάθε γω-
νιά του πλανήτη, αλλά κυρίως 
στους δικούς της ανθρώπους– η 
Γκλάντστοουν προχωράει αστα-
μάτητη προς την οσκαρική βραδιά 
της 10ης Μαρτίου, έτοιμη για μία 
ακόμα αλλαγή σελίδας στο Χόλι-
γουντ το οποίο πλέον είναι περισ-
σότερο συμπεριληπτικό. 

Ο «μάγος»
Γεννημένη τον Αύγουστο του 

1986 στην πόλη Κάλισπελ της 
αμερικανικής πολιτείας Μοντά-
να, η μικρή Λίλι μεγάλωσε στην 
κοινότητα των Μπλάκφιτ της πε-
ριοχής αλλά και στο Σιάτλ, όπου 
εγκαταστάθηκε στη συνέχεια η 
οικογένεια. Ο δημοσιογράφος πα-
τέρας της, Χάουαρντ, προέρχεται 
από τους Μπλάκφιτ και τους Νε 
Περσέ. Η μητέρα της, Μπέτι, είναι 
εκπαιδευτικός με καταγωγή από 

την Ολλανδία και τους Κεϊτζούν. 
Η γιαγιά της πέρασε σε ένα από τα 
διαβόητα οικοτροφεία, το Τσεμά-
ουα (Chemawa), από το οποίο εκα-
τοντάδες παιδιά δεν επέστρεψαν 
ποτέ και θάβονταν σε τάφους με ή 
χωρίς δυνατότητα ταυτοποίησης. 

Στα πρώτα της επαγγελματικά 
βήματα, η Γκλάντστοουν ασχολή-
θηκε με τη διδασκαλία της ιστο-
ρίας των ιθαγενών της Αμερικής. 
Μάλιστα, για την καλύτερη μετά-
δοση των πληροφοριών στους 
μαθητές αξιοποιούσε θεατρικές 
τεχνικές. Επισκεπτόταν σχολι-
κά αμφιθέατρα όπου αλληλοεπι-
δρούσε με ένα προ-ηχογραφη-
μένο κομμάτι, κάνοντας διάλογο 
για την πίεση που της ασκήθηκε 
ώστε να απαρνηθεί την κουλτού-
ρα της. Για τις ανάγκες της διδα-
σκαλίας υποδυόταν την Αλις, ένα 
κορίτσι της φυλής των Νάβαχο, 
που έπρεπε να υπομείνει μια κα-

ταχρηστική εκπαίδευση αφομοί-
ωσης ώστε να μπορέσει να γίνει 
νοσηλεύτρια. 

Οπως δήλωσε σε συνέντευξή 
της στο περιοδικό The Rolling 
Stone, «ο πατέρας μου είδε από 
νωρίς ότι ήμουν πολύ καλή πά-
νω στη σκηνή. Σε ηλικία εννιά 
χρόνων, τα πράγματα ήταν πολύ 
άσχημα. Προσπαθούσα να δια-
τηρήσω φιλίες, δεχόμουν εκφο-
βισμό». Η ερμηνεία σε θεατρικά 
εκπαιδευτικά έργα ήταν μια από-
δραση από τους νταήδες, οι οποίοι 
τη χαρακτήριζαν «πολυλογού και 
ανόητη». Η Γκλάντστοουν θυμή-
θηκε: «Ο πατέρας μου, με ευθύ 
τρόπο και χωρίς συναισθηματι-
σμό, μου είπε: “∆εν πειράζει. Θα 
γίνουν όλοι φίλοι σου όταν κερ-
δίσεις το Οσκαρ”».

Ο πρώτος κινηματογραφικός 
ρόλος-σημείο καμπής στην κα-
ριέρα της ήρθε το 2019 με την 

ταινία της Κέλι Ράιχαρντ «Η πρώ-
τη αγελάδα» («First Cow»). Νωρί-
τερα είχε πρωταγωνιστήσει στο 
φιλμ «Certain Women» (2016) της 
ίδιας σκηνοθέτιδος. Ακολούθη-
σαν συμμετοχές σε μικρότερα 
πρότζεκτ όπως τα «Little Chef» 
(2020) και «Two Eyes» (2020), μέ-
χρι που υποδύθηκε τη Μαρία στο 
αμερικανικό γουέστερν «The Last 
Manhunt» (2022) σε σενάριο του 
Τζέισον Μομόα. Μετά τη σύντο-
μη εμφάνισή της σε δημοφιλείς 
τηλεοπτικές παραγωγές όπως τα 
«Billions» και «Reservation Dogs», 
η ηθοποιός σκόπευε να παρατή-
σει την υποκριτική. 

Ο Σκορσέζε στη ζωή της
Αλλά τότε της προτάθηκε ένας 

ρόλος που θα την εκτόξευε, θα 
την έκανε γνωστή σε ένα ευρύ-
τερο κοινό. Και μάλιστα επρό-
κειτο για δουλειά ενός από τους 

σπουδαιότερους κινηματογραφι-
στές του σύγχρονου σινεμά, τον 
Μάρτιν Σκορσέζε.  

Στους «∆ολοφόνους του ανθι-
σμένου φεγγαριού», που αποτελεί 
μεταφορά του μη μυθοπλαστι-
κού βιβλίου του Ντέιβιντ Γκραν, 
η Μόλι Μπέρκχαρτ πέφτει θύμα 
του συζύγου της, Ερνεστ (Λεο-
νάρντο ντι Κάπριο) και του θείου 
του, Γουίλιαμ Χέιλ (Ρόμπερτ ντε 
Νίρο). Στην ουσία, είναι μια ιδι-
αίτερα γλαφυρή αποτύπωση του 
«Κράτους του Τρόμου», με επίκε-
ντρο τη Μόλι μέσα από τα μάτια 
της οποίας αντικατοπτρίζεται ο 
πόνος των ανθρώπων της. 

Η ικανότητά της να προκα-
λεί ενσυναίσθηση είναι αυτό 
που τράβηξε αρχικά την προσο-
χή του Σκορσέζε όταν παρακο-
λούθησε την ερμηνεία της στην 
ταινία «Certain Women», στον 
ρόλο μιας μοναχικής ιδιοκτήτρι-
ας ράντσου. 

«Υπάρχουν πολύ λίγοι ηθοποιοί 
που εμπιστεύονται την ακινησία, 
την ησυχία – και αυτή η εμπιστο-

σύνη προέρχεται από μια εξαιρε-
τικά οξεία κατανόηση της δικής 
τους παρουσίας», είπε ο Σκορσέζε 
για την Γκλάντστοουν στο Rolling 
Stone. «Η Λίλι έχει απόλυτο έλεγ-
χο σε αυτό και είναι σπάνιο». 

Οταν ο σκηνοθέτης της ανα-
κοίνωσε ότι πήρε τον ρόλο, εκεί-
νη έπαθε σοκ. «Ούρλιαξα και πέ-
ταξα το κινητό τηλέφωνο στο 
σαλόνι των γονιών μου», είπε. 
«Αυτή είναι η αντίδρασή μου 
όταν μια κατάσταση με ξεπερ-
νάει. Και αυτό συνέβη στα γενέ-
θλια της Μόλι Μπέρκχαρτ». 

Το αμέσως επόμενο βήμα ήταν 
η εκμάθηση της γλώσσας των 
Οσέιτζ. Παρακολούθησε μαθήμα-
τα για επτά εβδομάδες, μελετώ-
ντας με τους συμβούλους Κρίστο-
φερ Κοτ και Τζάνις Κάρπεντερ. Η 
πρόοδός της ήταν εντυπωσιακή. 
Ο Σκορσέζε την εμπιστεύτηκε κα-
θώς έπρεπε να ξαναγράψει πολ-

λές σκηνές που αφορούσαν τον 
χαρακτήρα της. 

Σύμφωνα με την Γκλάντστο-
ουν, στην εκδοχή του σεναρίου 
με το οποίο πέρασε από οντισιόν 
το 2019, πριν από τη συνάντη-
ση των Σκορσέζε και Ντι Κάπριο 
με τους Οσέιτζ, υπήρχαν τρεις 
σκηνές μεταξύ της Μόλι και του 
Ερνεστ. Το σενάριο άλλαξε τελι-
κά για να επικεντρωθεί λιγότερο 
στην έρευνα του FBI για το «Κρά-
τος του Τρόμου» και περισσότερο 
στη σχέση των Μόλι και Ερνεστ.

«Τα ζευγάρια ζουν με ή κοντά 
στην οικογένεια και την κοινό-
τητα της συζύγου, επομένως τα 
πάντα ανήκουν στις γυναίκες», 
εξήγησε η ηθοποιός. «Στους 
Μπλάκφιτ, το μόνο πράγμα που 
κατέχει ένας άνδρας είναι η σέλα 
του. Μπορεί να γίνει πολιτικός αρ-
χηγός αλλά δεν του ανήκουν ούτε 
καν τα άλογά του. Οπότε αν απο-
τύχει, το σημάδι που θα δείξει ότι 
η γυναίκα δεν τον θέλει πια εκεί, 
είναι η σέλα που θα βρει έξω από 
το σπίτι όταν επιστρέψει». Αντί-
θετα, όπως τόνισε, οι Οσέιτζ είναι 
πιο πατριαρχικοί, «με την έννοια 
ότι ο άνδρας ήταν μεν ο κυνηγός 
αλλά η γυναίκα έφερε το χάρισμα 
της γονιμότητας και αναλάμβανε 
τη φροντίδα του σπιτιού. Ο άν-
δρας ήταν το πρόσωπο και η γυ-
ναίκα ολόκληρο το σώμα». 

∆εδομένου ότι η εκπροσώπη-
ση των ιθαγενών Αμερικανών στο 
Χόλιγουντ ήταν πάντα φτωχή, 
η Γκλάντστοουν σπάνια έβλεπε 
ανθρώπους στην οθόνη που να 
της έμοιαζαν. Ετσι, συχνά επευ-
φημούσε χαρακτήρες που αντι-
κατόπτριζαν πτυχές των δικών 
της εμπειριών: τον Μαντμάρτι-
γκαν που υποδύθηκε ο Βαλ Κίλ-
μερ στην περιπέτεια φαντασίας 
«Willow» και τα πλάσματα που 
κατοικούν στο δάσος στο «Star 
Wars: Return of the Jedi».

Από την κυκλοφορία των «∆ο-
λοφόνων του ανθισμένου φεγ-
γαριού» και έπειτα, η ζωή της 
ηθοποιού άλλαξε πολύ γρήγο-
ρα. Τώρα, φαίνεται να διαχειρί-
ζεται με ευκολία το απαιτητικό 
της πρόγραμμα, επιδεικνύοντας 
ψυχραιμία και προσαρμοστικό-
τητα. Οσο για την υποκριτική, 
πλέον η πορεία της θα είναι μό-
νο ανοδική. «Υπάρχουν πολλές 
ιστορίες, είτε τις παρουσιάζω εγώ 
μέσα από διάφορους χαρακτή-
ρες ή απλά εκφράζω τη σκέψη 
μου για τη δημιουργία τους, θα 
πρέπει να τις ενθαρρύνουμε να 
βγουν στο φως».

Η «προφητεία» για το Οσκαρ
Η Λίλι Γκλάντστοουν είναι η πρώτη ιθαγενής Αμερικανίδα που κερδίζει υποψηφιότητα για το βραβείο Α΄ γυναικείου ρόλου

Η πρωταγωνίστρια Λίλι Γκλάντστοουν και ο Μάρτιν Σκορσέζε κατά τη διάρ-
κεια των γυρισμάτων. «Υπάρχουν πολύ λίγοι ηθοποιοί που εμπιστεύονται την 
ακινησία, την ησυχία – και αυτή η εμπιστοσύνη προέρχεται από μια εξαιρετι-
κά οξεία κατανόηση της δικής τους παρουσίας. Η Λίλι έχει απόλυτο έλεγχο σε 
αυτό και είναι σπάνιο», είπε ο σκηνοθέτης στο περιοδικό Rolling Stone.

M
EL

IN
D

A
 S

U
E 

G
O

R
D

O
N

/A
P

P
LE

 T
V

+ 
V

IA
 A

.P
.

«Ο πατέρας μου είδε 
από νωρίς ότι ήμουν 
καλή πάνω στη σκηνή. 
Σε ηλικία 9 χρόνων, 
τα πράγματα ήταν 
άσχημα. Προσπαθούσα 
να διατηρήσω φιλίες, 
δεχόμουν εκφοβισμό».

«Η υποψηφιότητά μου 
ανήκει σε πολλούς 
ανθρώπους: τις φυλές 
των Οσέιτζ, των Μπλάκ-
φιτ (Μαυροπόδαροι), 
των Νε Περσέ και κάθε 
ηθοποιό διαφορετικής 
καταγωγής».

Η Λίλι Γκλάντστοουν (στη μέση) στο φιλμ του Μάρτιν Σκορσέζε «∆ολοφόνοι του ανθισμένου φεγγαριού», μια ιδιαίτερα γλαφυρή αποτύπωση του «Κράτους του Τρόμου», όπου συνεργάστηκε με τους Λεονάρντο 
ντι Κάπριο και Ρόμπερτ ντε Νίρο. Πώς αντέδρασε όταν έμαθε ότι πήρε τον ρόλο; «Ούρλιαξα και πέταξα το κινητό τηλέφωνο στο σαλόνι των γονιών μου», είπε με αφοπλιστική ειλικρίνεια.
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Ο Λεονάρντο ντι Κάπριο ενσαρκώνει τον Ερνεστ, τον σύζυγο της Μόλι 
Μπέρκχαρτ (Λίλι Γκλάντστοουν).
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Να ένα μυθιστόρημα που είμαστε 
σίγουροι ότι διδάσκεται σε σχο-
λές δημιουργικής γραφής, μολο-
νότι είναι πολύ δύσκολο να το 
διδάξεις. Ο Ιμπαργκουενγκόιτια 
αποδεικνύεται σπουδαίος τεχνί-
της: όσα κάνει εδώ δεν είναι κα-
θόλου απλά για όποιον δεν δι-
αθέτει αξιοσημείωτη ευχέρεια. 
Στο υβριδικό του μυθιστόρημα, 
ένα κράμα έρευνας, χρονικού, 
δημοσιογραφικής προσέγγισης 
των γεγονότων και μυθοπλασίας 
–για να μην αναφερθούμε στην 
έντονη θεατρικότητα και τη ζω-
ντανή, πολύχρωμη σκηνογρα-
φία–, οι ποικίλου αφηγηματικού 
βάρους πρωταγωνιστές μιλούν με 
διάφορους τρόπους –είτε μέσω 
του αφηγητή είτε σε ρεπορτάζ και 
συνεντεύξεις, είτε σε ανακρίσεις 
και καταθέσεις, είτε σαν ηθοποι-
οί ή απλοί κομπάρσοι–, προσφέ-
ροντας τη δική τους οπτική των 
γεγονότων, αποσαφηνίζοντας 
σκοτεινές πλευρές (ή ρίχνοντας 

ακόμη πιο πυκνές σκιές πάνω σε 
άλλες...), πλέκοντας μία αφήγη-
ση από την οποία δεν περισσεύ-
ει ούτε λέξη, και που κάποιος τη 
διαβάζει με διαρκώς εντεινόμενο 
ενδιαφέρον, καθώς η πλοκή βα-
θαίνει ολοένα, καινούργια (αδι-
ανόητα) γεγονότα έρχονται στο 
φως, η φρίκη και η αγανάκτηση 
του αναγνώστη αυξάνονται, και 
το σασπένς μεγαλώνει. Μοιάζει 
σαν να μας ξεναγούν γύρω από 
την κυκλική σκηνή του δράματος, 
αφήνοντάς μας κάθε φορά να δι-
ακρίνουμε ένα μόνο κομμάτι του 
αφηγούμενου παραδόξου.

Αληθινή ιστορία
Τι συμβαίνει όμως στις «Νε-

κρές»; Πρώτα πρώτα, έχουμε να 
κάνουμε με μία αληθινή ιστορία: 
ένας συγγραφέας που θα σκαρφι-
ζόταν κάτι παρόμοιο ασφαλώς θα 
χαλιναγωγούσε τον εαυτό του. Η 
υπόθεση ήταν γνωστή στο Με-
ξικό, και ο ίδιος ο Ιμπαργκουεν-
γκόιτια είχε ενδιαφερθεί από την 
πρώτη στιγμή που αποκαλύφθηκε. 
Το 1963, δύο αδελφές που λειτουρ-
γούσαν ένα πορνείο κατηγορήθη-
καν για τον φόνο των κοριτσιών 
που εργάζονταν στην επιχείρησή 
τους. ∆εν ήταν ένα ή δύο κορί-

τσια – ήταν πάνω από είκοσι. Η 
ιστορία είχε τα πάντα: διαφθορά, 
εκμετάλλευση, παράνομο πλου-
τισμό, απαγωγή, φόνους κατά 
συρροή, συγκάλυψη, επίορκους 
στρατιωτικούς και εξαχρειωμέ-
νους πολιτικούς, έναν κοινωνικό 
περίγυρο που αδιαφορούσε ενώ 
ήξερε ή έστω υποπτευόταν τι συ-
νέβαινε, και βέβαια τον Τύπο. Για 
να μη μιλήσουμε για την ίδια την 
αγοραπωλησία των κοριτσιών, το 
σκλαβοπάζαρο: «Στο πανηγύρι του 
Οκάμπο του 1950, η Χογίτα Ν. [...] 
πούλησε στις αδελφές Αρκάνγκε-
λα και Σεραφίνα Μπαλάδρο για 

τριακόσια πέσος ένα κορίτσι δε-
κατεσσάρων χρονών που το έλε-
γαν Μπλάνκα» (σ. 104).

Ενα αριστοτεχνικά κεντημένο 
καλειδοσκοπικό μυθιστόρημα, κο-
ντά στο «Εν ψυχρώ» του Καπότε 
και στο «Χρονικό ενός προαναγ-
γελθέντος θανάτου» του Μάρκες, 
και ταυτόχρονα ένα μαύρο αφήγη-
μα, ένα μακάβριο βιβλίο που στιγ-
μές στιγμές σού παγώνει το αίμα, 
γραμμένο όμως με τέτοιον τρόπο 
που πιάνεις τον εαυτό σου να γε-
λά σχεδόν σε κάθε σελίδα. Μάλι-
στα, νιώθεις τύψεις που το έκα-
νες. Ομως αυτό είναι το στυλ του 
Ιμπαργκουενγκόιτια. Είναι κυνικός 
και είρωνας, ένας προβοκάτορας. 
Παρά ταύτα, το μόνο που κάνει 
είναι να καταγράφει την αλήθεια: 
«[Ο] γιατρός Μενέσες έχασε κάθε 
ελπίδα ότι θα πληρωθεί και έδω-
σε εντολή να σταματήσει η θε-
ραπεία της ασθενούς και να της 
δοθεί εξιτήριο» (σ. 111). Τι να πεις 

άραγε πάνω σ’ αυτό; Και πώς να 
παρουσιάσεις τον τρόπο «θερα-
πείας» του κοριτσιού πιο μετά, 
στο «σπίτι», με πυρωμένα σίδερα; 
Ενώ πάλι, πώς να αντιμετωπίσεις 
το γεγονός ότι κάποια από τα ίδια 
τα κορίτσια θα προσπαθήσουν να 
σκοτώσουν μία συνάδελφό τους 
πνίγοντάς τη στην υπαίθρια τουα-
λέτα; «Την έσωσε το πάχος της. Η 
Μάρτα είναι μια γυναίκα με πολύ 
φαρδύ σκελετό, και οι άλλες, όσο 
και να προσπάθησαν, δεν κατόρ-
θωσαν να την κάνουν να περά-
σει από το άνοιγμα» (σ. 145). ∆εν 
υπάρχει κανείς από τον θίασο των 
ηρώων που να μην πέφτει στη δί-
νη της ανθρώπινης ελαφρότητας, 
των σουρεαλιστικών καταστάσε-
ων και της απερίγραπτης τρέλας 
που παρασύρει τα πάντα σ’ αυτό 
το «true crime»: ένα νουάρ που 
δεν έχει όμοιό του.

Η εκδότρια και ταυτόχρονα βα-
σική μεταφράστρια των μυθιστο-

ρημάτων τής Carnivora, Ασπασία 
Καμπύλη, παραδίδει ένα σπαρτα-
ριστό κείμενο. Μας είπε μεταξύ 
άλλων η ίδια: «Οι “Νεκρές” αποτε-
λούν ένα από τα σπάνια στο Μεξι-
κό ανατρεπτικά έργα, με την έν-
νοια ότι υπονομεύει τα όρια των 
λογοτεχνικών ειδών, και συγκε-
κριμένα δύο πολύ αγαπητών ει-
δών στο μεξικάνικο λογοτεχνικό 
πανόραμα: του αστυνομικού μυ-
θιστορήματος και του χρονογρα-
φήματος. Οσον αφορά το θέμα, 
επιδίωξη του συγγραφέα είναι να 
παρωδήσει, αφενός, τον τρόπο 
που ο Τύπος –ο «ροζ» Τύπος αρ-
χικά και εν συνεχεία ο υπόλοι-
πος– χρησιμοποίησε την είδηση, 
αφετέρου την ενδημική διαφθο-
ρά της μεξικάνικης ∆ικαιοσύνης. 
Οσον αφορά τη μετα-αφηγηματι-
κή πλευρά, ανοίγει μια συζήτηση 
για τη σχέση πραγματικότητας 
και μυθοπλασίας στη συγγραφή, 
δεδομένου ότι η αλήθεια μπορεί 
πάντα να χειραγωγείται από τη 
γλώσσα. Και, το σημαντικότερο, 
αναδεικνύει την καυστική ειρω-
νεία και το χιούμορ ως το μέσο 
που θα αποκαλύψει τα όρια μεταξύ 
πραγματικότητας και ρητορείας».

Από την αφήγηση δεν 
περισσεύει ούτε λέξη, 
και κάποιος τη διαβάζει 
με διαρκώς εντεινόμενο 
ενδιαφέρον.

Πίσω από τα λαμπερά φώτα και τα χρώματα, στις σκιές παραμονεύουν η βία, τα σκλαβοπάζαρα του έρωτα, ο θάνα-
τος. Ο Ιμπαργκουενγκόιτια γράφει για μια υπόθεση του 1963, όταν δύο αδελφές κατηγορήθηκαν για τους φόνους πε-
ρισσοτέρων των 20 κοριτσιών που εργάζονταν στην «επιχείρησή» τους. ∆ιατηρούσαν πορνείο.
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Κράμα έρευνας,
χρονικού και
μυθοπλασίας
Ενα νουάρ γεμάτο σουρεαλιστικές

καταστάσεις και απερίγραπτη τρέλα Οι «Νεκρές» είναι ένα αριστοτεχνι-
κά κεντημένο καλειδοσκοπικό μυθι-
στόρημα και ταυτόχρονα ένα μαύρο 
αφήγημα, ένα μακάβριο βιβλίο που 
στιγμές στιγμές σού παγώνει το αίμα.
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Μην περιμένετε 
και πολλά από το τέλος
του κόσμου ���½

ΣΑΤΙΡΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Ράντου Ζούντε
Ερμηνείες: Ιλίνκε Μανολάκε, 
Οβίντιου Πίρσαν

 

Ο δημιουργός του απερίγραπτου 
«Ατυχές πήδημα ή παλαβό πορ-
νό», Ράντου Ζούντε, ξαναχτυ-
πάει με μία ακόμη σάτιρα που 
τσακίζει κόκαλα, θολώνοντας 
ακόμη περισσότερο τα όρια με-
ταξύ μυθοπλασίας και κινημα-
τογραφικού ρεπορτάζ. Ηρωίδα 
του εδώ είναι η Αντζελα, μια 
νεαρή κοπέλα, καταπονημένη 
και κακοπληρωμένη, η οποία 
οργώνει με το αυτοκίνητο το 
Βουκουρέστι προκειμένου να 
πάρει συνεντεύξεις από θύμα-
τα εργατικών ατυχημάτων για 
λογαριασμό μιας πολυεθνικής 
εταιρείας. Παράλληλα, παρα-
κολουθούμε το alter ego της, 
μια οδηγό ταξί που αγωνίζεται 
να βγάλει τα προς το ζην στους 
ίδιους δρόμους την εποχή του 
Τσαουσέσκου· μέχρι που οι δύο 
ηρωίδες θα συναντηθούν.

Το γκρίζο σήμερα
Ο Ρουμάνος σκηνοθέτης 

γκριζάρει με τη φωτογραφία 
του τη σημερινή εποχή, κρα-
τώντας το έγχρωμο κομμά-
τι της ταινίας για τη δεκαετία 
του 1980. Το πρώτο μέρος, πά-
ντως, είναι σαφώς εκτενέστε-
ρο, με τον θεατή να ακολουθεί 
την Αντζελα σε μια πραγματι-
κή εργασιακή οδύσσεια, καθώς 
η κοπέλα παλεύει να μην απο-
κοιμηθεί στο τιμόνι, ενώ δια-
σχίζει τους μποτιλιαρισμένους 
δρόμους του Βουκουρεστίου. 
Παρ’ όλα αυτά, βρίσκει χρόνο 
και διάθεση να δημιουργεί και 
να ανεβάζει σόκιν βιντεάκια με 
την ίδια πίσω από το προσωπείο 

ενός ακραία σεξιστή νεαρού. 
Σχεδόν σε όλη τη μαραθώνια 
διάρκεια της ταινίας, ο Ζούντε 
πυροβολεί ασταμάτητα: σόσι-
αλ μίντια, πολιτική διαφθορά, 
μεταναστευτικό, πόλεμος στην 
Ουκρανία, σεξισμός, αγένεια και 
(κυρίως) εργασιακές συνθήκες 
μπαίνουν στο στόχαστρο. Ειδι-
κά το τελευταίο πεδίο, γνώριμο 
και από τη δική μας πραγματι-
κότητα, αναδύεται πιο ζωντανά 
μέσα από την τραγική ιστορία 
ενός άνδρα –του παίρνει συ-

νέντευξη η Αντζελα– ο οποίος 
έμεινε παράλυτος έπειτα από 
εργατικό ατύχημα. Σε μια αρι-
στουργηματική, πικρά ειρωνι-
κή τελική σκηνή, εκείνος βι-
ντεοσκοπείται έναντι ευτελούς 
αμοιβής να αφηγείται την ιστο-
ρία του, προκειμένου να «ξεπλυ-
θούν» οι ευθύνες της εταιρείας.

Οπως συνέβαινε και με το 
«Ατυχές πήδημα...», το πραγμα-
τικά ωραίο εδώ είναι η αναρχική 
φύση ενός φιλμ, το οποίο δεν 
ενδιαφέρεται τόσο να αναδείξει 
«ήρωες» και «εχθρούς», όσο να 
φωτίσει την παράνοια της κα-
θημερινότητας, αλλά και του 
τρόπου με τον οποίο λειτουργεί 
ο σύγχρονος κόσμος.

Και όλα αυτά με στυλ εκ προ-
θέσεως επιφανειακό, ανεπιτή-
δευτο, σαν τα γεμάτα πληρο-
φορία βίντεο του ∆ιαδικτύου, 
που επίσης εδώ σατιρίζονται 
απολαυστικά. 

Γκριζέλντα
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2024)
Δημιουργός: Κάρλο Μπερνάρ, 
Ινγκριντ Εσκαγέντα
Ερμηνείες: Σοφία Βεργκάρα, 
Αλμπέρτο Γκέρα

 
Η δημιουργική ομάδα του εμβλη-
ματικού «Narcos» συνεχίζει να 
φέρνει στο Netflix βασισμένες σε 
πραγματικά γεγονότα –και πρόσω-
πα– ιστορίες από τον υπόκοσμο 
των καρτέλ ναρκωτικών. Αυτή τη 
φορά, κεντρικό πρόσωπο είναι η 
Γκριζέλντα Μπλάνκο (Σοφία Βερ-
γκάρα), μια Κολομβιανή πρώην 
πόρνη, η οποία τη δεκαετία του 
1970 μεταναστεύει από το Μεντε-
γίν στο Μαϊάμι, αποφασισμένη να 
ιδρύσει εκεί μια νέα αυτοκρατο-
ρία κοκαΐνης. Οπως είναι λογικό, 
η προοπτική δεν θα ενθουσιάσει 
τους ντόπιους εμπόρους ξεκινώ-
ντας έναν πόλεμο, με έπαθλο τη 
σχετικά «παρθένα» ακόμη αγορά 
της Αμερικής.

Η ακαταμάχητη Σοφία Βεργκά-
ρα («Modern Family») είναι εδώ 
απόλυτη πρωταγωνίστρια στον 
ρόλο μιας αφοσιωμένης μητέρας, 
η οποία ταυτόχρονα είναι (ή μετα-
τρέπεται και σε) αδίστακτη μπιζνε-

σγούμαν του ναρκεμπορίου. Γνω-
στή ως «Νονά» ή «Μαύρη χήρα», 
η Γκριζέλντα κάνει τις σωστές, 
τολμηρές κινήσεις ώστε να χτίσει 
πολύ γρήγορα τη δική της παρά-
νομη αυτοκρατορία. Ολα αυτά τα 
βλέπουμε σε μια πολύ καλοφτιαγ-
μένη μίνι σειρά έξι επεισοδίων, η 
οποία μεταφέρει με επιτυχία την 
ατμόσφαιρα της εποχής και το 
δράμα, παραμένοντας παράλληλα 
διασκεδαστική με το λάτιν ταμπε-
ραμέντο της. Από αυτό άλλωστε 
διαθέτει άφθονο και η Βεργκάρα, 
η οποία στα 52 της αναλαμβάνει 
για πρώτη φορά επί της ουσίας τον 
ρόλο της βασικής πρωταγωνίστρι-
ας και τα καταφέρνει περίφημα.

Μια βροχερή μέρα 
στη Νέα Υόρκη ���
ΚΟΜΕΝΤΙ (2019)
Σκηνοθεσία: Γούντι Αλεν
Ερμηνείες: Τιμοτέ Σαλαμέ, 
Ελ Φάνινγκ

Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε ένα από τα σχετικά 
πρόσφατα φιλμ του Γούντι Αλεν. 
Ο βετεράνος κινηματογραφιστής 
πέρασε πολλά με τη συγκεκριμένη 
ταινία, η οποία αποσύρθηκε από 

την αμερικανική αγορά. Συνεχίζο-
ντας μια παράδοση δεκαετιών, ο 
Αλεν διαλέγει ξανά από τα ταλέντα 
της νέας γενιάς, συγκροτώντας το 
δίδυμο των πρωταγωνιστών του με 
τους Τιμοτέ Σαλαμέ («Να με φωνά-
ζεις με το όνομά σου») και την Ελ 
Φάνινγκ («Neon Demon»). Ο Γκά-
τσμπι και η Ασλεϊ είναι ένα ζευγά-
ρι νεαρών φοιτητών, οι οποίοι, με 
αφορμή μια δουλειά, επισκέπτο-
νται για ένα Σαββατοκύριακο τη 
Νέα Υόρκη. Εκεί ωστόσο, εξαιτίας 
των περιστάσεων, θα χωριστούν 
και θα περάσουν την ημέρα γνω-
ρίζοντας καινούργιους ανθρώπους.

Ο Αλεν στήνει το συνηθισμένο 
κομεντί σκηνικό του, με μπόλι-
κα αστεία, τις καθιερωμένες καλ-
λιτεχνικές αναφορές, αλλά και 
πολιτική σάτιρα που (ευφυώς) 
δεν στρέφεται κατά του Τραμπ, 
αλλά της υποκριτικής, δήθεν φι-
λελεύθερης μπουρζουαζίας. Ο 
ρομαντισμός και η νοσταλγική 
διάθεση είναι διάχυτα, ωστόσο, 
ισορροπούνται αρκετά χάρη στα 
φρέσκα πρόσωπα των πρωταγω-
νιστών. Και όπως συμβαίνει συ-
χνά με τον Αλεν, τα έχεις ξαναδεί 
όλα, όμως παρακολουθείς με ένα 
μόνιμο χαμόγελο στο πρόσωπο.

Ακάθεκτη συνεχίζει η Κρατική 
Ορχήστρα Αθηνών να προσκα-
λεί Ρώσους σολίστες, πιανίστες 
κατά προτίμηση. Ετσι, στις 5 Ια-
νουαρίου, κατά την πρώτη συ-
ναυλία της χρονιάς στην αίθου-
σα «Χρήστος ∆. Λαμπράκης», 
σολίστ ήταν ο Μιχαήλ Πλετ-
νιόφ. Την ορχήστρα διηύθυνε 
ο Γάλλος αρχιμουσικός Φιλίπ 
Ωγκέν, γνωστός κυρίως από την 
τακτική συνεργασία του με την 
Εθνική Λυρική Σκηνή.

Ο Πλετνιόφ επέλεξε να ερ-
μηνεύσει δύο Κοντσέρτα του 
18ου αιώνα, το υπ’ αρ. 11 σε ρε 
μείζονα (Hob XVIII/11) του Γιό-
ζεφ Χάιντν και το υπ’ αρ. 24 σε 
ντο ελάσσονα (Κ. 491) του Βόλ-
φγκανγκ Αμαντέους Μότσαρτ. 
Κανένα από τα δύο δεν γράφη-
κε για σύγχρονο πιάνο με ουρά, 
όπως αυτό στο οποίο τα απέδω-
σε ο Ρώσος πιανίστας. Αυτό από 
μόνο του προφανώς δεν είναι 
κακό: τα δύο αυτά κοντσέρτα, 
όπως και πολλά άλλα, συνηθέ-
στατα παίζονται και ηχογραφού-
νται σε σύγχρονα όργανα και 
πολλοί από τους ερμηνευτές δι-
καιώνουν τη μουσική. Προβλη-
ματισμός υπάρχει, όμως, όταν 
έρχεται κανείς να εφαρμόσει 

επιλογές τις οποίες επιτρέπει 
ένα σύγχρονο όργανο, σε έρ-
γα που γράφηκαν για τσέμπα-
λο ή φορτεπιάνο, δηλαδή για 
όργανα τα οποία δεν είχαν τις 
δυνατότητες των σημερινών 
και άρα δεν θα μπορούσε να 
τις έχει προβλέψει ο συνθέτης. 
Γίνεται δε ακόμα μεγαλύτερος, 
όταν εφαρμόζει κανείς ερμηνευ-
τικές πρακτικές μεταγενέστε-
ρων εποχών σε έργα μιας περιό-
δου της οποίας η αισθητική έχει 
σήμερα πια αποκωδικοποιηθεί 
επαρκώς. Ετσι, λοιπόν, και στα 

δύο Κοντσέρτα ο Πλετνιόφ αξιο-
ποίησε με πολύ προσωπικό τρό-
πο τις δυνατότητες δυναμικής 
του σύγχρονου οργάνου, επιλέ-
γοντας συχνά απροσδόκητα χα-
μηλόφωνες διατυπώσεις. Εξίσου 

προσωπικός ήταν ο τρόπος με 
τον οποίο χειρίστηκε τις χρονι-
κές διάρκειες, στοιχείο που απο-
δείχτηκε ακόμα πιο προβλημα-
τικό, καθώς κάποτε διατάρασσε 
ακόμα και τη μελωδική γραμμή. 

Φυσικά, ακόμα και αυτές οι 
πολύ ξεχωριστές επιλογές θα 
μπορούσε να έχουν ενδιαφέ-
ρον, εάν έπειθαν ότι αναδείκνυ-
αν ορισμένα από τα στοιχεία 
της μουσικής και δεν έμοιαζαν 

απλώς με ακκισμούς μιας άλ-
λης εποχής, των οποίων βασι-
κή έγνοια ήταν να φανερώσουν 
τις πράγματι εξαιρετικές ικα-
νότητες του πιανίστα. Εάν δεν 
έκαναν τα έργα να μοιάζουν με 

απλή αφορμή για πολύ προσωπι-
κές εξομολογήσεις, όπως συνη-
θιζόταν από πιανίστες - αστέρες 
μέχρι και τις πρώτες μεταπολε-
μικές δεκαετίες.  

Κατά το δεύτερο μέρος της 
βραδιάς το εκκρεμές έγειρε προς 
την άλλη πλευρά. Στον αντίποδα 
των προτάσεων του Πλετνιόφ, ο 
Φιλίπ Ωγκέν έδωσε μια «κλασι-
κή» ανάγνωση της Ενατης Συμ-
φωνίας του Φραντς Σούμπερτ, 
αποφεύγοντας να αφήσει κάποιο 
τόσο προσωπικό αποτύπωμα στη 
μουσική. Ο Γάλλος αρχιμουσι-
κός φρόντισε να δώσει σε κάθε 
μέρος τον ξεχωριστό του χαρα-
κτήρα, περιορίζοντας, ωστόσο, 
τις διαφοροποιήσεις σε ό,τι αφο-
ρούσε τις ταχύτητες και μετρι-
άζοντας τις αντιθέσεις ύφους. 
Σημαντικό ήταν ότι έδωσε τη 
ζητούμενη κίνηση ειδικά στα 
δύο μεσαία μέρη, το «Αντάντε» 
και το «Σκέρτσο», πετυχαίνοντας 
μια πιο ανάλαφρη, στερεοτυπικά 
«βιεννέζικη» αίσθηση, χωρίς να 
αφαιρεί από τη μελαγχολία της 
μουσικής. Πολύ καλές συνεισφο-
ρές από τα κόρνα, ήδη από τα 
πρώτα μουσικά μέτρα, αλλά και 
συνολικά από τα πνευστά, συνέ-
βαλαν στο θετικό αποτέλεσμα.

Η Σοφία Βεργκάρα (επάνω) είναι 
η «Γκριζέλντα», η πρώην πόρνη 
από το Μεντεγίν που γίνεται η πιο 
αδίστακτη «νονά» στο Μαϊάμι, ενώ 
ο Τιμοτέ Σαλαμέ (κάτω) πρωταγω-
νιστεί στο «Μια βροχερή μέρα στη 
Νέα Υόρκη» του Γούντι Αλεν.

Η ιστορία της βασίλισσας της κοκαΐνης στο Netflix

Ενας «κλασικός» μαέστρος κι ένας πολύ «προσωπικός» πιανίστας

Μια σάτιρα
που τσακίζει
κόκαλα
Η αναρχική φύση του φιλμ φωτίζει 

την παράνοια της καθημερινότητας

Δύο διαφορετικές 
μουσικές προσωπι-
κότητες έδειξαν 
στην πράξη πόσο 
μπορεί να απέχουν 
δύο ερμηνείες. 

Σόσιαλ μίντια, 
σεξισμός, διαφθορά, 
μεταναστευτικό, πόλεμος 
στην Ουκρανία, αγένεια 
και (κυρίως) εργασιακές 
συνθήκες μπαίνουν 
στο στόχαστρο 
του Ράντου Ζούντε.

Η Αντζελα βιώνει μια οδύσσεια στους μποτιλιαρισμένους δρόμους του Βουκουρεστίου, προκειμένου να πάρει συνεντεύξεις από θύματα εργατικών ατυχημά-
των για λογαριασμό μιας πολυεθνικής εταιρείας. Η επιλογή του ασπρόμαυρου είναι ενδεικτική της καθημερινότητας που βιώνει η ηρωίδα.

Χάιντν και Μότσαρτ στάθηκαν απλή αφορμή για τις πολύ προσωπικές εξομολογήσεις του Μιχαήλ Πλετνιόφ.
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Εικόνες από μία περίοδο κανονι-
κότητας, έναν χρόνο πριν από τις 
διακοινοτικές ταραχές του 1963, 
κατέγραψε ο φωτογραφικός φα-
κός του 17χρονου τότε Γιάννη Μι-
χαηλίδη από τη Λευκωσία, όταν ο 
Όμιλος Χιονοδρόμων Κύπρου δι-
οργάνωσε το σαββατοκυρίακο 10 
και 11 Μαρτίου 1962 για πρώτη 
φορά διεθνείς αγώνες σκι στη βό-
ρεια πλαγιά του κυπριακού Ολύ-
μπου, με τη συμμετοχή Τούρκων, 
Ελλήνων, Λιβανέζων, Βρετανών 
και Κυπρίων. 62 χρόνια μετά, οι 
εικόνες από τους αγώνες εκείνους 
βλέπουν για πρώτη φορά τη δη-
μοσιότητα μέσω της «Κ», ενώ από 
την πλευρά τους, συμμετέχοντες 
αθλητές, ο Λουκής Χριστοφίδης 
(Κύπρος) και η Μελίτα Τσουτρέ-
λη - Μπενά (Ελλάδα), όπως και ο 
ίδιος ο κ. Μιχαηλίδης, δίνουν τις 
μαρτυρίες τους. 

Την Κυριακή, τη δεύτερη ημέ-
ρα των αγώνων, όπου μετά από 
το γιγαντιαίο σλάλομ του Σαβ-
βάτου, διεξαγόταν το άθλημα 
του σλάλομ ανδρών και γυναι-
κών, ο κ. Μιχαηλίδης περιφερό-
ταν με μία μηχανή Voigtlander 
και φωτογράφιζε θέματα. Σε μία 
ηλιόλουστη μέρα, βλέπει κανείς 
στην κορυφή της Χιoνίστρας να 
κυματίζουν οι σημαίες των πέ-
ντε αποστολών που συμμετεί-
χαν. Από αριστερά ο Λίβανος, 
η Τουρκία, η Κύπρος, η Ελλάδα 
και η Βρετανία, η οποία εκπρο-

σωπείτο από χιονοδρόμους των 
Βρετανικών Βάσεων. «Από μία 
ομάδα συγκεντρωμένων 30-40 
ατόμων, διακρίνονται στα δεξιά 
ορισμένοι αθλητές με τα σκι στο 
σημείο της εκκίνησης και κοντά 
τους ο τότε πρόεδρος του Ομί-
λου, Γιώργος Μιχαηλίδης, φορώ-
ντας, όπως συνήθιζε, ένα λευκό 
μπουφάν και το μαύρο πλατύγυ-
ρο καπέλο. Στον λαιμό του έχει 
περασμένα κυάλια, με τα οποία 
παρακολουθούσε τις καταβάσεις 
των τριών αθλητών κάθε ομάδας 
στο τερέν, από την κορυφή των 
1.952 μέτρων μέχρι τον δρόμο 
Τροόδους – Προδρόμου, με κα-
τεύθυνση βορειοανατολική και 
ανάμεσα σε πεύκα, που αποτε-
λούν χαρακτηριστικό στοιχείο 
της πίστας, διαδεδομένης μέχρι 
και σήμερα ως “North Face”», 
ανάφερε στην «Κ» ο κ. Μιχαηλί-
δης για την πρώτη φωτογραφία. 
Όπως εξήγησε, μπροστά από τις 
σημαίες διακρίνεται η κατάληξη 
του κινητού λιφτ, το οποίο ανήκε 
στον στρατό των Βρετανικών Βά-
σεων και χρησιμοποιείτο εκείνη 
την εποχή, ώστε να ανεβαίνουν οι 
χιονοδρόμοι στην κορυφή.

Στο πλάι είναι ακουμπισμένα 
ζεύγη των σκι σε έναν πέτρινο πε-
ριτοίχισμα ύψους περίπου δύο μέ-

τρων, το οποίο σήμερα δεν υπάρ-
χει. Είναι εμφανές ότι ο ήλιος του 
Μαρτίου έχει αρχίσει να λιώνει τα 
χιόνια στη μύτη της Χιονίστρας.

Κοντά στο λιφτ
Στη δεύτερη φωτογραφία, 

μπροστά και με τον αριθμό 14, 
είναι το μέλος της κυπριακής ομά-
δας αθλητών, ο Παύλος Μιχα-
ηλίδης, ο οποίος απεβίωσε τον 
περασμένο Ιούνιο σε ηλικία 83 
ετών. Αφιέρωσε το μεγαλύτερο 
μέρος της ζωής του στην ανά-
πτυξη του κυπριακού σκι, ως μέ-
λος του διοικητικού συμβουλίου 
του Ομίλου (1961 - 1983), πρόε-
δρος του Ομίλου (1984 - 2004) και 
της Ομοσπονδίας (1992 - 2004), 
και όχι μόνο, αφού μέσα από την 
ενεργό δράση του στη ∆ιεθνή 
Ομοσπονδία Χιονοδρομιών (FIS) 
συμμετείχε σε σημαντικές εξελί-
ξεις για το διεθνές σκι.

Αποκορύφωμα των προσπα-
θειών του Παύλου Μιχαηλίδη 
ήταν η καθοριστική του συμ-
βολή το 1991 στην ίδρυση του 
«SES Nations», του «Οργανισμού 
Μικρών Κρατών Σκι Ευρώπης», 
ο οποίος σήμερα και μετεξελιγ-
μένος σε «Small Evolving Ski 
Nations», «Μικρές Aναδυόμενες 
Xώρες του Σκι», είναι ο μοναδι-

κός διεθνής αθλητικός οργανι-
σμός εγγεγραμμένος στην Κύπρο, 
λειτουργώντας βάσει του κυπρι-
ακού Νόμου. Πίσω του η ομάδα 
θεατών είναι κοπέλες με την έν-
δυση εκείνης της εποχής, ενώ 
πιο ψηλά διακρίνονται ορισμέ-
νοι ξένοι αθλητές μπροστά από 
το το κινητό λιφτ, από το οποίο, 
με τη βοήθεια χαλύβδινου σύρ-
ματος θα μπορούσαν ακολούθως 
να ανεβούν ξανά στην κορυφή.   

Λαμπρή παρουσία
Σημαντική μορφή του διεθνών 

αγώνων του 1962 ήταν ο αρχη-
γός της λιβανικής ομάδας, Nasih 
Geagea, για τον οποίο, αν ανατρέ-
ξει κανείς σήμερα στο μητρώο 
της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 
Χιονοδρομιών (FIS), στην επίση-
μη ιστοσελίδα της, θα διαπιστώ-
σει ότι μέχρι τότε είχε συμμετά-
σχει στους Ολυμπιακούς αγώνες 
του Squaw Valley. Το γεγονός 
αυτό φροντίζει να τονίσει στα 
δημοσιεύματα για τους αγώνες 
του ’62 ο Τύπος της εποχής, κάνο-
ντας μνεία και σε άλλες διεθνείς 
συμμετοχές του, σε Ευρώπη και 
Ασία, αποδίδοντας επίσης βαρύ-
τητα στις δηλώσεις του σε σχέ-
ση με το αποτέλεσμα της πρώτης 
προσπάθειας των Κυπρίων να 

οργανώσουν έναν διεθνή αγώ-
να σκι. Συγκεκριμένα, σύμφωνα 
με τη Cyprus Mail (14 Μαρτίου 
1962), ο Geagea δήλωσε ότι βρή-
κε την πίστα χιονοδρομιών του 
Τροόδους καλύτερη από πολλές 
άλλες στις οποίες αγωνίσθηκε. 
Σήμερα από την πλευρά του, σε 
δηλώσεις του στην «Κ» ο Λου-
κής Χριστοφίδης, ο οποίος μαζί 
με τον Παύλο Μιχαηλίδη και τον 
Μάικλ Χάιναλ ήταν το τρίτο μέ-
λος της κυπριακής ομάδας, απο-
δίδει στα λόγια του Geagea δόση 
υπερβολής.

Συμφωνεί ωστόσο μαζί με το 
δημοσίευμα, ότι οι αγώνες ήταν 
επιτυχείς, τόσο από άποψη οργά-
νωσης όσο και από άποψη συν-
θηκών. ∆όση υπερβολής αποδίδει 
ο κ. Χριστοφίδης και στην ανα-
φορά ότι οι θεατές, τους οποίους 
θυμάται σήμερα γύρω στους 100, 
απόλαυσαν χιονοδρόμους να κα-
τέρχονται στην πλαγιά του Τρο-
όδους με ταχύτητα μέχρι 50 μι-
λίων την ώρα. Σε σχέση με τον 
άτομό του, θα έλεγε ότι έτρεξε 
25 μίλια την ώρα στην πίστα του 
«North Face».

Όσον αφορά την τελική κα-
τάταξη των αγώνων, την πρώτη 
θέση κατέλαβε η ομάδα από τον 
Λίβανο (20,14 βαθμοί), κυρίως 

λόγω της απόδοσης του Zazih 
Geagea, ο οποίος, σύμφωνα με 
τον Τύπο, ήρθε πρώτος σε όλα 
τα διεξαχθέντα αγωνίσματα. Τη 
δεύτερη θέση κατέλαβε η τουρ-
κική ομάδα (23,94), την τρίτη ο 
βρετανικός στρατός (43,47), την 
τέταρτη η ομάδα της Ελλάδας 
(73,65) και την πέμπτη της Κύ-
πρου (149,99). Στην κατηγορία 
ανδρών η κατάταξη των αθλητών 
ατομικά ήταν ως ακολούθως: 1) 
Nasih Geagea (Λίβανος), 2) Zeki 
Eryildirim (Τουρκία), 3) Jevdet 
Chakar (Τουρκία) 4) Amin Geagea 
(Λίβανος), 5) Βασίλης Μακρίδης 
(Ελλάδα). Ο Μάικλ Χάιναλ της κυ-
πριακής ομάδας κατετάγη ένατος.

Στα σπάργανα
Όπως εξήγησε ο κ. Χριστο-

φίδης, οι λόγοι για τη θέση της 
Κύπρου στην κατάταξη είχαν να 
κάνουν με το γεγονός ότι η ορ-
γάνωση και η συστηματοποίηση 
του αγωνιστικού σκι στην Κύπρο 
από τον Όμιλο, βρισκόταν τότε 
στα σπάργανα. Οι διαγωνιζόμε-
νοι της Κύπρου είχαν να ανταγω-
νιστούν επαγγελματίες αθλητές, 
τόνισε, εξηγώντας ότι ο ίδιος επι-
λέγη να συμμετάσχει στην κυ-
πριακή ομάδα για τον απλό λόγο 
ότι εκείνη την περίοδο στο νησί 

υπήρχαν ελάχιστα άτομα να κά-
νουν σκι όπως ο ίδιος.

Είχε επιστρέψει στην Κύπρο 
πριν από ένα χρόνο, μετά από 
τις σπουδές του στη Γενεύη. Η 
διαμονή του στην ελβετική πό-
λη τού είχε δώσει την ευκαιρία 
να κάνει σκι σε σχεδόν σε όλα 
τα χιονοδρομικά θέρετρα της Ελ-
βετίας και της Γαλλίας, εξήγησε. 
Θυμάται ότι για τρεις μέρες, πριν 
από τη διεξαγωγή των διεθνών 
αγώνων, έμενε στο ξενοδοχείο 
Μακλούφ, που βρισκόταν στον 
δρόμο Λευκωσίας – Πλατείας Τρο-
όδους, κοντά στην πλατεία. Από 
εκεί περπατούσε με τα σκι στον 
ώμο μέχρι τη Χιονίστρα για να 
κάνει προπόνηση. Το περπάτημα 
για το σκι ήταν «μέρος του παι-
χνιδιού» εκείνα τα χρόνια, τόνισε 
ο κ. Χριστοφίδης.

Λόγω τραυματισμού
Στους αγώνες συμμετείχε και 

η Μελίτα Τσουτρέλη - Μπενά, με 
την ελληνική αποστολή. Κυπρια-
κής καταγωγής από την πλευρά 
της μητέρας της και συμφοιτή-
τρια με τον κ. Χριστοφίδη στη 
Γενεύη. Μέχρι το 1965 ήταν η 
μοναδική Ελληνίδα αθλήτρια χιο-
νοδρομίας και λάμβανε μέρος σε 
όλους τους αγώνες κατηγορίας 
ανδρών, εκτός συναγωνισμού, 
ανάφερε στην «Κ». Η ελληνική 
ομάδα στους διεθνείς αγώνες στο 
Τρόοδος δεν έφερε το αναμενόμε-
νο αποτέλεσμα, σημείωσε, «γιατί 
στην προπόνηση, μία μέρα πριν 
τους αγώνες είχαμε την ατυχία 
να τραυματιστεί στο πόδι ο πλέ-
ον γνωστός αθλητής μας στην 
Ελλάδα εκείνη την εποχή, αλλά 
και αργότερα πρωταθλητής, ο 
∆ημήτρης Πάππος.

Αλλά υπήρχε και το ομαδικό 
αγώνισμα κάθε χώρας και έπρεπε 
οι συμμετέχοντες αθλητές να εί-
ναι τρεις. Με τον ∆ημήτρη Πάππο 
τραυματισμένο, η μόνη λύση, για 
να μην αποκλειόταν η ελληνική 
ομάδα, ήταν να τρέξω στη θέση 
του εγώ, που βέβαια δεν μπόρεσα 
να φέρω τον χρόνο που θα είχε 
επιτύχει εκείνος. Στο αγώνισμα 
σλάλομ γυναικών ήρθα δεύτερη 
και μάλιστα υπάρχει πολύ ωραία 
φωτογραφία σε περιοδικό εκείνης 
της εποχής, την ώρα που μου δί-
νει το μετάλλιο ο θείος μου, Γε-
ώργιος Μιχαηλίδης, πρόεδρος του 
Ομίλου Χιονοδρόμων Κύπρου».

Κιουτσιούκ και Αραούζος
Σε σχέση με τους επισήμους, 

παρευρέθηκαν στους αγώνες ο 
αντιπρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, δρ. Φαζίλ Κιου-
τσούκ, και ο υπουργός Εμπορί-
ου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
Ανδρέας Αραούζος. Τον πρώτο 
τον θυμάται σήμερα ο κ. Μιχαη-
λιδη να εμφανίζεται κατά τη δι-
άρκεια της δεύτερης μέρας των 
αγώνων στην κορυφή της χιονί-
στρας, μαζί με αστυνομικούς που 
τον συνόδευαν.

Ο δεύτερος απένειμε την ίδια 
μέρα τα έπαθλα στους νικητές 
στο τότε κέντρο «Ντόλφιν», κο-
ντά στην πλατεία Τροόδους, και 
σύμφωνα με τον Τύπο, επαίνεσε 
τον Όμιλον Χιονοδρόμων Κύπρου 
για την οργάνωση των διεθνών 
αγώνων χιονοδρομιών, οι οποίοι, 
όπως είπε, συνέβαλαν στην ανά-
πτυξη του χειμερινού τουρισμού 
στην Κύπρο.

Σλάλομ στις πλαγιές
του Τροόδους

 Λιβανέζοι, Τούρκοι, Έλληνες, Βρετανοί και Κύπριοι αγωνίστηκαν

στους πρώτους διεθνείς αγώνες σκι στην Κύπρο το 1962

Στην κορυφή της Χιoνίστρας οι σημαίες των πέντε αποστολών που συμμετείχαν στους πρώτους διεθνείς αγώνες σκι το 1962.

Σημαντική μορφή του 
διεθνών αγώνων του 
1962 ήταν ο αρχηγός 
της λιβανικής ομάδας, 
Nasih Geagea, ο οποίος 
είχε συμμετάσχει στους 
Ολυμπιακούς αγώνες 
του Squaw Valley.
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Η Μελίτα Τσουτρέλη – Μπενά στο τέρμα της διαδρομής
Με τον αριθμό 14 ο Παύλος Μιχαηλίδης, ο οποίος απεβίωσε τον περασμένο Ιούνιο σε ηλικία 83 ετών, αφού αφιέ-
ρωσε το μεγαλύτερο μέρος της ζωής του στο κυπριακό σκι. 
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